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VRAGEN VAN DE VLAAMSE VOLKSVERTEGENWOORDIGERS 
EN ANTWOORDEN VAN DE MINISTERS 

 
(REGLEMENT ARTIKEL 81, 1, 2, 3, 5 EN 7) 
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KRIS PEETERS, 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, 

 VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVORMINGEN, 
 HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 102 
van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
Kabinetten   -   Politisering 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig kabinetschef van gewezen 
minister Moerman en voormalig topambtenaar Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar een 
doorgedreven politisering van de Vlaamse ministeriële kabinetten. 
 
“Het kabinetsstatuut is meestal een beloning voor bewezen diensten. Sommigen onder hen worden 
voltijds betaald door het kabinet, maar zetten gewoon hun politieke dienstbaarheid verder. Anderen 
combineren hun mandaat met een functie van burgemeester of met een ander politiek mandaat. Ze 
schrijven dan als burgemeester brieven naar de minister die verband houden met één of andere lokale 
toestand of bemiddelen voor een persoon die ze aankaarten als goede loyale werkkracht. Deze brieven 
beantwoorden ze dan zelf, met de handtekening van de bevoegde minister” (Rudy Aernoudt, 
Wedervaren van een Cabinetard, Roularta Books, 2008, p 18). 
 
In het kader van het decreet dd. 24 maart 2004 betreffende de openbaarheid van bestuur, en het 
gegeven dat politieke mandaten openbare functies zijn, had ik graag van de minister vernomen: 
 
1. a)  hoeveel kabinetsmedewerkers die deze legislatuur op zijn/haar kabinet werkzaam   

 zijn/waren, naast hun job op het kabinet ook een politiek mandaat uitoefen(d)en; 
 

b) om welke politieke mandaten het in dit kader gaat; 
 

c) voor welke politieke partij zij dit mandaat uitoefen(d)en. 
 
2. Deelt de minister de analyse dat de kabinetten gepolitiseerd zijn? 
 
3. Wat gaat de minister ondernemen om de politisering op de kabinetten een halt toe te roepen? 
 
 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 102, Van Mechelen nr. 195, 

Vandenbroucke nr. 331, Anciaux nr. 179, Bourgeois nr. 149, Keulen nr. 220, Van Brempt nr. 
246, Vanackere nr. 284, Crevits nr. 848, Ceysens nr. 110). 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
AANVULLEND GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 102 van 10 juli 2008 
van FILIP DEWINTER 
 
 
 
1. Aanvullend antwoord voor de personeelsleden uit het voormalige kabinet Moerman 

 
Kabinet   

voormalig 
kabinet Moerman 

  

a) 4 kabinetsmedewerkers 
b) 2 gemeenteraadslid 

 1 burgemeester 
 1 provincieraadslid 

c)  Open VLD 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE HERVOR-
MINGEN, HAVENS, LANDBOUW, ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 107 
van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Kabinetten   -   Bestuursmandaten 
 
In het boek “Wedervaren van een Cabinetard”, geschreven door voormalig topambtenaar en voormalig 
kabinetschef van gewezen minister Fientje Moerman, Rudi Aernoudt, verwees laatstgenoemde naar 
het feit dat nogal wat leden van ministeriële kabinetten deel zouden uitmaken van raden van bestuur 
van diverse uitvoerende organen en agentschappen. 
 
De vraag rijst of er geen tegenstrijdigheid is tussen de beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk 
enerzijds, en de uitvoerende opdracht van agentschappen en organen anderzijds. 
 
1. a)  Kan de minister voor zijn/haar kabinet het aantal medewerkers meedelen die tijdens deze 

 legislatuur in de raad van bestuur zetel(d)en van een uitvoerend orgaan en/of agentschap? 
 
b) Kan de minister meedelen om welke uitvoerende organen of agentschappen  

het in dit kader gaat/ging? 
 
2. Deelt de minister de analyse dat er zich hier een tegenstrijdigheid voordoet, met name tussen de 

beleidsbepalende aspecten van het kabinetswerk enerzijds, en de uitvoerende opdracht van de 
agentschappen en organen anderzijds? 

 
N.B.  Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 107, Van Mechelen nr. 202, 

Vandenbroucke nr. 346, Anciaux nr. 187, Bourgeois nr. 158, Keulen nr. 224, Van Brempt nr. 
260, Vanackere nr. 302, Crevits nr. 867, Ceysens nr. 115). 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
AANVULLEND GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 107 van 31 juli 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
1. Aanvullend antwoord m.b.t. de personeelsleden van het voormalig kabinet Moerman. 

 
Kabinet Vlaams Agentschap/ Vlaamse Openbare Instelling 

voormalig 
kabinet Moerman 

  

a) 4 kabinetsmedewerkers 
b) Koninklijk Ballet van Vlaanderen 

 Vlaams Instituut voor Mobiliteit 
 Vlaams Instituut voor Logistiek 
 Fonds Wetenschappelijk Onderzoek 
 GIMV 
 Participatiemaatschappij Vlaanderen NV 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 1 
van 24 september 2008 
van KARLOS CALLENS 
 
 
 
Bioboeren   -   Steun 
 
Onlangs werd het Strategisch Plan Biolandbouw aan de Vlaamse Regering meegedeeld. Dit plan bevat 
evenwel geen budgettair luik. 
 
Het Strategisch Plan vermeldt dat er in 2007 230 biobedrijven zijn, waarvan 175 in hoofdberoep en 55 
in bijberoep. De biobedrijven bezetten in 2007 een totale oppervlakte van 3.836 ha, wat overeenkomt 
met 0,6 % van de totale oppervlakte cultuurgrond in Vlaanderen. Volgens GfK Panelservices Benelux 
waren de biologische producten goed voor 1,1 % van de totale besteding aan dagelijkse voeding- en 
onderhoudsproducten van de Belgische gezinnen. 
 
Behalve dit plan, wat melding maakt van zes hefbomen waar de komende vijf jaar zal rond gewerkt 
worden, wordt er steun toegekend aan biologische landbouw via verschillende andere kanalen. Dit is 
zowel via directe weg – denken we dan bijvoorbeeld aan de VLIF investering, hectaresteun, PDPO 
maatregelen – als via indirecte weg waarbij we bijvoorbeeld denken aan financiering van Bioforum. 
 
Aangezien er steun gegeven wordt aan biolandbouw via verschillende premiestelsels, had ik graag 
hieromtrent enige duiding gekregen. Hierbij denk ik aan onderstaande zaken. 
 
1. Hoeveel steun wordt er in totaal toegekend aan de biologische sector per jaar? 
 

Graag een overzicht van 2004 t.e.m. 2008, eveneens met de vermelding van de betreffende 
basisallocatie. 

 
2. Hoeveel van deze steun betreft indirecte steun (omkadering) en hoeveel betreft directe steun? 
 
3. Hoeveel bedraagt het aandeel Vlaamse steun en hoeveel Europese cofinanciering zit er vervat in 

de totale steun? 
 
4. Hoeveel van de totale steun wordt hiervan toegewezen aan de 55 biobedrijven in bijberoep en aan 

de 175 biobedrijven in hoofdberoep? 
 
5. Welke budgettaire bijsturingen zullen er gebeuren naar 2009 toe in het kader van het voorgestelde 

actieplan? 
 
6. Hoeveel steun wordt er in totaal toegekend aan de reguliere landbouwsector? 
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Graag een overzicht van 2004 t.e.m. 2008, eveneens de vermelding van de betreffende 
basisallocatie. 

7. Hoeveel van deze steun betreft indirecte steun (omkadering) en hoeveel betreft directe steun? 
 
8. Hoeveel bedraagt het aandeel Vlaamse steun en hoeveel Europese cofinanciering zit er vervat in 

de totale steun? 
 
9. Hoeveel van de totale steun wordt hiervan toegewezen aan de 55 biobedrijven in bijberoep en aan 

de 175 biobedrijven in hoofdberoep? 
 
10. Rekening houdende met het antwoord op bovenvermelde vragen, is de minister van mening dat 

biolandbouwers voldoende steun ontvangen van de overheid? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 1 van 24 september 2008 
van KARLOS CALLENS 
 
 
1. Volgende grafiek uit het rapport ‘De Biologische Landbouw in 2007’ van de afdeling 

Monitoring en Studie geeft een overzicht van de uitgaven voor biologische landbouw door de 
Vlaamse Overheid in de periode 2000-2007. Voor 2008 zijn nog geen gegevens beschikbaar 
omdat deze tabel wordt opgesteld op basis van reële betalingen in de periode van 1 januari tot 31 
december. Voor een aantal belangrijke dossiers zijn nog betalingen gepland in 2008. De 
vooruitzichten zijn dat het totaal aan betaalde steun in 2008 in dezelfde lijn zal liggen als de 
voorgaande jaren. 
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producenten afzetketen promotie onderzoek & ontwikkeling vorming & voorlichting structurele ondersteuning

producenten 420.105 463.549 486.459 519.081 839.849 809.484 807.598 1.004.042,43

afzetketen 0 20.000 436.536 361.773 188.413 135.764 195.250 290.545,25

promotie 36.121 146.258 59.916 100.000 169.215 222.749 558.350 435.948,71

onderzoek & ontwikkeling 20.872 374.548 704.383 592.696 658.183 847.132 928.722 503.083,16

vorming & voorlichting 14.088 178.417 249.120 332.566 501.076 323.166 441.534 299.781,49

structurele ondersteuning 61.973 145.354 214.600 342.443 558.845 628.897 673.721 759.848,47

2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007

 
 
 
 

Hierna volgen de details die aan de basis liggen van dit overzicht.  
 
De gegevens worden niet per basisallocatie verzameld. Begrotingstechnisch zijn er drie 
basisallocaties exclusief voor biologische landbouw. Een veelheid aan uitgaven (onderzoek, 
demonstratieprojecten, VLIF-steun, dotatie VLAM, opleiding en vorming,…) wordt op niet-
specifieke basisallocaties geboekt. 
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Acties uitgaven 2004 uitgaven 2005 

  
regionale 
steun cofinanciering totaal 

Regionale 
steun cofinanciering totaal 

              
VLIF steun voor bio  51.461,48 17.153,80 68.615,28 58.898,00 19.632,00 78.530,00 
Bedrijfsomschakelingsplannen 3.472,00 3.472,00 6.944,00       
Bedrijfsbegeleiding 4.712,00 4.712,00 9.424,00 9.486,00 9.486,00 18.972,00 
demonstratieprojecten 159.972,00 159.972,00 319.944,00 79.553,00 79.553,00 159.106,00 
voorbeeldbedrijven (7 
vbbedrijven >> 2001) 0,00 0,00 0,00       
hectaresteun  386.287,52 363.605,00 749.892,00 344.901,33 362.106,98 707.008,31 
opleiding en vorming 139.707,00 36.586,00 176.293,00 82.030,00 82.030,00 164.060,00 
interreg             
Biotheek 365.289,00 0,00 365.289,00 174.000,00 0,00 174.000,00 
bioketenanimatoren 157.305,00 0,00 157.305,00 0,00 0,00 0,00 
afzet bioproducten (excl 
bioketenanimatoren) 0,00 0,00 0,00 51.307,00 84.457,00 135.764,00 
reconversie naar biologische 
zeugenhouderijen 3.624,00 1.350,00 4.974,00 3.610,00 1.364,00 4.974,00 
agrovoeding project 13.567,00 17.541,00 31.108,00 0,00 0,00 0,00 
algemene werkingsmiddelen 
controle-organismen  19.300,00 0,00 19.300,00 19.800,00 0,00 19.800,00 
gedeeltelijke tussenkomst in 
de controlekosten             
algemene werkingsmiddelen 
Bioforum  168.256,00 0,00 168.256,00 425.097,37 0,00 425.097,37 
financiële ondersteuning 
BioVisie 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 
O & O biolandbouw (*) 658.183,00 0,00 658.183,00 741.192,00 0,00 741.192,00 
promotionele acties VLAM + 
dotatie VLAM voor bio 0,00 119.805,00 119.805,00 60.075,00 82.410,00 142.485,00 
week van de biologische 
landbouw 44.155,00 0,00 44.155,00 75.009,00 0,00 75.009,00 
adhoc subsidiedossiers 0,00 0,00 0,00 31.043,00 0,00 31.043,00 
Projecten wetgeving 0,00 0,00 0,00 74.896,50 0,00 74.896,50 
IFOAM 6.000,00 0,00 6.000,00 10.000,00 0,00 10.000,00 
herdruk bioboekje 5.255,00 0,00 5.255,00 5.255,00 0,00 5.255,00 
ABKL voorlichting (4 
studiedagen) 4.839,00 0,00 4.839,00 0,00 0,00 0,00 
Biofruit op school             
Subsidie lessenpakket bio             
dotatie PCBT             
           
TOTALEN 2.191.385,00 724.196,80 2.915.581,28 2.246.153,20 721.038,98 2.967.192,18

 
 

acties uitgaven 2006 uitgaven 2007 

  
regionale 
steun cofinanciering totaal 

regionale 
steun cofinanciering totaal 

              
VLIF steun voor bio  46.607,00 15.535,00 62.142,00 74.774,57 24.924,86 99.699,43 
Bedrijfsomschakelingsplannen 5.208,00 5.208,00 10.416,00 607,60 260,40 868,00 
Bedrijfsbegeleiding 22.816,00 22.816,00 45.632,00 5.009,60 1.934,40 6.944,00 
demonstratieprojecten 114.911,72 114.911,73 229.823,45 61.975,00 61.975,00 123.950,00 
voorbeeldbedrijven (7 
vbbedrijven >> 2001) 0,00 1,00 0,00       
hectaresteun  280.694,00 403.740,00 684.434,00 367.474,00 354.083,00 721.557,00 
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opleiding en vorming 77.366,00 77.366,00 154.733,00 104.912,91 36.717,12 141.630,03 
interreg       29.348,47 0,00 29.348,47 
Biotheek 65.370,73 0,00 65.370,73       
bioketenanimatoren 0,00 0,00 0,00       
afzet bioproducten (excl 
bioketenanimatoren) 80.396,86 114.852,66 195.249,52 203.381,67 87.163,58 290.545,25 
reconversie naar biologische 
zeugenhouderijen 3.609,60 1.364,40 4.974,00 3.624,00 1.350,00 4.974,00 
agrovoeding project 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 
algemene werkingsmiddelen 
controle-organismen  20.000,00 0,00 20.000,00 8.000,00 0,00 8.000,00 
gedeeltelijke tussenkomst in 
de controlekosten       170.000,00 0,00 170.000,00 
algemene werkingsmiddelen 
Bioforum  578.349,89 0,00 578.349,89 617.500,00 0,00 617.500,00 
financiële ondersteuning 
BioVisie 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 
O & O biolandbouw (*) 753.997,00 0,00 753.997,00 473.416,50 0,00 473.416,50 
promotionele acties VLAM + 
dotatie VLAM voor bio 308.972,33 181.532,00 490.504,33 166.042,42 162.570,71 328.613,13 
week van de biologische 
landbouw 49.396,00 0,00 49.396,00 88.885,58 0,00 88.885,58 
adhoc subsidiedossiers 104.065,99 0,00 104.065,99 29.666,66 0,00 29.666,66 
Projecten wetgeving 70.658,58 0,00 70.658,58       
IFOAM 10.000,00 0,00 10.000,00 5.000,00 0,00 5.000,00 
herdruk bioboekje 0,00 0,00 0,00       
ABKL voorlichting (4 
studiedagen) 0,00 0,00 0,00       
Biofruit op school 18.450,00 0,00 18.450,00 18.450,00 0,00 18.450,00 
Subsidie lessenpakket bio 56.977,27 0,00 56.977,27 34.201,46 0,00 34.201,46 
dotatie PCBT       100.000,00 0,00 100.000,00 
        
TOTALEN 2.667.846,97 937.325,79 3.605.173,76 2.562.270,44 730.979,07 3.293.249,51 
 
 
In bijlage 1 worden details gegeven over betalingen van het Agentschap voor Landbouw en 
Visserij voor hectaresteun bio en directe betalingen in het kader van de eerste pijler van het 
gemeenschappelijk landbouwbeleid. Dit overzicht koppelt betalingen aan het landbouw-
productiejaar en wijkt daarom op sommige punten af van het overzicht hierboven dat gebaseerd 
is op reële betalingen per kalenderjaar. 
 
In bijlage 2 worden details gegeven over toezeggingen voor investeringssteun. Toezeggingen 
hebben betrekking op het volledige engagement dat de Vlaamse overheid in een investerings-
dossier aangaat, ook al gaat het over rentesubsidie die in een periode van 10 jaar zal worden 
uitbetaald. In het overzicht van de afdeling Monitoring en Studie wordt een schatting gemaakt 
van de kapitaalpremies en rentesubsidie die werkelijk is uitbetaald in een bepaald jaar. 

 
2.  Volgend diagram uit het rapport ‘De Biologische Landbouw in 2007’ van de afdeling 

Monitoring en Studie geeft de procentuele verdeling van de overheidsuitgaven in 2007 in 
begunstigdengroepen. 
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structurele 
ondersteuning

23,07%
producenten

30,49%

afzetketen
8,82%

promotie
13,24%

onderzoek & 
ontwikkeling

15,28%

vorming & 
voorlichting

9,10%

 
 
3.  In het antwoord op vraag 1 vindt u per betaling het aandeel Vlaamse steun en Europese 

cofinanciering. Per betaaljaar is eveneens een totaal gemaakt. 
  
4.  Heel wat steunmaatregelen komen de volledige biologische sector ten goede, landbouwers in 

hoofdberoep en in bijberoep maar ook verwerkers en handelaars maken daar deel van uit. Een 
opsplitsing van de steun over landbouwers in hoofdberoep en in bijberoep heeft de administratie 
niet. 

 
5.  Het Actieplan Biologische Landbouw 2009 wordt momenteel opgesteld in samenspraak met de 

ondertekenaars van het Strategisch Plan Biologische Landbouw 2008-2012. Voor de invulling 
van het actieplan ligt de klemtoon op de hefbomen van het strategisch plan: omschakeling en 
verhoging van de biologische productie, keten- en marktontwikkeling en onderzoek en 
kennisuitwisseling.  

 De rode draad doorheen het Strategisch Plan is samenwerking, partnerschappen en integratie. 
Het ligt in eerste instantie niet in de bedoeling van de overheid om de ingezette middelen 
substantieel te verhogen maar om het effect van de middelen te vergroten door synergie met 
andere partners. 

 
6.  Voor de steun in het kader van de eerste pijler van het Gemeenschappelijk Landbouwbeleid en 

de steun in het kader van het Vlaams Investeringsfonds wordt verwezen naar bijlage 1 en 2. 
 
7.  Voor de steun in het kader van de eerste pijler van het Gemeenschappelijk Landbouwbeleid en 

de steun in het kader van het Vlaams Investeringsfonds wordt verwezen naar bijlage 1 en 2. 
 
8.  Voor de steun in het kader van de eerste pijler van het Gemeenschappelijk Landbouwbeleid en 

de steun in het kader van het Vlaams Investeringsfonds wordt verwezen naar bijlage 1 en 2. 
 
9.  Zie vraag 4. 
 
10.  De afdeling Duurzame Landbouwontwikkeling laat momenteel een wetenschappelijk onderzoek 

uitvoeren naar de kosten voor een landbouwer om naar de biologische productiemethode om te 
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schakelen en deze productiemethode blijvend toe te passen. Deze studie moet afgerond worden 
tegen 31 maart 2009. 

 De studie gaat in detail in op verschillende deelsectoren binnen de biologische landbouw en 
verschillende tijdstippen na de omschakeling. 

 
 Op basis van de studiegegevens zal het beleid indien nodig bijgestuurd worden. 
 
BIJLAGEN 
 
1. Details over betalingen van het Agentschap voor Landbouw en Visserij: hectaresteun bio en 

directe betalingen in het kader van de eerste pijler van het Gemeenschappelijk Landbouwbeleid 
2. Details over toezeggingen van het Agentschap voor Landbouw en Visserij: investeringssteun 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2008-2009/PEETERS/1/antw.001.bijl.001.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2008-2009/PEETERS/1/antw.001.bijl.002.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 2 
van 24 september 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
Strategienota Frankrijk   -   Regionale luchthavens 
 
Uit de Strategienota Frankrijk blijkt dat er samenwerkingsmogelijkheden worden onderzocht tussen 
regionale luchthavens. Meer bepaald deze van Oostende en Antwerpen en de Franse regionale 
luchthavens. Dit zowel voor goederenvervoer als voor reizigersvervoer.  
 
Wordt ook de Internationale Luchthaven Kortrijk-Wevelgem meegenomen in het onderzoek? 
 
Zo neen, waarom niet?  
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 2 van 24 september 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
Eén van de acties die de strategienota Frankrijk vermeldt, is het onderzoeken van de samenwerkings-
mogelijkheden tussen de Vlaamse regionale luchthavens enerzijds – waarbij Oostende en Antwerpen 
genoemd worden – en de Franse (regionale) luchthavens anderzijds. Ook de luchthaven van Kortrijk-
Wevelgem kan betrokken worden, indien uit het onderzoek naar de samenwerkingsmogelijkheden 
tussen de verschillende luchthavens blijkt dat dit zinvol is.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 3 
van 24 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Brussel als reisbestemming bij jongeren   -   Initiatieven 
 
In de zomer van 2008 waren de Brusselse jeugdherbergen zeer populair: ze waren bijna constant 
volgeboekt. Er worden hier verschillende verklaringen naar voren geschoven: het groot aantal 
muziekfestivals in België, de relatief goedkope prijzen in vergelijking met andere internationale 
steden, de vele uitgaansmogelijkheden, … 
 
Om deze jongeren uit het buitenland wegwijs te kunnen maken in de hoofdstad, had toenmalig 
minister Geert Bourgeois aangekondigd in antwoord op de schriftelijke vraag nr. 66 in verband met 
het kunststedenactieplan (vraag nr. 66 van 04-03-2008, Websitebulletin publicatiedatum 15-04-2008) 
een informatiepunt, gericht naar jonge budgetreizigers, Use-it, in te zullen planten in Brussel. Hier 
zouden deze toeristen o.a. stadsplannetjes en andere toeristische informatie kunnen krijgen.  
 
Wegens het grote succes van Brussel bij de jongeren, denkt het stadsbestuur eraan om een nieuwe 
jeugdherberg te bouwen in het stadscentrum. De bevoegde schepen van Toerisme zal hieromtrent een 
werkgroep oprichten. Wegens de grootte van dit project, zullen er veel actoren betrokken moeten 
worden, waaronder privé-partners.  
 
1. Kan de minister een overzicht geven van het aantal bezoekers van Use-IT? Is het mogelijk dit per 

nationaliteit te geven? Kan de minister een oplijsting geven van de vragen waarmee de toeristen 
komen? Hoeveel vragen worden bevredigend beantwoord? 

 
2. Hoe probeert Toerisme Vlaanderen in te spelen op de huidige stroom jonge toeristen naar Brussel 

om deze te lokken naar onze andere kunststeden in Vlaanderen?  
 
3. Is de Vlaamse Gemeenschap betrokken bij de bouw van deze mogelijke jeugdherberg in het 

centrum van Brussel? Zit de Vlaamse Gemeenschap in de werkgroep waarvan sprake? Welke rol 
kan Vlaanderen hierin spelen? In het bijzonder, kan Vlaanderen dit financieel ondersteunen? 

 
4. Hoe helpt de Vlaamse Gemeenschap de huidige jeugdherbergen in Brussel om hun capaciteit te 

verhogen? 
 
5. In antwoord op de schriftelijke vraag nr. 66 heeft de toenmalige bevoegde minister gesteld dat er 

op 19 maart 2008 een open gesprek had plaatsgevonden tussen Vlaanderen en de stad Brussel en 
dat de afspraak was gemaakt om de administraties een agenda van overleg en operationele 
samenwerking te laten opstellen.  
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Welk gevolg is er gegeven aan dit eerste “open gesprek”? Hoeveel keer is er sindsdien 
bijeengekomen? Tot welke concrete initiatieven of samenwerkingsverbanden heeft dit overleg al 
geleid?  
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 3 van 24 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. Aantal bezoekers van Use-IT 

De nieuwe Brusselse balie van USE-IT opende einde april 2008. Het bezoekersaantal in de eerste 
weken na de opening 30 à 40 per dag. Tijdens de zomermaanden liep dit aantal op tot gemiddeld 
60 (met pieken tot 100) jongeren per dag. De USE-IT website (www.use-it.be) telt per maand meer 
dan 5.000 unieke bezoekers, die elk gemiddeld 5 à 6 pagina's bezoeken. Sinds de lancering van de 
nieuwe website, in de lente van 2008, telt de site ruim 185.000 paginaweergaves, gespreid over 
zowat 30.000 unieke bezoekers. Het aantal gebruikers van USE-IT-onthaaldrukwerk is in 2008 
opgelopen tot 350.000 per jaar. 
 
Nationaliteit bezoekers USE-IT balie Brussel: 
De hierna vermelde percentages zijn gebaseerd op tellingen tijdens de maand augustus. 
Volgens land en continent: 
− 71,2%  EUROPA 

− 15,1%  Spanje 
− 12,4%  België 
− 8,7%  Duitsland 
− 8,3%  Verenigd Koninkrijk 
− 7,8%  Frankrijk  
− 5,4%  Italië 
− 3,4%  Nederland 
− 1,9%  Finland 
− 1,4%  Ierland 
− 6,7%  voor 17 overige landen 

− 13,6% NOORD-AMERIKA 
− 7,5%  USA 
− 5,2%  Canada  
− 1%  Mexico 

− 7,1%  AZIË 
− 2,5%  Japan 
− 1,2%  Turkije  
− 1,0%  Taiwan  
− 2,5%  voor 9 overige landen 

− 4,3%  OCEANIË 
− 4,1%  Australië  
− 0,3%  Nieuw-Zeeland  

− 3,5%  ZUID-AMERIKA 
− 1,7%  Argentinië 
− 0,7%  Colombia 
− 1,0%  voor 5 overige landen 

− 0,3%  AFRIKA 
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Hierbij dient wel opgemerkt dat nu al blijkt dat de herkomst van jonge individuele toeristen 
verschilt naargelang de periode van het jaar; sinds september zijn bezoekers uit verre landen, zoals 
Canadezen en Australiërs bijvoorbeeld, steviger vertegenwoordigd. 
 
Vragen waarmee de toeristen komen: 
Tien van de meest courante vragen aan de USE-IT balie in Brussel zijn: 
- Ik ben hier gedurende één dag, wat zal ik doen? 
- Waar kan ik op internet? Waar vind ik cafés met een gratis draadloze verbinding? 
- Hoe geraak ik het goedkoopst/ snelst in Parijs? 
- Hoe geraak ik het goedkoopst/snelst in Amsterdam? 
- Hoe geraak ik in Brugge? 
- Waar kan ik souvenirs (of chocolade) kopen? 
- Hoe kan ik goedkoop internationaal telefoneren? 
- Waar kan ik goedkoop echt Belgisch eten? 
- Wat is USE-IT? 
- Hebben jullie een plannetje van Amsterdam? 
 
Aantal bevredigende beantwoorden: 
De vragen worden bijna allemaal bevredigend beantwoord. Het baliepersoneel van USE-IT 
beantwoordt alle vragen en probeert bezoekers verder te helpen. Kan het antwoord niet meteen 
verstrekt worden, dan wordt het on-line opgezocht of wordt telefonisch contact opgenomen om 
informatie in te winnen. Vragen worden gepersonaliseerd behandeld. USE-IT mikt nadrukkelijk 
op de doelgroep van jonge individuele reizigers (geen groepen, geen families, geen zaken-
reizigers). Andere doelgroepen die zich occasioneel tot USE-IT wenden, worden doorverwezen 
naar een bevoegde instantie. Zp worden bijvoorbeeld studenten die op zoek zijn naar een kot 
doorverwezen naar de Brusselse huisvestingsdienst Quartier Latin of worden Family 
travellers doorverwezen naar Toerisme Vlaanderen. 
 

2. Het stimuleren van rondreizen tussen kunststeden is als één van de actiepunten opgenomen in het 
actieplan “internationaal individueel jongerentoerisme in de Vlaamse kunststeden en Brussel” van 
Toerisme Vlaanderen. Ervaring leert dat rondreizende jongeren flexibele reisschema’s hanteren. 
Dit brengt opportuniteiten mee aangezien de autonomie van de rondreiziger mogelijkheden creëert 
voor doorverwijzing tussen de Vlaamse kunststeden. Het stimuleren van het bezoek aan meerdere 
kunststeden zal in hoofdzaak gebeuren door informatieverstrekking over het aanwezige product 
dat jongeren aanspreekt.  
Met het USE-IT-onthaaldrukwerk beschikt elke kunststad over een instrument dat zich specifiek 
richt tot jongeren. USE-IT maakt en distribueert stadsplannen voor jonge reizigers. De distributie 
gebeurt via kanalen waar de autonome rondreizigers het best bereikbaar zijn, namelijk de jeugd-
herbergen, hostels en de toeristische kantoren van de kunststeden. De verschillende distributie-
punten beschikken over stadsplannen van alle kunststeden. Door het jongerenaanbod in de 
verschillende steden bekend te maken, zal er sneller worden overwogen om op andere plaatsen 
halt te houden. 
Omwille van het belang van Brussel als internationaal aankomstpunt verhuisde het informatie-
kantoor van USE-IT einde april 2008 van Gent naar Brussel. Om jonge budgetreizigers te 
informeren en te verwijzen naar de andere Vlaamse kunststeden is de aanwezigheid van USE-IT in 
de hoofdstad belangrijk. 
 

3. Toerisme Vlaanderen is tot op heden niet betrokken bij de mogelijke bouw van een nieuwe 
jeugdherberg te Brussel. 

 
4. In het kader van  een publiek private samenwerkingsconstructie zal Toerisme Vlaanderen 

jeugdherberg Bruegel (eigendom van Toerisme Vlaanderen) uitbreiden zodat de capaciteit wordt 
verhoogd. 
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5. Op 19 maart vond er een overleg plaats met de stad Brussel. De stad Brussel werd nadien ook 
betrokken bij de opmaak van een strategische visie voor het toerisme in en naar de hoofdstad. 
Deze visie wordt momenteel verder ontwikkeld. Concrete initiatieven en mogelijke samen-
werkingsverbanden zullen op basis van deze visie in 2009 vorm krijgen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 4 
van 25 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Verspreiding Flanders Today   -   Stand van zaken 
 
Ik lees in het Jaarverslag 2007-2008 van de Task Force Vlaamse Rand dat het de bedoeling zou zijn 
om te trachten de verspreiding van Flanders Today nog te vergroten, onder meer door exemplaren ter 
beschikking te leggen bij bakkers. 
 
Kan de minister mij zeggen of er ter zake al meer concrete afspraken tot stand zijn gekomen? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 4 van 25 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Om de ‘outreach’ van Flanders Today te vergroten, wordt vanaf 26 oktober 2008 gestart met de 
verspreiding ervan in verschillende gemeenten in de rand van Brussel waarvan geweten is dat er veel 
“expats” wonen. De bestaande distributiekanalen en verdelingspunten van het Nieuwsblad op Zondag 
zullen hiervoor gebruikt worden. Er zal in deze eerste fase gestart worden met 43 verdelingspunten, 
die aanvankelijk elk 20 exemplaren zullen ontvangen. Die verdelingspunten zijn voor de grote 
meerderheid bakkerijen, maar omvatten ook benzinestations en/of dagbladverkopers open op zondag. 
Na een maand zal een evaluatie plaats vinden die moet toelaten de kwantiteit beter af te stemmen aan 
de noden van elk verdelingspunt. 
  
In een tweede fase, en op basis van de feedback die ontvangen wordt van de verdelingspunten 
betrokken in de eerste fase, kunnen bijkomende verdelingspunten geselecteerd worden in andere grote 
Vlaamse steden die relevant zijn voor de doelgroep, bijvoorbeeld in Antwerpen (20 verdelingspunten) 
en/of in Gent (42 verdelingspunten). 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 5 
van 1 oktober 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Hotelaccommodatie   -   Online-overzicht 
 
Bij korte vakantieverblijven is het meer en meer de trend dat er pas op het laatste moment een kamer 
wordt geboekt. Toeristen wachten de weersvoorspellingen af en boeken pas als ze gunstige 
weersomstandigheden mogen verwachten. 
 
Hotels en andere aanbieders van toeristische accommodaties geven daarom op vrij frequente basis hun 
vrije kamers door aan hun lokale toeristische dienst en aan hun collega’s. Maar een vaststaand systeem 
is er niet. 
 
Op het internet zijn er heel wat private initiatieven zoals booking.com, expedia.com,… waar het 
mogelijk is om door simpelweg de gewenste bestemming, het aantal personen, het aantal gewenste 
kamers en de gewenste data in te geven, een overzicht te krijgen van alle beschikbare, in dat geval 
aangelogde, accommodaties. De klant kan dan meteen alle gewenste informatie bekijken en kan ook 
direct overgaan tot het online boeken van een kamer via een beveiligde internetsite. 
 
Zijn er al initiatieven geweest of worden er overwogen vanuit Toerisme Vlaanderen om te komen tot 
een overkoepelend online-systeem waarin alle vergunde accommodaties zijn opgenomen? 
 
Zo ja, welke en wat is de timing? 
 
Zo neen, waarom niet? 
 
Een dergelijk systeem kan garant staan voor efficiënte raadpleging door iedereen (toeristische 
diensten, gasten, andere hotels,…), zodat er transparantie is en potentiële overnachters direct weten 
wat er beschikbaar is in Vlaanderen. Zo kunnen er ook makkelijker potentiële overnachters worden 
aangetrokken om ook effectief in Vlaanderen te verblijven. Tevens kan dit een nuttig instrument zijn 
om de gastenkamers aan te zetten tot het invullen van de volledige vergunningplicht. 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 5 van 1 oktober 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Toerisme Vlaanderen heeft geen online boekingssysteem en heeft niet de intentie dit te ontwikkelen. 
Toerisme Vlaanderen liet een haalbaarheidsstudie uitvoeren om na te gaan of het agentschap deze 
opdracht zou kunnen vervullen. Uit deze studie is gebleken dat deze opdracht niet uitvoerbaar is en 
een te grote inzet aan financiële en personele middelen vraagt. Bovendien zou Toerisme Vlaanderen 
hierdoor zelf de rol van touroperator opnemen en zich als overheidsbedrijf in een concurrentiele 
positie stellen ten aanzien van touroperatoren en on-line reisagenten. De promotie en marketing van 
Vlaanderen bij geïnteresseerde toeristen in binnen- en buitenland als vakantiebestemming is de 
belangrijkste opdracht van Toerisme Vlaanderen. Daarnaast neemt Toerisme Vlaanderen de rol op van 
facilitator. Via vormingsprogramma’s worden logiesverstrekkers gestimuleerd om vertrouwd te raken 
met online boekingssystemen en tot het online verkopen van hun logies. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 7 
van 3 oktober 2008 
van JOHAN VERSTREKEN 
 
 
 
VRT   -   Journalistenpensioen 
 
In 2000 bleek uit een onderzoek van de Vlaamse Vereniging voor Beroepsjournalisten dat de VRT 
jarenlang systematisch de aanvullende pensioenbijdrage van 124 contractuele beroepsjournalisten 
vergat te betalen. De VRT verklaarde zich toen bereid om de situatie te regulariseren en voor allen die 
binnen de openbare omroep journalistiek werk verrichten het KB van 27 juli 1971 toe te passen.  
 
Dit KB kent aan de beroepsjournalisten die erkend zijn en in vast dienstverband werken, een 
aanvullend pensioen toe dat bij een volledige loopbaan het normale wettelijke pensioen met een derde 
optrekt. De financiering gebeurt door een extra sociale bijdrage van 3 procent op het brutoloon, 
waarvan de werkgever 2 procent betaalt en de werknemer 1 procent.  
 
De VRT was echter enkel bereid om het KB toe te passen voor wie binnen de openbare omroep 
journalistiek werk verricht, en niet voor de circa 35 erkende beroepsjournalisten die bijvoorbeeld als 
producer aan de slag waren.  
 
Nu zijn er bij deze laatste categorie mensen die wel degelijk jarenlang een eigen bijdrage van 1 
procent hebben betaald, maar bij pensionering geen recht hebben op een supplementair pensioen, en 
ook de bedragen die  maandelijks van hun loon werden afgehouden, krijgen ze niet meer terug. De 
VRT en de journalistenbond wijzen elkaar met een beschuldigende vinger aan.  
 
1. Welke regels hanteerde de VRT vóór 2000 inzake het aanvullend pensioen van haar werknemers? 

Werden de bijdragen die van het loon afgehouden werden voor het journalistenpensioen 
systematisch doorbetaald aan de Vlaamse Vereniging voor Beroepsjournalisten?  

 
2. Waarom was de VRT niet bereid om het KB van 27 juli 1971 toe te passen voor 

beroepsjournalisten die als producer aan de slag waren?  
 
3. Krijgen (ex-)werknemers die in de loop van de jaren een bijdrage gestort hebben aan het 

pensioenfonds, ook daadwerkelijk die bijdrage uitbetaald of een andere vorm van 
pensioenbijdrage? Zo  neen, waarom niet?   
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 7 van 3 oktober 2008 
van JOHAN VERSTREKEN 
 
 
 
Het aanvullend pensioen voor beroepsjournalisten is een berekeningsvariant van het gewone 
werknemerspensioen. Er bestaan meerdere varianten, zoals voor mijnwerkers, zeevarenden, piloten en 
ook voor beroepsjournalisten. 
Het journalistenpensioen maakt integraal deel uit van dat werknemerspensioen en wordt uitbetaald 
door de Rijksdienst voor Pensioenen. 
 
Het werknemerspensioen is collectief gefinancierd. Er is geen rechtstreeks verband tussen de 
bijdragebetaling en de uitkering. 
 
Het ontvangen van een uitkering (wettelijk pensioen), gebeurt enkel als men, op de pensioenleeftijd, 
aan de officiële voorwaarden voldoet. 
 
Soms is die uitkering er niet. Oorzaken hiervan zijn bijvoorbeeld een te korte loopbaan, het uitoefenen 
van een niet-cumuleerbare activiteit, het hebben van een andere uitkering die niet-cumuleerbaar is,... 
 
De Rijksdienst voor Pensioenen beslist of een uitkering verleend wordt of niet. 
 
De wettelijke bepalingen voorzien geen terugbetaling van betaalde bijdragen voor die gepensioneerden 
die niet aan de wettelijke voorwaarden voldoen om een wettelijk pensioen te kunnen krijgen. 
 
1.  Aangezien het aanvullend journalistenpensioen een onderdeel is van de wettelijke 

pensioenregeling voor werknemers, moeten de betrokken bijdragen betaald worden aan de 
Rijksdienst voor Pensioenen. De Vlaamse Vereniging voor Beroepsjournalisten heeft geen 
bevoegdheid terzake, noch om de bijdragen te berekenen of te ontvangen, noch om de 
uitkeringen te berekenen of te betalen. 

 
 Vóór 2000 werden door de VRT enkel bijdragen betaald voor die personeelsleden die effectief 

een journalistieke functie uitoefenden. Dat betekent voor die personeelsleden die een 
arbeidsovereenkomst als journalist of journalistiek medewerker hadden binnen de centrale 
nieuwsdiensten of op de regionale redacties. 

 
 In 2000 was er een regularisingsoperatie, als gevolg van een klacht bij de sociale inspectie. Die 

regularisering werd ook retroactief uitgevoerd, voor zover er nog geen verjaring van de 
bijdragen was opgetreden. Vanaf 2000 worden de bijdragen geïnd en betaald voor alle 
medewerkers die in het bezit zijn van een erkenning als beroepsjournalist (die ze eventueel 
gekregen hebben voor het werk in een ander persorgaan: een krant, of tijdschrift ), en dit voor de 
looptijd van de erkenning (vijf jaren) en ongeacht de functie die de betrokkenen bij de VRT 
uitoefenden. 

 
 Voor zover de betrokkenen erkend zijn door de bevoegde erkenningscommissies op basis van 

niet-VRT-werk, moeten zij de VRT wel van die erkenning in kennis stellen. De erkennings-
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commissies delen ons immers enkel ambtshalve de erkenningen mee die gebeurd zijn op basis 
van uitgevoerd werk voor de VRT. 

 
2.  Het KB van 27 juli 1971 stelt dat zodra iemand geen journalistieke activiteiten meer uitoefent 

moet hij zijn erkenningskaart inleveren (waardoor ook de aanvullende pensioenvorming stopt). 
 
 Aan het niet-inleveren is evenwel geen enkele reglementaire sanctie verbonden. Aangezien er 

aan het bezit van de kaart naast de aanvullende pensioenvorming financiële voordelen verbon-
den zijn (ondermeer verlaagde tarieven bij gebruik van het openbaar vervoer), worden de erken-
ningskaarten zelden ingeleverd. 

 
 De VRT is van oordeel dat producers geen journalisten zijn en dat de betrokkenen hun 

erkenning in de betrokken periode (vóór de regularingsoperatie van 2000) ten onrechte hebben 
behouden. 

 
3.  Er is geen verband tussen het aanvullend pensioen voor beroepsjournalisten (een onderdeel van 

de "eerste pijler" van de wettelijke pensioenen) en het pensioenfonds contractuelen van de VRT 
dat voorziet in een aanvullend bedrijfspensioen (een onderdeel van de "tweede pijler"). Het 
pensioenfonds contractuelen van de VRT wordt volledig patronaal gefinancierd, VRT-
personeelsleden betalen dus geen persoonlijke bijdrage. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 8 
van 3 oktober 2008 
van MARIE-ROSE MOREL 
 
 
 
Vlaamse Regulator voor de Media   -   Geldboetes 
 
Recentelijk ontving ik van de minister een antwoord op mijn schriftelijke vraag nr. 174 van 11 
september jongstleden. Daarin gaf de minister een overzicht van de geboekte boetes van  de 
respectieve jaren 2006, 2007, 2008.  
 
Alleen is het uit het detail niet duidelijk welke boetes effectief betaald zijn en wanneer. Vandaar deze 
bijlomende vragen. 
 
1. Wat is de datum van uitspraak van de boetes en de datum waarop de boete effectief betaald werd, 

uitgesplitst per beboete? 
 

Welke boetes zijn daarvan daadwerkelijk ontvangen en op welke datum? 
 
2. Zijn er eventueel boetes nadien kwijtgescholden of verminderd vanwege gewijzigde wetgeving? 

Zo ja, welke? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 8 van 3 oktober 2008 
van MARIE-ROSE MOREL 
 
 
 
In aanvulling op het antwoord op schriftelijke vraag 174 van 11 september 2008, vindt u bij deze een 
aangevuld overzicht van de door de Vlaamse Regulator voor de Media in 2006, 2007 en 2008 
opgelegde geldboetes. 
  
Onderstaande tabel werd in vergelijking met het vorige antwoord aangevuld met de datum van 
betaling van de geldboetes. De datum van uitspraak van de boetes werd ook reeds in de vorige tabel 
vermeld. 
  
De opgelegde boetes waarbij geen betaaldatum werd ingegeven, zijn nog niet (volledig) betaald om 
een van volgende redenen: 
• Nadat ze na het versturen van een betaalherinnering nog steeds niet betaald waren, heeft de 

Regulator, zoals in het Mediadecreet voorzien,  de betreffende dossiers aan de Vlaamse 
Belastingdienst bezorgd met het oog op invordering. In sommige gevallen heeft de Vlaamse 
Belastingdienst een afbetalingsplan toegestaan aan de gesanctioneerde. 

• De boetes werden nog niet door de gesanctioneerden betaald omdat de betaling ten laatste op 31 
oktober 2008 dient te gebeuren. 

  
De Regulator heeft geen boetes kwijtgescholden of verminderd vanwege gewijzigde wetgeving. 
 
De details van deze boetes zijn als volgt:  
 

Nummer 
beslissing 

Datum 
Beslissing Aangeklaagde Bedrag 

Betaal-
herinnering 
Invordering 

Detail Datum 
betaling 

2006/002 16/12/2005 
21/04/2006 

Jürgen Verstrepen 
en BVBA 
Business 
Concepts, 
Creations and 
Visualisations 
(BCC&V) 

12.500 euro invordering Invorderings-procedure loopt 
bij de Vlaamse 
Belastingdienst. 

2006/005 21/apr/06 nv Facta Media 2.500 euro     11/12/2006
2006/012 21/apr/06 vzw TV Brussel 500 euro     19/05/2006

2006/013 
21/apr/06 vzw Regionale 

Omroep Brabant 500 euro     27/06/2006

2006/025 
21/apr/06 vzw Multipop 

Antwerpen 500 euro invordering  
betaald via 
belastingsdienst 11/12/2006

2006/028 
21/apr/06 vzw Radio Stad 

500 euro invordering 
betaald via 
belastingsdienst 15/06/2006

2006/030 9/jun/06 sbs Belgium NV 15.000 euro     13/09/2006
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2006/031 9/jun/06 bvba Limago 1.250 euro invordering Invorderingsprocedure loopt 
bij de Vlaamse 
Belastingdienst. Betaling 
gebeurt voor het ogenblik via 
een afbetalingsplan, 
toegestaan door de Vlaamse 
Belastingdienst. 

2006/032 
9/jun/06 vzw Radio 

Lichtaart 1.250 euro     20/10/2006

2006/034 
9/jun/06 vzw Radio 

Palermo 2.500 euro   
betaald via 
belastingsdienst  23/04/2007

2006/037 9/jun/06 VZW West Point        2.500 
euro 

invordering Invorderings-procedure loopt 
bij de Vlaamse 
Belastingdienst. Betaling 
gebeurt voor het ogenblik via 
een afbetalingsplan, 
toegestaan door de Vlaamse 
Belastingdienst. 

2006/037 9/jun/06 VZW Radio 
Totaal 

2.500 euro
    15/09/2006

2006/041 
30/jun/06 VZW Radio Free 

1.500 euro   
betaald via 
belastingsdienst  23/04/2007

2006/043 30/jun/06 vzw Via Media 1250 euro     27/04/2007

2006/047 
15/sep/06 vzw Radio 

Christina 1.250 euro     12/10/2006
2006/048 15/sep/06 vzw RIOOL 1.250 euro invordering betaald via 

afbetalingsplan  
laatste betaling 
september 2007 

sep/07

2006/049 15/sep/06 vzw Radio Monza 1.250 euro     31/10/2006

2006/050 

15/sep/06 vzw Vrije Radio 
Sint-Lievens-
Houtem 1.250 euro     31/10/2006

2006/055 
15/sep/06 vzw Radio 

Paloma 1.250 euro     15/11/2006
2006/059 20/okt/06 vzw VROPECO 2.500 euro     12/02/2007

2006/063 
20/okt/06 

vzw NOR Contact 1.250 euro invordering  
betaald via 
belastingsdienst  27/09/2007

2006/065 17/nov/06 

NV Vlaamse 
Media 
Maatschappij 10.000 euro     28/12/2006

2007/002 2/feb/07 
sbs Belgium NV 
vt4 10.000 euro     11/04/2007

2007/005 19/jan/07 
VZW Limburgia 
FM 1.250 euro     16/03/2007

2007/013 16/mrt/07 VZW Vrije Golf 2.500 euro     22/05/2007

2007/017 16/03/2007 
VZW Radio 
Reflex 1.250 euro     15/06/2007

2007/028 22/06/2007 VRT Eén 17.500 euro     29/08/2008
2007/029 22/06/2007 NV VMMa 17.500 euro     14/08/2008
2007/030 22/06/2007 NV SBS Belgium 25.000 euro     28/08/2008
2007/045 19/10/2007 NV VMMa 15.000 euro     27/12/2007
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2007/046 19/10/2007 

VZW (AVS) 
Audio Video 
Studio Oost-
Vlaamse Televisie 1.750 euro     12/12/2007

2007/047 19/10/2007 

VZW (ATV) 
Antwerpse 
Televisie 2.250 euro     14/01/2008

2007/048 19/10/2007 

VZW (Focus tv) 
Regionale tv voor 
het Noorden van 
West-Vlaanderen 2.250 euro     22/01/2008

2007/049 19/10/2007 

VZW (WTV-Zuid 
) West-Vlaamse 
Televisie Omroep 
Regio Zuid 2.250 euro     22/01/2008

2007/050 19/10/2007 

VZW (Ring tv) 
Regionale 
Televisie Vlaams-
Brabant-Halle-
Vilvoorde 2.750 euro     24/12/2007

2007/051 19/10/2007 

VZW (Rob tv) 
Regionale 
Omroep Oost-
Brabant 1.750 euro     22/01/2008

2007/052 19/10/2007 

VZW (RTV) TV 
Kempen en 
Mechelen 2.250 euro     12/02/2008

2007/053 19/10/2007 

VZW (TVL) 
Tele-Visie-
Limburg 1.750 euro     20/12/2007

2007/054 19/10/2007 

VZW (TV OOST) 
Regionale 
Televisie Aalst-
Dendermonde-
Sint-Niklaas 2.250 euro     6/12/2007

2007/055 19/10/2007 
NV Coditel 
Brabant 15.000 euro     22/01/2008

2007/064 14/12/2007 NV VMMa 0 euro Initieel werd een geldboete opgelegd van 
10.000 euro. Na een procedure inzake willig 
beroep werd deze geldboete herleid tot 5.000 
euro. (zie beslissing 2008/013) 

2007/065 14/12/2007 

NV VLAAMSE 
RADIO- EN 
TELEVISIEOMR
OEP 2.500 euro     28/02/2008

2007/066 14/12/2007 NV 4FM Groep 1.500 euro     31/01/2008
2007/067 14/12/2007 NV VRT 1.500 euro     28/02/2008
2007/070 14/12/2007 NV VMMa jim tv 2.500 euro     26/03/2008

2007/071 14/12/2007 

BVBA MTV 
Networks 
Belgium 2.500 euro     11/04/2008
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2007/072 14/12/2007 NV Prime 
Projects Media 
Group 

2.000 euro invordering  Invorderings-procedure loopt 
bij de Vlaamse 
Belastingdienst. 

2007/069  14/12/2007 VZW Radio Stad 2.500 euro     20/03/2008
2008/009 18/01/2008 NV SBS Belgium 2.500 euro     25/04/2008

2008/014 22/02/2008 

NV VMMa , vtm 
de perfecte 
keuken 5.000 euro     28/03/2008

2008/015 22/02/2008 

NV SBS Belgium 
VIJFTV Peter 
kookt 3.500 euro     25/04/2008

2008/013 22/02/2008 

VRM willig 
beroep tegen 
beslissing 
2007/064 5.000 euro     10/04/2008

2008/011 18/01/2008 NV Prime 
Projects Media 
Group monitoring 

2.000 euro invordering  Invorderings-procedure loopt 
bij de Vlaamse 
Belastingdienst. 

2008/012 18/01/2008 

NV SBS Belgium 
monitoring 17 
september 6 tv 
programma's 1.250 euro     23/05/2008

2008/017 22/02/2008 

NV Event TV 
Vlaanderen 
monitoring 17 
september 3.500 euro     30/05/2008

2008/024 14/03/2008 
VZW RADIO 
GENT 1.250 euro     27/06/2008

2008/026 14/03/2008 VMMa 2.500 euro     15/05/2008

2008/031 28/05/2008 
NV SBS 
BELGIUM 1.250 euro     15/09/2008

2008/033 16/06/2008 

BVBA MTV 
Networks 
Belgium 1.250 euro   

 Vervaldatum (31/10/2008) 
nog niet overschreden 

2008/036 16/06/2008 

NV Vlaamse 
Media 
Maatschappij 7.500 euro     14/08/2008

2008/039 23/06/2008 
NV Media Ad 
Infinitum 5.600 euro   

 Vervaldatum (31/10/2008) 
nog niet overschreden 

2008/040 23/06/2008 

NV Vlaamse 
Media 
Maatschappij 2.500 euro     14/08/2008

2008/041 7/07/2008 
NV SBS 
BELGIUM 12.500 euro   

Vervaldatum (31/10/2008) nog 
niet overschreden 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 9 
van 3 oktober 2008 
van JACKY MAES 
 
 
 
Zeevisserij   -   Minimale aanvoerlengten 
 
We stellen vast dat de minimummaten voor vissoorten in België afwijken van de minimummaten in 
Frankrijk en Nederland. Bot mag in Nederland gevist worden vanaf 20 cm maar in België pas vanaf 25 
cm. Kabeljauw mag in Frankrijk en Nederland binnengehaald worden vanaf 35 cm, maar in België 
moet de kabeljauw 50 cm groot zijn.   
 
De minimale aanvoerlengte van vis wordt Europees bepaald. Nationaal werden bijkomende strengere 
tijdelijke beperkingen genomen (MB 14-12-2007). Deze maatregelen zijn geldig tot 31december 2008. 
Maar ze kunnen worden verlengd.  
 
Onze kustvissers vragen de opheffing van deze maatregel of het niet verlengen van dit ministerieel 
besluit (MB), wegens de oneerlijke concurrentie. Zij begrijpen niet waarom er geen uniformiteit is in 
Europa en er voor de vissers aan onze kust strengere normen worden opgelegd. De periode van kans 
op vangst loopt slechts van oktober tot maart. Gezien de hoge minimummaten zouden voor onze 
vissers eigenlijk de quota moeten worden verhoogd. In Nederland zijn ook nog eens de 
minimummaten voor zeven (griet, schar, tarbot, tongschar,harder, mul en zeekarper) vissoorten 
vervallen .  
 
1. Waarom werd in ons land deze strengere maatregel genomen (MB 14-12-2007)?  
 
2. Zal deze maatregel worden verlengd op het einde van het jaar? 
 
3. In Nederland zijn ook nog eens de minimummaten voor zeven vissoorten vervallen. Kan de 

minister hiervoor de redenen opgeven?  
 
4. Kan de minister een vergelijking geven van de minimummaten in de andere Europese landen? 
 
5. Waarom is er geen uniformiteit in Europa  en waarom legt ons land strengere normen op inzake 

minimummaten? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 9 van 3 oktober 2008 
van JACKY MAES 
 
 
 
1.  De minimum aanvoerlengtes van vis worden Europees vastgelegd in het pakket technische 

maatregelen (Raadsverordening nr.850/98, bijlage XII). Conform artikel 46 van dezelfde 
verordening mogen lidstaten maatregelen vaststellen die verder gaan dan de minimumeisen die 
in de genoemde wetgeving zijn vastgesteld op voorwaarde dat die maatregelen uitsluitend van 
toepassing zijn op de vissers uit de betrokken lidstaat, verenigbaar zijn met het Gemeenschaps-
recht en in overeenstemming zijn met het Gemeenschappelijk visserijbeleid. 

 
 Nationaal worden aldus jaarlijks aanvullende tijdelijke maatregelen, inzonderheid strengere 

bepalingen voor wat betreft de aanvoerlengtes, genomen door middel van ministeriële besluiten. 
Deze maatregelen worden genomen na advies van de quotacommissie van de Rederscentrale, 
die het geëigende adviesorgaan is van de overheid voor wat betreft de quotamaatregelen en 
andere instandhoudingsmaatregelen. Het optrekken van de minimum aanvoerlengte van een 
bepaalde vissoort heeft tot doel de aanvoer van kleine sorteringen vis met geringe marktwaarde 
te ontmoedigen ten voordele van beter in de markt liggende, grotere sorteringen. Er wordt met 
name ernaar gestreefd zuinig om te gaan met de beschikbare quota. 

 
2.  Een gelijkaardige regeling zal ook in 2009 van toepassing zijn. 
 
3. Bij de herziening van de technische maatregelen in 1998 zijn de minimum aanvoerlengten van 

verschillende vissoorten komen te vervallen. Nederland heeft beslist geen afwijkende (strengere) 
minimum aanvoerlengte te hanteren dan diegene die door Europa worden vooropgesteld. Aan de 
producentenorganisaties wordt evenwel de mogelijkheid geboden om afwijkende normen vast te 
leggen voor hun leden, die dus voornamelijk marktondersteunend werken. 

 
4.  Hieronder wordt een bondig overzicht gegeven van de situatie in de ons omringende landen. 
 In Nederland worden afwijkende aanvoerlengtes vastgelegd door het Productschap Vis. Zo is er 

voor schar en tarbot bijvoorbeeld een minimum aanvoerlengte vastgelegd terwijl er geen 
Europese minimum aanvoerlengte bestaat. 

 
 Frankrijk heeft nationaal strengere maatregelen genomen door middel van een besluit (Arrêté 

van 29.02.2008). Het betreft minimum aanvoerlengtes voor bepaalde schaal- en weekdieren. 
 
 In het Verenigd Koninkrijk gelden strengere normen voor bepaalde schaaldieren. Op lokaal vlak 

leggen de Seafisheries Comitees maatregelen vast, inclusief afwijkende minimum maten, die 
binnen de 6-mijlszone van toepassing zijn. 

 
5.  Zie onder punt 1. 
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VLAAMS PARLEMENT 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 10 
van 7 oktober 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
Ontwikkelingssamenwerking   -   Hoger onderwijs 
 
Ontwikkelingssamenwerking is een poging om derdewereld- , of ontwikkelingslanden en hun burgers 
en instellingen te helpen zich verder te ontwikkelen en zo een hogere levensstandaard te bereiken. 
 
In het regeerakkoord 2004-2009 van de Vlaamse Regering kunnen we lezen dat er een eigen 
ontwikkelingsbeleid gevoerd zal worden, in het verlengde van de eigen bevoegdheden.  
 
Onderwijs en dan meer specifiek het hoger onderwijs speelt hierbij een belangrijke rol. Door 
onderzoekssamenwerking met het Zuiden kunnen onze onderwijsinstellingen deze landen helpen met 
een relevante kenniscreatie, capaciteitsopbouw en de ontwikkeling van human resources.  
 
Vandaar had ik graag vernomen welke bijdrage het Vlaams hoger onderwijs heeft geleverd in het 
beleid rond ontwikkelingssamenwerking. 
 
1. Welke initiatieven werden genomen om universiteiten en hogescholen actief te betrekken bij het 

beleid van ontwikkelingssamenwerking? 
 
2. Beschikt de minister over een overzicht van de Vlaamse universiteiten of hogescholen die een 

onderzoekssamenwerking hebben met ontwikkelingslanden? Zo ja, dan graag een uitgebreid 
overzicht van deze samenwerkingsverbanden. 

 
3. Beschikt de minister over een overzicht van de universiteiten en hogescholen die meewerken aan 

de totstandkoming van eigen onderzoekscapaciteiten in partnerlanden? Zo ja, graag een uitgebreid 
overzicht van deze samenwerkingsverbanden. 

 
4. In welke mate komen de landen waarmee de Vlaamse instellingen werken overeen met de 

prioritaire landen voor ontwikkelingssamenwerking van de Vlaamse overheid? 
 
5. Geeft de Vlaamse overheid financiële steun aan deze projecten? Zo ja, hoe groot is deze steun en 

voor welke projecten? 
 
6. Hoe wordt de continuïteit van projecten in onstabiele regio’s gegarandeerd? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Peeters (vraag nr. 10) en Vandenbroucke (nr. 14). 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 10 van 7 oktober 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
Het antwoord zal verstrekt worden door Vlaams viceminister-president Vandenbroucke.  
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Vraag nr. 11 
van 8 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Haven Brussel   -   Samenwerking 
 
De Brusselse haven is één van de grootste Belgische binnenhavens. Er bevinden zich meer dan 350 
ondernemingen, met een totaal omzetcijfer ter waarde van ongeveer 2,4 miljard euro. Deze bedrijven 
bieden meer dan 13.000 jobs aan, waarvan 6.000 rechtstreeks met de haven te maken hebben.  
 
Via de haven van Brussel worden 21 miljoen ton goederen verdeeld, waarvan een belangrijk deel per 
schip en per spoor. Daarmee levert de haven een belangrijke bijdrage tot de verlichting van de 
mobiliteitsproblemen en de vervuiling. Goederen worden tot in het centrum van Brussel gebracht via 
het water en niet via de binnenstad, wat het verkeer verlicht. Momenteel wordt er, in het kader van de 
publiek-private samenwerkingsverbanden die eind 2006 werden afgesloten tussen de federale staat en 
de drie gewesten, gewerkt aan de modernisering van de spooraansluiting van de containerterminal in 
de voorhaven van Brussel, waardoor nog meer vrachtwagens van de weg zullen worden gehouden. 
 
Het economische hart van de haven ligt ten noorden van de Van Praetbrug, ook wel de voorhaven 
genoemd. De drie andere zones zijn het Vergotedok, het Becodok en het Biestebroeckdok 
(Anderlecht). 
 
Recentelijk hebben de ministers Crevits en Grouwels aangekondigd dat er een bewegwijzering komt 
naar de haven van Brussel op de Ring rond Brussel. Dit moet ertoe leiden dat vrachtwagens sneller 
hun weg vinden naar deze haven.  
 
Aangezien de waterweg een milieuvriendelijk karakter heeft en onderbenut wordt, is samenwerking 
over de gewestgrenzen belangrijk. Water stopt niet aan de grenzen waardoor dit beleid bij uitstek 
overleg en samenwerking tussen de drie gewesten vraagt, zowel inzake promotie als inzake 
infrastructuurwerken, enzovoort. 
 
1. Bestaat er een structureel overleg(orgaan) tussen het Vlaams Gewest en het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest om de intergewestelijke samenwerking op het vlak van het havenbeleid te 
bespreken?  

 
Zo ja, welke concrete initiatieven of projecten zijn hieruit al voortgekomen?  
 
Zo neen, acht de Vlaamse Regering dit nuttig en welke stappen werden hiertoe al ondernomen? 

 
2. Baggeren van slib is enorm duur. Daarenboven heeft de slibproblematiek een grensoverschrijdend 

karakter. Een groot deel van het slib in het Brusselse deel van het kanaal komt van een overstort 
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stroomopwaarts in Lembeek. Samenwerking tussen de gewesten lijkt dus noodzakelijk in deze 
materie.  
Bestaan er studies m.b.t een betere samenwerking tussen de gewesten om de kosten van het 
baggeren te drukken? Zo ja, wat waren hiervan de conclusies en welke beleidsmaatregelen heeft 
de minister ter zake genomen of wenst zij te nemen?  

 
3. Voeren Vlaanderen en Brussel gezamenlijke studies uit over mogelijke verbeteringen in het 

havengebied van Brussel om het gebruik van de binnenvaart in Vlaanderen te stimuleren? Wat zijn 
de onderwerpen van deze studies? Wanneer verwacht de minister daarvan de resultaten?  

 
Is de doortocht van het kanaal Zeeschelde – Charleroi in Brussel geen probleem voor de doorvaart 
van de schepen wegens de vele bruggen met beperkte hoogte?  

 
4. Wordt er nagedacht over het vervoer van ondeelbare voorwerpen via de waterweg?  
 

Onlangs vernam ik nog via de Brusselse media dat dergelijke transporten, die vaak vanuit 
Frankrijk naar Vlaanderen plaatsvinden, niet via de Brusselse Ring kunnen passeren wegens de 
lage bruggen. Bijgevolg moeten deze door de Brusselse binnenstad, en meer concreet meestal door 
de gemeente Jette. Kan het kanaal hier geen oplossing bieden?  

 
5. Gezien het milieuvriendelijke karakter van waterwegen, voeren de gewesten actief campagne om 

de binnenvaart te promoten.  
 

Heeft de minister hierover overleg gehad met de bevoegde Brusselse minister? Bestaat er een 
gezamenlijke promotie met het Brussels Hoofdstedelijk Gewest m.b.t. het gewestoverschrijdende 
Kanaal Schelde – Charleroi? Zo ja, welke? Welke samenwerkingsvormen zijn er mogelijk in dit 
dossier?  

 
6. Wordt de haven van Brussel betrokken bij het “Flanders Inland Shipping Network”? Zo ja, hoe?  
 

Heeft de minister hierover al overleg gepleegd met de bevoegde minister in de Brusselse 
gewestregering? Hoe staat de Brusselse gewestregering tegenover dit project? 

 
7. Betrekt de minister bij de promotie van de Vlaamse havens in het buitenland ook de Brusselse 

haven?  
 

Zijn er hierover afspraken gemaakt met de bevoegde minister van de Brusselse gewestregering? 
 

N.B. Deze vraag werd gesteld aan minister-president Peeters (vraag nr. 11) en minister Crevits (nr. 
19). 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 11 van 8 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1.  Gelet op de hervorming van de instellingen werd betreffende het beheer en de exploitatie van 

het Zeekanaal Brussel – Schelde een samenwerkingsakkoord gesloten tussen het Vlaamse 
Gewest en het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.  

 Dit samenwerkingsakkoord trad in werking op 1 januari 1992.  
 Het betreft voornamelijk de regeling van materies als de inning der scheepvaartrechten, de 

regeling met betrekking tot wie instaat voor de begeleiding van en het toezicht op de 
scheepvaart, de organisatie van de waterhuishouding, de afname van water in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest en een financiële regeling. In deze overeenkomst wordt tevens de 
oprichting van een overlegcommissie vastgelegd, bestaande uit 2 vertegenwoordigers van elke 
instelling. 

 Voormeld samenwerkingsakkoord bepaalt dat het samenwerkingsakkoord afgesloten werd voor 
een periode van 3 jaar, d.w.z. tot 31 december 1994. 

 
 Vermits volgens de Bijzondere Wet van 8 augustus 1980, artikel 92bis, §1, §2, punt a en b, §5 

en §6, de Gewesten akkoorden moeten afsluiten in verband met de waterwegen die de grenzen 
van een Gewest overschrijden, en er dus te allen tijde een samenwerkingsovereenkomst moet 
zijn, is Waterwegen en Zeekanaal NV van oordeel dat het oude samenwerkingsakkoord nog 
altijd geldig is, vermits er geen nieuw akkoord werd afgesloten. De Haven van Brussel betwist 
dit en is van oordeel dat er heden geen samenwerkingsakkoord is. Deze zaak wordt behandeld 
voor de Rechtbank. 

 
 Gezien het belang van een nauwe samenwerking tussen de twee waterwegbeheerders, de 

noodzaak om de waterweg als alternatief voor het wegverkeer verder te ontwikkelen en het 
aandeel van deze duurzame transportmodus in het totale goederentransport te doen  stijgen, de 
uitzonderlijk goede toegankelijkheid van het Zeekanaal Brussel-Schelde, de strategische 
ontwikkeling van het inter-modaal vervoer in de Europese hinterland terminals en het potentieel 
dat deze waterweg nog heeft voor de verdere ontwikkeling van de scheepvaart, werd in 2005 
tussen de twee waterwegbeheerders een memorandum afgesloten, met als doel een goede 
samenwerking tussen de waterwegbeheerders tot stand te brengen, teneinde het gebruik van de 
waterweg te bevorderen en nieuwe synergieën te ontwikkelen. 

 
 In het memorandum worden volgende intenties vermeld: 

 
 de mogelijkheden onderzoeken tot verdere ontwikkeling van het transport over 

water op de as Wintam-Brussel-Charleroi en de waterweg als vervoersmodus 
promoten; 

 zorgen voor een optimale doorstroming op de as Antwerpen-Brussel-Charleroi; 
 samen streven naar een goed onderhoud van de waterweg en de kade-infrastructuur 

en op geregelde tijdstippen een inventaris opmaken van de technische interventies 
die een invloed kunnen hebben op de werking van de waterwegbeheerders; 

 het vervoer van zware en ondeelbare voorwerpen langs de waterweg promoten; 
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 voor specifieke transportniches bekijken of een regelmatige lijndienst met 
stopplaatsen in het Brussels Gewest en in het Vlaams Gewest kan worden  
georganiseerd; 

 de goede toegankelijkheid van het kanaal vrijwaren door regelmatig de nodige 
baggerwerken uit te voeren en hierover informatie aan elkaar uitwisselen; 

 samen streven naar een proper onderhouden wateroppervlak, door  alternatieve 
oplossingen te onderzoeken m.b.t. het opruimen van drijvend zwerfvuil; 

 de mogelijkheid onderzoeken om huishoudelijk afval en bouw- en sloopafval te 
vervoeren via de waterweg en samen zoeken naar innovatieve oplossingen rond dit 
thema; 

 de mogelijkheden bestuderen om het recreatief vervoer langs de waterweg te 
bevorderen; 

 de mogelijkheid bestuderen om een gezamenlijke aanpak voor de bediening van de 
Budabrug in te voeren. 

 
 Beide waterwegbeheerders kwamen overeen om minstens eenmaal per jaar samen te komen ter 

opvolging van de acties, vermeld in dit memorandum. 
 Tot op heden werd driemaal vergaderd: op 23 januari 2006, 24 oktober 2006 en 10 september 

2007. 
 
 Ook in het kader van het samenwerkingsakkoord tussen het Vlaamse, Waalse en het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest betreffende de waterwegen wordt trilateraal overleg gepleegd voor wat 
het Zeekanaal Brussel – Schelde en het kanaal naar Charleroi betreft. Dit overleg vindt plaats in 
de overlegcommissie 2 voor de waterwegen opgericht onder het afwisselende voorzitterschap 
van de bevoegde diensten van de betrokken Gewesten. Overleg met betrekking tot meer 
algemeen geldende materies als beheer en exploitatie van de waterweg, verdeling van de 
scheepvaartrechten, uitwisseling van transportgegevens en waterbeheersing en hydrologie 
worden behandeld in de schoot van de overlegcommissies 4 en 5 van dit Intergewestelijk 
overleg. Bijkomend wordt jaarlijks een plenair overleg gehouden. 

 In de overlegcommissie 2 worden in hoofdzaak concrete afspraken gemaakt met betrekking tot 
het op elkaar afstemmen van infrastructuurwerken en de coördinatie van de hieruit volgende 
hinder en/of stremmingen voor de scheepvaart. Ook het met elkaar afstemmen van 
bedieningsuren van de kunstwerken en het bespreken en oplossen van allerhande knelpunten 
met betrekking tot bv. waterbeheersing, telematicaprojecten maken deel uit van de agenda van 
dit overleg.  

 
 Een structureel overlegorgaan tussen het Vlaamse Gewest en het Brussels Hoofdstedelijk 

Gewest om de intergewestelijke samenwerking op het vlak van havenbeleid te bespreken, 
bestaat er momenteel niet. 

 De contacten tussen beide gewesten zijn in het verleden steeds verlopen op een ad hoc basis 
n.a.v. concrete dossiers of vragen. 

 Op ambtelijk niveau zijn er de laatste maanden wel al contacten gelegd om na te gaan op welke 
vlakken een nauwere samenwerking mogelijk is en welke vorm deze samenwerking zou kunnen 
aannemen. Er wordt bijvoorbeeld gedacht aan het opstarten van een periodiek overleg tussen 
Haven-en Waterbeleid en de haven van Brussel met het oog op de uitwisseling van informatie, 
het ontwikkelen van gemeenschappelijke standpunten, het verrichten van gezamenlijk 
studiewerk, enz. 

 
2.  Er bestaat geen studie m.b.t. een samenwerking tussen de gewesten op het gebied van de 

baggerproblematiek. 
 De overstort van de Zenne in Lembeek heeft als functie om bij hoog water het water van de 

Zenne op te vangen in het kanaal naar Charleroi om wateroverlast in de stad Halle te vermijden.  
 Het slib van de Zenne wordt afwaarts van deze overstort volledig opgevangen in een overdiepte 

van het kanaal. Het slib wordt, van zodra vereist, uit deze overdiepte weggebaggerd. 
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 Het slib dat zich in het kanaal te Brussel afzet, is echter niet afkomstig van deze overstort 
inLembeek, maar komt voort van de overstort van de Zenne ter hoogte van de sluis van 
Anderlecht. Deze overstort te Anderlecht is gebouwd om de afwaarts gelegen Brusselse 
stadsgedeelten van wateroverlast te vrijwaren.  

 
3.  De doorvaart op het Zeekanaal Brussel-Schelde is vanaf  de grens tussen het Vlaamse Gewest en 

het Brussels Hoofdstedelijk Gewest tot aan de Schelde mogelijk voor zeeschepen met een 
hoogte tot 33 meter.  

 Op het Vlaamse gedeelte van het kanaal naar Charleroi worden de bruggen verhoogd tot 7,00 
meter om transporten met 3 lagen containers mogelijk te maken. 

 Op het grondgebied van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest is de vrije hoogte van de bruggen 
als volgt.  

 In totaal zijn er twintig bruggen over de waterweg. Daarvan hebben drie bruggen een vrije 
hoogte groter dan 7 meter, twaalf bruggen een vrije hoogte tussen 7m en 5m25 en vijf bruggen 
een vrije hoogte kleiner dan 5m25.  

 Op dit ogenblik is er dus daadwerkelijk een probleem inzake hoogte van bruggen te Brussel. 
Aangezien de hoogte van sommige bruggen beperkt is tot 4,50 meter, is zelfs containervaart met 
twee lagen onmogelijk. 

 Het Brussels Hoofdstedelijk Gewest voert momenteel een studie uit met betrekking tot de 
strategie en planning op lange en middellange termijn van de vrije hoogte onder de bruggen van 
het kanaal van Brussel. 

 
 Deze studie omvat de volgende onderzoekselementen: 

- het opzoeken van de Europese regelgeving betreffende de vrije hoogte van bruggen 
over vaarwegen; 

- het verrichten van een uitvoerig onderzoek van deze reglementering rekening houdend 
met de samenwerkingsakkoorden met het Vlaamse en Waalse Gewest en met het 
masterplan van de haven van Brussel ; 

- het bestuderen van de strategieën inzake gabarieten (vrije hoogte inbegrepen) in 
Vlaanderen, Wallonië, Frankrijk en Nederland op basis van de huidige of voorziene 
vrije hoogtes; 

- het vergelijken van de problematiek van de vrije hoogte in verschillende Belgische en 
buitenlandse steden die een vaarweg en verschillende bruggen bevatten; 

- het opstellen van een volledige inventaris van de bruggen in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest in overeenstemming met de Europese regelgeving; 

- het definiëren van een planning voor de vernieuwing van de bruggen in functie van 
criteria zoals slijtage, regelgeving, stedenbouwkundige integratie, gevolgen voor de 
mobiliteit, …; 

- het onderzoeken van de evolutie van de technologie voor beweegbare bruggen; 
- het evalueren van de transporthoeveelheden (in transit of niet) op het kanaal rekening 

houdend met de verbetering van de Seine-Schelde verbinding (voorzien voor 2012); 
- het evalueren van de evolutie van het transport van ondeelbare stukken en van grote 

afmetingen in functie van de vrije hoogte onder de bruggen volgens de Europese 
regelgeving; 

- het evalueren van de potentiële impact op de tewerkstelling in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest en de vermindering van de externe collectieve kosten 
(vervuiling, ongevallen, verkeerscongestie, …); 

- het definiëren van een richtschema van de behandeling van elk kunstwerk (technisch, 
stedenbouwkundig, budgettair, …); 

- het opstellen van verschillende scenario’s voor de aanpassing van de infrastructuur 
(niet alleen de bruggen) volgens de transportevolutie op de vaarwegen en de 
budgettaire ramingen hiervoor; 

- het opstellen van een algemeen strategisch plan betreffende de problematiek van de 
vrije hoogte onder de bruggen met een planning en de budgettaire ramingen. 
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 Voor de opvolging van deze studie is een begeleidingscomité opgericht met vertegenwoordigers 

van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, het Vlaamse en het Waalse Gewest. 
 Het eindverslag van deze studie wordt begin 2009 verwacht. 
 
4.  Het vervoer van ondeelbare stukken is inderdaad niet mogelijk via de Brusselse Ring. Voor elk 

uitzonderlijk vervoer over de openbare weg moet een schriftelijke toelating gevraagd worden die 
door de FOD Mobiliteit en Vervoer in overeenstemming met de adviezen van de gewesten, 
wordt afgeleverd. Deze toelating is echter niet vereist indien het vervoer via de waterweg 
gebeurt. 

 Het vervoer van ondeelbare stukken via de waterweg is mogelijk voor zover een aangepaste 
kaaimuur beschikbaar is om de overslag te realiseren in de nabijheid van de vertrekplaats en van 
de eindbestemming van het element en voor zover de vrije hoogte onder de bruggen voldoende 
is. Deze problematiek maakt deel uit van de studie over de vrije hoogte onder de bruggen in het 
Brusselse Hoofdstedelijk Gewest (zie ook antwoord op vraag 3). 

 In 2002 is in opdracht van Waterwegen en Zeekanaal NV een studie uitgevoerd naar de 
mogelijkheden om het vervoer van zware en ondeelbare stukken meer via de binnenvaart te 
laten verlopen. 

 Uit die studie is toen gebleken dat er wel degelijk mogelijkheden zijn om een modal shift te 
realiseren. Thans wordt getracht om met het federale niveau en de andere gewesten (het Waalse 
Gewest en het Brussels Hoofdstedelijk Gewest) een intentieverklaring af te sluiten met als doel 
te komen tot een gestructureerde en optimale samenwerking en communicatie met het oog op 
het bewerkstelligen van een modal shift van de weg naar de waterweg voor het vervoer van 
zware en ondeelbare stukken. 

 
5.  De in het antwoord 1 beschreven overlegstructuren en samenwerkingsakkoorden bieden 

momenteel voldoende basis om tot een gedegen samenwerking te komen. Dit neemt niet weg 
dat voor bepaalde specifieke ontwikkelingen, hetzij trilateraal hetzij bilateraal samenwerkings-
akkoorden worden afgesloten.  

 
6.  Tot nog toe is de Haven van Brussel niet betrokken geweest bij het “Flanders Inland Shipping 

Network”. Van bij het begin was het immers de bedoeling om de handen in elkaar te slaan met 
betrekking tot de binnenvaart in Vlaanderen. 

 In het kader van het regulier bilateraal overleg met het Brussels Hoofdstedelijk Gewest kan 
overwogen worden om dit item mee op te nemen. 

 
7.  De Brusselse haven wordt op dit moment niet betrokken bij de promotie van de Vlaamse havens 

in het buitenland. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 12 
van 10 oktober 2008 
van JOHAN VERSTREKEN 
 
 
 
VRT-beeldarchief   -   Eerste Wereldoorlog 
 
In 2014 zal het een eeuw geleden zijn dat de Eerste Wereldoorlog uitbrak. De Vlaamse Regering werkt 
aan een plan om honderd jaar WO I te herdenken. In Vlaanderen, en meer bepaald de Westhoek, is er 
immers nog heel wat waardevol archeologisch, landschappelijk en monumentaal erfgoed als stille 
getuige. Het is dan ook de bedoeling om deze facetten maximaal uit te spelen op toeristisch vlak en het 
vredestoerisme in binnen- en buitenland te promoten. 
 
Het audiovisuele erfgoed van de Eerste Wereldoorlog vormt ongetwijfeld ook een waardevolle bron 
van informatie. Terwijl de meeste aandacht uitgaat naar het monumentale en landschappelijke, kan 
audiovisueel materiaal een ander licht werpen op de geschiedenis van WO I. Bovendien mag ook de 
educatieve waarde van audiovisueel erfgoed niet worden onderschat.   
 
1. In welke mate beschikt de VRT over audiovisueel materiaal over WO I?  
 
2. Hoe wordt het audiovisueel materiaal bewaard en gearchiveerd? 
 
3. Op welke manier wordt dit voor het grote publiek ontsloten? 
 
N.B. Een vraag over de “Inventaris 1914-2014” en over het audiovisueel materiaal over de Eerste 

Wereldoorlog, werd gesteld aan minister Van Mechelen (vraag nr. 8). 
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MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 12 van 10 oktober 2008 
van JOHAN VERSTREKEN 
 
 
 
De VRT laat weten dat er twee soorten materiaal over WO I in het VRT-archief bewaard en 
gearchiveerd worden: 
 
1) Beelden die gemaakt zijn in de periode 1914-1918. 
 

Het enige document uit WOI zelf, waarvan het VRT-archief de rechten heeft, is de 
gedramatiseerde documentaire Met onze jongens aan den IJzer van Clemens De Landtsheer. Dat 
unieke document bestaat vooral uit materiaal dat De Landtsheer opkocht van het Franse en 
Engelse leger en werd aangevuld met eigen gedramatiseerde passages. De film werd reeds jaren 
geleden geconserveerd en zorgvuldig hersteld door het Koninklijk Filmarchief, in opdracht van de 
VRT. De omroep heeft ook alle rechten verworven op het volledige archief De 
Landtsheer/Flandria Films (Vlaamse beweging, IJzerbedevaarten, Ronde Van Vlaanderen). De 
VRT leent deze film (in kopie) regelmatig uit voor vertoningen. 
Er is ook een contract afgesloten met het Archief- en Documentatiecentrum voor het Vlaams-
nationalisme. Daardoor mag deze organisatie de film gebruiken in het kader van zijn activiteiten. 
Het Koninklijk Filmarchief, het ADVN en de VRT stellen op 30 oktober de DVD-uitgave van Met 
onze jongens aan den IJzer – aangevuld met ander materiaal van De Landtsheer - voor aan de 
pers. 

 
2) Reportages, documentaires, fragmenten allerhande over WOI en zijn gevolgen. 

 
Dit archief bevat mondelinge getuigenissen over de oorlog en beelden en informatie rond de 
wederopbouw van de verwoeste gewesten, de kerkhoven, de Engelse aanwezigheid in Ieper en 
omstreken, enzovoort. Omroep West-Vlaanderen bracht in 1964 radio-uitzendingen met een aantal 
belangrijke getuigenissen. In de jaren tachtig waren er de televisieprogramma’s met de 
mondelinge geschiedenis van Erik Pertz. Deze documenten worden met zorg bewaard. 
De radio-opnamen worden gedigitaliseerd in samenwerking met het Rijksarchief in Kortrijk. De 
televisieprogramma’s zijn opgenomen in een digitaliseringsproject van de VRT dat eind 2009 
afgerond zal worden. 

 
De VRT heeft onlangs het project 2014 opgestart. Programmamakers en researchers bereiden nu reeds 
programma’s en projecten voor rond de herdenking van 100 jaar WOI. Een belangrijk onderdeel van 
hun taak is het in kaart brengen van alles wat VRT over WOI heeft, met het oog op hergebruik. Zij 
doen dat in nauw overleg met de afdeling Documentatie en Archieven. Daarnaast gaan zij op zoek 
naar materiaal in andere archieven. 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 13 
van 13 oktober 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Herdenking ontdekking Hudson rivier   -   Deelname 
 
In 2009 vieren de Amerikanen de verjaardag van de ontdekking van de Hudson rivier. 
 
De Vlaamse inbreng bij dat feit is onmiskenbaar. De eerste dertig kolonisten van New York, 
waaronder zes Vlaamse gezinnen, kwamen uit de Nederlanden. Ontdekker Henry Hudson had drie 
Vlaamse zeelui aan boord en werd gefinancierd door Van Meteren, Plancius en Usselinx. 
 
Met het oog op de opening volgend jaar van het Vlaams Huis in New York lijkt dit een ideale 
gelegenheid om Vlaanderen alvast in die regio van de Verenigde Staten meteen ook wat meer 
bekendheid te geven. 
 
Kan de minister-president meedelen of Vlaanderen op een of andere manier participeert of een 
bijdrage levert aan de feestelijkheden van volgend jaar? 
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MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 13 van 13 oktober 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
De directeur van het Vlaamse Huis in New York onderzoekt in welke mate Vlaanderen kan deelnemen 
aan activiteiten die plaats zullen vinden in het kader van de herdenking van de ontdekking van de 
Hudson rivier. De directeur zal in het kader hiervan in overleg treden met de Nederlandse autoriteiten 
in New York om te bekijken aan welke evenementen Vlaanderen en Nederland eventueel gezamenlijk 
kunnen deelnemen. Daarbij zal vooral gekeken worden naar de mate van visibiliteit voor Vlaanderen. 
Hierbij moet rekening gehouden worden met het gegeven dat een eventuele bijdrage van Vlaanderen 
in vergelijking met deze van Nederland beperkt zal zijn  - Nederland voorziet een budget van meer dan 
10 miljoen dollar in het kader van de viering van 400 jaar Nederland/New York volgend jaar - en met 
het gegeven dat  het Vlaams huis op dat ogenblik nog in een opstartfase zal  zitten; het Vlaams Huis 
wordt immers in het voorjaar 2009 geopend.  



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008  -53- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 14 
van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Aanleg van fietspaden   -   Stand van zaken 
 
Het belang van veilige en voldoende fietspaden is al meermaals aangetoond. Het aanleggen en/of 
subsidiëren van fietspaden kan onder diverse beleidsdomeinen vallen. De meest voor de hand liggende 
beleidsdomeinen zijn Openbare werken en Mobiliteit. Zo is er een protocol dat de wederzijdse relaties 
tussen de Vlaamse minister bevoegd voor Openbare Werken en de Vlaamse minister bevoegd voor 
Mobiliteit regelt. 
 
In het antwoord op mijn interpellatie over het fietsbeleid van 30 januari 2008 verklaarde minister 
Vandenbroucke, die de minister op dat moment verving, een overzicht te zullen overmaken met het 
aantal kilometer fietspad sinds het jaar 2000 dat jaarlijks door de Vlaamse overheid werd aangelegd, 
met een opsplitsing per provincie en een aparte detaillering over het aantal dat via de module 13 wordt 
aangelegd.  
 
De tabel zou een overzicht geven van het aantal kilometer fietspaden langs gewestwegen die jaarlijks 
in elke provincie werden aangelegd met middelen van de Vlaamse overheid in de periode 2000-2007. 
Tot op heden werd dit overzicht nog niet overgemaakt. 
 
1. Hoeveel middelen werden sinds 2000 voor de aanleg en/of subsidiëring van fietspaden 

uitgegeven? Graag een overzicht per jaar en per provincie. 
 
2. Kan de minister een overzicht geven van de, binnen de bevoegdheid van zijn/haar beleidsdomein, 

effectief aangelegde fietspaden in Vlaanderen in sinds 2000? Graag een overzicht per provincie en 
per jaar? Kan de minister ook per provincie een overzicht geven van het aantal gerealiseerde 
kilometers? 

 
3. Hoeveel fietspaden heeft de minister, binnen de bevoegdheid van zijn/haar beleidsdomein, 

gesubsidieerd in Vlaanderen sinds 2000? Graag een overzicht per provincie en per jaar? Kan de 
minister ook per provincie een overzicht geven van het aantal hierdoor gerealiseerde kilometers? 

 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Crevits (vraag nr. 26), Peeters (nr. 14) en Van Brempt 

(nr. 20). 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 14 van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Er zal een gecoördineerd antwoord verstrekt worden door Vlaams minister Crevits.  
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 16 
van 17 oktober 2008 
van AGNES BRUYNINCKX 
 
 
 
Vlaamse administratie Brugge   -   Huur Kamgebouw 
 
De stad Brugge heeft de bouw van een nieuwe Beurshalle gepland op de Oesterparking aan de 
achterkant van het station in Sint-Michiels Brugge. De gemeenteraad besliste vorig jaar om 10.326 
vierkante meter grond van de Vlaamse Gemeenschap aan te kopen. De resterende 3.500 vierkante 
meter behoort toe aan de NMBS. 
 
De NMBS koppelt de verkoop van deze grond echter aan de beslissing van de Vlaamse overheid om 
de linkervleugel van het nieuwe “Kamgebouw” in huur te nemen voor de Vlaamse administratie. 
 
Heeft de Vlaamse overheid al een beslissing genomen over het in huur nemen voor haar administratie 
van de linkervleugel van het Kamgebouw aan de achterkant van het Brugse station? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 16 van 17 oktober 2008 
van AGNES BRUYNINCKX 
 
 
 
De Vlaamse overheid heeft nog geen beslissing genomen.  
De onderhandelingen zijn nog lopende.  
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 17 
van 17 oktober 2008 
van WARD KENNES 
 
 
 
Resolutie werkgelegenheid Kempen   -   Initiatieven 
 
Op 12 maart 2008 heeft het Vlaams Parlement een resolutie aangenomen over de werkgelegenheid in 
de Kempen. (Stuk 1482 (2007-2008) – Nr. 3). 
 
Ook nu weer wordt de werkgelegenheid in deze streek zwaar getroffen. 
 
De gevolgen van de beurs- en bankencrisis op het algemene economische klimaat laten zich in de 
Kempen zeer zwaar voelen. Diverse economische sectoren worden getroffen door afdankingen, 
herstructureringen en het niet verlengen van tijdelijke contracten. De voorbije dagen werd bekend dat 
er jobs verloren gaan in de volgende sectoren en bedrijven in de Kempen: 
 
- farmasector: Janssen Pharmaceutica, 
- zinkproductie: Nyrstar, 
- electronicasector: Philips Lighting, 
- automobielsector: Daf Trucks. 
 
Welke initiatieven werden er de afgelopen maanden door de Vlaamse Regering genomen om 
uitvoering te geven aan het punt 9 van de bovenvermelde resolutie: 
 
“9. Het Vlaams Parlement vraagt de Vlaamse Regering bij de nieuwe federale regering te blijven 
informeren naar haar visie op nucleaire activiteiten”? 
 
N.B. Gelijkaardige vragen werden gesteld aan de ministers Peeters (vraag nr. 17) en Vanackere (nr. 

30). 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 17 van 17 oktober 2008 
van WARD KENNES 
 
 
 
Vlaams minister-president Peeters 
 
Zoals u zelf zegt is het nucleaire beleid een federale aangelegenheid, maar dat wil dus niet zeggen dat 
de Vlaamse Regering in deze stil zit. Enerzijds door eigen ‘flankerend’ beleid en anderzijds door 
permanent overleg met de federale overheid. 
De Kempen profileert zich uitdrukkelijk als duurzame regio. In deze context nam de Vlaamse 
Regering reeds beslissingen, die deze keuze moet ondersteunen. Het koepelprogramma van SPK – 
‘Kempen Duurzaam’ werd goedgekeurd. Dit koepelprogramma bevat 10 acties die de Kempen op het 
vlak van milieu- en energietechnologie op de kaart moeten zetten.  
 
Tegelijkertijd hebben we zeer recent beslist verder belangrijke investeringen te doen in de uitbouw van 
VITO Mol – toch het kenniscentrum als het over duurzame energie gaat. De Vlaamse Regering 
besliste voor VITO een financiële bijdrage uit Financieringsfonds voor schuldafbouw en éénmalige 
investeringsuitgaven (FFEU) 2008 te voorzien van 8 miljoen euro.  
Verder wordt vandaag door de NV SOV (dochter van VMH) onderzocht of het Balmatt-terrein kan 
worden ingezet als eventueel energieconversiepark. Daarnaast keurden we via de ondersteuning van 
Kamp C belangrijke projecten goed met betrekking tot duurzaam bouwen. En ook bij KHK, de 
hogeschool die zijn erkenning kreeg als academische campus, wordt thans een kenniscentrum 
duurzame energie uitgebouwd, zodat ook de onderwijswereld hierbij betrokken wordt.  
 
Met betrekking tot de nucleaire sector knopen we gesprekken aan met de federale overheid over het 
Myrrha-project, dat SCK een verdere toekomst moet geven als belangrijke wetenschappelijke 
instelling op dat vlak.  
 
Omdat het MYRRHA-project een belangrijke link heeft met economie en innovatie in de nucleaire 
sector, zal de Vlaamse Regering dit sterk bepleiten bij de federale overheid. De ontmanteling van 
Belgonucleaire is eveneens een federale materie. Ook dit vormt voorwerp van verder overleg. 
  
 
Vlaams minister Vanackere 
 
Om tegemoet te komen aan de resolutie aangenomen over de werkgelegenheid in de Kempen. (Stuk 
1482 (2007-2008) – Nr. 3) werd binnen het beleidsdomein Welzijn, Volksgezondheid en Gezin 
geïnvesteerd in bijkomende plaatsen in de gezondheidssector, de gehandicaptensector en de 
kinderopvang. 
 
De invulling van de programmacijfers voor rusthuizen, serviceflats, centra voor kortverblijf en 
dagverzorgingscentra in het arrondissement Turnhout, laten toe een beeld te krijgen van het aantal extra 
arbeidsplaatsen die in de Kempense ouderenzorg zullen worden gerealiseerd. 
 
Wat de rusthuizen betreft, zijn er sinds begin dit jaar minimum 21 extra banen gecreëerd. Deze 
berekening is gebaseerd op het aantal extra erkende bedden (81) die sinds januari 2008 in gebruik zijn 
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genomen en de geldende (minimum) personeelsnormen, zoals vervat in de erkenningsnormen van 17 
juli 1985, die daarop van toepassing zijn. 
Op basis van het totale aantal geplande woongelegenheden in de Kempen (874) en de minimum 
personeelsnormen, kan ik u zeggen dat er in de toekomst minstens 250 extra banen zullen worden 
gecreëerd. Ik wil echter benadrukken dat het hier om een minimum gaat en dat de meeste 
voorzieningen meer personeel in dienst hebben dan voorgeschreven in de normen, dit o.a. om 
afwezigheden (bv. wegens ziekte) adequaat te kunnen opvangen. 
 
Wat de serviceflats betreft, werden hier tal van nieuwe initiatieven gepland die 951 extra 
wooneenheden in de Kempen als gevolg zullen hebben. Volgens de erkenningsnormen zou dit 
neerkomen op minstens 16 extra arbeidsplaatsen. In de realiteit zal dit aantal veel hoger liggen door de 
verschillende diensten die serviceflats aanbieden. Ik denk dan aan het onderhoud van de flats, de 
bereiding van maaltijden, de verpleegkundige verzorging, enzovoort. Het juiste aantal banen dat 
hierdoor gecreëerd zal worden, is echter niet te preciseren.  
  
Een analoge berekening kan gemaakt worden voor de centra voor kortverblijf (CVK) en de 
dagverzorgingscentra (DVC). Zo zijn er in de Kempen 95 nieuwe woongelegenheden in kortverblijf 
en 55 verblijfseenheden in dagverzorging gepland. Dit zou 36 extra arbeidsplaatsen  binnen CVK en 8 
extra jobs binnen DVC creëren.  
Door de verschillende diensten die door dagverzorgingscentra worden aangeboden, zal er ook hier 
extra werkgelegenheid gerealiseerd worden om bijvoorbeeld de gebruikers te kunnen vervoeren. Ook 
zal de tewerkstelling in de thuiszorg toenemen. Exacte cijfers zijn hier niet voorhanden. 
 
Op basis van de beschikbare gegevens van het Agentschap Zorg en Gezondheid, komen deze geplande 
initiatieven dus neer op een realisatie van minstens 331 extra full-time equivalenten binnen de 
Kempense zorgsector. Maar in realiteit zal dit aantal veel hoger liggen.  
 
De Vlaamse Regering keurde inmiddels de principes goed die ten grondslag zullen liggen aan de 
aanvullende Vlaamse regelgeving inzake het cardiaal zorgprogramma. Binnen Vlaanderen zullen er 3 
bijkomende vestigingsplaatsen voor het cardiale zorgprogramma B kunnen erkend worden. Hiertoe 
dient echter eerst nog een besluit van de Vlaamse Regering met de nieuwe erkenningsnormen en 
programmatiecriteria gepubliceerd te worden. Vooraleer het besluit van de Vlaamse Regering kan 
uitgewerkt worden, wordt eerst nog een overleg gepland met de federale minister, bevoegd voor 
volksgezondheid, in functie van een mogelijke erkenning van alleenstaande B1-B2 centra zonder B3 
onderdeel. 
 
Bij het uitwerken van het uitbreidingsbeleid van het Vlaamse Agentschap voor Personen met een 
Handicap (VAPH) is er aandacht geweest voor de regio Kempen. 
Hierbij de toegestane VAPH-zorgprojecten in het kader van het uitbreidingsbeleid 2008 voor het 
arrondissement Turnhout. 
 

Uitbreidingsbeleid 2008 - Ambulante sector 
 

Provincie Zorgvorm Dienst Gemeente Uitbreiding 
Antwerpen beschermd wonen De Loot Vosselaar 2 plaatsen 
Antwerpen begeleid wonen Den Leeuweric Turnhout 6 plaatsen 
Antwerpen begeleid wonen BW Herentals Herentals 8 plaatsen 
Antwerpen 

 
begeleid wonen + 
trajectbegeleiding 

De Lommer 
 

Vosselaar 
 

3,84 plaatsen 
 

Antwerpen geïntegreerd wonen Muylenberg Turnhout 2 plaatsen 
 
 
VTE tewerkstelling 
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Zorgvorm 

 
totaal per zorgvorm 

 bijkomende tewerkstelling in vte 
beschermd wonen 2 plaatsen 0,722
begeleid wonen 17,84 plaatsen 2,78

geïntegreerd wonen 2 plaatsen 1,32
 Totaal 4,822

 
Uitbreidingsbeleid 2008 - Residentiële sector 
 

Provincie Zorgvorm Dienst Gemeente Uitbreiding 
Antwerpen tehuis niet werkenden De As Arendonk 2 bedden 
Antwerpen tehuis niet werkenden Het Eepos Laakdal 2 bedden 
Antwerpen dagcentrum De Witte Mol Mol 1 plaats 
Antwerpen tehuis werkenden 

 
De Troon Vorselaar 1 bed 

 
VTE tewerkstelling 
 

Zorgvorm 
 

Totaal per 
zorgvorm 

 

Bijkomende tewerkstelling in vte 

tehuis niet werkenden 4 bedden 2,7113
dagcentrum 1 plaats 0,7146

tehuis werkenden 1 bed 0,35
 Totaal aan 80% 3,7759

 
 
Bij Kind en Gezin werd in het kader van het actieplan flexibele en occasionele opvang toekenningen 
gedaan van occasionele plaatsen, urenpakketten, lokale diensten en gemandateerde voorzieningen. 
 
De verdeling van de occasionele plaatsen (24) is gebeurd volgens de criteria die golden voor gans 
Vlaanderen. Dat waren het aantal werkzoekenden, kansarmen en éénoudergezinnen. Bij het toekennen 
van de urenpakketten (37) werd uitgegaan van het aantal volwassenen dat binnen het arrondissement 
een flexibel beroep uitoefent. 
De toekenning van de lokale diensten is gebeurd aan centrumsteden. In dit geval Turnhout.  
Wat betreft de gemandateerde voorzieningen zijn ook  na de 2° oproep nog niet alle zorggebieden 
bediend. Op basis van de evaluatie die lopende is m.b.t. het volledige actieplan zal de Vlaamse 
regering moeten uitmaken op welke manier toch alle gebieden zullen afgedekt worden. 
 
 
Tabel occasionele plaatsen, urenpakketten, lokale diensten en gemandateerde voorzieningen 
 
Gemeente OCC PL1 UP 2 LOKALE 

DIENST3 
behoort tot 
zorggebied 

GMV4 in dat 
zorggebied 

 aantal aantal aantal plaatsen   ja/nee 

                                                      
1 plaatsen voor occasionele opvang 
2 urenpakketten voor flexibele opvang 
3 lokale dienst voor buurtgerichte kinderopvang 
4 gemandateerde voorziening 
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Arendonk 0 0 0 Arendonk ja 
Baarle-Hertog 0 1 0 Arendonk ja 
Balen 0 0 0 Mol nee 
Beerse 6 0 0 Turnhout ja 
Dessel 0 0 0 Mol nee 
Geel 0 10 0 Geel ja 
Grobbendonk 0 0 0 Herentals ja 
Herentals 4 0 0 Herentals ja 
Herenthout 8 1 0 Herentals ja 
Herselt 0 0 0 Westerlo nee 
Hoogstraten 3 6 0 Hoogstraten ja 
Hulshout 0 0 0 Westerlo nee 
Kasterlee 0 3 0 Herentals ja 
Laakdal 0 0 0 Geel  ja 
Lille 0 0 0 Herentals ja 
Meerhout 0 0 0 Geel ja 
Merksplas 0 3 0 Hoogstraten ja 
Mol 0 2 0 Mol nee 
Olen 0 0 0 Herentals ja 
Oud-Turnhout 3 0 0 Turnhout ja 
Ravels 0 0 0 Arendonk ja 
Retie 0 3 0 Arendonk ja 
Rijkevorsel 0 0 0 Hoogstraten ja 
Turnhout 0 6 10 Turnhout ja 
Vorselaar 0 2 0 Herentals ja 
Vosselaar 0 0 0 Turnhout ja 
Westerlo 0 0 0 Westerlo nee 
TOTAAL 24 37 10   
 
In de zelfstandige sector is er een aanzienlijke groei van 243 plaatsen op tien maanden tijd. Alle soorten 
zelfstandige opvangvormen samengeteld komen we op 845 plaatsen op 22.10.2008 t.o.v. 602 plaatsen 
op 31.12.2007.  
 
 
Tabel: aantal plaatsen zelfstandige sector (met attest van toezicht) arro. Turnhout 
 
 
 Toestand 31/12/2007 Toestand 22/10/2008 

Gemeente MINI-CR ZKDV ZOO Totaal MINI-CR ZKDV ZOO Totaal 
Arendonk 0 0 5 5 0 0 5 5 
Baarle-hertog 0 0 0 0 0 0 0 0 
Balen 0 0 14 14 0 0 14 14 
Dessel 0 0 7 7 22 0 0 22 
Geel 42 28 21 91 66 28 25 119 
Grobbendonk 14 0 0 14 14 0 0 14 
Herentals 57 27 16 100 57 27 16 100 
Herenthout 16 0 0 16 30 0 0 30 
Herselt 34 0 0 34 34 0 0 34 
Hoogstraten 0 0 0 0 0 0 0 0 
Hulshout 14 0 7 21 21 0 0 21 
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Kasterlee 0 0 7 7 56 0 7 63 
Laakdal 22 0 0 22 22 0 4 26 
Lille 36 0 7 43 44 0 7 51 
Meerhout 0 0 0 0 0 0 0 0 
Merksplas 0 0 0 0 0 0 0 0 
Mol 54 0 0 54 54 0 2 56 
Olen 0 0 5 5 17 0 19 36 
Oud-turnhout 44 0 0 44 44 0 0 44 
Ravels 19 0 0 19 36 0 7 43 
Retie 31 0 0 31 34 25 0 59 
Rijkevorsel 10 0 0 10 24 0 7 31 
Turnhout 0 0 9 9 0 0 14 14 
Vorselaar 22 0 7 29 22 0 7 29 
Westerlo 27 0 0 27 27 0 7 34 
Totaal per voorzieningstype 442 55 105 602 624 80 141 845 
 

Uitbreiding voorschoolse gesubsidieerde kinderopvang 
 
Momenteel is er een uitbreidingsronde voor de erkende en gesubsidieerde voorschoolse kinderopvang 
aan de gang. Waar de nieuwe plaatsen voor erkende kinderdagverblijven en diensten voor 
onthaalouders worden toegekend in deze uitbreidingsronde is nog niet beslist. De dossiers ter zake zijn 
in volle afwerking en de beslissing hierover mag begin november 2008 worden verwacht. Kind en 
Gezin zal daarover communiceren van zodra de beslissing is genomen. De informatie hierover zal 
onder andere terug te vinden zijn op de website van Kind en Gezin. 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 18 
van 17 oktober 2008 
van ELOI GLORIEUX 
 
 
 
Overeenkomsten met gemeenten   -   Deelname faciliteitengemeenten 
 
Binnen de beleidsdomeinen Institutionele Hervormingen, Bestuurszaken, Buitenlands Beleid, Media, 
Toerisme, Havens, Landbouw, Zeevisserij en Plattelandsbeleid werden een aantal overeenkomsten 
afgesloten tussen de bevoegde minister en de gemeentebesturen van de Vlaamse gemeenten. Gezien 
de gemeentelijke autonomie, zijn deze overeenkomsten in principe vrijblijvend. Maar aangezien ze 
meestal passen in het algemeen belang, hangt er een beloning aan vast. Gemeenten die niet instappen 
in deze overeenkomsten missen dan ook vaak belangrijke geldelijke tussenkomsten voor de uitvoering 
van een degelijk lokaal beleid. 
 
De indruk leeft dat vooral de burgemeesters van de faciliteitengemeenten vaak niet ingaan op het 
aanbod vanuit de Vlaamse overheid. Daardoor worden zowel de Vlaamse als de anderstalige 
bevolkingsgroepen uit die gemeenten tekort gedaan in vergelijking met andere gemeenten, en wel door 
hun eigen bestuurders. Van de kant van de burgemeesters en gemeentebesturen is dit allerminst een 
daad van goed bestuur. 
 
Graag vernam ik in hoeverre de werkelijkheid deze indruk ook bevestigt. 
 
1. Aan welke vrijwillige programma’s, samenwerkingsovereenkomsten, convenanten of opdrachten 

binnen de beleidsdomeinen Institutionele Hervormingen, Bestuurszaken, Buitenlands Beleid, 
Media, Toerisme, Havens, Landbouw, Zeevisserij en Plattelandsbeleid hebben de verschillende 
faciliteitengemeenten in de rand rond Brussel al dan niet deelgenomen? 

 
2. Om welke reden(en) werd er desgevallend niet deelgenomen? 
 
3. Hoeveel geld hebben ze daardoor niet ontvangen? 
 
N.B. Gelijkaardige vragen werden gesteld aan de ministers (Peeters nr. 18, Van Mechelen nr. 15, 

Vandenbroucke nr. 28, Anciaux nr. 12, Keulen nr. 10, Van Brempt nr. 26, Vanackere nr. 31, 
Crevits nr. 36, Ceysens nr. 11). 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 18 van 17 oktober 2008 
van ELIO GLORIEUX 
 
 
 
Het antwoord zal gecoördineerd worden door Vlaams minister Vanackere.  
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Vraag nr. 19 
van 20 oktober 2008 
van ELOI GLORIEUX 
 
 
 
Vlaamse overheid   -   Energieleverancier 
 
Het Vlaams regeerakkoord 2004 “Vertrouwen geven, verantwoordelijkheid nemen”, stipuleert dat 
openbare aanbestedingen worden aangewend als stimulans voor het innovatiepotentieel, onder meer 
op ecologisch gebied.  
 
De hernieuwbare-energiesector is bij uitstek een sterk evoluerende innovatieve sector. Het is 
belangrijk dat de Vlaamse overheid op dit domein volop haar verantwoordelijkheid opneemt. 
 
Uit het antwoord van minister Crevits op een eerdere schriftelijke vraag (nr. 9 van 30 september 2008) 
blijkt dat de minister bevoegd voor Bestuurszaken in deze bevoegd is en dat enkel het Agentschap 
Facilitair Management de hiernavolgende informatie kan geven. 
 
1. Hoeveel bedraagt het jaarlijkse elektriciteitsverbruik van de Vlaamse overheid en hoe is dit de 

afgelopen vijf jaar geëvolueerd? 
 
2. Bij welke stroomleverancier is de Vlaamse overheid aangesloten? Over welke termijn loopt het 

leveringscontract? 
 
3. Welke voorwaarden inzake groene stroom staan er in de openbare aanbesteding vermeld?  
 
4. Wat is de samenstelling van de door de Vlaamse overheid bij deze stroomleverancier afgenomen 

stroom naar productiebron (kernenergie, steenkool, gas, wind, biomassa, zon, waterkracht)?  
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ANTWOORD 
op vraag nr. 19 van 20 oktober 2008 
van ELIO GLORIEUX 
 
 
 
1. Het leveringscontract elektriciteit wordt opgemaakt, beheerd en opgevolgd door de afdeling 

Elektriciteit en Mechanica Antwerpen (EMA), onderdeel van het Agentschap Wegen en Verkeer 
(AWV), welke valt onder het beleidsdomein Mobiliteit en Openbare Werken (MOW) onder 
bevoegdheid van Minister Crevits. Dit leveringscontract elektriciteit bevoorraadt naast gebouwen 
ook allerhande infrastructuurelementen zoals sluizen, bruggen, tunnels, straatverlichting, 
pompen,… 
 
Het Agentschap voor Facilitair Management (AFM) staat slechts in voor een beperkt aandeel van 
het elektriciteitsverbruik, namelijk dat van de gebouwensector. Dit vertegenwoordigt naar 
schatting zo’n 10 à 15% van het totale elektriciteitsverbruik binnen de Vlaamse Overheid.  
 
Binnen dit beperkte aandeel van elektriciteitsverbruik staat het Agentschap voor Facilitair 
Management (AFM) in voor de rechtstreekse betaling van energiefacturen voor een zestigtal 
gebouwen en onrechtstreeks, via de huurlasten, voor een viertiental gebouwen. In 2007 werden 
voor zevenenveertig van deze gebouwen de elektriciteitsfacturen rechtstreeks betaald (tweeën-
twintig op hoogspanning en vijfentwintig op laagspanning). Voor deze gebouwen bedroeg in 2007 
het elektriciteitsverbruik hoogspanning 18,8 GWh en het elektriciteitsverbruik laagspanning 0,99 
GWh. Dit levert een totaalverbruik elektriciteit op voor bovenstaande gebouwen van 19,79 GWh 
in 2007.  
 
Als bijlage 1 vindt u de detailrapporten, zoals gegenereerd door een in 2004 ontwikkelde 
toepassing, met de elektriciteitsbetalingen uitgevoerd door het team technieken van het AFM voor 
2005, 2006 en 2007. De jaarlijkse totalen uit deze rapporten vergelijken is echter niet mogelijk, 
gezien de jaarlijks variërende hoeveelheid van gebouwen waarvan de energiefacturen betaald 
worden door AFM varieert (inhuringen, verhuizingen, nieuwe gebouwen,…), alsook de parameter 
tussentijdse facturen (verbruiken kunnen verspreid zijn over 2 jaar). 
 
Voor een aantal grootverbruikers binnen de gebouwen, zijnde deze voorzien van elektriciteit 
hoogspanning, worden de verbruiken eveneens bijgehouden in gedetailleerde werkbladen, 
teneinde de opvolging van verbruiken te kunnen waarborgen. Als voorbeeld vindt u in bijlage 2 de 
werkbladen en evoluties terug van de elektriciteitsverbruiken voor de gebouwen Boudewijn, VAC 
Hasselt, Martelaarsplein 7 & 19 en Koningsstraat 14 & 136. Belangrijke kanttekening bij het 
raadplegen van verbruiksevoluties zijn de continu wisselende omstandigheden, zoals bijvoorbeeld 
de bezetting die jaarlijks wijzigt.  

 
2. Op dit moment is de stroomleverancier van de Vlaamse Overheid ECS nv (Electrabel Customer 

Solutions). Het vorige leveringscontract elektriciteit van EMA is afgelopen sinds juni 2008, 
waardoor er momenteel betaald wordt aan het standaard tarief. Electrabel Customer Solutions is 
hierbij “standaardleverancier”. Het nieuwe leveringscontract van EMA zit momenteel ter controle 
bij IF (Inspectie van Financiën). Voor een verdere stand van zaken omtrent dit leveringscontract 
verwijs ik u naar de afdeling EMA binnen het beleidsdomein MOW. 
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3. In het vorige leveringscontract was een voorwaarde voorzien om minstens 12% groene stroom te 
leveren. Dit belette sommige agentschappen of afdelingen niet om toch meer groene stroom aan te 
kopen. De gebouwen onder beheer van AFM en de gebouwen van MOW worden bijvoorbeeld 
voorzien van 100% groene stroom (zie bijlage 3). In het nieuwe leveringscontract zullen normaal 
gezien dezelfde voorwaarden voorzien worden, voor precieze detaillering verwijs ik u terug door 
naar de afdeling EMA binnen het beleidsdomein MOW, gezien zij instaan voor de opmaak en 
opvolging van het leveringscontract. 

 
4. Voor de samenstelling van de stroom naar productiebron kan er enkel gesproken worden voor de 

gebouwen waarvoor het AFM de elektriciteitsfacturen betaalt. Tot juni 2008 (einde leverings-
contract, zie vraag 2) kwam de geleverde elektriciteit volledig uit groene productie eenheden in 
België: biomassa, wind, water, warmtekrachtkoppeling (WKK) en zon, met de door de VREG 
uitgereikte certificaten. 

 
Het totaaloverzicht van de samenstelling van de stroom voor andere gebouwen kan via de afdeling 
Elektriciteit en Mechanica Antwerpen (EMA) bekomen worden. Wat betreft de samenstelling van 
de standaardstroom: hiervoor verwijs ik u naar de VREG omdat deze samenstelling gebeurt op 
basis van de input van de elektriciteitsleveranciers, en die kan wijzigen. 
 

BIJLAGEN 
 
1. Lijst van energiebetalingen voor elektriciteit door het team technieken van het Agentschap voor 

Facilitair Management (AFM) voor 2005, 2006 en 2007. 
2. Lijst van het maandelijks elektriciteitsverbruik voor de gebouwen Boudewijn, VAC Hasselt, 

Martelaarsplein 7 & 19 en Koningsstraat 14 & 136, van 2003 tot en met 2008. 
3. Lijst van het aandeel groene stroom per gebouw dat afneemt van het leveringscontract elektriciteit 

van de afdeling Elektriciteit en Mechanica Antwerpen (EMA). 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2008-2009/PEETERS/19/antw.019.bijl.001.xls 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2008-2009/PEETERS/19/antw.019.bijl.002.pdf 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2008-2009/PEETERS/19/antw.019.bijl.003.pdf 
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Vraag nr. 20 
van 21 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Gelijkekansenbeleid   -   Actieplannen open coördinatiemethode 
 
In het voorjaar van 2006 werden doelstellingen in het kader van de toepassing van de open 
coördinatiemethode in het Vlaamse gelijkekansenbeleid goedgekeurd door het Vlaams Ministerieel 
Comité voor Gelijke Kansen, dat bestaat uit alle ministers uit de Vlaamse Regering. Vervolgens werd 
een ambtelijke Commissie Gelijke Kansen opgericht met vertegenwoordigers uit alle 
beleidsdomeinen. 
 
Deze goedgekeurde doelstellingennota heeft als basis gefungeerd voor het opstellen van de 
actieplannen 2006-2007 en 2008-2009 die zijn ingediend in het kader van de toepassing van de open 
coördinatiemethode in het Vlaamse gelijkekansenbeleid. 
 
Uit de gedachtewisseling in de Commissie voor Wonen, Stedelijk Beleid, Inburgering en Gelijke 
Kansen van 2 oktober jongstleden blijkt dat de actieplannen, zowel voor de werkjaren 2006-2007 als 
voor de werkjaren 2008-2009, zijn gekozen uit een suggestienota die door de administratie is 
opgemaakt.  
 
1. Kan de minister, voor zijn/haar beleidsdomein(en), een exemplaar bezorgen van de suggestienota 

die is aangewend voor de keuze van de actieplannen 2006-2007 en de actieplannen 2008-2009?  
 
2. Welke criteria heeft de minister aangewend om een keuze te maken uit de suggestienota’s voor het 

opstellen van de actieplannen 2006-2007 en 2008-2009?  
 
3. Werden er bepaalde actieplannen uit de suggestienota niet in aanmerking genomen? Zo ja, welke 

en waarom?  
 
4. Zijn er actieplannen die de minister in de open coördinatiemethode heeft opgenomen die niet op 

de suggestielijst stonden? Zo ja, welke en waarom? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers (Peeters vraag nr. 20, Van Mechelen nr. 19, 

Vandenbroucke nr. 35, Anciaux nr. 14, Keulen nr. 12, Van Brempt nr. 28, Vanackere nr. 43, 
Crevits nr. 39, Ceysens nr. 12). 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 20 van 21 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Er zal een gecoördineerd antwoord verstrekt worden door Vlaams minister Van Brempt.  
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Vraag nr. 21 
van 22 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
TV Brussel   -   Weekendoverzicht op VRT 
 
In de schriftelijke vraag nr. 113 (Websitebulletin publicatiedatum 05-06-08) ondervroeg ik minister 
Bert Anciaux over de manier waarop de Brusselse mediapartners (TV Brussel, Brussel Deze Week en 
FM Brussel) de band kunnen versterken tussen Vlaanderen en Brussel.  
 
In het antwoord stelde de minister dat, wat de regionale omroep TV Brussel betreft, de huidige 
“decretale context” het voor TV Brussel onmogelijk maakt om haar uitzendingen in heel Vlaanderen 
uit te zenden. Hij haalt hierbij aan dat hij daarom voorstander is van het “must carry-statuut” voor TV 
Brussel, zodat heel Vlaanderen ook de programma’s van TV Brussel kan bekijken. 
 
De VRT zendt wel wekelijks het weekoverzicht van TV Brussel uit op zaterdagmiddag. Ondanks dit 
moeilijke uur, heeft het programma een hoog marktaandeel en hoge kijkcijfers. TV Brussel heeft 
daarom bij de VRT gepleit om het weekoverzicht “te hernemen op andere momenten van de dag”. Op 
datum van het antwoord (20-05-08) was de VRT daar nog niet op ingegaan, zo stelde de minister. 
 
1. Is de VRT sindsdien wel ingegaan op het voorstel van TV Brussel om het weekoverzicht te 

hernemen op andere momenten van de dag? Zo ja, vanaf wanneer? 
 
2. Zo neen, kan de minister toelichten waarom de VRT niet wil ingaan op dit aanbod (technische, 

financiële, logistieke,…problemen)? Zijn er initiatieven genomen opdat de VRT wel overweegt 
om dit weekoverzicht meermaals uit te zenden? 

 
3. Zijn er momenteel onderhandelingen bezig tussen de twee omroepen? Hoe verloopt dit overleg? 

Welke knelpunten dienen nog te worden opgelost? Wanneer voorziet de minister hierover een 
akkoord? 

 
4. Welke stappen heeft de minister ondernomen om het must carry-statuut voor TV Brussel te 

realiseren? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Anciaux (vraag nr. 15) en Peeters (nr. 21). 
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GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 21 van 22 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. Het weekoverzicht van TV-Brussel is te zien op zaterdag om 12.15 uur via Eén. Er is geen 

herhaling van dit weekoverzicht op andere momenten in de week. Het is wel opgenomen in het 
Net Gemist-aanbod: gedurende zeven dagen is het programma op elk moment opvraagbaar. 

 
2. Eén heeft een horizontaal aanbod dat 24/24 uur loopt. Extra ruimte is er niet beschikbaar. Een 

uitzending in prime time is geen optie voor dit generalistisch en op een breed publiek gericht net. 
De uitzending op zaterdag staat voor een programma buiten prime time op een gunstig moment in 
het programmaschema. Een herhaling buiten prime time zal geen nieuw publiek aanboren.  

 
3. Momenteel lopen er geen onderhandelingen tussen beide omroepen. 
 
4. Wat betreft het must-carry-statuut van TV-Brussel moet toch een en ander worden verduidelijkt. 

Regionale omroepen richten zich uit hun aard op een bepaald zendgebied. Voor TV-Brussel is dat 
het tweetalige gebied Brussel-Hoofdstad. Het must-carry-statuut van TV-Brussel voor dit 
zendgebied wordt geregeld door artikel 13 van de wet van 30 maart 1995 betreffende de 
elektronische-communicatienetwerken en -diensten en de uitoefening van omroepactiviteiten in 
het tweetalig gebied Brussel-Hoofdstad, en in het bijzonder door het uitvoeringsbesluit (het 
ministerieel besluit van 17 januari 2001 tot aanwijzing van de omroeporganisaties als bedoeld in 
artikel 13, 2e streepje, van de wet van 30 maart 1995 betreffende de netten voor distributie voor 
omroepuitzendingen en de uitoefening van televisieomroepactiviteiten in het tweetalig gebied 
Brussel-Hoofdstad). Dit ministerieel werd evenwel echter recent vernietigd door de Raad van 
State (arrest 185.399 van 14 juli 2008, B.S. 28 oktober 2008). Door de wet van 16 maart 2007 
werd artikel 13 van de wet van 30 maart 1995 dan weer aangevuld met een derde en vierde punt. 
Het vierde punt (gedachtenstreepje) luidt als volgt: 
“De operator moet met het oog op het verzekeren van pluralisme en culturele diversiteit) 
gelijktijdig en in hun geheel de volgende omroepprogramma’s doorgeven: 
(…) 
- de op Brussel-Hoofdstad gerichte televisieomroepprogramma's van door de Vlaamse 
Gemeenschap en Franse gemeenschap erkende regionale omroeporganisaties, rekening houdend 
met hun zendgebied.” 
Het wetgevend initiatief, gevolgd door het vernietigingsarrest, roept inderdaad een aantal vragen 
op over de stand van zaken van de must-carry in Brussel. Ik zal mijn federale collega dan ook 
aanschrijven en verzoeken hieromtrent een standpunt en in te nemen. 

 
In Vlaanderen is in het licht van de decreten betreffende de radio-omroep en de televisie, 
gecoördineerd op 4 maart 2005, zo dat de regionale omroepen zich dienen te beperken tot hun 
zendgebied (artikel 72, §1, tweede lid). Ook de must-carry is in die zin geografisch ingeperkt 
(artikel 128, §1, 2°). Voor digitale televisie geldt de must-carry dan weer voor alle door de 
Vlaamse Gemeenschap erkende regionale televisieomroepen (artikel 128, §1, 3°). Op die manier 
wordt verhinderd dat de aanbieder van digitale pakketten zou discrimineren tussen de 
verschillende omroepen (ParlDoc.,Vl. Parl. 2003-04, nr. 2156/3/6). 
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Wat betreft de analoge televisieomroepprogramma’s heeft de decreetgever dus gewenst dat de 
regionale televisieomroepen geografisch beperkt blijven, voor de digitale omroepprogramma’s 
geldt de meest uitgebreide must-carry. 
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Vraag nr. 22 
van 22 oktober 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Zeewering   -   Stijging zeespiegel 
 
De opwarming van de aarde zal het niveau van de zeespiegel de volgende tientallen jaren 
waarschijnlijk serieus doen stijgen. Om overstromingen en stormvloeden aan de kust te voorkomen, 
zullen er de komende jaren maatregelen genomen moeten worden.  
 
Vlaanderen is volop bezig met een masterplan om overstromingen aan de kust tegen te gaan, maar 
volgens het Vlaams Gewest stijgt de zeespiegel langzaam en is er nog genoeg tijd om extra 
maatregelen te nemen. Eén derde van onze kustlijn zal moeten worden aangepast tegen de gevaren van 
de stijging van de zeespiegel.  
 
1. Meent de minister niet dat er dringend extra maatregelen moeten genomen worden om 

overstromingen aan de kust te voorkomen? Wat is de concrete timing voor de realisatie van het 
masterplan? 

 
Werd er ter zake reeds overleg gepleegd met Nederland?  

 
Hoever staat men met het masterplan tegen overstromingen aan de kust? Wanneer verwacht men 
de besluiten van het masterplan? 

 
2. Welke zones aan de kust zullen worden aangepakt? 
 

Waar liggen de kwetsbaarste zones? 
 
3. Hoeveel zal de hele beveiligingsoperatie kosten? 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 22 van 22 oktober 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
1. Om de kustveiligheid aan de Vlaamse kust in de komende decaden niet te laten verminderen ten 

gevolge van een stijgende zeespiegel zullen er maatregelen genomen moeten worden. Deze 
maatregelen komen bovenop de maatregelen die nodig zijn om de zwakke schakels in de 
zeewering te versterken en de maatregelen die nodig zijn om nadelige effecten van kusterosie te 
compenseren. Deze gecombineerde probleemstelling is het uitgangspunt van lopend studiewerk 
dat door mijn administratie wordt uitgevoerd met als doel heeft om maatregelen te ontwikkelen die 
vanuit economisch, sociaal en ecologisch perspectief de beste garantie kunnen geven voor een 
kustveiligheid in de toekomst.  

 
 Het is niet zo dat er nu geen maatregelen genomen worden.  
 
 Overal is een minimum bescherming tegen een 100-jarige storm aanwezig. In afwachting van de 

structurele maatregelen nodig om het veiligheidsniveau te verhogen tot het niveau van een 
superstorm, zijnde een 1000-jarige storm, worden maatregelen getroffen voor het in stand houden 
van het vereiste minimum veiligheidsniveau. 

 
 Uit een recente veiligheidstoetsing van de ganse zeewering blijkt dat 1/3 van de kustlijn 

onvoldoende beschermd is tegen een superstorm en rekening houdend met de zeespiegelrijzing, de 
zogenoemde zwakke schakels. 

 In het kader van de studie “Geïntegreerd Kustveiligheidsplan” worden de maatregelen voor het op 
peil brengen van het veiligheidsniveau van de zwakke schakels doorgerekend. De beschermings-
maatregelen zullen hoofdzakelijk bestaan uit strandverhoging door het aanbrengen van zand. 

 
 De studie van dit masterplan zal in 2010 zal voltooid zijn. De effectieve uitvoering van de werken 

voor het verhogen van het veiligheidsniveau tot een bescherming tegen een superstorm is gepland 
voor de periode 2010 – 2015. 

 
 In het kader van Europese projecten en bilateraal overleg worden de Nederlandse collega’s 

betrokken bij de opstelling van het plan. Mijn administratie heeft ook reeds overleg gepleegd met 
de Deltacommissie die de Nederlandse regering adviseert over de lange termijn bescherming van 
Nederland tegen klimaatverandering. Het overleg met Nederland wordt in de toekomst uiteraard 
voortgezet. 

 
 De veiligheidstoetsing van de ganse zeewering tegen een 1000 jarige storm en rekening houdend 

met de zeespiegelrijzing is uitgevoerd. De overstromingsrisicoberekeningen zijn lopende en de 
noodzakelijke projecten voor realisatie van de zeewering en bijhorende alternatieven worden 
doorgerekend. Ook dienen de noodzakelijke MER studies uitgevoerd. Halverwege 2010 zullen de 
concrete resultaten van het masterplan beschikbaar zijn. 

 
2. Er zijn twee types probleemzones: enerzijds zijn er locaties waar er een ontoelaatbaar hoge kans is 

op bresvorming door de zeewering met grootschalige overstroming van de kustvlakte tot gevolg, 
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anderzijds zijn er locaties in de badplaatsen waar er te hoge overslagdebieten kunnen optreden op 
de zeedijken met een onaanvaardbaar risico op slachtoffers en schade tot gevolg.  

 
 De zwakke schakels of zones die onvoldoende beschermd zijn tegen een 1000-jarige storm en 

rekening houdende met de zeespiegelrijzing, betreffen: 
• Duinen De Panne 
• Zeedijk en duinen Sint Idesbald 
• Zeedijk en duinen Koksijde 
• Zeedijk Westende 
• Zeedijk Middelkerke 
• Zeedijk en duin Raversijde - Mariakerke - Oostende- centrum 
• Zeedijk Wenduine 
• Zeedijk Blankenberge 
• Zeedijk Knokke-Heist (Duinbergen, Knokke-Zoute, Lekkerbek) 
• Onderdelen van de havens Oostende, Zeebrugge, Blankenberge en Nieuwpoort. 

 
 De meest kwetsbare zones zijn de zones met het grootste overstromingsrisico. Hierbij wordt 

rekening gehouden met de kans op doorbraak en met de gevolgen van de overstroming 
(economische schade en slachtoffers).  

  
 Deze zones betreffen: 

• Zeedijk en duin Raversijde-Mariakerke- Oostende-centrum  
• Zeedijk Wenduine 
• Zeedijk Middelkerke 
• Havens van Oostende, Zeebrugge, Blankenberge en Nieuwpoort 

 
3. Een kostenraming van alle benodigde beveiligingswerken is nog niet gekend. Begin 2009 zullen 

verschillende zeeweringsmaatregelen en alternatieven gekend zijn. Deze dienen vervolgens 
onderzocht op hun milieueffect (MER-rapporten) en zullen onderworpen worden aan een 
maatschappelijke kosten/baten analyse. Eens gekend wat het meest wenselijk alternatief is, kan 
een kostenraming opgemaakt worden.  

  
 Te vermelden is dat de beveiligingswerken voor Oostende centrum en in de haven van Oostende 

uitgevoerd worden in het kader van het geïntegreerd project “Zeewering Oostende en 
Optimalisatie Haventoegang”. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID 
 
 
Vraag nr. 23 
van 24 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Overleg met Nederlands minister-president   -   Resultaten 
 
Maandagavond 6 oktober was de minister-president te gast in Den Haag waar hij een toespraak heeft 
gehouden voor de Belgisch-Nederlands-Luxemburgse sociëteit De Witte. Volgens de Belga-
berichtgeving had de minister-president voorafgaand een overleg met zijn Nederlandse collega 
Balkenende.   
 
Naast de financiële crisis stonden naar verluidt ook een reeks andere lopende dossiers op de agenda. 
Onder meer de IJzeren Rijn, de slimme kilometerheffing en de verdieping van de Schelde zouden aan 
bod zijn gekomen. 
 
1. Kan de minister-president meedelen wat er op dit overleg aan bod is gekomen? 
 
2. Hoe is het overleg verlopen? Is er in bepaalde dossiers vooruitgang of resultaat geboekt? Of zijn er 

eventueel nieuwe knelpunten opgedoken?  Kan de minister-president dit toelichten?   
 
3. Is er een volgend overleg gepland? Zo ja, voor wanneer is dit gepland en wat is het onderwerp van 

de agenda? 
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KRIS PEETERS 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN INSTITUTIONELE 
HERVORMINGEN, BESTUURSZAKEN, BUITENLANDS BELEID, MEDIA, TOERISME, HAVENS, LANDBOUW, 
ZEEVISSERIJ EN PLATTELANDSBELEID.  
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 23 van 24 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Naar aanleiding van mijn geplande toespraak voor de Belgisch-Nederlands-Luxemburgse sociëteit De 
Witte heeft minister-president Balkenende mij uitgenodigd voor een korte informele vergadering 
voorafgaand aan de lezing. 
 
Mijn collega en ikzelf hebben van deze gelegenheid gebruik gemaakt om samen de stand van zaken op 
te maken in verband met de grote infrastructurele dossiers van gemeenschappelijk belang, als daar zijn 
de verdieping van de Westerschelde, de tweede sluis voor het Kanaal Gent-Terneuzen, het 
rekeningrijden en de Ijzeren Rijn.   
 
Zoals u weet is de ratificatieprocedure voor de Scheldeverdragen afgerond. De Ijzeren Rijn is een 
dossier dat tot de federale bevoegdheid behoort, maar waar er grote economische belangen voor 
Vlaanderen zijn. 
 
Wat de overige infrastructuurdossiers betreft zijn er op ambtelijk gebied werkgroepen actief. Het 
onderhoud gaf ons de mogelijkheid om een politieke terugkoppeling te maken. Dit is noodzakelijk om 
ook duidelijk op dit niveau te kunnen aangeven wat de belangen voor en standpunten van Vlaanderen 
zijn in deze dossiers. Het overleg was open, verrijkend maar bevestigde ook de gekende standpunten. 
 
Er is geen datum afgesproken voor een volgend overleg. 
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DIRK VAN MECHELEN, 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, 

 VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 218 
van 18 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Erfgoedsector   -   Tax shelter 
 
Naar aanleiding van de Open Monumentendag lanceerde de minister de idee om de tax shelter, die 
momenteel reeds bestaat voor film- en tv-producties, uit te breiden naar de erfgoedsector. Hierdoor 
worden bedrijven gestimuleerd om te investeren in de herwaardering van onze monumenten en in 
archeologisch onderzoek. 
 
1. Hoe concreet zijn de plannen van de minister dienaangaande en wat zijn de modaliteiten ervan? 
 
2. Werden er al contacten gelegd met de federale minister van Financiën en eventueel met andere 

instanties die hierin hun zeg hebben? Wat zijn de resultaten daarvan? 
 
3. Binnen welke termijn wil de minister deze piste gerealiseerd zien? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTERPRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 218 van 18 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
1.  De voorbije jaren zijn de financiële inspanningen van de Vlaamse overheid ten aanzien van het 

onroerend erfgoed stelselmatig toegenomen. Momenteel investeert het Vlaams gewest ongeveer 
67 miljoen euro in het onderhoud, de restauratie en het herstel van het beschermd onroerend 
erfgoed. Deze volgehouden inspanning blijft niet zonder gevolg: steeds meer eigenaars en 
beheerders zijn bereid te investeren om hun erfgoed ook voor toekomstige generaties te 
bewaren. Vanuit de erfgoedsector wordt dan ook met belangstelling gekeken naar binnen- en 
buitenlandse voorbeelden die kunnen helpen om bijkomende investeringen mogelijk te maken. 

 
 In Vlaanderen kennen we het principe van tax shelter. Bijvoorbeeld in de audiovisuele sector 

kunnen investeerders, sinds 2003, wanneer aan bepaalde voorwaarden wordt voldaan, genieten 
van een belastingsvrijstelling van 150 % voor het bedrag dat werd besteed aan audiovisueel 
werk. Dit gunstige investeringsklimaat heeft in deze sector gezorgd voor zowel een toenemend 
kwantitatief als kwalitatief filmaanbod. 

 
 In het buitenland bestaat de tax shelter of een vergelijkbaar instrument ook voor de zorg voor 

monumenten. Meest frappante voorbeeld is dat van het kasteel van Versailles, waar nagenoeg 
alle investeringen gebeuren met middelen bijeengebracht via de tax shelter. Onder andere de 
wereldberoemde spiegelzaal, maar recent ook het paviljoen van Marie-Antoinette, werden op 
die manier in volle glorie hersteld en ontsloten voor het publiek.  

 
 Naar aanleiding van de viering van de 20e editie van de Open Monumentendag heb ik de 

gelegenheid gehad om bij mijn deelstaatcollega’s het principe van de tax shelter in de 
erfgoedzorg te bepleiten. De eerste reacties waren alvast erg positief.  

 De tax shelter is een mooi instrument om bedrijven te overtuigen te investeren in de toekomst 
van het onroerend erfgoed. Diversificatie is daarbij mogelijk: grote multinationals zullen vooral 
geïnteresseerd zijn in de restauratie van grote, in het oog springende of tot de verbeelding 
sprekende complexen. De lokale middenstand van haar kant zal ongetwijfeld meer 
geïnteresseerd zijn in de restauratie van het erfgoed om de hoek. De concrete modaliteiten zullen 
pas in de loop van de onderhandelingen worden verfijnd. De tax shelter voor de audiovisuele 
sector wordt daarbij als uitgangspunt genomen, maar zal op maat van de onroerend erfgoedzorg 
worden omgezet. 

 
2.  Hierover werd reeds een schrijven gericht aan de federale minister bevoegd voor Financiën om 

het initiatief aan te kondigen. Ik had ook reeds de kans hierover persoonlijk met de minister van 
Financiën van gedachten te wisselen. Daar werd afgesproken dat er binnenkort een concreet 
tekstvoorstel zou komen dat als basis kan dienen voor de verdere gesprekken. Dat tekstvoorstel 
wordt ondertussen voorbereid.  

 
3.  Uiteraard vraagt het de nodige tijd om overeenstemming te vinden over het principe en over de 

juiste modaliteiten door zowel de deelstaatregeringen als de federale overheid.  
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 1 
van 25 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Ring Diksmuide   -   Stand van zaken 
 
In opvolging van mijn schriftelijke vragen nr. 337 van 11 februari 2005, nr. 739 van 7 september 2005 
en nr. 628 van 13 september 2007 in verband met de ringweg rond Diksmuide zou ik graag volgende 
vragen willen stellen. 
 
1. Op basis van welke criteria heeft de minister het traject van de ring van Diksmuide gedeeltelijk 

afgekeurd? 
 
2. Ziet de minister andere oplossingen om de bestaande verkeersoverlast in het stadscentrum van 

Diksmuide op te lossen? 
 
3. Meent de minister niet dat het geen zin heeft om de werken te beginnen voor het gedeelte dat wel 

is goedgekeurd? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 1 van 25 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
In deze verwijs ik naar de elementen uit het antwoord gegeven in de commissie op 2 oktober op de 
vraag om uitleg van Vlaams volksvertegenwoordiger Stefaan Sintobin betreffende het realiseren van 
het akkoord over de A19. 
 
1. Het provinciaal ruimtelijk uitvoeringsplan ‘Zuidwestelijke omleidingsweg Diksmuide’ heeft een 

hele procedure doorlopen. Naar aanleiding van de plenaire vergadering op 20 september 2006 
heeft mijn administratie reeds de vraag gesteld een duidelijker overzicht te geven van de redenen 
waarom de verschillende tracé-alternatieven niet werden weerhouden. Ook is er in het kader van 
het openbaar onderzoek van dit provinciaal ruimtelijk uitvoeringsplan opnieuw de opmerking 
gegeven aan de provincie om de afweging van de onderzochte tracé-alternatieven uitvoeriger op 
te nemen in de toelichtingsnota zodat duidelijker blijkt waarom het voorgestelde tracé als 
voorkeurstracé naar voor komt. In het kader van dit openbaar onderzoek werden 44 bezwaar-
schriften ingediend. Verschillende bezwaarindieners stellen het voorkeurstracé door Kaaskerke 
in vraag omwille van de vrees voor overbelasting van Kaaskerke door vrachtverkeer en een 
toenemende onleefbaarheid van Kaaskerke, de nabijheid van woningen en industrie en de 
onveiligheid voor langzaam verkeer. Er wordt door hen een alternatief tracé voorgesteld ten 
zuiden van de spoorweg naar de Oudekapellestraat. Dit tracé wordt gezien als een meer 
duurzame oplossing die een ondertunneling bespaart en niet leidt tot doorgaand verkeer in 
Kaaskerke. Naar aanleiding van de behandeling van de adviezen en de bezwaren adviseerde de 
procoro, een gedeeltelijk alternatief tracé ter hoogte van Kaaskerke, meer specifiek ten zuiden 
van de spoorweg.  

 Rekening houdend met deze argumenten uit het openbaar onderzoek, het advies van de procoro 
en de opmerkingen die reeds eerder werden geformuleerd, heb ik op 20 augustus een beslissing 
genomen over het provinciaal ruimtelijk uitvoeringsplan voor de zuidwestelijke omleidingsweg 
in Diksmuide. Deze beslissing houdt in dat het noordelijk tracégedeelte niet in de goedkeuring is 
opgenomen. Dit tracégedeelte – tussen de spoorlijn Diksmuide – Veurne en de Kaaskerkestraat- 
kan immers bijkomend verkeer veroorzaken op de Kaaskerkestraat. Bovendien is door de 
ontwikkeling van het bedrijventerrein Kaaskerke II bijkomend verkeer te verwachten op de 
Kaaskerkestraat. Hierdoor kan er zich een probleem van verkeersveiligheid stellen omdat de 
Kaaskerkestraat gebruikt wordt door fietsers en meer specifiek door schoolgaande jeugd van de 
omliggende scholen.  

 
2. Op basis van diverse vragen heb ik in overleg met de administratie alle facetten van het dossier 

heroverwogen. Ik ben dan ook ingegaan op het oorspronkelijke voorstel van de administratie om 
het geheel goed te keuren. Mijn inziens verdient het dossier evenwel nog een bijkomende 
afweging op het vlak van de verkeersveiligheid. 

 
3. Het is uiteraard aangewezen dat er duidelijkheid is over het gehele tracé vooraleer met de 

realisatie wordt gestart. De aanleg van de weg behoort niet tot mijn bevoegdheid.  
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 3 
van 25 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Ring Diksmuide   -   Tracé 
 
De minister heeft voor enige opschudding gezorgd in de provincie en in en rond de regio Diksmuide 
door de voorgestelde kwartring rond Diksmuide in het provinciaal ruimtelijk uitvoeringsplan (PRUP) 
te verwerpen. Een merkwaardige beslissing, want kort voor de zomer werd de volledige procedure tot 
opmaak van het PRUP afgerond met de goedkeuring van de bevoegde administraties. Om het 
stadscentrum te ontlasten, werd het wegtracé voor een kwartring rond Diksmuide opgenomen in dat 
RUP. 
 
Bovendien gaat die beslissing in tegen het protocolakkoord van 2005 over de A19 in Diksmuide. Een 
akkoord dat voorziet in de krijtlijnen om tot de verbinding Ieper-Veurne en de ontsluiting van de 
kleinstedelijke gebieden Diksmuide en Poperinge te komen. 
 
De minister aanvaardt nu blijkbaar dit tracé niet en zijn motivering zou naar verluidt zeer beperkt zijn.  
 
1. Waarom verwerpt de minister dit tracé, ondanks het protocolakkoord en het positief advies van 

zijn eigen diensten? Wat is de concrete motivering? 
 
2. Hoe gaat het nu verder? Moeten er alternatieven voorgesteld worden of kan men verder werken op 

dit tracé? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 3 van 25 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1. In het kader van het meerderheidsakkoord van 12 augustus 2005 zijn onder meer afspraken 

gemaakt met betrekking tot de wegverbinding Ieper-Veurne, de primaire weg (N38) richting 
Poperinge en Noord-Frankrijk, een zuidelijke wegverbinding rond Poperinge en de aanleg van 
een ringweg rond Diksmuide. In het protocol werd aan de Vlaamse Regering en in het bijzonder 
aan de Minister van Openbare Werken en aan de Minister van Ruimtelijke Ordening gevraagd 
de nodige opdrachten te geven, procedures op te starten en financiële middelen te voorzien om 
de realisatie van bovenstaande punten binnen een normaal tijdsbestek mogelijk te maken. Ook 
het provinciebestuur West-Vlaanderen werd gevraagd ten volle mee te werken aan de realisatie 
van de bovenvermelde opties aangezien Poperinge en Diksmuide kleinstedelijke gebieden zijn. 
In het protocol werd echter geen tracé voor de ring van Diksmuide opgenomen. In deze verwijs 
ik naar de elementen uit het antwoord gegeven in de commissie op 2 oktober op de vraag om 
uitleg van Vlaams volksvertegenwoordiger Stefaan Sintobin betreffende het realiseren van het 
akkoord over de A19. 

 Het provinciaal ruimtelijk uitvoeringsplan heeft een hele procedure doorlopen. Naar aanleiding 
van de plenaire vergadering op 20 september 2006 heeft mijn administratie reeds de vraag 
gesteld een duidelijker overzicht te geven van de redenen waarom de verschillende tracé-
alternatieven niet werden weerhouden. Ook is in het kader van het openbaar onderzoek van dit 
provinciaal ruimtelijk uitvoeringsplan opnieuw de opmerking gegeven aan de provincie om de 
afweging van de onderzochte tracé-alternatieven uitvoeriger op te nemen in de toelichtingsnota 
zodat duidelijker blijkt waarom het voorgestelde tracé als voorkeurstracé naar voor komt. In het 
kader van dit openbaar onderzoek werden 44 bezwaarschriften ingediend. Verschillende 
bezwaarindieners stellen het voorkeurstracé door Kaaskerke in vraag omwille van de vrees voor 
overbelasting van Kaaskerke door vrachtverkeer en een toenemende onleefbaarheid van 
Kaaskerke, de nabijheid van woningen en industrie en de onveiligheid voor langzaam verkeer. 
Er wordt door hen een alternatief tracé voorgesteld ten zuiden van de spoorweg naar de 
Oudekapellestraat. Dit tracé wordt gezien als een meer duurzame oplossing die een 
ondertunneling bespaart en niet leidt tot doorgaand verkeer in Kaaskerke. Naar aanleiding van 
de behandeling van de adviezen en de bezwaren adviseerde de procoro, een gedeeltelijk 
alternatief tracé ter hoogte van Kaaskerke, meer specifiek ten zuiden van de spoorweg.  

 
 Rekening houdend met deze argumenten uit het openbaar onderzoek, het advies van de procoro 

en de opmerkingen die reeds eerder werden geformuleerd, heb ik op 20 augustus een beslissing 
genomen over het provinciaal ruimtelijk uitvoeringsplan voor de zuidwestelijke omleidingsweg 
in Diksmuide. Deze beslissing houdt in dat het noordelijk tracégedeelte niet in de goedkeuring is 
opgenomen. Dit tracégedeelte – tussen de spoorlijn Diksmuide – Veurne en de Kaaskerkestraat- 
kan immers bijkomend verkeer veroorzaken op de Kaaskerkestraat. Bovendien is door de 
ontwikkeling van het bedrijventerrein Kaaskerke II bijkomend verkeer te verwachten op de 
Kaaskerkestraat. Hierdoor kan er zich een probleem van verkeersveiligheid stellen omdat de 
Kaaskerkestraat gebruikt wordt door fietsers en meer specifiek door schoolgaande jeugd van de 
omliggende scholen.  
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2. Het is de intentie om het protocol van 12 augustus 2005 volledig en integraal uit te voeren. En 
dit met een project dat voor de drie dossiers voor alle meerderheidspartijen een voldoende 
draagvlak heeft.  

 
 
 Op basis van diverse vragen heb ik in overleg met de administratie alle facetten van het dossier 

heroverwogen. Ik ben dan ook ingegaan op het oorspronkelijke voorstel van de administratie om 
het geheel goed te keuren. Mijn inziens verdient het dossier evenwel nog een bijkomende 
afweging op het vlak van de verkeersveiligheid. 





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008  -91- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 4 
van 30 september 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 
 
 
 
Niet-beschermd bouwkundig erfgoed   -   Slopingen 
 
Enkel gebouwen die beschermd zijn, kunnen niet gesloopt worden. Alle andere gebouwen, ook de 
waardevolle niet-beschermde gebouwen die op de inventaris Bouwkundig Erfgoed staan, kunnen 
afgebroken worden. Soms zelfs zonder sloopvergunning. Op die manier verdwijnen jaarlijks vele 
waardevolle gebouwen, want het is als gemeentelijke overheid niet makkelijk om een sloopvergunning 
te weigeren. 
 
Onlangs weigerde de stad Gent de sloopvergunning van de vroegere verffabriek aan de Sint-
Antoniuskaai. De stad Gent wou vooral het oude Manchestergebouw redden van de sloophamer. De 
projectontwikkelaar ging in beroep bij de provincie Oost-Vlaanderen en kreeg gelijk. Via een 
kortgeding en een procedure bij de Raad van State probeert de stad Gent alsnog de sloopvergunning 
ongedaan te maken. 
 
Het kan niet de bedoeling zijn om alle waardevolle gebouwen te beschermen en dat is voor de minister 
ook geen beleidsoptie. Het kan echter evenmin de bedoeling zijn dat gemeenten niets in handen 
hebben om de sloopvergunning van waardevolle gebouwen te verhinderen. 
 
In de Beleidsnota 2004-2009 staat onder het luik onroerend erfgoed op pagina 55 : 
“Enige begeleiding bij de omgang met niet-beschermd erfgoed is niet onbelangrijk en hoeft ook niet 
problematisch te zijn. Een vakgroep niet-beschermd erfgoed zou zich kunnen buigen over dergelijke 
vormen van onrechtstreeks beheer.” 
 
De stad Oostende heeft nu zelf een instrumentarium opgemaakt om met de problematiek van niet-
beschermde waardevolle gebouwen te kunnen omgaan. De stad heeft daarvoor in samenwerking met 
het team van de Vlaamse Bouwmeester het voorbije jaar een onderzoek laten uitvoeren dat de 
afweging beoogt van het behoud van het bouwkundig erfgoed binnen een dynamiek van de 
stadsontwikkeling. Op 24 oktober stellen zij samen het “meetinstrument” voor. De 2.500 Oostendse 
panden die het Agentschap Onroerend Erfgoed op de inventaris Bouwkundig Erfgoed geplaatst heeft, 
zullen nu via criteria een waardering of score krijgen. Elk gebouw wordt afzonderlijk beoordeeld en 
zal één van volgende adviezen krijgen: een verbod op afbraak, een toelating tot afbraak mits het 
optrekken van een gelijkaardig gebouw, of een toelating tot afbraak.  
 
1. Hoe staat de minister tegenover het meetinstrument dat de stad Oostende wil gebruiken om 

bepaalde niet-beschermde waardevolle gebouwen te kunnen bewaren?  
 

Kan dit instrumentarium van de stad Oostende een voorbeeld zijn voor andere steden en 
gemeenten? Zo ja, op welke manier?  
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2. Op welke manier besteedt de minister in zijn beleid aandacht aan het niet-beschermd erfgoed? 
3. Ervaart de minister het slopen van gebouwen die op de inventaris Bouwkundig Erfgoed staan, als 

problematisch? 
 

Heeft hij tijdens deze legislatuur al acties ondernomen om hiervoor een oplossing te vinden? 
  

4. Hoever staat het met de vaststelling van de inventaris “Bouwen door de eeuwen heen”? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 4 van 30 september 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 
 
 
 
1. Zoals u weet, is het mijn streven om op termijn in Vlaanderen te beschikken over 6 miljoen 

Monumentenwachters, over 6 miljoen Vlamingen die zich bewust zijn van de intrinsieke waarde 
van ons (on)roerend erfgoed en die er mee zorg willen voor dragen. Ik ben ervan overtuigd dat 
ook de lokale besturen hier een belangrijke bijdrage kunnen toe leveren. Zoals u weet, beschikt 
de Vlaamse overheid met ‘Bouwen door de Eeuwen Heen. Inventaris van het Bouwkundig 
Erfgoed in Vlaanderen’ over een beleidsinstrument dat vanaf 2009 gebiedsdekkend beschikbaar 
zal zijn. De Vlaamse overheid gebruikt deze inventaris, vroeger vooral vanuit een geografische, 
nu ook en vooral vanuit een thematisch-typologische invalshoek, om haar eigen beleid vorm te 
geven. De beschrijving in de inventaris vormt onder andere de basis voor het opmaken van 
beschermingsdossiers. De afweging of een gebouw voor bescherming in aanmerking komt 
gebeurt op Vlaams niveau, een gebouw moet bijgevolg voldoende relevant zijn op Vlaams 
niveau voor het voor bescherming in aanmerking komt. 

 In tegenstelling tot bijvoorbeeld de situatie in Nederland (die aanpak wordt daar ondertussen 
overigens in vraag gesteld) is er in de Vlaamse regelgeving steeds en bewust geopteerd om 
inzake beschermingen niet uit te gaan van subsidiariteit. Er word bijgevolg niet gewerkt met 
beschermingen op lokaal, provinciaal en gewestelijk niveau. Er is slechts één afwegingskader 
voor beschermingen en dat is het Vlaamse. 

 
 Dat betekent echter niet dat op lokaal niveau geen erfgoedbeleid kan worden uitgebouwd, 

integendeel. Bijvoorbeeld via gemeentelijke verordeningen (de stad Brugge) en andere 
instrumenten kunnen steden en gemeenten hun eigen visie vorm geven en ook niet-beschermd 
erfgoed juridisch verankeren. Steden als Tongeren en Sint-Truiden gebruikten daartoe 
ruimtelijke instrumenten (specifieke BPA’s voor de ganse binnenstad of voor een erfgoedrijke 
zone). Steeds meer steden en gemeenten denken na op welke manier zij met hun erfgoed kunnen 
omgaan. Als eerste basis willen zij het erfgoed in hun stad of gemeente in kaart brengen, zich 
baserend op de inventaris ‘Bouwen door de Eeuwen Heen’ of, vooral wanneer deze inventaris 
voor hun stad of gemeente al geruime tijd geleden werd opgemaakt, op basis van een inventaris 
die in eigen beheer werd ontwikkeld. Overigens staat mijn administratie bij wanneer daar wordt 
om gevraagd teneinde te zorgen dat de gevolgde methodiek wisselwerking met de inventaris op 
Vlaams niveau mogelijk maakt. Dat laatste is erg relevant, want in het verleden werden ook 
gelijkaardige oefeningen gedaan, die niet altijd evenveel of het gewenste resultaat hadden, 
bijvoorbeeld omdat er onderscheid wordt gemaakt tussen lokale, provinciale, gewestelijke en 
zelfs internationale relevantie, zonder rekening te houden met de inzichten die door de Vlaamse 
overheid werden beschreven in de eigen inventaris (bv. een gebouw dat beschermd was kreeg 
een quotering van enkel lokale relevantie,…)  

 
 Ook de stad Oostende heeft aangegeven een lokaal (onroerend) erfgoedbeleid te willen gaan 

ontwikkelen. Als eerste aanzet daartoe heeft de stad onder de titel “Actieplan Bouwkundig 
Erfgoed” een beleidsvoorbereidende studie laten maken die door het stadsbestuur kan ingezet 
worden bij de beoordeling van individuele stedenbouwkundige vergunningsaanvragen. Het is 
bijgevolg nog geen stedenbouwkundig instrument, zoals een verordening of ruimtelijk 
uitvoeringsplan (RUP). Het is wel achtergrondinfo en een toetssteen voor een lokaal 
erfgoedbeleid gekoppeld aan stadsontwikkeling. De “Inventaris van het Bouwkundig Erfgoed” 
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(meer bepaald: Bouwen door de eeuwen heen. Arrondissement Oostende. Kanton Oostende) 
vormt de basis waarop dit actieplan werd ontwikkeld. De inventarisitems worden gerelateerd 
aan de stedelijke context waardoor een waardeoordeel ontstaat per item, namelijk de 
‘locuswaarde’.  

 
 Deze voorbereidende studie adviseert naast een defensief beleid ook een proactief beleid. Het 

beleid is niet enkel gesteund op het verbod op afbraak, maar vooral op het benadrukken van de 
erfgoedkwaliteiten en hun mogelijke potenties binnen de stadsontwikkeling. Het overstijgen van 
het sectoraal denken over erfgoedzorg en stadsontwikkeling opent nieuwe inzichten en toont aan 
dat de “Inventaris van het Bouwkundig Erfgoed” een ideale basis is om een gemeentelijk 
ruimtelijk beleid op te verankeren. Deze benadering is verrijkend binnen het bestaande 
ruimtelijke planningsinstrumentarium. Het vertrekken vanuit de historische ruimtelijke structuur 
wordt vaak genegeerd, terwijl dit juist de basis zou moeten vormen van iedere 
stadsontwikkeling. 

 
 Een ander pluspunt is dat deze studie probeert na te gaan waarom de druk op het erfgoed 

vroeger en nu zo groot is en hoe daar kan mee omgegaan worden. Veel blijkt vast te hangen aan 
oude stedenbouwkundige richtlijnen die eerder afbraakbevorderend dan herstel- of renovatie-
bevorderend werken. Daarenboven worden de potenties van de gebouwen niet als basis 
genomen, maar wel de stedenbouwkundige richtlijn op zich. Binnen het bestaande stedenbouw-
kundig instrumentarium van de stad Oostende werd er tot recent weinig of geen waarde gehecht 
aan de potenties van het erfgoed. Deze knelpunten binnen de bestaande regelgeving omvormen 
tot opportuniteit zou een win-win situatie kunnen betekenen voor de erfgoedzorg en 
stadsontwikkeling van de stad Oostende. De studie adviseert daarom om afbraakbevorderende 
maatregelen te vermijden en nieuwe stedenbouwkundige maatregelen op te maken die het 
behoud van het erfgoed bevorderen.  

 
 Het advies van de ontwerpers van het “Actieplan Bouwkundig Erfgoed” aan het beleid om 

kwaliteitsbewaking in te lassen beoordeel ik als gunstig. Zowel het te verbouwen erfgoed als de 
nieuwbouw, die het te slopen erfgoed dient te vervangen, worden beoordeeld vanuit een 
‘kwaliteitsreflex’. Dit kan bijgevolg resulteren in kwalitatieve renovaties en nieuwbouw, want 
zolang het nieuwe gebouw geen kwalitatieve verbetering is ten opzichte van het bestaande pand 
wordt geadviseerd om het bestaande erfgoed te behouden. Uiteraard dient het stedelijk beleid 
nog in te gaan op dit advies en valt het nog af te wachten hoe de aanbevelingen uit deze studie in 
de praktijk zullen worden vertaald. 

 
 Net zoals de voorbeelden uit andere steden en gemeenten ben ik ervan overtuigd dat ook de 

werking die in Oostende wordt ontwikkeld andere steden en gemeenten kan inspireren om een 
eigen onroerend erfgoedbeleid te gaan ontwikkelen. Ik ben er wel van overtuigd dat we het aan 
elke stad of gemeente moeten overlaten om na te gaan op welke manier zij invulling willen 
geven aan zo’n beleid en welke instrumenten zij daartoe willen gebruiken. Gelijkaardige 
initiatieven, die complementair zijn aan het Vlaamse onroerend erfgoedbeleid, blijven dan ook 
erg welkom.  

 
2-3. De Inventaris ‘Bouwen door de eeuwen heen’ is in feite een wetenschappelijk document die ook 

als basis dient voor het opmaken van (thematisch-typologische) beschermingsdossiers. Daarbij 
wordt vertrokken vanuit een breed kader. Alle gebouwen met erfgoedwaarde worden in de 
inventaris opgenomen. Dat betekent echter niet dat alle gebouwen voor bescherming in 
aanmerking komen. In de boekdelen worden de gebouwen die als beschermingswaardig worden 
geacht, aangeduid met een sterretje. Globaal genomen wordt er van uitgegaan dat ongeveer 10 
% van de in de inventaris beschreven objecten voor bescherming in aanmerking komt. 
Ondertussen wordt de geografische inventaris ook aangevuld met thematisch-typologische 
inventarissen. 
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 Het is, en daar is iedereen het over eens, geen optie om alle in de inventaris omschreven 
objecten te gaan beschermen. Wel ben ik ervan overtuigd dat de inventaris een belangrijke rol 
kan hebben, in wat ik zou noemen het creëren van een ‘erfgoedreflex’, een bewustmakings-
proces dat ertoe moet leiden dat burgers en bestuurders zich bewust worden van de meerwaarde 
van het erfgoed. Onder meer in functie daarvan werden reeds een aantal maatregelen genomen 
of voorbereid. 

 Eerst en vooral is het de bedoeling de inventaris als instrument nog beter bekend te maken. Veel 
burgers en lokale besturen zijn onvoldoende op de hoogte van het bestaan van deze inventaris. 
Enkele maanden geleden werd dan ook begonnen met een informatiecampagne, waarbij de 
lokale besturen en ook de media op de hoogte werden gebracht van de Inventaris. Uit de reacties 
bleek dat veel eigenaars er zich niet bewust van waren dat hun pand opgenomen was in de 
inventaris en erin werd besproken. Onder andere in functie van het nieuwe onroerend 
erfgoeddecreet wordt dan ook nagegaan of en op welke manier het mogelijk is om eigenaars 
hierover te informeren, bijvoorbeeld door ze individueel aan te schrijven, door ervoor te zorgen 
dat deze informatie bij eigendomsoverdracht beschikbaar wordt,… 

 Bijkomend is het ook essentieel dat de inventaris vlot beschikbaar en raadpleegbaar is. Zoals u 
weet, is de inventaris momenteel reeds online raadpleegbaar (www.vioe.be). De aangepaste en 
geactualiseerde informatie na actualisatie en herinventarisatie wordt zo snel mogelijk digitaal ter 
beschikking gesteld. Momenteel wordt ook de geo-referentie van alle in de inventaris 
beschreven objecten voorbereid. Op termijn zullen de beschrijvingen dus worden gekoppeld aan 
de kadastrale nummers. Het is ook mijn bedoeling om deze gegevens in een later stadium op 
hun beurt te koppelen aan het vergunningenregister. 

 Het is ook belangrijk dat geïnventariseerd erfgoed herkenbaar is. Het is dan ook mijn bedoeling 
om in het nieuwe onroerend erfgoeddecreet voor te stellen dat er, naar analogie met het 
herkenningsteken voor het beschermd erfgoed, facultatief een aangepast teken voor het 
geïnventariseerd, maar niet-beschermd erfgoed wordt gecreëerd.  

 Ondertussen wordt ook werk gemaakt van de verdere uitbouw van de inventaris als 
beleidsinstrument. 

 Zo kan bij gebouwen of constructies opgenomen in de “Inventaris Bouwkundig Erfgoed” geen 
volledige afbraak gebeuren zonder een stedenbouwkundige vergunning. Er zijn ook 
functiewijzigingen mogelijk voor gebouwen die gelegen zijn buiten de geëigende 
bestemmingszone en vastgesteld zijn in de “Inventaris Bouwkundig Erfgoed”. Die 
uitzonderingsmaatregelen bestaan ook voor de zgn. EPB-eisen (eisen op het vlak van 
energieprestatie en binnenklimaat) voor gebouwen opgenomen in de inventaris. In het nieuwe 
ontwerpdecreet op de Ruimtelijke Ordening is bovendien voorzien dat voor alle sloopaanvragen 
voor gebouwen die opgenomen zijn in de inventaris het advies van de administratie onroerend 
erfgoed noodzakelijk is. Bedoeling van deze laatste en van de andere maatregelen is dat er als 
het ware een knipperlicht wordt ingebouwd, dat er telkens opnieuw op gewezen wordt dat het 
gaat om een gebouw met intrinsieke erfgoedwaarden en dat er goed moet worden nagedacht 
over de uit te voeren werken of handelingen en de eventuele gevolgen voor deze intrinsieke 
erfgoedwaarden. 

 Sloop of wijziging van gebouwen die in de inventaris staan, moet, wat mij betreft dan ook 
zoveel mogelijk vermeden worden. Als het al gebeurt, dient het eerst grondig te worden 
afgewogen en terdege te worden gemotiveerd. Het is ook mijn persoonlijke overtuiging dat het 
alternatief dat wordt aangeboden minstens even kwalitatief moet zijn dan datgene wat er staat. 
Een gebouw met intrinsieke erfgoedwaarden vervangen door iets banaals, is wat mij betreft niet 
onmiddellijk de optie. Uiteraard zal het zaak zijn, en gelukkig slagen we daar meer en meer in, 
om ook zoveel mogelijk andere mensen en besturen hiervan te overtuigen. 

 
4. De vaststelling van de inventaris bouwkundig erfgoed (en bij uitbreiding ook van andere 

onroerend erfgoedinventarissen, zoals de Landschapsatlas) wordt voorbereid in het kader van de 
uitwerking van het nieuwe onroerend erfgoeddecreet. Op dit ogenblik wordt de actualisatie van 
de inventaris afgewerkt. De actualisatie heeft tot doel van alle in de inventaris beschreven 
objecten na te gaan of de adresgegevens nog kloppen en of het beschreven object in de 
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afgelopen decennia niet verdwenen, fundamenteel gewijzigd of op een andere manier aangepast 
is. De actualisatie zal eind 2008 afgerond zijn.  

 Omdat de inventaris altijd een momentopname is en in feite een eigen dynamiek kent omwille 
van de wijzigende inzichten, de beschikbaarheid van nieuwe gegevens, het actualiseren van 
bestaande gegevens,… zal er worden voor gezorgd dat ook de vaststelling dynamisch kan 
gebeuren en dat er op geregelde tijdstippen een nieuwe inventaris kan worden vastgesteld. Een 
en ander zal samengaan met de operationalisering van het nieuwe onroerend erfgoeddecreet. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 5 
van 1 oktober 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Militaire begraafplaatsen   -   Bescherming (2) 
 
In opvolging van mijn schriftelijke vraag nr. 34 van 21 november 2007 (Websitebulletin 
publicatiedatum 14-01-2008) in verband met de bescherming van militaire begraafplaatsen zou ik 
graag volgende vragen willen stellen. 
 
1. Wat is de stand van zaken m.b.t. de bescherming van militaire begraafplaatsen? 
 
2. Welke concrete gevolgen zijn er verbonden aan de bescherming van militaire begraafplaatsen voor 

de omwonenden en de gebouwen in de aanpalende omgeving?  
 
Zal de dienst Onroerend Erfgoed van het Agentschap RO Vlaanderen advies dienen te geven voor 
bouwwerken in een straal van 100 m t.o.v. de beschermde militaire begraafplaatsen? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 5 van 1 oktober 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
1. Zoals reeds aangegeven in het antwoord op uw eerdere vragen, is het de bedoeling om alle 

militaire begraafplaatsen uit de Eerste en de Tweede Wereldoorlog binnen de grenzen van het 
Vlaamse gewest als monument te beschermen. Uitzondering hierop is de militaire begraafplaats 
van Brugge die omwille van haar verweving met de burgerlijke begraafplaats in een later stadium 
wordt bekeken. Dat zal overigens ook het geval zijn met de militaire ereperken die geïntegreerd 
zijn in de burgerlijke begraafplaatsen.  

 
Ondertussen is de beschermingsprocedure voor alle 159 militaire begraafplaatsen ingezet en zijn 
ze allemaal minstens voorlopig beschermd (zie onderstaande tabel). Voor de 15 Belgische 
militaire begraafplaatsen resulteerde de procedure al in de definitieve bescherming. De komende 
maanden zullen ook de procedures voor de andere militaire begraafplaatsen worden afgerond. 

 
 Aantal 

begraafplaatsen
Voorlopige 

bescherming 
Definitieve 

bescherming 
Belgische militaire 
begraafplaatsen 15 31/07/2007 28/07/2008

Franse militaire begraafplaatsen 3 9/11/2007 
Duitse militaire begraafplaatsen 3 24/12/2007 
Militaire begraafplaatsen van het 
Britse Gemenebest (deel I) 65 31/12/2007 

Militaire begraafplaatsen van het 
Britse Gemenebest (deel II) 71 17/03/2008 

Poolse militaire begraafplaats 1 17/03/2008 
Amerikaanse militaire 
begraafplaats 1 17/03/2008 

 
2. De bescherming als monument impliceert het behoud van de intrinsieke erfgoedwaarden, dit zijn 

de meest fundamentele waarden die aanleiding hebben gegeven voor de bescherming. Het spreekt 
voor zich dat bijvoorbeeld de inplanting van bepaalde begraafplaatsen en hun integratie of 
wisselwerking met het landschap essentieel zijn en dat de nodige maatregelen worden voorzien 
om die elementen te behouden.  

 
Eén van die maatregelen zit vervat in het Besluit van de Vlaamse Regering van 5 mei 2000 
betreffende de openbare onderzoeken over aanvragen tot stedenbouwkundige vergunning en 
verkavelingsaanvragen. Dit besluit bepaalt onder andere dat een openbaar onderzoek dient te 
worden ingesteld (zowel voor stedenbouwkundige als voor verkavelingsaanvragen) die betrekking 
hebben op werken, handelingen en wijzigingen palend aan een voorlopig of definitief beschermd 
monument. Concreet betekent dit dat voor alle percelen die rechtstreeks palen aan de voorlopig of 
definitief beschermde begraafplaatsen een openbaar onderzoek moet worden gerealiseerd door de 
betrokken gemeente. De aanvrager dient een bekendmaking aan te plakken, zichtbaar van op de 
openbare weg. 
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Tweede relevante bepaling binnen dit besluit heeft betrekking op het uitbrengen van een (niet-
bindend) advies. Dit gebeurt op vraag van de vergunningverlenende instantie, opnieuw bij 
stedenbouwkundige of verkavelingsaanvragen, maar ditmaal voor werken of handelingen in de 
onmiddellijke omgeving van de voorlopig of definitief beschermde begraafplaatsen. 
Onmiddellijke omgeving betekent concreet binnen een afstand van 100 meter van de voorlopig of 
definitief beschermde begraafplaatsen. Indien de entiteit Onroerend Erfgoed geen advies verleent 
binnen een termijn van dertig dagen, dan mag door de vergunningverlenende instantie aan de 
adviesvereisten worden voorbijgegaan. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 6 
van 2 oktober 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
Erfgoed Eerste Wereldoorlog   -   Erkenning als werelderfgoed 
 
België zal optreden als trekker voor een transnationaal dossier voor de erkenning van het erfgoed van 
de Eerste Wereldoorlog in België en Frankrijk als Unesco-werelderfgoed. 
 
Op basis van het initiatief “Inventaris 1914-2014” van de minister wordt een allesomvattend 
inventarisatie- en beschermingstraject van het erfgoed van de Eerste Wereldoorlog gerealiseerd. In 
overleg met het Waals Gewest, Frankrijk en andere betrokken partijen wordt een vermelding op de 
indicatieve lijst gerealiseerd. 
 
Bedoeling is dat het grensoverschrijdende dossier uiterlijk in de herfst van 2012 voor het eerst kan 
worden voorgelegd aan het World Heritage Committee (WHC) 
 
1. Wat is de stand van zaken van dit dossier? 
 
2. Welke partners worden betrokken? 
 
3. Welke stappen volgen nog in deze procedure? 
 

Wat is de timing? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 6 van 2 oktober 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
1. Een van de voorwaarden om überhaupt voor erkenning als werelderfgoed in aanmerking te komen 

is dat het betrokken erfgoed op het geëigende niveau (in ons land is dat het gewestniveau) is 
beschermd. Om alvast die ambitie te realiseren heb ik enkele jaren geleden opdracht gegeven tot 
het opstarten van ‘Inventaris 1914-2014’, een inventarisatie- en beschermingstraject dat het 
erfgoed uit de Eerste en bij uitbreiding ook de Tweede Wereldoorlog in kaart wil brengen en 
adequaat wil beschermen. Meest in het oog springende realisaties op het vlak van bescherming 
waren tot nu toe de bescherming van alle militaire begraafplaatsen en de bescherming van 34 
artistieke gedenktekens (een eerste aanzet, er volgen hiervan nog andere dossiers). Dossiers in 
verband met verdedigingswerken, tijdelijke (militaire) constructies (legerbarakken, nood-
woningen,…) worden voorbereid. Ook wordt reeds nagedacht over de meest geëigende manier om 
de eigenlijke slagvelden of frontzones (bv. slagveld van Halen, de Ieperboog, het Ijzerfront in 
Diksmuide,…) op een integrale en toch flexibele manier te gaan beschermen.  
 

2. In functie van het transnationale dossier werden en worden ondertussen de nodige contacten 
gelegd met zoveel mogelijk partners. Binnen de Vlaamse Overheid is er op geregelde basis contact 
met het Departement Internationaal Vlaanderen, dat de contacten verzorgt met de Belgische 
vertegenwoordiging bij UNESCO en met UNESCO zelf. Ook met andere relevante partners en 
beleidsdomeinen binnen de Vlaamse overheid worden afspraken gemaakt of voorbereid. In eigen 
land zijn er daarnaast ook contacten met de federale overheid (bv. Legermuseum) en met de 
andere gewesten en gemeenschappen (en dan vooral met het Waalse gewest). Voor de opmaak van 
het eigenlijke dossier zijn er ook nauwe contacten met de Franse overheid en dan meerbepaald met 
het Ministère de la Culture en Ministère de l’Ecologie.  
 
Het is evident dat ook contacten worden gelegd met de directe betrokkenen (de gemeenten, de 
provincies, verenigingen, musea, …). In het kader van de lopende beschermingsprocedures 
worden zij formeel op de hoogte gesteld, maar het is ook de bedoeling om, eens het ver genoeg 
gevorderd is, intense contacten met hen aan te knopen en te onderhouden.  
 
Uiteraard is het ook belangrijk dat we internationaal, bijvoorbeeld op het niveau van het 
Werelderfgoedcomité en van de lidstaten van Werelderfgoedconventie, de nodige contacten 
voorbereiden, leggen en onderhouden. Mijn administratie heeft daarom tijdens de 32e sessie van 
het Werelderfgoedcomité, afgelopen zomer in Québec, al actief gecommuniceerd over het plan. 
Aan tien belangrijke internationale partners werd een exemplaar van de tentoonstellingscatalogus 
“World War I. Five continents in Flanders” overhandigd. Het gaat om Australië, Canada, China, 
Duitsland, Frankrijk, Groot-Brittannië, India, Marokko, Nieuw-Zeeland en de Verenigde Staten. 
Dergelijke bilaterale en multilaterale contacten op internationaal niveau zullen in de loop van de 
komende jaren nog geïntensifieerd worden. Het is ook de bedoeling om de rechtstreeks betrokken 
lidstaten nauwer te betrekken bij de concrete opmaak van het dossier. In het kader van de 
bescherming van de militaire begraafplaatsen werd zo bijvoorbeeld al voorafgaandelijk contact 
opgenomen met de beheerders van de begraafplaatsen in kwestie. 

 
3. Er is tussen Vlaanderen, Wallonië en Frankrijk afgesproken om een wetenschappelijk comité 

samen te stellen dat de opmaak van het dossier moet begeleiden. In dit comité zouden drie experts 
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per partner zetelen. Hun expertise zal zich in het bijzonder situeren op het domein van de militaire 
geschiedenis, de landschapszorg, de archeologie, etc. Het comité zou meermaals per jaar bijeen 
komen om de stand van zaken te bespreken en afspraken te maken over nieuwe onderzoeks-
stappen. Het comité zal hierbij ook een beroep doen op externe experts, en andere betrokkenen 
uitnodigen om hun visie te geven. Ik hoop dit comité tegen het begin van volgend jaar te kunnen 
installeren. Ook de nationale en internationale contacten zullen intensief worden verder gezet. 
 
Zoals vermeld zal het lopende beschermingsinitiatief onverminderd verder worden gezet en zelfs 
nog worden geïntensifieerd met de bedoeling om het voorbereidende onderzoek en de opmaak en 
de opvolging van nieuwe beschermingsdossiers, in opvolging van de suggesties en aanwijzingen 
van het wetenschappelijk comité, te kunnen realiseren.  
Zoals reeds eerder aangegeven denken we ook na over de geschikte manier om de slagvelden en 
frontzones te gaan beschermen. We denken daarbij onder andere aan de piste van de ankerplaatsen 
en erfgoedlandschappen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 7 
van 8 oktober 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Ruimtelijke visie buitengebied   -   Adviezen lokale besturen 
 
Door de Vlaamse Regering werd op 14 december 2007 beslist tot een versneld afwerken van de 
lopende planningsprocessen voor het buitengebied. In uitvoering van het ruimtelijk structuurplan 
Vlaanderen (RSV) dient voor 13 buitengebiedregio's een ruimtelijke visie te worden opgemaakt, die 
als basis zal dienen voor de (gewestelijke) ruimtelijke uitvoeringsplannen. Deze RUP's zullen de 
gewestplannen uit de jaren '70 bijsturen en wijzigen.  
 
Voor 5 regio's (Haspengouw-Voeren, Kust-Polders-Westhoek, Hageland, Neteland & Veldgebied, 
Brugge-Meetjesland) werd de ruimtelijke visie inmiddels ontwikkeld, voor de 8 overige bevindt de 
procedure zich in een beslissende fase. In september 2008 werd voor 4 regio's (Zenne-Dijle-
Pajottenland, Vlaamse Ardennen, Antwerpse Gordel/Klein-Brabant, Waasland) het eindvoorstel van 
de ruimtelijke visie en het uitvoeringsprogramma voorgelegd aan de betrokken actoren (lokale 
besturen, provinciebesturen en het maatschappelijk middenveld waaronder landbouworganisaties en 
natuurverenigingen).   
 
Dit eindvoorstel werd opgemaakt door een projectteam onder leiding van de afdeling Ruimtelijke 
Planning (ARP) van het departement Ruimtelijke Ordening en is mede het resultaat van een informele 
procedure waarbij de actoren via vragenlijst en advies werden bevraagd.  De lokale besturen hebben 
dit werk zeer omzichtig uitgevoerd, hierbij voornamelijk gesteund op basis van goedgekeurde plannen 
(o.a. gemeentelijk ruimtelijk structuurplan, uitvoeringsplan afbakening stedelijk gebied).  
 
Tijdens de voorstelling van het eindvoorstel van een bepaalde regio werd door ambtenaren van ARP 
verklaard dat de ruimtelijke visie voor het buitengebied, en meer specifiek voor het zogenaamde 
overleggebied, zoals deze in het voorjaar 2009 door de Vlaamse Regering zal worden vastgelegd, 
aangewend kan worden bij beoordeling van vergunningsaanvragen in het kader van stedenbouw of 
milieu. 
 
1. Welke garanties hebben de lokale besturen (en bij uitbreiding het maatschappelijk middenveld) dat 

hun adviezen in de formele procedure op passende wijze in het voorstel van ruimtelijke visie zullen 
worden geïntegreerd?  

 
Op welke wijze moeten afwijkende beslissingen van lokale besturen worden gemotiveerd? 

 
2. Hoe wordt de rechtszekerheid voor de betrokken eigenaars/gebruikers gewaarborgd indien de 

ruimtelijke visie over het buitengebied en/of overleggebied inderdaad mee in rekening kan worden 
genomen bij de beoordeling van vergunningsaanvragen? Op welke wijze en op welke rechtsgrond 
kan dit door de vergunningverlenende overheid worden gemotiveerd? Is men verplicht om rekening 
te houden met deze ruimtelijke visie in deze fase van planning en overleg? 



-106-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008
 
 

 

DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 7 van 8 oktober 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
1. Voor het uitwerken van de ruimtelijke visie op landbouw, natuur en bos in de verschillende 

buitengebiedregio’s is binnen de Vlaamse overheid een administratieoverschrijdende project-
werking opgezet, waarbij per regio een projectteam met vertegenwoordigers vanuit de 
beleidsdomeinen ruimtelijke ordening, landbouw, natuur, bos, water en onroerend erfgoed is 
samengesteld dat de verschillende visienota’s en actieprogramma’s uitwerkt in overleg met 
gemeenten, provincies en belangengroepen. Tijdens dit overlegproces werden de lokale actoren 
in de verschillende fases van het onderzoek om schriftelijk advies gevraagd en was er bi- en 
multilateraal overleg. 

 
De administratieoverschrijdende projectteams hebben de opdracht een ruimtelijke visie en een 
actieprogramma voor de verdere afbakening van de gebieden van de natuurlijke en agrarische 
structuur uit te werken binnen de uitgangspunten van de richtinggevende en bindende 
bepalingen van het Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen en andere terzake geldende beleids-
kaders. Deze uitgangspunten geven de marges waarbinnen de Vlaamse administraties dit overleg 
voeren.  
 
Het is de opdracht van de administratie een voorstel voor verdere besluitvorming op niveau van 
de Vlaamse Regering uit te werken dat voldoet aan de uitgangspunten van het RSV en dat toe 
laat de bindende taakstellingen inzake de afbakening van de gebieden van de natuurlijke en 
agrarische structuur te realiseren. Deze afbakening is een gewestelijke planningstaak. De visies 
op de natuurlijke en agrarische structuur zoals uitgewerkt in de gemeentelijke structuurplannen 
worden gelet op het subsidiariteitsprincipe binnen deze processen steeds als ‘suggesties’ 
meegenomen. In de mate van het mogelijke wordt daarbij de lokaal bereikte consensus over 
bepaalde opties maximaal overgenomen in de ruimtelijke visie op gewestelijk niveau, voor 
zover dit de opties inzake de realisatie van de taakstellingen voor landbouw, natuur en bos, de 
instandhoudingsdoelstellingen inzake de speciale beschermingszones of de opties vanuit het 
integraal waterbeleid of onroerend erfgoedbeleid op gewestelijk niveau niet hypothekeert. 
 
De afdeling Ruimtelijke Planning neemt als coördinator de taak op zich om de verschillende 
meningen, ideeën en standpunten op een evenwichtige manier te integreren tot een 
samenhangend voorstel dat voldoet aan de gestelde uitgangspunten. 
Telkens wanneer om advies gevraagd is, is er op een zeer uitvoerige wijze aandacht gegaan naar 
de schriftelijke verwerking van de uitgebrachte adviezen. Bij het formuleren van het 
eindvoorstel van gewenste ruimtelijke structuur is o.a. in bijlage een overzicht toegevoegd van 
de elementen die door de actoren tijdens het overlegproces werden aangebracht en de wijze 
waarop al dan niet is ingegaan op deze vragen. 
 
De adviezen over het eindvoorstel worden gebundeld en verwerkt bij de opmaak van het 
operationeel uitvoeringsprogramma. Bij het operationeel uitvoeringsprogramma wordt een 
uitgebreide bijlage gevoegd waarin per inhoudelijke element uit de adviezen van gemeenten, 
provincies en belangengroepen wordt aangegeven op welke wijze er in het vervolgtraject mee 
omgegaan zal worden. 
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Het eindvoorstel van gewenste ruimtelijke structuur wordt uiteindelijk samen met de 
uitgebrachte adviezen als één geheel overgemaakt aan de Vlaamse regering voor verdere 
besluitvorming. De Vlaamse regering neemt kennis van het eindvoorstel én de uitgebrachte 
adviezen en neemt een beslissing over een operationeel uitvoeringsprogramma waarin de 
prioriteiten en randvoorwaarden voor de op te maken ruimtelijke uitvoeringsplannen bepaald 
worden, mede op basis van de adviezen vanuit de lokale actoren. De opmerkingen die zich 
situeren op niveau van de uitvoeringsfase, zullen in ieder geval verder onderzocht worden bij de 
opmaak van de ruimtelijke uitvoeringsplannen en voorwerp van verder overleg zijn. 

 
2. De ruimtelijke visie op landbouw, natuur en bos vormt in essentie het kader voor de opmaak van 

de gewestelijke ruimtelijke uitvoeringsplannen voor de verdere afbakening van de gebieden van 
de natuurlijke en agrarische structuur. De ruimtelijke visie levert de inhoudelijke onderbouwing 
voor het nader uitwerken van deze ruimtelijke uitvoeringsplannen. In die zin is het een 
tussentijds inhoudelijk document binnen het afbakeningsproces. 

 
De visie op zich wordt niet formeel goedgekeurd door de Vlaamse regering en heeft geen 
formele juridische betekenis. De visie levert wél een gedetailleerde gebiedsgerichte uitwerking 
van de ruimtelijke principes en ontwikkelingsperspectieven zoals ze in het RSV zijn vastgelegd. 
In die zin leveren de ruimtelijke visies belangrijke inhoudelijke elementen aan vanuit de 
natuurlijke en agrarische structuur op gewestelijk niveau die verder richting zullen geven bij de 
toekomstige beoordeling van gemeentelijke en provinciale structuur- en -uitvoeringsplannen. 
 
Net zoals de ruimtelijke structuurplannen, vormen de ruimtelijke visies op landbouw, natuur en 
bos géén kader of rechtsgrond voor het al dan niet afleveren van stedenbouwkundige 
vergunningen. Enkel de bestemmingen en voorschriften van de goedgekeurde plannen van 
aanleg en ruimtelijke uitvoeringsplannen vormen hiervoor de basis. De ruimtelijke visies zullen 
dus maar rechtstreeks kunnen doorwerken naar de vergunningverlening in de mate ze vertaald 
worden naar gewestelijke ruimtelijke uitvoeringsplannen. 
 
Blijft wel dat bij de beoordeling van stedenbouwkundige vergunningsaanvragen een afweging 
gemaakt moet worden ten aanzien van de goede plaatselijke ordening en de verenigbaarheid van 
de vergunningsaanvraag ten opzichte van de ruimtelijke draagkracht van de omgeving, de 
ecologische of landschappelijke kwetsbaarheid van een gebied, de impact op speciale 
beschermingszones of de impact op het watersysteem. Het spreekt voor zich dat de 
vergunningverlenende overheid in de opgestelde ruimtelijke visies heel wat inhoudelijke 
aanknopingspunten en degelijk onderbouwde motiveringen terug zal kunnen vinden om deze 
beoordeling op gegronde wijze te maken. Het louter verwijzen naar de ‘ruimtelijke visie’ als 
argument voor het al dan niet verlenen van een vergunning kan echter niet; er moet steeds een 
onderbouwde gebiedsspecifieke ruimtelijke afweging gemaakt worden. 





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008  -109- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 8 
van 10 oktober 2008 
van JOHAN VERSTREKEN 
 
 
 
“Inventaris 1914-2014”   -   Beeldarchief 
 
Ter voorbereiding van de herdenking van de Eerste Wereldoorlog heeft de minister in 2006 opdracht 
gegeven aan het Vlaams Instituut voor Onroerend Erfgoed om alle restanten van WO I in kaart te 
brengen. De restanten kunnen zowel monumentaal, landschappelijk, archeologisch, als roerend van 
aard zijn. Er moet volgens de minister rekening worden gehouden met alle getuigen, en dat betekent 
dat zowel de slagvelden, bunkerlinies en andere versterkingen, rollend, rijdend, varend en vliegend 
materieel in kaart zullen worden gebracht, maar evengoed dat aandacht zal worden besteed aan “den 
ijzeren draad”, de prikkeldraadversperring langs de Belgisch-Nederlandse grens, of aan de 
wederopbouwarchitectuur.  
 
Een belangrijke bron van informatie vormt ongetwijfeld het audiovisuele erfgoed van de Eerste 
Wereldoorlog. Terwijl de meeste aandacht uitgaat naar het monumentale en landschappelijke, kan 
audiovisueel materiaal een ander licht werpen op de geschiedenis van WO I. Ook de educatieve 
waarde van audiovisueel erfgoed mag niet worden onderschat.   
 
 
1. Wat is de stand van zaken omtrent de “Inventaris 1914-2014”? 
 
2. Wordt in de Inventaris ook rekening gehouden met audiovisueel materiaal over de Eerste 

Wereldoorlog?  
 
3. Op welke manier wordt audiovisueel materiaal over WO I bewaard, gearchiveerd en ontsloten 

voor het grote publiek? 
 
N.B. Een vraag over het audiovisueel materiaal van de VRT over WO I werd gesteld aan minister  

Peeters (vraag nr. 12). 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 8 van 10 oktober 2008 
van JOHAN VERSTREKEN 
 
 
 
1. Zoals u weet, is één van de voorwaarden om überhaupt voor een erkenning als werelderfgoed in 

aanmerking te komen dat het betrokken erfgoed in het eigen land op het meest geëigende 
niveau, in ons land is dat het gewestniveau is beschermd. Met de ‘Inventaris 1914-2014’ werd 
enkele jaren geleden daarom gestart met een globaal inventarisatie- en bescherminsgtraject van 
het erfgoed uit de Eerste en bij uitbreiding ook de Tweede Wereldoorlog. Zoals u weet is 
ondertussen de bescherming van alle militaire begraafplaatsen ondertussen een feit. Daarnaast 
werd ook de beschermingsprocedure al opgestart voor een eerste pakket artistieke gedenktekens. 
Andere dossiers zoals die van de bunkers en verdedigingswerken en die van wat we de zgn. 
tijdelijke constructies (bv. legerbarakken, noodwoningen,…) worden voorbereid. 
 
Deze inventaris wordt stelselmatig aangevuld met nieuwe gegevens. Zo is in Zonnebeke in 
samenwerking met mijn administratie een pilootproject opgestart dat GIS-gerefereerd alle 
boven- en ondergronds erfgoed uit de Eerste Wereldoorlog in kaart wil brengen. Deze 
evaluatiekaart is nadien niet alleen bruikbaar in functie van ruimtelijke planning en ordening, 
maar biedt ook de mogelijkheid om als basis te fungeren voor een bescherming van bepaalde 
zones.  

 
2.  Het is duidelijk dat vanuit een integrale benadering gebruik moet worden gemaakt van zoveel 

mogelijk bronnen en informatie. Dat gebeurt ook: bijvoorbeeld voor het in kaart brengen van het 
erfgoed in de frontzones wordt bijvoorbeeld gebruik gemaakt van loopgravenkaarten, 
historische luchtfoto’s, regimentsverslagen, soldatendagboeken,… In de mate van het mogelijke 
wordt ook gebruik gemaakt van audiovisueel materiaal. Het meeste daarvan is in het bezit van 
grote internationale instellingen zoals het Imperial War Museum in Londen en is doorgaans 
goed gekend en beschikbaar.  

 
3.  Audiovisueel materiaal over de Eerste Wereldoorlog is beschikbaar in verschillende 

instellingen, met zeer diverse beheerders. Bijvoorbeeld het federale Legermuseum beschikt over 
een uitgebreide verzameling, maar bijvoorbeeld ook musea zoals In Flanders Fields of het 
Memorial Museum Passendaele 1917 beschikken over het nodige materiaal. Graag wijs ik erop 
dat het audiovisueel materiaal in feite tot het cultureel erfgoed en bijgevolg tot het 
bevoegdheidsdomein van collega Anciaux behoort. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 9 
van 10 oktober 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Aandeel gemeenschaps- en gewestuitgaven   -   Evolutie 
 
Het Vlaams Regeerakkoord 2004-2009 bepaalt: “Om voldoende financiële marge te kunnen 
garanderen voor een ondernemingsvriendelijk klimaat en andere maatschappelijke behoeften mag het 
aandeel van de gewestuitgaven, rekening houdend met bijkomende impulsen via alternatieve 
financiering, in de totaliteit van de Vlaamse uitgaven onder geen beding verder dalen tijdens de 
regeerperiode 2004-2009”. 
 
1. Wat is het aandeel van de gemeenschaps- en gewestuitgaven in de jaren 1999 t.e.m. 2008? 
 
2. Wat is het aandeel van het beleidsdomein Welzijn, Volksgezondheid en Gezin in de jaren 1999 

t.e.m. 2008 in de totale uitgaven (o.m. rekening houdende met een aantal verschuivingen die zich 
voordeden als gevolg van Beter Bestuurlijk Beleid)? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 9 van 10 oktober 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1. In onderstaande tabel wordt een overzicht gegeven van het aandeel van de gemeenschappelijke- 

(littera 1), gemeenschaps- (littera 2) en gewestuitgaven (littera 3) in het totaal van de reguliere 
begroting. Voor de diverse jaren wordt de laatst goedgekeurde aanpassing van de begrotingstabel 
als uitgangsbasis genomen. Voor het begrotingsjaar 2008, werden de door de Vlaamse regering 
goedgekeurde amendementen m.b.t. de tweede aanpassing van de uitgavenbegroting ook mee 
verwerkt.  
Voor de berekening van deze respectievelijke aandelen in de begroting, grijpen we terug naar de 
volgende basisdefinitie van beleidskredieten met enkel een correctie ter verwerking van de 
geplande investeringen door het Vlaams Infrastructuurfonds:  
Beleidskrediet = NGK (excl. vereffeningskredieten)+ BVJ + GVK + VRK + MACH (inclusief 
MACH/GVK van het Vlaams Infrastructuurfonds) 

 
1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008

Littera 1 3.664.184 3.454.572 3.660.562 3.621.614 3.639.960 3.718.273 3.655.024 4.083.993 4.553.983 5.051.408
Littera 2 8.571.037 9.123.647 9.659.361 10.327.716 10.729.930 11.276.370 11.562.441 12.366.525 12.514.176 13.429.777
Littera 3 3.335.013 3.729.096 3.907.552 3.887.498 3.967.247 4.409.228 4.023.937 4.735.832 5.512.213 5.660.617
Totaal 15.570.234 16.307.315 17.227.475 17.836.828 18.337.137 19.403.871 19.241.402 21.186.350 22.580.372 24.141.802  

 
1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008

Littera 1 23,5% 21,2% 21,2% 20,3% 19,9% 19,2% 19,0% 19,3% 20,2% 20,9%
Littera 2 55,0% 55,9% 56,1% 57,9% 58,5% 58,1% 60,1% 58,4% 55,4% 55,6%
Littera 3 21,4% 22,9% 22,7% 21,8% 21,6% 22,7% 20,9% 22,4% 24,4% 23,4%
Totaal 100,0% 100,0% 100,0% 100,0% 100,0% 100,0% 100,0% 100,0% 100,0% 100,0%  
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2. Met gelijke uitgangscijfers en met een gelijke definitie van beleidskredieten wordt vervolgens het 
aandeel van het beleidsdomein WVG binnen de totale begroting afgeleid 
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Voor de afbakening van het beleidsdomein WVG wordt vertrokken van volgende programma’s:  
- Voor de periode 1999-2007: Programma 40.1 t.e.m. 42.3 (excl. basisallocaties i.v.m. 

Inburgering binnen programma 41.7).  
- Voor het jaar 2008: Programma GB t.e.m. GG. 

 
Op basis van deze basisinformatie worden er nog drie correcties doorgevoerd: 
- Correctie naar aanleiding van de bevoegdheidsoverdracht richting het beleidsdomein WSE 
- Correctie naar aanleiding van de verdeling van de conjunctuurprovisie 2008 naar het 

zorgfonds 
- Correctie naar aanleiding van de introductie van alternatieve financiering binnen het 

beleidsdomein WVG (Rechtzetten van vermindering VIPA-machtiging). 
 

Tot slot wordt bovenvermelde laatste correctie ook doorgevoerd op het totaal van de begroting, 
om een gelijke vergelijkingsbasis te behouden.  

 
In onderstaande tabel en grafiek wordt het resultaat van bovenstaande oefening weergegeven: 
 
JAAR Totaal begroting 

Beleidsdomein WVG 
(excl. corr.)

BBB-correctie Herverdeling 
conjunctuurprovisie 
naar Zorgfonds

Correctie introductie 
alternatieve 
financiering binnen 
beleidsdomein WVG

Totaal begroting 
Beleidsdomein WVG 
(incl. corr.)

Groei begroting 
beleidsdomein WVG in 
%

Totaal 1999 1.594.357 1.594.357
Totaal 2000 1.813.218 1.813.218 13,73%
Totaal 2001 1.984.498 1.984.498 9,45%
Totaal 2002 2.152.985 2.152.985 8,49%
Totaal 2003 2.195.392 2.195.392 1,97%
Totaal 2004 2.362.478 2.362.478 7,61%
Totaal 2005 2.472.441 2.472.441 4,65%
Totaal 2006 2.739.630 2.739.630 10,81%
Totaal 2007 2.473.923 243.589 81.897 2.799.409 2,18%
Totaal 2008 2.725.311 261.858 100.000 56.218 3.143.388 12,29%  

 
JAAR Totaal begroting (excl. 

corr.)
Correctie introductie 
alternatieve 
financiering binnen 
beleidsdomein WVG

Totaal begroting (incl. 
corr)

Aandeel 
Beleidsdomein WVG 
in totaal begroting

Totaal 1999 15.570.234 15.570.234 10,24%
Totaal 2000 16.307.315 16.307.315 11,12%
Totaal 2001 17.227.475 17.227.475 11,52%
Totaal 2002 17.836.828 17.836.828 12,07%
Totaal 2003 18.337.137 18.337.137 11,97%
Totaal 2004 19.403.871 19.403.871 12,18%
Totaal 2005 19.241.402 19.241.402 12,85%
Totaal 2006 21.186.350 21.186.350 12,93%
Totaal 2007 22.662.269 81.897 22.744.167 12,35%
Totaal 2008 24.198.020 56.218 24.254.239 12,99%  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 10 
van 10 oktober 2008 
van MARC VAN DEN ABEELEN 
 
 
 
Beschermde kerken   -   Kunstdiefstallen 
 
Recent verschenen in de media weer een aantal berichten over kunstdiefstallen in kerkgebouwen en 
kapellen.  Deze plaag bestaat al jaren, maar recent lijkt dit fenomeen toch meer verspreid te raken. 
 
Het is een feit dat in onze kerken heel wat historisch waardevolle kunstwerken terug te vinden zijn.  
De minister heeft in het begin van de legislatuur in zijn beleidsnota (Stuk 92 (2004-2005) – p. 91) 
verklaard dat er contacten werden opgestart met de Algemene Politiesteundienst “om het hoofd te 
kunnen bieden aan diefstallen van waardevolle kunstvoorwerpen in beschermde onroerende 
goederen”. 
 
1. Hoeveel kunstdiefstallen in kerken en kapellen werden er de afgelopen jaren gepleegd? 
 
2. Welke kunstwerken worden door de dieven voornamelijk geviseerd? 
 
3. Wat hebben de gesprekken met de Algemene Politiesteundienst reeds opgeleverd in de strijd tegen 

deze diefstallen? 
 
4. Welke maatregelen gaat de minister ondernemen om het aantal diefstallen van kunstwerken terug 

te dringen? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 10 van 10 oktober 2008 
van MARC VAN DEN ABEELEN 
 
 
 
1. Uiteraard is Vlaanderen erg rijk aan kapellen en kerken. In veel van deze kapellen en kerken zijn 

heel wat kunstvoorwerpen of cultuurgoederen terug te vinden. Uiteraard ben ik als minister 
bevoegd voor het onroerend erfgoed vooral betrokken bij het beschermd erfgoed. Sommige van 
deze kunstvoorwerpen of cultuurgoederen zijn zelfs nadrukkelijk mee beschermd met het 
monument zelf omdat ze er integrerend, dus onlosmakelijk, deel van uitmaken. Dat is bijvoor-
beeld het geval met de Kruisafneming van Rubens in de kathedraal van Antwerpen of het Lam 
Gods van Van Eyck in de Sint-Baafskathedraal te Gent.  

 
U zal begrijpen dat ik als minister bevoegd voor het onroerend erfgoed geen zicht heb op het 
aantal diefstallen in kapellen en kerken in gans Vlaanderen. Voor de afgelopen jaren werd mijn 
administratie op de hoogte gesteld van een 9-tal diefstallen van kunstvoorwerpen in beschermde 
kerken en/of kapellen, en dit onder de vorm van identificatiesteekkaarten die werden 
overgemaakt aan de lokale politie. 
 

2. Op basis van deze gegevens en het al met al beperkt aantal gekende diefstallen is het niet 
mogelijk om een duidelijk stramien te zien in welke voorwerpen precies geviseerd worden. De 
meeste diefstallen in kerken en kapellen die in de media besproken worden, hebben blijkbaar 
betrekking op het stelen van geld uit offerblokken e.d. 

 
3. De gesprekken tussen het agentschap Inspectie RWO en de Algemene Politiesteundienst hebben 

er vooral toe geleid dat men elkaar en elkaars werking heeft leren kennen. Zoals uw weet 
beschikt de politie ook over een cel kunstdiefstallen die een aantal algemene richtlijnen heeft 
uitgewerkt om diefstal tegen te gaan of ervoor te zorgen dat gestolen kunstvoorwerpen 
geïdentificeerd kunnen worden. Daarnaast heeft het agentschap Inspectie RWO ook en vooral 
contacten met de lokale politie, onder andere naar aanleiding van concrete dossiers.  

 
4. In eerste instantie is het belangrijk dat de algemene richtlijnen van de politie met betrekking tot 

het voorkomen van diefstallen of het identificeren van gestolen kunstvoorwerpen ook door 
eigenaars en beheerders van kerken en kapellen worden toegepast. Het gaat bijvoorbeeld om het 
opmaken van een inventaris met een korte beschrijving en degelijk fotomateriaal van alle 
relevante voorwerpen. 

 
Ten tweede is het mogelijk om voor beveiliging van monumenten en hun interieur (specifiek 
voor cultuurgoederen die er integrerend deel van uitmaken) een restauratiepremie te krijgen.  

 
Het agentschap R-O Vlaanderen heeft een in beveiliging gespecialiseerde consulent in dienst die 
de beheerders kan bijstaan met raad en daad over zaken zoals brand-, bliksem- en diefstal-
beveiliging. Er kan gekozen worden voor de stockaanbesteding, georganiseerd door het 
agentschap R-O Vlaanderen, waardoor geprofiteerd wordt van de voordelige prijzen bedongen 
door de overheid. Op aanvraag kan een beveiligingssysteem op maat worden ontworpen, voor 
de waardevolle kunstvoorwerpen, die dan soms in een afzonderlijke beveiligde ruimte 
(schatkamer) worden ondergebracht. Deze ruimte staat via een alarmsysteem in verbinding met 
een centrale meldkamer en zo met de politiediensten. Voorbeelden van dergelijke 'kunstkamers’ 
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zijn te vinden in de Sint-Pauluskerk in Antwerpen, Sint-Pieterskerk te Leuven, en vele anderen. 
Ondertussen zijn al een tweehonderdtal monumenten aangesloten op deze centrale meldkamer. 
Het is daarbij wel belangrijk dat op een doordachte manier gebruik wordt gemaakt van deze 
beveiligingsmaatregelen. Dergelijke maatregelen zijn soms erg duur en de ingreep moet dan ook 
in overeenstemming zijn met de waarde van de desbetreffende kunstvoorwerpen. Het kan niet de 
bedoeling zijn dat voor een minder waardevol kunstvoorwerp dezelfde maatregelen worden 
genomen als bijvoorbeeld voor het Lam Gods om maar dat voorbeeld te geven. Een ander 
aandachtspunt is het feit dat er een goede wisselwerking moet zijn tussen beveiliging en 
adequaat beheer van een kunstvoorwerp. Wanneer bijvoorbeeld een kast wordt gebouwd rond 
een schilderij in functie van de beveiliging tegen vernieling of diefstal moet er bijvoorbeeld voor 
gezorgd worden dat er geen microklimaat ontstaat met schimmelvorming tot gevolg. Het 
betekent bijgevolg dat elk dossier op maat moet worden bekeken en dat we hiervoor gelukkig 
beroep kunnen doen op gespecialiseerde mensen zoals de erfgoedconsulent beveiliging. Ook in 
de toestandsrapporten van Monumentenwacht, wordt, indien relevant, de nodige aandacht 
besteed aan deze aspecten. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 11 
van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Inning onroerende voorheffing   -   Stand van zaken 
 
De Vlaamse Regering staat in voor de inning van de onroerende voorheffing. 
 
1. Hoeveel werd er gëind in 2007? 
 
2. Voor welk bedrag werd in 2007 ingecohierd? 
 
3. Hoeveel mensen hebben in 2007 een vermindering van de onroerende voorheffing gevraagd? 
 

Kan eveneens het totaalbedrag van deze verminderingen worden gegeven voor het jaar 2007? 
 
4. Hoeveel mensen zullen door de verbetering van de inning automatisch vermindering krijgen op de 

onroerende voorheffing? 
 
5. Hoe groot is de cumulatieve achterstallige onroerende voorheffing sinds de Vlaamse overheid 

instaat voor de eigen inning? 
 
6. Welke maatregelen neemt de minister om de achterstallen alsnog te verhalen? 
 

 Hoeveel is als oninbaar gekwalificeerd? Wat zijn de redenen om niet meer over te gaan tot inning 
van de achterstallen?  
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 11 van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSEN 
 
 
 
1. In het kalenderjaar 2007 werd er 2.098.757.318,61 euro geïnd, waarvan 2.280.507,21 euro aan 

interesten. 
 Dit bedrag bevat zowel het aandeel van het Vlaamse Gewest als de opcentiemen van de 

provincies en gemeenten.  
  
2.  In het kalenderjaar 2007 werd een bedrag van 2.132.755.453,53 euro ingekohierd. 
 
3. Voor het aanslagjaar 2007 ontving de Vlaamse Belastingdienst tot op heden 7.531 aanvragen tot 

vermindering. 
 Het totaalbedrag van de toegekende verminderingen bedraagt 597.869,68 euro.  
 
4. De verminderingen op de onroerende voorheffing worden toegekend op het moment dat de 

aanslag gevestigd wordt. 
 

Voor een volledig overzicht van het aantal toegekende verminderingen en het bedrag van de 
toegekende verminderingen per aanslagjaar verwijs ik u graag naar het jaarverslag 2007 van het 
Agentschap Vlaamse belastingdienst. Dat jaarverslag is te raadplegen via de website 
www.vlaanderen.be/belastingen ( publicaties m.b.t. Vlaamse belastingen ). In het hoofdstuk 06 vindt 
u een gedetailleerde analyse van de kohieren.   
 
Er zijn een aantal acties ondernomen om de automatische toekenning van deze verminderingen 
te verbeteren:  
 
1) Ten eerste zijn er de aanslagbiljetten waarbij voor een voorgaand aanslagjaar een 

bezwaarschrift (wegens niet toekennen van een vermindering) werd ingediend dat nog niet 
afgehandeld is. De afhandeling is noodzakelijk voor het verzenden van een nieuwe aanslag 
om een herhaling van eenzelfde fout te voorkomen en te vermijden dat een belasting-
plichtige opnieuw een gelijkaardig bezwaar zou moeten indienen. Voor aanslagjaar 2007 
gaat het om ongeveer 25.500 aanslagbiljetten (op een totaal van 2,6 miljoen aanslag-
biljetten). 

2) Ten tweede zijn er de aanslagbiljetten op naam van een belastingplichtige die overleden is 
vóór 1 januari van het aanslagjaar. Alvorens in dergelijk geval een nieuwe aanslag kan 
worden gevestigd, dient eerst achterhaald te worden wie de erfgenaam is. De Vlaamse 
Belastingdienst dient daartoe beroep te doen op derden, zoals de Algemene Administratie 
van de Patrimoniumdocumentatie, de gemeentebesturen of de notarissen, waarbij, 
naargelang het geval, zowel de kwaliteit van de verstrekte gegevens als de snelheid 
waarmee deze worden geleverd sterk kan variëren. Voor aanslagjaar 2007 gaat het om 
ongeveer 35.000 aanslagbiljetten (op een totaal van 2,6 miljoen aanslagbiljetten). 

3) Ten derde zijn er de aanslagbiljetten die deel uitmaken van een preventieve controle waarbij 
de Vlaamse Belastingdienst nagaat in hoeverre de betrokken belastingplichtigen (nog) 
voldoen aan de voorwaarden om in aanmerking te komen voor een vrijstelling of 
vermindering van de onroerende voorheffing. Deze aanslagen kunnen pas worden gevestigd 
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wanneer de controle volledig is beëindigd. Voor aanslagjaar 2007 gaat het om ongeveer 
35.000 aanslagbiljetten (op een totaal van 2,6 miljoen aanslagbiljetten). 

 
5. De cumulatieve achterstallige onroerende voorheffing sinds aanslagjaar 1999 bedraagt 

73.336.240,83 euro.  
In onderstaande tabel vindt u per aanslagjaar de nog te innen onroerende voorheffing (toestand 
op 30 juni 2008). Voor het aanslagjaar 2007 werden nog niet alle aanslagbiljetten verzonden 
omdat deze onderworpen zijn aan een preventieve interne controle.  

 
Aanslagjaar Nog te innen 
1999 4.183.052,08 
2000 5.403.892,89 
2001 6.180.205,05 
2002 5.579.777,93 
2003 5.565.890,27 
2004 5.672.311,97 
2005 6.993.333,92 
2006 6.652.561,71 
2007 27.105.215,01 
TOTAAL 73.336.240,83 

 
6. De Vlaamse Belastingdienst werkt nauw samen met de gerechtsdeurwaarders om de nog 

openstaande vorderingen te innen. Hiertoe werd een elektronisch systeem ontwikkeld. 
De Vlaamse belastingdienst streeft ernaar om maximaal de openstaande vorderingen te innen, 
hiertoe worden alle wettelijke middelen aangewend zoals huurbeslag, beslag op rekening, 
onroerend beslag. Ook bewarende maatregelen zoals wettelijke hypotheek (of spoedhypotheek) 
worden genomen zodat de rechten van de schatkist kunnen worden gevrijwaard. 
Tevens worden de openstaande vorderingen op systematische wijze gestuit zodat deze niet 
kunnen verjaren. 

 
Sinds aanslagjaar 1999 werd 17.388.123,33 euro als oninbaar gekwalificeerd. 
 
Hierna volgt een opsomming van de redenen om niet meer over te gaan tot inning van de 
achterstallen:  

- Invorderingsmoeilijkheden in het buitenland. Om dit aan te pakken, zijn er momenteel 
verkennende gesprekken met een aantal landen zoals Nederland en Frankrijk, om 
bilateraal gegevens aangaande onroerende goederen van buitenlanders uit te wisselen; 

- Faillissementen en vereffeningen;  
- Betwisting over het feit dat een aanslag, ingekohierd na de datum van het faillissement, al 

dan niet een schuld van de massa is en dus voorrang heeft op de hypothecaire 
schuldeisers. Een rechterlijke uitspraak aangaande deze problematiek wordt verwacht in 
de loop van 2009; 

- Herhaaldelijke vraag om proportionele vermindering van de onroerende voorheffing voor 
percelen die zo zwaar vervuild zijn dat een verkoop onmogelijk is. Hier probeert de 
Vlaamse Belastingdienst proactief te werken door overleg met OVAM om dergelijke 
situaties in de toekomst te vermijden; 

- De belastingplichtige is insolvabel of spoorloos.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 12 
van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Inning milieuheffingen   -   Stand van zaken 
 
De Vlaamse Regering staat in voor de inning van de verschillende soorten milieuheffingen. 
 
1. Hoeveel werd er gëind in 2007? (graag een opdeling per heffing) 
 
2. Voor welk bedrag werd in 2007 ingecohierd? (graag een opdeling per heffing) 
 
3. Hoe groot is de cumulatieve achterstallige milieubelasting? (graag een opdeling per heffing) 
 
4. Welke maatregelen neemt de minister om de achterstallen alsnog te verhalen?  
 

Hoeveel is als oninbaar gekwalificeerd? Wat zijn de redenen om niet meer over te gaan tot inning 
van de achterstallen? (graag een opdeling per heffing) 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 12 van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Hieronder vindt u een overzicht van de verschillende milieuheffingen die de Vlaamse Regering 

geïnd heeft in 2007 ( met de begrote cijfers voor 2008 en 2009): 
 

(in keur) 
Artikel Omschrijving Begroting 

2007 
Realisatie 
2007 

Begroting 
2008 

Begroting 
2009 

261B3670 Voorkoming en beheer van 
afvalstoffen (OVAM: decreet 
van 2/7/1981) 

55.770 46.710 50.770 48.000 

261B3671 Bescherming van de 
oppervlaktewateren (VMM: 
wet van 26/3/1971) 

55.300 58.233 60.298 63.312 

261B3677 Maatregelen inzake het 
grondwaterbeheer (VMM: 
decreet van 24/1/1984) 

22.200 19.171 22.583 23.256 

261B3678 Verontreining door 
meststoffen (VLM: decreet 
van 23/1/1993) 

10.750 9.760 9.760 6.160 

LC3672BC Preventie en beheer van 
verpakkingsafval (OVAM) 
(nieuw vanaf 2009) 

   3.059 

Totaal  144.020 133.874 143.411 143.787 
 
2-4. Voor het antwoord op vragen 2 tot en met 4 verwijs ik u graag door naar de Vlaams minister van 

Openbare werken, Energie, Leefmilieu en Natuur, mevrouw Hilde Crevits, die hiervoor bevoegd 
is. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 14 
van 16 oktober 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 
 
 
 
Functiewijziging hoevecomplexen   -   Regelgeving 
 
In Vlaanderen staan verschillende soorten hoevecomplexen. Die bestaan vaak uit een woning, stallen, 
bergingen en bijgebouwen. In sommige streken vormt zo’n hoevecomplex fysisch een aaneengesloten 
geheel zoals bijvoorbeeld bij vierkantshoeves. In andere gevallen hangen die gebouwen niet fysisch 
aaneen, staan ze dus los van elkaar, maar vormen ze samen wel een geheel, een “ensemble”. In artikel 
1 uit het “Besluit van de Vlaamse regering van 28 november 2003 tot bepaling van de toelaatbare 
functiewijzigingen voor gebouwen, gelegen buiten de geëigende bestemmingszone” wordt een 
gebouwencomplex gedefinieerd als: “fysiek niet met elkaar verbonden gebouwen, die samen een 
functioneel geheel vormen”. Artikel 3 van datzelfde besluit stelt dat “Met toepassing van artikel 
145bis, paragraaf 2, van het decreet, kan een vergunning worden verleend voor het gedeeltelijk 
wijzigen van het gebruik van een woning, met inbegrip van de woningbijgebouwen die er fysisch een 
geheel mee vormen, in een complementaire functie meer bepaald “kantoor- of dienstenfunctie”, zoals 
kantoorfunctie, vrij beroep of dienstverlening.” 
 
Door het inkrimpen van de landbouw in Vlaanderen worden heel wat van die hoevecomplexen niet 
meer voor de landbouw gebruikt, maar krijgen ze een functiewijziging. Die functiewijziging kan dus 
enkel voor de woningbijgebouwen die fysisch een geheel vormen met die woning. Precies dat laatste 
leidt op het terrein tot problemen.  
 
Bovendien stel ik vast dat door de beperkte mogelijkheden van functiewijziging heel wat hoeves 
ongebruikt en verkrot achterblijven, dit is jammer. 
 
1. Wat is het verschil tussen een hoevecomplex waar de woning en bijgebouwen letterlijk aan elkaar 

hangen en een hoevecomplex waar dat niet het geval is?  
 

Waarom wordt tussen beide een onderscheid gemaakt? 
 
2. Klopt het dat in agrarisch gebied een functiewijziging van een bijgebouw naar kantoor- of 

dienstverlening enkel kan als het bijgebouw letterlijk een geheel vormt met de woning zijnde het 
hoofdgebouw? Zo ja, waarom? Zijn er uitzonderingen mogelijk? 

 
3. De minister kondigde in de commissie aan dat het functiewijzigingsbesluit zou worden 

bijgestuurd.  
 

Zal daarbij rekening worden gehouden met de nieuwe maatschappelijke context en met de 
toenemende leegstand van hoevecomplexen?  
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Zal daarbij overlegd worden met zowel de lokale vergunningverlende actoren als met andere 
maatschappelijke actoren (zoals landbouworganisaties, paardensector, vertegenwoordigers van 
KMO, enz.)?  
 
Hoe zal de bijsturing van het functiewijzigingsbesluit aangepakt worden? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING EN VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 14 van 16 oktober 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 
 
 
 
1. Het besluit van de Vlaamse Regering van 28 november 2003 tot bepaling van de toelaatbare 

functiewijzigingen voor gebouwen, gelegen buiten de geëigende bestemmingszone, is gericht op 
de valorisatie van ons gebouwenpatrimonium. 

 
 Gebouwen die nog een nuttige zone-eigen functie vervullen, krijgen best geen zonevreemde 

functie. Maar het is niet altijd noodzakelijk dat gebouwen wiens zone-eigen functie is voorbij-
gestreefd, worden afgebroken. Ze een nieuwe functie geven, kan getuigen van een op 
duurzaamheid gericht beleid. 

 
 Dat is de filosofie achter het besluit van de Vlaamse Regering. Belangrijk is dus dat gebouwen 

niet verkrot zijn en geschikt voor de nieuwe functie. 
 
 Bij hoeves stellen we vaak vast dat het eigenlijke woongebouw en de eraan aangebouwde 

bijgebouwen constructief beter zijn uitgebouwd dan de losstaande bijgebouwen. Deze werden 
opgericht met een louter utilitair karakter en hadden daardoor vaak zelfs een karakter van quasi 
tijdelijke constructies. Iedereen kent de voorbeelden van de stallen in betonplaten die na 
meerdere jaren in weer en wind een verwaarloosde indruk geven en ons landschap ontsieren. 
Het is uiteraard niet de bedoeling deze constructies nieuwe functies te geven en op die wijze via 
grondige verbouwingen of op termijn zelfs herbouw, permanent te gaan bestendigen. 

 
 Vandaar dat in het besluit van de Vlaamse Regering van 28 november 2003 een onderscheid 

werd gemaakt tussen aangebouwde bijgebouwen en losstaande bijgebouwen. 
 
2. Ja, het klopt dat een functiewijziging van bijgebouw naar kantoor- of dienstverlening enkel kan 

als het bijgebouw een fysisch geheel met het hoofdgebouw vormt. Ik heb de overwegingen 
hiervoor hierboven weergegeven. Het besluit voorziet geen uitzondering hierop. 

 
 Wel kan ik u erop wijzen dat als het bijgebouw opgenomen is in de inventaris met het onroerend 

erfgoed (of zeker als het beschermd zou zijn als monument), elke functiewijziging vergunbaar 
wordt, mits instemming van de administratie bevoegd voor het onroerend erfgoed. 

 
 Ook zijn er uiteraard mogelijkheden tot planologische oplossingen, via een gemeentelijk 

ruimtelijk uitvoeringsplan. 
 
3.  Ik wil mij momenteel nog niet uitspreken over de vraag hoe het functiewijzigingsbesluit zal 

gewijzigd worden, maar vast staat dat het zal gewijzigd worden als het in voorbereiding zijnde 
decreet dat het decreet van 18 mei 1999 houdende de organisatie van de ruimtelijke ordening, 
wijzigt, zal zijn goedgekeurd. Deze decretale wijziging heeft namelijk enkele implicaties die tot 
de aanpassing van het functiewijzigingsbesluit nopen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 15 
van 17 oktober 2008 
van ELOI GLORIEUX 
 
 
 
Overeenkomsten met gemeenten   -   Deelname faciliteitengemeenten 
 
Binnen de beleidsdomeinen Financiën, Begroting en Ruimtelijke Ordening werden een aantal 
overeenkomsten afgesloten tussen de bevoegde minister en de gemeentebesturen van de Vlaamse 
gemeenten. Gezien de gemeentelijke autonomie, zijn deze overeenkomsten in principe vrijblijvend. 
Maar aangezien ze meestal passen in het algemeen belang, hangt er een beloning aan vast. Gemeenten 
die niet instappen in deze overeenkomsten missen dan ook vaak belangrijke geldelijke tussenkomsten 
voor de uitvoering van een degelijk lokaal beleid. 
 
De indruk leeft dat vooral de burgemeesters van de faciliteitengemeenten vaak niet ingaan op het 
aanbod vanuit de Vlaamse overheid. Daardoor worden zowel de Vlaamse als de anderstalige 
bevolkingsgroepen uit die gemeenten tekort gedaan in vergelijking met andere gemeenten, en wel door 
hun eigen bestuurders. Van de kant van de burgemeesters en gemeentebesturen is dit allerminst een 
daad van goed bestuur. 
 
Graag vernam ik in hoeverre de werkelijkheid deze indruk ook bevestigt. 
 
1. Aan welke vrijwillige programma’s, samenwerkingsovereenkomsten, convenanten of opdrachten 

binnen de beleidsdomeinen Financiën, Begroting en Ruimtelijke Ordening hebben de 
verschillende faciliteitengemeenten in de rand rond Brussel al dan niet deelgenomen? 

 
2. Om welke reden(en) werd er desgevallend niet deelgenomen? 
 
3. Hoeveel geld hebben ze daardoor niet ontvangen? 
 
N.B. Gelijkaardige vragen werden gesteld aan de ministers (Peeters nr. 18, Van Mechelen nr. 15, 

Vandenbroucke nr. 28, Anciaux nr. 12, Keulen nr. 10, Van Brempt nr. 26, Vanackere nr. 31, 
Crevits nr. 36, Ceysens nr. 11). 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 15 van 17 oktober 2008 
van ELOI GLORIEUX 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Steven Vanackere, Vlaams minister 
van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
Vraag nr. 18 
van 20 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Onroerende voorheffing   -   Voorafbetalingen 
 
Wat de betaling van de onroerende voorheffing betreft, kan men, indien men aan de hand van bepaalde 
attesten kan aantonen dat zijn/haar financiële situatie het tijdelijk of permanent niet toelaat het 
verschuldigde bedrag aan onroerende voorheffing in één keer te betalen, aanvragen om de som in 
schijven te betalen.  
 
Voor sommige belastingplichtigen is dit bedrag sowieso jaar na jaar een zware financiële plicht.  
 
Het lijkt dan ook nuttig dat de keuzemogelijkheid zou bestaan om bijvoorbeeld viermaandelijks of 
halfjaarlijks een schijf vooraf te betalen (op basis van het vorig jaar), eventueel via een doorlopende 
opdracht. Via aanpassing van de laatste schijf kan dan het exacte bedrag geïnd te worden. Daarbij kan 
dan rekening worden gehouden met de rente op de voorafbetalingen. 
 
Werd er al overwogen om voor de onroerende voorheffing te werken met voorafbetalingen? Zo ja, wat 
waren de bevindingen en welke plannen zijn er eventueel op dit vlak? 
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DIRK VAN MECHELEN 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN FINANCIËN EN 
BEGROTING EN RUIMTELIJKE ORDENING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 18 van 20 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
De systematiek van voorafbetalingen werd door mijn administratie in overweging genomen, maar het 
onderzoek heeft uitgewezen dat voorafbetalingen op de onroerende voorheffing wellicht toch niet het 
meest geschikte instrument zijn om tegemoet te komen aan betalingsmoeilijkheden van belasting-
plichtigen. 
 
De inkomstenbelasting van werknemers wordt grotendeels door tussenkomst van de werkgevers via de 
bedrijfsvoorheffing geïnd. Voor zelfstandigen en vennootschappen is dit niet mogelijk, daarom 
worden zij door de wetgever aangezet tot voorafbetalingen. Het opzet van die voorafbetalingen is dus 
niet in eerste instantie het opvangen van eventuele betalingsmoeilijkheden van belastingplichtigen.  
 
Het bedrag van de verschuldigde onroerende voorheffing leent zich mijns inziens niet echt tot het 
uitwerken van een systeem van voorafbetalingen. Voor natuurlijke personen bedroeg de onroerende 
voorheffing gemiddeld 520,93 euro voor aanslagjaar 2006 en 537,24 euro voor aanslagjaar 2007. Voor 
rechtspersonen was dit respectievelijk 5.274,15 euro en 5.096,26 euro. Hier moet aan worden 
toegevoegd dat nieuw materieel en outillage geïnvesteerd vanaf 1 januari 2008 steeds volledig van 
onroerende voorheffing zal worden vrijgesteld. Hierdoor zal het te betalen bedrag aan onroerende 
voorheffing vanaf het aanslagjaar 2009 ongetwijfeld verder dalen. 
 
Om te verhelpen aan mogelijke betalingsmoeilijkheden kan de Vlaamse Belastingdienst een 
afbetalingsplan toestaan. Wie bijvoorbeeld een attest van het OCMW of een attest waaruit het WIGW-
statuut blijkt kan voorleggen, kan het jaarlijks bedrag van de onroerende voorheffing gespreid betalen, 
over een periode van maximum 12 maanden. De maandelijkse aflossing bedraagt dan 1/12 van het 
totale bedrag met een minimum van 37,50 euro per maand. Bedrijven moeten minimum 150 euro per 
maand betalen. Ook hier wordt de betaling maximum over 1 jaar gespreid. Voor 2007 bedroeg de 
gemiddelde maandelijkse aflossing van de toegestane afbetalingsschema’s aan natuurlijke personen 
minder dan 50 euro.  
 
Wanneer iemand op korte tijd (6 maanden) meerdere aanslagbiljetten ontvangt, voor verschillende 
aanslagjaren maar voor dezelfde goederen, kan eveneens een spreiding van betaling toegestaan 
worden. De financiële moeilijkheden hoeven dan zelfs niet aangetoond te worden. Daarenboven 
worden er in deze situatie tot een bedrag van 860 euro per aanslagbiljet geen bijkomende nalatigheids-
interesten aangerekend. 
 
De praktijk wijst uit dat deze maatregelen doorgaans volstaan om tegemoet te komen aan de financiële 
moeilijkheden van een groot aantal belastingplichtigen. 
 
Bovendien zou een systeem van voorafbetalingen op de onroerende voorheffing administratieve 
problemen kunnen opleveren. Ik geef enkele voorbeelden.  
 
De toestand op 1 januari van het aanslagjaar bepaalt wie de onroerende voorheffing verschuldigd is. Als een 
belastingplichtige met een beperkte financiële draagkracht in juni van het jaar voorafgaand aan het 
aanslagjaar een eerste schijf zou betalen en nadien in augustus de woning verkoopt, zal deze 
belastingplichtige deze voorafbetaling niet meteen teruggestort kunnen krijgen. Op zijn minst zal eerst 
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duidelijkheid moeten bestaan over de eigendomssituatie op 1 januari van het aanslagjaar. Het kan 
immers goed zijn dat dezelfde belastingplichtige intussen een andere woning gekocht had zodat de 
voorafbetaling hierop aangerekend moet worden. Als hij uiteindelijk toch recht heeft op een 
terugbetaling, wordt met de voorafbetaling niet tegemoet gekomen aan zijn financiële problemen maar 
wordt integendeel zijn financiële last onnodig verhoogd.  
 
Ook voor het bedrag van de onroerende voorheffing is 1 januari van het aanslagjaar de bepalende 
datum aangezien de belasting berekend wordt op basis van het geïndexeerd kadastraal inkomen zoals 
dit op 1 januari van het aanslagjaar bestaat. De bepaling van het bedrag van de onroerende voorheffing 
hangt van meerdere factoren af (kadastraal inkomen, opcentiemen, verminderingen, enz.) zodat het 
niet altijd mogelijk is om zich accuraat te baseren op het bedrag van het vorig aanslagjaar. 
 
Ook zou het kunnen dat het onroerend goed wordt aangepast, of improductief geworden is, of zelfs 
wordt afgebroken. De gevolgen daarvan op de onroerende voorheffing zullen op het ogenblik van de 
voorafbetaling niet altijd meteen duidelijk zijn.  
 
De Vlaamse Belastingdienst doet al het mogelijke om de aanslagbiljetten tijdens het betrokken 
aanslagjaar te verzenden. Wegens diverse redenen is dit evenwel niet altijd mogelijk. Als er een 
bezwaarschrift is voor een vorig aanslagjaar, worden de aanslagbiljetten voor de daaropvolgende 
aanslagjaren ingehouden zolang hierin geen beslissing is genomen. Daarnaast worden bepaalde 
aanslagbiljetten vóór verzending eerst onderworpen aan een preventieve controle. In deze gevallen is 
het ook niet opportuun om met voorafbetalingen te werken, gezien het aanslagbiljet pas een lange tijd 
later volgt.  
 
Er bestaat dus een reële kans dat er allerlei complicaties zullen opduiken. Daarenboven zou de 
systematiek van voorafbetalingen ook een aanzienlijke meerkost betekenen voor de administratieve 
verwerking. 
 
Om deze redenen neem ik geen initiatief om een systeem van voorafbetalingen te introduceren. 
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FRANK VANDENBROUCKE, 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, 
 VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS EN VORMING 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 330 
van 10 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Medisch Schooltoezicht   -   Vrouwelijke genitale verminking 
 
In de Artsenkrant van 29 februari 2008 verscheen een artikel over de resultaten van een doctoraal 
onderzoek aan de Gentse universiteit van Els Leye naar genitale verminking, en dit op basis van een 
bevraging waarbij 334 Vlaamse gynaecologen geantwoord hadden. Uit dit artikel blijkt dat 60 % van 
de 334 Vlaamse gynaecologen al een vrouwelijke patiënt met een genitale verminking over de vloer 
heeft gehad; ruim 50 % werd hiermee nog het laatste jaar geconfronteerd en bijna 20 % heeft het 
laatste jaar minstens drie vrouwen met een genitale verminking over de vloer gehad. 
 
Eerder onderzoek van Els Leye schatte het aantal vrouwen dat op 1 januari 2003 in België seksueel 
verminkt was op 2.745 en het aantal jonge meisjes tot 14 jaar met een risico op seksuele verminking 
op 534. Ze gaf daarbij de volgende detailcijfers: in Antwerpen ging het respectievelijk om 409 
vrouwen en 90 meisjes; in Gent om 130 vrouwen en 24 meisjes; en in Brussel om 1.142 vrouwen en 
206 meisjes. Het merendeel van de vrouwen was toen afkomstig uit Ghana (343), Congo (331), 
Guinea (240), Egypte (224) en Kameroen (202). Het ging bovendien om een onderschatting, 
aangezien asielzoekers en illegalen niet in deze statistieken zaten. 
 
Sinds 2001 beschikt België over een wettelijk arsenaal om genitale verminking juridisch te bestrijden. 
Het probleem blijft echter de opsporing, omdat genitale verminking gebeurt in de privésfeer. 
 
In de commissie Welzijn van 11 maart laatstleden werd hierover een vraag om uitleg gesteld aan de 
minister van Welzijn. Minister Vanackere wees “ten aanzien van jonge meisjes die slachtoffer werden 
of het risico lopen slachtoffer te worden, […] op de rol van de Vertrouwenscentra Kindermishandeling 
en het preventieve kinder- en leerlingenonderzoek” (Handelingen C 172 – WEL 16 – 11 maart 2008, 
blz. 1-3). 
 
Het is inderdaad zo dat het Medisch Schooltoezicht alle jongeren tot 15 jaar medisch onderzoekt, maar 
op oudere leeftijd worden de geslachtsorganen daarbij niet meer onderzocht. Professor Jean-Jacques 
Amy (VUB) is een groot voorstander van een verplichte controle tijdens het Medisch Schooltoezicht. 
Toenmalig staatssecretaris Mandaila Malamba stelde in haar voorstel van actieplan “de 
noodzakelijkheid te bestuderen van een onderzoek van de uitwendige geslachtsorganen en de 
verificatie van de integriteit ervan te onderwerpen aan een medisch onderzoek bij jonge meisjes en 
jongens” (sic). Dit voorstel van actieplan werd besproken op de Interministeriële Conferentie (IMC) 
Maatschappelijke Integratie. De werkgroep kwam samen op 21/12/2006, 24/01/2007, 12/03/2007 en 
de conclusies werden getrokken op 24/04/2007. 
 
In het voorstel van actieplan van staatssecretaris Mandaila Malamba stonden een achttal actiepunten, 
waaronder onderzoek van uitwendige geslachtsorganen (punt 5) en tevens ook opleiding (punt 4). Uit 
het vermelde artikel van de Artsenkrant blijkt immers dat amper 7,5 % van de 334 gynaecologen die 
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de vragenlijst hebben beantwoord, tijdens hun basisopleiding geneeskunde over genitale verminking 
bij vrouwen had gehoord. Bij gynaecologen onder de 40 jaar lag dit percentage op 10 %. 
 
1. Werd de minister betrokken op de IMC Maatschappelijke Integratie bij de bespreking van het 

voorstel van nationaal actieplan voor de strijd tegen genitale verminkingen van de toenmalige 
federale staatssecretaris Mandaila Malamba? 

 
2. Welke beleidsvisie hanteert de minister m.b.t. een systematische preventieve controle ter zake in 

het kader van het Medisch Schooltoezicht? 
 
3. Mocht de minister een systematische preventieve controle overwegen, zal er dan ook in een 

centrale registratie worden voorzien met een eventuele link naar Justitie? 
 
4. Werden er al acties ondernomen om kennisverwerving inzake genitale verminking op te nemen in 

de basisopleiding geneeskunde? Of zijn er plannen in die zin? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
AANVULLEND ANTWOORD 
op vraag nr. 330 van 10 juli 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Zoals afgesproken bezorg ik u de bijkomende informatie op uw deelvraag nr. 4 of er al acties werden 
ondernomen om kennisverwerving inzake genitale verminking op te nemen in de basisopleiding 
geneeskunde.  
 
Aan de Vrije Universiteit Brussel komt de problematiek van de vrouwelijke genitale verminking wel 
aan bod in de colleges, zij het niet in de gedrukte cursus ‘Voortplanting-Urologie’.  
 
Aan de Universiteit Hasselt wordt alleen de bacheloropleiding arts aangeboden. Dit onderwerp wordt 
daar niet gedoceerd.  
 
De Katholieke Universiteit Leuven deelt mee dat tijdens het tweede jaar arts een volledige klinische 
les Gynaecologie wordt gewijd aan agressie tegen de vrouw (waaronder seksueel). In de opleiding 
jeugdgezondheidszorg wordt aandacht besteed aan genitale en pubertaire ontwikkeling van kinderen 
en jongeren, en wordt aangeleerd met welke doelstelling en op welke manier het onderzoek van de 
genitalia en van de pubertaire ontwikkeling dient te gebeuren in Kind en Gezin en CLB. Het opsporen 
van genitale verminking is op dit ogenblik geen expliciete doelstelling van dit onderzoek, en het wordt 
ook niet als dusdanig gedoceerd. Opsporen van genitale verminking vereist immers een grondige 
evaluatie van de genitalia. Dit is om evidente redenen gemakkelijker bij zeer jonge kinderen, maar in 
de huidige setting alleszins niet gebruikelijk in de schoolgeneeskunde. Bij jongens gebeurt evaluatie 
van de genitalia in functie van opsporing van penisafwijkingen (bv. fymosis, hypospadias,..), niet 
ingedaalde testes en varicocele. Eventuele genitale verminking zal bij die gelegenheid opgemerkt 
kunnen worden. Bij meisjes worden op jonge leeftijd vulvaire afwijking en verkleving nagekeken, 
maar bij schoolgaande meisjes is dergelijk onderzoek minder evident, omdat er weinig andere 
aanleidingen zijn om de genitaalstreek grondig te bekijken (behalve pubisbeharing in functie van 
bepaling Tanneerscore). De aandacht voor genitale verminking op zich komt daarom maar zijdelings 
aan bod in de opleiding jeugdgezondheidszorg. 
 
Aan de Universiteit Antwerpen komt in het tweede jaar Master in de geneeskunde dit thema wel aan 
bod in de opleidingsonderdelen ‘Urinewegen’ en ‘Seksualiteit en reproductie’. 

- Verloskunde: in de afsluitles van het deel verloskunde o.a. epidemiologie, achtergronden, 
gevolgen ondermeer op obstetrisch gebied en bespreking van een studie terzake; 

- Gynaecologie: bespreking in de cursus; 
- Urologie: bespreking van gevolgen van rechtstreeks geweld, zoals anatomisch/functionele 

blaasstoornissen en fistels. 
 
Ook in het zevende jaar huisartsgeneeskunde komt dit thema aan bod, in de module "allochtonen en 
gezondheid". 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 396 
van 15 september 2008 
van KRIS VAN DIJCK 
 
 
 
Gegradueerden in de luchtvaart   -   Licentie EASA-Part66 
 
“Het behalen van de graad van bachelor in de luchtvaart biedt toegang tot een waaier van 
luchtvaartverwante beroepen. Tevens ben je als bachelor in de luchtvaart voorbereid op het verkrijgen 
van aanvullende licenties, in het kader van de Europese EASA-regelgeving. Ook de aspecten kwaliteit, 
veiligheid en milieuzorg komen aan bod in de opleiding bachelor in luchtvaart. Hierdoor kan je als 
afgestudeerde probleemloos terecht in aanverwante sectoren. 
 
Voor de afstudeerrichting luchtvaarttechnologie geldt de EASA-Part66-norm als eindterm. EASA-
Part66 schrijft voor op welke wijze je moet gekwalificeerd zijn (kennis en vaardigheid) vooraleer je in 
de luchtvaart door een erkende vliegtuig-onderhoudsorganisatie kan worden geautoriseerd. Je kan 
terecht in een luchtvaartsector waar men nood heeft aan hooggeschoolden voor het beheer, de 
operaties, de productie, de toelevering en het specifiek onderhoud.” 
 
Deze twee alinea’s vind ik terug op de webstek van de Katholieke Hogeschool Brugge-Oostende.  
 
Het blijkt nu dat studenten die bijvoorbeeld in 2002 afstudeerden en het diploma gegradueerde in de 
luchtvaart behaalden, nu moeilijkheden ondervinden om een licentie te verkrijgen die beantwoordt aan 
de EASA-Part66-norm. Deze licentie geeft hen de mogelijkheid goedkeuring te geven aan uitgevoerde 
werken, dus om als het ware “geautoriseerd” te zijn. Tot voor kort kregen afgestudeerden met dit 
diploma “credits” (vrijstellingen) als ze bij de Federale Overheidsdienst Mobiliteit en Vervoer, 
Luchtvaart examen deden om dit certificaat te behalen. De studenten die dit schooljaar (2008-2009) 
zullen afstuderen, zullen ook opnieuw vrijstellingen krijgen. Blijkbaar moeten afgestudeerden van een 
paar jaar geleden(o.a. van 2002) alle examens afleggen en worden er voor hen geen vrijstellingen 
toegekend.  
 
1. Klopt deze situatieschets? 
 
2. Is er een adequate afstemming tussen de opleiding aan de hogeschool en de Federale 

Overheidsdienst Mobiliteit en Vervoer, Luchtvaart? 
 
3. Waarom worden er voor een bepaalde periode geen vrijstellingen gegeven? 
 
4. Is er iets gewijzigd aan de opleiding in de hogeschool? Andere vakken? Andere inhoud? 
 
5. Voldoet de opleiding wel aan de verwachtingen die studenten zouden mogen hebben?  
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 396 van 15 september 2008 
van KRIS VAN DIJCK 
 
 
 
1. Tot 2003 waren de opleidingsdoelstellingen voor de toenmalige basisopleiding van één cyclus 

luchtvaart niet dezelfde. De opleiding was toen nog gericht op de JAR66-reglementering, 
ontwikkeld door de JAA (Joint Aviation Authorities). Pas in november 2003 kwam er een officiële 
Europese richtlijn, de huidige EASA-Part 66-norm, waarop de opleiding nadien is afgestemd. 
Aangezien het opleidingsprogramma over de jaren heen mee geëvolueerd is met de internationale 
standaarden (zie vraag 4), is het in principe niet onlogisch dat ook het pakket vrijstellingen voor 
het behalen van het certificaat evolueert. 

 
2. Er is minstens driemaal per jaar overleg tussen de hogeschool en het Directoraat-generaal 

Luchtvaart van de Federale Overheidsdienst Mobiliteit en Vervoer, zodat de hogeschool haar 
opleidingsprogramma optimaal kan afstemmen op de geldende richtlijnen.  

 
3. De hogeschool heeft geen weet van het feit dat afgestudeerde gegradueerden in luchtvaart 

helemaal geen vrijstellingen zouden verkrijgen. Noteer dat enkel het Directoraat-generaal 
Luchtvaart bevoegd is voor het toekennen van een Part66-B-licentie en eventuele vrijstellingen; 
als Vlaams minister van Onderwijs heb ik daar geen bevoegdheid over. 

 
4. Bij de omvorming van de basisopleiding van één cyclus luchtvaart tot de professioneel gerichte 

bacheloropleiding in luchtvaart, afstudeerrichting luchtvaarttechnologie, werd het Part66-accent 
inhoudelijk versterkt. Zo werden onder meer de modules human factors en luchtvaartwetgeving 
toegevoegd. Dit moet de afgestudeerden in staat stellen om een maximum aan Part66-B-
vrijstellingen te verwerven.  

 
5. De studenten worden voor en tijdens hun studies ruimschoots geïnformeerd over de Part66-norm 

en de evolutie van het regelgevend kader, ook onder meer via de specifieke opleidingsmodule 
‘luchtvaartwetgeving’. De studenten kennen in principe dus wel degelijk het belang en de 
noodzakelijke voorwaarden om een Part66-licentie te bekomen; zij weten ook in welke mate de 
hogeschool hen daarop voorbereidt. 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 397 
van 16 september 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
Personeelsbeleid universiteiten   -   Diversiteitsengagement 
 
Op 4 juli 2007 stelde ik de minister een actuele vraag over de zoektocht van de universiteiten naar 
personeel. 
 
Als antwoord op deze vraag stelde de minister onder meer dat diversiteit in het personeelsbeleid van 
de universiteiten belangrijk is, en dit in het bijzonder voor kansengroepen (vijftigplussers, allochtonen, 
mensen met een handicap). Ook de universiteiten hebben het belang hiervan ingezien en tekenden mee 
de engagementsverklaring “Diversiteit als meerwaarde”. 
 
Naar aanleiding van mijn actuele vraag heeft de minister aan alle universiteiten een schrijven gericht  
om hen te vragen de principes van de engagementsverklaring in de praktijk toe te passen en extra 
inspanningen te leveren voor een divers personeelsbeleid. 
 
1. Welke universiteiten hebben een diversiteitplan voor hun personeelsbeleid uitgewerkt? 
 
2. Welke universiteiten hebben hiervoor samengewerkt met het departement Werk en Sociale 

Economie? 
 
3. Welke universiteiten hebben hiervoor samengewerkt met Jobkanaal en/of de VDAB? 
 
4. Wat is de stand van zaken van de tewerkstelling van kansengroepen aan de universiteiten? Welke 

universiteiten hebben sedert 2003 vijftigplussers, allochtonen en mensen met een handicap 
aangesteld? In welke functies zijn deze personen actief? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 397 van 16 september 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
1. De Katholieke Universiteit Leuven, de Vrije Universiteit Brussel en de Universiteit Hasselt 

hebben allen een diversiteitsplan. De Universiteit Gent heeft inzake gender een plan 
uitgewerkt en is bezig met de opmaak van een globaal diversiteitsplan. Aan de Universiteit 
Antwerpen staat de opmaak van een diversiteitsplan eveneens op de agenda. 

 
2. Het diversiteitsplan van de VUB is tot stand gekomen in samenwerking met VESOC. De 

UHasselt had al een diversiteitsplan vóór mijn aanbod om het advies van het departement 
Werk en Sociale Economie te vragen en heeft dit bijgevolg niet gedaan. De K.U.Leuven heeft 
geen beroep gedaan op de diensten van het departement Werk & Sociale Economie.  

 
3. De VUB maakt al ruim tien jaar gebruik van de diensten van de VDAB, naast andere kanalen, 

voor aanwervingen van administratief en technisch personeel. Andere kanalen zijn veelal ook 
specifieke fora (vb. Minderhedenforum, Kifkif). De UHasselt werkt systematisch samen met 
de VDAB: alle vacatures (ATP, AAP en ZAP) worden verspreid via het VDAB-web. Ook de 
UA werkt bij aanwervingen samen met de VDAB. 

 
4.  50-plussers (sinds 1 januari 2003) 

- UGent: 100 (24 ATP, 37 ZAP, 17 WP en 23 AAP); 
- K.U.Lv: 304 (o.a. 62 ATP en 17 ZAP); 
- VUB: 48 (18 ZAP, 3 AAP, 20 WP en 7 ATP): 
- UHasselt: 5 à 10 gastprofessoren per academiejaar; 
- UA: 66 (6 ZAP, 49 WP en 11 ATP). 

 
Personen met een handicap 
De Vlaamse universiteiten hanteren bij hun registratie niet allemaal dezelfde definitie van 
‘handicap’ of ‘functiebeperking’.  
- UGent: 1, uitgaande van wie fiscaal als ‘mindervalide’ wordt aanzien 
- VUB: 6 (2 WP en 4 ATP), idem; 
- K.U.Lv: 43 (o.a. 34 ATP en 2 ZAP), uitgaande van de omschrijving van ‘minder-

valide’ zoals opgenomen in CAO 26 van 15 oktober 1975; 
- UHasselt: 1 (ATP); 
- UA: stelt stagiairs met een niet aangeboren hersenletsel in verschillende 

departementen tewerk i.s.m. de vzw De Ploeg. 
 

Allochtonen 
- UGent: geen aparte registratie; 
- VUB: idem;  
- K.U.Lv: idem, maar wel plannen om dit in de nabije toekomst te doen.  
- UHasselt: vermeldt de recente aanwerving van 2 allochtone ATP-medewerkers; voor het 

AAP meldt zij alleen al voor de maand september de aanwerving van 7 AAP-ers 
afkomstig uit niet-EU-landen op een totaal van 50.  

- UA: 8 ZAP, 6 AAP en 18 ATP van allochtone origine in de voorbije vijf jaar. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 398 
van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Automatische toekenning van rechten   -   Stand van zaken 
 
Het regeerakkoord 2004-2009 “Vertrouwen geven, verantwoordelijkheid nemen” stelt dat Vlaanderen 
op het vlak van armoedebestrijding en sociale cohesie bij de top vijf van de EU-regio’s moet behoren.  
 
Om deze doelstelling te behalen, engageert de Vlaamse Regering zich om onder meer werk te maken 
van een zo ruim mogelijke automatische toekenning van rechten. Onder de noemer “(Kans)armoede 
bestrijden” is het regeerakkoord immers zeer duidelijk: “We maken werk van een zo ruim mogelijke 
automatische toekenning van rechten en maken daarover afspraken met onder meer de Vlaamse en de 
federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de verschillende welzijnsactoren.” Deze 
aangelegenheid raakt dus meerdere beleidsdomeinen aan. 
 
1. Welke rechten worden er in het kader van bovenvermelde doelstelling automatisch toegekend voor 

het (de) beleidsdomein(en) waarvoor de minister verantwoordelijk is? Graag een overzicht van de 
realisaties op dit vlak sinds 2004 en van de automatische toekenningen die eventueel voordien al 
bestonden. 

 
2. Heeft de minister, in het kader van het uitvoeren van bovenvermeld engagement, afspraken 

gemaakt met de Vlaamse en federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de 
verschillende welzijnsactoren? Zo ja, welke afspraken zijn er gemaakt? Zo neen, waarom niet? 

 
3. Voorziet de minister nog in verdere initiatieven om bovenvermelde doelstelling te halen? Zo ja, 

welke? Zo neen, waarom niet? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers: Peeters (vraag nr. 115), Van Mechelen (nr. 217),  

Vandenbroucke (nr. 398), Anciaux (nr. 196), Bourgeois (nr. 176), Keulen (nr. 245), Van Brempt 
(nr. 272), Vanackere (nr. 334), Crevits (nr. 978) en Ceysens (nr. 121). 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 398 van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal verstrekt worden door de heer Steven Vanackere, Vlaams minister 
van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 399 
van 18 september 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
Toepassing decreet lerarenopleiding   -   Evaluatie 
 
In deze vraag wil ik graag nader ingaan op vier punten die tijdens de discussies over het nieuwe 
decreet op de lerarenopleiding fel gecontesteerd werden: de expertisenetwerken, het LIO-schap 
(leraar-in-opleiding), de stages en het laten indalen van de lerarenopleiding in de master. 
 
1. Hoeveel middelen heeft de Vlaamse overheid toegekend aan deze expertisenetwerken, 

onderverdeeld per associatie en per jaar? 
 
2. Klopt het dat er heel wat onvrede heerst bij het veld over de rol van de Vlaamse Regering in dit 

dossier? Is er geen jaar verspeeld door de te trage afhandeling? 
 
3. Het LIO-schap blijkt niet echt een succesformule. Kan de minister de exacte cijfers bezorgen? Hoe 

moeten we dit verder evalueren? 
 
4. Veel scholen klagen over de exponentiële toename van het aantal stagairs. 
 

Bestaan hier cijfers van? Hoe denkt de minister dit in de toekomst op te vangen? 
 
5. De multiculturele samenleving is een onloochenbaar feit. Net daarom vraagt het nieuwe decreet 

voldoende aandacht voor de grootstedelijke context in de lerarenopleiding. Toch blijft voor veel 
studenten de “grootstad” allesbehalve een aantrekkelijke stagebiotoop. 

 
Is het voor de minister bijvoorbeeld een optie om de studenten aan de lerarenopleiding van 
Mechelen, Aalst en Leuven te verplichten een deel van hun stage in het Nederlandstalig onderwijs 
in Brussel te lopen? 

 
6. Uit onderzoek blijkt dat er op het vlak van taalvaardigheid iets schort bij onze toekomstige 

onderwijzers en leerkrachten. Dit zou mede het gevolg zijn van de veranderende instroom in de 
geïntegreerde lerarenopleiding. Zo zouden veel meer studenten uit het TSO en vooral BSO 
beginnen aan deze studie. 

 
Klopt dit? Kan de minister hierover cijfers bezorgen? Wat wordt er gedaan om het Nederlandse 
taalniveau van onze leraars op te krikken? 

 
7. Universiteiten en hogescholen kregen in het nieuwe decreet de mogelijkheid om 30 studiepunten 

van de lerarenopleiding te organiseren als een afstudeerrichting in het opleidingsprogramma van 
een masteropleiding van 120 studiepunten. 

 



-148-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008
 
 

 

Heeft de minister al een zicht op het gebruik van deze mogelijkheid? Waar en voor welke 
opleiding gebeurt dit? Is dit een succes (qua inschrijvingen)? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 399 van 18 september 2008 
van PIET DE BRUYN 
 
 
 
1.  

  
subsidie 2007 in euro 
(werkjaar 2007-2008) 

subsidie 2008 in euro 
(werkjaar 2008-2009) 

Expertisenetwerk "School of 
Education, KULeuven" 1.170.845,35 1.213.267,73
Brussels Expertisenetwerk (BEO) 192.810,03 189.962,31
Expertisenetwerk 
Lerarenopleidingen Antwerpen 453.065,84 458.154,76
Expertisenetwerk Lerarenopleiding 
Associatie UGent 702.808,94 703.086,08
Regionaal Platform Lerarenopleiding 
Limburg "NOvELLe" 420.290,92 419.447,52
TOTAAL 2.939.821,08 2.983.918,40

 
2. Het heeft inderdaad tijd gevergd vooraleer de overheid en de expertisenetwerken c.q. het regionaal 

platform het helemaal eens waren over de precieze inhoud van de beheersovereenkomsten. De 
vooropgestelde startdatum voor deze vierjarige overeenkomsten (1 januari 2007) bleek daardoor 
niet haalbaar. Daarop is besloten de inwerkingtreding ervan op te schuiven naar 1 september 2007, 
zodat de werkjaren in de overeenkomsten samenvallen met de academiejaren (van 2007-2008 tot 
2010-2011). In de overeenkomsten is wel opgenomen dat kosten die betrekking hebben op de 
voorbereidende fase, ook als uitgaven ingebracht kunnen worden. Zo garandeert de overheid dat 
activiteiten die de expertisenetwerken c.q. het regionaal platform verricht hebben in de periode 
tussen de ondertekening van hun oprichtingsovereenkomst en de inwerkingtreding van de 
beheersovereenkomst, ook financierbaar zijn. 

 
3. In het eerste schooljaar (2007-2008) hadden 89 personen een LIO aanstelling. Voor het schooljaar 

2008-2009 zijn er uiteraard nog geen cijfers beschikbaar. Dit schooljaar komt er alleszins een 
evaluatie, zoals ook decretaal voorzien. 

 
4. Voor het schooljaar 2006-2007 zijn de stagiairs nog in absolute aantallen per school gerekend. Dat 

is echter geen ideale maat gebleken: soms komt een stagiair maar voor één uur, soms voor drie 
weken. Naargelang de duur en de invulling van de stage kan de begeleiding van een stagiair dus 
voor een heel andere belasting zorgen. Voor 2007-2008 zijn daarom de uren stage per school 
opgevraagd. Dat geeft een totaal van circa 2.900.000 uren. Die maatstaf moet een meer billijke 
verdeling van de mentoruren toelaten. Samen met het veld wordt gekeken om dit nog verder te 
verfijnen. 
 
Een evaluatie van het effect van de stagebevorderende maatregelen in het lerarendecreet is 
voorzien voor september 2009 en zal dit schooljaar opgestart worden.  

 
5. In navolging van het decreet op de lerarenopleidingen zijn de basiscompetenties en het 

beroepsprofiel van de leraar herschreven. Hierbij is speciale aandacht besteed aan thema's als het 
multiculturele en diverse karakter van de samenleving, of het samenleven in de grootstad. Hoe de 
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lerarenopleidingen dit in de praktijk in het curriculum inbouwen, valt onder hun autonomie. Zij 
kunnen m.a.w. niet verplicht worden om hun studenten stage in Brussel te laten lopen; het 
promoten daarvan is echter wel aan te bevelen. 

 
6. Ik beschik niet over studies die wijzen op een oorzakelijk verband tussen een veranderende 

instroom (meer studenten met een vooropleiding tso of bso) en zwakke prestaties inzake 
taalvaardigheid. Er zijn wel heel wat signalen uit het werkveld die wijzen op problemen met 
Nederlandse taalvaardigheid bij beginnende studenten  
 

Taal en taalcompetenties moeten dan ook een belangrijke plaats blijven innemen in de 
lerarenopleiding. Ze zijn daarom verstevigd opgenomen in de basiscompetenties en in het 
beroepsprofiel zijn. Daarnaast zal in de beheersovereenkomsten met de expertisenetwerken en het 
regionaal platform een actiepunt rond taalbeleid in de lerarenopleidingen worden opgenomen.  

 

Volgende tabellen geven het aantal inschrijvingen weer in de geïntegreerde lerarenopleidingen, 
naar vooropleiding.  

 
Kleuteronderwijs: 

   
Academiejaar ASO Andere of 

buitenlands 
diploma 

BSO KSO TSO TOTAAL 

1995-1996 
1996-1997 
1997-1998 
1998-1999 
1999-2000 
2000-2001 
2001-2002 
2002-2003 
2003-2004 
2004-2005 
2005-2006 
2006-2007 
2007-2008 

267 
283 
229 
244 
234 
247 
257 
233 
248 
245 
190 
188 
192 

1 
1 
1 
- 
1 
- 

42 
1 

27 
42 
67 
40 
52

172 
198 
166 
201 
231 
251 
277 
371 
337 
301 
314 
283 
251

29 
30 
39 
30 
40 
36 
38 
51 
28 
46 
57 
48 
36

653 
672 
635 
541 
697 
603 
732 
673 
767 
700 
665 
687 
610 

1.122 
1.184 
1.070 
1.016 
1.203 
1.137 
1.346 
1.329 
1.407 
1.334 
1.293 
1.246 
1.141

  
Lager onderwijs: 

  
Academiejaar ASO Andere of 

buitenlands 
diploma 

BSO KSO TSO Totaal 

1995-1996 
1996-1997 
1997-1998 
1998-1999 
1999-2000 
2000-2001 
2001-2202 
2002-2003 
2003-2004 
2004-2005 
2005-2006 

761 
760 
686 
751 

1.051 
976 

1.003 
915 
889 
864 
761 

- 
- 
- 
1 
2 
- 

90 
3 

61 
59 

104 

39 
31 
31 
30 
40 
59 
84 
86 
81 
88 
64 

29 
22 
25 
29 
28 
35 
35 
23 
24 
31 
17 

609 
556 
569 
670 
973 

1.039 
1.022 

989 
897 
942 
780 

1.438 
1.369 
1.311 
1.481 
2.094 
2.109 
2.234 
2.016 
1.952 
1.984 
1.726 
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2006-2007 
2007-2008 

700 
651 

42 
53

65 
75

29 
31

860 
746 

1.696 
1.556

  
Secundair onderwijs: 

  
Academiejaar ASO Andere of 

buitenlands 
diploma 

BSO KSO TSO Totaal 

1995-1996 
1996-1997 
1997-1998 
1998-1999 
1999-2000 
2000-2001 
2001-2002 
2002-2003 
2003-2004 
2004-2005 
2005-2006 
2006-2007 
2007-2008 

706 
673 
908 
770 
869 
904 
978 
890 
882 
866 
848 
730 
759 

2 
2 
1 
1 

17 
21 

129 
18 
61 
98 
96 
72 
85

94 
80 
80 
93 
82 
93 
98 

134 
140 
153 
133 
127 
154

30 
48 
45 
53 
61 
61 
59 
58 
53 
53 
57 
56 
73

657 
710 
857 
570 
943 
982 
952 

1.018 
1.109 
1.096 
1.147 
1.115 
1.196 

1.489 
1.513 
1.891 
1.787 
1.972 
2.061 
2.216 
2.118 
2.245 
2.266 
2.281 
2.100 
2.267

 
7. Er zijn 33 specifieke lerarenopleidingen die ingedaald zijn in een master van 120 studiepunten. In 

2007-2008 hebben 73 studenten zich daarvoor ingeschreven; dat lage aantal heeft wellicht ook te 
maken met het feit dat veel studenten zich nog ingeschreven hebben in de "oude" lerarenopleiding. 
Voor dit academiejaar zijn er inmiddels meer dan 100 inschrijvingen. De inschrijvingsperiode is in 
de meeste instellingen echter nog niet afgelopen; de cijfers zijn daarom voorlopig of vooralsnog 
ontbrekend (met "-" aangeduid in de tabel).  

 
Instelling opleiding 2007-

2008 
2008-
2009 

Artesis Hogeschool 
Antwerpen 

Master muziek: muziekpedagogie 0 2 

Hogeschool Gent Master muziek 22 29 
Hogeschool Wetenschap en 
Kunst 

Master muziek 125 - 

Master biochemie en biotechnologie 1 - 
Master biomedische wetenschappen 2 - 
Master in de biologie 4 - 
Master inde chemie 1 - 
Master in de informatica 1 - 
Master in de fysica 0 - 

Universiteit Antwerpen 

Master inde wiskunde 0 - 
Master in de psychologie 1 1 Universiteit Gent 
Master in de revalidatiewetenschappen en 
kinesitherapie 

0 1 

Master in de biologie 2 - 
Master in de chemie 0 - 
Master in de fysica 0 - 
Master in de wiskunde 2 - 
Master in de geografie 0 - 

Vrije Universiteit  
Brussel 

Master in de biomedische wetenschappen 0 - 
Master biochemie en biotechnologie 0 2 
Master in de biologie 1 4 
Master in de biomedische wetenschappen 2 2 

K.U.Leuven  

Master in de chemie 1 1 
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Master  farmaceutische zorg 0 0 
Master in de fysica 2 4 
Master in de geneesmiddelenontwikkeling 0 0 
Master in de geografie 1 7 
Master inde de geologie 0 0 
Master in de informatica 0 1 
Master in de pedagogische wetenschappen 15 23 
Master in de psychologie 8 8 
Master in de revalidatiewetenschappen en 
kinesitherapie 

0 1 

Master in de statistiek 1 2 
Master in de sterrenkunde 0 0 
Master in de wiskunde 6 12 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 400 
van 18 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Franstalige faciliteitenscholen   -   Subsidies en leerlingenaantallen 
 
Aangaande de Franstalige faciliteitenscholen in Vlaanderen had ik met betrekking tot het afgelopen 
schooljaar 2007-2008, van de minister graag het volgende vernomen. 
 
1. Hoeveel bedroegen in totaal de uitgekeerde weddensubsidies per gemeente voor het Franstalig 

faciliteitenonderwijs in Vlaanderen, in vergelijking met het schooljaar voordien? 
 
2. Welke bedragen werden er de twee jongste schooljaren uitgekeerd aan werkings- en 

uitrustingssubsidies? 
 
3. Hoe hoog lag de kostprijs per leerling van het lager en het middelbaar onderwijs? 
 
4. Hoeveel leerlingen telde het Franstalig onderwijs per faciliteitengemeente in Vlaanderen tijdens de 

jongste twee schooljaren? 
 
5. Welke verschillende nationaliteiten zijn in die cijfers vervat? 
 
6. Zijn er nog andere uitgaven geweest ten behoeve van de Franstalige faciliteitenscholen in 

Vlaanderen? Welke waren die in voorkomend geval? 
 
7. Kan de minister ter vergelijking de schoolbevolkingscijfers in het Nederlandstalig onderwijs in de 

betrokken gemeenten meedelen? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 400 van 18 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
1. SECUNDAIR ONDERWIJS :  

Gedurende het schooljaar 2007-2008 waren er in de taalgrensgemeente Ronse twee 
Nederlandstalige secundaire scholen met een Franstalige afdeling actief, nl. het Koninklijk 
Atheneum – Instituut voor Paramedische Beroepen en de vestiging Ronse van het Koninklijk 
Technisch Atheneum – Vesaliusinstituut Oostende. 

 
Op het vlak van de personeelsomkadering worden de Franstalige leerlingen uitsluitend in 
aanmerking genomen bij de vaststelling van het ondersteunend personeel omdat op basis van 
het binnen de Belgische context afgesloten protocol van 24 mei 1973 de Franse Gemeenschap 
nog steeds op extraterritoriale wijze het bestuurs- en onderwijzend personeel van de 
Franstalige afdeling betaalt. 

 
Het kader van het ondersteunend personeel wordt berekend op basis van een puntensysteem 
gelieerd aan onder meer het aantal leerlingen van de scholengemeenschap. De aanwending van 
deze punten is flexibel en het is dan ook niet mogelijk om een aparte kostprijs te berekenen 
van de loonkost van ondersteunend personeel voor het Franstalig onderwijs.  

 
BASISONDERWIJS :  
Voor de basisschool van het gemeenschapsonderwijs in Ronse is hetzelfde protocol van 
toepassing als voor het secundair onderwijs. Voor de vergelijking van de uitgekeerde 
weddensubsidies werd deze school dus niet opgenomen in het overzicht. Het overzicht is 
opgemaakt in Euro.  
 
Gemeente Loonkost 2006-2007 Loonkost 2007-2008 
DROGENBOS 601.278 606.531 
KRAAINEM 834.528 852.107 
LINKEBEEK 604.160 597.220 
SINT-GENESIUS-RODE 1.965.650 1.909.292 
WEMMEL 1.436.967 1.529.932 
WEZEMBEEK-OPPEM 2.094.200 2.134.565 
 7.536.783 7.629.647 

 
2. SECUNDAIR ONDERWIJS :  

De leerlingenpopulatie vormt slechts één criterium bij de vaststelling van de globale werkings-
middelen (dotaties) voor het gemeenschapsonderwijs en bij de verdeling van de beschikbare 
middelen door de scholengroepen over de individuele scholen. Vermits daarenboven zowel 
binnen de scholengroep Vlaamse Ardennen (Avelgem-Oudenaarde-Ronse) als binnen de 
scholengroep Oostende het aandeel van de Franstalige leerlingen zeer miniem is, moet de 
omvang van de dotaties die deze leerlingen genereren als verwaarloosbaar worden beschouwd. 
 
BASISONDERWIJS :  
Ook hier de bedenking dat de toelagen en werkingsmiddelen van de Franstalige afdeling van 
de basisschool van het gemeenschapsonderwijs in Ronse zijn toegevoegd aan de dotatie van 
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het gemeenschapsonderwijs. Zij zijn dus niet opgenomen in onderstaande tabel die weergeeft 
hoeveel werkings- en uitrustingssubsidies werden toegekend aan de Franstalige scholen in de 
faciliteitengemeenten (tabel in Euro).  

 
Gemeente 2006-2007 2007-2008 
DROGENBOS 99.852,10 104.269,64
KRAAINEM 129.566,62 135.627,50
LINKEBEEK 110.332,79 112.109,10
SINT-GENESIUS-RODE 370.249,16 370.798,46
WEMMEL 312.698,29 345.635,26
WEZEMBEEK-OPPEM 401.605,28 448.936,84
 1.424.304,24 1.517.376,80

 
3. Kostprijs per leerling per begrotingsjaar in Euro:  

 
Hierbij merk ik op dat dit een gemiddelde kostprijs per leerling is voor het hele Vlaamse 
onderwijs. Voor de faciliteitenscholen is er geen aparte kostprijsberekening per leerling 
beschikbaar.  
 

 2007 2008 
Basisonderwijs - gewoon 4.088,5 4.239,4
Basisonderwijs - buitengewoon 12.413,7 12.411,4
Secundair onderwijs - gewoon 7.376,4 7.572,4
Secundair onderwijs - buitengewoon 16.166,7 16.658,1

 
4. SECUNDAIR ONDERWIJS:  

Aantal leerlingen in het Franstalig onderwijs 
 

Aantal lln Aantal lln  
1/feb/07 1/feb/08 Gemeente 

126 119 RONSE  
 

Hierbij moet ik opmerken dat de leerlingen van de Franstalige afdelingen – anders dan in het 
basisonderwijs – in overeenstemming met artikel 7 van de onderwijstaalwet van 30 juli 1963 
uit een ander taalgebied (concreet het Waalse Gewest) moeten komen dan het (Nederlandse) 
taalgebied waar de school gelegen is. 
 
BASISONDERWIJS:  
Aantal leerlingen in het Franstalig onderwijs 
 

Aantal lln Aantal lln  
1/feb/07 1/feb/08 Gemeente 

191 179 DROGENBOS 
255 274 KRAAINEM 
207 205 LINKEBEEK 
174 208 RONSE 
667 661 SINT-GENESIUS-RODE 
630 629 WEMMEL 
824 801 WEZEMBEEK-OPPEM 

2.948 2.957  
 
5. SECUNDAIR ONDERWIJS:  
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Hierbij een overzicht van de leerlingen op 01/02/2008 van de verschillende Franstalige 
afdelingen, opgedeeld naar nationaliteit: 

 
Nationaliteit Aantal 
Angolese 1 
Belgische 50 
Congolees (Brazzaville) 1 
Congolees (Kinshasa, ex-Zaïre) 4 
Duitse 1 
Frans 59 
Kameroense 1 
Portugese 1 
Rwandese 1 

 119 
  
 BASISONDERWIJS:  
 Hetzelfde overzicht:  
  

Nationaliteit Aantal 
Albanese 1 
Amerikaanse 22 
Australische 1 
Belgische 2419 
Bosnisch-Herzegovinse 1 
Braziliaanse 2 
Britse 44 
Bulgaarse 3 
Burkinese 1 
Burundese 2 
Canadese 5 
Chileense 1 
Chinese 1 
Congolese (Kinshasa; ex-Zaïre) 13 
Deense 4 
Djiboutiaanse 1 
Duitse 55 
Estlandse 2 
Filipijnse 1 
Finse 13 
Franse 90 
Gabonese 7 
Ghanese 1 
Griekse 3 
Guatemalaanse 2 
Hongaarse 2 
Ierse 6 
Ijslandse 1 
Iraakse 9 
Iraanse 1 
Italiaanse 29 
Japanese 10 
Kameroense 1 
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Kazachse 1 
Kroatische 4 
Libanese 2 
Litouwse 5 
Luxemburgse 1 
Malagasische 2 
Marokkaanse 21 
Mozambikaanse 1 
Nederlandse 4 
Nigerese 1 
Nigeriaanse 9 
Noorse 3 
Oekraïnse 2 
Oostenrijkse 7 
Peruaanse 1 
Poolse 42 
Portugese 20 
Roemeense 13 
Russische 11 
Rwandese 4 
Senegalese 1 
Servische 2 
Sloveense 1 
Spaanse 21 
Syrische 2 
Taiwanese 2 
Thaïse 1 
Togolese 1 
Tsjechische 2 
Tunesische 2 
Turkse 2 
Vaderlandsloos/Staatloos 1 
Witrussische (Bielorusland) 1 
Zuid-Koreaanse 1 
Zweedse 4 
Zwitserse 5 
 2957 

 
6. SECUNDAIR ONDERWIJS: 

Voor wat het domein onderwijs betreft zijn er geen andere uitgaven geweest ten behoeve van 
de Franstalige faciliteitenscholen in Vlaanderen.  
 
BASISONDERWIJS: 
Naast het werkingsbudget werd ook de toelage voor nascholing, voor ICT en ICT-
infrastructuur en vervoerskosten toegekend 
 
Nascholing (in Euro) 
Gemeente 2006-2007 2007-2008 
DROGENBOS 1.179,36 1.312,51
KRAAINEM 1.642,66 1.711,27
LINKEBEEK 1.400,96 1.400,64
SINT-GENESIUS-RODE 3.941,92 4.305,64
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WEMMEL 3.211,92 3.606,92
WEZEMBEEK-OPPEM 4.335,87 4.633,54
 15.712,69 16.970,52

 
ICT 
Gemeente 2006-2007 2007-2008 
DROGENBOS 177,28 171,02
KRAAINEM 234,59 228,32
LINKEBEEK 193,40 185,34
SINT-GENESIUS-RODE 644,67 597,21
WEMMEL 547,97 564,09
WEZEMBEEK-OPPEM 709,13 737,79
 2507,04 2483,77

 
ICT-infrastructuur 
Gemeente 2006-2007 2007-2008 
DROGENBOS 4.148,10 1.431,16
KRAAINEM 5.488,90 1.910,72
LINKEBEEK 4.525,20 1.551,05
SINT-GENESIUS-RODE 15.084,00 4.997,83
WEMMEL 12.821,40 4.720,59
WEZEMBEEK-OPPEM 16.592,40 6.174,23
 58.660,00 20.785,58

 
Vervoerskosten (Openbaar vervoer + fietsvergoedingen) 
In twee gemeenten is er sprake van terugvorderingen omdat het voorschot 2007 groter was dan 
de uiteindelijke aanvragen. Deze terugvorderingen worden afgetrokken van de voorschotten 
van 2008.  
Gemeente 2006-2007 2007-2008   
DROGENBOS 0 0
KRAAINEM 2113,17 2685,30
LINKEBEEK 691,55 -262,54
SINT-GENESIUS-RODE 209,40 0
WEMMEL 0 5620
WEZEMBEEK-OPPEM 904,07 -56,39
 3918,19 7986,37

 
7. SECUNDAIR ONDERWIJS:  

Voor wat het gewoon voltijds secundair onderwijs betreft is er in Ronse nog één onderwijs-
instelling, nl. KSO Glorieux. Samen met de leerlingen van de Nederlandstalige afdelingen van 
het KA – Instituut voor Paramedische Beroepen en het KTA – Vesaliusinstituut zijn dit 1.264 
Nederlandstalige leerlingen in 2006-2007 en  1.224 Nederlandstalige leerlingen in 2007-2008. 
 
Aantal leerlingen in het Nederlandstalig onderwijs 

1/feb/07 1/feb/08  
Aantal lln Aantal lln Gemeente 

1.264 1.224 RONSE 
470 521 SINT-GENESIUS-RODE 
485 456 WEMMEL 
905 954 WEZEMBEEK-OPPEM 

3.124 3.155  
 
BASISONDERWIJS:  
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Overzicht van het aantal leerlingen in de Nederlandstalige scholen of afdeling in de 
verschillende faciliteiten gemeenten:  
 

1/feb/07 1/feb/08  
Aantal lln Aantal lln Gemeente 

237 232 DROGENBOS 
288 268 KRAAINEM 
223 207 LINKEBEEK 

2.477 2.543 RONSE 
1.141 1.140 SINT-GENESIUS-RODE 
1.189 1.245 WEMMEL 

591 557 WEZEMBEEK-OPPEM 
6.146 6.192  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 1 
van 24 september 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Leerplichtonderwijs    -   Benoemingsprocedures 
 
Zowel in het decreet van 27 maart 1991 betreffende de rechtspositie van sommige personeelsleden van 
het gesubsidieerd onderwijs en de gesubsidieerde centra voor leerlingenbegeleiding (het zogenaamde 
DRP) als in het decreet van 27 maart 1991 betreffende de rechtspositie van bepaalde personeelsleden 
van het Gemeenschapsonderwijs (het zogenaamde DRP GO!) regelen de artikelen 30 tot en met 36 
respectievelijk 35 tot en met 40ter de benoemingsprocedure van het onderwijzend personeel in het 
leerplichtonderwijs van de verschillende onderwijsnetten.  
 
Bij de benoemingsprocedures geldt het administratieve beginsel dat de benoemende overheid voorziet 
in een vergelijkend onderzoek van de titels en verdiensten van de ingediende kandidaturen voor de 
vaste benoeming. De schoolbesturen vertalen deze administratieve verplichting in concrete 
selectieprocedures die worden opgezet voor de te begeven betrekkingen. 
 
Voorgaand principe leest evenwel moeilijk samen met een aantal bepalingen uit de voornoemde 
DRP’s. Vooreerst is het zo dat personeelsleden die reeds deels vast benoemd zijn, een voorrang 
kunnen laten gelden tot het verkrijgen van een uitbreiding van deze vaste benoeming (zie bijvoorbeeld 
artikel 36bis van het DRP GO! De spiegelbepaling voor het gesubsidieerd onderwijs is artikel 35, §2, 
van het DRP). Wat deze voorrang concreet behelst in de ganse benoemingsprocedure werd evenwel 
decretaal niet verduidelijkt. Heeft men dan voorrang op elke ingediende kandidatuur ook als men 
slechter scoort tijdens de selectieprocedure? Moet men überhaupt deelnemen aan de selectieprocedure 
of dienen de titels en verdiensten van een dergelijke kandidaat als het ware niet te worden vergeleken 
met die van andere kandidaten en betekent dit een automatische vaste benoeming ten opzichte van de 
overige kandidaten? Of dient men wel deel te nemen aan de selectieprocedure, maar wordt de 
voorrang enkel in rekening gebracht voor de batige rangschikking indien meerdere kandidaten het 
vooropgestelde resultaat overstijgen?  
 
Naast voorgaande (weliswaar onduidelijke) voorrangsregeling bij uitbreiding van vaste benoeming 
bestaat er in de verscheidene onderwijsnetten ook de mogelijkheid voor personeelsleden die de leeftijd 
van 55 jaar hebben bereikt om een vaste benoeming te krijgen (zie artikel 40ter, DRP GO! De 
spiegelbepaling voor het gesubsidieerd onderwijs is artikel 35bis, §2, van het DRP). Ook over de 
decreetsartikelen die deze benoemingswijze ‘regelen’ bestaat er dezelfde juridische onduidelijkheid 
over de mate van voorrang die deze personeelsleden hebben bij een benoemingsprocedure.  
 
Bij wijze van voorbeeld over de bestaande onduidelijkheden die rijzen kan de volgende fictieve 
situatie worden vooropgesteld.  
 
In een scholengroep van het GO! wordt één betrekking vacant verklaard door de raad van bestuur. 
Drie kandidaturen worden ingediend voor een vaste benoeming in deze betrekking:  
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- kandidaat A behaalt tijdens de selectie een resultaat van 72%,  
- kandidaat B behaalt een resultaat van 62,5%, en  
- kandidaat C behaalt 56%.  
 
De batige rangschikking wordt vastgesteld op minimum 60%. Kandidaat C is evenwel reeds deels vast 
benoemd en beroept zich op een uitbreiding van vaste benoeming in de zin van artikel 36bis van het 
DRP GO!. 
 
Welke kandidaat heeft nu recht op de vaste benoeming in de vacant verklaarde betrekking? Zal 
kandidaat C sowieso de vaste benoeming verkrijgen wegens zijn “voorrang” die volgt uit artikel 36 bis 
DRP GO!, of dienen de selectieresultaten toch eerst in rekening gebracht te worden? Diende kandidaat 
C deel te nemen aan de selectieprocedure of had hij sowieso recht op de  betrekking? 
 
Wat indien kandidaat B (en niet kandidaat C) een voorrang kon laten gelden wegens uitbreiding van 
vaste benoeming en er is slechts één betrekking te begeven voor vaste benoeming? Zou kandidaat B 
door zijn voorrangspositie dan boven de batige rangschikking worden geheven en alzo de vaste 
benoeming krijgen boven de betere resultaten van kandidaat A? 
 
Nergens in de bestaande onderwijsregelgeving wordt een duidelijk antwoord verschaft op voorgaande 
kwestie, wat uiteraard tot uiteenlopende interpretaties leidt naargelang de situatie waarin men zich 
bevindt.  
 
Ook rechtspraak kan in deze trouwens geen éénduidig antwoord bieden. In een concrete zaak heeft de 
Raad van State recent het volgende geoordeeld : 
 
“Te dezen is niet betwist dat verzoeker voldoet aan de formele vereisten, gesteld in artikel 36ter, §2, 
van het rechtspositiedecreet, te weten het bezit van het vereiste bekwaamheidsbewijs en de vaste 
benoeming in de scholengroep voor hetzelfde ambt. 
 
Verzoeker mag dan ook aanspraak maken op een vaste benoeming met voorrang op alle tijdelijke 
personeelsleden, ten minste voor zover er geen redenen voorhanden zijn die een weigering kunnen 
wettigen omdat verzoeker geen blijk heeft gegeven van zijn beroepsvaardigheden.”(R.v.St., nr. 
182.749, 8 mei 2008,12.). 
 
Welke implicaties voorgaande uitspraak heeft op de concrete voorbeelden die hier eerder werden 
uiteengezet (Wat houdt “blijk geven van beroepsvaardigheden” precies in? Moet de kandidaat louter 
geslaagd zijn? Moet hij daarentegen als eerste batig gerangschikt zijn?), is blijkbaar erg moeilijk te 
bepalen en dient door de onderwijsregelgeving blijkbaar explicieter te worden uitgewerkt. 
 
Er bestaat, naast voorgaande problematiek inzake voorrangsregelingen, thans geen enkele decretale 
verduidelijking van hoe de ganse selectieprocedure voor vaste benoemingen er dient uit te zien en hoe 
deze dient te worden gevoerd. Dit draagt vanzelfsprekend bij tot de juridische onduidelijkheid in het 
veld, eerstens wegens het ontbreken van duidelijke decretale benoemingsrichtlijnen in het algemeen, 
maar ook wegens de onduidelijkheid over de voorrangsregeling in het bijzonder.  
 
1. Wat is de verhouding van het vernoemde administratieve beginsel van de vergelijking van titels en 

verdiensten en de voorrangsregelen opgenomen in de artikelen 36bis en 40ter van het DRP GO!? 
Gaan de voorrangsregelen vóór op de resultaten van de selectieprocedure of net niet?  

 
2. Welke stappen onderneemt de minister om definitief klaarheid te brengen in deze aangelegenheid? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 1 van 24 september 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Vooraleer de concrete vragen te beantwoorden wil ik er op wijzen dat een scholengroep niet alleen 
rekening moet houden met het decreet van 27 maart 1991 betreffende de rechtspositie van bepaalde 
personeelsleden van het  gemeenschapsonderwijs, maar dat haar bevoegdheden in eerste instantie 
steunen op het bijzonder decreet van 14 juli 1998 betreffende het gemeenschapsonderwijs. 
 
Dit bijzonder decreet kent aan de raad van bestuur van de scholengroep o.m. de bevoegdheid toe om 
personeelsleden te benoemen overeenkomstig het personeelstatuut (deze bevoegdheid wordt 
toegekend door artikel 23, §1, 3°, a van het bijzonder decreet). 
 
1. De scholengroep is als administratieve overheid gehouden om elke bestuurshandeling te 

motiveren conform de wet van 29 juli 1991 betreffende de uitdrukkelijke motivering van de 
bestuurshandeling. Een vaste benoeming is in deze een bestuurshandeling en moet dus steeds 
worden gemotiveerd door de raad van bestuur.  
De scholengroepen van het gemeenschapsonderwijs hanteren in het kader van deze 
verplichting een selectieprocedure bij vaste benoeming. 
Het bijzonder decreet stelt echter dat de scholengroep zich bij een vaste benoeming ook steeds 
moet houden aan de bepalingen van het personeelstatuut, i.c. het decreet van 27 maart 1991 
betreffende de rechtspositie van bepaalde personeelsleden van het gemeenschapsonderwijs. 
(DRP GO!) Dit DRP kent via artikel 36bis aan deeltijds benoemde personeelsleden 
uitdrukkelijk voorrang toe voor een uitbreiding van hun vaste benoeming t.a.v. alle tijdelijke 
personeelsleden. 
Ik ben van mening dat de scholengroep bij haar selectieprocedure hier verplicht rekening moet 
mee houden. Als in een selectieprocedure tijdelijke en deeltijds vastbenoemde personeelsleden 
samen aan een selectie worden onderworpen, is dit mijn inziens een miskenning van het 
decreet rechtspositie en onrechtstreeks ook van het bijzonder decreet dat stelt dat de 
scholengroep het personeelstatuut moet volgen bij een vaste benoeming. Een deeltijds 
vastbenoemd personeelslid heeft immers voorrang voor een uitbreiding van zijn vaste 
benoeming t.a.v. een tijdelijk personeelslid en kan voor een zelfde ambt dus niet aan een 
vergelijkend onderzoek worden onderworpen samen met volledig tijdelijke personeelsleden.  
Artikel 36bis van het DRP GO! dat voorrang toekent aan een deeltijds benoemd personeelslid, 
gaat er trouwens vanuit dat een deeltijds benoemd personeelslid voor zijn ambt al bewezen 
heeft dat hij voldoende beroepsvaardigheden heeft verworven. Het lijkt dan ook vreemd dat dit 
personeelslid zich opnieuw moet onderwerpen aan een vergelijkend onderzoek van 
verdiensten samen met een tijdelijk personeelslid.  
De scholengroep kan trouwens op een andere wijze de beroepsvaardigheden van het deeltijds 
benoemde personeelslid toetsen. 
De uitbreiding van de vaste benoeming van een deeltijds benoemd personeelslid kan in se 
enkel worden tegen gehouden, als het personeelslid in kwestie niet voldoet aan de 
voorwaarden tot vaste benoeming die zijn vastgelegd in artikel 36 van het DRP GO!. Een van 
die voorwaarden is dat het personeelslid op het ogenblik van de benoeming als laatste 
evaluatie geen evaluatie met eindconclusie “onvoldoende” mag hebben. Als het deeltijds 
benoemd personeelslid op het ogenblik van zijn kandidaatstelling geen evaluatie met 
eindconclusie “onvoldoende” heeft, dan voldoet het dus aan de voorwaarde om gebruik te 
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maken van zijn voorrang en kan het dus aanspraak maken op een uitbreiding van zijn vaste 
benoeming. 

 
Als er tussen de kandidaten dus slechts één deeltijds benoemd personeelslid is, heeft het 
betrokken personeelslid absoluut voorrang op de andere tijdelijke kandidaten, tenzij er 
statutaire redenen kunnen worden ingeroepen om de uitbreiding van de vaste benoeming te 
weigeren. 
 
Als er meerdere kandidaten zijn die deeltijds benoemd zijn, kan er onderling wel een selectie 
gebeuren volgens vooraf vastgestelde criteria. 

 
2.  Het bijzonder decreet stelt uitdrukkelijk dat de scholengroep het personeelstatuut moet volgen 

bij vaste benoeming en het personeelstatuut kent voorrang toe aan een deeltijds vastbenoemd 
personeelslid. 
In de oproep tot kandidaatstelling voor een vaste benoeming die een scholengroep jaarlijks 
publiceert, wordt trouwens expliciet naar deze voorrang verwezen én wordt uitdrukkelijk 
vermeld dat deze voorrangsregeling enkel geldt t.o.v. volledig tijdelijke personeelsleden, die 
een benoeming vragen in hetzelfde ambt. 
Hieruit kan ik alleen maar afleiden dat de regelgeving voldoende duidelijk is, aangezien de 
scholengroepen er zelf uitdrukkelijk naar verwijzen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 2 
van 25 september 2008 
van WERNER MARGINET 
 
 
 
Schooltoelage kleuteronderwijs   -   Impact op leerlingenaantal 
 
Voor dit schooljaar kunnen gezinnen in Vlaanderen voor ’t eerst rekenen op betoelaging voor hun 
schoolgaande kleuter. Deze maatregel moest in de eerste plaats “ondervertegenwoordigde groepen” 
aanmoedigen te participeren, teneinde de noodzakelijke schoolrijpheid te verwerven en dus de lagere 
school met “gelijke kansen” aan te vatten. 
 
Signalen te velde bereiken ons dat de maatregel een effect teweegbrengt waarbij het succes 
onhoudbaar wordt: een grote toename van inschrijvingen zorgt voor nog overvollere kleuterklasjes. In 
sommige kleuterscholen dat men met de handen in het haar om de grotere instroom in goede banen te 
leiden. Het lijkt er dus op dat via betoelaging veel geld gaat naar de ouders, maar dat het noodzakelijke 
equivalent voor de kleuterscholen ontoereikend is.  
 
1. Is er een toename van inschrijvingen kleuters merkbaar (in de drie jaren)? 
 
2. Oordeelt de minister dat de eventuele toename verband houdt met de toelage? 
 
3. Is die toename merkbaar bij de beoogde kansarme/allochtone doelgroep? 
  
4. Oordeelt de minister dat zijn maatregelen in het kleuteronderwijs zelve voldoende waren om de 

grote(re) aantallen kleuters kwaliteitsvol onderwijs te kunnen bieden? 
 
5. Oordeelt de minister dat zijn maatregelen die de duurzaamheid van het effect moeten garanderen, 

namelijk dat de kleuters blijven schoollopen gedurende het ganse jaar, en niet plots verdwijnen na 
het ontvangen van de toelage, voldoende zullen zijn? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 2 van 25 september 2008 
van WERNER MARGINET 
 
 
 
Ik wens er eerst op te wijzen dat de schooltoelage in het basisonderwijs (kleuter- en lager onderwijs) in 
eerste instantie kadert in mijn maatregelen inzake kostenbeheersing. Deze maatregel is te zien in 
samenhang met andere, zoals de kosteloosheid van de ontwikkelingsdoelen en eindtermen, de 
maximumfacturen (scherpe maximumfactuur voor verlevendiging en minder scherpe maximumfactuur 
voor meerdaagse uitstappen), én de nieuwe financiering (waardoor scholen dankzij meer middelen 
vanuit de overheid minder moeten doorrekenen aan ouders).  
Zoals uit de memorie van toelichting bij het decreet schooltoelagen blijkt is dit de eerste doelstelling.  
Een secundaire doelstelling van de schooltoelage basisonderwijs is anderzijds inderdaad deelname van 
kleuters aan het onderwijs bevorderen en spijbelen in het basisonderwijs tegengaan. Dit gebeurt door 
de schooltoelage te koppelen aan de aanwezigheden.  
 
1. Om na te gaan of er een evolutie is van de inschrijvingen van kleuters wil ik mij baseren op 

gegevens die komen uit de lopende procedure rond kleuterparticipatie. Andere vergelijkingen van 
cijfergegevens zijn gebaseerd op trends in geboortecijfers en zijn minder precies.  

 Pas sinds vorig schooljaar wordt op de derde schooldag van september een bestand van kleuters 
die wonen in het Vlaamse Gewest, vergeleken met de inschrijvingen van de kleuters van de eerste 
drie schooldagen van september en de eerste schooldag van oktober.  

 Uit de gegevens van vorig schooljaar is het volgende gebleken. 
 
 Volgens het Rijksregister waren er op de derde schooldag vorig schooljaar 200.025 niet-

leerplichtige kleuters in Vlaanderen. Op basis van de inschrijvingsgegevens van september en 
oktober 2007 hebben we vastgesteld dat 4.345 van deze kleuters niet ingeschreven waren in een 
Vlaamse school bij de aanvang van het schooljaar. Voor schooljaar 2008-2009 zal dezelfde 
vergelijking van de kleuters met de inschrijvingen een eerste keer gebeuren wanneer de 
inschrijvingsgegevens van de eerste drie schooldagen van september en van de eerste schooldag 
van oktober volledig correct verwerkt zijn. Dit is normaal gezien in de derde week van oktober. 
Dan is een vergelijking met de gegevens over de twee schooljaren mogelijk. 

 
2.  Een eventuele toename van de inschrijvingen in het kleuteronderwijs (toename die we nu evenwel 

nog niet kunnen bevestigen – zie 1) kan door meerdere factoren verklaard worden. Het is immers 
niet zo dat de schooltoelage in het kleuteronderwijs de enige stimulans is om kinderen in het 
kleuteronderwijs in te schrijven. N.a.v. het Jaar van de Kleuter 2007-2008 is een volledig actieplan 
uitgewerkt dat de deelname van kleuters aan het onderwijs moet stimuleren. Dit plan omvatte 
diverse assen: een betere gegevensverzameling, een betere ondersteuning van de kleuterschool, 
samenwerking met Kind en Gezin, sensibiliseringscampagnes, een rol voor de lokale overleg-
platforms en de CLB’s, en ook maatregelen inzake kostenbeheersing waartoe de schooltoelage 
behoort (cfr. Supra).  

 
3. Het is op basis van de gegevens van het Rijksregister en de inschrijvingsgegevens van de scholen 

niet mogelijk om een analyse te maken van de groep niet-ingeschreven kleuters in termen van het 
behoren tot een kansarme of allochtone doelgroep. We beschikken in de databank niet over 
gegevens die toelaten om dit onderscheid te maken.  
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4. Zoals de vraagsteller weet was het schooljaar 2007-2008 het “Jaar van de kleuter”. Dit jaar was 
heel wat meer dan een mediacampagne die aandacht vroeg voor het kleuteronderwijs en de 
kleuteronderwijzers.  

 Met ingang van 1 september 2007 investeerde ik 20 miljoen euro extra in het kleuteronderwijs.  
 Met deze middelen kende ik méér zorguren toe aan de scholengemeenschap om de 

kleuterparticipatie te bevorderen (2,665 miljoen euro of 78 voltijdse ambten).  
 Verder werd er voor een extra ondersteuning van het kleuteronderwijs in scholen, met méér dan 

40% GOK-leerlingen gezorgd (5,465 miljoen euro of 157 voltijdse ambten).  
 Er werd ook geïnvesteerd in de begeleiding van kleuteronderwijzers die met veel niet-

Nederlandstalige kleuters worden geconfronteerd (1,7 miljoen euro).   
 De helft van het budget gebruikte ik om het systeem van de "instaplestijden" aanzienlijk te 

verbeteren waardoor kleuterscholen in bepaalde periodes van het schooljaar niet langer 
geconfronteerd worden met té grote groepen bij de allerkleinsten. Ik heb dus een belangrijke 
investering in het kleuteronderwijs gedaan, wat niet wil zeggen dat in sommige scholen geen 
problemen meer kunnen zijn.  

 Ook dit schooljaar, 2008-2009, zet ik deze opwaardering en betere ondersteuning van het 
kleuteronderwijs verder door. Ik trek immers de coëfficiënt voor de herberekening van de 
instaplestijden op van 0,8 naar 1. Dat de maatregelen die ik neem voor het kleuteronderwijs door 
het onderwijsveld gewaardeerd worden blijkt uit het volgende citaat van een kleuteronderwijzeres 
met 20 jaar ervaring: “Een grote verbetering voor ons dit schooljaar is de nieuwe regeling voor 
zomerklassen”. 

 Daarnaast investeer ik dit schooljaar ook 806.540 euro extra in GOK+. 
 
 Deze maatregelen dragen allen bij tot de betere omkadering van het kleuteronderwijs. Meer nog, 

ik ben er zeker van dat, in het bijzonder het nieuwe systeem van de instaplestijden zal bijdragen tot 
het verkleinen van de klasgrootte in de loop van het schooljaar. Dit blijkt ook uit de cijfers van de 
eerste instapdag van dit schooljaar, nl. 1 september 2008. Het aantal instap-lestijden dat tot nog 
toe werd toegekend bedraagt 1043 lestijden (méér dan 43 FT kleuteronderwijzers). Dit betekent 
een stijging van 280 lestijden t.o.v. dezelfde instapdag van vorig schooljaar. Dit komt overeen met 
een stijging van meer dan 11 FT kleuteronderwijzers. 

 
5. De voorwaarde voor de schooltoelage is geen loutere inschrijving maar wel aantal dagen effectieve 

aanwezigheid. Kleuters dienen in functie van hun leeftijd een bepaald aantal dagen op school 
aanwezig te zijn om een toelage te krijgen. Ik deel de vrees van de vraagsteller niet dat ouders hun 
kleuter opeens gaan thuishouden wanneer het aantal halve dagen bereikt is. Zo lijkt het mij zeer 
weinig waarschijnlijk dat ouders hun driejarige kleuter bijv. volop naar school laten gaan tot 
januari en het dan thuis houden omdat het de aantal dagen benodigd voor de schooltoelage bereikt 
heeft. Ouders zullen veeleer geleidelijk opbouwen.  

 Ook is het aantal dagen dat een kleuter aanwezig moet zijn niet willekeurig gekozen. Naarmate de 
kleuter ouder wordt, moet hij vaker aanwezig zijn op school, zonder dat het al om een volledige 
leerplicht gaat. Een kleuter van 5 jaar kan bvb. zonder probleem van tijd tot tijd enkele dagen thuis 
blijven wegens ziekte. Het aantal dagen dat een iets oudere kleuter afwezig mag zijn is echter niet 
zo groot dat dit zich leent tot misbruiken.  

 Ook verwijs ik naar het decreet dat in de maak is waarbij 220 halve dagen Nederlandstalig 
kleuteronderwijs een voorwaarde zullen zijn om het jaar erop in het Nederlandstalig lager 
onderwijs ingeschreven te worden.  

 De schooltoelage voor kleuters moet dus niet gezien worden als een geïsoleerde of enige 
maatregel om de participatie van kleuters te verhogen maar wel als één van de maatregelen 
daartoe.  
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Vraag nr. 3 
van 25 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Onthaalklassen anderstalige nieuwkomers   -   Proeftuinen 
 
In de schriftelijke vraag nr. 105 van 20-12-2007 in verband met de onthaalklassen voor anderstalige 
nieuwkomers in Brussel (Websitebulletin publicatiedatum 11-02-2008) had ik gegevens opgevraagd 
over de slaagcijfers van deze kinderen in het “reguliere” onderwijs. Uit een studie van het steunpunt 
NT2 (KULeuven) bleek dat gewezen onthaalklassers vaker dan de gemiddelde leerling belanden in het 
(deeltijds) beroepssecundair onderwijs en in het buitengewoon secundair onderwijs. Daarnaast viel 
ook op dat deze leerlingen veel van school veranderden doorheen het schooljaar. Deze tendensen zijn 
zowel in Vlaanderen als in Brussel aanwezig. 
 
Om deze problematiek aan te pakken, heeft de minister twee proeftuinen gelanceerd (in Antwerpen) 
“inzake een meer performant OKAN-onderwijs”. Deze proeftuinen zijn begeleid door de Universiteit 
Antwerpen, die de stimulerende en beperkende factoren en het effect van de schoolse taalvaardigheid 
van leerlingen beschrijft.  
 
1. Zijn deze twee proeftuinen afgerond? Zo ja, wat zijn hiervan de resultaten? Zo neen, wanneer 

worden deze beëindigd? 
 
2. Indien de proeftuinen nog niet afgelopen zijn: zijn er niettemin al voorlopige (beleids)conclusies te 

trekken? 
 
3. Worden deze proeftuinen uitgebreid naar andere steden?  
 
4. Zullen deze proeftuinen structureel ingebed worden in het OKAN-onderwijs? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 3 van 25 september 2008 
van PAUL  DELVA 
 
 
 
1. Er zijn inderdaad in BVR van 23 juni 2006 2 proeftuinen geselecteerd die allebei een deelproject 

bevatten rond OKAN. In de proeftuin Accent op Stedelijk Talent en in de proeftuin VOS/Min 
wordt een OKAN Schakelklas georganiseerd. In die schakelklas krijgen OKAN-leerlingen die 
nog niet taalvaardig genoeg zijn om met enige kans op succes in het reguliere onderwijs in te 
stappen, aangepast onderwijs dat vooral via taalgericht vakonderwijs de schoolse taalvaardig-
heid van de leerling wil versterken. De leerlingen kunnen na die schakelklas ook een 
sanctionering van de studie behalen. De klassenraad kan alle attesten of getuigschriften uitreiken 
die in een eerste graad secundair onderwijs behaald kunnen worden. Omdat het hier over een 
belangrijke afwijking op de regelgeving gaat heeft de UA inderdaad een onderzoek gedaan naar 
het effect van deze schakelklas op de schoolse taalvaardigheid van de leerlingen.  
Deze proeftuinen liepen van september 2005 tot augustus 2008 en werden voor eenzelfde 
periode verlengd door het decreet van 8 juli 2008. Deze verlenging werd toegestaan omdat wij 
de schoolse evolutie van de leerlingen uit de schakelklas willen volgen. Het onderzoek van de 
UA gaf immers aan dat er omwille van de korte looptijd van de proeftuin niet voldoende 
gegevens waren om definitieve uitspraken te doen over het effect van die maatregel op de 
schoolse taalvaardigheid.  

 
2. De inspectie heeft de proeftuinen geëvalueerd en heeft een verslag hiervan bezorgd aan de 

stuurgroep tijdelijke projecten. De stuurgroep zal die evaluatieresultaten en daaruit 
voortvloeiende beleidsaanbevelingen aan mij overmaken en pas nadien zal ik daaruit 
beleidsconclusies trekken. 

 
3. Er is geen verdere uitbreiding van deze proeftuinen voorzien naar andere steden.  
 
4. De structurele inbedding van de schakelklas kan een mogelijke beleidsconclusie zijn. Ik zal 

daarover pas beslissen nadat het rapport van de inspectie en de daaraan gekoppelde 
beleidsaanbevelingen van de stuurgroep aan mij bezorgd zijn. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008  -171- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 4 
van 25 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Openbaar vervoer Brusselse studenten en scholieren   -   Steun 
 
Sinds enige jaren kunnen studenten aan het Brussels hoger onderwijs een goedkoop MIVB-
abonnement genieten. Dit werd ingevoerd om de mobiliteit van de studenten in Brussel te verhogen en 
om het Nederlandstalig hoger onderwijs in Brussel en meer in het algemeen Brussel als studentenstad 
te promoten. De vzw Quartier Latin, die verantwoordelijk is voor de promotie van Brussel als 
studentenstad, krijgt hiervoor financiële middelen van het Brusselfonds. 
 
Wegens het grote succes was de vraag naar goedkope abonnementen vaak groter dan het aanbod. 
Daarom is beslist om de prijs dit academiejaar te zetten op 45 euro. Er wordt voorzien om 8.000 
abonnementen uit te delen. In de Beleidsbrief Brussel 2007-2008 vermeldt minister Anciaux tevens 
dat er zou worden nagetrokken of het Brussels Hoofdstedelijk Gewest deze maatregel niet zou 
veralgemenen voor alle studenten van de Brusselse hogescholen en universiteiten. Minister Anciaux 
beloofde dit dossier van nabij op te volgen. 
 
Onlangs raakte bekend dat het gratis openbaar vervoer voor scholieren in Brussel niet zal doorgaan, 
wegens het gebrek aan middelen in de gewestbegroting. Bedoeling was om gratis of zeer voordelige 
abonnementen toe te kennen aan de schoolgaande jeugd van 12 tot 25 jaar. De kinderen onder de 12 
jaar reizen al gratis. De bevoegde Brusselse minister van Mobiliteit heeft wel aangekondigd grondig te 
zullen bestuderen of het plan kan doorgevoerd worden bij de opmaak van de volgende 
gewestbegroting. 
 
Hierover heb ik de volgende vragen aan minister Anciaux. 
 
1. Verandert de minister volgend academiejaar iets aan het systeem van goedkope abonnementen 

voor studenten? Zo ja, welke veranderingen en waarom gaat de minister over tot een hervorming 
van het huidige systeem? 

 
2. De minister heeft er zich toe verbonden in de Beleidsbrief Brussel om het dossier waarbij alle 

studenten goedkope abonnementen kunnen verwerven, van nabij op te volgen. Hoe is dit in zijn 
werk gegaan? 

 
Ik heb de volgende vragen aan beide ministers.  
 
3. In hoeverre werd er onderzocht of de Vlaamse Gemeenschap (vanuit de onderwijsbegroting of de 

Brussel-begroting) de jongeren in het Nederlandstalig secundair onderwijs (een deel van) het 
vervoersabonnement terugbetaald kunnen krijgen tot zolang de Brusselse Regering haar plan niet 
uitvoert? Welke beleidsconclusies zijn daaruit getrokken? 
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4. Wordt er in het bijzonder inspanning gedaan (bijvoorbeeld vanuit de bevoegdheid voor de 
Vlaamse Rand) voor de kinderen uit de Vlaamse Rand die zowel een Lijn- als een MIVB-
abonnement bezitten? Deze kinderen moeten tweemaal een abonnement betalen om bij hun school 
te geraken, terwijl de andere kinderen in Vlaanderen “slechts” een Lijnabonnement moeten 
betalen. In hoeverre kan dit helpen om meer kinderen uit de Vlaamse Rand naar het 
Nederlandstalig onderwijs in Brussel te krijgen?  

 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Anciaux (vraag nr. 2) en Vandenbroucke (nr. 4). 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 4 van 25 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door de heer Bert Anciaux, Vlaams minister van 
Cultuur, Jeugd, Sport en Brussel. 
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Vraag nr. 5 
van 25 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Energieprestaties Brusselse scholen   -   Stand van zaken 
 
In de schriftelijke vraag nr. 142 van 20-02-2008 (Websitebulletin publicatiedatum 02-04-2008) 
ondervroeg ik de minister over de toepassing van de energieprestaties in schoolgebouwen in Brussel. 
 
In zijn antwoord vermeldde hij dat het Brussels Gewest geen probleem zag in de toepassing van de 
E70-norm. De controle zou gebeuren door het Brussels Gewest, en het BIM was ook bereid om 
“inrichtende machten en architecten te helpen en te ondersteunen bij het opmaken van hun dossier.” 
De minister zag eigenlijk geen overblijvende knelpunten op dit vlak.  
 
Hij heeft er weliswaar aan toegevoegd dat AGIOn had voorgesteld om een protocol af te sluiten tussen 
AGIOn en BIM waarin enkele elementen als “constructieve samenwerking” en 
“informatiedoorstroming” zouden vermeld worden.  
 
Over dat laatste. 
 
Is er ondertussen een protocol tussen beide instellingen afgesloten?  
 
Zo ja, wanneer is dat gesloten en wanneer wordt het ten uitvoer gebracht? Kan de minister hiervan de 
hoofdlijnen weergeven? Hoe worden de constructieve samenwerking en informatiedoorstroming 
geoperationaliseerd? 
 
Zo neen, is er al overleg hieromtrent opgestart? Wat zijn de knelpunten in dit overleg? Wanneer 
voorziet de minister het einde van deze onderhandelingen? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 5 van 25 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Op 7 december 2007 bekrachtigde de Vlaamse Regering het door het Vlaams Parlement aangenomen 
‘decreet betreffende energieprestaties in scholen’. In uitvoering van dit decreet dienen alle nieuwe 
schoolgebouwen in Vlaanderen te voldoen aan een peil van primair energieverbruik dan niet hoger is 
dan een peil van E70. 
Net zoals Vlaamse gesubsidieerde scholen in Brussel tot nu toe- voor de E70 norm- subsidies konden 
verkrijgen bij AGIOn onder de voorwaarden, bepaald in de Schoolpactwet, is dit ook nu het geval. Er 
komt nu wel een derde algemene betoelagingsvoorwaarde in verband met die E70-norm, die ook geldt 
voor de Vlaamse scholen in Brussel. 
Zoals ik reeds heb aangegeven is er effectief in het voorjaar een positief overleg geweest tussen 
AGIOn en het BIM. Bij dit overleg is gebleken dat het Brusselse Gewest geen probleem zag in de 
toepassing van de E70 norm. AGIOn heeft toen voorgesteld om een protocol af te sluiten tussen 
AGIOn en BIM waarin enkele elementen als ‘constructieve samenwerking’ en ‘informatie-
doorstroming’ vermeld zouden worden. 
 
Op dit moment blijkt er nog geen protocol ondertekend te zijn. Hoewel ik meen dat administraties in 
hun onderlinge relaties best niet aan overregulering en detaillistische formalismen ten prooi dienen te 
vallen, zal ik AGIOn verzoeken om terug het overleg te activeren met het oog op het sluiten van een 
principe-protocol. Dit zal voor alle duidelijkheid een protocol zijn op hoofdlijnen, met enkele 
gebruikelijke samenwerkingsaspecten. 
Het is mijn duidelijke intentie om dit voor het einde van het jaar te laten finaliseren. 
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Vraag nr. 6 
van 25 september 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Inburgering   -   Allochtone doven (2) 
 
Ik verwijs naar mijn eerdere schriftelijke vragen omtrent dit onderwerp aan de minister (241/2007-
2008) en zijn collega, Vlaams minister Keulen (139/2005-2006; 149/2007-2008). Het antwoord van de 
minister op mijn laatste schriftelijke vraag bracht mij geen voldoening, gezien bepaalde aspecten naar 
mijn mening onbeantwoord bleven. Ik stel de vraag bij deze dan ook scherper en herneem één en 
ander. 
 
Zo antwoordt de minister niet op de vraag welke initiatieven hij neemt opdat deze doelgroep 
volwaardig aan het inburgeringstraject (binnen zijn bevoegdheid: NT2) kan deelnemen. 
 
Minister Keulen stelde het volgende: "Voor het vormingsonderdeel NT2 doen de onthaalbureaus 
beroep op de aanbodverstrekkers  NT2. De onthaalbureaus geven aan dat dove inburgeraars soms 
gespecialiseerde ondersteuning krijgen tijdens de cursus NT2 of doorverwezen worden naar een 
gespecialiseerd aanbod. Anderzijds merken zij op dat het, onder meer omwille van de te verre 
verplaatsing, niet altijd mogelijk is om een dove inburgeraar door te verwijzen naar een 
gespecialiseerd aanbod. Meer concrete informatie over het specifieke aanbod naar dove en 
slechthorende cursisten binnen de cursus NT2 moet u evenwel bij de minister bevoegd voor Onderwijs 
opvragen.". 
 
In Mechelen is er onder meer dergelijk initiatief gericht op dove nieuwkomers, maar doordat dit 
grotendeels op vrijwilligers draait (die allen de Vlaamse Gebarentaal kennen), is het geen evidentie de 
werking te continueren.  
 
De doven komen bij hen terecht via initiatieven voor begeleid wonen, de Huizen van het Nederlands, 
Dovenverenigingen, Fevlado Passage, onthaalcentra voor nieuwkomers, thuisbegeleidingsdiensten en 
OCMW. De vraag toont duidelijk een nood aan. Blijkbaar vinden zij dus toch hun gading niet binnen 
het regulier systeem. Het spreekt vanzelf dat deze doelgroep, bij afwezigheid van efficiënte 
communicatie, ook niet met vrucht de lessen Maatschappelijke Oriëntatie kan afwerken. 
 
Onder de nieuwkomers gaat het natuurlijk over een beperkte doelgroep, maar toch begeleidde dit 
lokaal initiatief 7 studenten bij de opstart, en deze groep verdubbelde in 2008. Dat dit vrijwillig 
initiatief toch dergelijk succes kent, toont duidelijk aan dat er een vraag is. Een uitgebreider 
geografisch aanbod gekoppeld aan een grotere bekendheid bij de verschillende actoren kan een aantal 
mensen dat anders uit de boot valt, toch inschakelen. 
 
Zeker deze mensen, die bereid zijn om zich in te burgeren, uit de boot laten vallen, kan niet.  
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Welke maatregelen wil de minister nemen/neemt hij om de participatie van deze doelgroep aan NT2 te 
verbeteren? 
 
Ziet hij de nood/het belang in van een dergelijk initiatief? 
 
Hoe wenst hij dit (financieel) te ondersteunen? 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 6 van 25 september 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Sinds 1 januari 2008 kunnen speciale onderwijsleermiddelen worden aangewend in het volwassenen-
onderwijs. Hiervoor is een jaarlijks budget van 250.000 EUR voorzien. Met speciale onderwijs-
leermiddelen worden hulpmiddelen bedoeld die een volwassene met een auditieve of visuele handicap 
nodig heeft om het onderwijsleerproces in een Centrum voor Basiseducatie of een Centrum voor 
Volwassenenonderwijs te kunnen volgen. Concreet kunnen speciale onderwijsleermiddelen worden 
aangewend voor tolkuren of voor de omzetting van lesmateriaal in braille of grootletterdruk.  
 
In antwoord op de vraag van mevrouw Stevens wens ik te verduidelijken dat ook cursisten die 
ingeschreven zijn voor een opleiding Nederlands tweede taal in aanmerking komen voor speciale 
onderwijsleermiddelen. Ze kunnen hiervoor de voorziene aanvraagprocedure volgen, zoals 
omschreven in de omzendbrief VWO/2008/01 ‘Speciale onderwijsleermiddelen in het volwassenen-
onderwijs – schooljaar 2008/2009’. 
 
Met de tolkuren die via de procedure voor speciale onderwijsleermiddelen worden toegekend, worden 
de cursisten extra ondersteund tijdens de lesmomenten, waar de informatieoverdracht het grootste is. 
 
Tot op heden is er geen enkele aanvraag geweest voor speciale onderwijsleermiddelen voor een 
opleiding Nederlands tweede taal. Het is dus voorbarig om te stellen dat een anderstalige zijn gading 
niet kan vinden in het reguliere systeem. Ik vind het dus momenteel niet opportuun om andere 
initiatieven, buiten het reguliere kader, financieel te ondersteunen.  
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Vraag nr. 7 
van 25 september 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
Europees schoolfruitproject   -   Deelname 
 
Overgewicht is een groeiend probleem in het “rijke Westen”. Steeds meer mannen en vrouwen en ook 
kinderen kampen met overgewicht, met alle gevolgen van dien voor de volksgezondheid.  
 
De Wereldgezondheidsorganisatie stelt dat een gezonde levensstijl een dagelijkse consumptie van 
minimum 400 gram groenten en fruit vraagt.  Slechts 8 van de 27 EU-landen haalt echter deze norm.   
 
Deskundigen zijn het erover eens dat gezonde voeding een grote rol speelt bij de vermindering van 
overgewicht en de gezondheidsrisico’s die daarmee gepaard (kunnen) gaan op latere leeftijd.  
 
Op 8 juli laatsleden kondigde de Deense commissaris Mariann Fischer Boel aan dat de Europese Unie 
90 miljoen euro uittrekt om in de hele Europese Unie een “Schoolfruitprogramma” op te zetten.  Met 
dit programma wil ze jongeren goede (eet)gewoonten bijbrengen en het belang ervan op lange termijn 
doen inzien. Dit programma past binnen de Europese Strategie voor Voeding, Overgewicht en 
Obesitas en samenhangende gezondheidszaken.  
 
Het betreft hier geen dwingende maatregel. Lidstaten kunnen zelf kiezen of ze deelnemen aan het 
programma.  Deelnemende lidstaten dienen wel zelf 50% van de kosten op zich te nemen en dit geld 
dient aangewend te worden om nieuwe initiatieven op te starten.  Verder wordt van de deelnemende 
landen gevraagd dat ze een nationale strategie opstellen, in samenhang met Onderwijs en Welzijn. 
 
1. Wat is het standpunt van de minister over dit Europese Schoolfruitprogramma ? 
 
2. Zal Vlaanderen, bevoegd voor onderwijs en preventieve gezondheidszorg, deelnemen aan het 

Europese Schoolfruitprogramma? Zo ja, wat is de kostprijs van de implementatie van deze 
richtlijn in Vlaanderen ? 

 
3. Heeft de minister hierover overleg gepleegd of gepland met zijn collega minister Vanackere, 

bevoegd voor preventieve gezondheidszorg, om een gecoördineerde strategie op te stellen?  
 

Zo ja, worden er nog andere actoren, zoals bijvoorbeeld industrie of belangengroepen, betrokken 
bij de uitwerking van deze algemene strategie ? 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 7 van 25 september 2008 
van VERA JANS 
 
 
 
1. De bedoeling van het Europees Schoolfruitprogramma is onder meer om ervoor te zorgen dat de 

fruit- en groentenconsumptie bij kinderen en jongeren toeneemt. Dit sluit ook aan bij het 
gezondheidsbeleid dat ik van de Vlaamse scholen verwacht. In de scholen is het niet alleen 
belangrijk dat kinderen en jongeren kennis en inzicht verwerven in de mechanismen die ‘gezond 
zijn’ bepalen, maar dat er ook gewerkt wordt aan een omgeving die de gezonde keuzes mogelijk 
maakt. Het daadwerkelijk eten van fruit op school werkt ondersteunend bij de educatie die de 
kinderen daarover op school ontvangen.  

 Een nadere beoordeling van de inhoud van het Europees Schoolfruitprogramma zal afhangen 
van de uitwerking van de concrete Europese richtlijnen. Ik kan daar dus nog maar weinig over 
zeggen. Het zal mijn inziens wel belangrijk zijn dat de administratieve lasten voor de scholen 
zoveel mogelijk beperkt blijven. Er zal er ook moeten over gewaakt worden dat er geen afbreuk 
wordt gedaan aan het principe van de vrijheid van scholen om zelf de inhoud van hun 
curriculum te bepalen. Tevens moet er maximum rekening gehouden wordt met al bestaande 
initiatieven zoals het Tutti Frutti project, waarvoor mijn collega minister Van Ackere bevoegd is 
en waarmee al heel wat scholen aan de slag zijn gegaan.  

 
2-3. Ik verwijs voor het antwoord op de tweede en derde vraag naar mijn antwoord op de 

schriftelijke vragen nr.363 van mijnheer Paul Delva en nr 391 van mevrouw Sabine Poleyn. Er 
is nog geen zicht op de kosten voor implementatie. Daarvoor is het nog te vroeg.  
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Vraag nr. 9 
van 30 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Vlaamse Rand   -   Informatie- en documentatiepunt 
 
Ik lees in het Jaarverslag 2007-2008 van de Task Force Vlaamse Rand dat de aanwerving van een 
beleidsondersteuner en van een databeheerder voor de Studiedienst van de Vlaamse Regering, ten 
behoeve van het virtueel informatie- en documentatiepunt Vlaamse Rand, “enigszins moeizaam” is 
verlopen. 
 
1. Kan de minister preciseren wat daarmee bedoeld wordt? 
 
2. Wat de informaticus betreft, werd nog gewacht op het examen dat Selor moest uitschrijven. 
 

Is de aanwerving ondertussen een feit? 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 9 van 30 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Voor de werving van een adjunct van de directeur diende eerst gewacht te worden op de goedkeuring 
van de begrotingscontrole 2007. Dit was noodzakelijk om de nodige personeelskredieten vrij te 
maken.  
 
Een eerste oproep voor de aanwerving van een adjunct van de directeur werd eind augustus 2007 
gelanceerd via de interne arbeidsmarkt van de Vlaamse overheid en VDAB. Deze oproep leverde twee 
kandidaten op. Zij voldeden niet aan de vereisten, met name 1 jaar ervaring met beleidsondersteuning 
en kennis van de Vlaamse rand. 
Eind oktober 2007 werd een nieuwe oproep gelanceerd, dit keer in een ruimere kring, met attendering 
aan de personen die geslaagd waren in een algemene werving voor adjunct van de directeur. De 
vacature was te consulteren op de WIS-computer van de VDAB en de website van Studiedienst. Er 
betoonden 13 personen interesse voor deze functie. Na screening van hun CV, werden 5 personen 
opgeroepen voor een selectiegesprek. Bij de kandidaten die zich aanmeldden, voldeed maar 1 persoon 
aan het gestelde profiel van beleidsondersteuner. Na lang aarzelen heeft deze persoon de betrekking 
niet aanvaard omdat hij bij zijn vorige werkgever een verlenging van zijn contract kreeg en daar betere 
financiële voorwaarden had dan bij de Vlaamse overheid.  
Bij de derde poging werd samenwerking gezocht met Jobpunt. De oproep werd algemener 
geformuleerd en de vacature werd in de jobkrant gepubliceerd. De kandidaten konden tot 3 februari 
2008 een uitgebreid CV indienen. De advertentie leverde 11 kandidaten op. Na screening van diploma, 
interesse en motivering werden op 28 februari 2008 8 kandidaten uitgenodigd voor een gesprek. De 
eerst geklasseerde kandidaat was bereid om de functie op te nemen. Met zijn vorige werkgever, de 
federale overheid, werd afgesproken dat hij dringende dossiers mocht afwerken. Zijn contract bij de 
federale overheid werd 1 maand vroeger dan voorzien stopgezet. De geselecteerde kandidaat is met 
ingang van 1 juli 2008 in dienst bij de Studiedienst van de Vlaamse regering. 
 
Wat betreft de aanwerving van een informaticus, diende er gewacht te worden op een door SELOR 
georganiseerd examen. Binnen de Vlaamse overheid was er namelijk geen wervingsreserve aanwezig 
van mensen die geslaagd waren in een SELOR-examen op het niveau van B121 informaticus. Daarom 
werd door het departement Bestuurszaken medio 2007 een aanvraag bij SELOR ingediend. Begin 
september 2008 vond een examen plaats voor programmeur en voor ICT-databeheerder op B-niveau. 
De resultaten van deze proef zijn tot op heden niet bekend. Deze worden tegen medio oktober 
verwacht. Zodra de lijst van geslaagde kandidaten beschikbaar is, zal door de Studiedienst een interne 
selectieproef worden georganiseerd.  
In afwachting van deze werving probeert de Studiedienst met het beschikbare personeel de dringende 
informatievragen op te lossen. Met een nieuw personeelslid kan dit op een meer continue en 
systematische wijze gebeuren en kunnen nieuwe bronnen worden ontsloten.  
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Vraag nr. 10 
van 30 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Ondernemingen Vlaamse Rand   -   Naleving taaldecreten 
 
Uit de overtredingen die werden vastgesteld op de naleving van het decreet van 19 juli 1973 inzake het 
gebruik van de talen voor de sociale betrekkingen tussen de werkgevers en de werknemers, evenals 
van de voor de wet en de verordeningen voorgeschreven akten en bescheiden van de ondernemingen 
(Septemberdecreet), blijkt dat die onvoldoende bekend is bij de ondernemingen in de Vlaamse Rand, 
onder meer wat betreft de eentaligheid van facturen en het gebruik van Nederlandstalige 
computerprogramma’s. 
 
1. Werden er, behoudens het voornemen om de controles voort te zetten, nog andere maatregelen 

getroffen om het Septemberdecreet beter bekend te maken bij de bedrijven in de Vlaamse Rand? 
 
2. Waaruit bestaat het optreden van de inspectie Werk en Sociale Economie wanneer overtredingen 

op het decreet worden vastgesteld? 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 10 van 30 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
1. In de loop van 2008 werd door de Vlaamse overheid een campagne gevoerd met als doel het 

Steunpunt Taalwetwijzer een grotere bekendheid te bezorgen bij het Vlaamse publiek. Er 
verschenen advertenties rond het taalgebruik in bedrijven (campagne ‘Welke taal wanneer?’) in 
kranten en tijdschriften.  

 
2. De inspecteurs treden steeds op volgens de bepalingen en mogelijkheden voorzien in het 

inspectiedecreet.  
 Dit wil zeggen dat naast de mondelinge waarschuwing een schriftelijke PV van Waarschuwing 

kan gegeven worden, al dan niet met termijnstelling. Indien de overtreding zwaar of herhaalde-
lijk is kan de inspecteur optreden via een Pro Justitia. Deze laatste wijze van optreden kan voor 
wat de taalwetgeving betreft leiden tot een geldboete opgelegd door de Cel Administratieve 
Geldboeten binnen het Departement Werk en Sociale Economie.  
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Vraag nr. 11 
van 30 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Vlaamse Rand   -   Adresgegevens nieuwkomers 
 
De Coördinatie Vlaamse Rand heeft uiteindelijk van het Rijksregister de toestemming gekregen om 
over de adresgegevens te beschikken van nieuwe inwoners van de Vlaamse Rand. Er werd evenwel 
voorbehoud gemaakt van goedkeuring van het ingediende veiligheidsplan met betrekking tot de 
verwerking van de betrokken persoonsgegevens. 
 
Kan de minister bevestigen dat dit intussen ook gebeurd is, zodat zoals aangekondigd eerlang van wal 
kan worden gestoken met het voorgenomen gestructureerd onthaalbeleid van nieuwkomers in de 
Vlaamse Rand? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 11 van 30 september 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Het sectoraal comité van het Rijksregister machtigt de cel Coördinatie Vlaamse Rand om voor 
onbepaalde duur viermaal per jaar de mededeling te bekomen van de adresgegevens van de nieuwe 
inwoners van de 19 gemeenten van de Vlaamse rand, evenals de gemeente of het land van het vorige 
domicilie. Deze gegevens mogen uitsluitend gebruikt worden voor de toezending van een onthaal-
brochure. 
Deze machtiging zal evenwel slechts uitwerking krijgen nadat een consulent inzake informatie-
veiligheid werd aangesteld die de nodige waarborgen biedt en informatie met betrekking tot het 
informatieveiligheidsbeleid wordt voorgelegd. 
Voor het Departement DAR werd het afdelingshoofd van de afdeling MOD (Management 
Ondersteunende Diensten) als gedelegeerd veiligheidscoördinator aangesteld. Er werd tevens op het 
niveau van het Departement een veiligheidsbeleid ontwikkeld. Deze gegevens werden aan het 
Rijksregister meegedeeld. Het Rijksregister maakte evenwel voorbehoud bij de onafhankelijkheid van 
de voorgestelde veiligheidsconsulent daar de persoon in kwestie als afdelingshoofd ook bevoegd is 
voor de voorbereiding en uitvoering van het informaticabeleid binnen het Departement. 
Er diende dus een andere veiligheidsconsulent te worden aangesteld. Dit is binnen de structuur van een 
relatief klein Departement zoals DAR geen evidente aangelegenheid.  
Na overleg met alle betrokkenen heeft de secretaris-generaal van het Departement opdracht gegeven 
een structuur te creëren waarbij een nieuwe veiligheidsconsulent wordt aangesteld die wordt 
ondergebracht bij de staf van de leidend ambtenaar. De functiehouder is informaticus van opleiding en 
zal desbetreffend rechtstreeks rapporteren aan de directieraad. 
Deze nieuwe structuur alsook de coördinaten van de veiligheidsconsulent zullen aan het Rijksregister 
worden meegedeeld. 
Het is mijn vaste wil om dit dossier tot een goed einde te brengen zodat we zo snel mogelijk van start 
kunnen gaan met het toezenden van de welkomstbrochure aan de nieuwkomers in de Vlaamse Rand. 
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Vraag nr. 12 
van 2 oktober 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
Strategienota Frankrijk   -   Doctoraatsscholen en bidiplomering 
 
In de strategienota Frankrijk (Stuk 1558 (2007-2008) – Nr. 1) wordt als actie 3.2.2 geformuleerd dat 
samenwerking wordt gestimuleerd in het ontwikkelen van gezamenlijke doctoraten. 
 
 Dit moet leiden tot bidiplomering en gedeeld promotorschap, het stimuleren van de Europese 
dimensie in het hoger onderwijs en onderzoek, alsook het bevorderen van internationale 
onderzoekssamenwerking en mobiliteit door het oprichten van internationale doctoraatsscholen. 
 
1. Welke hindernissen moet de minister nog wegwerken om bidiplomering en gedeeld 

promotorschap toe te laten? 
 
2. Hoe verhouden zogenaamde doctoraatsscholen zich tot het regulier hoger onderwijs? 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 12 van 2 oktober 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
1. Er zijn geen regelgevende belemmeringen in Vlaanderen voor bidiplomering of gezamenlijke 

diplomering. Een universiteit in Vlaanderen kan samen met een andere binnen- of buitenlandse 
universiteit een dubbeldiploma of een gezamenlijk diploma van doctor uitreiken na de openbare 
verdediging van een proefschrift ten overstaan van een jury waarin ten minste professoren van 
de betrokken universiteiten zetelen en op voorwaarde dat de promovendus ten minste zes 
maanden aan de partneruniversiteit onderzoek heeft gedaan in het kader van zijn proefschrift. 

 
2. Een doctoraatsschool is een afdeling of eenheid binnen de universiteit die zich inlaat met de 

organisatie van de doctoraatsopleiding en met de vorming van doctorandi. Doctoraatsscholen 
staan dus niet naast het reguliere hoger onderwijs, maar zijn er een onderdeel van. Afhankelijk 
van de universiteit waartoe ze behoren, worden ze gestructureerd volgens de grote 
wetenschapsdomeinen of op instellingsniveau; in het buitenland zijn er ook wel voorbeelden van 
gezamenlijke of landelijke onderzoeksscholen voor een bepaalde wetenschapsdiscipline. 
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Vraag nr. 13 
van 7 oktober 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
Startbanenproject schoolonderhoud   -   Stand van zaken 
 
In het regeerakkoord 2004-2009 van de Vlaamse Regering staat te lezen dat: “scholen de kans krijgen 
om voor de renovatie en het onderhoud van schoolgebouwen een beroep te doen op jongeren die 
deeltijds leren/deeltijds werken in relevante disciplines.” 
 
1. Welke stappen heeft de minister ondernomen om deze mogelijkheid kenbaar te maken bij de 

scholen? 
 
2. Heeft de minister er zicht op: 
 

a) hoeveel maal scholen voor renovatie- en onderhoudswerken een beroep hebben gedaan op 
jongeren die deeltijds leren en werken; 

 
b) om  hoeveel jongeren het ging en om welke werken; 
 
c) hoeveel van deze leerlingen geen invulling hadden voor de werkcomponent bij een patron; 
 
d) of de leerlingen voor deze werken een vergoeding hebben ontvangen? 
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ANTWOORD 
op vraag nr. 13 van 7 oktober 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
1. Sinds 2006 kunnen scholen een beroep doen op DBSO-leerlingen voor taken met betrekking tot de 

renovatie en het onderhoud van de schoolinfrastructuur. Het gaat om zogenaamde 
onderhoudsmedewerkers. Op 16 januari 2006 verscheen er een persbericht waarin vermeld werd 
dat de doelgroep van het startbanenproject Scholen voor Jongeren-Jongeren voor Scholen 
uitgebreid werd met de DBSO-leerlingen. Alle schooldirecties werden op 22 februari 2006 en 21 
juni 2006 via de elektronische nieuwsbrief Schooldirect van de uitbreiding van het project op de 
hoogte gebracht. In het bericht van 21 juni 2006 werd de procedure om deel te nemen aan het 
startbanenproject toegelicht. In dezelfde periode stuurde het departement Onderwijs en Vorming 
hierover een brief naar de scholen die in aanmerking kwamen voor deelname aan het project. 

 
2.  

a) Indien een school een beroep wil doen op een DBSO-leerling kan ze namens haar 
scholengemeenschap een aanvraag indienen. Een scholengemeenschap kan maximaal twee 
DBSO-leerlingen deeltijds tewerkstellen. Het is de scholengemeenschap die beslist in welke 
scho(o)l(en) van de scholengemeenschap men de jongere(n) inzet. 

  
 In 2006 deden 35 scholen een beroep op DBSO-leerlingen voor onderhouds- en 

renovatietaken. In 2007 hadden 44 scholen een plaats in het project. Op dit moment zijn er 32 
scholen die een DBSO-leerling tewerkstellen. 

 
  Jaar  Aantal scholen 
2006 35 
2007 44 
2008 32 
Totaal 111 

 
b) Sinds de start van het project in 2006 hebben 113 DBSO-leerlingen gebruik gemaakt van de 

mogelijkheid om de praktijkcomponent van hun opleiding in te vullen als 
onderhoudsmedewerker in een school.  

 
  Jaar    Aantal leerlingen 
2006 36
2007 41
2008 36
Totaal 113

 
 Onderhoudsmedewerkers zijn als leerling ingeschreven in één van de volgende elf DBSO-

opleidingen: Publiciteitsschilder, Schilder, Schilder-behanger, Schilder-behanger-
vloerbekleder (rubriek Decoratie), Arbeider in bos- en natuurbeheer, Hovenier, Hovenier-
aanleg, Hovenier-onderhoud, Tuinbouwarbeider, Tuinbouwer (rubriek Land- en tuinbouw) of 
Onderhoudswerker gebouwen (rubriek Onderhoud). De invulling van de component werken 
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kan bestaan uit onderhoud en herstellingen aan elektriciteits- en verwarmingstoestellen, 
sanitair onderhoud en herstellingen, schilderwerken, sorteerwerk, tuinwerk en allerlei klein 
onderhoud en herstellingen.  

 
c) Het departement Onderwijs en Vorming heeft geen gegevens over het aantal DBSO-leerlingen 

dat reeds vóór tewerkstelling in het startbanenproject een invulling vond voor de 
praktijkcomponent van de opleiding.  

 
d) De DBSO-leerlingen die aan het startbanenproject deelnemen krijgen steeds een contract van 

één jaar en werken 23 uur per week. Hiervoor ontvangen ze een bruto maandsalaris van 
1.056,63 euro (nul jaar anciënniteit). Daarbovenop krijgen ze maandelijks een 
standplaatstoelage van 28,48 euro of 56,95 euro haardgeld. 
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Vraag nr. 14 
van 7 oktober 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
Ontwikkelingssamenwerking   -   Hoger onderwijs 
 
Ontwikkelingssamenwerking is een poging om derdewereld- , of ontwikkelingslanden en hun burgers 
en instellingen te helpen zich verder te ontwikkelen en zo een hogere levensstandaard te bereiken. 
 
In het regeerakkoord 2004-2009 van de Vlaamse Regering kunnen we lezen dat er een eigen 
ontwikkelingsbeleid gevoerd zal worden, in het verlengde van de eigen bevoegdheden.  
 
Onderwijs en dan meer specifiek het hoger onderwijs speelt hierbij een belangrijke rol. Door 
onderzoekssamenwerking met het Zuiden kunnen onze onderwijsinstellingen deze landen helpen met 
een relevante kenniscreatie, capaciteitsopbouw en de ontwikkeling van human resources.  
 
Vandaar had ik graag vernomen welke bijdrage het Vlaams hoger onderwijs heeft geleverd in het 
beleid rond ontwikkelingssamenwerking. 
 
1. Welke initiatieven werden genomen om universiteiten en hogescholen actief te betrekken bij het 

beleid van ontwikkelingssamenwerking? 
 
2. Beschikt de minister over een overzicht van de Vlaamse universiteiten of hogescholen die een 

onderzoekssamenwerking hebben met ontwikkelingslanden? Zo ja, dan graag een uitgebreid 
overzicht van deze samenwerkingsverbanden. 

 
3. Beschikt de minister over een overzicht van de universiteiten en hogescholen die meewerken aan 

de totstandkoming van eigen onderzoekscapaciteiten in partnerlanden? Zo ja, graag een uitgebreid 
overzicht van deze samenwerkingsverbanden. 

 
4. In welke mate komen de landen waarmee de Vlaamse instellingen werken overeen met de 

prioritaire landen voor ontwikkelingssamenwerking van de Vlaamse overheid? 
 
5. Geeft de Vlaamse overheid financiële steun aan deze projecten? Zo ja, hoe groot is deze steun en 

voor welke projecten? 
 
6. Hoe wordt de continuïteit van projecten in onstabiele regio’s gegarandeerd? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Peeters (vraag nr. 10) en Vandenbroucke (nr. 14). 
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GECOÖRDINEERD ANTWOORD 
op vraag nr. 14 van 7 oktober 2008 
van LAURENCE LIBERT 
 
 
 
De Belgische ontwikkelingssamenwerking wordt door verschillende overheden aangestuurd; het 
zwaartepunt ligt daarbij op het niveau van de federale overheid. In 2007 besteedde België 1,43 miljard 
euro aan officiële ontwikkelingshulp (‘Official Development Assistance’ of ODA): de federale 
overheid nam hiervan 94,9% voor haar rekening, het Vlaamse aandeel bedroeg 2,85%. Universiteiten 
en hogescholen kunnen intekenen op programma's en projecten van verschillende donoren en 
overheden: Vlaams en federaal, maar uiteraard ook Europees en multilateraal. 
 
De centrale speler op het vlak van hoger onderwijs en ontwikkelingssamenwerking is de Vlaamse 
Interuniversitaire Raad – Universitaire Ontwikkelingssamenwerking (VLIR-UOS). In 1998 werd de 
VLIR-UOS door de Directie-Generaal Ontwikkelingssamenwerking (DGOS) van de federale overheid 
gemandateerd om de federale fondsen voor universitaire ontwikkelingssamenwerking (UOS) van de 
Vlaamse universiteiten te beheren. De VLIR-UOS wordt daarbij voor integraal gefinancierd door 
DGOS. Voor een overzicht van de activiteiten die de Vlaamse universiteiten en hogescholen onder de 
verantwoordelijkheid van VLIR-UOS en in het ruimere kader van de federale ontwikkelings-
samenwerking opzetten, kan verwezen worden naar de bevoegde federale minister en naar de 
jaarverslagen van VLIR-UOS (www.vliruos.be). 
 
Specifiek voor wat het Vlaamse beleid inzake ontwikkelingssamenwerking betreft, gelden de 
contouren en criteria van het kaderdecreet voor ontwikkelingssamenwerking (2007), die onder andere 
bepalen dat de samenwerking zich -om redenen van kwaliteit en efficiëntie- moet concentreren op een 
beperkt aantal landen en sectoren. De sectoren worden daarbij steeds gekozen in overleg met het 
partnerland. Op dit moment vertaalt zich dat in een geografische concentratie op Zuid-Afrika, 
Mozambique en Malawi en een sectorale focus op gezondheidszorg, landbouw en voedselzekerheid, 
beroeps- en technisch onderwijs en werkgelegenheidscreatie. Hoger onderwijs en wetenschappelijk 
onderzoek zijn als dusdanig geen prioritaire sectoren voor de Vlaamse ontwikkelingssamenwerking.  
 
Dat belet niet dat er ad hoc een beroep gedaan kan worden op de expertise van universiteiten of 
hogescholen. Zo schakelt het Departement Internationaal Vlaanderen (DiV) het Steunpunt Buitenlands 
Beleid van de Universiteit Antwerpen in voor de uitvoering van een aantal beleidsondersteunende 
onderzoeken voor en over de Vlaamse ontwikkelingssamenwerking. Ook in het kader van specifieke 
projecten of programma’s kan de deskundigheid van universiteiten of hogescholen aangezocht 
worden. Dat is bijvoorbeeld het geval in het geïntegreerde netwerk inzake de bestrijding van hiv/aids 
in de provincie Tete in Mozambique, waarin o.m. wordt samengewerkt met het International Centre 
for Reproductive Health (ICRH) van de Universiteit Gent.  
 
Daarnaast wordt - via de begroting Onderwijs en Vorming en de begroting Wetenschap en Innovatie - 
een aantal wetenschappelijke instellingen betoelaagd die onderzoek uitvoeren naar de noden van 
ontwikkelinglanden. Onderstaande tabel geeft een overzicht van de subsidies die deze instellingen in 
het begrotingsjaar 2007 ontvingen. 

Wetenschappelijke Instellingen subsidies 2007 
Instituut voor Tropische Geneeskunde (via begroting O&V)  9.776.000 euro
IOB – Universiteit Antwerpen (via begroting O&V)  1.996.000 euro
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ICRH – Universiteit Gent (via begroting W&I)  70.000 euro
Instituut voor Plantbiologie voor Ontwikkelingslanden – Universiteit 
Gent (via begroting W&I) 

 104.536 euro

 
Ten slotte voorziet het Ministerie van Onderwijs en Vorming in beurzen voor buitenlandse 
onderzoekers die zich aan een Vlaamse universiteit of hogeschool verder kunnen specialiseren. 
Specifiek voor wat onderzoekers uit ontwikkelingslanden betreft, werden er in de academiejaren 2006-
2007 en 2007-2008 beurzen voorzien voor onderzoekers uit Marokko (2), Mexico (7), China (9), India 
(3) en Egypte (3). Ook werd in 2007 de uitwisseling van lectoren met China (2) en India (1) 
gefinancierd. Voor deze beurzen voor specialisatie en uitwisseling werd in 2007 155.455 euro 
uitbetaald.  
 
Voor een volledig overzicht van Vlaamse uitgaven die volgens de criteria van de OESO als officiële 
ontwikkelingshulp (ODA) aangerekend kunnen worden, kan u het Vlaamse ODA rapport van 2007 
consulteren via de website van het Departement internationaal Vlaanderen: iv.vlaanderen.be > 
ontwikkelingssamenwerking.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 15 
van 9 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Samenwerking VDAB-Actiris   -   Vacature-uitwisseling 
 
In 2005 werd een samenwerkingsakkoord afgesloten tussen alle gewesten en gemeenschappen over de 
interregionale mobiliteit van werkzoekenden. Zoals de minister zelf stelt in zijn Beleidsbrief Werk 
(blz. 48-49) zijn er afspraken gemaakt inzake de informatie-uitwisseling van werkaanbiedingen, 
afstemming van beroepen- en functiebenamingen, e.v. 
 
Dit leidde ertoe dat er vanaf juni 2006 een automatische vacature-uitwisseling gebeurt voor 
knelpuntberoepen met een looptijd van meer dan 42 dagen en tewerkstelling in een andere regio. 
Ondanks een vlotte samenwerking, werd dit onvoldoende geacht om werkzoekenden voldoende te 
kunnen mobiliseren om een job te zoeken in een andere regio. Daarom werd de samenwerking nog 
versterkt. Wat de samenwerking met Brussel betreft, heeft men vooral aandacht voor de grote vraag 
naar arbeidskrachten rond Zaventem en de regio Halle-Vilvoorde. De samenwerking bestaat erin dat 
de VDAB geschikte jobs zoekt en contacten legt met de bedrijven. Actiris verbindt er zich toe om zes 
werkzoekenden per vacature door te verwijzen. Ook de lokale werkwinkels krijgen hierin een 
bepaalde rol. 
 
Om alles optimaal te laten functioneren, werd een afstemmingstabel voor beroepen opgesteld. Er 
wordt eveneens gewerkt aan de omzettingstabel voor studiedomeinen om de geautomatiseerde 
vacature-uitwisseling nog vlotter te laten verlopen.  
 
Daarnaast vermeldt de minister in de beleidsbrief dat er wordt gezocht naar een vlotte en automatische 
inschrijvingsmogelijkheid van werkzoekenden: “een werkzoekende hoeft zich maar bij een dienst in te 
schrijven om automatisch ook ingeschreven te zijn bij een andere dienst uit andere regio’s.” (blz.49) 
 
1. Kan de minister een update (sinds de laatste Beleidsbrief Werk) geven van het aantal vacatures dat 

tussen VDAB en Actiris werd uitgewisseld (voor de beide instellingen)? Kan hij ook een evolutie 
meedelen sinds het bovenvermelde akkoord? 

 
2. Kan de minister toelichten hoe deze automatische vacature-uitwisseling in de praktijk gebeurt? 

Worden nog problemen vastgesteld bij deze uitwisseling? Welke stappen worden er ondernomen 
om deze ongedaan te maken?  

 
3. In welke mate is de omzettingstabel voor studiedomeinen afgerond? Tegen wanneer wordt deze 

tabel operationeel? Welke resultaten worden hiervan verwacht? 
 
4. In hoeverre werd de mogelijkheid reeds onderzocht voor een vlot en automatisch 

inschrijvingsbeleid van werkzoekenden, zoals aangekondigd in de Beleidsbrief Werk? Welke 
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knelpunten bestaan er nog? Wanneer voorziet de minister dat deze automatische 
inschrijvingsmogelijkheid in werking zou treden? 

 
 
5. Is de software voor vacatures tussen de verschillende arbeidsbemiddelingsdiensten onderling 

compatibel? Hoe zijn de ICT-systemen gelinkt met elkaar? In het bijzonder: kunnen de 
consulenten van Actiris, Forem en VDAB op elkaars netwerk om vlotte doorstroming van 
vacatures te verzekeren? Zo neen, worden er stappen ondernomen om dit te bewerkstelligen?  
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 15 van 9 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1.  In het kader van de automatische uitwisseling van vacatures verstuurde de VDAB in de periode 

juli-december 2006 18.037 vacatures naar ACTIRIS en ontving er 2.916 vanuit ACTIRIS. In 
2007 verstuurde de VDAB 61.720 vacatures naar ACTIRIS en ontving er 4.963 vacatures vanuit 
ACTIRIS. In de periode januari-september 2008 verstuurde de VDAB 34.924 vacatures naar 
ACTIRIS en ontving er 3.932 vanuit ACTIRIS.  

 
2.  I.f.v. de automatische uitwisseling van vacatures werd een afstemmingstabel voor beroepen 

opgemaakt tussen de drie gewesten. Via deze tabel worden beroepsbenamingen vanuit de drie 
gewesten aan elkaar gelinkt. Zo wordt het beroep ‘verpleegkundige’ gelinkt aan het Franse 
‘infirmière en soins généraux, infirmière en soins spécialisés en chef de service paramédical”. In 
de praktijk verloopt de automatische uitwisseling van vacatures als volgt. Elke avond kijkt het 
systeem of er vacatures zijn die voldoen aan de vastgelegde criteria. Deze vacatures worden dan 
via een gezamenlijk interfacesysteem, namelijk de HR (Human Resources)- XML standaard 
(internationaal erkend), overgemaakt aan de betrokken bemiddelingsdienst. Door deze 
automatische uitwisseling komen de vacatures via deze omweg in de eigen systemen van de 
bemiddelingsdienst. Er worden geen technische problemen vastgesteld bij deze uitwisseling. 

 
3. De omzettingstabel voor studiedomeinen is een complex gegeven. Deze complexiteit bestaat erin 

dat de studie- en beroepenindelingen autonoom van elkaar gegroeid zijn en de afstemming 
derhalve niet vanzelfsprekend is. Met de betrokken diensten wordt gezocht naar passende 
structurele oplossingen. Een eerste stap werd hiervoor reeds gezet, met name het uitwisselen via 
studieniveau. We stellen vast dat een uitwisseling enkel op basis van studieniveau te algemeen is 
en geen voldoende informatie biedt. Studiespecialisatie is dan weer te detaillistisch.  
Er werd een werkgroep opgericht die momenteel onderzoekt welke de meest adequate indeling is 
om de uitwisseling in de toekomst zo efficiënt en effectief mogelijk te maken. Eenmaal hierover 
consensus bereikt wordt, wordt een timing voor implementatie opgesteld. Na implementatie zal de 
werkzoekende beter kunnen inschatten in welke mate zijn opleiding beantwoordt aan de 
studievereisten die de werkgever uit de andere regio stelt. 

 
4. Voortbouwend op de samenwerkingsakkoorden interregionale mobiliteit tussen de gewesten en de 

gemeenschappen is er een werkgroep van de publieke bemiddelingsdiensten actief rond de 
uitwisseling van werkzoekendendossiers. 

 
 Op dit ogenblik kan elke werkzoekende die zich wil inschrijven in de andere regio dit via de 
website van de andere bemiddelingsdienst. Er is daarvoor een specifieke onthaalpagina voorzien 
waarbij een drietalige handleiding voorzien is. Bij vragen kan men persoonlijk contact opnemen. 
 
Met het oog op een automatische inschrijvingsmogelijkheid onderzoekt de werkgroep de 
haalbaarheid en de kostprijs van een automatische uitwisseling van werkzoekendendossiers. Het 
dossier van de werkzoekenden die zich willen inschrijven in een ander gewest, wordt dan 
automatisch getransfereerd naar het werkzoekendenbestand van de publieke bemiddelingsdienst in 
dat gewest. Hier blijkt dat de studie- en  beroepenindelingen eerst op elkaar afgestemd dienen te 
zijn voordat de automatische inschrijvingsmogelijkheid er op een voldoende kwalitatieve wijze 
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kan komen. Tijdens de banenconferentie van 14 juli dit jaar werd afgesproken dat de 
operationalisering ten vroegste zal gebeuren eind 2009. 

 
5. De systemen zijn niet compatibel met elkaar. Als de bemiddelingsdiensten uitwisselingen willen 

doen gebeurt dit via een gezamenlijk interfacesysteem namelijk de HR (Human Resources)- XML 
standaard (internationaal erkend). Door deze automatische uitwisseling komt de vacature via deze 
omweg in de eigen systemen van de bemiddelingsdienst.  
Het toegang hebben tot elkaars netwerk levert in deze niet direct de oplossing. Consulenten 
moeten dan 3 systemen beheersen die niet op elkaar afgestemd zijn. Dit zou vooral verwarring en 
vervuiling creëren. Alle vacatures van VDAB bijvoorbeeld zijn door iedereen op de website van 
VDAB raadpleegbaar en selecteerbaar volgens verschillende criteria. Ook omgekeerd is dit 
mogelijk. De consulenten kunnen dus probleemloos alle vacatures van de andere 
bemiddelingsdiensten raadplegen. 
Met de automatische uitgewisselde vacatures wordt een stap verder gegaan. Daar worden de 
vacatures in de eigen systemen ingebracht zodat de consulent binnen zijn eigen systeem met deze 
vacatures actief kan werken. 
Structureel hebben de Belgische bemiddelingsdiensten zich reeds geëngageerd om naar beroepen- 
en competentierepertorium dezelfde standaarden te willen gebruiken. De besprekingen om deze 
standaarden te verkrijgen zijn nog lopende. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 16 
van 10 oktober 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
Franstalige faciliteitenscholen   -   Subsidies en leerlingenaantallen 
 
Vlaanderen betaalt nog altijd het Franstalig onderwijs in de faciliteitengemeenten. 
 
Graag vernam ik van de minister in verband met het onderwijs in de faciliteitengemeenten en voor het 
schooljaar 2008-2009 het volgende. 
 
1. Kan de minister meedelen hoeveel leerlingen het Franstalig onderwijs per faciliteitengemeente in 

Vlaanderen op 1 oktober 2008 telde? 
 
2. Kan de minister ter vergelijking de schoolbevolkingscijfers meedelen in het Nederlandstalig 

onderwijs per faciliteitengemeente? 
 
3. Hoeveel bedroegen de in totaal uitgekeerde weddesubsidies per gemeente voor het Franstalig 

onderwijs in de faciliteitengemeenten? 
 
4. Welke bedragen werden er uitgekeerd aan werkings- en uitrustingssubsidies? 
 
5. Wat is de kostprijs per leerling in het lager en het middelbaar onderwijs voor de periode 2008-

2009 ? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 16 van 10 oktober 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
1. De leerlingengegevens in onderstaande tabel zijn gemaakt aan de hand van de 

leerlingentellingen van de eerste schooldag van oktober 08. Het gaat om niet-geverifieerde 
leerlingengegevens.  

 
BASISONDERWIJS 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
SECUNDAIR ONDERWIJS 
 
Franstalige afdelingen van het secundair onderwijs: 

 
 
 
 

 
2.  Het gaat in onderstaande tabellen over niet-geverifieerde gegevens van de telling van de eerste 

schooldag van oktober 2008. Voor het basisonderwijs is van één school van Wemmel de 
leerlingentelling van september gebruikt, omdat de gegevens van oktober nog niet correct 
verwerkt zijn.   
 
BASISONDERWIJS 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  

Aantal lln 
1/okt/08 Gemeente 

145 DROGENBOS 
282 KRAAINEM 
188 LINKEBEEK 
187 RONSE 
619 SINT-GENESIUS-RODE 
612 WEMMEL 
729 WEZEMBEEK-OPPEM 

2762  

Aantal lln 
1/okt/08 Gemeente 

133 RONSE 
133  

Aantal lln 
1/okt/08 Gemeente 

233 DROGENBOS 
253 KRAAINEM 
185 LINKEBEEK 

2503 RONSE 
1087 SINT-GENESIUS-RODE 
1218 WEMMEL 

533 WEZEMBEEK-OPPEM 
6012  
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SECUNDAIR ONDERWIJS 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
 

3. De som van de weddesubsidies per gemeente voor het Franstalig onderwijs in de faciliteiten 
heeft enkel betrekking op de maand september 2008. Dit zijn de enige loongegevens van het 
schooljaar 2008-2009 die ter beschikking zijn.  
De loonkost wordt berekend door een bepaald percentage toe te passen op de brutowedde. Het 
aandeel van de bruto lonen bedraagt 86,9% ten opzichte van de totaliteiten van de 
looncomponenten.  
Deze loonkost wordt uitgedrukt in euro.  

 
Gemeente September 2008 
DROGENBOS 49.593
KRAAINEM 68.280
LINKEBEEK 55.342
SINT-GENESIUS-RODE 165.854
WEMMEL 132.579
WEZEMBEEK-OPPEM 178.407
 650.055

 
4. Er zijn nog geen toelagen voor werking of uitrusting betaald dit schooljaar. 

 
5. De kostprijs per leerling wordt steeds berekend per begrotingsjaar.  

Kostprijs per leerling per begrotingsjaar in Euro: 
 

 2008 
Basisonderwijs - gewoon 4.239,4
Basisonderwijs - buitengewoon 12.411,4
Secundair onderwijs - gewoon 7.572,4
Secundair onderwijs - buitengewoon 16.658,1

 
Hierbij merk ik op dat dit een gemiddelde kostprijs per leerling is voor het hele Vlaamse 
onderwijs. Voor de faciliteitenscholen is er geen aparte kostprijsberekening per leerling 
beschikbaar.  

Aantal lln 
1/okt/08 Gemeente 

1265 RONSE 
533 SINT-GENESIUS-RODE 
393 WEMMEL 

1021 WEZEMBEEK-OPPEM 
3212  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 17 
van 10 oktober 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Leerlingencijfers gemeenschappen   -   Telling 
 
In zijn antwoord op schriftelijke vraag nr. 307 (Websitebulletin publicatiedatum 29-09-2008) van 
collega Kris Van Dijck over de telling van de leerlingencijfers door de gemeenschappen, legt de 
minister uit dat het hoge aantal leerlingen dat in de tellingen voor 2007 van de Vlaamse Gemeenschap 
werd geschrapt, het gevolg is van het feit dat het leerlingen betrof van twaalf centra voor deeltijdse 
vorming, die niet onder de begrippen onderwijs en onderwijsinstelling vallen. De minister voegde 
eraan toe dat in 2006 deze leerlingen niet werden opgenomen in het bestand. 
 
1. Ik stel evenwel vast dat in de overzichtstabel van correcties door het Rekenhof ook in 2004 een 

hoog aantal leerlingen uit de tellingen werd verwijderd, namelijk 222. 
 

Kan de minister verduidelijken wat toen de reden van die uitschieter was? 
 

2. Ik merk overigens ook een weliswaar klein verschil tussen de gecorrigeerde aantallen voor 2005 
en 2006 die de minister aan de heer Van Dijck heeft verstrekt, en de cijfers die hij voor beide jaren 
bezorgde in antwoord op mijn schriftelijke vraag nr. 101 van 14 februari 2007 (Websitebulletin 
publicatiedatum 23-03-2007). 

 
Bestaat daar een verklaring voor? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 17 van 10 oktober 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
1. Leerlingen van het buitengewoon onderwijs, type-5 (met onder meer de ziekenhuisscholen) 

kunnen tegelijk regelmatig ingeschreven zijn in een school voor gewoon onderwijs en een school 
voor buitengewoon onderwijs. Bij de aanmaak van het leerlingenbestand vraag het Rekenhof om 
deze leerlingen slechts één keer door te geven. Door een vergissing zijn er in 2004 213 leerlingen 
van de type-5 scholen twee keer opgenomen in het bestand.  
Het Rekenhof voert ook een controle uit op leerlingen die voorkomen in de bestanden van de twee 
gemeenschappen. In 2004 heeft het Rekenhof op die manier vastgesteld dat er negen leerlingen ten 
onrechte in het bestand van de Vlaamse Gemeenschap werden opgenomen. Het gaat om leerlingen 
die op 30 januari 2004 regelmatig ingeschreven waren in een school in de Franse Gemeenschap.  

 
2. In het antwoord op de schriftelijke vraag nr. 101 (14 februari 2007) kan het antwoord op de vraag 

teruggevonden worden. Er werd in 2005 gestart met 828.790 leerlingen die werden doorgegeven 
aan het Rekenhof door de administratie. Door de controles en correcties door het Rekenhof komt 
men tot een gecorrigeerd aantal van 828.744 leerlingen in 2005. Dit laatste aantal is zowel in het 
antwoord op SV nr. 101 (14 februari 2007) als SV nr. 307 (27 juni 2008) opgenomen als 
gecorrigeerd aantal leerlingen. De verklaring voor 2006 is analoog.  

 
 2005 2006 
Initieel doorgegeven 828.790 828.749 
Gecorrigeerd na controle 
door het Rekenhof 

828.744 828.738 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 18 
van 10 oktober 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Leerlingen uit Waalse faciliteitengemeenten   -   Basisschool Komen 
 
In zijn antwoord op schriftelijke vraag nr. 271 (Websitebulletin publicatiedatum 15-07-2008) deelt de 
minister mee hoeveel kinderen uit de Waalse gemeenten met taalfaciliteiten voor Nederlandstaligen, 
ingeschreven waren in scholen in Vlaanderen voor het schooljaar 2007-2008. 
 
1. Bestaan er ter zake ook al gegevens voor dit schooljaar? 
 
2. Kan de minister tevens preciseren wat het aandeel daarin is van de Vlaamse school “Taalkoffer” in 

Komen? 
 
3. Is de minister overigens op de hoogte van de meerkosten van 50.000 euro die de 

vernieuwingswerken aan Huize Robrecht, waar de school gevestigd is, met zich hebben 
meegebracht en van de problemen die daar het gevolg van zijn voor het Komitee voor 
Nederlandstalig Onderwijs en Kultuur in het Komense? 

 
Werd er ter zake enig initiatief genomen om de vereniging te helpen? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 18 van 10 oktober 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
1. In onderstaand overzicht worden de leerlingenaantallen weergegeven per onderwijsniveau en 

opgesplitst volgens de woonplaats van de leerling. Om de vergelijking te kunnen maken, werden 
de gegevens van dezelfde leerlingentellingen opgenomen, die van de eerste drie schooldagen van 
september. Het gaat om niet-geverifieerde leerlingengegevens die worden opgevraagd in het kader 
van de procedure voor de leerplichtcontrole en kleuterparticipatie.  

  
sept/07 sept/08 Niveau* NISCODE fusiegemeente 
28 35 1 51019 Vloesberg 
44 45 2 51019 Vloesberg 
49 58 3 51019 Vloesberg 
169 176 1 54007 Moeskroen 
262 261 2 54007 Moeskroen 
174 176 3 54007 Moeskroen 
108 111 1 54010 Komen-Waasten 
169 162 2 54010 Komen-Waasten 
174 173 3 54010 Komen-Waasten 
125 120** 1 55010 Edingen 
188 197** 2 55010 Edingen 
107 121 3 55010 Edingen 

 
(*) 

 
 
 

(**) Omdat van één school de leerlingengegevens van de telling van september onvolledig waren, 
werd voor deze school het leerlingenbestand van teldag 1 oktober 2008 gebruikt.  

 
Uit de tabel hierboven blijkt dat er aan het begin van het schooljaar 2007-2008 in totaal 1597 
leerlingen die wonen in één van de Waalse faciliteitengemeenten, zijn ingeschreven in een door de 
Vlaamse overheid gesubsidieerde of gefinancierde Nederlandstalige school. Aan het begin van het 
schooljaar 2008-2009 waren dat in totaal 1635 leerlingen. Er is dus een lichte stijging (2,4%) 
merkbaar. 
 

2. De school in Komen heeft voor de leerlingentelling van september 2008 in totaal 28 leerlingen 
doorgegeven die uit een Waalse gemeente met taalfaciliteiten afkomstig zijn, waarvan 20 voor het 
niveau kleuteronderwijs en 8 niveau lager.  

 
3. Ik ben op de hoogte van het feit dat het gebouw waar de school gevestigd eigendom is van de vzw 

Komitee voor Nederlandstalig onderwijs en Kultuur in het Komense. Het schoolbestuur, zijnde de 
scholengroep Mandel en Leie van het Gemeenschapsonderwijs, betaalt de vzw een contractueel 
bedongen bedrag uit de werkingsmiddelen, waarmee een aantal beheerskosten voor dit gebouw 
worden betaald. Er is me geen formele vraag voorgelegd om tussen te komen in investeringen aan 
dat gebouw. Investeringsmiddelen zijn in regel slechts mogelijk indien het schoolbestuur zelf 

1 niveau kleuteronderwijs 
2 niveau lager onderwijs 
3 niveau secundair onderwijs 
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eigenaar is of een zakelijk recht heeft op het goed van ten minste 30 jaar. In voorliggend geval 
gaat het om een zuivere huurovereenkomst. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 23 
van 16 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Bouwsector   -   Lokale tewerkstellingsinitiatieven 
 
Zoals bekend, kampt de bouwsector sinds een aantal jaar met een gebrek aan technisch geschoolde 
arbeidskrachten.  Naast de inspanningen van de Vlaamse overheid om meer mensen naar een baan in 
de bouw toe te leiden, werden de afgelopen jaren ook enkele lokale initiatieven opgezet.  Zo werd in 
Antwerpen in september 2001 de zogenaamde “Bouwpool” opgestart met de bedoeling 
werkzoekenden te begeleiden bij een opleidingstraject bij een bouwbedrijf.   
 
De resultaten bewijzen dat de aanpak werkt. Van de 2.800 werklozen kregen 1.286 de afgelopen zeven 
jaar een opleiding en 1.030 vonden uiteindelijk een job in de bouw.  Ondertussen werd in Gent onder 
de naam “Bouwbaan” gestart met een gelijkaardig initiatief en in Kortrijk werd “Bouwkan” opgericht.   
 
Ook de minister liet zich positief uit over dit concept.  In zijn Beleidsbrief Werk 2008 noemde hij de 
Bouwpool de motor van het jeugdwerkloosheidsplan in Antwerpen en een manier om Maatschappelijk 
Verantwoord Ondernemen ook op de lokale agenda te zetten. 
 
Volgens enkele persberichten heeft de bevoegde Antwerpse schepen het project stopgezet sinds 
september 2008.  De schepen argumenteert dat “de begeleiding van werkzoekenden een opdracht is 
voor de VDAB en dat het niet verstandig is geld te pompen in zaken waarvoor iemand anders 
verantwoordelijk is”. De sector reageert ontgoocheld en voelt zich buitenspel gezet. 
 
1. Volgt de minister de motivering om de “Bouwpool” stop te zetten? Hoe staat de minister hier 

tegenover?  
 
2. Hoe kan de VDAB het wegvallen van dit initiatief opvangen en kan/zal de aanpak van de 

Bouwpool op een andere manier worden voortgezet? Hoe denkt de minister de doelstellingen van 
het project alsnog te bereiken? 

 
3. Zowel vakbonden als werkgevers hebben ter zake heel wat expertise opgebouwd. 
 

Hoe denkt de minister deze ervaring en kennis alsnog aan te wenden? 
 
4. Het concept van de “Bouwpool” werd in andere steden en provincies overgenomen. 
 

Kan de minister hier een stand van zaken geven? Beschikt de minister ter zake over 
cijfermateriaal? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 23 van 16 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Antwoord op vraag 1,2 en 3: 
 
De Bouwpool-projecten zijn ontstaan uit een goede regionale samenwerking met gerichte acties i.f.v. 
de knelpunten in de bouwsector. De VDAB, het Fonds voor Vakopleiding in de Bouw (FVB) en de 
Lokale Overheden (stad, gemeente, …) werkten hiervoor samen. 
Een evaluatie van de bouwpools toonde aan dat de gerichte aanpak voor toeleiding goede 
tewerkstellingsresultaten oplevert en dit in het bijzonder voor jongeren. Steeds meer gemeenten/steden 
wensten een bouwpool op te starten. Wanneer we echter hiertegenover de inspanningen afzetten, 
stellen we vast dat ze arbeidsintensief en duur zijn. 
De spreiding van de inspanningen maakte een efficiënte inzet van de middelen steeds moeilijker.  
 
Daarom werd samen met het FVB bekeken om een meer efficiënte inzet van de middelen te realiseren. 
De VDAB en het FVB hebben het initiatief genomen om een uniforme aanpak voor jongeren in 
Vlaanderen uit te werken. Het proefproject sectorale arbeidsbemiddeling i.s.m. het FVB, dat kadert in 
het jeugdwerkplan van de VDAB, voorziet een intensieve begeleiding voor 350 jongeren met een 
aspiratie in de bouwsector. Zij worden toegeleid door VDAB en opgenomen in sectorspecifieke 
begeleiding, uitgevoerd door het FVB. Het gaat om jongeren die voldoende arbeidsmarktrijp zijn en 
beschikken over de basisvaardigheden om een job in de bouwsector uit te voeren, maar de kennis of 
ervaring missen om de juiste weg naar een job in de bouw te vinden. Dit proefproject ging van start op 
1 mei 2008 en loopt verder tot eind 2009. 
 
Deze afspraak tussen de VDAB en het FVB belet evenwel niet dat andere partners met het FVB en de 
VDAB verder bouwen op deze basissamenwerking. 
 
Concreet voor Antwerpen komt er als alternatief voor het Bouwpoolproject een nieuw project rond het 
‘Masterplan Mobiliteit Antwerpen’. Gezien de omvang en de duur van de werken i.h.k.v. het 
‘Masterplan’ zijn er grote opportuniteiten naar bijkomende tewerkstelling specifiek voor kansen-
groepen. De lokale overheid wil via een gezamenlijke aanpak, inspanningen leveren om openstaande 
vacatures zo optimaal mogelijk en in samenwerking in te vullen. Hiervoor werd in 2007 een 
samenwerkingsovereenkomst ondertekend tussen VDAB en de stad Antwerpen. Beiden wensen de 
huidige en de toekomstige vraag aan jobs zo goed mogelijk in te vullen en te anticiperen door een 
planmatige aanpak met alle relevante partners. Hierbij zal beroep gedaan worden op bestaande 
samenwerkingsverbanden en netwerken op het terrein. Door de koppeling van een tijdelijk ‘Jobcenter’ 
aan een ‘tijdelijk opleidingscentrum op de werf’ zou de mogelijkheid geschapen worden om op een 
efficiënte manier vraag en aanbod te matchen. 
De knowhow en de expertise die tot nu toe werd opgebouwd kunnen dus probleemloos meegenomen 
en geïntegreerd worden in dit nieuwe project. 
 
Antwoord op vraag 4: 
 
- Bouwpool Limburg : 659 oriëteringsgesprekken met 210 werkzoekenden aan de slag 
- Bouwbaan Oost-Vlaanderen : 1356 oriënteringsgesprekken met 320 werkzoekenden aan de slag 
- Bouwtroef Mechelen : 37 oriënteringsgesprekken met 7 werkzoekenden aan de slag 
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- Bouwkan Kortrijk : 220 oriënteringsgesprekken met 63 werkzoekenden aan de slag 
- Over Bouwkan Roeselare zijn er momenteel nog geen gegevens bekend. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 25 
van 16 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Individuele beroepsopleiding   -   Vakbondskritiek 
 
Volgens ACV Limburg maken werkgevers misbruik van de Individuele Beroepsopleiding (IBO). De 
maatregel is bedoeld om werkzoekenden zonder aangepast diploma op een goedkope manier een 
opleiding te geven op maat van het bedrijf. Maar volgens de vakbond gebruiken de bedrijven de 
maatregel vooral als subsidie om op een goedkope manier hogeropgeleiden voor een periode tewerk te 
stellen. Ook het feit dat bijna twee op drie betrokkenen op vraag van de werkgevers in een IBO stapte, 
is de vakbond een doorn in het oog. 
 
Unizo weerlegt de kritiek en stelt dat een IBO-contract pas zonder schadevergoeding kan worden 
verbroken als ook de VDAB akkoord gaat.  Bovendien worden misbruiken uitgesloten door de 
verplichting om een IBO’er na de opleiding een contract van onbepaalde duur aan te bieden. 
 
Beide partijen zijn het er wel over eens dat de IBO een goede maatregel is en menen dat misbruiken 
moeten worden aangepakt. 
 
1. Kloppen de cijfers waarop ACV Limburg zich baseert? Is de minister op de hoogte van misbruik 

of tonen deze cijfers juist aan dat de maatregel meer bekend geraakt bij de werkgevers? Hoe staat 
de minister tegenover de kritiek?   

 
2. Indien er effectief sprake is van misbruik, hoe denkt de minister dit tegen te gaan en acht hij 

desgevallend bijsturing van de maatregel nodig? 
 
3. Volgens de vakbond zou nog te weinig een evaluatiegesprek plaatsvinden. 
 

Klopt dit en zo ja, hoe denkt de minister het afsluitende evaluatiegesprek alsnog afdwingbaar te 
maken? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 25 van 16 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. In de periode 2006-2008 zijn in de provincie Limburg 7560 werkzoekenden met een IBO gestart. 

ACV Limburg baseert zich op de antwoorden van 108 ex-cursisten uit die periode die aan de 
enquête over Individuele Beroepsopleiding hebben meegewerkt. Vandaar dat de conclusies met de 
nodige omzichtigheid behandeld moeten worden. 
 
De Studiedienst van de VDAB geeft volgende indeling naar studieniveau voor de 7560 
werkzoekenden die in de periode januari 2006 - mei 2008 een IBO zijn gestart in de provincie 
Limburg: 

- laaggeschoold: 43% 
- middengeschoold: 46% 
- hoger niet universitair geschoold: 9% 
- universitair geschoold: 2% 

 
De scholingsgraad van de werkzoekende is geen criterium om een IBO te weigeren of toe te staan. 
Het inhoudelijke criterium hiervoor is de vaststelling van een verschil tussen de voor de vacature 
gevraagde competenties en de competenties waarover de werkzoekende beschikt. Dit wordt 
nagegaan aan de hand van een competentierapport.  
De ontbrekende competenties zullen het individuele opleidingsplan bepalen, en de duurtijd van de 
IBO.  
 
IBO’s zijn inderdaad steeds gekoppeld aan een specifieke vacature. Dat 2/3 van de IBO’s dan 
voortvloeien uit sollicitatiegesprekken waarbij een te belangrijke competentiekloof is vastgesteld, 
is niet abnormaal. Maar ook in dergelijke situaties wordt steeds gestart met het vaststellen van de 
competentiekloof tussen de voor de job vereiste competenties en de aanwezige capaciteiten bij de 
werkzoekende kandidaat.  
 

2. Ik heb geen aanwijzingen dat er sprake is van misbruik van de Individuele Beroepsopleiding. Een 
consequent toepassen van de competentiebenadering staat immers garant voor een kwaliteitsvolle 
IBO. 

 
3. Voor elke IBO plant de VDAB minimaal 3 contacten:  

- bij de start voor de ondertekening van de contracten 
- na één maand om de voortgang van de opleiding te bespreken en indien nodig bij te sturen 
- naar het einde van de opleiding met het oog op de arbeidsovereenkomst.  

 
Uit de opvolggegevens van de VDAB voor Limburg blijkt niet dat hierrond zou tekortgeschoten 
worden: per IBO worden gemiddeld 3,5 contacten geregistreerd. 
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STEVEN VANACKERE, 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, 

 VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 334 
van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Automatische toekenning van rechten   -   Stand van zaken 
 
Het regeerakkoord 2004-2009 “Vertrouwen geven, verantwoordelijkheid nemen” stelt dat Vlaanderen 
op het vlak van armoedebestrijding en sociale cohesie bij de top vijf van de EU-regio’s moet behoren.  
 
Om deze doelstelling te behalen, engageert de Vlaamse Regering zich om onder meer werk te maken 
van een zo ruim mogelijke automatische toekenning van rechten. Onder de noemer “(Kans)armoede 
bestrijden” is het regeerakkoord immers zeer duidelijk: “We maken werk van een zo ruim mogelijke 
automatische toekenning van rechten en maken daarover afspraken met onder meer de Vlaamse en de 
federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de verschillende welzijnsactoren.” Deze 
aangelegenheid raakt dus meerdere beleidsdomeinen aan. 
 
1. Welke rechten worden er in het kader van bovenvermelde doelstelling automatisch toegekend voor 

het (de) beleidsdomein(en) waarvoor de minister verantwoordelijk is? Graag een overzicht van de 
realisaties op dit vlak sinds 2004 en van de automatische toekenningen die eventueel voordien al 
bestonden. 

 
2. Heeft de minister, in het kader van het uitvoeren van bovenvermeld engagement, afspraken 

gemaakt met de Vlaamse en federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de 
verschillende welzijnsactoren? Zo ja, welke afspraken zijn er gemaakt? Zo neen, waarom niet? 

 
3. Voorziet de minister nog in verdere initiatieven om bovenvermelde doelstelling te halen? Zo ja, 

welke? Zo neen, waarom niet? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers: Peeters (vraag nr. 115), Van Mechelen (nr. 217),  

Vandenbroucke (nr. 398), Anciaux (nr. 196), Bourgeois (nr. 176), Keulen (nr. 245), Van Brempt 
(nr. 272), Vanackere (nr. 334), Crevits (nr. 978) en Ceysens (nr. 121). 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 334 van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Dit gecoördineerd deelantwoord bevat de antwoorden van minister-president Kris Peeters, van de 
viceminister-president van de Vlaamse Regering Dirk Van Mechelen, tevens Vlaams minister van 
Financiën, Begroting en Ruimtelijke Ordening, van Steven Vanackere, Vlaams minister van Welzijn, 
Volksgezondheid en Gezin, tevens coördinerend minister voor het Vlaams armoedebestrijdingsbeleid en 
van Marino Keulen, Vlaams minister van Binnenlands Bestuur, Stedenbeleid, Inburgering en Wonen. 
Voor de ontbrekende antwoorden wordt een aanvullend antwoord bezorgd. 
 
1. De minister-president en minister van Institutionele Hervormingen, Bestuurszaken, 

Buitenlands Beleid, Media, Toerisme, Havens, Landbouw, Zeevisserij en Plattelandsbeleid  
verwijst voor het beleidsdomein Toerisme naar het Steunpunt Vakantieparticipatie dat voorziet 
in een vakantieaanbod voor personen in armoede. Het Steunpunt Vakantieparticipatie werkt 
hiervoor samen met lidorganisaties (welzijnschakels, openbare centra voor maatschappelijk 
welzijn (OCMW),...) die de vakantiegangers selecteren en begeleiden. De lidorganisaties 
selecteren de deelnemers onder andere op basis van de Europese armoedegrens en de 
kansarmoede-criteria van Kind en Gezin. De toekenning van rechten gebeurt bijgevolg op het 
niveau van de lidorganisaties en niet op het niveau van Toerisme Vlaanderen. 

 
 De minister van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin heeft recent een ontwerp van decreet 

ingediend bij het Vlaams Parlement. Dit ontwerp zet een belangrijke stap in de realisatie van de 
automatische toekenning van rechten voor de Vlaamse zorgverzekering. Het principe van 
automatische rechtsverkrijging voor tenlastenemingen wordt ingeschreven. De aanvang van de 
tenlasteneming zal vanaf 1 januari 2009 niet meer afhankelijk zijn van de datum waarop een 
zorgbehoevende een aanvraagformulier indient. Een uitkering zal ook mogelijk worden, 
desgevallend retro-actief, met ingang van de datum waarop de zorgbehoevendheid of het verblijf 
werd vastgesteld op basis van een attest. 

 
 Door gegevensuitwisseling tussen het Vlaams Agentschap voor Personen met een Handicap 

(VAPH) en De Lijn, krijgt wie ingeschreven is bij het VAPH én in Vlaanderen woont, 
automatisch een gratis netabonnement van De Lijn thuis toegestuurd.  

 
 Binnen het beleidsdomein Welzijn en Gezin worden er maar weinig rechten individueel 

toegekend. Een groot stuk van de beleidsuitvoering bestaat in het erkennen en subsidiëren van 
een kwalitatief en breed netwerk van welzijnsvoorzieningen, die de vraagstellers rechtstreeks te 
woord staan en helpen bij het uitoefenen van hun rechten. 

 
 Om de toekenning van rechten zo vlot mogelijk te laten verlopen, heb ik tijdens deze legislatuur 

de rechtenverkenner uitgewerkt en gepromoot. Deze digitale toepassing bundelt informatie over 
sociale voordelen en tegemoetkomingen op federaal, Vlaams, provinciaal en gemeentelijk 
niveau. De rechten kunnen worden doorzocht op thema, doelgroep of via een persoonlijk profiel. 
De website (http://www.rechtenverkenner.be) kwam tot stand in samenwerking met de 
provincies, de Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten, Samenlevingsopbouw 
Vlaanderen en het Vlaams Netwerk van verenigingen waar armen het woord nemen. De website 
werd tijdens deze legislatuur voorgesteld aan het grote publiek en is ook gericht gepromoot bij 
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de verenigingen waar armen het woord nemen. Er werd ook aandacht besteed aan de 
kwalitatieve uitbouw van de rechtenverkenner. 

 
 Volgens de minister van Financiën, Begroting en Ruimtelijke Ordening bevat de Vlaamse 

fiscale regelgeving een aantal maatregelen die rechtstreeks of onrechtstreeks te maken hebben 
met armoedebestrijding en sociale cohesie.  

 
 Hierna volgen enkele voorbeelden voor de volgende belastingen en heffingen :  
 

• de personenbelasting 
• de successierechten 
• de onroerende voorheffing 
• de registratierechten 

 
1) De personenbelasting 
 
Sinds 2007 is de Vlaamse forfaitaire vermindering van de personenbelasting voor veel mensen 
voelbaar geworden.  
 
Iedere natuurlijke persoon, inwoner van het Vlaams Gewest, geniet vanaf aanslagjaar 2008 een 
vermindering van de personenbelasting indien hij of zij aan de volgende voorwaarden voldoet:  

 
- hij of zij is overeenkomstig artikel 3 van het Wetboek van de Inkomstenbelastingen 1992 aan 

de personenbelasting onderworpen; 
- hij of zij is in het desbetreffende aanslagjaar belastbaar in een gemeente die deel uitmaakt van 

het Vlaamse Gewest; 
- hij of zij heeft een activiteitsinkomen van ten minste 5.500 euro en ten hoogste 22.250 euro. 

Voor het aanslagjaar 2009 wordt dit laatste bedrag opgetrokken tot 23.000 euro.  
 

De Vlaamse forfaitaire belastingvermindering bedraagt 125 euro en werd – via de 
bedrijfsvoorheffing – al toegekend in 2007. Hiertoe werden de nodige afspraken gemaakt met de 
Federale Overheidsdienst Financiën. Inmiddels werd voor 2008 (aanslagjaar 2009)  de 
forfaitaire vermindering opgetrokken tot 200 euro. In 2009 (aanslagjaar 2010) zal de vrijstelling 
250 euro bedragen en zal ze toegekend worden aan elke werkende Vlaming die een 
activiteitsinkomen van minstens van 5.500 euro behaalt. Voor de laagstverdienende werkende 
Vlamingen zal de belastingvermindering zelfs tot 300 euro worden opgetrokken. 
 
Met deze maatregel voert de Vlaamse Regering de in het regeerakkoord 2004–2009 
aangekondigde lastenverlaging op arbeid door. Door mensen te stimuleren beroepsactief te 
worden of te blijven wordt immers de werkloosheidsval bestreden en wordt de globale 
activiteitsgraad in het Vlaams Gewest opgetrokken. Dit is noodzakelijk om ons systeem van 
sociale zekerheid overeind te houden, rekening houdend met de kosten van de vergrijzing die in 
de periode 2010-2030 aanzienlijk zullen toenemen.  
 
Wanneer een belastingplichtige de vermindering niet of niet helemaal via de bedrijfsvoorheffing 
heeft verkregen, zal hij of zij die vermindering via de eindafrekening van de personenbelasting 
ontvangen. De rechthebbende belastingplichtige zelf hoeft daarvoor geen formaliteiten te 
vervullen, de korting wordt automatisch toegekend.   
 
2) De successierechten 
 
Ook inzake de successierechten heeft de Vlaamse Regering in 2007 een belangrijke wijziging 
vanuit een sociale bekommernis geïntroduceerd. Vanaf 1 januari 2007 moet de langstlevende 
partner immers niet langer successierechten betalen op de waarde van de gezinswoning. Het kan 
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gaan om de echtgenoot of echtgenote van de overledene, of om de partner met wie de 
overledene een samenlevingscontract had afgesloten. Ook de persoon die op de dag van het 
openvallen van de nalatenschap, ten minste drie jaar ononderbroken met de erflater 
samenwoonde en er een gemeenschappelijke huishouding mee voerde, komt voor deze 
vrijstelling in aanmerking.  
 
Het bezit van een eigen woning is een belangrijke vorm van sociale bescherming. Deze fiscale 
maatregel voorkomt drama’s waarbij de langstlevende partner gedwongen werd de 
gezinswoning te verlaten en te verkopen, enkel en alleen om de successierechten te kunnen 
betalen.  
 
 
Naast deze belangrijke innovatie bestaan er nog sociale correcties op de berekening van de 
successierechten, een aantal daarvan nog daterend van vóór 2004 :  

 
• de vermindering voor kleine nalatenschappen ( artikel 56 Wb. Succ. )  
• de vermindering voor kinderen die de leeftijd van 21 jaar nog niet hebben bereikt , en de 

daaruit voortvloeiende vermindering voor de ouder van die kinderen (artikel 56 Wb Succ) 
• de vermindering in voordeel van gehandicapte erfopvolgers ( artikel 54 Wb.Succ.).  

 
 

3) De onroerende voorheffing  
 
Het gewone tarief van de onroerende voorheffing bedraagt 2,5% van het KI voor onroerende 
goederen gelegen in het Vlaamse Gewest.  
 
Voor een sociale woning geldt het basistarief van 1,6 % in plaats van 2,5 %.De woning moet 
verhuurd of onderverhuurd zijn aan een persoon van wie het inkomen een bepaalde grens niet te 
boven gaat en dit tegen een huurprijs die rekening houdt met het inkomen en de gezinstoestand 
van de kandidaat-huurder. Een huurder van een sociale huisvestingsmaatschappij (SHM) dient 
geen aanvraag te doen voor een vermindering. De verminderingen worden rechtstreeks met de 
SHM geregeld. De SHM moet haar huurders inlichten over het bedrag van de vermindering en 
deze in mindering brengen van de huurlast. Aan de hand van het rijksregisternummer 
onderzoekt het agentschap Vlaamse Belastingdienst op eigen initiatief, elk jaar opnieuw, of 
vermindering kan worden toegekend. 
 
Daarnaast worden volgende sociale correcties toegepast op de berekening van de onroerende 
voorheffing:   

 
• De eigenaar van een bescheiden woning kan onder bepaalde voorwaarden een vermindering 

van 25% van de onroerende voorheffing genieten. Om recht te hebben op deze vermindering, 
mag het niet-geïndexeerde kadastraal inkomen van alle onroerende goederen die de 
belastingplichtige in het Vlaamse Gewest bezit, niet meer bedragen dan 745 euro. 

 
• Er kan ook een vermindering van de onroerende voorheffing verleend worden voor de woning 

waarin op 1 januari van het aanslagjaar minstens 2 kinderbijslaggerechtigde kinderen hun 
officiële woonplaats hebben volgens het bevolkingsregister. Ze behoort tot de categorie van de 
automatische verminderingen die zonder aanvraag op het aanslagbiljet worden verrekend.  

 
• Voor de woning waarin een gehandicapte persoon op 1 januari van het aanslagjaar zijn 

officiële woonplaats heeft volgens het bevolkingsregister wordt automatisch een bijkomende 
vermindering toegekend op het aanslagbiljet van de belastingplichtige. 
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Reeds van bij de overname van de inning van de onroerende voorheffing van de federale 
overheid in 1999 wordt er door de Vlaamse administratie gewerkt met een automatische 
toekenning van de meeste verminderingen. Aan het toekennen van deze verminderingen zijn 
verschillende voorwaarden verbonden, die door de administratie automatisch getoetst worden 
via externe bronnen (bvb. het rijksregister der natuurlijke personen, het kadaster, de 
kruispuntbank van de sociale zekerheid). 
 
Vóór 1999 moet de belastingplichtige zelf deze verminderingen aanvragen, zoniet werd de 
vermindering niet toegekend. Dankzij de automatische toekenning en controle door de Vlaamse 
fiscale administratie wordt aan een bijkomende groep van 200.000 belastingplichtigen een 
korting verleend, terwijl deze voordien de vermindering niet kregen, bij gebreke aan een 
aanvraag. Omgekeerd werden van ca 100.000 belastingplichtigen de vermindering ingetrokken 
omdat na controle bleek dat zij onterecht nog genoten van een voordien verleende vermindering. 
 
 4) Registratierechten  
 
 Ook inzake de registratierechten werden er belangrijke verminderingen in het leven 
geroepen.  
 
De bekendste daarvan is het ‘klein beschrijf’ voor bescheiden woningen. Normaal betaalt de 
koper 10 % registratierechten op de (ver)koopsom van het onroerend goed. Wie echter een 
bescheiden woning koopt en aan een aantal andere voorwaarden voldoet, betaalt maar 5 % 
registratierechten. Volledig automatisch wordt deze vermindering echter niet toegekend. Er 
moet door de koper voldaan worden aan volgende voorwaarden: 
• aan de akte moet een uittreksel uit de kadastrale legger worden gehecht; 
• in de akte moet om de toepassing worden gevraagd en verklaard worden dat aan de 

toepassingsvoorwaarden is voldaan. 
 

Er bestaat ook een bijzonder verlaagd tarief van 1,50 procent voor verkopen door sociale 
huisvestingsmaatschappijen aan met regeringspremie begunstigde kopers.  
 
Wie bovendien een huis of bouwgrond aankoopt en op dat moment geen ander tot bewoning 
bestemd onroerend goed bezit, moet geen registratierechten betalen op de eerste 15.000 euro van 
de aankoopsom, het zogenaamd ‘abattement’. Ook voor dit voordeel geldt de voorwaarde dat 
een verklaring moet worden opgenomen waarbij wordt bevestigd dat alle voorwaarden, onder 
meer de bewoningsverplichting, zijn vervuld. 
 
Deze maatregelen zijn niet specifiek gericht naar de kansarmen, maar ruimer, naar de talrijke 
jonge gezinnen, op zoek naar een betaalbare eigen woning. Maar omdat het bezit van een eigen 
woning een belangrijke vorm van sociale bescherming is, heeft de Vlaamse Regering de 
voorbije jaren een hele reeks fiscale maatregelen genomen die de fiscale drempel bij het 
verwerven van een eigen woning verlagen.  
 
Binnen het beleidsdomein ruimtelijke ordening is een automatische toekenning van rechten 
nauwelijks of niet aan de orde, laat staan automatische toekenning van rechten met het oog op 
armoedebestrijding. 
De klassieke onderdelen van het ruimtelijke ordeningsbeleid zijn de planning, het 
vergunningenbeleid en de handhaving. 
De plannen worden door de overheid opgemaakt vanuit een afweging van de ruimtebehoeften 
van de verschillende maatschappelijke activiteiten. In de stedenbouwkundige voorschriften 
worden rechten en plichten van ruimtegebruikers vastgelegd. Hier is uiteraard geen 
automatische toekenning van rechten aan de orde, dit behoort gewoon tot de regelgevende 
bevoegdheid van de overheid met de gewenste ruimtelijke ontwikkeling als doelstelling. 
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Het vergunningenbeleid is gebaseerd op een systeem van aanvragen. Het is uiteraard de 
particulier die een woning wil bouwen, het opstartende bedrijf, de landbouwer enz. die het 
initiatief neemt voor een bouwproject, een automatische toekenning van rechten is hier niet aan 
de orde. In de voorbije jaren werden heel wat inspanningen gedaan om de procedures te 
vereenvoudigen en de doorlooptijd te verkorten. Daarnaast zijn een reeks werken vrijgesteld van 
vergunning. Tenslotte is het de bedoeling om met de decreetswijziging ruimtelijke ordening, die 
in voorbereiding is, voor een aantal werken de meldingsplicht te kunnen invoeren in plaats van 
een vergunningsplicht.  Bij het uitvoeren van werken die vrijgesteld zijn van vergunning, of 
slechts meldingsplichtig zijn, hoeft de burger geen aanvraag meer te doen, de werken kunnen  
worden uitgevoerd indien ze in overeenstemming zijn met de stedenbouwkundige voorschriften. 
De burger kan in dergelijk geval als het ware "automatisch" van de rechten genieten die de 
stedenbouwkundige voorschriften hem geven. Je kan dit met wat goede wil een "automatische 
toekenning van rechten" noemen, maar ook in dat geval blijft natuurlijk een initiatief van de 
burger de eerste stap, en is het uiteraard niet de bedoeling om zonder vraag van de burger 
bepaalde vergunningen of toelatingen te gaan toekennen.  De bewuste regelingen zijn ook niet 
doelgroepgericht maar gericht op alle rechtsonderhorigen die bepaalde werken met ruimtelijke 
impact willen uitvoeren, zodat je ook moeilijk een rechtstreeks verband kan leggen met 
armoedebestrijding. 
Het moge tenslotte duidelijk zijn dat in het handhavingsbeleid de vraag naar automatische 
toekenning van rechten helemaal niet aan de orde is, het gaat daar tenslotte over de beteugeling 
van overtredingen en niet over de toekenning van bepaalde, premies, voordelen, ondersteuning, 
toelatingen enz. 
Eén en ander betekent hoegenaamd niet dat we met de ruimtelijke ordening geen oog zouden 
hebben voor sociale cohesie en armoedebestrijding, integendeel. Het is dan wel op een 
onrechtstreekse of meer globale manier. 
Hierbij kan verwezen worden naar de doelstelling van de ruimtelijke ordening, verwoord in 
artikel 4 van het decreet van 18 mei 1999 houdende de organisatie van de ruimtelijke ordening. 
De ruimtelijke ordening wordt daar in het licht van een duurzame ruimtelijke ontwikkeling 
geplaatst, en zoals geweten benadrukken de meeste definities van duurzame ontwikkeling het 
gelijktijdig nastreven van economische, ecologische en sociale doelstellingen, en het verzoenen 
van die doelstellingen veeleer dan ze tegenover elkaar af te zetten. Dat er rekening moet 
gehouden worden met onder meer de sociale gevolgen van beslissingen wordt ook met zoveel 
woorden gezegd in het daarnet vermelde artikel 4 van het decreet ruimtelijke ordening. Het 
ruimtelijke ordeningsbeleid kent ook concrete voorbeelden daarvan. Bijvoorbeeld de bijdrage 
die ruimtelijke ordening levert om een antwoord te bieden op de vraag naar betaalbaar wonen. 
Door aanbodbeleid (bijv. de vrijgave van woonuitbreidingsgebieden bij de afbakening van 
stedelijke gebieden of in uitvoering van gemeentelijke ruimtelijke structuurplannen), door het 
nastreven van menging van woontypologieën met het oog op sociale mix, door het nastreven 
van kwalitatieve woonomgevingen, vervult ruimtelijke ordening een aantal voorwaarden om tot 
betaalbaar wonen te kunnen komen.  Menging van woontypologieën en kwalitatieve 
woonomgeving dragen overigens allicht ook bij aan de sociale cohesie. 
Samengevat: het ruimtelijke ordeningsbeleid levert tot op zekere hoogte een bijdrage aan 
armoedebestrijding en sociale cohesie, maar vooral indirect en niet specifiek via het automatisch 
toekennen van rechten. 
 
Wat het beleidsdomein van het onroerend erfgoed betreft lijken er geen noemenswaardige 
verbanden met armoedebestrijding en sociale cohesie.  Het onroerend erfgoedbeleid is 
objectgericht: het draait om het erfgoed zelf.  Je kan dus moeilijk van een doelgroepenbeleid 
gewagen of stellen dat het beleidsdomein een bijdrage kan leveren aan een specifiek 
doelgroepenbeleid.  Er gelden voor het overige gelijkaardige overwegingen als hierboven voor 
de planning, het vergunningenbeleid en het handhavingsbeleid inzake ruimtelijke ordening.  
Bescherming van onroerend erfgoed, of het nu gaat om individuele monumenten dan wel grotere 
gehelen zoals landschappen, gebeurt op initiatief van de overheid. De bescherming creëert 
rechten en plichten. Er ontstaat bijvoorbeeld recht op onderhoudspremies, maar die hangen 
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samen met werken waartoe de eigenaar het initiatief neemt. Ook in het handhavingsbeleid is er 
geen grondslag voor "automatische toekenning van rechten", laat staan met het oog op 
armoedebestrijding. 
Er zijn uiteraard wel de inspanningen voor wat je een "democratisering" in het erfgoedbeleid 
zou kunnen noemen, zoals de Open Monumentendagen en het organiseren van een Vlaamse 
Monumentenprijs. Dergelijke initiatieven hebben een sociale component, maar het verband is 
indirect. 
 

 De Vlaamse minister van Binnenlands Bestuur, Stedenbeleid, Inburgering en Wonen deelt 
mee dat wat betreft zijn bevoegdheden inzake binnenlandse aangelegenheden, stedenbeleid en 
inburgering er geen automatisch toegekende rechten bestaan en hieromtrent dus ook geen 
afspraken gemaakt zijn met andere actoren. Deze vraag is dus niet van toepassing op de 
bovenvermelde beleidsdomeinen die tot dit bevoegdheidsdomein behoren. 

 Binnen het beleidsdomein Wonen wordt momenteel nog geen enkele tegemoetkoming 
automatisch toegekend. De selectieve en gerichte toekenning van ondersteuningsmaatregelen 
impliceert immers dat een aantal voorwaarden worden vooropgesteld om in aanmerking te 
komen. Deze voorwaarden hebben onder meer betrekking op het inkomen, maar eveneens op de 
huidige woonsituatie en de woningkwaliteit. Om een recht automatisch te kunnen toekennen 
dient men over de actuele informatie te beschikken op persoonsniveau om de gestelde 
toekenningsvoorwaarden te kunnen verifiëren. De verdere uitbouw en operationalisering van de 
Kruispuntbank van de Sociale Zekerheid vormt hierbij een cruciaal instrument om de 
beschikbare data te koppelen en raadpleegbaar te stellen. Evenwel zijn data over de woning en 
de woningkwaliteit op huishoudenniveau vooralsnog niet beschikbaar. Hierdoor is de 
automatische toekenning van selectieve ondersteuningsmaatregelen met betrekking tot wonen 
momenteel moeilijk realiseerbaar.  

 Bij het uitwerken van het nieuwe kaderbesluit sociale huur werd wel ingeschreven dat de 
verhuurder de nodige informatie om de inschrijvings- en toelatingsvoorwaarden en 
huurdersverplichtingen na te gaan zoveel mogelijk elektronisch moet opvragen. De verhuurder 
dient zich in eerste instantie te wenden tot onder meer het Rijksregister, de Kruispuntbank 
Sociale Zekerheid, de Huizen van het Nederlands, de onthaalbureaus. Hierdoor wordt de 
administratieve last voor de huurder en kandidaat-huurder van een sociale woning verminderd.  

 
 
2. De minister-president en minister van Institutionele Hervormingen, Bestuurszaken, 

Buitenlands Beleid, Media, Toerisme, Havens, Landbouw, Zeevisserij en Plattelandsbeleid 
meldt dat voor het beleidsdomein Toerisme hierover nog geen afspraken werden gemaakt met 
de Vlaamse en federale administraties, de lokale besturen, OCMW’s of de verschillende 
welzijnsactoren. 

 
 De minister van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin werkt voor de rechtenverkenner samen 

met andere overheden. Lokale besturen worden blijvend gemobiliseerd om hun rechten te 
actualiseren. Momenteel zijn 211 lokale besturen op de rechtenverkenner aangesloten. In maart 
2008 werden ook provinciale infomomenten georganiseerd om de rechtenverkenner voor te 
stellen en het gebruik van de gemeentekit toe te lichten. Lokale besturen kunnen op de eigen 
website de rechtenverkenner integreren. De grafieken die door de rechtenverkenner worden 
aangemaakt worden dan in de huisstijl van de eigen website weergegeven. Bovendien beheert 
het lokaal bestuur zélf de toepassing, waardoor nieuwe voordelen of wijzigingen kunnen worden 
aangebracht. Reeds 46 gemeenten integreerden de rechtenverkenner via de gemeentekit in de 
eigen website. 

 
 De minister van Financiën, Begroting en Ruimtelijke Ordening deelt mee dat de 

successierechten door de federale administratie ( de FOD Financiën ) berekend worden op zicht 
van een aangifte van nalatenschap. 
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 Voor de toekenning van de vrijstelling worden aan de aangevers geen noemenswaardige 
bijkomende administratieve formaliteiten opgelegd, behoudens de verplichting tot aangifte van 
de schulden die specifiek werden aangegaan om de gezinswoning te verwerven of te behouden ( 
zie hiervoor: http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/stukken/2005-2006/g865-1.pdf ).  

 De successierechten worden nog steeds door de federale administratie ( FOD Financiën ) 
berekend op zicht van een aangifte van nalatenschap, een volledig automatische berekening en 
ambtshalve toekenning van vermindering is bijgevolg niet mogelijk. Voor een aantal 
verminderingen hoeven de aangevers geen bijkomende vermeldingen in de aangifte op te nemen 
(kleine nalatenschappen en kinderen jonger dan 21), voor gehandicapte erfopvolgers moet een 
verklaring of attest bij de aangifte worden gevoegd.  

 Inzake ruimtelijke ordening en onroerend erfgoed is de automatische toekenning van rechten 
met het oog op armoedebestrijding en sociale cohesie niet aan de orde.  Bijgevolg zijn er op dat 
vlak ook geen afspraken met Vlaamse en federale administraties, lokale besturen, OCMW’s en 
welzijnsactoren. 
 

 
 Volgens de Vlaamse minister van Binnenlands Bestuur, Stedenbeleid, Inburgering en Wonen 

dient de overheid over voldoende informatie en gegevens te beschikken om rechten automatisch 
te kunnen toekennen. Het is dan ook in eerste instantie van belang dat de relevante data worden 
geregistreerd en elektronisch beschikbaar gesteld via onder meer de Kruispuntbank van de 
Sociale Zekerheid, het Rijksregister of andere overheidsinstellingen. Met het oog op de verdere 
uitbouw van de databanken worden heel wat stappen gezet. Eveneens binnen het beleidsdomein 
Wonen wordt met de betrokken actoren en instanties overleg gepleegd en afstemming gezocht 
over de registratie, de verzameling en het beheer van gegevens. 

 
 
3. De minister-president en minister van Institutionele Hervormingen, Bestuurszaken, 

Buitenlands Beleid, Media, Toerisme, Havens, Landbouw, Zeevisserij en Plattelandsbeleid 
verwijst naar het antwoord op vraag 1. De werkingsmiddelen van het steunpunt 
Vakantieparticipatie werden in 2007 verhoogd met 100.000 euro. In totaal beschikt het 
steunpunt over 162.000 euro voor informatieverspreiding en uitbreiding van het aanbod. De 
middelen voor ‘ toerisme voor allen’ zijn gestegen. Deze verenigingen organiseren vakanties 
voor personen in armoede. De financiële ondersteuning bedraagt maximaal 75 % van de 
vervoer-, verblijf-, animatie- en verzekeringskosten. Op de begroting 2007 werd voor de 
werkingskost 275.000 euro en voor de loonkost van deze organisaties 120.000 euro voorzien. 
Tussen 2004 en 2007 is het budget voor de personeelssubsidies gestegen met 20.000 euro; voor 
de werkingssubsidies is er een stijging van 25.000 euro. Voor 2009 werd een extra budget van 
50 000 euro uitgetrokken.  

 Een automatische toekenning van rechten zou ‘de doelgroepgarantie’ kunnen versterken en het 
werk van de lokale organisaties verlichten. Momenteel werden hiervoor nog geen initiatieven 
genomen. Deze initiatieven gebeuren lokaal, op niveau van de lidorganisaties. 

 
 Voor de minister van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin blijft de rechtenverkenner een 

speerpunt van het sociaal beleid. Ook in 2009 blijven de lokale besturen gemobiliseerd om 
gebruik te maken van de rechtenverkenner en om de rechten aan te vullen en te actualiseren. De 
digitale toepassing wordt getoetst op haar gebruiksvriendelijkheid. Ten slotte krijgen de 
Nederlandstaligen in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest de kans om gebruik te maken van een 
soortgelijke toepassing.  

 Met ingang van 1 september 2008 werden een aantal nieuwe maatregelen getroffen in de 
zorgverzekering voor personen met een handicap. Er wordt een gegevensuitwisseling met het 
VAPH uitgebouwd, zodat de rechten die ontstaan ten gevolge van de nieuwe maatregel 
maximaal automatisch zullen kunnen worden toegekend. 
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 Er zullen door de Coördinatiecel Vlaams e-government (CORVE) tevens enkele projecten 
waarbij het VAPH betrokken is, worden ondersteund als Vlaams Integratie Project e-
government. Een eerste project richt zich op de uitwisseling van informatie komende van het 
VAPH naar de VDAB, zodat men een betere dienstverlening kan geven naar kansengroepen en 
men minder lasten bezorgt aan de gehandicapten door hergebruik van reeds bestaande resultaten 
uit medische onderzoeken. Deze informatie zal onder meer toelaten om automatisch te bepalen 
voor welke ondersteunende maatregelen een werkzoekende Arbeidsgehandicapte in aanmerking 
komt en hiervoor de arbeidsmarktgerichte dienstverleningsprocessen meteen op de juiste manier 
op te starten. Een ander project betreft de uitwisseling van gegevens tussen het VAPH en de 
FOD Sociale Zekerheid, waardoor de administratieve last voor de rechthebbende zal 
verminderen. Een derde project betreft de uitwisseling van gegevens tussen het VAPH en de 
RSZ (inzake loon en sociale bijdragen) via de Kruispuntbank Sociale Zekerheid. Ook dit 
ambieert een vermindering van de administratieve last voor de rechthebbende, een belangrijke 
stap naar een vereenvoudigde toekenning van rechten. 

 
 De minister van Financiën, Begroting en Ruimtelijke Ordening deelt mee dat inzake 

ruimtelijke ordening en onroerend erfgoed de automatische toekenning van rechten met het oog 
op armoedebestrijding en sociale cohesie niet aan de orde is.  Bijgevolg zijn geen initiatieven 
specifiek rond de automatische toekenning van rechten met het oog op sociale cohesie en 
armoedebestrijding gepland. 

 Zoals in het antwoord op vraag 1 vermeld, spelen sociale aspecten echter wel degelijk mee in 
het ruimtelijk ordeningsbeleid en onrechtstreeks ook in het erfgoedbeleid. 

 
 Volgens de Vlaamse minister van Binnenlands Bestuur, Stedenbeleid, Inburgering en Wonen 

blijft de automatische toekenning van rechten een zeer belangrijke doelstelling, in het bijzonder 
voor de meest kwetsbare en kansarme huishoudens in onze samenleving. Het zijn deze mensen 
die vaak onvoldoende op de hoogte zijn van de bestaande steunmaatregelen of omwille van 
andere drempels deze rechten niet kunnen uitoefenen. Het automatisch toekennen van rechten 
vormt een effectief antwoord op deze problematiek. Zoals reeds vermeld, zal evenwel in eerste 
instantie verder werk gemaakt moeten worden van de beschikbaarheid van de nodige gegevens. 
Daarnaast zal wel al bij nieuwe initiatieven bijzondere aandacht gaan naar het vereenvoudigen 
van de aanvraagprocedure en het zoveel mogelijk beperken van de administratieve last voor de 
aanvrager 

 
 De minister bevoegd voor Economie, Wetenschap en Innovatie, meldt dat de automatische 

toekenning van rechten voor deze beleidsdomeinen niet van toepassing is. 
 
 De minister bevoegd voor Cultuur, Jeugd, Sport en Brussel bezorgde een antwoord in de 

vorm van een tabel, in bijlage. 
 
BIJLAGE 
 
Antwoord minister Anciaux (tabel) 
 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VANACKERE/334/antw.334.bijl.001.xls 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
AANVULLEND GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 334 van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Het aanvullend gecoördineerd antwoord bevat het deelantwoord van mevrouw Kathleen Van Brempt, 
Vlaams minister van Mobiliteit, Sociale Economie en Gelijke Kansen. 
 
Mobiliteit 
 
1-2.  Om de (kans-)armoede te bestrijden binnen de mobiliteit, wordt vooral gewerkt aan een betere 

toegankelijkheid van het openbaar vervoer in het algemeen en aan kortingen bij De Lijn in het 
bijzonder (zie tabel in bijlage). Automatisch toekennen toekennen van een vervoerbewijs, 
gebeurt door De Lijn enkel in het geval van gratis vervoer, zoals bij 65plussers en personen met 
een handicap. Voor andere vervoerbewijzen met verminderde tarieven, maar die niet gratis 
zijn, dient de rechthebbende zich eerst bij De Lijn aan te bieden. 

  
3. De Lijn werkt verder met de kruispuntbank om het voor de rechthebbenden gemakkelijker te 

maken hun recht op gratis vervoer of verminderd tarief te kunnen bekomen. In het bijzonder 
voor de rechthebbenden op verhoogde tegemoetkoming (incl.Omnio) zijn er contacten tussen De 
Lijn en de kruispuntbank om de gegevensuitwisseling te vereenvoudigen. 

 
Gelijke Kansen 
 
1. Voor de bevoegdheid Gelijke Kansen is het toekennen van rechten niet van toepassing.   
 
2. Nihil.  
 
3. Nihil. 
 
BIJLAGE 
 
Tabel automatische toekenning van rechten Mobiliteit en Sociale Economie 
 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VANACKERE/334/antw.334.aanv.bijl.001.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 1 
van 25 september 2008 
van JORIS VAN HAUTHEM 
 
 
 
Ziekenhuisinvesteringen   -   Toepassing protocolakkoord (1) 
 
In antwoord op een actuele vraag van collega Stevens (plenaire vergadering van 18 juni 2008), meldde 
de minister dat de fiches die het Waals Gewest moet indienen in het kader van het protocolakkoord 
van 19 juni 2006 betreffende de bouwkalender voor ziekenhuizen, afgesloten in de Internministeriële 
Conferentie Volksgezondheid, “tegen het einde van de maand” zouden worden ingediend.  
 
Eerder stelde de minister al (in antwoord op de actuele vraag van collega Stevens in plenaire 
vergadering van 11 juni 2008) dat naar zijn smaak “de rekening van minister Donfut niet klopt”, met 
name om ruim gebruik te maken van de 90/10-regeling voor de middelen die beschikbaar worden 
gesteld in de bouwkalender. 
 
In antwoord op een recente vraag van senator Jansegers (24 juli 2008), antwoordt federaal minister 
van Volksgezondheid Onkelinx nu evenwel dat het Waals Gewest die fiches nog altijd niet heeft 
ingediend. 
 
1. Beschikt de minister inmiddels al over informatie of het Waals Gewest die fiches al heeft 

ingediend? 
 
2. Heeft de minister er al zicht op of “de rekening van minister Donfut” al dan niet klopt en in 

hoeverre het Waals Gewest gebruik maakt van respectievelijk de 60/40- en de 90/10-regeling? 
 
3. Wat onderneemt de minister indien het antwoord op beide vragen negatief is? Wat zijn de 

gevolgen van het ontbreken van deze fiches? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 1 van 25 september 2008 
van JORIS VAN HAUTHEM 
 
 
 
1.  Ik verneem dat het Waals Gewest de fiches op 2 oktober jl. heeft ingediend bij de FOD 

Volksgezondheid. 
 
2.  Ik heb nog geen uitsluitsel over de al dan niet sluitende financiering van de ziekenhuis-

investeringen in het Waals Gewest binnen de bouwkalender, noch over de aanwending van de 
60/40- en 10/90-regeling. De FOD Volksgezondheid verwerkt immers nog alle ontvangen fiches. 

 
3.  Het is de FOD Volksgezondheid die nakijkt of de investeringen binnen de gestelde bouwkalender 

voor elke gemeenschap of gewest worden gerealiseerd.  
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 2 
van 25 september 2008 
van JORIS VAN HAUTHEM 
 
 
 
Ziekenhuisinvesteringen   -   Toepassing protocolakkoord (2) 
 
In antwoord op een actuele vraag van collega Stevens betreffende de bedragen toegekend in het kader 
van de bouwkalender voor de financiering van investeringen in ziekenhuizen (plenaire vergadering 
van 11 juni 2008), stelde de minister in dit verband het volgende: “De verdeelsleutel in het protocol zit 
in beton. We moeten er alleen op toezien dat er geen andere middelen worden gebruikt, buiten de 
bouwkalender.” 
 
Op een vraag dienaangaande van senator Jansegers aan de federale minister van Volksgezondheid, gaf 
deze laatste een antwoord dat voor verwarring zorgt en mogelijk voor meerdere interpretaties vatbaar 
is: “In dit kader zal er geen enkele andere financieringsbron zijn dan die van de bouwkalender. Immers 
teneinde de handhaving van een kwaliteitsvolle ziekenhuisinfrastructuur te garanderen, neemt de 
federale overheid, overeenkomstig de beschikkingen die in het koninklijk besluit van 25 april 2002, 
voorheen ministerieel besluit van 2 augustus 1986, worden beschreven, de ziekenhuisinvesteringen 
inzake gebouwen, van medisch en niet-medisch materieel, voor zijn rekening, door de afschrijvingen 
en desbetreffende financiële lasten te financieren, en dit via het Budget van Financiële Middelen van 
de ziekenhuizen. Dat betekent dat overeenkomstig de vigerende wetgeving, het Budget van Financiële 
Middelen van de ziekenhuizen, bepaalde werkzaamheden aan 100% en buiten de bouwkalender 
opneemt, of zij nu in de Vlaamse Gemeenschap, in het Waalse Gewest – of in de Duitstalige 
Gemeenschap gelegen zijn.” 
 
1. Werden er in het verleden door de minister al vaststellingen gedaan dat er andere middelen werden 

gebruikt voor de financiering van werkzaamheden die normaal binnen het kader van de 
bouwkalender thuishoren? Zo ja, graag de nodige toelichting. 

 
2. Op welke wijze kan de minister controleren dat er effectief geen andere middelen worden gebruikt 

buiten de bouwkalender, die normaal gezien binnen het budget van de bouwkalender zouden 
moeten zijn opgenomen? 

 
3. Kan de minister meedelen hoeveel middelen er sinds de inwerkingtreding van het KB van 25 april 

2002  naar de gewesten en gemeenschappen zijn gegaan, en dit opgesplitst op jaarbasis en per 
onderdeel opgesomd in het KB? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 2 van 25 september 2008 
van JORIS VAN HAUTHEM 
 
 
 
1-2.  De toepassing van het Koninklijk besluit van 25 april 2002 is een federale aangelegenheid die 

behoort tot de bevoegdheden van de minister van Sociale Zaken.  
 Het is in dit opzicht aan de federale regering en de federale parlementsleden vast te stellen en te 

controleren of er andere middelen werden gebruikt voor de financiering van werkzaamheden die 
normaal binnen het kader van de bouwkalender thuishoren. 

 
3.  Ik kan u niet meedelen hoeveel middelen er sinds de inwerkingtreding van dit KB naar de 

gewesten/gemeenschappen gegaan zijn.  
 Ik vernam van de FOD Volksgezondheid wel dat dit vanaf nu, bij de herziening van het budget 

van financiële middelen der ziekenhuizen voor 2002, per gemeenschap/gewest zal opgevolgd 
worden.  
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 3 
van 25 september 2008 
van JORIS VAN HAUTHEM 
 
 
 
Ziekenhuisinvesteringen   -   Toepassing protocolakkoord (3) 
 
In het protocolakkoord van 19 juni 2006 betreffende de bouwkalender voor ziekenhuizen, afgesloten 
in de Internministeriële Conferentie Volksgezondheid, staat de volgende passage te lezen: 
 
“Ten voorlopige titel zal de Franse Gemeenschap zich verzekeren een bedrag te ontvangen, in 
overeenstemming met zijn aantal erkende bedden en de huidige bepalingen betreffende oppervlakten 
en bouwplafonds.” 
 
Een gelijkaardige passage is niet opgenomen voor de Vlaamse Gemeenschap. 
 
1. Wat moet concreet onder deze passage worden verstaan? 
 
2. Waarom werd een dergelijke passage niet opgenomen voor de Vlaamse Gemeenschap? 
 
3. Welke verschillende behandeling heeft dit concreet tot gevolg voor beide gemeenschappen? 
 
4. Over welke bedragen gaat het hier? Worden hiermee bedragen vervroegd uitbetaald aan de Franse 

Gemeenschap en zo ja in welke grootteorde en over welke termijnen? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 3 van 25 september 2008 
van JORIS VAN HAUTHEM 
 
 
 
1.  De bedoeling van deze passage is mij niet heel duidelijk. Ik vermoed dat de Franse gemeenschap 

met deze passage willen uitdrukken heeft dat ze het hen effectief toegekende aandeel in de totale 
bouwkalender (0,77 %) volledig zal benutten. 

 
2.  Alle andere gemeenschappen/gewesten hebben het niet nodig geacht een dergelijke passage in het 

protocolakkoord op te nemen. 
 
3.  De FOD Volksgezondheid meldde me dat deze passage hoegenaamd geen aanleiding geeft tot 

verschillende behandeling der gemeenschappen of gewesten. 
 
4.  De FOD Volkgezondheid meldde me dat deze zin alleszins geen concrete gevolgen heeft op het 

stuk van de financiering. 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 5 
van 1 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Zelfdodingpreventie   -   Brussel 
 
In november 2007 heb ik een schriftelijke vraag gesteld over de inspanningen van de Vlaamse 
Gemeenschap inzake suïcidepreventie in Brussel (vraag nr. 27 van 07-11-2007, Websitebulletin 
publicatiedatum 07-12-2007).  
 
In zijn antwoord heeft de minister gesproken over het “locoregionaal project suïcidepreventie dat nog 
voor het einde van het jaar (2007) van start zou gaan in het Brussels Gewest.” De bedoeling ervan was om 
binnen Brussel “de vijf strategieën die zijn opgenomen in het Vlaamse actieplan suïcidepreventie te gaan 
versterken”. 
 
In Brussel zou dit project worden gesteund door o.a. LOGO Brussel, het Centrum voor Geestelijke 
Gezondheidszorg Brussel en het Overlegplatform Geestelijke Gezondheid Brussel. Dankzij deze partners 
werd ervoor gezorgd dat het project “maximaal” werd afgestemd op de Brusselse (“locoregionale”) 
situatie.  
 
Ik had tevens gevraagd naar de samenwerking met andere gemeenschappen inzake zelfmoordpreventie. 
Daarop had de minister geantwoord dat de stuurgroep van het bovenvermelde project open werd gesteld 
voor Franstalige en bicommunautaire instellingen. Hiermee werd de samenwerking en synergie 
bevorderd.  
 
1. Is dit project inderdaad opgestart? Wanneer?  
 
2. Hoe tracht dit project de vijf strategieën van het Vlaams actieplan te versterken? Wat zijn de 

doelstellingen van het project?  
 
3. Hoewel het project nog maar recent kan opgestart zijn, zijn er al eerste (beleids)conclusies te trekken, 

in het bijzonder over hoe de samenwerking verloopt tussen de partners? 
 
4. Voor wanneer voorziet de minister een evaluatie over dit locoregionaal project?  
 
5. Heeft er enige samenwerking plaatsgevonden met  de andere gemeenschappen m.b.t. dit project? 

Wat is hun rol in het project? Welke bicommunautaire instellingen waren hierbij betrokken?  
 
6. Is de samenwerking op het vlak van suïcidepreventie nu inderdaad verbeterd? 

 
Zijn er nog nieuwe stappen genomen om de synergieën ter zake te verhogen?  
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr.5 van 1 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. Op 1 december 2007 zijn in alle Vlaamse provincies en in het tweetalig gebied Brussel-Hoofdstad 

de locoregionale projecten van start gegaan. De projecten lopen tot november 2010.  
 
2. De doelstelling van de locoregionale projecten is de ondersteuning van het Vlaams actieplan 

suïcidepreventie. Concreet gebeurt dit door het uitvoeren van de volgende 10 opdrachten:  
1. het samenstellen van een stuurgroep/locoregionale werkgroep suïcidepreventie, waarin 

minstens de 1.locoregionale partners (suïcidepreventiewerkers van de Centra Geestelijke 
Gezondheidszorg, de LOGO’s en de provinciale overlegplatforms geestelijke gezondheid) 
vertegenwoordigd zijn (indien deze nog niet bestaat); 

2. informatieverstrekking, inventarisatie van zwakke plekken met betrekking tot de strategie: het 
uitlokken van suïcide vermijden en het nemen van de nodige acties; 

3. inventariseren van activiteiten in de regio die het actieplan ondersteunen; 
4. een gedeelde verantwoordelijkheid opnemen voor de realisatie van het Vlaams actieplan 

suïcidepreventie op locoregionaal niveau; 
5. de Vlaamse overheid adviseren en op vraag participeren aan de Vlaamse werkgroep 

suïcidepreventie; 
6. meewerken aan de voorbereiding en de uitvoering van de publiekscampagne; 
7. werken aan een geestelijk gezondheidsbeleid in de scholen van de regio; 
8. netwerking en promotie met betrekking tot de website ‘fit in je hoofd’ en zelfeducatie; 
9. netwerking en ondersteuning van de implementatie van het project ‘opvang suïcidepogers op 

spoedgevallendiensten van de ziekenhuizen in de regio’; 
10. deskundigheidsbevordering en netwerking van professionelen, bij voorkeur van professioneel 

heterogene groepen. 
 
3. Het is nog te vroeg om beleidsconclusies te trekken. Wel kan alvast opgemerkt worden dat dankzij 

de locoregionale projecten de samenwerking tussen de verschillende partners wordt bevorderd. De 
verschillende partners (LOGO’s, CGG en overlegplatform geestelijke gezondheid) dragen elk 
vanuit hun eigen invalshoek, netwerk en werkwijze bij tot de realisatie van het actieplan. 

 
4. Het eindrapport met inbegrip van een evaluatie is voorzien tegen maart 2011. Daarnaast wordt er 

jaarlijks gerapporteerd over de stand van zaken van de opdrachten die kaderen in de 
resultaatsgedreven financiering. Een eerste rapportering wordt verwacht tegen maart 2009. 

 
5. De locoregionale projecten worden gedragen door een samenwerkingsverband tussen de suïcide-

preventiewerkers van de Centra Geestelijke Gezondheidszorg, de LOGO’s en de provinciale 
overlegplatforms geestelijke gezondheid. Als Vlaamse overheid was het onmogelijk om het 
overlegplatform geestelijke gezondheid van Brussel te financieren, vermits het om een 
bicommunautaire instelling gaat. Via het CGG-Brussel en het LOGO Brussel, is het Overleg-
platform Geestelijke Gezondheidszorg Brussel-Hoofdstad (OPGG) onrechtstreeks betrokken bij 
de locoregionale projecten. Na overleg heeft de raad van bestuur van het OPGG ervoor geopteerd 
om het Locoregionaal Overleg (tussen de verschillende partners) mee te organiseren op 
voorwaarde dat dit overleg toegankelijk zou zijn voor en samenwerking zou zoeken met 
instellingen die actief zijn in het Hoofdstedelijk Gewest die gesubsidieerd worden door de Franse 
Gemeenschapscommissie (COCOF), de Gemeenschappelijke Gemeenschapscommissie en 
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organisaties of activiteiten die gesubsidieerd worden door de Federale Overheid. De eerste 
vergadering met de potentieel betrokken partners uit de verschillende gemeenschappen had plaats 
op 18 juni 2007. Om mogelijke samenwerking verder te verkennen had op 7 mei 2008 een 
ontmoetingsdag plaats. Op deze werkdag werden de verschillende activiteiten, strategieën en 
werkingen aan elkaar voorgesteld. Hiermee werd voor het eerst uitgebreid ingegaan op de 
verschillende activiteiten van de instellingen over de grenzen van de subsidiërende overheden 
heen. De volgende instellingen waren hierop aanwezig:  
● BICO 
○ Observatorium voor Gezondheid en Welzijn Brussel 
○ UVC Brugmann  
○ Centre Local de Promotion de la Santé de Bruxelles, CGGZ – Brussel  
○ Overlegplatform Geestelijke Gezondheidszorg Brussel Hoofdstad  

 
● COCOF 
○ Centre de prévention de Suicide 

 
● VGC 
○ LOGO Brussel 

  
●VLAAMSE GEMEENSCHAP 

○ CGGZ-Brussel – zelfmoordpreventie 
○ Centrum voor Preventie van Zelfdoding 
○ CAW Archipel (slachtofferhulp Brussel- Halle-Vilvoorde)  
○ PAAZ UZ Brussel  

 
Een gelijklopend aanbod door de verschillende gemeenschappen zou voor de preventie van 
depressie en suïcide een meerwaarde kunnen betekenen (o.a. om gemeenten over de brug te 
halen). Het is echter niet vanzelfsprekend dat de andere gemeenschappen in Brussel uitvoering 
geven aan een Vlaams actieplan. Een opening kan er komen vanuit bijvoorbeeld een 
gemeenschapsgericht gezondheidsproject in samenwerking met gemeenten. Het LOGO Brussel 
heeft hier positieve ervaringen mee met betrekking tot het thema borstkankeropsporing. Een 
dergelijke insteek maakt het mogelijk om met eigen materialen en eigen accenten toch met de 
andere gemeenschappen aan het thema depressie en suïcidepreventie te werken. Dit neemt niet de 
nood aan tweetalige of gemeenschappelijke instrumenten weg. Via de taskforce zelfdoding, 
georganiseerd door de Federale Overheid, worden de andere gemeenschappen geïnformeerd over 
het Vlaams actieplan suïcidepreventie en de locoregionale projecten. Het is echter een spijtige 
zaak dat sinds februari 2007 deze werkgroep niet meer bijeengekomen is. Vanuit de Vlaamse 
Gemeenschap hebben wij deze lacune aangekaart en eerstdaags starten wij de dialoog met de 
Federale Overheid aangaande suïcidepreventie weer op. 

 
6. De samenwerking met de andere gemeenschappen is een doelstelling op de lange termijn. Het is 

nog te vroeg om daar een uitspraak over te doen (zie ook vraag 5). 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 6 
van 1 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Armoedebeleid   -   Brussel 
 
In schriftelijke vraag nr. 75 van 18 januari 2008 (Websitebulletin publicatiedatum 25-02-2008) heb ik 
gevraagd in welke mate er samenwerking was met de andere overheden in Brussel inzake 
armoedebestrijding. In Brussel is de armoedeproblematiek namelijk nog nijpender, omdat de 
kansarmoede er zeer hoog ligt: een hoge concentratie vluchtelingen, armere buurten, vereenzaming en 
dergelijke.  
 
In zijn antwoord, waarin hij duidelijk aantoont dat de Vlaamse Gemeenschap zeker haar rol ter zake 
opneemt in Brussel, antwoordde de minister dat er geen structurele samenwerking bestaat met de 
andere overheden op het niveau van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Hij vermeldt er wel 
uitdrukkelijk bij: “indien er vanuit de Brusselse Regeringen een vraag zou komen tot een nauwere 
samenwerking met de Vlaamse Regering, ben ik graag bereid hierop in te gaan.”  
 
De minister wijst tevens op de verantwoordelijkheid voor het  opstellen en uitvoeren van een Brussels 
Actieplan Armoedebestrijding bij de verschillende Brusselse regeringen (zoals bepaald in de 
ordonnantie over het armoederapport van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest van 20-07-2006). 
 
1. Is dat structureel overleg sindsdien opgestart? 
 

Zo ja, wanneer vond er al overleg plaats en waarover?  
 
Zo neen, zijn er niettemin stappen genomen vanwege de Brusselse regeringen om met dit 
structureel overleg te beginnen? Voor wanneer voorziet de minister een mogelijk begin van 
structurele samenwerking? 

 
2. Hebben de verschillende Brusselse regeringen een Actieplan Armoedebestrijding voor Brussel 

afgewerkt? 
 

Is het departement Welzijn in enige mate betrokken bij het opstellen hiervan? Heeft het 
departement bijvoorbeeld duiding gegeven bij het Vlaams Actieplan Armoedebestrijding? Is er 
een afstemming gebeurd tussen de beide actieplannen? 

 
3. De minister keek “met veel belangstelling” uit naar dit actieplan. Wordt er een bepaalde rol 

toebedeeld aan de gemeenschappen (de Franstalige en de Vlaamse Gemeenschap)?  
 

Hoe wordt deze mogelijke rol verder uitgewerkt? 
 
4. Kan de minister een stand van zaken geven van nieuwe Vlaamse initiatieven of acties inzake 

armoedebestrijding in Brussel sinds het antwoord op de schriftelijke vraag nr. 75? 



-242-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008
 
 

 

STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 6 van 1 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. Er werd nog geen structureel bilateraal overleg opgestart tussen de Vlaamse overheid en de 

Brusselse overheden, specifiek gericht op de opmaak en uitvoering van het Brussels actieplan 
armoedebestrijding.  

 
 Ik ontving tot vandaag geen formele vraag van het verenigd college van de gemeenschappelijke 

gemeenschapscommissie, dat instaat voor de coördinatie van het Brusselse armoedebestrijding-
beleid, tot het opstarten van een bilateraal overleg in verband met het Brussels actieplan 
armoedebestrijding. Via de interministeriële conferentie maarschappelijke integratie pleeg ik 
wel structureel overleg met mijn collega’s uit de federale, gemeenschaps- en gewestregeringen 
over gemeenschappelijke dossiers inzake armoedebestrijding.  

 
2. Ik heb vernomen dat het Brussels actieplan armoedebestrijding op 10 oktober 2008 werd 

voorgelegd aan het verenigd college van de gemeenschappelijke gemeenschapscommissie. Het 
actieplan wordt op 6 november 2008 voorgesteld en besproken op een rondetafel waarop de 
Brusselse parlementsleden en de actoren die betrokken waren bij de totstandkoming van dit 
plan, waaronder een aantal verenigingen waar armen het woord nemen, zullen worden 
uitgenodigd. 

 
 Het departement Welzijn, Volksgezondheid en Gezin werd niet betrokken bij het opstellen van 

het Brussels actieplan armoedebestrijding.  
 Op uw vraag of er een afstemming gebeurde tussen beide actieplannen, kan ik dan ook niet 

antwoorden. Deze vraag wordt het best gesteld aan het verenigd college van de 
gemeenschappelijke gemeenschapscommissie. 

 
3. Aangezien het Brussels actieplan armoedebestrijding pas op 6 november 2008 wordt 

voorgesteld, kan ik niet antwoorden op uw vraag welke rol hierin wordt toebedeeld aan de 
gemeenschappen. Ook deze vraag wordt het best gesteld aan het verenigd college van de 
gemeenschappelijke gemeenschapscommissie. 

 
4. Op 29 april 2008 verspreidde het departement Welzijn, Volksgezondheid en Gezin op mijn 

initiatief een oproep voor projecten in de armoedebestrijding. Ik voorzag hiervoor een bedrag 
van 883.000 euro. De inhoudelijke prioriteiten waren gezondheidszorg, lokaal sociaal beleid, 
opvoedingsondersteuning en schuldpreventie. Verschillende Brusselse verenigingen dienden 
projecten in. Een aantal van deze projecten werd gunstig geadviseerd. De administratieve 
procedure tot vastlegging van deze projectsubsidies loopt nog, waardoor ik u pas in november 
een volledig overzicht kan bezorgen van de geselecteerde Brusselse projecten.   

 
 Daarnaast kende ik een subsidie van 39.000 euro toe aan vzw Nasci (Dienstencentrum voor het 

kind) uit Schaarbeek voor het project ‘Mediconsult’. Dit project heeft tot doel wekelijkse 
medische consultaties aan te bieden aan kansarme moeders met jonge kinderen. 
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Vraag nr. 7 
van 1 oktober 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
Aantal onthaalouders   -   Stand van zaken 
 
In de vorige legislatuur werd het sociaal statuut van de onthaalouder ontworpen om het beroep 
aantrekkelijker te maken. Voordien werden diensten immers geconfronteerd met een dalend aantal 
onthaalouders.  
 
Dezelfde evolutie deed zich voor bij de zelfstandige onthaalouders. Ook daar is al jaren een dalende 
trend waar te nemen.  
 
De vraag is dan ook of het sociaal statuut voor de onthaalouders effectief het beroep van onthaalouder 
aantrekkelijker gemaakt heeft en de dalende trend heeft kunnen ombuigen. 
 
1. Hoeveel onthaalouders verbonden aan een dienst waren er in 2006 en 2007 ?  
 
2. Hoeveel onthaalouders startten er in respectievelijk 2006 en 2007, opgedeeld in onthaalouders 

aangesloten bij een dienst en zelfstandig werkende onthaalouders?  
 
3. Hoeveel onthaalouders stopten er in respectievelijk 2006 en 2007, opgedeeld in onthaalouders 

aangesloten bij een dienst en zelfstandig werkende onthaalouders?  
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 7 van 1 oktober 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
__________________________________________________________________________________ 
 
 
1. aantal aangesloten onthaalouders die in de loop van het jaar actief zijn geweest 

 # aangesloten onthaalouders 

2006 8.474 

2007 8.816 

 

2. aantal gestarte onthaalouders 

 # starters aangesloten onthaalouders # starters zelfstandige onthaalouders 

2006 999 123 

2007 997 123 

 

3. aantal gestopte onthaalouders 

 # stoppers aangesloten onthaalouders # stoppers zelfstandige onthaalouders 

2006 655 125 

2007 734 109 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 8 
van 2 oktober 2008 
van ANNE MARIE HOEBEKE 
 
 
 
Alcohol op het werk   -   Screeningsproject 
 
In mijn schriftelijke vraag nr. 69 (websitebulletin, publicatiedatum 15.02.2008) stelde ik een aantal 
vragen over alcohol op het werk en de sensibiliseringscampagnes die hieromtrent werden gevoerd. 
 
In zijn antwoord liet de minister weten dat hij aanvullend in het kader van de gezondheidsconferentie 
van eind 2006 een aantal implementatieprojecten heeft goedgekeurd, waaronder een tweetal in de 
arbeidssector. Securex (EDPW) ging gedurende 1 jaar in een eerste fase meer dan 115.000 
werknemers screenen op risicovol alcoholmisbruik. Indien nodig zou een korte interventie worden 
aangeboden of zou er worden doorverwezen. In een tweede fase ging men in 50 bedrijven waar 
risicovol alcoholgebruik het hoogst ligt een alcohol- en drugbeleid aanbieden. 
 
1. Wat zijn de resultaten van Securex na de eerste fase, de screening op risicovol alcoholmisbruik?  

 
Werden er korte interventies aangeboden? Zo ja, hoeveel?  
 
Werd er doorverwezen? Zo ja, hoe dikwijls? 

 
2. Werd de tweede fase reeds uitgevoerd? Zo ja, wat is het resultaat? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 8 van 2 oktober 2008 
van ANNE MARIE HOEBEKE  
 
 
 
1. In een eerste fase van dit project hadden de medische teams de opdracht om zo veel mogelijk 

werknemers te screenen voor risicovol alcoholgebruik. In het oorspronkelijke 
screeningsprotocol werd gebruik gemaakt van de “Single Alcohol Screening Question” (SASQ). 
Het percentage werknemers dat positief screende op SASQ was echter sterk afhankelijk van de 
persoon die de vraag stelde. Daarom werd deze methode niet als valide beschouwd en werd het 
protocol aangepast. Vanaf maart 2007 werd gevraagd enkel de volledige Alcohol Use Disorder 
Identification Test (AUDIT) te gebruiken. 

 
 Het percentage werknemers dat werd gescreend was sterk afhankelijk van de structurele 

randvoorwaarden en van de individuele motivatie van de werknemers. Er was een zeker 
leerproces. Problemen met nieuwe software voor de medische onderzoeken hadden eveneens 
een sterke weerslag op de screeningsperformantie. Uiteindelijk werd ongeveer 40% van de 
onderzochte werknemers effectief gescreend met AUDIT. De databank waarop verder 
onderzoek zal gebeuren bevat dus gegevens van ongeveer 40.000 werknemers. 

 
 13% van de gescreende populatie (dit zijn ongeveer 7300 mensen) werd geïdentificeerd als 

risicogebruiker. Dit percentage lag bij mannen (18%) significant hoger dan bij vrouwen (6%) 
.Op basis van de verzamelde gegevens werd een benchmark opgemaakt. 

 
 In het protocol werd opgenomen dat een ‘brief intervention’ werd toegepast vanaf een score 7 

op de AUDIT bij vrouwen en vanaf de score 8 bij mannen. Dit was de richtlijn die aan de artsen 
werd meegegeven. Er was in het medische dossier geen aparte registratie voorzien om te kijken 
of dit ook daadwerkelijk gebeurde. De organisatie gaat er van uit dat dit zo goed als altijd het 
geval is aangezien patiënten die een vragenlijst hebben ingevuld ook feedback willen krijgen 
over het resultaat. 

 
 Doorverwijzingen naar extern gebeurden vanaf een score van 20. Het aantal mensen dat aan dit 

criterium voldeed was erg beperkt. Het gaat om 0,1% van de gescreenden. In de praktijk betreft 
het dus een tiental personen met waarschijnlijk een afhankelijkheidsprobleem. Zelfrapportage is 
echter geen goed instrument om mensen met een echt probleem van alcoholisme op te sporen in 
de arbeidsgeneeskundige context. Dit project was ook niet gericht op detectie van alcoholisme 
maar op detectie en interventie van risicogebruik van alcohol. 

 
 Zoals hierboven al aangehaald geven de data aan dat er grote individuele verschillen zijn qua 

screeningsperformantie van de personeelsleden die de screening moeten uitvoeren. Dit heeft er 
toe geleid dat in de eerste fase minder mensen werden bereikt dan de bedoeling was. Op basis 
van de beschikbare data wordt nu door Securex een uitgebreide analyse gedaan die hopelijk 
hiervoor afdoende verklaringen biedt. De volgende onderzoeksvragen worden geformuleerd: 

 
 Hoeveel werknemers die een periodiek medisch onderzoek ontvingen werden daadwerkelijk 

gescreend en welke factoren spelen hierbij een rol? 
 

- is het percentage afhankelijk van de plaats waar het onderzoek werd uitgevoerd? 
- is het percentage afhankelijk van de medische assistent of de bedrijfsarts? 
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- is het percentage afhankelijk van de grootte van het bedrijf? 
 
Welk percentage werknemers wordt als risicogebruiker geïdentificeerd en welke significante 
verschillen zijn identificeerbaar? 

 
- varieert dit percentage naargelang de plaats waar onderzoek werd uitgevoerd? 
- varieert dit percentage naargelang de grootte van het bedrijf?  
- zijn er regionale verschillen?  
- zijn er significante verschillen naargelang wie de screening heeft uitgevoerd? 
- zijn er verschillen naargelang de sector?  
- zijn er verschillen naargelang statuut / functie /geslacht? 
- zijn er associaties met andere risicofactoren (Roken/BMI/Bloeddruk …)? 

 
Welke factoren houden verband met de screeningsperformantie van artsen en medische 
assistenten? 
  

- zijn er significante verschillen in screeningsperformantie naargelang  
o geslacht medische assistent of arts? 
o leeftijd medische assistent of arts? 
o regio medische assistent of arts? 
o vooropleiding medische assistent of arts? 
o kennis / competentie medische assistent of arts? 
o motivatie medische assistent of arts? 

 
- zijn er bepaalde structurele randvoorwaarden die de screeningsperformantie van arts 

of 
- medisch assistent kunnen beïnvloeden? 

o beschikbare tijd; 
o betere informatica; 
o betere opleiding; 
o betere (eenvoudigere) screeningsprocedure. 
 

De eerste resultaten van dit onderzoek worden verwacht tegen de zomer van 2009. 
 
2. De resultaten van de eerste fase van het project werden toegelicht op een drietal seminaries met 

verantwoordelijken uit het bedrijfsleven. Hierop waren een honderdtal bedrijven aanwezig. Het 
subsidieproject wordt volgens de organisatie als een sterke motivator gezien voor de bedrijven 
om binnen de voorziene periode een beleid te implementeren.  

 
 Er werd ondertussen ook een extractie gedaan van alle beschikbare data van bedrijven met meer 

dan 50 werknemers. Voor elk bedrijf werd een individuele presentatie gemaakt met de eigen 
screeningsresultaten, vergeleken met de benchmark. Het gaat in totaal om 364 bedrijven. Aan 
alle artsen werd gevraagd deze informatie ter bespreking te brengen op de Comités voor 
Preventie en Bescherming op het werk waar ze deel van uitmaken. Dit vraagt enige tijd, maar 
het is een cruciale stap omdat de seminaries en de bezoeken fungeren als promotie voor 
deelname aan de tweede fase van het project: de ontwikkeling van een alcoholbeleid binnen de 
bedrijven die slechter scoren dan het gemiddelde. Het te ontwikkelen beleid is gebaseerd op de 
methodieken van de Vereniging voor Alcohol- en andere Drugproblemen (VAD).  

 
 De organisatie heeft er vertrouwen in dat ze aan voldoende geschikte kandidaten zal komen om 

de norm van vijftig bedrijven te halen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 9 
van 3 oktober 2008 
van TOM DEHAENE 
 
 
 
Financiële middelen Generatiepact   -   Social-profitsector 
 
Hoofdstuk II van titel V van de wet van 23 februari 2005 betreffende het generatiepact  betreft de  
creatie van bijkomende arbeidsplaatsen in de social profit voor de aanwerving van laaggeschoolde 
jongeren. De hierin voorziene enveloppe wordt verdeeld naar rato van twee derde ten gunste van de 
sectoren ressorterend onder de bevoegdheid van de federale overheid en naar rato van een derde ten 
gunste van de sectoren ressorterend onder de bevoegdheid van de deelstaten. 
 
In zijn Beleidsbrief Welzijn, Volksgezondheid en Gezin 2007-2008 stelde de minister: 
 
- “Samen met de Vlaamse minister bevoegd voor werk, de Vlaamse Minister voor Sociale Economie 

en met de sociale partners, bereid ik een dossier voor in het kader van het Generatiepact. Met 
middelen van de Federale Overheid voor tewerkstelling van jongeren in de social-profitsector en 
met bijkomende middelen van de Vlaamse overheid voor omkadering en werkingskosten, zal ik 
ongeveer 1200 plaatsen kunnen realiseren in de voorschoolse en buitenschoolse opvang samen. Het 
dossier zal voor akkoord worden ingediend bij de Federale Overheid” (p. 15). 

 
- “Bovendien wil ik middelen uit het federale generatiepact investeren in onze dagverzorgingscentra. 

Zij staan dan in voor 60 voltijdse, bijkomende jobs voor de doelgroepwerknemers (laaggeschoolde 
langdurig werklozen, leefloongerechtigden en gerechtigden op financiële maatschappelijke hulp) 
en jongeren in het kader van federale startbanen” (p. 28). 

 
1. Op welke wijze is deze  financiering georganiseerd ? Worden elk jaar nieuwe, bijkomende 

middelen gegenereerd ? 
 
2. Aan welke voorzieningen werden deze (+/-) 1.200 plaatsen in de kinderopvang toegewezen ?  
 

Hoe gebeurde de toewijzingsprocedure ? Impliceert de handhaving van deze bijkomende 
capaciteit de continue inschakeling van laaggeschoolde jongeren ?  

 
3. Welke opdrachten voeren deze laaggeschoolde jongeren in de kinderopvang uit ?  
 
4. In welke dagverzorgingscentra werden middelen uit het Generatiepact geïnvesteerd ? Op welke 

beslissing gaat de toewijzing van middelen terug ? 
 
5. Welke opdrachten voeren de betrokken doelgroepwerknemers in de dagverzorgingscentra uit ? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 9 van 3 oktober 2008 
van TOM DEHAENE 
 
 
 
De wet van 23 december 2005 (BS 30.XII.2005) betreffende het Generatiepact bepaalt dat een 
jaarlijks vastgelegde enveloppe zal worden aangewend in de social profitsector voor het scheppen van 
werkgelegenheid ten gunste van jongeren.  
 
Het Koninklijk Besluit van 27 april 2007 (BS 12.VI.2007) geeft in uitvoering van deze wet de 
mogelijkheid om voor Vlaanderen een globaal project uit te werken met de Vlaamse Regering en de 
sociale partners, en dit voor te leggen aan de federale Regering.  
 
Een overleg tussen de partners van het VIA-akkoord en de kabinetten Werk, Sociale Economie en 
Welzijn, Volksgezondheid en Gezin leidde tot een consensus over een reeks uitgangspunten voor dit 
globale project, waarvan de Vlaamse Regering akte nam op 20 juni 2008. Daarbij werd de keuze 
bevestigd om de middelen voor Vlaanderen te besteden in de kinderopvang, de dagverzorgingscentra 
en, op uitdrukkelijke vraag van de sociale partners, voor het ondersteunen van een deeltijdse 
tewerkstelling binnen het deeltijds leren. 
 
Deze uitgangspunten worden momenteel verder uitgewerkt en geformaliseerd met het oog op het 
voorleggen van een dossier aan de federale regering. Momenteel is het dossier dus nog niet afgerond. 
 
1. De enveloppe, geïnitieerd bij de wet van 23 december 2005 en waarvoor de bedragen zijn 

vastgelegd bij KB van 30 april 2007, bedraagt vanaf 2008 45 miljoen euro. Het gaat om 
recurrente middelen. 
In overeenstemming met artikel 80, vierde lid van voornoemde wet, wordt deze enveloppe 
verdeeld onder de federale sectoren en de sectoren uit de social profit ressorterend onder de 
bevoegdheid van de deelentiteiten: 2/3 voor de federale sectoren (dus 30 miljoen) en 1/3 voor de 
sectoren ressorterend onder de bevoegdheid van de deelentiteiten (15 miljoen). Zestig procent van 
het bedrag voor de deelentiteiten, gaat naar de Vlaamse Gemeenschap. Voor de Vlaamse 
Gemeenschap, dus inbegrepen Brussel, impliceert dat een bedrag van 9 miljoen euro in 2008. In 
het projectplan dat momenteel wordt gefinaliseerd worden deze middelen vertaald in bijkomend 
in te zetten voltijdse equivalenten personeel. 
Aangezien de federale middelen enkel kunnen ingezet worden voor de financiering van de 
loonkost van startbaners, zal de Vlaamse Gemeenschap de financiering verzorgen van de 
omkaderende functies binnen de kinderopvang, waarvan de kost ongeveer 1.750.000 euro 
bedraagt. Dit budget zit voor 2008 op de éénmalige marge van Kind & Gezin. En voor 2009 
wordt financiering voorzien binnen het toegekende budget bij de begrotingsopmaak 2009. Voor 
de dagverzorgingscentra is geen aanvullende financiering vereist. 

 
2. Er zijn nog geen toewijzingen. 
 
3. Deze jongeren zullen worden ingezet voor de begeleiding van kinderen als zij een opleiding 

volgen tot begeleider in de buitenschoolse kinderopvang, of ze kunnen worden ingezet in een 
logistieke of ondersteunende functie, indien ze een opleiding volgen in die zin.  

 
4. Er zijn nog geen toewijzingen.  
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5. Deze personeelsleden dienen te worden ingezet voor volgende taken: 
 begeleiden van ouderen bij het vervoer en bij de activiteiten in het centrum; 
 helpen in het bereiden, bedelen en toedienen van maaltijden; 
 materiaal aanvullen en vervoeren; 
 animatieactiviteiten ondersteunen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 10 
van 3 oktober 2008 
van TOM DEHAENE 
 
 
 
Gezinsmodulatie   -   Stand van zaken 
 
De minister kondigde in zijn Beleidsbrief 2007-2008 aan een voorstel van uniforme gezinsmodulatie 
voor te leggen aan zijn collega’s in de Vlaamse Regering (p. 9).  
 
Het is de bedoeling de werkelijke kostprijs van kinderen beter in rekening te brengen wanneer 
gezinnen met een begrensd gezinsinkomen een beroep wensen te doen op premies, tegemoetkomingen 
en andere voordelen.  
 
Het voorstel bouwt voort op een studie die hierover werd gemaakt door de Studiedienst van de 
Vlaamse Regering. Hierin werd nagegaan welke gezinsmodulatie wordt toegepast op de verschillende 
steunmaatregelen van de Vlaamse overheid waarbij het inkomen als toetredingsgrens gehanteerd 
wordt. 
 
1. Wat is het resultaat van de bespreking van het voorstel van de minister in de Vlaamse Regering? 
 
2. Welke steunmaatregelen werden gevat door het uitgevoerde onderzoek? 
 
3. Bij welke steunmaatregelen die deze legislatuur werden ingevoerd, wordt reeds gezinsmodulatie 

toegepast? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 10 van 3 oktober 2008 
van TOM DEHAENE 
 
 
 
1. De studie waarnaar in de Beleidsbrief 2007-2008 wordt verwezen is een beleidsadvies van de 

Studiedienst van de Vlaamse Regering in opdracht van de Vlaamse Regering. Op basis van dit 
advies heb ik een nota voorgelegd aan de Vlaamse Regering met daarin:  
 Algemene principes voor een minimale uniforme gezinsmodulatie; en 
 Een voorstel van beslissing van de Vlaamse Regering waarin een onderzoek gevraagd wordt 

naar de budgettaire impact voor die beleidsmaatregelen waarbij momenteel al een vorm van 
gezinsmodulatie wordt gehanteerd. 

 
Op 17/07/2008 gaf de Vlaamse Regering aan de Studiedienst van de Vlaamse Regering de 
opdracht (VR 2008 1707 DOC.0714TER) om: 
 Tegen 31 oktober 2008 in een eerste studie te onderzoeken voor de verschillende 

beleidsmaatregelen waarbij vandaag al een vorm van gezinsmodulatie wordt gehanteerd: 
o Welke budgettaire impact de toepassing van de voorgestelde uniforme 

gezinsmodulatie heeft; 
o Welke impact de uniforme gezinsmodulatie heeft wanneer ze gehanteerd wordt 

binnen de bestaande budgetten; 
o Welke impact de uniforme gezinsmodulatie heeft voor alle categorieën gezinnen in 

vergelijking met de huidige situatie; 
 Tegen 31 januari 2009 in een tweede studie te onderzoeken hoe de uniforme gezinsmodulatie 

kan gehanteerd worden voor nieuw samengestelde gezinnen. 
 
2. In het beleidsadvies van de Studiedienst van de Vlaamse Regering werd in hoofdzaak gefocust op 

de premiestelsels die rechtstreeks onder de bevoegdheidsdomeinen van de Vlaamse overheid 
vallen en die gericht zijn op gezinnen.  

 
3. Vandaag wordt veelal ook het aantal kinderen in een gezin als component bij de bepaling van 

toetredingsgrenzen gebruikt. De reële uitwerking en impact ervan verschilt echter sterk van 
maatregel tot maatregel. De uniforme gezinsmodulatie wordt – gezien de hoger geschetste stand 
van zaken – nog niet toegepast in steunmaatregelen die deze legislatuur werden ingevoerd. Op 
basis van de resultaten van de nog lopende studie zal ik verder overleg plegen met mijn collega’s 
in de Vlaamse Regering over de concrete uitwerking van een meer uniforme en globale 
gezinsmodulatie in Vlaanderen. 
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₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 11 
van 8 oktober 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Thuisoppas zieke kinderen   -   Normering en controle 
 
Recentelijk werd een kinderverzorgster van een dienst thuisoppas voor zieke kinderen vervolgd omdat 
ze een baby brutaal dooreenschudde. Het kind liep hersenbloedingen op (shaken infant syndroom). 
 
Los van het concrete dossier, stel ik graag volgende vragen aan de minister. 
 
1. Aan welke normering is een dergelijke opvangvorm (opvang thuis van zieke kinderen) 

onderhevig? 
 
2. Welke kwaliteitsvoorwaarden worden van overheidswege gesteld aan dergelijke opvang? 
 
3. Op welke wijze wordt het toezicht en de controle georganiseerd? Gaat de minister er vanuit dat dit 

afdoende is? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 11 van 8 oktober 2008  
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1. De thuisopvang van zieke kinderen georganiseerd door een gemeente of OCMW, een 

ziekenfonds, een werkgever of een opvangvoorziening die voor de opvang van zieke kinderen 
tussen 0 en 12 jaar een beroep doet op de aanvullende financiering van het Fonds voor Collectieve 
Uitrustingen en Diensten (FCUD) valt niet onder mijn bevoegdheid. Binnen de regelgeving van 
Kind en Gezin zijn er ter zake dan ook geen normen en kwaliteitsvoorwaarden.  

2. Door het antwoord op de eerste vraag is deze vraag zonder voorwerp.  

3. Door het antwoord op de eerste vraag is deze vraag zonder voorwerp.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 12 
van 8 oktober 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Gezinsbeleid in internationaal perspectief   -   Dataverzameling 
 
De Beleidsbrief Welzijn, Volksgezondheid en Gezin 2007-2008 stelde dataverzameling en –opvolging 
door het Kenniscentrum van het Departement Welzijn, Volksgezondheid en Gezin, van indicatoren 
met betrekking tot het gezinsbeleid in een internationaal perspectief, in het vooruitzicht. 
 
1. Hoe wordt deze dataverzameling en –opvolging ontsloten? 
 
2. Voor welke aspecten/deeldomeinen van het gezinsbeleid zijn indicatoren voorhanden? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 12 van 8 oktober 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1. De eigen beleidsvorming ook toetsen en vergelijken met relevante ontwikkelingen in buurlanden 

of andere EU – Lidstaten vind ik nuttig en nodig. 
 
 Daarom gaf ik mijn diensten - vooral het Kenniscentrum van het Departement WVG - de 

opdracht om daar extra aandacht aan te besteden. Het periodiek ontsluiten van de databanken 
van enkele grote intergouvernementele organisaties levert daarbij bruikbare en relevante kennis. 
In verband met gezinsbeleid leveren de volgende bronnen momenteel de belangrijkste 
informatie: 

 
• Het Portaal “Europese Alliantie voor Gezinnen” van de Europese Commissie. 
• De OESO “Family Database” en hun grootschalige onderzoeksprogramma’s  
 (cf. “Starting Strong” en “Babies and Bosses”). 
• Een enquête over gezinsbeleid bij de 47 Lidstaten van de Raad van Europa. 

 
 Gemeenschappelijk aan deze bronnen en activiteiten is dat ze van vrij recente datum zijn en nog 

verder worden ontwikkeld. Parallel aan de informatie die ik door het consulteren van dit soort 
Portaal of websites kan verwerven, hecht ik ook groot belang aan directe netwerking en goede 
samenwerkingsverbanden van stafleden van het beleidsdomein WVG met buitenlandse 
collega’s. 

 
 Zo is een stafmedewerker van het Kenniscentrum WVG als lid van het Expertcomité Sociaal 

Beleid voor Gezinnen en Kinderen (CS - SPFC) van de Raad van Europa direct betrokken bij 
het inwinnen en analyseren van de gegevens over het gezinsbeleid van de Lidstaten. Aldus 
draagt Vlaanderen ook bij tot één van de basisdocumenten voor de 29e Conferentie van 
Ministers voor Gezinsaangelegenheden van de Raad van Europa (juni 2009). 

 
 Er neemt ook iemand van het beleidsdomein WVG deel aan de werkzaamheden van de “EC 

Advisory Group Demography / Family Issues”. Drie keer per jaar komt die groep samen. De 
uitwisseling van goede praktijken en de verdieping van kennis gebeurt ook via een aansluitend 
seminar of conferentie. Zo was er in juni 2008 specifiek aandacht voor onderzoek naar de 
impact van gezinsvriendelijke maatregelen op het geboortecijfer. In november 2008 organiseert 
de Europese Commissie een 2e grote Conferentie over de recente demografische ontwikkelingen 
in de EU Lidstaten. 

 
2. Zoals bekend dienen de EU Lidstaten ook zelf informatie aan te leveren over hun gezinsbeleid 

voor het genoemde Portaal van de Europese Commissie. Momenteel bieden bijna de helft van de 
27 Lidstaten al bruikbare en informatieve gegevens. Momenteel biedt vooral de informatie voor 
Duitsland, Ierland en de meeste Noord-Europese landen m.i. de beste inspiratie. 

 
 Het OESO gegevensbestand ‘Gezinnen’ levert momenteel de meest concrete indicatoren voor 

facetten van het gezinsbeleid. Van de 54 voorziene indicatoren maakte de OESO er al bijna één 
derde ook operationeel. Het zijn vooral gegevens over kindersterfte, geboortegewicht, 
vaccinaties, opvangvoorzieningen voor jonge kinderen en verlofregelingen voor ouders die voor 
mij relevant zijn. Die vergelijkende informatie laat me toe om bepaalde doelstellingen, vooral 
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voor ‘Kind & Gezin’ en voor ‘Zorg & Gezondheid’ ook internationaal te ijken. Omdat de OESO 
informatie betrekking heeft op België als Lidstaat blijft het wel zaak om telkens na te gaan hoe 
die informatie specifiek voor Vlaanderen is. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 13 
van 8 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Strategisch plan gedetineerden   -   Brussel 
 
In mei 2008 meldde de minister dat hij het plan rond hulp-en dienstverlening aan gedetineerden 
versneld zou uitvoeren. Hij trekt hiervoor meer dan één miljoen euro uit.  
 
Het zwaartepunt van het plan ligt bij de geestelijke gezondheidszorg voor gedetineerden. Volgens 
studies van de Vlaamse Gezondheidsraad blijkt namelijk tot 20 procent van de gedetineerden met 
ernstige psychische problemen te kampen, zoals depressies of vervreemding. Het relatieve aantal 
zelfmoorden in de gevangenissen ligt dan ook beduidend hoger dan in de samenleving. Zoals de 
minister zelf aanhaalt, is een goede geestelijke gezondheid belangrijk voor de kansen op een geslaagde 
re-integratie in de samenleving.  
 
Er wordt voorzien om beleidsmedewerkers aan te werven om de dienstverlening aan gedetineerden te 
coördineren. Daarnaast krijgen de centra voor algemeen welzijnswerk (CAW’s) extra personeel voor 
de begeleiding van gedetineerden en familieleden van het slachtoffer. Een groot gedeelte van de extra 
middelen wordt ingezet voor de uitwerking van een preventief en curatief aanbod voor de psychische 
problemen van gevangenen. Dit wordt opgestart vanaf 1 augustus 2008. 
 
Er werd opdracht gegeven tot een externe evaluatie van het globale plan waaruit moet blijken of de 
vooropgezette doelstellingen in andere beleidsdomeinen gerealiseerd worden. Deze evaluatie werd 
onlangs afgerond. 
 
1. Kan de minister toelichten waaruit de versnelde uitvoering van het plan “hulpverlening en 

dienstverlening aan gedetineerden” bestaat in Brussel, zeker wat betreft het preventief en curatief 
aanbod?  

 
In welke Brusselse gevangenissen wordt dit plan uitgevoerd? 
 
 Hoeveel gevangenen worden hiermee geholpen? 

 
2. Wat was de middeleninzet vanuit de Vlaamse Gemeenschap voor de hulp- en dienstverlening aan 

gedetineerden in 2006, 2007 en 2008 voor Brussel? Hoe werden deze middelen concreet 
gealloceerd en waarvoor werden deze middelen precies ingezet?  

 
3. Is er (structureel) overleg en samenwerking met de Franse Gemeenschap hieromtrent? In hoeverre 

is dit wenselijk en noodzakelijk? Heeft de eventuele samenwerking al tot concrete initiatieven 
geleid? 
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4. Krijgt de VGC (Vlaamse Gemeenschapscommissie) een bepaalde rol in de uitwerking van dit 
strategisch plan in Brussel? Wordt er overlegd en samengewerkt met de VGC? Welke bijdrage kan 
de VGC leveren? 

 
5. Kan de minister duidelijk weergeven welke rol de Brusselse CAW’s hebben in dit plan? Welke 

extra middelen krijgen zij? Hoe verloopt de samenwerking tussen de betrokken gevangenissen en 
de CAW’s? 

 
6. Hoe wordt de uitvoering van het plan in Brussel bestudeerd in de bovenvermelde evaluatie? Wat 

zijn de resultaten hiervan? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 13 van 8 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. De versnelde uitvoering van het strategisch plan ‘hulp- en dienstverlening aan gedetineerden’ 

betekent voor de Brusselse gevangenissen het volgende: 
- er zal een Vlaamse beleidsmedewerker worden aangeworven die zal instaan voor de 

coördinatie van de Vlaamse hulp- en dienstverlening en de samenwerking met de 
justitiële actoren. De selectieprocedure is momenteel lopende. De functiebeschrijving 
voor de beleidsmedewerker voor de Brusselse gevangenissen zal trouwens enigszins 
anders zijn dan voor de Vlaamse gevangenissen: in de Brusselse gevangenissen zijn 
naast het door de Vlaamse Gemeenschap erkende CAW met opdracht justitieel 
welzijnswerk (CAW Archipel) nog twee Franstalige en vijf bicommunautaire diensten 
voor justitieel welzijnswerk werkzaam, evenals tal van andere organisaties, erkend en/of 
gesubsidieerd door de Franse Gemeenschap, de Franse Gemeenschapscommissie, het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest, de Gemeenschappelijke Gemeenschapscommissie. De 
opdracht van de beleidsmedewerker zal er in eerste instantie voornamelijk uit bestaan de 
evoluties m.b.t. het beleid betreffende de hulp- en dienstverlening aan gedetineerden en 
het overleg daaromtrent op beleidsniveau vanuit de Vlaamse overheid te verkennen en 
mee op te volgen; 

- het CAW Archipel werd reeds voor 3 VTE erkend en gesubsidieerd voor zijn opdracht 
justitieel welzijnswerk. Sinds 1 september 2008 is het extra erkend en gesubsidieerd 
voor 1 VTE om mee gestalte te geven aan de uitvoering van het strategisch plan. Het 
CAW biedt individuele begeleiding aan gedetineerden; 

- sinds 1 augustus 2008 is het centrum voor geestelijke gezondheidszorg vzw Ahasverus 
extra erkend voor 1,5 VTE voor de begeleiding van gedetineerden in de gevangenis, 
evenals voor de postpenitentiaire opvolging. 

 
Buiten mijn eigen bevoegdheidsterrein kan ik u meedelen dat: 

- er binnen afzienbare tijd door het regionaal consortium volwassenenonderwijs een 
onderwijscoördinator voor het onderwijs aan gedetineerden in de verschillende 
gevangenissen zal worden aangeworven. Hoe deze zal worden ingezet is op dit ogenblik 
nog onduidelijk; 

- de Rode Antraciet, organisatie voor sociaal-cultureel volwassenenwerk voor 
gedetineerden, extra gesubsidieerd wordt voor 6,5 VTE sportfunctionarissen voor de 
Vlaamse en Brusselse gevangenissen. De inzet van een sportfunctionaris in de Brusselse 
gevangenissen zal afhangen van de toegankelijkheid van de gevangenissen voor hulp- 
en dienstverlening vanuit de Vlaamse Gemeenschap; 

- de uitvoering van het strategisch plan zal gebeuren in de gevangenissen van St. Gillis en 
Vorst (m.i.v. Berckendael), rekening houdend met de doelgroep waarvoor de Vlaamse 
Gemeenschap bevoegd is; 

- het Vlaamse aanbod aan hulp- en dienstverlening proactief zal worden aangeboden aan 
alle gedetineerden van de doelgroep waarvoor de Vlaamse Gemeenschap bevoegd is. 
Op dit ogenblik is lokaal de afspraak gemaakt dat CAW Archipel (dienst justitieel 
welzijnswerk) hulp biedt aan de Nederlandstalige gedetineerden en aan de allochtone 
gedetineerden uit het arrondissement Brussel-Halle-Vilvoorde, met uitzondering van 
Brussel. Het precieze aantal gedetineerden in deze categorieën is ons niet bekend. 
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2. De inzet van middelen vanuit de Vlaamse Gemeenschap beperkte zich in 2006 en 2007 tot de 3 
erkende en gesubsidieerde VTE voor de opdracht justitieel welzijnswerk van CAW Archipel. 
Vanaf 2008 is dit uitgebreid met 1 VTE voor CAW Archipel, een onderwijscoördinator en 
eventueel een sportfunctionaris. Het feit dat er tot op dit ogenblik geen andere hulp- en 
dienstverlening wordt aangeboden in de Brusselse gevangenissen, is toe te schrijven aan een 
protocolakkoord van 29 april 2003 tussen de toenmalige minister van Justitie, Marc Verwilghen, 
en de vakbonden van de penitentiaire beambten. Dit protocol strekte ertoe maatregelen te nemen 
om het hoofd te bieden aan de overbevolking en aan de werkdruk voor het bewakingspersoneel. 
De meeste groepsactiviteiten werden opgeschort, wat de toegang tot de hulp- en dienstverlening 
in de gevangenissen onmogelijk maakt. De uitbreiding van het Vlaams strategisch plan tot de 
Brusselse gevangenissen en de samenwerking met de andere bevoegde overheden om te komen 
tot een Brussels strategisch plan (cfr. infra), is een concrete aanleiding om deze kwestie aan de 
orde te stellen. 

 
3. Er is geen structureel overleg opgezet met de Franse Gemeenschap m.b.t. de implementatie van 

het Vlaams strategisch plan ‘hulp- en dienstverlening aan gedetineerden’ in Brussel. Momenteel 
wordt echter wel vanuit de Gemeenschappelijke Gemeenschapscommissie (GGC) gewerkt aan 
een Brussels strategisch plan hulp- en dienstverlening aan gedetineerden, namelijk het 
‘strategisch plan Justitieel Welzijnswerk in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest’. Het 
Overlegcomité justitieel welzijnswerk is hierbij betrokken partij. Dit overlegcomité is opgericht 
per ministerieel besluit. van de GGC van 27 maart 2006 en had als doelstelling het scheppen van 
een duidelijk beeld van het justitieel welzijnswerk dat actief is in de Brusselse gevangenissen. In 
het overlegcomité zitten alle kabinetten, administraties en werkveld die in de Brusselse 
gevangenissen een rol hebben inzake de hulp- en dienstverlening aan (ex-) gedetineerden en hun 
naastbestaanden. Op die manier is er dus overleg tussen de Franse Gemeenschap, de GGC, de 
Franse Gemeenschapscommissie (COCOF) en de Vlaamse Gemeenschap.  

 Gezien de specifieke Brusselse situatie is het wenselijk en noodzakelijk dat er een Brussels 
strategisch plan wordt opgesteld waaraan de verschillende betrokken overheden samen werken. 
In dit opzicht heb ik aan mijn administratie gevraagd actief mee te werken aan het initiatief van 
de GGC om een Brussels strategisch plan inzake hulp- en dienstverlening aan gedetineerden op 
te stellen en te implementeren. 

 
4. De Vlaamse gemeenschapscommissie (VGC) is geen betrokken partij bij de implementatie van 

het Vlaams strategisch plan. Ook bij de ontwikkeling van het Brussels strategisch plan is de 
VGC geen betrokken partij. De reden hiervoor is historisch van aard. In het overlegcomité ligt 
het accent op de diensten actief in de Brusselse gevangenissen. De VGC erkent en subsidieert 
geen van deze diensten. De VGC is, als één van de Brusselse overheden, ook geen betrokken 
partij in de samenwerkingsakkoorden met de federale overheid. 

 
5. Het Brusselse CAW Archipel is erkend voor de opdracht justitieel welzijnswerk.  Het wordt nu 

in het totaal erkend voor 4 VTE voor deze opdracht.  Het is de bedoeling dat het hiermee op 
termijn de volgende opdrachten opneemt: 

- de trajectbegeleiding van gedetineerden; 
- psychosociale begeleiding van gedetineerden; 
- psychosociale begeleiding van naastbestaanden; 
- organisatieondersteuning van de andere Vlaamse organisaties die hulp- en 

dienstverlening aanbieden in de gevangenissen. 
 De samenwerking tussen de dienst justitieel welzijnswerk van CAW Archipel en de Brusselse 

gevangenissen verloopt vlot, zowel met de directie als met de Psychosociale Dienst van de 
gevangenissen, voor zover het de individuele hulpverlening betreft.  Zijn rol om andere hulp- en 
dienstverlening vanuit de Vlaamse Gemeenschap toe te leiden naar de gevangenissen, kan 
moeilijk opgenomen worden gelet op voormeld protocolakkoord tussen de toenmalige minister 
van justitie en de vakbonden. 
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6. De externe evaluatie gebeurde enkel in de gevangenissen waar het strategisch plan in de 
evaluatieperiode (maart 2007 - mei 2008) reeds werd geïmplementeerd: Brugge, Gent, 
Antwerpen, Wortel, Hoogstraten, Merksplas, Turnhout en Hasselt. Het rapport heeft dus geen 
betrekking op de gevangenissen van Brussel. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 14 
van 9 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Projectsteun gezinsvriendelijke diensten   -   Brussel 
 
In juni 2008 heeft minister Van Brempt via een persbericht (“Eerste bedrijven starten met 
gezinsvriendelijke diensten, 23/06/08) aangekondigd dat er na een oproep naar bedrijven “om te 
investeren in gezinsvriendelijke diensten om de combinatie werk-gezin van hun werknemers te 
verbeteren”, zeven dossiers zijn goedgekeurd.  
 
In dat persbericht onderstreepte de minister het belang van zulke diensten: zo kunnen werknemers hun 
job gemakkelijker combineren met hun gezin. Ook werkgevers winnen erbij: de werkgevers vinden 
gemakkelijker geschikt personeel en beschikken over meer tevreden werknemers dankzij de 
verlichting van hun huishoudelijke taken. Minister Van Brempt heeft het kader hiervoor trouwens 
duidelijk geschetst in een antwoord op vraag om uitleg nr. 760 hieromtrent (op 20/03/08). De meeste 
goedgekeurde projecten zijn er vooral rond kinderopvang, maar kunnen bijvoorbeeld ook 
strijkdiensten bevatten. Deze maatregel creëert daarenboven redelijk wat jobs. 
 
Bedrijven kunnen zich nog tot eind september inschrijven voor ondersteuning van de opstart van 
gezinsvriendelijke diensten. De minister vermeldde in haar persbericht niettemin nog enkele dossiers 
die in de pijplijn zitten, waaronder het bedrijf BASE, dat gelegen is in het Brusselse Sint-Lambrechts-
Woluwe.  
 
1. Hoe heeft de minister het mogelijk gemaakt voor bedrijven in het Brusselse gewest om zich in te 

schrijven in dit project van gezinsondersteunende diensten? Vanuit welke bevoegdheid doet zij 
dat?  

 
2. Kunnen Brusselse bedrijven aan dezelfde voorwaarden deelnemen aan dit programma en dezelfde 

mogelijkheden krijgen? 
 
3. Hoeveel bedrijven uit het Brusselse gewest hebben interesse getoond en hebben te kennen 

gegeven bezig te zijn met het opstellen van een plan? Hoe worden Brusselse bedrijven 
geïnformeerd over de mogelijkheid van de ondersteuning voor gezinsvriendelijke diensten? 

 
4. Wordt er samengewerkt met de Brusselse minister van Sociale Economie rond dit project? Zo 

neen, heeft de minister hieromtrent stappen ondernomen? 
 
5. Heeft er een evaluatie plaatsgevonden over dit project? Zo ja, welke conclusies heeft de minister 

hieruit getrokken en tot welke bijsturingen in het project zal dit leiden? Zo neen, voor wanneer 
voorziet de minister dat? 
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6. In hoeverre is er samengewerkt of overlegd tussen de beide ministers (vooral wat betreft het deel 
kinderopvang)? Heeft de minister van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin middelen vrijgemaakt 
voor dit project? 

7. In welke mate was Kind en Gezin betrokken bij dit project? Heeft er hieromtrent een afstemming 
plaatsgevonden? 

 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Van Brempt (vraag nr. 14) en Vanackere (nr. 14). 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 14 van 9 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal gegeven worden door mevrouw Kathleen Van Brempt, Vlaams 
minister van Mobiliteit, Sociale Economie en Gelijke Kansen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 15 
van 10 oktober 2008 
van SONJA CLAES 
 
 
 
“Plaatsing kinderen in armoede”   -   Onderzoeksresultaten 
 
In 2006 is het Agora-project AG/II/136 “Plaatsing van kinderen en armoede" opgestart door de 
Universiteit Gent (UGent) en de Université Catholique de Louvain (UCL), in opdracht van het 
Steunpunt tot Bestrijding van Armoede, Bestaansonzekerheid en Sociale Uitsluiting, als 
samenwerkingsverband tussen de federale staat, de Vlaamse Gemeenschap en het Vlaams Gewest en 
het Waals Gewest in overleg met de Franse en Duitstalige Gemeenschap, zoals vastgelegd in het 
samenwerkingsakkoord tussen de federale staat, de gemeenschappen en gewesten betreffende de 
bestendiging van het armoedebeleid.  
 
Via dit onderzoek wil men zicht krijgen op de sociaal-economische achtergrond van kinderen en 
jongeren die geconfronteerd worden met een maatregel binnen de bijzondere jeugdbijstand. Centrale 
vraagstelling hierbij is of kinderen en jongeren uit arme gezinnen meer geconfronteerd worden met 
maatregelen uit de bijzondere jeugdzorg. Om op deze onderzoeksvraag een antwoord te geven, werden 
arbeidsmarktgegevens gekoppeld aan gegevens uit de bijzondere jeugdbijstand. Dit project liep tot 31 
mei 2008.  
 
Deze gegevens zijn interessant om het armoedebeleid en het beleid binnen de bijzondere jeugdzorg in 
Vlaanderen vorm te geven.  
 
Ook binnen doelstelling 32 van het Globaal Plan in de bijzondere jeugdzorg wil men interessante 
beleidsmatige gegevens genereren door de verdere implementatie van Domino en een uniform 
registratiesysteem.  
 
1. Zijn de onderzoeksresultaten van het Agora-project al bekend?  
 

Zo ja, wat zijn de belangrijkste resultaten? 
 
2.  Er wordt gewerkt aan een uniform registratiesysteem binnen de bijzondere jeugdzorg zoals 

geformuleerd binnen doestelling 32 van het Globaal Plan. Uit het antwoord op een eerdere 
schriftelijke vraag (nr. 295 van 17-07-2008) blijkt dat verwacht wordt dat het in de eerste helft 
van 2009 in testfase operationeel zal zijn. 

 
Hoe zal dit uniforme registratiesysteem worden afgestemd op Domino? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 15 van 10 oktober 2008 
van SONJA CLAES 
 
 
 
1. In oktober 2006 startte in het kader van het AGORA-onderzoeksprogramma van de FOD 

Wetenschapsbeleid en op vraag van het Steunpunt tot bestrijding van armoede, bestaans-
onzekerheid en sociale uitsluiting, een onderzoeksproject betreffende de relatie tussen leven in 
armoede en plaatsing van kinderen. 

 De onderzoeksresultaten zijn nog niet bekend. 
 Het agentschap Jongerenwelzijn is lid van de begeleidingscommissie van het onderzoek. De 

resultaten zullen eind november 2008 eerst aan deze commissie voorgelegd worden. 
  
2. Er is een duidelijke afstemming van het registratiesysteem private voorzieningen Bijzondere 

Jeugdbijstand met Domino. Om een cliëntdossier op te starten binnen het registratiesysteem 
private voorzieningen Bijzondere Jeugdbijstand kan de registratieverantwoordelijke van een 
private voorziening de identificatiegegevens van de cliënt uit het systeem Domino inladen in het 
aan te maken dossier van de jongere. Deze basisgegevens kunnen daarna verder aangevuld 
worden met de gegevens eigen aan de hulpverlening binnen de voorziening. De gegevens die uit 
Domino worden overgenomen in het registratiesysteem private voorzieningen Bijzondere 
Jeugdbijstand zijn: 

 
- cliëntidentificatienummer; 
- naam en voornaam van de cliënt; 
- geboortedatum cliënt; 
- begin- en einddatum van de beslissing; 
- domicilieadres cliënt; 
- verblijfsadres cliënt; 
- verwijzingsgrond; 
- verwijzende instantie; 
- geslacht; 
- verblijfstatuut. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 16 
van 10 oktober 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Rusthuisinfrastructuur   -   Stand van zaken 
 
De vergrijzing noopt niet enkel tot bijkomende capaciteit aan woongelegenheden in rusthuizen. Ook 
de minimale kwaliteit van de woongelegenheden dient in regelgeving vooropgesteld te worden. 
 
Recentelijk paste de Vlaamse Regering de bestaande erkenningnormen voor de rusthuizen inzake 
infrastructuur aan. 
 
1. Welke rusthuizen in de Vlaamse Gemeenschap vielen niet onder de (nu) gewijzigde 

erkenningsnormen (referentiedatum: 1 september 1985)? 
 
2. Hoeveel eenpersoonskamers, tweepersoonskamers en meerpersoonskamers in rusthuizen zijn er in 

de Vlaamse Gemeenschap (opdeling per zorgregio “kleinstedelijk niveau”)? 
 
3. a) Hoeveel eenpersoonskamers in rusthuizen in de Vlaamse Gemeenschap hebben een netto-

vloeroppervlakte die minder dan 12 m² bedraagt (opdeling per zorgregio “kleinstedelijke 
niveau”)? 

 
b) Hoeveel tweepersoonskamers in rusthuizen in de Vlaamse Gemeenschap hebben een netto-

vloeroppervlakte die minder dan 18 m² bedraagt (opdeling per zorgregio “kleinstedelijk 
niveau”)? 

 
c) Hoeveel rusthuizen met RVT-erkenning in de Vlaamse Gemeenschap voldoen vandaag niet aan 

de normen die ter zake (minimum netto-vloeroppervlakte) zullen gelden vanaf 1 januari 2010 
(opdeling per zorgregio “kleinstedelijk niveau”)? 

 
d) Voor hoeveel van deze rusthuizen met RVT-erkenning werden reeds voorafgaande 

vergunningen uitgereikt die ertoe strekken een omschakeling te realiseren waardoor zal worden 
voldaan aan de normen die vanaf 1 januari 2010 zullen gelden inzake minimum netto-
vloeroppervlakte (opdeling per zorgregio “kleinstedelijk niveau”)? 

 
4. a) Hoeveel rusthuizen of gedeelten van rusthuizen in de Vlaamse Gemeenschap waarvoor men een 

RVT-erkenning heeft verkregen, hebben een opnamecapaciteit die voor minder dan de helft uit 
eenpersoonskamers bestaat (opdeling per zorgregio “kleinstedelijk niveau”)? 

 
b) Voor hoeveel van deze rusthuizen werden reeds voorafgaande vergunningen uitgereikt die ertoe 

strekken een omschakeling te realiseren waardoor de opnamecapaciteit wel voor de helft uit 
eenpersoonskamers bestaat (opdeling per zorgregio “kleinstedelijk niveau”)? 
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c) Hoe wordt deze verhouding (bijlage 1 koninklijk besluit van 21 september 2004) concreet 
berekend wanneer een rusthuis deels bestaat uit ROB-bedden en deels uit RVT-bedden? 

 
5. Hoeveel rusthuiskamers in de Vlaamse Gemeenschap hebben geen individueel toilet (opdeling per 

zorgregio “kleinstedelijk niveau”)? Hoeveel rusthuiskamers in de Vlaamse Gemeenschap hebben 
geen lavabo (opdeling per zorgregio “kleinstedelijk niveau”)? 

 
6. Hoeveel rusthuizen met minstens één verdieping boven het gelijkvloers, beschikken niet over een 

lift (opdeling per zorgregio “kleinstedelijk niveau”)? 
 
7. Door welke overheid werd op de Interministeriële Conferentie Volksgezondheid gepleit voor een 

uitstel van de RVT-normen inzake infrastructuur die vanaf 1 januari 2010 zullen gelden? Kan de 
minister bevestigen dat hier andere vooruitzichten zijn (uitstel)? 

 
8. Wat is voor het Vlaams Infrastructuurfonds voor Persoonsgebonden Aangelegenheden (wanneer de 

klassieke procedure wordt hernomen) in 2009-2019 de verwachte budgettaire impact van de 
aangepaste Vlaamse en federale infrastructuurnormen voor rusthuizen? 

 
9. Hebben de “norminterpretaties” volgens de minister kracht van wet? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 16 van 10 oktober 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1. Alle rusthuizen moeten momenteel voldoen aan de erkenningsnormen vervat in de bijlage B van 

het besluit van de Vlaamse Regering van 17 juli 1985 tot vaststelling van de normen waaraan 
een serviceflatgebouw, een woningcomplex met dienstverlening of een rusthuis moet voldoen 
om voor erkenning in aanmerking te komen.  

 Het besluit van de Vlaamse Regering van 26 september 2008 wijzigt deze bijlage B, meer 
bepaald de erkenningsnormen <met betrekking tot het gebouw, het onderhoud en de inrichting 
van het gebouw, de hygiëne en de hulp aan de bewoner, en de verzorging. 

  
 Voor de bestaande rusthuizen wordt voor elke norm een overgangsregeling bepaald. De 

gefaseerde invoering van de normen voor bestaande rusthuizen moet toelaten dat de rusthuizen 
over voldoende tijd beschikken om een gericht investeringsplan voor de infrastructuur op te 
maken dat rekening houdt met de specifieke individuele elementen van het rusthuis. 

 Vanaf 1 januari 2009 moeten de bestaande rusthuizen voldoen aan de nieuwe normen 3.2.2.11 
en 3.2.2.12. Tegen 1 januari 2014 moeten de bestaande rusthuizen voldoen aan de nieuwe 
normen 3.2.2.4, 3.2.2.6, 3.2.2.8, 3.2.2.10 en 3.2.2.14. Ten laatste tegen 1 januari 2019 moeten de 
bestaande rusthuizen voldoen aan de nieuwe normen 3.2.2.1, 3.2.2.2, 3.2.2.5, 3.2.2.7, 3.2.2.9, 
3.2.2.13 en 3.2.2.15.  

  
2. Het agentschap Zorg en Gezondheid beschikt enkel over de individuele gegevens van elke 

voorziening met betrekking tot het aantal een- en meerpersoonskamers. Een globaal overzicht is 
momenteel niet beschikbaar. 

 
3. a) Het agentschap Zorg en Gezondheid beschikt niet over een overzicht van het aantal 

eenpersoonskamers in de Vlaamse rusthuizen met een nettovloeroppervlakte van minder dan 
12 m².  

 
  Begin januari 2007 werd wel een globale sectorbevraging georganiseerd met betrekking tot de 

infrastructuur in de Vlaamse rusthuizen. 238 voorzieningen vulden de vragenlijst in, waardoor 
het agentschap over de gegevens van ongeveer 31% van de erkende rusthuizen in Vlaanderen 
beschikt.  

  Op basis van deze enquête kan ingeschat worden dat 82,6% van de rusthuiscapaciteit 
eenpersoonskamers zijn en dat slechts 5,9% hiervan een nettovloeroppervlakte heeft van 
minder dan 12 m².  

 
 b)  Op basis van de uitgevoerde enquête wordt ingeschat dat 17,3% van de rusthuiscapaciteit 

meerpersoonskamers zijn (twee-, drie- of vierpersoonskamers). 1,7% van de tweepersoons-
kamers heeft een nettovloeroppervlakte van minder dan 20 m². 

   
 c)  Hierover zijn geen gedetailleerde cijfers beschikbaar. Momenteel voert de federale overheid in 

alle rusthuizen een enquête uit, die in kaart brengt in welke mate de rusthuizen beantwoorden 
aan de infrastructuurnormen die op 1 januari 2010 van kracht worden. 

 
 d) De directe aanleiding voor herconditioneringswerken en/of vervangingsnieuwbouw is 

doorgaans een sterk verouderde infrastructuur. Vaak betreft het inderdaad voorzieningen of 
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gedeelten ervan die ondermeer te kleine kamers hebben. Bij het verlenen van een 
voorafgaande vergunning voor de verbouwing van een bestaand rusthuis of voor de realisatie 
van een vervangingsnieuwbouw wordt echter niet geëxpliciteerd hoeveel woongelegenheden 
in meerpersoonskamers geherconditioneerd of vervangen worden. 

 
4. a)  Hierover zijn geen gedetailleerde cijfers beschikbaar. Dit aspect is één van de elementen die 

nagekeken worden bij de inspectie van de RVT’s. Vermits deze norm in voege treedt vanaf 1 
januari 2010 wordt de niet-naleving van deze norm niet als een normatief tekort maar wel als 
aandachtspunt in de inspectierapporten vermeld. 

 
 b) Het agentschap Zorg en Gezondheid beschikt niet over een globaal overzicht van deze 

gegevens. Bij het verlenen van een voorafgaande vergunning wordt dit immers niet 
geëxpliciteerd. 

 
 c) Indien een rusthuis een erkenning verwerft als RVT, wordt de volledige voorziening op 

architectonisch vlak als RVT beschouwd. Dit stemt trouwens overeen met de praktijk in de 
voorzieningen zelf die geen opsplitsing maken tussen een rustoordgedeelte en een RVT-
vleugel. Zulk een opsplitsing zou als bijkomend nadeel hebben dat bewoners van kamer of 
zelfs van eenheid zouden moeten veranderen zodra ze een RVT-profiel hebben.  
Daarenboven is het aantal RVT-profielen in de rustoordsector inmiddels al opgelopen tot meer 
dan 60 % en is meer dan 50 % van de rustoordwoongelegenheden in Vlaanderen erkend als 
RVT.  
 

5. Op basis van de uitgevoerde enquête wordt geschat dat 89,9% van de eenpersoonskamers en 
85,9% van de tweepersoonskamers over een aparte sanitaire ruimte beschikt. Over de 
aanwezigheid van een individueel toilet en/of een lavabo zijn geen gedetailleerde cijfers 
beschikbaar. 

 
6. Op basis van de uitgevoerde enquête wordt geschat dat 99% van de voorzieningen met minstens 

2 niveau’s over een lift beschikt. 90,6% daarvan beschikt over een lift voor liggend vervoer. 
 
7. Het Brusselse Gewest gaf het signaal dat het in deze regio niet haalbaar is om de 

infrastructuurnormen die op 1 januari 2010 in voege zouden treden, tijdig na te leven. De 
federale overheid heeft hierop het voorstel gelanceerd om de datum van 1 januari 2010 niet toe 
te passen op voorzieningen die op dat ogenblik concrete (ver)bouwplannen voorleggen. Omdat 
dit zal leiden tot een piek in de aanvragen voor bouwsubsidies, stelde de federale overheid 
eveneens voor om een federaal fonds te voorzien waaruit de Gemeenschappen en Gewesten 
overeenkomstig vooraf bepaalde verdeelsleutels kunnen putten. Het is om deze reden dat de 
federale overheid, in overleg met de Gemeenschappen en Gewesten, momenteel een enquête 
voert in de rustoorden. De resultaten hiervan zijn nog niet bekend. 

 
8. De aanpassing van de huidige infrastructuurnormen voor rusthuizen zal een budgettaire impact 

hebben op het VIPA-budget. 
 Rekening houdend met de voorgestelde overgangsregeling, hebben bestaande rusthuizen 10 jaar 

de tijd om zich in regel te stellen. Deze voorzieningen zullen voornamelijk niet voldoen aan de 
nieuwe normen met betrekking tot de rolstoeltoegankelijkheid van de sanitaire cel in de 
bewonerskamers, het gemeenschappelijk sanitair bij de eet- en zitruimtes en de gemeenschap-
pelijke badgelegenheden. 

 
 In totaal zijn er 615 rusthuizen die VIPA-subsidiegerechtigd zijn (vzw en OCMW). Hiervan zijn 

er 365 rusthuizen die reeds gebouwd of verbouwd hebben met VIPA-subsidies en bijgevolg 
reeds voldoen aan de nieuwe normen. 

 Van de resterende rusthuizen (250) wordt geschat dat 20 % nog niet in regel is. De helft hiervan 
zal opteren voor een nieuwbouw, waarbij aanpassing van het sanitair slechts één van de redenen 
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is om te opteren voor nieuwbouw. Deze dossiers komen in het reguliere VIPA-circuit terecht en 
zullen dus aan de nieuwe normen voldoen. 

 De andere helft (25 rusthuizen) zal een subsidieaanvraag indienen voor verbouwing van de 
huidige infrastructuur. De gemiddelde te verbouwen oppervlakte wordt voor deze dossiers 
geschat op maximum 35 m² per woongelegenheid. Gemiddeld beschikt elk van deze rusthuizen 
over 100 woongelegenheden. Op basis van deze inschatting wordt de financiële last over een 
periode van 10 jaar geschat op 38 259 375 €, of gemiddeld per jaar 3 825 938 €. 

 Andere, kleinere kosten voor de voorziening (bijvoorbeeld het beschikbaar stellen van een 
koelkast), zijn kosten die de voorzieningen eerder zelf zullen dragen. 

 
9. De norminterpretaties verduidelijken en interpreteren, zoals het woord het zelf zegt, een 

bepaalde norm. In die zin hebben ze dus kracht van wet. De norminterpretaties zijn echter niet 
afdwingbaar indien ze bijkomende verplichtingen zouden opleggen die de wettelijke bepalingen 
overschrijden. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 18 
van 13 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Centra voor geestelijke gezondheidszorg   -   Brussel 
 
Een centrum voor geestelijke gezondheidszorg (CGG) heeft een bijzondere plaats in de geestelijke 
gezondheidszorg: men kan er terecht voor uiteenlopende problemen van psychische, relationele of 
psychosomatische aard.  
 
In een CGG wordt een patiënt behandeld met een multidisciplinair team: psychotherapeuten, sociale 
assistenten, medisch personeel en anderen. Dit team beslist gezamenlijk welke therapie de patiënt 
moet volgen, op basis van “intakegesprekken”.  
 
Sommige centra zijn weliswaar meer gespecialiseerd in bepaalde domeinen: bijvoorbeeld de CGG 
Deelwerking Brussel-Oost heeft een uitgebreid ouderenteam en richt zijn aandacht dan ook op de 
seniorenproblematiek. CGG Brussel-Oost heeft daarom een project “Coming Home” opgestart. Dit 
project heeft als doelstelling ouderen te ondersteunen die het moment waarop ze vernemen dat ze 
noodgedwongen moeten verhuizen naar een rusthuis, als een stressvolle periode ervaren. In een aantal 
gevallen krijgen ouderen een depressie of andere psychische aandoeningen door deze verandering.  
 
Graag had ik het volgende vernomen over de psychische gezondheid van ouderen en bejaarden.  
 
1. Kan de minister een overzicht geven van de initiatieven die de Vlaamse Gemeenschap ter zake 

ondersteunt? Wat was de middeleninzet van de voorbije vijf jaar? Wat waren de beleidsprioriteiten 
en opdrachten hieromtrent voor de CGG’s? 

 
2. Kan de minister in het bijzonder de projecten rond de psychische problemen van ouderen en de 

bijbehorende middelen vermelden voor het Brusselse gewest ? 
 
3. In hoeverre krijgt het bovenvermelde project een structurele basis in het beleid van de minister ter 

bestrijding van psychologische aandoeningen bij ouderen? 
 
Naast de Vlaamse CGG in Brussel bestaan er tevens de (Franstalige) centres de santé mentale. 
Aangezien het doelpubliek in beide instellingen vaak hetzelfde is, lijkt het logisch dat er overleg 
bestaat om bepaalde problemen samen aan te pakken.  
 
4. In hoeverre wordt er overlegd en samengewerkt tussen Vlaamse CEE’s en de Franstalige centres 

de santé mentale of de betrokken bicommunautaire instellingen? Welke knelpunten verhinderen 
een eventuele samenwerking? Worden er stappen ondernomen om samenwerking aan te 
moedigen? 

 
5. Bestaan er gemeenschappelijke initiatieven tussen de verschillende instellingen? 
 
6. In hoeverre wordt er doorverwezen naar elkaars instellingen voor bepaalde problemen? Wordt er 

expertise uitgewisseld over bepaalde onderwerpen?  
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 18  van 13 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. In het decreet van 18 mei 1999 betreffende de Geestelijke Gezondheidszorg staat beschreven dat 

de Centra voor Geestelijke Gezondheidszorg uitdrukkelijke aandacht dienen te geven aan 
ouderen. In 2004 is dit als doelstelling geformuleerd vanuit het decreet, wat vertaald werd in een 
indicator. De indicator geeft de verhouding van het aandeel van de doelgroep ouderen in het 
CGG ten opzichte van het aandeel van de doelgroep ouderen in het werkingsgebied van het 
CGG. Deze cijfers worden sinds 2004 gemeten en worden opgenomen in de beleidsplannen van 
de CGG.  

 In 2006 besliste minister Vervotte om 9 projecten te subsidiëren voor een jaar waarbij de CGG 
outreachend werken naar rusthuizen. Er werd een aanbod gerealiseerd voor de bewoners van de 
rusthuizen en voor het personeel. Hiervoor trok minister Vervotte 175.000 euro uit. De projecten 
werden positief geëvalueerd. 

 Aangezien deze projecten als positief werden ervaren en er nood was aan meer structurele 
middelen voor de doelgroep ouderen, voorzag ik in 2008 750.000 euro recurrente middelen voor 
de 20 CGG om de hulpverlening aan senioren met ernstige psychische problemen te versterken. 
Om de CGG-hulpverleners te ondersteunen in hun opdracht, zal met éénmalige middelen 
(75.000 euro) een coördinator worden aangesteld. 

 De CGG zijn daarnaast verplichte partner bij de therapeutische projecten, georganiseerd en 
gesubsidieerd door de federale overheid. Een aantal van deze therapeutische projecten hebben 
betrekking op de doelgroep ouderen.  

 
2. CGGZ Brussel heeft een uitgebreide ouderenwerking. Zij voorzien ambulante individuele 

therapie en hebben een aanbod in groepswerkingen rond specifieke thema’s, zoals 
slaapproblemen, verliesverwerking, depressie,…. Daarnaast biedt het CGG vorming supervisie/ 
intervisie voor eerstelijnswerkers en vorming over depressie en dementie voor familie en 
hulpverleners die geconfronteerd worden met personen met dementie of depressie. Ze werken 
outreachend, dit wil zeggen dat de hulpverleners naar sleutelplaatsen gaan waar ouderen komen 
(dienstencentra, huisartsenpraktijken,…). Daarnaast heeft het CGG enkele projecten zoals het 
vernoemde project Coming Home, als onderdeel van de werking van het Expertisecentrum 
dementie (ECD) BrOes en het project Migranten in tijd en ruimte, waarbij allochtone ouderen 
bevraagd worden over de betekenis van ouder worden en de manier waarop zij daar mee 
omgaan en over de betekenis van psychisch ziek zijn. Het doel is om op termijn de 
hulpverlening aan allochtone ouderen te optimaliseren.  

 
 De CGG krijgen subsidies in de vorm van enveloppes. Binnen deze enveloppes hebben zij zelf 

relatieve vrijheid om te bepalen hoeveel budget er naar elke doelgroep gaat. Vanuit de 
enveloppe van CGGZ Brussel worden 3,82 VTE gesubsidieerd voor cliëntenwerk in het 
ouderenteam. Dit is ongeveer 10% van de hulpverlenerscapaciteit van het CGG. Het 
Expertisecentrum dementie BrOes wordt voor 74.750 euro gesubsidieerd door de Vlaamse 
Gemeenschap Welzijn en voor 10.000 euro voor werkingsmiddelen door de Vlaamse 
Gemeenschapscommissie. Het project Migranten in tijd en ruimte wordt voor 15.550,35 euro 
gesubsidieerd door het Federaal Impulsfonds. 

 
3. Het project ‘Coming Home’ is een project binnen de werking van het Expertisecentrum 

dementie  BrOes. CGGZ Brussel krijgt subsidies van de Vlaamse Gemeenschap Welzijn voor 
ECD BrOes. Het project Coming Home wordt gerealiseerd in samenwerking met het 
ouderenteam van het Centrum Geestelijke Gezondheid te Brussel. Er werden hiervoor subsidies 
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aangevraagd aan de Vlaamse Gemeenschapscommissie. Het algemeen doel van het project 
bestaat erin om te streven dat ouderen een zo groot mogelijk welbevinden ervaren in het rusthuis 
en vermijden dat ze daar een depressieve tijd doormaken. Personen met een beginnende 
dementie zijn extra kwetsbaar voor depressie. In de rusthuizen zullen er praatgroepen worden 
opgestart voor personen met een beginnende dementie. In deze groepswerkingen wordt vooral 
getracht een life-review te maken van de jeugdjaren van de deelnemers. In een ‘levensboek’ 
wordt fotomateriaal, muziek, herinneringen … van die tijd verzameld. Dit levensboek speelt een 
grote rol in de laatste fase van het dementeringsproces en is daardoor ook een instrument voor 
een betere aangepaste zorgverlening in een later stadium. 

 
4. In Brussel overleggen de Franstalige en de meeste bicommunautaire Centres de Santé Mentale 

(CSM) rond inhoudelijke onderwerpen vooral in de Ligue Bruxelloise Francophone de la Santé 
Mentale. Dit is ook het geval voor de doelgroep “Ouderen”. De Vlaamse voorzieningen zijn 
geen lid van deze Ligue.  

 Sinds vorig jaar bestaat er wel opnieuw een tweetalige “Werkgroep Ouderen” op het niveau van 
het Overlegplatform Geestelijke Gezondheidszorg (OPGG) Brussel Hoofdstad, waar het de 
bedoeling is om de samenwerking tussen de instellingen die actief zijn in dit gebied en erkend 
zijn door de COCOF, de COCOM, de Vlaamse Gemeenschap of de Federale Overheid, opnieuw 
te dynamiseren. 

 
5. In het Therapeutisch Project “Dionysos” (Federale Overheid) wordt geprobeerd om op het 

terrein specifieke samenwerking te organiseren (experimenteel) rond ouderen met depressieve 
klachten. Het CGGZ Brussel is één van de partners. Er zijn zowel COCOM, COCOF, als 
Vlaamse en Federale partners in dit project. 

 
6. Er wordt voornamelijk naar de Franstalige centra doorverwezen omwille van de taal, wanneer 

het gaat om Franstalige patiënten die in een Franstalig netwerk zitten en de hulpverlener in de 
Vlaamse voorziening onvoldoende de Franse taal machtig is. Vele bejaarde personen zijn echter 
tweetalig. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 19 
van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Lokaal sociaal beleid   -   Armoedebestrijding 
 
Het decreet van 19 maart 2004 betreffende het lokaal sociaal beleid biedt een kader voor 
een coherent, democratisch, doelmatig en efficiënt lokaal sociaal beleid. Het decreet vertrekt 
vanuit de sociale grondrechten en wil de ongelijkheid wegwerken in de toegang tot die 
grondrechten. De lokale besturen moeten dat bereiken met een geïntegreerd beleid en een 
geïntegreerde dienstverlening, en door een coördinerende rol te spelen tegenover de lokale 
actoren. 
 
Volgens de Beleidsnota Welzijn, Volksgezondheid en Gezin 2004-2009 (Stuk 93 (2004-
2005) – Nr. 1, p. 49) moet het lokale armoedebestrijdingsbeleid duidelijk aanwezig zijn 
binnen het lokaal sociaal beleid. Het is aan het lokale bestuur om hieraan invulling te geven. 
 
1. Op welke wijze hebben de lokale besturen gevolg gegeven aan de in de beleidsnota opgenomen 

bepaling dat het lokale armoedebestrijdingsbeleid duidelijk aanwezig moet zijn binnen het lokaal 
sociaal beleid? 

 
2. Zal de minister bij de screening van de lokale sociale beleidsplannen ook nagaan of hieraan 

(voldoende) aandacht is besteed? Zo ja, volgens welke criteria? Zo neen, waarom niet?  
 



-284-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008
 
 

 

STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 19 van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Ik heb momenteel nog geen zicht op de wijze waarop de lokale besturen gevolg gaven aan de in 

de beleidsnota opgenomen bepaling dat het lokale armoedebestrijdingsbeleid duidelijk aanwezig 
moet zijn binnen het Lokaal Sociaal Beleid.  

 
2. Via de analyse van de plannen Lokaal Sociaal Beleid die momenteel wordt afgerond zal ik 

nagaan of de lokale besturen voldoende aandacht besteedden aan het armoedebestrijdingsbeleid. 
Armoedebestrijding werd als thema opgenomen in het analysemodel. Er wordt eveneens 
gekeken tot welke doelgroepen het lokaal bestuur zich richt. De resultaten van de analyse zullen 
dus kunnen weergeven hoeveel gemeenten acties opnamen met betrekking tot armoede-
bestrijding en voor welke doelgroepen deze acties bestemd zijn. Ik verwacht deze resultaten eind 
november 2008. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 20 
van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Nationaal Actieplan Sociale Insluiting   -   Inbreng 
 
Het Nationaal Actieplan Sociale Insluiting (NAPIncl) geeft een analyse van de trends en uitdagingen 
inzake de armoede en sociale uitsluiting voor België en de acties en maatregelen die de federale 
overheid en de gefedereerde entiteiten plannen om een beslissende impact te hebben op de uitroeiing 
van de armoede tegen 2010, zoals in 2000 is afgesproken op de Europese Raad in Lissabon. Het is een 
element van de Open Methode van Coördinatie. 
 
Volgens het “Vlaams Actieplan Armoedebestrijding 2005-2009 – actualisatie 2008” is dit voorjaar het 
NAPIncl 2008-2010 opgemaakt en diende het in september 2008 bezorgd te worden aan de Europese 
Commissie in het kader van het tweede strategisch rapport voor de sociale bescherming en insluiting. 
 
De acties en maatregelen uit het NAPIncl worden opgevolgd door een technische werkgroep met de 
ambtenaren belast met het armoedebestrijdingsbeleid van de verschillende overheden, een 
uitgebreidere thematische werkgroep “acties”, en een werkgroep “indicatoren”. De afdeling Welzijn 
en Samenleving van het departement Welzijn, Volksgezondheid en Gezin staat in voor de relevante 
Vlaamse deelname aan de totstandkoming en opvolging van het NAPIncl. Het Vlaams Actieplan 
Armoedebestrijding met zijn maatregelen en prioriteiten, is de basis van de Vlaamse inbreng. 
 
1. Maakte de afdeling Welzijn en Samenleving van het departement Welzijn, Volksgezondheid en 

Gezin deel uit van één van bovenvermelde drie werkgroepen? Zo ja, welke en hoeveel keer is deze 
samengekomen? 

 
2. Welke punten uit het Vlaams Actieplan Armoedebestrijding heeft de afdeling Welzijn en 

Samenleving van het departement Welzijn, Volksgezondheid en Gezin op de diverse werkgroepen 
als prioriteiten gehanteerd? 

 
3. Is de Vlaamse inbreng in het NAPIncl 2008-2010 zichtbaar? Zo ja, waaruit bestaat die? 
 
4. Wordt de samenwerking en impact van de Vlaamse inbreng geëvalueerd? Zo ja, hoe en wat zijn de 

resultaten hiervan? Zo neen, waarom niet? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 20 van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. De afdeling Welzijn en Samenleving van het departement Welzijn, Volksgezondheid en Gezin 

nam deel aan de werkzaamheden van de werkgroep acties en het technisch comité. In 
voorbereiding op de opmaak op het Nationaal actieplan sociale inclusie 2008-2010 kwam de 
werkgroep acties zes maal samen (op 10 mei 2007, 27 juli 2007, 19 februari 2008, 16 april 2008, 
28 mei 2008 en 27 augustus 2008). Het technisch comité kwam eveneens zes maal samen (op 26 
april 2007, 30 mei 2007, 6 december 2007, 18 januari 2008, 6 mei 2008 en 10 juni 2008). 

 
2. De opzet van de werkgroep acties is dat middenveldorganisaties hun prioriteiten aanbrengen 

voor het Nationaal actieplan sociale inclusie. De rol van de verschillende overheden in deze 
werkgroep is aan te geven op welke manier zij gevolg kunnen geven (of reeds geven) aan deze 
aanbevelingen. Het Vlaams actieplan armoedebestrijding vormde hierbij het referentiekader 
voor de vertegenwoordigers van de afdeling Welzijn en Samenleving. Vanuit de afdeling 
Welzijn en Samenleving werden dus geen nieuwe inhoudelijke prioriteiten geformuleerd. Het 
technisch comité staat louter in voor de voorbereiding en evaluatie van de werkgroepen ‘acties’ 
en ‘indicatoren’. 

 
3. De inbreng van de Vlaamse overheid in het Nationaal actieplan sociale inclusie 2008-2010 is 

duidelijk zichtbaar. De Vlaamse overheid formuleerde in het Nationaal actieplan sociale 
insluiting haar prioriteiten voor de periode 2008-2010 aangaande activering, huisvesting en de 
strijd tegen kinderarmoede. De in het Nationaal actieplan opgenomen acties die slaan op het 
Vlaams Gewest en de Vlaamse Gemeenschap zijn gebaseerd op (de actualisatie van) het Vlaams 
actieplan armoedebestrijding. Het systeem van ‘aandachtsambtenaren armoedebestrijding’ 
binnen de Vlaamse overheidsdiensten werd in het hoofdstuk ‘Beter bestuur’ van het Nationaal 
actieplan opgenomen als goede praktijk. 

 
4. Op de interministeriële conferentie maatschappelijke integratie van oktober 2008 werd beslist 

dat de werkgroep acties minstens vier maal per jaar zal samenkomen om de impact van het 
Nationaal actieplan sociale insluiting 2008-2010, met inbegrip van de maatregelen van de 
Vlaamse overheid, te evalueren. Om de twee jaar zal een studiedag worden georganiseerd waar 
dieper kan worden ingegaan op bepaalde aspecten van het Nationaal actieplan. 
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Vraag nr. 21 
van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
OCMW-rusthuis Maldegem   -   Subsidiëring 
 
Het OCMW in Maldegem is al enige tijd klaar met het nieuwe OCMW-rusthuis “Warnhof”. 
 
1. Wat is de stand van zaken inzake de subsidiëring door het Vlaams Gewest? 
 
2. Wanneer wordt de subsidiëring effectief verleend? 
 
3. Hoeveel bedraagt de Vlaamse subsidie?  
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 21 van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSEN 
 
 
 
1. PROJECT 

OCMW-rusthuis “Warmhof” 
vervangingsnieuwbouw voor 120 woongelegenheden 
 
Subsidiebelofte op 27/11/2003 door VIPA verleend voor 6.133.020,95 euro  
Aanvullende subsidiebelofte op 26/6/2006 voor    177.477,89 euro 
TOTAAL 6.310.498,84 euro. 
 
In uitvoering van deze subsidiebeloften werden 3 subsidiebeslissingen verleend: 

a. subsidiebeslissing voor projectfase 1 + 3 op 7/10/2004 voor  4.207.258,96 euro 
b. subsidiebeslissing voor projectfase 2 op 26/10/2005 voor  1.626.963,85 euro 
c. subsidiebeslissing voor projectfase 4 op 26/6/2006 voor  476.276,03 euro 
d. TOTAAL 6.310.498,84 euro. 
 

2. De investeringssubsidies (6.310.498, 84 euro) werden reeds volledig uitbetaald. 
 
3. De door VIPA toegekende en uitbetaalde investeringssubsidie bedraagt 6.310.498,84 euro. 
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Vraag nr. 22 
van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Sociale huizen   -   Kwaliteitslabel 
 
Het lokaal sociaal beleid beoogt een maximale toegankelijkheid van de dienstverlening voor elke 
burger en een optimaal bereik van de beoogde doelgroep.  
 
Het decreet van 19 maart 2004 betreffende het lokaal sociaal beleid bepaalt dan ook dat elk lokaal 
bestuur ten laatste begin 2009 over een Sociaal Huis dient te beschikken. Dit wordt dé plek waar 
burgers terecht kunnen met vragen rond de sociale dienstverlening in hun gemeente, buurt of wijk. Het 
Sociaal Huis heeft dus een informatie-, loket- en doorverwijsfunctie. Dat loket moet minimaal een 
geïntegreerde toegang bieden tot de sociale dienstverlening van gemeente en OCMW. Het 
uiteindelijke doel van het Sociaal Huis is zo dicht mogelijk bij de mensen te staan. 
 
Artikel 11 van het decreet op het lokaal sociaal beleid bepaalt dat de Vlaamse Regering aan een 
Sociaal Huis een kwaliteitslabel kan toekennen. In een antwoord op een vraag om uitleg (Nr. 23 
(2005-2006)) van collega Tom Dehaene of de Vlaamse Regering deze mogelijkheid (om een 
kwaliteitslabel toe te kennen) zal benutten en welke de meerwaarde is van dit label, antwoordde de 
toenmalige Vlaamse minister van Welzijn mevrouw Inge Vervotte dat ze niet geneigd is om een 
kwaliteitslabel toe te kennen, omdat ze ervan uitgaat dat alle Sociale Huizen, zoals elke 
dienstverlening, een goede kwaliteit moet hebben. Ook de Vereniging van Vlaamse Steden en 
Gemeenten (VVSG) was in 2005 geen vragende partij.  
 
Volgens zijn meest recente Beleidsbrief (Stuk 1405 (2007-2008) – Nr. 1)  zal de minister in 
samenwerking met de VVSG de invoering van een kwaliteitslabel onderzoeken en wil het label een 
erkenning betekenen voor die lokale besturen welke werk maken van een toegankelijke 
dienstverlening. Het mag evenwel geen bijkomende administratieve last worden.  
 
Uit een online bevraging van de VVSG in maart 2008 bij 227 OCMW-secretarissen blijkt dat 38,3% 
voorstander is dat de Vlaamse overheid een kwaliteitslabel uitwerkt. 
 
De elektronische nieuwsbrief “Lokaal Sociaal Beleid” van 23 mei 2008 (dit is een nieuwsbrief van de 
Vlaamse overheid, departement Welzijn, Volksgezondheid en Gezin, afdeling Welzijn en 
Samenleving) vermeldt dat de minister het kwaliteitslabel, vanuit een sensibiliserend standpunt, aan 
lokale besturen zal toekennen. Nog volgens de nieuwsbrief wil de minister tegen einde van 2008 het 
eerste kwaliteitslabel toekennen. 
 
1. Waaruit bestaat bovenvermeld onderzoek? Is het al afgerond? Zo ja, waar zijn de resultaten 

raadpleegbaar? Op welke wijze zal de minister rekening houden met de resultaten van het 
onderzoek bij het nemen van de beslissing om een kwaliteitslabel toe te kennen? 

 
2. Wat is, naast de erkenning voor de lokale besturen, de meerwaarde van dit kwaliteitslabel? 
 
3. Op basis van welke criteria wordt het kwaliteitslabel toegekend?  
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4. Voorziet de minister in een beroepsprocedure? 
 
5. Welke maatregelen voorziet de minister ten aanzien van Sociale Huizen die het kwaliteitslabel niet 

verkrijgen? 
 
6. Wat wordt de geldigheidsduur van het kwaliteitslabel? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 22 van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. Het is belangrijk dat een kwaliteitslabel voor de Sociale Huizen wordt gedragen door de sector. 

Om die reden heb ik ervoor gekozen het concept ‘kwaliteitslabel’ te laten uitwerken door een 
expertenpanel tijdens een werkconferentie. Het panel bestond uit mensen die over de nodige 
praktijkervaring en/of theoretische kennis beschikken en uit een vertegenwoordiger van de 
Vlaamse Vereniging van Steden en Gemeenten (VVSG). Het doel van de werkconferentie was 
om creatieve ideeën te genereren, daaruit een aantal ideeën te selecteren en die verder te 
analyseren. Op basis van deze werkzaamheden werd mij een advies bezorgd. 

 
 Het expertenpanel kwam tot het besluit dat er drie mogelijke invalshoeken zijn om het Sociaal 

Huis een vorm van erkenning te geven en ontwikkelde in die zin een advies, namelijk over een 
charter, een prijs en een label.  

 Werken aan een toegankelijke lokale hulp-en dienstverlening gebeurt volgens bepaalde 
principes. Lokale besturen kunnen zich bij de uitbouw van een Sociaal Huis hierdoor laten 
inspireren en een charter onderschrijven. 

 Periodiek kan een prijs worden toegekend aan lokale besturen die in de werking van hun Sociaal 
Huis opmerkelijke initiatieven ontplooien. Deze prijs is de erkenning van een bijzondere 
verdienste of van een vernieuwend of opmerkelijk initiatief.  

 Het expertenpanel gaf een positief advies voor de invoering op korte termijn van zowel een 
charter als een prijs voor de Sociale Huizen.  

 Over het derde element, een label dat de minimumvereisten waaraan een Sociaal Huis moet 
voldoet bevestigt, liepen de meningen binnen het expertenpanel uiteen. Hierover werd geen 
advies uitgebracht, maar werden de pro’s en contra’s opgelijst. 

 Met betrekking tot het charter en de uitreiking van een prijs zal ik op korte termijn initiatieven 
nemen.  

 Betreffende het label zal ik de verschillende argumenten uit het advies ten gronde bekijken om 
dan tot een gefundeerde beslissing te komen. 

 
2-6. Zoals u kunt afleiden uit mijn antwoord op vraag 1, zijn deze vragen momenteel nog niet van 

toepassing.  
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Vraag nr. 23 
van 13 oktober 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
Zorgprogramma’s cardiologie (B)   -   Bijkomende programmatiecriteria 
 
De minister keurde bijkomende programmatiecriteria en erkenningsnormen voor de zorgprogramma’s 
cardiologie (B) goed. Deze zullen de verdere uitbouw van cardiale zorgcentra in Vlaanderen regelen. 
 
Het maximum aantal vestigingsplaatsen met zorgprogramma cardiale pathologie B wordt voor 
Vlaanderen beperkt tot 16, wat een stijging is met 3 tegenover de huidige 13. Daarnaast wordt 
voorzien in de oprichting en erkenning van alleenstaande B2-diensten die een samenwerkingsakkoord 
moeten afsluiten met een ziekenhuis met een B3-erkenning in dezelfde of aangrenzende zorgregio. 
 
Het is evenwel niet duidelijk of de B2-centra er komen tegelijk met de 3 nieuwe B3-centra, of dat de 
B3-centra er komen op basis van nieuwe criteria en dat pas daarna de mogelijkheid van een B2 wordt 
besproken met de federale regering. 
 
1. Zullen de B2-centra gelijktijdig komen met de nieuwe B3-centra? 
 
2. Is al bekend aan welke ziekenhuizen deze drie bijkomende B3-centra zullen worden toegekend? 
 



-294-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008
 
 

 

STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 23 van 13 oktober 2008 
van VERA VAN DER BORGHT 
 
 
 
1.  De Vlaamse Regering keurde de principes goed die de basis zullen vormen van aanvullende 

Vlaamse regelgeving inzake het cardiaal zorgprogramma B. 
Dit zal toelaten dat 3 bijkomende vestigingsplaatsen voor het cardiale zorgprogramma (B3) 
kunnen worden erkend in Vlaanderen.  

 Maar die erkenningen zullen ook getoetst worden aan bijkomende Vlaamse programmatiecriteria 
en erkenningsnormen. 

 
 Voor de B3-centra gaat het duidelijk om aanvullende Vlaamse regelgeving, die verder bouwt op 

de bestaande federale normen. 
 De creatie van een aparte programmatie en aansluitend erkenningsvoorwaarden voor alleenstaande 

B2-centra is een federale bevoegdheid. Daarover zal ik het gesprek voeren met mijn federale 
collega, minister Onkelinx. Of en wanneer deze B2-centra er zullen komen, hangt dus af van haar 
initiatieven. 

 
2.  Neen, dit is nog niet bekend.  
 
 De bestaande aanvragen zullen niet meer onderzocht worden, daar het wetgevende kader 

gewijzigd wordt. 
 
 Wanneer het besluit van de Vlaamse Regering met de nieuwe erkenningsnormen en 

programmatiecriteria gepubliceerd is, zullen de ziekenhuizen de kans krijgen om een aanvraag in 
te dienen, die past binnen de bijkomende nieuwe reglementering. 
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Vraag nr. 24 
van 13 oktober 2008 
van ANNE MARIE HOEBEKE 
 
 
 
Ingangsexamen Geneeskunde   -   Voorbereidingscursussen 
 
Van de aspirant-studenten die dit jaar deelnamen aan één of beide zittijden van het ingangsexamen 
Geneeskunde, slaagde slechts 28%. Ten opzichte van vorig jaar is dit een daling van 2%. En in 
vergelijking met het aantal geslaagden in 2003, is dit een daling van 29%. 
 
Het artsensyndicaat BVAS is helemaal niet verontrust over de dalende tendens. Zij zijn van mening 
dat het examen voorkomt dat er studenten in de richting terechtkomen zonder wetenschappelijke 
basiskennis. Wanneer studenten Geneeskunde willen volgen, vergeten ze daarbij soms dat het bezitten 
van een wetenschappelijke achtergrond wel degelijk nodig is. Bijgevolg bestaat het examen uit twee 
delen: één deel peilt naar de wetenschappelijke voorkennis en één richt zich op sociale vaardigheden 
en attitudes. 
 
Voor de vice-rector Biomedische Wetenschappen aan de KU Leuven valt bij het slaagpercentage 
vooral het verschil tussen de provincies op. Terwijl West-Vlamingen slagen met 31,8%, slagen 
Limburgers slechts met 17,8%, andere provincies schommelen er tussenin. Het voorbije schooljaar 
werden er aan de KU Leuven een aantal voorbereidende sessies gehouden voor de richting 
Geneeskunde, waaraan meer dan 1000 mensen deelnamen. Volgens de vice-rector Biomedische 
Wetenschappen kan aan iedereen een gelijke kans worden geboden indien alle universiteiten 
eenvormige voorbereidingen zouden organiseren. 
 
Daarom had ik graag van de minister vernomen of hij initiatieven neemt om te komen tot eenvormige 
voorbereidingscursussen aan de universiteiten voor de richting Geneeskunde. Zo ja, hoe ziet de 
minister dit concreet? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 24 van 13 oktober 2008 
van ANNE MARIE HOEBEKE 
 
 
 
Dit is een vraag die moet gesteld worden aan de Vlaamse minister van Werk, Onderwijs en Vorming, 
aangezien het een beleidsmaterie betreft die buiten mijn bevoegdheid valt. 
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Vraag nr. 25 
van 15 oktober 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
Palliatieve zorg   -   Stand van zaken 
 
In het Vlaams Regeerakkoord 2004-2009 engageert de Vlaamse Regering zich niet expliciet tot 
specifieke beleidsmaatregelen op het vlak van palliatieve zorg. In de Beleidsnota Welzijn, 
Volksgezondheid en Gezin wordt enkel gewag gemaakt van de palliatieve netwerken die “hun plaats 
[zullen] moeten vinden in het thuiszorgdecreet” (Parl. St. Vl. Parl. 2004-2005, nr. 93/1, 31). De 
aangenomen motie bij de beleidsnota vroeg de Vlaamse Regering bij te dragen tot een optimalisatie 
van het aanbod aan palliatieve zorg voor zorgbehoevende ouderen (Parl. St. Vl. Parl. 2004-2005, nr. 
93/5). 
 
1. Welke maatregelen werden deze legislatuur genomen om de palliatieve zorg in de Vlaamse 

Gemeenschap zowel kwantitatief als kwalitatief te versterken? 
 
2. Welke budgetten in meer of in min werden vrijgemaakt voor palliatieve zorg (juni 2004 tot 

heden)? 
 
3. Ziet de minister van Gezin voor zichzelf een rol weggelegd inzake de bekendmaking van de 

mogelijkheid tot palliatief zorgverlof? 
 
4. Gaat de minister ervan uit dat de palliatieve dagcentra zich moeten omschakelen tot reguliere 

dagverzorgingscentra (zij het met een palliatief zorgaanbod)? Zo ja, welke oplossing heeft de 
minister voor ogen voor die palliatieve dagcentra die zich onder de huidige 
programmatievoorwaarden niet kunnen omschakelen tot dagverzorgingscentrum? 

 
5. Wat zou de budgettaire kostprijs zijn voor de financiering van de palliatieve thuiszorgequipes voor 

kinderen? (cfr. vraag om uitleg van 30 september 2008, Handelingen C002) 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 25 van 15 oktober 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
1. Er werden verschillende maatregelen genomen om de palliatieve zorg in Vlaanderen 

kwantitatief en kwalitatief te versterken. Ik geef een overzicht.  
 

a. De palliatieve netwerken 
 

 Het Besluit van de Vlaamse regering van 3 mei 1995 houdende erkenning en subsidiëring van 
palliatieve netwerken werd gewijzigd en goedgekeurd door de Vlaamse Regering in juli 2007. 
Dit wijzigingsbesluit omvat een inhaalbeweging met betrekking tot de niet-indexatie van de 
subsidie sinds 1995, een inbouw van de jaarlijkse indexatie, het toevoegen van de facultatieve 
subsidie voor deskundigheidsbevordering aan het reglementair subsidiebedrag en de 
mogelijkheid tot reservevorming.  

 
b. De Federatie Palliatieve Zorg Vlaanderen 
 

 De jaarlijkse financiering van de Federatie Palliatieve Zorg Vlaanderen voor vormings-
activiteiten is vervangen door een convenant voor drie jaar dat mijn voorgangster, mevrouw 
Inge Vervotte, in 2006 heeft afgesloten. De jaarlijkse financiering werd verhoogd en bedraagt 
100 000 euro. Er werd tevens een jaarlijkse indexering voorzien. Deze driejaarlijkse periode 
loopt ten einde op 31 december 2008. Tijdens deze periode werden er competentieprofielen 
opgesteld voor verpleegkundigen, een afbakening bekomen voor opleidingsinitiatieven tussen 
de Federatie en de palliatieve netwerken, een programma opgesteld om de werking van de 
palliatieve netwerken te registreren en adviezen gegeven over palliatieve zorg.  

 
 Momenteel zijn er besprekingen aan de gang om een nieuw convenant aan te gaan voor drie jaar 

waarbij de jaarlijkse financiering verhoogd wordt met 50.000 euro. In het nieuwe convenant 
zullen de volgende opdrachten opgenomen worden: de verdere ontwikkeling van het 
registratiepakket; het professionaliseren van de vorming, training en opleiding voor 
deskundigen in de palliatieve zorg; het bijdragen aan de ontwikkeling van zorgpaden en 
praktijkrichtlijnen; het creëren van een telefonisch (en per mail) aanspreekpunt voor de 
levenseindeproblematiek in samenwerking met Leif en het geven van adviezen aan de Vlaamse 
overheid. 

 
c. De dagcentra voor palliatieve verzorging 
 

 Door het RIZIV werd in 2002 een overeenkomst afgesloten in het kader van een proefproject 
rond de oprichting van dagcentra voor palliatieve verzorging. Deze overeenkomst met 
bijhorende subsidiëring liep af op 31 december 2005. 

 Mijn voorgangster, mevrouw Inge Vervotte, heeft er op aangedrongen om de federale 
financiering en de erkenning van de dagcentra verder te zetten. Zes palliatieve dagcentra worden 
sinds 1 januari 2006 door Vlaanderen erkend: dagcentrum H. Hartziekenhuis te Lier, 
dagcentrum Topaz te Wemmel, dagcentrum AZ Sint-Augustinus te Wilrijk, dagcentrum De 
Kust Te Oostende, dagcentrum Coda te Wuustwezel en dagcentrum Heidehuis te Sint-Andries. 
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 Wegens een onaanvaardbare lage bezetting, werd één van de zes centra (namelijk dagcentrum 
H. Hartziekenhuis te Lier) sinds 1 januari 2007 niet langer erkend. De erkenning door 
Vlaanderen loopt af op 31 december 2008.  

 
 Naast de federale subsidie ontvangen deze centra ook nog een specifieke betoelaging vanwege 

de Vlaamse overheid. Het ministeriele besluit van 12 december 2006, het ministeriele besluit 
van 22 augustus 2007 en het ministeriele besluit van 8 juli 2008 verlenen de vijf dagcentra voor 
palliatieve verzorging een subsidie voor de periode van 1 december 2006 tot en met 30 
september 2009. Het betreft dagcentrum Topaz te Wemmel, dagcentrum AZ Sint-Augustinus te 
Wilrijk, dagcentrum De Kust Te Oostende, dagcentrum Coda te Wuustwezel en dagcentrum 
Heidehuis te Sint-Andries. 

 Deze subsidies zijn bedoeld als bijdrage van de Vlaamse Gemeenschap in de kosten die gepaard 
gaan met adviesverstrekking en ondersteuning aan de dagverzorgingscentra en het ontwikkelen 
van deskundigheid van het personeel van de dagverzorgingscentra en thuiszorgdiensten door 
stages, praktijkopleidingen, cursussen en professionele adviezen. 

 De vijf erkende dagcentra voor palliatieve verzorging ontvangen hiervoor sinds december 2006 
jaarlijks subsidies van de Vlaamse overheid. Voor de periode van 1 december 2006 tot 1 
oktober 2007 was dit 15.000 euro per centrum. Sinds 1 oktober 2007 ontvangt elk centrum 
jaarlijks 20.000 euro. Bedoeling is de kennis met betrekking tot palliatieve zorg die in deze 
centra aanwezig is, ter beschikking te stellen en over te dragen naar het personeel van de 101 
erkende dagverzorgingscentra. 

 
d. Tijdelijke projecten 
 

 Naast deze subsidiëringen werden er een aantal tijdelijke projecten gefinancierd zoals het 
project nachtzorg in 2005 en het project “kinderen en palliatie” in 2007.  

 De Leiflijn van de Academie Levenseinde werd in 2006 en 2008 gedeeltelijk gefinancierd.  
 In 2006 bestond één van de jaarlijkse thema’s voor ouderenzorg uit de uitbouw van de 

palliatieve functie binnen de thuiszorgondersteunende modules van het woon- en zorgcentrum, 
zoals de dagverzorging en het centrum voor kortverblijf, die ouderen in een palliatieve fase van 
hun leven ondersteuning aanbieden wanneer zij wensen langer thuis te blijven.  

 Voorzieningen kunnen er voor kiezen om hun erkend centrum voor kortverblijf (al dan niet 
tijdelijk) als palliatief kortverblijf in te richten. 

  
e. Inspectiebezoeken 
 

 Tijdens de inspectiebezoeken in ouderenvoorzieningen wordt er door het Vlaams Agentschap 
Inspectie, Welzijn en Gezin, indien nodig, aandacht geschonken aan de palliatieve zorgcultuur.  

 
2. Aangezien de begroting per kalenderjaar wordt opgemaakt geef ik een overzicht van de 

jaarlijkse budgetten vanaf 2005: 
• 2005: 682.762,00 euro; 
• 2006: 1.226.136,13  euro (waarvan 255.505,16 euro Federale subsidie die door de 

 Vlaamse overheid verdeeld wordt voor de palliatieve dagcentra);  
• 2007: 1.230.166,52  euro (waarvan 255.760,50 euro Federale subsidie die door de 

 Vlaamse overheid verdeeld wordt voor de palliatieve dagcentra);  
• 2008: 1.301.441,55 euro (waarvan 260.352,99 euro Federale subsidie die door de 

 Vlaamse overheid verdeeld wordt voor de palliatieve dagcentra);. 
Van 2005 tot en met 2008 werd het budget in palliatieve zorg verhoogd met 618.679, 55 euro, 
een stijging van ongeveer 91 %. 

 
3. De mogelijkheid om palliatief verlof te nemen wordt, evenals de Vlaamse aanmoedigingspremie 

hiervoor, via diverse kanalen bekendgemaakt. De palliatieve netwerken, die over heel 
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Vlaanderen verspreid zijn, hebben, onder andere, als taak de bevolking in te lichten over de 
beschikbare mogelijkheden in palliatieve zorg. 

 
4. Een dagverzorgingscentrum kan zich volgens de huidige regelgeving toespitsen op een bepaalde 

doelgroep, bvb. palliatieve gebruikers, gebruikers met het dementiesyndroom. Een mix van niet-
palliatieve en palliatieve gebruikers in eenzelfde dagverzorgingscentrum is dus volgens de 
huidige regelgeving niet nodig. Een ‘geriatrisch’ dagverzorgingscentrum kan daarom vandaag 
perfect functioneren als ‘palliatief’ dagverzorgingscentrum. Ik merk wel op dat er op vandaag 
enkel erkende dagverzorgingscentra gekend zijn die zich specifiek richten op gebruikers die 
lijden aan het dementiesyndroom. Ook het woonzorgdecreet stimuleert de oprichting van 
dagverzorgingscentra voor bepaalde doelgroepen. 

 
 Wat de huidige vijf erkende dagcentra voor palliatieve verzorging betreft geef ik inderdaad 

voorkeur aan het optimaliseren van de bestaande centra, vooraleer een eventuele uitbreiding 
wordt overwogen. Zoals reeds aangehaald ontvangen de dagcentra voor palliatieve verzorging 
sinds 1 december 2006, en dit voorlopig tot 1 oktober 2009, elk jaar subsidies van de Vlaamse 
overheid.  

 
 Zoals een dagverzorgingscentrum vandaag perfect kan functioneren als een ‘palliatief’ 

dagverzorgingscentrum, is het vandaag voor een erkend dagcentrum voor palliatieve verzorging 
mogelijk om een erkenning als dagverzorgingscentrum, en bij opvang van zwaar zorg-
behoevende gebruikers (gebruikers met B- en C-profiel) de bijzondere erkenning als centrum 
voor dagverzorging aan te vragen.  

 
 De erkende centra voor palliatieve verzorging voldoen m.i. nu reeds aan een aantal erkennings-

normen die van toepassing zijn op de dagverzorgingscentra en waaraan moet voldaan worden 
op het ogenblik van de aanvraag, bvb. de infrastructuur.  

 
5. De financiering van de palliatieve thuiszorgequipes is een federale aangelegenheid die zou 

kunnen geregeld worden via het budget voor financiële middelen van de ziekenhuizen als 
onderdeel van het zorgprogramma voor Kinderoncologie. Erkenningsnormen voor dergelijk 
zorgprogramma zijn nog niet gepubliceerd. Ik heb op 9 mei 2008 een brief verstuurd naar 
minister Onkelinx waarin ik haar voornemen in het kankerplan om een structurele financiering 
van “de keten van pediatrische (oncologische) zorgen” te voorzien en om het bedrag per 
multidisciplinair team van 53.200 € per jaar te verdubbelen, ondersteun. Tevens heb ik 
voorgesteld om het totale financieringsbedrag te herverdelen in verhouding tot het aantal 
opgevolgde patiënten. Aangezien de twee grote centra, UZ Gent en UZ Leuven, drie keer zoveel 
kinderen opvolgen als de andere teams, lijkt me dat dan ook wel billijk. Ik heb ook mijn 
standpunt bevestigd om de thuiszorgequipes van het UZ Gent en het UZ Leuven te erkennen als 
de twee Vlaamse multidisciplinaire equipes, met de bedenking dat ik voor de twee andere, de 
kinderhemato-oncologische afdelingen van het UZ Middelheim in Antwerpen en van het UZ 
Brussel, een rol zie als intramuraal aanspreekpunt. Ik heb voorgesteld om deze problematiek 
verder te bespreken tijdens de interministeriële conferentie. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 26 
van 15 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
VAPH   -   Communicatiebeleid 
 
Een goede communicatie met de mensen is uitermate belangrijk. Ook het Vlaams Agentschap voor 
Personen met een Handicap, dat vaak belangrijke beslissingen neemt in het leven van personen met 
een handicap, moet dus op een laagdrempelige en duidelijke manier communiceren.  
 
Nochtans is dat niet altijd even eenvoudig. Denken we maar aan thema's zoals wettelijke subrogatie. 
Dit leidt soms tot verkeerde interpretaties bij de betrokkenen.  
 
In het jaarverslag 2007 van het Vlaams Agentschap voor Personen met een Handicap lees ik dat er een 
"verbeterinitiatief" op gang werd getrokken wat betreft de schriftelijke communicatie naar mensen met 
een handicap. 
 
1. Wat is de stand van zaken van dit initiatief? 
 
2. Welke concrete veranderingen werden doorgevoerd? 
 
3. Is het project nog lopende? Zo neen, hoe werd het geëvalueerd? 
 
4. Het spreekt voor zich dat het voor bepaalde groepen, zoals mensen met een licht mentale 

handicap, nog minder evident is om informatie correct te interpreteren. Ook voor doven die de 
Vlaamse Gebarentaal als moedertaal hebben rijzen vaak specifieke problemen. 

 
Vandaar mijn laatste vraag: wordt een gedifferentieerde klantgerichte aanpak uitgewerkt?  
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 26 van 15 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
1. Het verbeterinitiatief dat u aanhaalt uit het jaarverslag 2007 van het VAPH betreft het 

herschrijven van de beslissingsbrieven van het VAPH. Dit is de communicatie die mensen 
krijgen als zij bij het VAPH een aanvraag hebben ingediend. Dit verbeteringsproces zal tegen 
einde maart 2009 afgerond worden. 

 
2. Dit initiatief werd op gang getrokken door de communicatiedienst, maar werd door een 

taaldeskundige binnen het VAPH verder gefinaliseerd. Alle soorten beslissingsbrieven zijn 
intussen herschreven, en teruggekoppeld naar de juridische dienst die deze vanuit juridisch 
oogpunt heeft aangepast. Deze aanpassingen worden nu nog afgetoetst bij de functionele dienst 
en de hoofden van de Provinciale Afdelingen van het VAPH.  

 
 Deze brieven worden echter vanuit een specifieke applicatie gemaakt. Om al deze brieven te 

kunnen aanpassen, is er heel wat programmeerwerk door IT-mensen noodzakelijk.  

 Men voorziet dat de hele aanpassing zal afgerond zijn op uiterlijk 31 maart 2009. 
 
 Wat de algemene communicatie die het VAPH voert betreft, willen wij aanstippen dat deze 

steeds op een laagdrempelige manier gebeurt. Als u de website www.vaph.be bekijkt, zult u 
merken dat de informatie die daar aangeboden wordt, zeer eenvoudig is opgebouwd. Ook de 
brochures, andere brieven, enz. vanuit de communicatiedienst hanteren deze communicatie-
principes. 

 
3. Zoals gezegd, loopt dit project nog. Omdat er zowel taalkundige, juridische als functionele 

aftoetsingen noodzakelijk zijn, heeft dit proces enige tijd nodig. 
 
4. Het VAPH communiceert zo laagdrempelig mogelijk. Als een persoon met een handicap zijn 

beslissingsbrief toch niet zou begrijpen, kan hij altijd terecht bij zijn provinciale afdeling, waar 
hij een persoonlijke toelichting kan krijgen. Voor algemene vragen kan de persoon met een 
handicap ook altijd bij de communicatiedienst terecht. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 27 
van 15 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
VAPH   -   Bijzondere Bijstandscommissie 
 
In het jaarverslag 2007 van het Vlaams Agentschap voor Personen met een Handicap (VAPH) staan 
verschillende verwijzingen naar de werking van de Bijzondere Bijstandscommissie (BBC). 
 
Klachten omtrent beslissingen voor hulpmiddelen komen vooral van personen met een handicap die 
vinden dat de financiële tegemoetkoming van het VAPH ontoereikend is. De aanvragers krijgen steeds 
het zogenaamde refertebedrag. Voor een supplementaire tegemoetkoming kan de aanvrager zich 
richten tot de Bijzondere Bijstandscommissie (BBC). Hij moet in dat geval wel zijn “uitzonderlijke 
zorgbehoefte” bewijzen. De aanvrager kan een (negatieve) beslissing van de BBC aanvechten voor de 
arbeidsrechtbank. 
 
Binnen het VAPH werd een voorstel uitgewerkt om een aangepaste hernieuwingstermijn in te voeren 
voor hulpmiddelen die op de refertelijst staan. Via deze hernieuwingstermijn kan hetzelfde soort 
hulpmiddel opnieuw worden aangevraagd. De aanvragen moeten extra gemotiveerd worden en worden 
behandeld door de Bijzondere Bijstandscommissie. In 2008 zal de VAPH-administratie de invoering 
van de hernieuwingstermijnen verder uitwerken. 
 
De Bijzondere Bijstandscommissie oordeelt bij wijze van individuele bijzondere maatregel over de 
tenlasteneming van hulpmiddelen die niet opgenomen zijn in de bijlage bij het besluit van de Vlaamse 
Regering van 31 juli 1992. Ook over hulpmiddelen die duurder zijn dan het refertebedrag beslist deze 
commissie. 
 
Met betrekking tot een aantal aspecten van de werking van het BBC, stel ik graag volgende vragen. 
 
1. Wat was het aantal aanvragen in 2007 bij de BBC in het kader van : 
 

a) de supplementaire tegemoetkoming (bovenop het refertebedrag); 
b) de hernieuwing van een hulpmiddel; 
c) de tenlasteneming van een hulpmiddel dat niet op de refertelijst voorkomt? 

 
2. Kan de minister ook voor elk van de categorieën aangeven wat het aantal (gedeeltelijk) positieve 

beslissingen was? 
 
3. Met betrekking tot de verschillende categorieën: wat zijn de meest voorkomende aanvragen? 
 
4. Wat is de doorlooptijd van de dossiers (2006, 2007)? 
 

In hoeveel dossiers (2006, 2007) sleepte de beslissing langer aan dan vier maanden?  
 



-304-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008
 
 

 

In hoeveel dossiers IMB (2006,2007) sleepte de beslissing langer aan dan vier maanden?  
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr.27 van 15 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
De aanpassingen en hulpmiddelen die het VAPH vergoedt (Individuele Materiële Bijstand) zijn 
opgenomen in een refertelijst, met een maximumbedrag van terugbetaling. Deze bedragen zouden in 
principe moeten volstaan om een adequaat hulpmiddel te kunnen aankopen. 
 
De Bijzondere Bijstandscommissie (BBC) beslist over hulpmiddelen die niet in de refertelijst 
voorkomen én over aanvragen in het kader van een ‘zeer uitzonderlijke zorgbehoefte’: hulpmiddelen 
die wel in de refertelijst voorkomen, maar waarvoor het refertebedrag in een specifieke situatie niet 
volstaat. Ook een aanvraag voor twee of meer dezelfde hulpmiddelen, bijvoorbeeld twee trapliften, 
wordt gezien als een zeer uitzonderlijke zorgbehoefte. 
 
Het opnieuw invoeren van ‘hernieuwingstermijnen’ beoogt een sterke vereenvoudiging van de 
procedure voor een persoon die hetzelfde hulpmiddel opnieuw aanvraagt als het vorige versleten is. 
 
1. In 2007 oordeelde de Bijzondere Bijstandscommissie over 687 vragen in het kader van de zeer 

uitzonderlijke zorgbehoefte en over 527 vragen voor hulpmiddelen die niet in de refertelijst 
voorkomen. 

 
2. Het VAPH maakt geen opsplitsing bij de registratie van de beslissingen van de Bijzondere 

Bijstandscommissie. In totaal waren er 992 positieve en 222 negatieve beslissingen in 2007. 
 
3. Wat de zeer uitzonderlijke zorgbehoefte betreft ging het vooral over zeer dure rolstoelen, 

trapliften, communicatietoestellen en autoaanpassingen. Bij de niet-refertelijstvragen kwamen 
vooral herstellingskosten, aangepaste nieuwbouwwoningen, sprekende leespennen en dyslexie-
software voor. 

 
4. Gegeven de vraagstelling betreft het antwoord enkel de doorlooptijd van de dossiers, 

voorgelegd aan de Bijzondere Bijstandscommissie. Het voorleggen van dossiers aan de BBC 
voegde in 2006 en 2007 gemiddeld twee maanden toe aan de doorlooptijd voor aanvragen 
individuele materiële bijstand. Voor een aantal dossiers is dit langer: dikwijls gaat het over 
aanvragen voor zeer complexe of nieuwe hoogtechnologische hulpmiddelen waarbij bijkomend 
advies van hulpmiddelenexperts of artsen nodig is. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 29 
van 16 oktober 2008 
van KURT DE LOOR 
 
 
 
RVT-bedden Antwerpen   -   Stand van zaken 
 
In de Beleidsnota Welzijn, Volksgezondheid en Gezin 2005-2009 nam de minister het engagement op 
om de voorzieningen die een modern ouderenbeleid wensen te voeren, aangepast aan de hedendaagse 
leef- , woon- en zorgbehoeften van de ouderen, te ondersteunen. 
 
In het voorjaar van 2005 heeft de minister de RVT-bedden die de Vlaamse overheid nog in 
portefeuille had verdeeld, zodanig dat ieder rusthuis met een RVT-erkenning minstens 25 RVT-
bedden kan aanbieden. Verder is het nog wachten op de nieuwe grote RVT-reconversie uit het 
Protocol 3. Uit de praktijk blijkt echter nog steeds een tekort aan beschikbare RVT-bedden. 
 
In het kader van deze problematiek had ik van de minister graag een antwoord gekregen op de 
volgende vragen. 
 
1. Hoeveel RVT-bedden telt de provincie Antwerpen? 
 

Wat is de evolutie in dit aantal over de periode 1995-2008? 
 

Wat is de verhouding van het aantal RVT-bedden tot het aantal ROB-bedden (rustoord) over de 
periode 1995-2008? 

 
Wat is de huidige verdeling van deze RVT-bedden naar de aard van het initiatief (VZW, OCMW, 
commercieel)? 

 
Hoeveel rusthuisbewoners in de provincie Antwerpen voldoen aan de RVT-criteria, maar worden 
slechts met een RIZIV-forfait voor een ROB-bed betoelaagd? 

 
2. Hoeveel RVT-bedden ressorteren er onder “Herentals” als territoriale omschrijving (regionale 

stad)  in het kader van de zorgregio-omschrijving? 
 

Wat is de evolutie in dit aantal over de periode 1995-2008? 
 

Wat is de verhouding van het aantal RVT-bedden tot het aantal ROB-bedden over de periode 
1995-2008? 

 
Wat is de huidige verdeling van deze RVT-bedden naar de aard van het initiatief (VZW, OCMW, 
commercieel)? 

 
Hoeveel rusthuisbewoners in “Herentals” als territoriale omschrijving (regionale stad) voldoen aan 
de RVT-criteria, maar worden slechts met een RIZIV-forfait voor een ROB-bed betoelaagd? 
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3. Hoeveel RVT-bedden telt de zorgregio Westerlo? 
 

Wat is de evolutie in dit aantal over de periode 1995-2008? 
 

Wat is de verhouding van het aantal RVT-bedden tot het aantal ROB-bedden over de periode 
1995-2008? 

 
Wat is de huidige verdeling van deze RVT-bedden naar de aard van het initiatief (VZW, OCMW, 
commercieel)? 

 
Hoeveel rusthuisbewoners in de zorgregio Westerlo voldoen aan de RVT-criteria, maar worden 
slechts met een RIZIV-forfait voor een ROB-bed betoelaagd? 

 
4. Hoe verhouden respectievelijk de provincie Antwerpen, de territoriale omschrijving regionale stad 

“Herentals” en de zorgregio Westerlo zich tot: 
 

a) het totale aantal RVT-bedden in de Vlaamse Gemeenschap; 
 

b) de algemene verhouding in de Vlaamse Gemeenschap tussen ROB-bedden en RVT-bedden; 
 

c) het totale aantal rusthuisbewoners in de Vlaamse Gemeenschap die voldoen aan de RVT-
criteria, maar slechts met een RIZIV-forfait voor een ROB-bed worden betoelaagd? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 29 van 16 oktober 2008 
van KURT DE LOOR 
 
 
 
Het is evident dat de toenemende zorgzwaarte van de Vlaamse rustoordpopulatie de inzet vergt van 
extra middelen en personeel. Om hieraan tegemoet te komen wordt al jarenlang en maximaal gebruik 
gemaakt van de mogelijkheden tot reconversie van rustoordwoongelegenheden naar RVT-bedden.  
 
In het voorjaar van 2005 is inderdaad een kleine verdeling gebeurd van de RVT-middelen. Het betrof 
228 RVT-bedden die beschikbaar kwamen en dus opnieuw konden toegewezen worden. 
 
Nadien zijn, op 1 oktober 2005, 1.484 RVT-vergunningen verdeeld in uitvoering van het protocol-
akkoord nummer 2 over het te voeren ouderenzorgbeleid. Sindsdien is er jaarlijks een bijkomende 
verdeling gebeurd, telkens op 1 oktober, in uitvoering van het protocolakkoord nummer 3. Op deze 
wijze zijn inmiddels drie bijkomende verdelingen afgewerkt. Het aantal RVT-bedden is hierdoor 
gestegen van 28.602 op 30 september 2005 tot 35.984 vandaag.  
 
Deze stijging compenseert ruimschoots de aangroei van rustoordwoongelegenheden en het groeiende 
aandeel van zwaar zorgbehoevenden in de rustoordpopulatie zelf. 
De verdeling gebeurt volgens algemeen geldende criteria die bij elke nieuwe verdeling in functie van 
de beschikbare middelen worden bijgesteld. 
 
Begin 2005 werd aan elk rustoord met minstens 28 RVT-gerechtigden een minimum van 25 RVT-
bedden gegarandeerd en kon in elk RVT het aantal RVT-bedden opgetrokken worden tot 55 % van het 
aantal bewoners met een RVT-profiel. 
 
Dit dekkingspercentage van 55 % werd jaar na jaar verder opgetrokken en bedraagt 85 % vanaf 1 
oktober 2008. Het protocolakkoord nummer 3 voorziet ook voor de volgende twee jaren nog in 
bijkomende middelen die ondermeer aan aanvullende RVT-reconversies zullen besteed worden.  
 
Na deze algemene toelichting geef ik graag nadere informatie met betrekking tot de gestelde vragen.  
 
1. Volgende cijfers hebben betrekking op de provincie Antwerpen:  
 

jaar 
rusthuis- 

woongelegenheden 
waarvan 

RVT-bedden 
verhouding 
RVT/ROB 

1995 14.826 2.680 18,08% 
1996 15.225 2.700 17,73% 
1997 15.744 2.816 17,89% 
1998 15.934 4.203 26,38% 
1999 16.295 5.052 31,00% 
2000 16.584 5.913 35,65% 
2001 16.750 6.772 40,43% 
2002 16.846 7.682 45,60% 
2003 17.052 8.265 48,47% 
2004 17.222 8.258 47,95% 
2005 17.361 8.499 48,95% 
2006 17.772 8.786 49,44% 
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2007 17.869 9.436 52,81% 
2008 18.072 9.790 54,17% 

 
De huidige verdeling volgens de aard van de initiatiefnemer is als volgt:  
 
BVBA 212 
NV 408 
OCMW 3752 
VZW 5418 
Totaal  9790 

 
Op basis van de meest recente RIZIV-gegevens waarover ik momenteel beschik en die 
betrekking hebben op de zorgzwaarte gedurende het tweede kwartaal 2007 waren er in de 
rustoorden in de provincie Antwerpen 11.096 RVT-gerechtigden opgenomen. Er zijn 
inmiddels 9.790 RVT-erkenningen verleend, hetzij een verschil van 1.306 erkenningen.  
 
 

2. Volgende cijfers hebben betrekking op de zorgregio Herentals, die bestaat uit de gemeenten 
Grobbendonk, Herentals, Herenthout, Olen, Vorselaar en Westerlo:  

 

jaar 
rusthuis- 

woongelegenheden 
waarvan  

RVT-bedden 
verhouding 
RVT/ROB 

1995 305 60 19,67% 
1996 365 60 16,44% 
1997 442 60 13,57% 
1998 482 119 24,69% 
1999 482 119 24,69% 
2000 482 148 30,71% 
2001 482 178 36,93% 
2002 483 207 42,86% 
2003 483 257 53,21% 
2004 484 257 53,10% 
2005 488 257 52,66% 
2006 488 263 53,89% 
2007 490 279 56,94% 
2008 500 295 59,00% 

 
 
De huidige verdeling volgens de aard van de initiatiefnemer is als volgt:  
 
OCMW 159 
VZW 136 

 
Op basis van de voormelde RIZIV-gegevens waren er in de zorgregio Herentals 362 RVT-
gerechtigden opgenomen. Er zijn inmiddels 295 RVT-erkenningen verleend, hetzij een 
verschil van 67 erkenningen.  
 
Voorzieningen uit deze regio duiden me aan dat er in deze regio momenteel eerder aanvragen 
zijn tot opname in het rustoord van ouderen met een relatief laag zorgprofiel. Het betreft 
aanvragen waarvoor een 24-uur zorg thuis niet meer haalbaar blijkt, maar die evenmin een 
RVT-profiel hebben. Eén van de betrokken voorzieningen duidt aan dat ze omwille van deze 
specifieke vraag momenteel geen vragende partij is voor RVT-bedden. 
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3. In het zorgregiodecreet heeft de geografische omschrijving ‘Westerlo’ enkel betrekking op de 
gemeente Westerlo. Hiervoor gelden de volgende cijfergegevens:   

 

jaar 
rusthuis- 

woongelegenheden 
waarvan 

RVT-bedden 
verhouding 
RVT/ROB 

1995 87 0 0,00% 
1996 87 0 0,00% 
1997 132 0 0,00% 
1998 132 25 18,94% 
1999 132 25 18,94% 
2000 132 38 28,79% 
2001 132 51 38,64% 
2002 132 63 47,73% 
2003 132 63 47,73% 
2004 132 63 47,73% 
2005 132 63 47,73% 
2006 132 63 47,73% 
2007 132 63 47,73% 
2008 132 63 47,73% 

 
De lage verhouding ROB/RVT kan verwondering wekken. In punt 2 van dit antwoord werd 
reeds aangeduid dat er in deze regio momenteel eerder vraag blijkt naar opnames van niet-
RVT-gerechtigde profielen. Deze tendens komt met name ook in Westerlo tot uiting, waar 
lokaal zelfs een daling van de zorgzwaarte wordt vastgesteld.  
 
De huidige verdeling volgens de aard van de initiatiefnemer is als volgt:  
 
OCMW 63 

 
Op basis van de voormelde RIZIV-gegevens waren er in Westerlo 93 RVT-gerechtigden 
opgenomen. Er zijn 63 RVT-erkenningen verleend, hetzij een verschil van 30 erkenningen.  
Dit relatief groot tekort aan RVT-bedden – het RVT-dekkingspercentage bedraagt hier amper 
7.74% - is het gevolg van de aanwezigheid van een relatief klein rusthuis, waarin wel wat 
RVT-gerechtigde bewoners zijn opgenomen. De erkenningsnormen voor RVT bepalen dat een 
rustoord enkel een RVT-erkenning kan verwerven mits er minimaal 25 RVT-bedden in erkend 
worden. Dit blijkt momenteel voor de betrokken voorziening een onhaalbare kaart.  

 
4. Voormelde geografische omschrijvingen verhouden zich tot de rest van Vlaanderen als volgt:  

 

 

rusthuis- 
woongelegen- 

heden 

waarvan   
RVT-

bedden 

aantal RVT-
gerechtigden 

in ROB 
verhouding 
RVT/ROB 

verhouding         
RVT-gerechtigden / 
RVT-erkenningen  

Vlaanderen 64.707 35.917 40.976 55,51% 87,65% 
Antwerpen 18.072 9.790 11.064 54,17% 88,49% 
Zorgregio 
Herentals 500 295 362 59,00% 81,49% 
Westerlo 132 63 93 47,73% 67,74% 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 30 
van 17 oktober 2008 
van WARD KENNES 
 
 
 
Resolutie werkgelegenheid Kempen   -   Initiatieven 
 
Op 12 maart 2008 heeft het Vlaams Parlement een resolutie aangenomen over de werkgelegenheid in 
de Kempen. (Stuk 1482 (2007-2008) – Nr. 3). 
 
Ook nu weer wordt de werkgelegenheid in deze streek zwaar getroffen. 
 
De gevolgen van de beurs- en bankencrisis op het algemene economische klimaat laten zich in de 
Kempen zeer zwaar voelen. Diverse economische sectoren worden getroffen door afdankingen, 
herstructureringen en het niet verlengen van tijdelijke contracten. De voorbije dagen werd bekend dat 
er jobs verloren gaan in de volgende sectoren en bedrijven in de Kempen: 
 
- farmasector: Janssen Pharmaceutica, 
- zinkproductie: Nyrstar, 
- electronicasector: Philips Lighting, 
- automobielsector: Daf Trucks. 
 
Welke initiatieven werden er de afgelopen maanden door de Vlaamse Regering genomen om 
uitvoering te geven aan het punt 7 van de bovenvermelde resolutie: 
 
“7. Het Vlaams Parlement vraagt de Vlaamse Regering ter vrijwaring en verhoging van het welzijn 
van de inwoners van de Kempen en wegens de mogelijkheden inzake creatie van duurzame 
werkgelegenheid, werk te maken van kinderopvang, de toekenning van extra plaatsen in de zorg aan 
het arrondissement Turnhout en een Kempens hartcentrum uit te bouwen ”? 
 
N.B. Gelijkaardige vragen werden gesteld aan de ministers Peeters (vraag nr. 17) en Vanackere (nr. 

30). 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 30 van 17 oktober 2008 
van WARD KENNES 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal gegeven worden door de heer Kris Peeters, minister-president van de 
Vlaamse Regering. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 33 
van 20 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Zorgregie   -   Databank   -   Openstaande plaatsen 
 
1. In het zorgregiebesluit van de Vlaamse Regering van 16 maart 2006 (het besluit van 17 maart 

2006 van de Vlaamse Regering betreffende de regie van de zorg en bijstand tot sociale integratie 
van personen met een handicap en betreffende de erkenning en subsidiëring van een Vlaams 
Platform van verenigingen van personen met een handicap) wordt voorzien in een geïntegreerde 
centrale gegevensbank. 

 
Begin 2007 werd een eerste toepassing van deze databank gelanceerd en in de loop van 2007 werd 
verder gewerkt aan bijkomende toepassingen. 

 
a) Graag had ik van de minister vernomen in hoeverre de geïntegreerde databank vandaag een feit 

is (cfr. art. 10 van het zorgregiebesluit). Wanneer waren de verschillende toepassingen van de 
databank operationeel? 

 
b) Welke aspecten van de databank staan vandaag op punt? 

 
c) Welke aspecten van de databank zijn nog niet operationeel en wanneer wordt de lancering 

voorzien? 
 

d) Welke actoren hebben vandaag toegang tot de databank? 
 

e) Waar is de vertraging aan te wijten en welke gevolgen heeft dit? 
 
2. In het hoofdstuk over zorgregie van het jaarverslag 2007 van het Vlaams Agentschap voor 

Personen met een Handicap wordt gewag gemaakt van het “verschil tussen bezettings- en 
erkenningscijfers” om tot het “netto structureel tekort” te komen. 

 
a) Kan de minister voor de verschillende werkvormen de gemiddelde duur doorgeven dat een 

plaats “open” blijft staan? 
 

b) Is er bij bepaalde werkvormen of instellingen een structureel probleem van plaatsen die 
systematisch te lang niet worden ingevuld?  
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 33 van 20 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
1. a) De cliëntregistratie is het eerste onderdeel van de geïntegreerde databank en werd in februari 

2007 gelanceerd. 
 
 b) Naast de reeds genoemde cliëntregistratie staat de kern van de centrale applicatie die de 

zorgvraagregistratie, met inbegrip van de urgentiecodering, de zorgbemiddeling en de 
opname ondersteunt, op punt. De lancering van dit belangrijk onderdeel voorzie ik begin 
februari 2009. 

 
c)  De informatici leggen de laatste hand aan de onderdelen van de centrale applicatie die 

de zorgvraagregistratie, met inbegrip van de urgentiecodering, de zorgbemiddeling en de 
opname ondersteunen. De ontwikkeling zal in december 2008 beëindigd zijn, zodat, na het 
opladen van alle provinciale en Vlaamse data, een lancering begin februari 2009 gepland is. 
Ik lijst de vijf belangrijkste functionaliteiten van de databank en bijhorende webapplicatie 
op: 

  
- de registratie van zorgvragen door de contactpersonen; 
 
- de toekenning en wijziging van urgentiecodes door verwijzende instanties; 
 
- het melden van open ondersteuningsaanbod door de voorzieningen; 
 
- het aanmelden van kandidaten door de zorgvragers; 
 
- het registreren van opnames conform de uitvoeringsrichtlijnen zorgregie door de 

voorzieningen. 
 

d) Vandaag hebben alle voorzieningen en diensten toegang tot de databank, evenals de centrale 
administratie van het Vlaams Agentschap voor Personen met een Handicap en de 
coördinatoren zorgregie. In de verdere ontwikkeling zal de toegang uiteraard afhankelijk 
gemaakt worden van regels ter bescherming van de privacy, en zullen de verschillende 
actoren op een verschillende wijze de gegevens kunnen consulteren en/of wijzigen. 

 
e) De verschillende partners van de zorgregie hebben in samenspraak een rijk, drievoudig 

proces doorlopen met als beoogd einddoel de ontwikkeling en de lancering van de 
geïntegreerde databank: eerst een inhoudelijke uitwerking van de principes van het 
zorgregiebesluit, vervolgens een grondige informatietechnische analyse en tenslotte een 
ontwikkelings- en oplaadfase. 

 
Ik licht dit nader toe. 
 
Het zorgregiebesluit voorziet in de uitwerking van verschillende protocollen en procedures, zoals 
de urgentiecodering, de noodsituatie en de klachtenprocedure. Die en andere essentiële 
operationaliseringen, zoals kwaliteitseisen voor de zorgbemiddeling of opnameprioriteiten, werden 
eerst in ruim overleg met alle partners van de zorgregie vastgesteld volgens de nieuwe 
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overlegstructuur voorzien in het zorgregiebesluit. Pas na de inhoudelijke uitwerking onder de 
vorm van uitvoeringsrichtlijnen zorgregie konden de analyse en de ontwikkeling van de 
geïntegreerde databank en webapplicatie ten volle starten. 
Tijdens de informatietechnische fase hebben de specialisten van de provinciale en de Vlaamse 
administraties intensief samengewerkt om na te gaan: 
 

- welke gegevens nodig en welke gegevens relevant waren; 
 
- hoe de gegevensstromen optimaal verliepen. 
 

Het zal u niet ontgaan zijn dat in elke provincie nog steeds een eigen CRZ-databank functioneert. 
Mijn administratie heeft daarom maximaal rekening gehouden met de vragen en de expertise van 
provinciale coördinatiepunten handicap om bij de analyse en ontwikkeling van de geïntegreerde 
databank alle essentiële, en, indien gewenst, alle relevante velden te voorzien. Hierbij sluit 
eveneens een technisch luik aan, waarbij het van belang is de provinciaal verschillend bewaarde 
gegevens zo goed mogelijk om te zetten naar de gemeenschappelijk afgesproken standaarden. 
Hiervoor heb ik bij mijn administratie aangedrongen om de provincies maximaal te ondersteunen 
en indien gewenst hun taken bij het omzetten van de gegevens over te nemen. 

 
2. a) Neen. Ik beschik niet over cijfers die de gemiddelde duur weergeven dat een 

ondersteuningsaanbod “open” blijft staan. 
 
 b) Globaal gezien is dit geen probleem. De voorzieningen zijn creatief en klantgericht om zo 

goed mogelijk hun open ondersteuningsaanbod in te vullen. Dit gebeurt door het opnieuw 
melden van de open plaats of het aanpassen of heroriënteren van het profiel (bijvoorbeeld 
door eerst intern tussen leefgroepen of met resources te schuiven). De voorzieningen passen 
zich ook aan de wijzigende vragen aan door reconversies binnen de eigen instelling of door 
het herverdelen van bepaalde plaatsen in overleg met andere partners binnen het Regionaal 
Overlegnetwerk Gehandicaptenzorg en met instemming van de bevoegde administraties. 
Wel dient vastgesteld dat er binnen sommige voorzieningen voor minderjarigen nog een 
duidelijke onderbezetting is, enerzijds omdat er voor betrokken doelgroep niet meer 
voldoende vraag is, anderzijds omdat de zorglast van de opgenomen jongeren bijzonder 
zwaar is. Ook die elementen zullen in de toekomst mee ter discussie moeten gesteld worden 
binnen zorgplanning en zorgafstemming. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 34 
van 20 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Hulpmiddelen voor gehandicapten   -   Inspecties 
 
In de tweede helft van 2007 kwam de inspectie in het kader van hulpmiddelen voor mensen met een 
handicap (IMB - individuele materiële bijstand & PAB - persoonlijke-assistentiebudget) op gang.  
 
Graag kreeg ik van de minister een eerste evaluatie.  
 
1. Hoeveel inspecties hebben tot op heden plaatsgevonden?  
 
2. Hoeveel inspecteurs zijn er momenteel in dienst? Worden op korte termijn nog bijkomende 

inspecteurs aangeworven? 
 
3. Hoeveel inspecties gebeurden op initiatief van het Agentschap Inspectie? 
 
4. Hoeveel inspecties gebeurden op initiatief van het VAPH (Vlaams Agentschap voor Personen met 

een Handicap)? 
 
5. Wat is de eerste evaluatie?  
 
6. Zijn er reeds bijsturingen gebeurd? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 34 van 20 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
1. Hieronder een overzicht van de uitgevoerde inspecties. Vanaf april 2006 werd de bevoegdheid 

voor inspectie overgeheveld naar het intern verzelfstandigd agentschap (IVA) Inspectie 
Welzijn, Volksgezondheid en Gezin. 

 
Het overgrote deel van de inspecties in het kader van het Persoonlijke-Assistentiebudget 
(PAB) wordt gecombineerd met een inspectie voor hulpmiddelen (IMB). 

 
 

IMB PAB 
2003   93 
2004  130 
2005   90 
2006   60 
2007  97 112 
2008 203 137 

 
2. Momenteel worden twee voltijdse eenheden (VTE) inspecteurs (deskundigen) ingezet voor de 

inspectie betreffende hulpmiddelen bij personen met een handicap en het Persoonlijke-
Assistentiebudget. Op korte termijn zijn geen nieuwe aanwervingen gepland. 

 
3. Over de jaren 2007 en 2008 (tot eind oktober) schommelt het aantal inspecties op vraag van 

het VAPH rond 10% voor het PAB en 15% voor IMB. De andere inspecties gebeuren op 
initiatief van het IVA Inspectie. Hierbij dient opgemerkt dat er altijd enige samenspraak is 
tussen beide diensten bij de globale inspectieselectie en –planning. 

 
4. Zie punt 3. 
 
5. Vanuit het IVA Inspectie ligt het in de planning om – vanuit de opdracht in de 

beheersovereenkomst om tweejaarlijks aan beleidsrapportering te doen – de inspecties vanaf 
april 2006 te evalueren rond de jaarwisseling 2008 - 2009. 

 
Op basis van de uitgevoerde inspecties werden voor IMB volgende knelpunten vastgesteld: 

 
- in de periode waar de bijstandskorf voor 4 jaar moest aangevraagd worden, werden veel 

hulpmiddelen aangevraagd waaraan geen (directe) nood was. Een aantal van deze 
hulpmiddelen werd niet aangekocht maar de tegemoetkoming werd gebruikt om andere 
hulpmiddelen aan te kopen die duurder waren dan het toegekende bedrag (principe van 
interen); 

 
- facturen van bepaalde firma’s zijn onvoldoende gedetailleerd of misleidend opgesteld; 

 

- er werd misbruik gemaakt van het derdebetalerssysteem i.k.v. onderhoudscontracten 
voor hulpmiddelen; 
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- er is ontevredenheid bij de personen met een handicap over de geleverde producten of 
over de dienstverlening na verkoop; 

 
- sommige personen waren ontevreden over de begeleiding en het advies door de 

multidisciplinaire teams (MDT’s). Er worden ook opmerkingen gemaakt over de lange 
wachttijd voor de opmaak van een multidisciplinair verslag en er wordt weinig of geen 
tijd gemaakt voor de behandeling van hun aanvraag. Soms gaan medische verslagen 
verloren; 

 

- hulpmiddelen worden niet aangekocht omdat blijkt dat het aangevraagde en toegekende 
hulpmiddel niet het meest adequate is. Dit kan verschillende redenen hebben o.a. 
evolutie van de handicap, niet gebruiksvriendelijk, niet nodig omdat zij reeds 
beschikken over andere hulpmiddelen, de eigen bijdrage van de persoon is te hoog; 

 
- de totale aanvraagprocedure duurt lang; 
 
- de beslissingsbrief over de tegemoetkoming is niet duidelijk; 
 
- de beroepsprocedure bij de arbeidsrechtbank is (mentaal) zwaar. 

 
Naast de aangehaalde knelpunten zijn er ook positieve reacties over de begeleiding en de 
adviesverlening door de MDT’s, de geleverde hulpmiddelen en de aangeboden dienst-
verlening.  
 
Op basis van de uitgevoerde inspecties werd voor het PAB vastgesteld dat de verslagen en de 
mondelinge feedback (overleg, wekelijks bezoek inspectrice aan de PAB-cel van het VAPH) 
het de dossierbeheerders, coördinator en afdelingshoofd van het VAPH mogelijk maken een 
beter totaalbeeld te krijgen over de lopende PAB-dossiers. 
 
Er wordt nl. een beschrijving gegeven over de inhoudelijke invulling van het PAB 
(dagoverzicht van de activiteiten / aantal + profiel van de persoonlijke assistenten enz.) alsook 
over de ervaringen m.b.t. het werkgeverschap en de administratie die komen kijken bij het 
PAB. 
Daarnaast komt er natuurlijk ook feedback i.v.m. de controle van de PAB-administratie en de 
bewijsstukken. Globaal gezien worden meestal slechts kleine onregelmatigheden vastgesteld 
die vervolgens door de PAB-cel rechtgezet worden in de kostenstaten die de persoon met een 
handicap indient bij de PAB-cel. 
 
Samenvattend kan wel gesteld worden dat, hoewel de meerderheid van de budgethouders het 
budgethouderschap volledig zelf willen opnemen, er toch een beperkte groep budgethouders 
ondersteuning wenst en zoekt betreffende de administratieve aspecten van het PAB. 
 
Uit de inspectieverslagen blijkt ook hoe zij deze ondersteuning vanuit zorgconsulentschap, 
budgethoudersverenigingen of andere betrokken instanties ervaren. Sommige budgethouders 
geven ook aan dat het niet altijd even evident is om geschikte assistenten te vinden en de 
wijzigende regelgeving op te volgen. 
 
Ondanks de gesignaleerde knelpunten blijkt uit de inspecties zeer duidelijk de positieve 
appreciatie van het PAB-systeem. De overgrote meerderheid van de budgethouders geeft aan 
zeer tevreden te zijn met het PAB dat hen de mogelijkheid biedt om in hun thuissituatie 
kwalitatief ondersteund te worden. 

 



-322-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008
 
 

 

6. Op het vlak van IVA Inspectie is dit een vrij jonge vorm van inspectie. Er wordt zeer goed 
gewaakt over het eigen karakter van deze inspectiebezoeken; deze inspecties zijn immers in 
geen enkel opzicht te vergelijken met inspecties bij voorzieningen. 

 
Op het vlak van IMB zijn volgende bijsturingen al gerealiseerd of zullen op korte termijn 
gerealiseerd worden: 
 
- in juli 2004 werd het systeem van een bijstandskorf met een geldigheidstermijn van 4 jaar 

afgeschaft. Hierdoor wordt de vrees dat men voor 4 jaar vastzit aan een bijstandskorf en 
dat men gedurende deze periode geen bijkomende hulpmiddelen meer kan aanvragen, 
weggenomen. Bijgevolg zullen ook de aanvragen voor hulpmiddelen waarvan de nood op 
het ogenblik van de aanvraag nog niet noodzakelijk is, verminderen; 

 
- de desbetreffende firma’s worden gecontacteerd en zij worden aangemaand om 

gedetailleerde facturen met vermelding van productnaam op te maken. De provinciale 
afdelingen van het VAPH zullen hier ook nauwkeurig op toezien; 

 
- in het inmiddels principieel goedgekeurde voorontwerp van wijziging van het 

hulpmiddelenbesluit wordt het onderscheid tussen onderhoud en herstelling gespecificeerd 
en er wordt duidelijk vermeld welke gegevens de factuur of de werkbon moet bevatten om 
in aanmerking te komen voor betaling. Bovendien kan de provinciale afdeling contact 
opnemen met de persoon met een handicap om na te gaan of er inderdaad 
onderhoud/herstelling plaats vond; 

 
- in het kader van begeleiding en adviesverlening werd door het Kennis- en 

Ondersteuningscentrum (KOC) een methodologie voor adviesverlening voor de erkende 
multidisciplinaire teams (MDT’s) ontwikkeld. Het KOC organiseert ook geregeld 
opleidingsmomenten voor de MDT’s over deze methodologie en over de verschillende 
hulpmiddelen. Gelet op de technologische evolutie op de markt van hulpmiddelen kunnen 
zowel de MDT’s als de medewerkers van het VAPH hun kennis uitbreiden. 

 
Om de samenwerking tussen de MDT’s en het VAPH te optimaliseren worden er door de 
provinciale afdelingen algemene infomomenten voorzien. Bovendien worden MDT’s 
persoonlijk uitgenodigd of aangeschreven wanneer er specifieke problemen vastgesteld 
worden bij hun adviesverlening en de MDT’s kunnen op hun beurt feedback geven over de 
werking van het VAPH.  
 
In de nabije toekomst zal het VAPH de minimale kwaliteitseisen voor de MDT’s verder 
uitwerken en zullen deze onder de aandacht van de  MDT’s gebracht worden.  
 
Er wordt ook gewerkt aan het vereenvoudigen van procedures voor aanvraag en beslissing van 
terugbetaling van hulpmiddelen door het aanbieden van hulpmiddelenfiches. 
 
- De beslissingsbrieven van het VAPH worden herwerkt zodat de informatie duidelijker en 

klantvriendelijker wordt meegedeeld aan de persoon met een handicap. 
 
Naar aanleiding van de gesignaleerde opmerkingen van het IVA Inspectie of budgethouders, 
kan de PAB-cel ook initiatief nemen tot bijsturing van de regelgeving zoals het verplicht 
stellen van het gebruik van een aparte PAB-rekening, de mogelijkheid tot kortverblijf in een 
rusthuis/RVT, enz. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 36 
van 20 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Assistentiehonden   -   Actieplan en tegemoetkomingen 
 
1. Begin 2007 werd het actieplan voor de adviesverlening over assistentiehonden en de erkenning 

van de scholen goedgekeurd.  
 

a) Wat houdt dit actieplan in? 
 

b) In hoeverre werd dit reeds uitgevoerd? Zo bepaalde aspecten nog geen uitvoering genoten, voor 
wanneer is dit gepland? 

 
2. Tot op heden wordt enkel voor blindengeleidehonden via de reguliere procedure via het Vlaams 

Agentschap voor Personen met een Handicap (VAPH) in een tegemoetkoming voorzien van 
12.000 euro.  

 
In zijn antwoord op mijn schriftelijke vraag (nr. 194, Websitebulletin publicatiedatum 30-05-
2008) over assistentiehonden voor mensen met een CVI (Cerebrale Visuele Inperking) stelde de 
minister dat het Kennis- en Ondersteuningscentrum (KOC) als opdracht heeft om de effectieve 
meerkosten te bepalen voor andere assistentiehonden; dat zij eventueel een refertebedrag zullen 
voorstellen, alsook de randvoorwaarden (kwaliteitsnormen, standaardisatie en kwaliteitswaarborg 
van de opleidingen, ...). Assistentiehonden hebben al hun nut bewezen voor mensen met een 
motorische handicap, voor mensen met epilepsie, voor doven en voor bepaalde mensen met een 
CVI. 

 
De minister stelde dat de Keuzewijzer voor assistentiehonden (publiek sinds januari 2007) "een 
zeer goede basis voor het formuleren van advies en het vastleggen van kwaliteits- en 
erkenningsnormen" is. 

 
Wat is ter zake de stand van zaken? Acht de minister het haalbaar om nog tijdens deze legislatuur 
duidelijkheid te verschaffen omtrent eventuele opname op de refertelijst? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 36 van 20 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
1. a) 

- (Interne) afspraken/richtlijnen voor de multidisciplinaire teams (MDT’s) om hen toe te laten 
hun verantwoordelijkheid op te nemen bij de adviesverlening. 

 
- Informatie aan MDT’s over de modaliteiten die moeten nagegaan worden bij de keuze van een 

assistentiehond en het verspreiden van informatie over de hondencentra. 
 
- Overleg met de federatie van de hondencentra over: 

- de opmaak van standaardcontracten tussen aanvrager en hondencentrum; 
- het uitwerken van een wachtlijstwerking; 
- het maken van afspraken over nazorg; 
- het lidmaatschap van hondencentra bij de ADEu (Assistive Dogs Europe); 
- de opmaak van een checklist voor de oplevering van de hond en  
- het uitwerken van normen voor het profiel van trainers.  
 

- Aanpassing van de regelgeving qua terugbetaling: 
- bedrag van tegemoetkoming voor blindengeleidehonden aanpassen in de refertelijst; 
- procedure voor behandeling van aanvragen voor hulphonden; 
- hernieuwingstermijn opnemen in de regelgeving; 
- opmaak van een infonota met de modaliteiten voor de facturatie van de hond; 
- bevestigen van erkennings- en kwaliteitsnormen en van inspecterende instantie; 
- erkenning van centra. 
 

- Voorleggen aan Raadgevend Comité van het Vlaams Agentschap voor Personen met 
eenHandicap (VAPH). 
 

- Akkoord vragen aan voogdijminister. 
 

b) Volgende stappen werden reeds uitgevoerd: 
 

- Vanaf 1 januari 2008 werd het refertebedrag voor blindengeleidehonden verhoogd tot 
ongeveer € 12.000. 

 
- Aanvragen voor assistentiehonden kunnen voorgelegd worden aan de Bijzondere Bijstands-

commissie (BBC) omdat assistentiehonden niet in de refertelijst opgenomen zijn. Op basis van 
de motivatie, de gebruiksfrequentie, de noodzaak, de doelmatigheid en de meerkost zalde 
BBC voor elk individueel dossier bepalen of er een tegemoetkoming kan gegeven worden in 
de aankoop van een assistentiehond.  
 

- Het Kennis- en Ondersteuningscentrum (KOC) heeft in 2007 een keuzewijzer over 
assistentiehonden ontwikkeld waarin de mogelijkheden van de assistentiehond, de meer-
waarde van de hond in vergelijking met technische hulpmiddelen en menselijke zorg en de 
doelgroep van blindengeleidehonden, hulphonden, epilepsiehonden en signaalhonden 
uitgewerkt werden. In de keuzewijzer worden ook een aantal voorwaarden (met betrekking tot 
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de omgeving, de gebruiker en de assistentiehond) opgesomd waarmee rekening moet worden 
gehouden, wil de assistentiehond een doelmatige oplossing zijn.  

 
Deze keuzewijzer is raadpleegbaar via de website van het KOC (www.koc.be) en is een degelijk 
instrument voor de begeleiding en advisering van de aanvrager door het MDT en de opmaak 
van een adviesrapport door het team. 
 
Het vastleggen van standaardisatie van procedure, het bepalen van kwaliteits- en 
erkenningsnormen moeten nog uitgewerkt worden. Er werd nog geen timing vooropgesteld 
om deze elementen verder uit te werken. De administratie van het VAPH neemt het initiatief 
om samen met het KOC, nog dit jaar, een toelichting te geven en van gedachten te wisselen 
met de leden van de BBC. 

 
2. Gelet op het beperkt aantal aanvragen voor tegemoetkoming voor assistentiehonden en de 

mogelijkheid om deze aanvragen te behandelen via de BBC-procedure lijkt een opname op de 
refertelijst niet direct een noodzaak en een optie. Door de beslissingsbevoegdheid bij de BBC 
te leggen, wordt de individuele benadering tijdens de beoordeling gewaarborgd en is een 
gelijklopende behandeling meer gegarandeerd.  

 
 De erkenning van hondenscholen moet echter in een breder perspectief onderzocht worden 

want in se gaat het hier eigenlijk om het erkennen van ‘leveranciers’. Uitgezocht wordt of 
‘erkenning’ verder opengetrokken moet worden naar leveranciers van andere hulpmiddelen en 
of er door het erkennen van specifieke hondenscholen geen problemen ontstaan op het vlak 
van concurrentie.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 37 
van 20 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Bijstandsaanvragen VAPH   -   Heroverwegingen 
 
In 2007 vroegen 1.023 personen een tweede beoordeling van hun door het VAPH (Vlaams 
Agentschap voor Personen met een Handicap) afgewezen dossier. Op 8.553 negatieve beslissingen is 
dit relatief hoog. 
 
151 personen stapten naar de arbeidsrechtbank om hun gelijk te halen. 66 van de aanklachten werden 
(gedeeltelijk) gegrond bevonden. 
 
1. Kan de minister een opsplitsing naar onderwerp geven van de dossiers die door de 

heroverwegingscommissie werden behandeld? 
 
2. Hoeveel heroverwegingen leidden uiteindelijk tot een positieve beslissing voor de aanvrager 

(opgesplitst)?  
 
3. Hoeveel verzoekschriften tot heroverweging werden niet ontvankelijk verklaard omdat zij na de 

termijn van dertig dagen werden ingediend? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 37 van 20 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
1. Overzicht van de opsplitsing van de 1023 dossiers die door de heroverwegingscommissie in 2007 

werden behandeld:  
 

materiële bijstand: 690 
 
zorg: 153 
 
werk: 180 

 
2. Aantal heroverwegingen die tot een positieve beslissing hebben geleid: 491, waarvan: 
 

materiële bijstand:  362 
 

zorg: 78 
 
werk: 51 

 
3. De provinciale afdeling gaat over tot het nemen van een definitieve beslissing indien er binnen de 

45 dagen na de betekening van het voornemen tot beslissing geen verzoek tot heroverweging werd 
ingediend. De verzoeken tot heroverweging die ontvangen worden in de tussenperiode van 30 en 
45 dagen na de betekening van de beslissing, worden nog overgemaakt aan de adviescommissie. 
De adviescommissie heeft nog nooit de behandeling van dergelijke verzoeken geweigerd. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 39 
van 20 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Individuele materiële bijstand  -   Indexaanpassingen 
 
Volgens artikel 16, vijfde lid, uit het IMB-besluit van de Vlaamse Regering (Besluit van de Vlaamse 
Regering van 13 juli 2001 tot vaststelling van de criteria, voorwaarden en refertebedragen van de 
tussenkomsten in de individuele materiële bijstand voor de sociale integratie van personen met een 
handicap) worden de bedragen op de refertelijst per 1 januari van elk jaar aangepast.  
 
"De refertebedragen opgenomen in bijlage I, refertelijst, en de bedragen opgenomen in bijlage II 
Rolstoelen, duwwagens en orthopedische driewielers, gevoegd bij dit besluit zijn gebonden aan de 
referte index 109,23 (basis 1996=100) van december 2001. Ze worden jaarlijks op 1 januari aangepast, 
rekening gehouden met het indexcijfer der consumptieprijzen bedoeld bij hoofdstuk II van het 
koninklijk besluit van 24 december 1993 ter uitvoering van de wet van 6 januari 1989 tot vrijwaring 
van 's lands concurrentievermogen, hierna G-index genoemd, volgens de formule: 
 
basisbedrag x G-index december 200... 
109,23 x (G-index december 2005/G-index december 2003)” 
 
Terwijl de index gedurende het jaar 2007 met 3.2 punten is gestegen, werd hetzelfde niveau al bereikt 
in de eerste jaarhelft van 2008. 
 
1. Kan de minister voor de laatste vijf jaar een overzicht geven wat betreft de aanpassingen aan de 

refertebedragen op de refertelijst op basis van de index (art. 11, art. 16)? 
 
2. Vraag is nu ook of een vervroegde aanpassing niet op zijn plaats is gezien de hoog oplopende 

inflatie. Zo niet dreigen degenen die tijdens het laatste halfjaar van 2008 een hulpmiddel 
aanschaffen in het kader van de IMB onredelijk meer te betalen dan degenen die dit doen na 1 
januari 2009.  

 
Worden er initiatieven in die zin overwogen? 

 
3. In het verleden gebeurde het dat de bedragen van de refertelijst omwille van 

besparingsmaatregelen niet werden aangepast aan de gestegen index.  
 

Kan de minister bevestigen dat de bedragen op 1 januari 2009 wel degelijk aangepast zullen 
worden? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 39 van 20 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
1. Als bijlage vindt u: 
 

- een overzicht van de hulpmiddelen die opgenomen zijn op de refertelijst bij het 
hulpmiddelenbesluit (Besluit van de Vlaamse Regering van 13 juli 2001) en de jaarlijks 
geïndexeerde basisbedragen van 1 januari 2004 tot 1 januari 2008 (bijlage 1); 

 
- een overzicht van de bedragen m.b.t. rolstoelen, duwwagens en orthopedische driewielers 

opgenomen in bijlage II van het Besluit van de Vlaamse Regering van 13 juli 2001 (bijlage 2). 
 

- De vergoeding voor het opmaken van een verslag opgemaakt door een door het KOC erkende 
expert bedroeg oorspronkelijk 210 euro (art. 11 van het Besluit van de Vlaamse Regering van 
13.07.2001). Die tegemoetkoming werd in eerste instantie niet aangepast aan de 
gezondheidsindex. Vanaf 1 juli 2007 werd de tegemoetkoming opgetrokken tot 410 euro 
(basisbedrag). Bovendien wordt de vergoeding nu ook jaarlijks op 1 januari aangepast, 
rekening houdend met de gezondheidsindex. De huidige tegemoetkoming, geldig sinds 1 
januari 2008, bedraagt 418,11 euro. De volgende indexering is voorzien op 1 januari 2009. 

 
2. Het Besluit van de Vlaamse Regering  van 13 juli 2001 voorziet een jaarlijkse indexering op 1 

januari. Er worden geen initiatieven genomen om een halfjaarlijkse indexering door te voeren. 
 
3. Zoals reglementair voorzien zullen de bedragen op 1 januari 2009 geïndexeerd worden. 
 
BIJLAGEN 
 
1. Overzicht van de refertelijst en de aanpassingen en indexeringen voor de jaren 2004, 2005, 2006, 

2007 en 2008; 
2. Overzicht van de geïndexeerde bedragen voor rolstoelen, duwwagens en orthopedische 

driewielers. 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2008-2009/VANACKERE/39/antw.039.bijl.001.xls 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2008-2009/VANACKERE/39/antw.039.bijl.002.xls 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 42 
van 21 oktober 2008 
van BART VAN MALDEREN 
 
 
 
Alternatieve VIPA-finaciering   -   Evolutie per sector 
 
In de Beleidsbrief 2008 Welzijn, Volksgezondheid en Gezin wordt onder punt 10.4 “Alternatieve 
investeringssubsidies en investeringswaarborg voor rusthuizen” melding gemaakt van cijfers met 
betrekking tot het aantal toegekende principiële akkoorden in de alternatieve VIPA-financiering op 1 
augustus 2007. 
 
In opvolging van mijn schriftelijke vraag nr. 88 van 30 januari 2008 (Websitebulletin publicatiedatum 
10-03-2008) had ik graag een update gekregen over dit onderwerp. 
 
1. Hoe evolueerden deze cijfers per sector sinds de opmaak van de beleidsbrief?  
 
2. Hoe verhoudt – per sector – het begroot budget zich tot het uitgekeerde bedrag? 
 
3. Hoe verklaart de minister eventuele verschillen?  
 
4. Acht de  minister het  noodzakelijk om initiatieven te nemen om de realisatiegraad op te trekken. 

Zo ja, welke?  
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 42 van 21 oktober 2008 
van BART VAN MALDEREN 
 
 
 
1. Zie bijlage 1. 
 
2. Momenteel werden er nog geen gebruikstoelagen betaald.  
 Zie bijlage 1. 
 
3. Een gebruikstoelage kan pas worden aangevraagd ten vroegste 1 jaar na de datum van bevel van 

aanvang. De eerste bevelen van aanvang werden gegeven in januari 2007.  
Er zijn momenteel 20 aanvragen tot een gebruikstoelage in onderzoek. Deze zijn verdeeld als 
volgt: 11 in de sector van de ouderen- en thuiszorgvoorzieningen, 5 in de sector van de 
verzorgingsvoorzieningen en 4 in de sector van de voorzieningen voor opvang van personen met 
een handicap. Eerstdaags zullen de eerste gebruikstoelagen uitbetaald worden. 

 
4. In de sectoren van de ouderen- en thuiszorgvoorzieningen heb ik het initiatief genomen om voor 

het begrotingsjaar 2009, 112 miljoen euro bijkomend te voorzien aan ruimte voor het verlenen 
van principiële akkoorden om de hangende, volledig administratief afgewerkte aanvragen te 
kunnen honoreren. 

 In de sector van de voorzieningen voor de gehandicapten werd een zgn. “VIPA-buffer” 
ingevoerd, waardoor aan initiatiefnemers impulsen gegeven worden om uitbreidingsdossiers in 
te dienen.  

 
BIJLAGE 
 
Evolutie Principiële Akkoorden sinds 1-8-2007 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2008-2009/VANACKERE/42/antw.042.bijl.001.xls 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
Vraag nr. 46 
van 22 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
Personen met locked-in-syndroom   -   Ondersteuning 
 
Mensen met het “locked-in-syndroom” zijn zwaar lichamelijk verlamd, maar er is niks mis met hun 
geestelijke capaciteiten.  
 
Communiceren met deze mensen is niet vanzelfsprekend, ook niet voor het verzorgend personeel van 
de instelling waar ze verblijven. Communicatie is nochtans een basisbehoefte uit het oogpunt van 
levenskwaliteit. 
 
1. Is de minister op de hoogte van het probleem van ondersteuning van mensen met een “locked-in-

syndroom”? 
 
2. Graag had ik vernomen of er in dergelijke gevallen extra ondersteuning wordt voorzien? Zo neen, 

acht de minister een uitbreiding van de ondersteuningsmogelijkheden opportuun?  
 

Zijn er plannen om deze doelgroep mee te nemen in de eerste stappen rond het PGB 
(persoonsgebonden budget) zodat meer ondersteuning op maat voorzien kan worden? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 46 van 22 oktober 2008 
van HELGA STEVENS 
 
 
 
1. Het probleem van de ondersteuning van personen met het locked-in syndroom (LIS) is mij 

inderdaad bekend, onder meer via een aantal recente aangrijpende getuigenissen uit binnen- en 
buitenland. (bijvoorbeeld de film Le Scaphandre et le Papillon, en de boeken van Roland 
Boulengier) 

 
2. Het VAPH (Vlaams Agentschap voor Personen met een Handicap) kan deze personen bijstand 

verlenen op gebied van residentiële opvang (deeltijds of voltijds) of thuisintegratie. M.b.t. dit 
laatste kan het gaan om financiering van technische hulpmiddelen, huisaanpassingen of 
aanpassingen in functie van vervoer, en Persoonlijke-Assistentiebudget (PAB). Bij een aanvraag 
voor een PAB zullen personen met LIS gezien de ernst van hun beperkingen steeds in de meest 
prioritaire categorieën ingedeeld worden. 

 
 Er is niet voorzien in een aparte procedure of extra ondersteuning die alleen voor personen met 

LIS zou gelden. Wel zullen de bestaande vormen van bijstand meestal maximaal aangewend 
worden.  

 
 Wat het PGB (persoonsgebonden budget) betreft is er momenteel een wetenschappelijk opgezet 

experiment gestart, onder leiding van de onderzoeksequipe van prof. Dr. Breda (UA). 200 
personen met een handicap zitten in het experiment. Deze onderzoeksgroep is geselecteerd uit 
de personen die zich lieten registreren op de CRZ (Centrale Registratie Zorgvragen) met de 
hoogste urgentiecode. Daarnaast is een selectie gemaakt uit de groep PAB-aanvragers. Er is 
gestreefd naar een gelijke verhouding fysiek-verstandelijk. Of er personen met de diagnose LIS 
in de groep zitten, is echter niet uit te maken. In april 2009 zullen de eerste experimentele PGB-
budgetten toegekend worden, en of deze budgetten doelmatig en toereikend zijn voor personen 
met zeer ernstige lichamelijke beperkingen zal uit het experiment moeten blijken. 
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BERT ANCIAUX, 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, 

 JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 198 
van 18 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Jeugdsportinfrastructuur Brussel   -   Subsidiëring (2) 
 
In de schriftelijke vraag nr. 150 van 28-05-2008 (Websitebulletin publicatiedatum 14-07-2008) vroeg 
ik naar een stand van zaken van de subsidiëring van Brusselse jeugdsportclubs, meer bepaald m.b.t. de 
goedgekeurde projecten die vielen onder de “kwaliteitsbevorderende initiatieven” van het 
jeugdvoetbal.  
 
In zijn antwoord zei de minister dat er binnen de Vlaamse Trainerschool van Bloso een nieuwe pro- 
jectoproep naar voetbalclubs was gelanceerd rond de kwaliteitsverbetering van het jeugdvoetbal. In het 
subsidiereglement was echter vastgelegd dat de minister een beslissing moest nemen voor 20 augustus 
2008. Daarom had hij in mei laatstleden nog geen zicht op de goedgekeurde projecten in Brussel. 
 
1. Hoeveel Brusselse (jeugdvoetbal)clubs hebben een project ingediend dat valt onder de 

“kwaliteitsbevorderende initiatieven”?  
 
2. Hoeveel van deze projecten zijn goedgekeurd? Kan de minister deze initiatieven (locatie, doel van 

het project, subsidiebedrag) toelichten? 
 
3. Kan hij ook toelichten op basis van welke criteria de projecten zijn goedgekeurd? 
 
4. Kan hij meegeven waarom de andere ingediende projecten zijn afgekeurd?  
 

Hoe zal hij deze clubs helpen om de volgende keer een sterker dossier te laten indienen? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 198 van 18 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. Slechts één project, namelijk dat van Bon Air Sport uit Anderlecht, werd ingediend. 
 
2. Het project van Bon Air Sport werd goedgekeurd. 
 
 De club zal met de subsidies een inspanning leveren om de bij de club aangesloten jeugdtrainers 

een opleiding te laten volgen bij de Vlaamse Trainersschool. Daarbij rekent de club op een 
bedrag van 165 euro per trainer voor de opleiding Initiator Voetbal (Getuigschrift C) en 300 
euro per trainer voor een opleiding Instructeur B Voetbal (Getuigschrift B) en dit voor 18 
trainers en 1 jeugdcoördinator. Bovendien wil de club ‘meer bevoegde personen in dienst 
nemen’. 

 
 Rekeninghoudend met de geldende tarieven voor de verschillende opleidingen wordt aan Bon 

Air Sport een subsidiebedrag van 8500 euro toegekend. 
 
3. Alle subsidieaanvragen werden onderzocht op hun ontvankelijkheid op basis van de 

voorwaarden uit het subsidiereglement. Vervolgens werden de ontvankelijke aanvragen door 
een adviescommissie beoordeeld op basis van 5 grote deelaspecten, nl. 

a. online opgevraagde gegevens over de club (oa aantal spelers, aantal trainers,…) 
b. inhoudelijke evaluatie van de verplichte onderdelen van het opgevraagde jeugdbeleidsplan 
c. inhoudelijke evaluatie van de optionele onderdelen van het opgevraagde jeugdbeleidsplan 
d. inhoudelijke evaluatie van het projectvoorstel 
e. globale evaluatie over de kwaliteitsverbetering binnen de club aan de hand van de huidige 

situatie van de club en het ingediende projectvoorstel 
 
4.  Er werd slechts één project ingediend en dat werd gunstig beoordeeld. Ik betreur dat door de 

Brusselse voetbalclubs slechts één project werd ingediend.  
 
 De eenmalige projectoproep werd gelanceerd in afwachting dat de KBVB zich zal aanpassen 

aan de federale staatsstructuur. Om de clubs echter wel de kans te geven om met Vlaamse 
gelden te investeren in een kwalitatieve jeugdopleiding werd een eenmalige projectoproep 
gelanceerd. Wanneer de KBVB echter zal overgaan tot een effectieve splitsing, zullen deze 
clubs gesubsidieerd worden binnen het decreet op de sportfederaties. De Vlaamse voetballiga 
zal dan in de toekomst, binnen de facultatieve opdracht jeugd van het decreet, de nodige 
middelen voorzien voor de verbetering van de kwaliteit van de jeugdopleiding van de Vlaamse 
voetbalclubs, binnen de Vlaamse Gemeenschap, inclusief uiteraard het tweetalig gebied Brussel-
Hoofdstad.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 1 
van 24 september 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
Unesco-verdrag   -   Beleidsplanning 
 
Het Unesco-verdrag betreffende de bescherming en de bevordering van de diversiteit van 
cultuuruitingen werd in het Vlaams Parlement goedgekeurd op 11 mei 2007. 
 
Dit verdrag zorgt ervoor dat landen hun eigen cultuurbeleid kunnen blijven voeren tegen de 
marktprincipes in. Het waarborgt de vrijheid om het huidige Vlaamse cultuurbeleid voort te zetten en 
de culturele diversiteit te beschermen en te promoten. 
 
1. Welk erfgoed wil de regering voordragen als immaterieel cultureel werelderfgoed in 2008? 
 
2. Welke safeguarding plant de minister? 
 
3. Heeft de minister een specifiek meerjarenbeleid hieromtrent? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 1 van 24 september 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
Er zijn twee Unesco-conventies die door hun titel soms tot verwarring leiden. Enerzijds de UNESCO-
conventie betreffende de bescherming en de bevordering van de diversiteit van cultuuruitingen. Deze 
conventie werd in het Vlaams Parlement goedgekeurd op 11 mei 2007 maar werd nog niet door België 
geratificeerd. Anderzijds is er de UNESCO-conventie van 2003 voor de bescherming van het 
immaterieel cultureel erfgoed. 
 
Uit de vraagstelling kan ik afleiden dat uw schriftelijke vraag de UNESCO-conventie van 2003 voor 
de bescherming van het immaterieel cultureel erfgoed betreft en niet de nog niet geratificeerde 
conventie ter bescherming en ter bevordering van de diversiteit van cultuuruitingen.  
 
De operationele richtlijnen van de UNESCO-conventie voor de bescherming van het immaterieel 
cultureel erfgoed werden door de algemene vergadering op 19 juni 2008 te Parijs aangenomen. De 
conventie trad vanaf dat moment in voege. België ratificeerde deze conventie op 26 maart 2006. Deze 
conventie gaat vooral over tradities, feesten, dansen, rituelen, verhalen, oude ambachten en 
geneeswijzen, over niet-tastbaar of immaterieel erfgoed. In Vlaanderen gebruiken we daarvoor vaak 
het begrip “volkscultuur”.  
 
1. In uitvoering van de UNESCO-conventie van 2003 ter bescherming van het immaterieel 

cultureel erfgoed kunnen de lidstaten evenwel ook kandidaturen voordragen. Hier wordt 
gesproken van ‘Representatieve lijst van immaterieel cultureel erfgoed van de mensheid’ (art. 
16). Daarnaast voorziet de Conventie eveneens een ‘Lijst van immaterieel cultureel erfgoed 
dat dringend bescherming nodig heeft’ (art. 17) en ‘programma’s, projecten en activiteiten 
voor de bescherming van het immaterieel cultureel erfgoed’ (art. 18).  
Telkens staat het begrip safeguarding’ of ‘bescherming’ centraal.  

 
Uiterlijk op 30 september 2008 konden de eerste kandidaat-dossiers voorgedragen worden 
voor opname op de Representatieve lijst van UNESCO. Hiertoe werkte het agentschap 
Kunsten en Erfgoed een reglement met spoedprocedure uit waarin een ad-hoc beoordelings-
commissie over de ingediende dossiers aan de minister adviseerde. Hierbij werd naast de 
kwaliteit van het dossier ook rekening gehouden met de reële slaagkansen van het dossier. De 
operationele richtlijnen van de conventie specificeren immers dat een dossier dat geweigerd 
werd door de bevoegde UNESCO-commissie pas na minstens vier jaar opnieuw kan worden 
ingediend. We bewijzen dus niemand een dienst door een minder goed dossier bij UNESCO te 
introduceren. 

 
Van de zeven dossiers die voor UNESCO wensten voorgedragen te worden, werden ‘Aalst 
Carnaval’ en de ‘Heilig-Bloedprocessie van Brugge’ weerhouden.  

2. Met de ‘Inventaris Immaterieel Cultureel Erfgoed Vlaanderen’- aanwezigheid op deze 
inventaris is een voorwaarde om bij UNESCO te kunnen worden voorgedragen- is een nieuw 
instrument in het leven geroepen dat de basis zal vormen om een kwaliteitsvol beleid voor 
immaterieel cultureel erfgoed uit te tekenen. Hierbij wordt uitgegaan van het potentieel dat in 
de UNESCO-definitie van het begrip ‘safeguarding’ of ‘bescherming’ vervat zit. In de 
betreffende UNESCO-conventie wordt het begrip ‘bescherming’ als volgt gedefinieerd: 
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‘Bescherming betekent maatregelen treffen die erop gericht zijn de leefbaarheid van het 
immaterieel cultureel erfgoed te verzekeren, inclusief de identificatie, de documentatie, het 
wetenschappelijke onderzoek, de bewaring, de bescherming, de promotie, de versterking, de 
overdracht van immaterieel cultureel erfgoed, in het bijzonder door formeel en niet-formeel 
onderwijs, en het revitaliseren van verschillende aspecten van erfgoed.’ (Artikel 2, 3)  

 
De beschermingsproblematiek zal een bijzonder aandachtspunt zijn bij het beoordelen van de 
beleidsplannen voor nieuwe erfgoedconvenants en de andere decretale subsidiekanalen binnen 
het cultureel erfgoeddecreet. Het initiatief moet in eerste instantie van de erfgoedzorgers zelf 
komen. 
 

3. Zoals hierboven geschetst is de bescherming van het immaterieel cultureel erfgoed, zowel 
internationaal als in Vlaanderen, een zeer jong gegeven. Het is voor mij belangrijk bij het 
uittekenen van een langere termijnbeleid te komen tot een duurzaam en kwaliteitsvol beleid. 
Ik wil daarbij ook de expertise van FARO, het Vlaams steunpunt voor Cultureel Erfgoed, van 
onze academici, van diverse cultureel-erfgoed-organisaties die zich met bepaalde elementen 
van immaterieel cultureel erfgoed bezighouden, en last but not least de ‘behartigers’, zij die 
het draagvlak van dit erfgoed verzorgen, te betrekken. 
Zoals bij het opstarten van het Topstukkenbeleid voor roerend erfgoed van uitzonderlijk 
belang, moeten we in elk geval niet over één nacht ijs gaan. 

 
In 2009 zullen de krijtlijnen voor een duurzaam immaterieel cultureel erfgoedbeleid 
uitgetekend worden en zullen er afspraken gemaakt worden wie binnen het cultureel 
erfgoedveld in Vlaanderen welke taak op zich zal nemen.  
Het betreft onder meer: 
+  het opstellen het actualiseren en het promoten van de “Inventaris Immaterieel Cultureel 

Erfgoed Vlaanderen’; 
+  het verder verfijnen van de inhoudelijke criteria die voor de ‘Inventaris Immaterieel  
 Cultureel Erfgoed Vlaanderen’ gehanteerd worden; 
+ het bepalen van het kader en de begripsafbakening aan de hand van een visietekst; 
+  via evaluaties en goede voorbeelden werken aan een effectieve kwaliteitsvolle 

bescherming” 
 

Bij dit alles is er één belangrijke rode draad, het aspect ‘safeguarding’. Nl. op welke wijze 
wordt het immaterieel ‘element’ gedocumenteerd, op een kwaliteitsvolle wijze ontsloten voor 
het publiek en overgedragen aan toekomstige generaties.  

 
Besluitend, 

 
Ik gaf, conform de richtlijnen van de UNESCO, een eerste startschot, dat reeds resulteerde in 
twee voordrachten aan UNESCO zelf. Ik gaf mijn administratie de opdracht om de 
verschillende mogelijkheden voor een stevig vervolgtraject in kaart te brengen en te 
onderzoeken.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 2 
van 25 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Openbaar vervoer Brusselse studenten en scholieren   -   Steun 
 
Sinds enige jaren kunnen studenten aan het Brussels hoger onderwijs een goedkoop MIVB-
abonnement genieten. Dit werd ingevoerd om de mobiliteit van de studenten in Brussel te verhogen en 
om het Nederlandstalig hoger onderwijs in Brussel en meer in het algemeen Brussel als studentenstad 
te promoten. De vzw Quartier Latin, die verantwoordelijk is voor de promotie van Brussel als 
studentenstad, krijgt hiervoor financiële middelen van het Brusselfonds. 
 
Wegens het grote succes was de vraag naar goedkope abonnementen vaak groter dan het aanbod. 
Daarom is beslist om de prijs dit academiejaar te zetten op 45 euro. Er wordt voorzien om 8.000 
abonnementen uit te delen. In de Beleidsbrief Brussel 2007-2008 vermeldt minister Anciaux tevens 
dat er zou worden nagetrokken of het Brussels Hoofdstedelijk Gewest deze maatregel niet zou 
veralgemenen voor alle studenten van de Brusselse hogescholen en universiteiten. Minister Anciaux 
beloofde dit dossier van nabij op te volgen. 
 
Onlangs raakte bekend dat het gratis openbaar vervoer voor scholieren in Brussel niet zal doorgaan, 
wegens het gebrek aan middelen in de gewestbegroting. Bedoeling was om gratis of zeer voordelige 
abonnementen toe te kennen aan de schoolgaande jeugd van 12 tot 25 jaar. De kinderen onder de 12 
jaar reizen al gratis. De bevoegde Brusselse minister van Mobiliteit heeft wel aangekondigd grondig te 
zullen bestuderen of het plan kan doorgevoerd worden bij de opmaak van de volgende 
gewestbegroting. 
 
Hierover heb ik de volgende vragen aan minister Anciaux. 
 
1. Verandert de minister volgend academiejaar iets aan het systeem van goedkope abonnementen 

voor studenten? Zo ja, welke veranderingen en waarom gaat de minister over tot een hervorming 
van het huidige systeem? 

 
2. De minister heeft er zich toe verbonden in de Beleidsbrief Brussel om het dossier waarbij alle 

studenten goedkope abonnementen kunnen verwerven, van nabij op te volgen. Hoe is dit in zijn 
werk gegaan? 

 
Ik heb de volgende vragen aan beide ministers.  
 
3. In hoeverre werd er onderzocht of de Vlaamse Gemeenschap (vanuit de onderwijsbegroting of de 

Brussel-begroting) de jongeren in het Nederlandstalig secundair onderwijs (een deel van) het 
vervoersabonnement terugbetaald kunnen krijgen tot zolang de Brusselse Regering haar plan niet 
uitvoert? Welke beleidsconclusies zijn daaruit getrokken? 
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4. Wordt er in het bijzonder inspanning gedaan (bijvoorbeeld vanuit de bevoegdheid voor de 
Vlaamse Rand) voor de kinderen uit de Vlaamse Rand die zowel een Lijn- als een MIVB-
abonnement bezitten? Deze kinderen moeten tweemaal een abonnement betalen om bij hun school 
te geraken, terwijl de andere kinderen in Vlaanderen “slechts” een Lijnabonnement moeten 
betalen. In hoeverre kan dit helpen om meer kinderen uit de Vlaamse Rand naar het 
Nederlandstalig onderwijs in Brussel te krijgen?  

 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Anciaux (vraag nr. 2) en Vandenbroucke (nr. 4). 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
GECOÖRDINEERD ANTWOORD  
op vraag nr. 2 van 25 september 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. Voor het academiejaar 2008-2009, werd op 1 september 2008 gestart met de actie “Verover 

Brussel”. Een nieuwigheid dit jaar is dat ook de studenten van het hoger beroepsonderwijs in 
aanmerking komen. De actie loopt nog tot 31 oktober, bijgevolg is het nu te vroeg reeds 
wijzigingen aan te kondigen voor volgend academiejaar. 

 
2.  Ik verwijs hiervoor naar de bespreking van de eerste begrotingscontrole waarbij de 

werkingsdotatie en het vastleggingsmechanisme van het Vlaams-Brusselfonds verhoogd werd 
met 1 miljoen euro om de verlenging mogelijk te maken van de actie “Verover Brussel”. 

 
 Reeds naar aanleiding van de bespreking van de beleidsbrief 2008 in de Commissie Brussel 

kreeg ik vragen over de verlenging van deze actie en het eventuele engagement van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest in deze. 

 
 Het Brussels Hoofdstedelijk Gewest voorzag in de beheersovereenkomst met de openbare 

vervoersmaatschappij MIVB de invoering van een goedkoop abonnemententarief voor de 
doelgroep van scholieren (12 tot 18-jarigen) en de doelgroep van hogeschool- en universiteits-
studenten (18 tot 24-jarigen). Bij begroting 2008 werd duidelijk dat het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest niet de middelen uittrok voor de doelgroep van studenten, wel voor de scholieren. 
Bovendien zou de maatregel beperkt zijn tot scholieren die in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest wonen. Mocht die maatregel doorgetrokken worden naar studenten, dat zou het over de 
jongeren gaan die in Brussel wonen én studeren aan een Vlaamse hogeschool of universiteit of 
slechts 10% van de studenten die we bereiken met de actie “Verover Brussel”. 

 
3-4.  De actie “Verover Brussel” heeft niet als opzet om de vervoerskosten van en naar school of 

onderwijsinstelling gratis of goedkoper te maken. Vanuit het Brusselbeleid van de Vlaamse 
Gemeenschap, en de initiatieven om de hoofdstad te promoten als studentenstad in het 
bijzonder, werd dit stelsel opgezet om hen de mogelijkheid te bieden de stad te verkennen en om 
hen meer te betrekken bij het sociaal-cultureel leven van hun hoofdstad. 

 
 Het is niet de bedoeling om het financieringssysteem uit te breiden, noch regionaal, met name 

naar de Vlaamse Rand rond Brussel, noch naar schoolgaande jeugd van het lager en secundair 
onderwijs. Vanuit de bevoegdheid Vlaamse Rand worden geen bijzondere inspanningen 
overwogen voor studenten of scholieren om steun te verlenen aan het stelsel van goedkope 
MIVB-abonnementen. 

 
 De Vlaamse overheid voert op een andere manier (schooltoelage, maximumfactuur, etc) 

inspanningen voor het onderwijs en de schoolgaande jeugd. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 3 
van 25 september 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Subsidiëring voetbalclubs   -   Stand van zaken 
 
De laatste jaren werden er heel wat initiatieven genomen met betrekking tot de subsidiëring van de 
voetbalsector. De minister nam met de hervormingen van de Koninklijke Belgische Voetbalbond een 
aantal nieuwe, bijkomende engagementen. Speciale blikvangers waren de ondersteuning van de 
jeugdopleidingen en de bijzondere inspanningen voor infrastructuur.  
 
Met het oog op een globaal overzicht, graag volgende vragen aan de minister. 
  
1. Welke subsidiekanalen bestaan er vanuit het Vlaamse niveau momenteel voor voetbalclubs in 

Vlaanderen?  
 

Voor welke bedragen werden er voor elk van deze sporen subsidies uitbetaald? Graag een 
uitsplitsing per provincie en per jaar.  

 
2. Worden er in deze legislatuur nog bijkomende initiatieven genomen ter ondersteuning van de 

voetbalclubs? Zo ja, welke? 
 
3. Hoe evalueert de minister de bereikte resultaten? Welke bijsturingen acht hij noodzakelijk of 

wenselijk? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD op vraag nr. 3 van 25 september 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
1.  Volgende subsidiekanalen bestaan er momenteel vanuit Vlaanderen:  

 
a)  Projectsubsidie voor ondersteuning van éénmalige infrastructuurwerken aan jeugdaccomodatie 

(2008) 
 
- Subsidiebedrag: 1.625.000 euro 
- Aantal gesubsidieerde clubs: 103 
- Provinciale spreiding: 

 
 

 
b) Eénmalige projectsubsidies voor de kwaliteitsverbetering van de jeugdwerking veldvoetbal 

(2008) 
 

- Subsidiebedrag: 1.435.000 euro 
- Aantal gesubsidieerde clubs: 155 
- Provinciale spreiding: 

 
Provincie Aantal  % 

1. Vlaams Brabant 23 14,84% 

2. West-Vlaanderen 34 21,94% 

3. Oost-Vlaanderen 25 16,13% 

4. Antwerpen 43 27,74% 

5. Limburg 29 18,71% 

Brussel 1 0,65% 

Totaal 155 100 

Provincie Aantal % 

1. Antwerpen 28 27,18 

2. Limburg 17 16,50 

3. Oost-Vlaanderen 18 17,48 

4. Vlaams-Brabant 20 19,42 

5. West-Vlaanderen 20 19,42 

Brussel 0 0 

 
Totaal 

 
103 

 
100 
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c)  Nog tot einde 2009 komen de Vlaamse voetbalclubs in aanmerking voor subsidiëring binnen 

het decreet op het lokaal Sport voor Allen-beleid. 
 

2.  Voor de bouw van 8 te vernieuwen of nieuwe voetbalstadions zal 50.000.000 euro vrijgemaakt 
worden. De Vlaamse Regering besliste van in deze problematiek haar verantwoordelijkheid te 
nemen en van op zoek te gaan naar een tussenkomst in de investeringen voor een tiental grote 
voetbalstadions en dat voor een maximum van in totaal 50 miljoen euro. Bij de 
onderhandelingen over de begroting 2009 werd beslist om een bedrag van 50 miljoen euro 
voor de realisatie van grote voetbalstadions in te schrijven als hefboomfinanciering via de 
Participatie Maatschappij Vlaanderen (PMV). 

 
Een Overlegcommissie Voetbalinfrastructuur Vlaanderen werd ondertussen opgericht. Ze zal 
een nota voorleggen aan de regering met daarin de verdere werkwijze, een verfijning van de 
criteria en de concrete modaliteiten en timing van de projectoproep.  
Wanneer de KBVB zal overgaan tot een effectieve splitsing, zullen de Vlaamse voetbalclubs 
ook gesubsidieerd kunnen worden binnen het decreet op de sportfederaties. De Vlaamse 
voetballiga zal dan in de toekomst, binnen de facultatieve opdracht jeugd van het decreet, de 
nodige middelen voorzien voor de verbetering van de kwaliteit van de jeugdopleiding van de 
Vlaamse voetbalclubs, binnen de Vlaamse Gemeenschap, inclusief uiteraard het tweetalig 
gebied Brussel-Hoofdstad.  
De eenmalige projectoproepen werden dus gelanceerd in afwachting dat de KBVB zich zal 
aanpassen aan de federale staatsstructuur. Om de clubs echter wel de kans te geven om met 
Vlaamse gelden te investeren in een kwalitatieve jeugdopleiding werden eenmalige 
projectoproepen gelanceerd.  

 
3. Daar de projecten momenteel nog moeten opgestart worden of nog niet afgerond zijn, is het 

voor een evaluatie van de bereikte resultaten en bijsturingen het momenteel nog te vroeg. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 4 
van 2 oktober 2008 
van DIRK DE KORT 
 
 
 
Filmmagie vzw   -   Subsidiëring 
 
In 1928 werd de Katholieke Filmliga opgericht. In 2003, ter gelegenheid van haar 75-jarig bestaan, 
wijzigde de vereniging haar naam in Filmmagie. Hoewel de vereniging trouw blijft aan haar 
christelijke wortels, inspiratie en mensbeeld, stelt ze zich open en verdraagzaam op met actieve 
bereidheid tot samenwerking met alle gezindheden en overtuigingen binnen de filmculturele sector. De 
naamswijziging beschouwt de vereniging zelf als een openlijke getuigenis van deze weloverwogen 
positionering. 
 
Filmmagie beschikt over een centraal secretariaat en stelt 7 (overwegend deeltijdse) medewerkers 
tewerk. De vereniging heeft de voorbije jaren een brede filmculturele werking weten te ontplooien, 
met onder meer de productie en publicatie van het maandblad Filmmagie, de productie en publicatie 
van het studietijdschrift Cinemagie (driemaandelijks), een website en een filmeducatieve werking 
gericht naar alle onderwijsnetten. Daarnaast beschikt Filmmagie over een rijk documentatiecentrum 
met een databank en informatiedossiers van alle in België uitgebrachte films sinds 1928. Dat zijn er 
naar schatting meer dan 20.000. Om voor de toekomst bewaard te blijven heeft dit patrimonium nood 
aan digitalisering. 
 
Filmmagie vzw is nu genoodzaakt om aan de alarmbel te trekken. Door een ernstig tekort aan 
middelen is het voortbestaan van de vereniging in gevaar en zal de werking op termijn niet voortgezet 
kunnen worden. Hiermee dreigen ook het enige Vlaamse filmtijdschrift van niveau én een rijk 
documentatiecentrum te verdwijnen. 
 
1. In welke mate is de minister op de hoogte van het bestaan van de vzw Filmmagie? In hoeverre is 

hij vertrouwd met de jarenlange werking op filmcultureel gebied van deze vereniging? 
 
2. Heeft de minister al onderzocht of en hoe dit initiatief, vooral dan het rijke documentatiecentrum 

van Filmmagie, ingepast kan worden in het erfgoeddecreet? Welke maatregelen acht de minister 
hiervoor eventueel op korte termijn mogelijk? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 4 van 2 oktober 2008 
van DIRK DE KORT 
 
 
 
1. Uiteraard is de vzw Filmmagie mij bekend. Deze organisatie ontving in het verleden subsidie en 

ontvangt nog steeds een substantiële subsidie onder het huidige Kunstendecreet. De jarenlange 
werking van de vzw is mij bekend alsook de omschakeling in 2003 van Katholieke Filmliga 
naar Filmmagie vzw. De vereniging verzorgt enerzijds de publicatie van twee tijdschriften: 
Cinemagie en Filmmagie en werkt anderzijds rond kunsteducatie m.b.t. film. De vereniging staat 
verder in contact met een aantal lokale organisaties die werken rond de verspreiding van de 
filmkunst. Verder is er een archief en documentatiecentrum dat van maandag tot woensdag 
toegankelijk is. Het staat open voor iedereen en er wordt een minimale vergoeding gevraagd 
voor fotokopiekosten, verzendkosten. De organisatie bezit wel uniek materiaal wat betreft 
Vlaamse films. De andere zaken in het documentatiecentrum zijn echter vaak niet uniek en terug 
te vinden in talrijke andere documentatiecentra.  

 
 Tevens is mij de heikele financiële toestand van de vereniging bekend. In 2006 besliste ik een 

meerjarige subsidie 2006-2007 toe te kennen van 225.000 euro in het kader van het 
Kunstendecreet. Eind 2006 had de vereniging een negatief overgedragen resultaat van 
227.719,52 euro. Naar aanleiding van deze toestand werd bij de evaluatie van het geactualiseerd 
beleidsplan 2007 door het Agentschap Kunsten en Erfgoed een besparingsplan gevraagd. Het 
agentschap vroeg een toelichting m.b.t. de besparingen op de genoemde begrotingsposten en de 
reële gevolgen hiervan. Er werd door de organisatie toen geen besparingsplan ingediend. De 
beoordelingscommissie audiovisuele kunsten adviseerde bij de aanvraag voor meerjarige 
subsidie 2008-2009 een “voortzetting van de huidige ondersteuning, met weliswaar de 
uitdrukkelijke boodschap dat de organisatie duidelijke keuzes moet maken.” Ik heb dan ook de 
subsidie vanuit het Kunstendecreet bij de nieuwe aanvraag voor de periode 2008-2009 licht 
opgetrokken van 225.000 naar 232.000 euro in 2008 en 2009. Ook hier vroeg het Agentschap 
Kunsten en Erfgoed n.a.v. het geactualiseerd beleidsplan 2008 een duidelijk besparingsplan aan 
de organisatie. Eindelijk werd dan ook een besparingsplan door de organisatie voorgelegd. 
Hierin werd echter niet gewerkt aan de afbetaling van de schulden, maar enkel aan het in 
evenwicht brengen van de begroting. 

 
 Uit de afrekening van het werkingsjaar 2007 bleek een bijkomend verlies ontstaan te zijn van 

82.401,31 euro. Dit was gedeeltelijk te verklaren doordat de organisatie toch verkoos om een 
extra persoon aan te werven. Een duidelijke indicatie voor mijn diensten dat hier strikte 
opvolging noodzakelijk was. Er werd dan ook in 2008 een bijkomende inspectie ter plaatse 
uitgevoerd in Filmmagie vzw.  

 De achteruitgang in de inkomsten blijkt er veroorzaakt door het wegvallen van subsidies van het 
VSKO en van het stopzetten van de toelage van de bisschoppenconferentie. Een gestage 
achteruitgang over de jaren heen van de abonnementen blijkt een andere oorzaak.  

 Bij de inspectie bleek dat een deel van het verlies, een bedrag van 59.490,74 euro, te storten 
toelagen betrof voor de plaatselijke verenigingen. Deze plaatselijke verenigingen beslisten 
echter om die bedragen niet meer te claimen van Filmmagie vzw. Dus dient dit bedrag van de 
schuld afgeboekt.  

 De organisatie kon tijdens de inspectie ook niet direct aangeven welke schuldeisers er verder 
eigenlijk waren. Het agentschap vroeg in zijn inspectieverslag dan ook aan de vzw om na te 
gaan waaruit de – waarschijnlijk historisch gegroeide- schuld bestaat. Tevens vroeg het 
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agentschap om, indien zou blijken dat tegenover een deel van deze schulden geen schuldeisers 
meer staan, deze dan van het gecumuleerd verlies af te boeken.  

 Ondertussen heeft de organisatie hier nog niet op gereageerd.  
 Uit dit alles blijkt dat er geen duidelijkheid is over het tekort aan middelen in de organisatie. 

Terwijl de organisatie al jaren een zeer hoog negatief saldo meesleept, wordt zij hierdoor 
geenszins gehinderd in haar werkzaamheden. Ik durf dan ook te betwijfelen dat de werking van 
de organisatie op termijn niet voortgezet zou kunnen worden.  

 
 De nieuwe aanvraag voor 2010-2012 die de organisatie indiende zal door het Agentschap 

Kunsten en Erfgoed en de beoordelingscommissie audiovisuele kunsten geadviseerd worden. 
Hierop zal ik mijn beslissing baseren over verdere subsidiëring en de hoogte van het 
subsidiebedrag.  

 
2. Het documentatiecentrum van Filmmagie bevat, zoals de organisatie zelf aangeeft op haar 

website, 60.000 dossiers van films uitgebracht in België of vertoond op de belangrijkste binnen- 
en buitenlandse festivals. Per filmdossier worden persknipsels met bronvermelding, 
persmappen, foto’s, dia’s en digitaal beeldmateriaal verzameld. Het documentatiecentrum staat 
ten dienste van studenten, filmliefhebbers en onderzoekers die een studie wensen te maken over 
welbepaalde films. 

 
 Het gaat hier dus wel degelijk om een documentatiecentrum en niet om een archief. Het verschil 

is dat een organisatie documentatie verzamelt ter ondersteuning van de werking. Documentatie 
is te vergelijken met het verzamelen van een handbibliotheek met vakliteratuur in boeken en 
tijdschriften. Een documentatiecentrum bevat voornamelijk niet origineel materiaal (kranten-
knipsels, (kopieën van) foto’s en dia’s, (in de handel verkrijgbaar of uitgezonden en 
opgenomen) beeldmateriaal, …). Het materiaal wordt meestal ook thematisch geordend in 
dossiers.  

 Een archief daarentegen is organisch gegroeid. Dit betekent dat het archief is tot stand gekomen 
binnen een bepaald werkproces in uitvoering van een bepaalde taak. Door die samenhang te 
respecteren blijft de gebruiker de context herkennen waarin het stuk tot stand is gekomen. De 
bewijskracht van deze context wordt gewaarborgd door alle stukken per archiefvormer te 
houden (herkomstbeginsel), en door de structuur die deze aan zijn archief gaf te behouden 
(structuurbeginsel). Het archief van een vereniging geeft juridische zekerheid over beslissingen, 
eigendommen … . Archiefbescheiden zijn bijvoorbeeld de verslagen van raden van bestuur, de 
boekhouding, beleidsplannen … .   

 
 Een archief kan op termijn een culturele-/ erfgoedwaarde krijgen. Het Cultureel-erfgoeddecreet 

structureert het ondersteuningsbeleid voor culureel-erfgoedorganisaties en cultureel-
erfgoedprojecten.  

 
 Het Cultureel-erfgoeddecreet van 2008 ondersteunt culturele archiefinstellingen ingedeeld bij 

het Vlaamse niveau. Een culturele archiefinstelling is een organisatie die archieven bij elkaar 
brengt met het doel deze te bewaren, onderzoeken en ontsluiten voor het publiek. Het herkomst-
beginsel en het structuurbeginsel worden daarbij gerespecteerd. Dat betekent dat de werking van 
de archiefvormer af te lezen is in de ordening van het archief. De vier basisfuncties van de 
cultureel-erfgoedwerking (verzamelen, behoud en beheer, onderzoek en publiekswerking) 
worden door een culturele archiefinstelling ingedeeld bij het Vlaamse niveau zeer kwaliteitsvol 
uitgeoefend.  

 Pure documentatiecentra vallen bijgevolg buiten de scope van het Cultureel-erfgoeddecreet. 
 Aangezien Filmmagie gesubsidieerd wordt op basis van het Kunstendecreet voor het geheel van 

de werking en het documentatiecentrum een wezenlijk onderdeel uitmaakt en noodzakelijk is 
voor de werking van de organisatie dient de structurele subsidie op basis van het Kunstendecreet 
evengoed voor het bijhouden van het documentatiecentrum.  
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 Aangezien documentatie vaak niet origineel is, is afstemming met andere documentatiecentra 
aangewezen wanneer investeringen gebeuren in de digitale ontsluiting ervan.  

 Voor het documentatiecentrum van Filmmagie is afstemming met het documentatiecentrum van 
het Koninklijk Belgisch Filmarchief wenselijk. Ook dat is een rijk documentatiecentrum, in 
publiek bezit en via online catalogus raadpleegbaar op www.filmarchief.be.  

 Wat het verenigingsarchief van Filmmagie betreft lijkt me een samenwerking, vanuit de 
historiek van de vereniging, met het KADOC (een gesubsidieerde landelijke culturele 
archiefinstelling) meer dan logisch. 

 
BIJLAGE 
 
Advies Beoordelingscommissie Audiovisuele Kunsten, aanvraag Filmmagie vzw 2008-2009 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2008-2009/ANCIAUX/4/antw.004.bijl.001.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 5 
van 2 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
Brusselbeleid   -   Evaluatie 
 
Na de vorming van de Vlaamse Regering legt elke minister een beleidsnota voor die de krijtlijnen 
moet vastleggen voor het beleid van de komende vier jaar. Jaarlijks dient de minister in oktober een 
beleidsbrief in bij het parlement met de realisaties van het voorbije jaar en de plannen voor het 
komende jaar. Ook voor de bevoegdheid “Brussel” is dat gebeurd, met een ambitieuze beleidsnota en 
daaruitvolgende coherente beleidsbrieven.  
 
Veel projecten werden tijdens deze legislatuur geïnitieerd: de woonzorgzones, het Vlaams 
Communicatiehuis, de verschillende interculturele huizen zoals Daarkom en de grote aandacht voor 
interculturaliteit. Daarnaast zijn er ook nog kleine initiatieven genomen zoals campagnes om 
Zorgnet,Taalwetwijzer ,…bekender te maken.  
 
Ook heeft de minister de laatste jaren een aantal projecten opgestart rond onderwijs, zoals de uitbouw 
van Quartier Latin, de jobbeurs Plug-in Brussel, en dergelijke. Tevens stond de samenwerking met de 
andere actoren in Brussel, zoals de VGC (het “kerntakendebat”), de Brusselse gemeenten en het 
Gewest centraal.  
 
Aangezien dit het laatste jaar van de legislatuur is, en de laatste beleidsbrief dus op komst is, graag een 
algemene stand van zaken van het gevoerde Brusselbeleid tijdens deze legislatuur.  
 
1. Kan de minister een overzicht geven van de projecten of beleidsinitiatieven uit zijn beleidsnota en 

de daaruitvolgende beleidsbrieven, (i) die volledig gerealiseerd zijn, (ii) die in uitvoering zijn en 
(iii) die nog moeten starten?  

 
Kan hij dit overzicht opmaken op grond van de interessante voorstellingswijze van deze projecten 
in zijn laatste beleidsbrief (dit betekent dus een overzicht van de projecten onder “een 
driesporenbeleid voor Brussel”, “een communicatiebeleid met en over Brussel”, “Het Nederlands 
in Brussel”,(…), jeugdbeleid)?  
 

2. Kan hij tevens aangeven voor de projecten die in uitvoering zijn, hoever de uitvoering ervan 
gevorderd is  (indien mogelijk ook procentsgewijze uitgedrukt)?  
 
Welke zullen volledig afgerond zijn voor het einde van dit jaar?  
 
Kan hij kort toelichten welke knelpunten er bestaan om deze projecten te voltooien? Welke 
bijkomende initiatieven heeft de minister genomen om hiervoor een oplossing te zoeken? 
 

3. Kan de minister voor elk hoofdstuk van zijn beleidsnota procentsgewijze meedelen hoever hij 
staat met de uitvoering ervan ? 
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4. Kan hij procentsgewijze aangeven hoever hij momenteel staat met de globale uitvoering van het 

totale Brusselbeleid zoals beschreven in zijn beleidsnota ?  
 
5. Voor de projecten die nog moeten starten : welke zullen nog worden opgestart voor het einde van 

het jaar en hoever moeten deze volgens de minister staan op het einde van de legislatuur?  
 

Kan hij kort meedelen welke knelpunten er nog uit de weg moeten geruimd worden vooraleer kan 
gestart worden met deze projecten? Door welke bijkomende initiatieven zullen deze knelpunten 
worden opgelost? 

 
6. In welke projecten en/of in welke beleidsdomeinen had de minister vandaag graag zelf meer 

vooruitgang gezien?  
 

Kan hij toelichten wat de oorzaken zijn van deze vertraging? Welke bijkomende maatregelen heeft 
de minister genomen om een snellere vooruitgang mogelijk te maken? 
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STEVEN VANACKERE 
VLAAMS MINISTER VAN WELZIJN, VOLKSGEZONDHEID EN GEZIN 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr.5 van 1 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1. Op 1 december 2007 zijn in alle Vlaamse provincies en in het tweetalig gebied Brussel-Hoofdstad 

de locoregionale projecten van start gegaan. De projecten lopen tot november 2010.  
 
2. De doelstelling van de locoregionale projecten is de ondersteuning van het Vlaams actieplan 

suïcidepreventie. Concreet gebeurt dit door het uitvoeren van de volgende 10 opdrachten:  
1. het samenstellen van een stuurgroep/locoregionale werkgroep suïcidepreventie, waarin 

minstens de 1.locoregionale partners (suïcidepreventiewerkers van de Centra Geestelijke 
Gezondheidszorg, de LOGO’s en de provinciale overlegplatforms geestelijke gezondheid) 
vertegenwoordigd zijn (indien deze nog niet bestaat); 

2. informatieverstrekking, inventarisatie van zwakke plekken met betrekking tot de strategie: het 
uitlokken van suïcide vermijden en het nemen van de nodige acties; 

3. inventariseren van activiteiten in de regio die het actieplan ondersteunen; 
4. een gedeelde verantwoordelijkheid opnemen voor de realisatie van het Vlaams actieplan 

suïcidepreventie op locoregionaal niveau; 
5. de Vlaamse overheid adviseren en op vraag participeren aan de Vlaamse werkgroep 

suïcidepreventie; 
6. meewerken aan de voorbereiding en de uitvoering van de publiekscampagne; 
7. werken aan een geestelijk gezondheidsbeleid in de scholen van de regio; 
8. netwerking en promotie met betrekking tot de website ‘fit in je hoofd’ en zelfeducatie; 
9. netwerking en ondersteuning van de implementatie van het project ‘opvang suïcidepogers op 

spoedgevallendiensten van de ziekenhuizen in de regio’; 
10. deskundigheidsbevordering en netwerking van professionelen, bij voorkeur van professioneel 

heterogene groepen. 
 
3. Het is nog te vroeg om beleidsconclusies te trekken. Wel kan alvast opgemerkt worden dat dankzij 

de locoregionale projecten de samenwerking tussen de verschillende partners wordt bevorderd. De 
verschillende partners (LOGO’s, CGG en overlegplatform geestelijke gezondheid) dragen elk 
vanuit hun eigen invalshoek, netwerk en werkwijze bij tot de realisatie van het actieplan. 

 
4. Het eindrapport met inbegrip van een evaluatie is voorzien tegen maart 2011. Daarnaast wordt er 

jaarlijks gerapporteerd over de stand van zaken van de opdrachten die kaderen in de 
resultaatsgedreven financiering. Een eerste rapportering wordt verwacht tegen maart 2009. 

 
5. De locoregionale projecten worden gedragen door een samenwerkingsverband tussen de suïcide-

preventiewerkers van de Centra Geestelijke Gezondheidszorg, de LOGO’s en de provinciale 
overlegplatforms geestelijke gezondheid. Als Vlaamse overheid was het onmogelijk om het 
overlegplatform geestelijke gezondheid van Brussel te financieren, vermits het om een 
bicommunautaire instelling gaat. Via het CGG-Brussel en het LOGO Brussel, is het Overleg-
platform Geestelijke Gezondheidszorg Brussel-Hoofdstad (OPGG) onrechtstreeks betrokken bij 
de locoregionale projecten. Na overleg heeft de raad van bestuur van het OPGG ervoor geopteerd 
om het Locoregionaal Overleg (tussen de verschillende partners) mee te organiseren op 
voorwaarde dat dit overleg toegankelijk zou zijn voor en samenwerking zou zoeken met 
instellingen die actief zijn in het Hoofdstedelijk Gewest die gesubsidieerd worden door de Franse 
Gemeenschapscommissie (COCOF), de Gemeenschappelijke Gemeenschapscommissie en 
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organisaties of activiteiten die gesubsidieerd worden door de Federale Overheid. De eerste 
vergadering met de potentieel betrokken partners uit de verschillende gemeenschappen had plaats 
op 18 juni 2007. Om mogelijke samenwerking verder te verkennen had op 7 mei 2008 een 
ontmoetingsdag plaats. Op deze werkdag werden de verschillende activiteiten, strategieën en 
werkingen aan elkaar voorgesteld. Hiermee werd voor het eerst uitgebreid ingegaan op de 
verschillende activiteiten van de instellingen over de grenzen van de subsidiërende overheden 
heen. De volgende instellingen waren hierop aanwezig:  
● BICO 
○ Observatorium voor Gezondheid en Welzijn Brussel 
○ UVC Brugmann  
○ Centre Local de Promotion de la Santé de Bruxelles, CGGZ – Brussel  
○ Overlegplatform Geestelijke Gezondheidszorg Brussel Hoofdstad  

 
● COCOF 
○ Centre de prévention de Suicide 

 
● VGC 
○ LOGO Brussel 

  
●VLAAMSE GEMEENSCHAP 

○ CGGZ-Brussel – zelfmoordpreventie 
○ Centrum voor Preventie van Zelfdoding 
○ CAW Archipel (slachtofferhulp Brussel- Halle-Vilvoorde)  
○ PAAZ UZ Brussel  

 
Een gelijklopend aanbod door de verschillende gemeenschappen zou voor de preventie van 
depressie en suïcide een meerwaarde kunnen betekenen (o.a. om gemeenten over de brug te 
halen). Het is echter niet vanzelfsprekend dat de andere gemeenschappen in Brussel uitvoering 
geven aan een Vlaams actieplan. Een opening kan er komen vanuit bijvoorbeeld een 
gemeenschapsgericht gezondheidsproject in samenwerking met gemeenten. Het LOGO Brussel 
heeft hier positieve ervaringen mee met betrekking tot het thema borstkankeropsporing. Een 
dergelijke insteek maakt het mogelijk om met eigen materialen en eigen accenten toch met de 
andere gemeenschappen aan het thema depressie en suïcidepreventie te werken. Dit neemt niet de 
nood aan tweetalige of gemeenschappelijke instrumenten weg. Via de taskforce zelfdoding, 
georganiseerd door de Federale Overheid, worden de andere gemeenschappen geïnformeerd over 
het Vlaams actieplan suïcidepreventie en de locoregionale projecten. Het is echter een spijtige 
zaak dat sinds februari 2007 deze werkgroep niet meer bijeengekomen is. Vanuit de Vlaamse 
Gemeenschap hebben wij deze lacune aangekaart en eerstdaags starten wij de dialoog met de 
Federale Overheid aangaande suïcidepreventie weer op. 

 
6. De samenwerking met de andere gemeenschappen is een doelstelling op de lange termijn. Het is 

nog te vroeg om daar een uitspraak over te doen (zie ook vraag 5). 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 5 van 2 oktober 2008 
van PAUL DELVA 
 
 
 
1-6.  In het algemeen zit de uitvoering van het Brusselbeleid van de Vlaamse Gemeenschap op 

schema. Verschillende initiatieven en projecten werden opgezet. In de voorbije Beleidsbrieven 
werd consequent en uitgebreid ingegaan op de uitvoering van elk van deze beleidsinitiatieven.  

 
 Voor een gedetailleerd en meest recente overzicht verwijs ik het geachte lid graag naar de 

Beleidsbrief Brussel 2009 die ingediend werd in het Vlaams Parlement op 27 oktober ll. en de 
bijhorende bespreking in de Commissie Brussel en de Vlaamse Rand die weldra zal 
plaatsvinden. Daarin is per hoofdstuk een stand van zaken van het huidige jaar opgenomen en 
staat eveneens een prognose voor het komende jaar vermeld. 

 
 Hieruit blijkt dat er de afgelopen jaren belangrijke stappen zijn gezet, enerzijds om de band 

tussen Vlaanderen en Brussel sterker aan te halen en interculturaliteit te bevorderen, anderzijds 
om een inhaaloperatie op gang te brengen in andere beleidsdomeinen, bijvoorbeeld welzijn en 
gezondheid. De uitdaging is echter om de impulsen vanuit het Brusselbeleid op termijn ook in te 
bedden in het reguliere beleid. Ik zal hiertoe de nodige stappen blijven zetten. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 7 
van 8 oktober 2008 
van FRANK CREYELMAN 
 
 
 
Topsportaccommodaties   -   Stand van zaken 
 
Het povere medailleresultaat van onze olympische delegatie is onder andere het gevolg van het gebrek 
aan degelijke, aangepaste infrastructuur. De nodige faciliteiten dienen immers voorhanden te zijn om 
niet alleen recreatief maar ook op topniveau te sporten. 
 
De Vlaamse overheid erkent de noodzaak aan degelijke topsportfaciliteiten. Op de website van 
Topsport Vlaanderen klinkt het zo: “Een laatste belangrijke begeleider in de sport zijn de 
sportaccommodaties. Topatleten zoeken een optimale omgeving om te trainen en om ook wedstrijden 
te doen. Meer en meer moeten de trainingsfaciliteiten aanleunen bij de realiteit van de wedstrijd. De 
topatleet en zijn omkadering verwachten kwaliteitsvolle trainingsaccommodaties en ideaal is dat dit 
kan uitgroeien tot een sportspecifiek trainingscentrum.” 
 
Over hoeveel volledig uitgeruste topsportcentra - zoals gedefinieerd door Topsport Vlaanderen - 
beschikken de Vlaamse sporters die zich willen bekwamen in de diverse olympische disciplines? 
 
Over welke regio’s zijn deze faciliteiten verspreid? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 7 van 8 oktober 2008 
van FRANK CREYELMAN 
 
 
 
In 2008 werd “Vlaanderen sport, aan de top: een internationale vergelijking van het topsportbeleid en 
topsportklimaat in zes landen” gepubliceerd door Veerle De Bosscher, Paul De Knop en Maarten Van 
Bottenburg. Deze wetenschappelijke studie toont aan, in een afzonderlijk hoofdstuk inzake 
topsportfaciliteiten en infrastructuur, dat inzake topsportaccommodaties Vlaanderen zeer goed scoort. 
Bij een onafhankelijke beoordeling alsook een evaluatie door trainers en atleten, blijkt dat de 
topsportfaciliteiten en infrastructuur in Vlaanderen goed tot heel goed ontwikkeld zijn. Vlaanderen 
scoort hierbij even goed of beter dan Canada, Italië, Nederland, Noorwegen, Groot-Brittannië en 
Wallonië. 
Deze studie schetst bovendien de realisaties in Vlaanderen op het vlak van topsportfaciliteiten en 
infrastructuur in de voorbije Olympiade.  
Uit de Bloso sportinfrastructuurdatabank (18.500 sportaccommodaties in Vlaanderen) consulteerbaar 
via Bloso-website www.bloso.be blijkt dat in meerdere Vlaamse steden en gemeenten 
sportaccommodaties aanwezig zijn waarin topsportmanifestaties kunnen georganiseerd worden. Het 
betreft ondermeer: 
  
Indoorsportaccommodaties: 

- Antwerpen : Lotto-Arena + Sportpaleis 
- Bree: Expodrome 
- Gent (Bloso-centrum): Topsporthal Vlaanderen en Vlaams Wielercentrum Eddy Merckx 
- Hasselt: Ethias Arena 
- Kortrijk: Lange Munte 
- Lommel: Souverijn 
- Maaseik: Lotto Dôme 
- Oostende: Sleuter Arena 
- Roeselare: Schiervelde 
- Leuven: Sportaccommodatie KUL 

  
Overdekte zwembaden: 

- Antwerpen : Olympisch Zwembad Wezenberg 
- Wachtebeke : Puyenbroeck.Openlucht sportaccommodaties: 
- Nieuwpoort : watersport 
- Waregem: (Bloso-centrum + stedelijke renbaan): ruitersport 
- Willebroek-Mechelen: (Bloso-centrum): roeien en kano 
- Zolder : atletiek. 

  
Voetbalstadions 

- Brugge 
- Genk 
- Gent (in aanbouw). 

  
In deze sportaccommodaties worden nu reeds internationale wedstrijden van hoog niveau 
georganiseerd. Sommigen zijn zelfs geschikt voor de inrichting van Europese Kampioenschappen of 
Wereldkampioenschappen. 
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Inzake voorbereiding op internationale wedstrijden, kunnen de Vlaamse topsporters in uiteenlopende 
sporten in de 13 Bloso-centra terecht voor trainingen en stages. De Bloso-centra werden de laatste 
jaren ingrijpend gerenoveerd, uitgebouwd én aangepast aan de specifieke behoeften van topsporters. 
De centra te Genk, Herentals, Hofstade en Waregem worden hiervoor frequent gebruikt. In het 
centrum te Gent worden daarenboven de accommodaties permanent gebruikt door leerlingen van de 
hier gevestigde topsportschool. In Blankenberge werd het centrum uitgebouwd tot een 
"handisportcentrum", waarin ook gehandicapte (top)sportbeoefenaars op een optimale wijze kunnen 
gebruik maken van de aanwezige voorzieningen. 
 
Globaal kan gesteld worden dat het genoemde “povere medailleresultaat” wellicht diverse oorzaken 
heeft, maar absoluut niet kan toegewezen worden aan het gebrek in Vlaanderen van degelijke 
aangepaste infrastructuur voor topsporters, integendeel. Het wordt door de topsporters zelf en hun 
trainers niet betwist, dat elke Vlaamse Olympisch geselecteerde topsporter zich optimaal heeft kunnen 
voorbereiden op zijn deelname aan de Olympische Spelen te Beijing, ook op het vlak van 
beschikbaarheid van sportaccommodaties in Vlaanderen. Het dient bovendien opgemerkt dat, mede 
ingegeven door de extreme klimatologische omstandigheden in Beijing, een groot aantal topsporters 
zich niet in eigen land kon of wilde voorbereiden op de Olympische Spelen, ondanks de uitstekende en 
beschikbare topsportaccommodaties in Vlaanderen. Meer nog, hoewel we uiteraard het weer niet 
kunnen maken, werd een optimale simulatie van de omstandigheden in Beijing gecreëerd in een 
specifiek daartoe uitgeruste klimaatkamer (labo Peter Hespel aan de K.U.Leuven, gefinancierd door de 
Vlaamse overheid), exclusief ten behoeve van de Vlaamse topsporters, die hierin zeer intensief getest 
en getraind werden. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 8 
van 10 oktober 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Vlaamse Rand   -   Taalbeleid sportclubs 
 
In de Vlaamse Rand worden trainers van sportclubs ondersteund om taalsensibiliserend te werken. Dit 
is het gevolg van het groot aantal anderstaligen in sommige sportverenigingen. Deze problematiek 
doet zich allicht ook op andere plaatsen voor met grote concentraties anderstaligen. 
 
De vzw De Rand beveelt aan dat de Vlaamse Trainersschool meer aandacht zou besteden aan de talige 
aspecten van de werking van sportclubs. 
 
1. Kan de minister toelichten of dat vandaag al gebeurt en zo ja, op welke wijze? 
 
2. Gaat hij ervan uit dat er aan die talige aspecten in de toekomst alleszins meer aandacht moet 

worden besteed? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 8 van 13 oktober 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
1. De basisopdracht van de Vlaamse Trainersschool (VTS) is het organiseren van sportkader-

opleidingen die trainers / lesgevers opleiden die in staat zijn om sport op een veilige, didactisch en 
pedagogisch verantwoorde wijze aan te leren waarbij de aandacht hoofdzakelijk gaat naar een 
correcte sporttechnische uitvoering. Daarnaast wordt in de VTS-opleidingen bijzondere aandacht 
besteed aan het aspect “omgaan met diversiteit” (allochtonen, kansarmen, personen met een 
handicap, senioren, jeugd, etc). Op jaarbasis volgen meer dan 8.000 kandidaat-trainers een 
opleiding van de Vlaamse Trainersschool. 
De VTS besteedt vandaag in de verschillende opleidingsmodules nog geen specifieke aandacht aan 
het aspect taligheid en taalstimulering binnen de sportclub. Ik heb echter opdracht gegeven om te 
onderzoeken of het mogelijk is om dit aandachtspunt wel mee te nemen bij een volgende 
herwerking van de cursusteksten. Het samenstellen van het cursusprogramma voor elke opleiding 
is immers telkens opnieuw een moeilijke evenwichtsoefening en het uitbreiden van het aantal uren 
is zeker geen optie omdat anders de drempel weer te hoog wordt.  

 
2.  Als Minister van sport en Brussel geloof ik er absoluut in dat sport een manier is om kinderen en 

jongeren op een speelse en natuurlijke manier in aanraking te laten komen met het Nederlands en 
op die manier aan taalstimulering te doen.  
Binnen mijn sportbeleid worden dergelijke projecten ook gestimuleerd. Zo hebben een aantal 
voetbalclubs uit de Vlaamse rand binnen hun project “kwaliteit van de jeugdopleiding” een 
specifiek onderdeel taalbeleid gesubsidieerd gekregen. Ook het experimentele project ‘Kort op de 
bal’ in Brussel bevat een aantal deelinitiatieven rond taalstimulering en dat in samenwerking met 
het Huis van het Nederlands. De kinderen volgen hierbinnen, vóór of na de voetbaltraining, lessen 
Nederlands.  
Daarnaast ondersteun ik in het kader van het decreet lokaal Sport voor Allen-beleid de vereni-
gingssportbeleidsplannen die werden ingediend vanuit de Nederlandstalige Sportoverlegorganen 
van vijf faciliteitengemeenten in de Vlaamse Rand. Deze middelen van de Vlaamse overheid 
worden ingezet voor de ondersteuning van Nederlandstalige sportverenigingen, een aanbod 
anders-georganiseerd sporten en initiatieven die de toegankelijkheid van en in sport bevorderen. 
Uiteraard speelt het aspect taalstimulering hierin een belangrijke rol. Tot slot ontwikkelde mijn 
collega Vandenbroucke, de DVD ‘Taalstimulering en omgaan met meertaligheid in sportclubs’, 
een project waaronder ik mee mijn schouders heb gezet. 
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Vraag nr. 9 
van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Vrijetijdsparticipatie personen in armoede   -   Middelen lokale besturen 
 
Via het Participatiedecreet wil de Vlaamse overheid onder meer de vrijetijdsparticipatie van personen 
in armoede op lokaal niveau aanmoedigen. Dit decreet zorgt ervoor dat de gemeenten hiervoor 
bijkomende middelen kunnen ontvangen. De Vlaamse overheid kent in dit kader dan ook subsidies toe 
aan initiatieven tussen gemeente, OCMW en organisaties. Belangrijke voorwaarden zijn de 
cofinanciering door gemeenten en OCMW’s en een afsprakennota.  
 
Op 18 juli is het uitvoeringsbesluit door de Vlaamse Regering goedgekeurd. 
 
Het deel van het Vlaamse budget dat gereserveerd is maar dat de lokale besturen niet opeisen, zal naar 
de vzw Demos vloeien, die het zal aanwenden om lokale netwerken voor vrijetijdsparticipatie op te 
zetten. De VVSG uitte bezwaren bij deze middelenafleiding tijdens de hoorzitting over het decreet en 
formuleerde opmerkingen in dezelfde lijn bij het voorontwerp van besluit.  
 
1. Wie maakt deel uit van de raad van bestuur en van de algemene vergadering van de vzw 

Demos? 
 
2. Is er een beheersovereenkomst afsloten met de vzw Demos? Wanneer is dit 

ondertekend? Kan de minister hiervan een kopie bezorgen? 
 
3. Hoe zal vzw Demos de middelen aanwenden die niet door de lokale besturen worden 

opgevraagd? Zijn hiervoor criteria uitgewerkt? Zo ja, welke? Zo neen, waarom niet? 
 
4. Zal de minister de gemeenten die niet in het project stappen, bevragen naar de 

beweegredenen om geen dossier in te dienen? Zo neen, waarom niet?  
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ANTWOORD  
op vraag nr. 9 van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. De actuele samenstelling van de vzw Demos is de volgende:  
 

Raad van Bestuur: 
Ann Vandamme, Paul Beloy, Sünbül Karakaya, Elke Vandermeerschen, Guy Gypens, An 
Demeulemeester, An Clé, Luc Vanden Bogaerde, Luc Heremans, Nico Carpentier, Myriam 
Bergmans, Tijs Vastesaeger 

 
Aangevuld in de Algemene vergadering met: 
Geert Cochez, Ilse Moors, Bart Caron, Wim Van Parijs, Rik Vannmolkot, Erwin Jans, Steven 
Dusoleil, Daniël Vandersmissen, Albert Martens. 
 

2. De gesprekken met vzw Demos voor het afsluiten van de beheersovereenkomst zijn nog lopende. 
 
3. Het decreet houdende flankerende en stimulerende maatregelen ter bevordering van de participatie 

in cultuur, jeugdwerk en sport geeft in artikel 22 §6 de criteria aan voor het inzetten van deze 
middelen. 

 
4. In mijn antwoord op de vraag om uitleg van de heer Paul Delva op 16 oktober 2008 vindt u het 

antwoord op deze vraag.  
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Vraag nr. 11 
van 17 oktober 2008 
van MARLEEN VAN DEN EYNDE 
 
 
 
Sporttandheelkunde   -   Beleid 
 
Uit het congres van de ACD blijkt dat Nederland maar ook Vlaanderen ernstig achterloopt op het 
gebied van sporttandheelkunde. In Amerika is bijvoorbeeld reeds sinds 1988 een studie gemaakt over 
mondbeschermers. De Nederlandse vereniging voor sporttandheelkunde wil sporttandheelkunde meer 
onder de aandacht brengen. Inmiddels heeft de Universiteit van Nijmegen interesse getoond om 
sporttandheelkunde op te nemen in haar nieuwe curriculum. 
 
We stellen onder meer vast dat sportdranken een gevaar vormen voor de gezondheid van de tanden. 
Vele van deze (zure) sportdranken halen de zuurtegraad naar beneden, waardoor tanderosie ontstaat. 
Aanbevelingen zoals het drinken van plat water na het consumeren van sportdranken, zijn dan ook 
zeer belangrijk. 
 
1. Erkent de minister het gebrek aan een degelijk sporttandheelkundebeleid in Vlaanderen? 
 

Zijn er plannen om ook tandartsen meer te betrekken bij het sportbeleid, net zoals andere 
professionele begeleiders? Op welke manier? 
 

2. Degelijke campagnes onder meer voor het gebruik van mondbeschermers, maar ook campagnes 
die wijzen op het gevaar van sportdranken ontbreken blijkbaar.  

 
Op welke manier wil de minister de vermelde problemen meer onder de aandacht brengen van de 
sporters? 
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BERT ANCIAUX 
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ANTWOORD  
op vraag nr. 11 van 17 oktober 2008 
van MARLEEN VAN DEN EYNDE 
 
 
 
1. Neen. Vlaanderen beschikt over een performant netwerk van erkende keuringsartsen en erkende 

keuringscentra, die bevoegd zijn voor preventieve sportmedische keuringsonderzoeken. De 
hoeksteen van het preventieve sportmedische keuringsonderzoek bestaat uit het algemeen 
lichamelijk onderzoek. Alle orgaansystemen, ook het gebit, worden op systematische wijze 
klinisch onderzocht. Indien nodig verwijst de keuringsarts de sporter door naar de tandarts. Het 
systeem van doorverwijzing blijkt te voldoen. Tandletsels kunnen worden veroorzaakt door 
sportongevallen, maar het zijn geen typische sportletsels. De behandeling ervan verschilt in niets 
van tandletsels met een andere oorzaak. Er bestaan dan ook geen plannen om tandartsen meer 
dan nu het geval is te betrekken bij het sportbeleid. 

 
2. Het gebruik van mondbeschermers is aangewezen in bepaalde sporten. Mijn beleid is erop 

gericht de federaties die deze sporttakken aanbieden te responsabiliseren. Zij kennen het best de 
risico’s van de door hun aangeboden sporttak. Zij kunnen de gepaste preventieve maatregelen 
nemen, onder meer door het gebruik van mondbeschermers aan te raden of te verplichten via 
hun reglementen. Ijs- en veldhockey, rugby, boksen en karate zijn onder meer in dit geval.  
 
Wat de sportdranken betreft, wil ik eerst benadrukken dat ook voor sporters als algemene 
richtlijn geldt dat water de beste dorstlesser is. Alleen bij intensief sporten zijn sportdranken aan 
te raden om zweetverlies te compenseren en energievoorraden aan te vullen. Sportdranken 
genieten echter een grote populariteit. De erkende keuringscentra wijzen in hun 
voedingsadvisering aan sporters op de gevaren van sportdrank voor de tanden. Om ook de 
breedtesporter te bereiken, zal op de website www.gezondsporten.be en in de nieuwsbrief Sport voor 
Allen een item over sportdranken en tanderosie komen. 
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Vraag nr. 12 
van 17 oktober 2008 
van ELOI GLORIEUX 
 
 
 
Overeenkomsten met gemeenten   -   Deelname faciliteitengemeenten 
 
Binnen de beleidsdomeinen Cultuur, Jeugd en Sport werden een aantal overeenkomsten afgesloten 
tussen de bevoegde minister en de gemeentebesturen van de Vlaamse gemeenten. Gezien de 
gemeentelijke autonomie, zijn deze overeenkomsten in principe vrijblijvend. Maar aangezien ze 
meestal passen in het algemeen belang, hangt er een beloning aan vast. Gemeenten die niet instappen 
in deze overeenkomsten missen dan ook vaak belangrijke geldelijke tussenkomsten voor de uitvoering 
van een degelijk lokaal beleid. 
 
De indruk leeft dat vooral de burgemeesters van de faciliteitengemeenten vaak niet ingaan op het 
aanbod vanuit de Vlaamse overheid. Daardoor worden zowel de Vlaamse als de anderstalige 
bevolkingsgroepen uit die gemeenten tekort gedaan in vergelijking met andere gemeenten, en wel door 
hun eigen bestuurders. Van de kant van de burgemeesters en gemeentebesturen is dit allerminst een 
daad van goed bestuur. 
 
Graag vernam ik in hoeverre de werkelijkheid deze indruk ook bevestigt. 
 
1. Aan welke vrijwillige programma’s, samenwerkingsovereenkomsten, convenanten of opdrachten 

binnen de beleidsdomeinen Cultuur, Jeugd en Sport hebben de verschillende faciliteitengemeenten 
in de rand rond Brussel al dan niet deelgenomen? 

 
2. Om welke reden(en) werd er desgevallend niet deelgenomen? 
 
3. Hoeveel geld hebben ze daardoor niet ontvangen? 
 
N.B. Gelijkaardige vragen werden gesteld aan de ministers (Peeters nr. 18, Van Mechelen nr. 15, 

Vandenbroucke nr. 28, Anciaux nr. 12, Keulen nr. 10, Van Brempt nr. 26, Vanackere nr. 31, 
Crevits nr. 36, Ceysens nr. 11). 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 12 van 17 oktober 2008 
van ELOI GLORIEUX 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal verstrekt worden door Vlaams minister Steven Vanackere, Vlaams 
minister van Volksgezondheid, Welzijn en Gezin. 
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MARINO KEULEN, 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, 

 STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
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Vraag nr. 99 
van 29 februari 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
Gemeenteraad Wezembeek-Oppem   -   Openbaarheid 
 
Een twintigtal leden van het Taal Aktiekomitee (TAK) heeft maandagavond 18 februari net voor de 
gemeenteraad in Wezembeek-Oppem een ludieke actie gevoerd tegen het feit dat de gemeenteraden 
van Wezembeek-Oppem, Linkebeek en Kraainem nog altijd geen nieuwe burgemeesterskandidaat 
voorgedragen hebben. 
 
Na de actie wilden de actievoerders de gemeenteraad van Wezembeek-Oppem bijwonen maar werd 
hun de toegang ontzegd door de politie. 
 
Bij mijn weten, is decretaal bepaald dat een gemeenteraad een publiek gebeuren is, waar iedereen 
toegang tot heeft. 
 
1. Wie gaf er opdracht om geen publiek toe te laten op de gemeenteraad van Wezembeek-Oppem 

van 18 februari 2008? 
 
2. Neemt de minister initiatieven om de raadsbeslissingen van 18 februari 2008 nietig te verklaren, 

aangezien niet aan de vereiste van openbaarheid is voldaan? 
 
3. Wat is de stand van zaken in verband met de voordracht van de nieuwe kandidaat-burgemeesters 

van de gemeenten Wezembeek-Oppem, Linkebeek en Kraainem? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BELEID, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
AANVULLEND ANTWOORD  
op vraag nr. 99 van 29 februari 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
Naar aanleiding van uw schriftelijke vraag nr. 99 heb ik u destijds meegedeeld dat ik de gouverneur 
van Vlaams-Brabant de opdracht heb gegeven om een onderzoek in te stellen naar de gebeurtenissen 
die zich vóór en tijdens de gemeenteraadszitting van 18 februari 2008 in Wezembeek-Oppem hebben 
voorgedaan.  
 
Op 21 mei 2008 bezorgde het college van burgemeester en schepenen van Wezembeek-Oppem aan de 
gouverneur een verslag van de politiecommissaris betreffende de ordedienst gedurende de zitting van 
de gemeenteraad van 18 februari 2008. Uit dit verslag blijkt dat er reeds voor het begin van de 
gemeenteraad een honderdtal manifestanten aanwezig waren voor het gemeentehuis die anti-Franse 
slogans scandeerden. Volgens de politiecommissaris liepen de deelnemers van de gemeenteraad het 
risico van verbale maar ook fysieke bedreigingen. Gelet op het feit dat de burgemeester tijdens de 
gemeenteraad van december 2007 daadwerkelijk fysiek werd bedreigd kon, volgens de 
politiecommissaris, vanwege de politie geen enkel risico op inbreuk van de fysieke integriteit van de 
burgemeester en de andere aanwezige raadsleden genomen worden. Er werd op dat ogenblik door de 
aanwezige politieofficieren beslist dat de bescherming van personen primeerde boven het belang om 
de toch wel haatdragende manifestanten toegang te verlenen tot de gemeenteraad. Er werd gehandeld 
conform de gedachtegang van artikel 14 van de Wet op het Politieambt en het was noodzakelijk om de 
openbare orde daadwerkelijk te handhaven. Er werd gestreefd naar een gepast evenwicht tussen 
enerzijds het laten doorgaan van de gemeenteraad en het bezoek ervan door burgers maar anderzijds te 
verhinderen dat manifestanten met vijandige bedoelingen de openbare orde op de gemeenteraad 
zouden verstoren. 
 
De gouverneur concludeert uit het rapport van de politie dat het de aanwezige politieofficieren waren 
die beslist hebben, met het oog op de handhaving van de openbare orde, om de manifestanten niet toe 
te laten op de gemeenteraadszitting van 18 februari 2008 in Wezembeek-Oppem. De 
verantwoordelijkheid voor deze beslissing ligt bijgevolg niet ligt bij de voorzitter van de 
gemeenteraad, zodat er geen sprake is van een overtreding van de openbaarheidsvereiste van de 
vergadering van de gemeenteraad. Er is dan ook geen reden om de beslissingen van de gemeenteraad 
van 18 februari 2008 nietig te verklaren.  
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Vraag nr. 102 
van 6 maart 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Snelheidsmeter Wemmel   -   Taalgebruik 
 
De schepen van Mobiliteit van Wemmel stuurde onlangs een brief aan de korpschef van de politiezone 
om de verwijdering te eisen van een snelheidsmeter waarboven in het Nederlands “u rijdt” te lezen 
stond, gevolgd door de snelheid. Volgens de pers zou de politie daarop zijn ingegaan. 
 
De schepen verwijst naar de taalfaciliteiten. Aangezien het evenwel om een boodschap gaat die 
beperkt is tot de plaatselijke bevolking, dienen dergelijke aankondigingen wel degelijk uitsluitend in 
het Nederlands te worden aangebracht. 
 
Is de minister op de hoogte van dit voorval? 
 
Is de minister hierin tussengekomen? Een schepen kan toch niet van de politie eisen dat die de 
taalwetgeving zou overtreden?  
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VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
AANVULLEND ANTWOORD  
op vraag nr. 102 van 6 maart 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Uit het onderzoek de gouverneur van de provincie Vlaams-Brabant is gebleken dat de schepen van 
mobiliteit van de gemeente Wemmel geen brief aan de zonechef heeft gezonden. Wel stuurde deze 
schepen een e-mailbericht aan de zonechef met de vraag waarom de vermelding op de snelheidsmeter 
niet in beide landstalen was opgesteld, daar Wemmel een gemeente met taalfaciliteiten is. De schepen 
heeft niet gevraagd dit bord te verwijderen. Dat was een persoonlijke beslissing van de zonechef, die 
de schepen hiervan op de hoogte bracht. 
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Vraag nr. 128 
van 11 april 2008 
van CHRISTIAN VAN EYKEN 
 
 
 
Hoeilaart   -   Toepassing taalwetgeving 
 
Het theatergezelschap uit Watermaal-Bosvoorde “Le Méridien” heeft in Hoeilaart een uitnodiging 
verspreid in 1.500 brievenbussen voor een theaterstuk in het Frans. De schepen Sylvie Gahy heeft 
hierop gereageerd met een brief aan het theatergezelschap, met als mededeling dat Hoeilaart een 
Vlaamse gemeente is en dat alle uitnodigingen die in de bussen terechtkomen daarom ook in het 
Nederlands moeten worden opgesteld.  
 
Met een dergelijk schrijven wordt aan een gemeenschap gevraagd om zich niet uit te drukken, wat in 
strijd is met artikel 30 van de Grondwet.  
 
Het theatergezelschap Le Méridien is een particuliere vereniging en is niet gebonden aan de wetten op 
het gebruik van de talen op administratief gebied en is dus vrij om de Franse taal te gebruiken in zijn 
betrekkingen met potentiële klanten. 
 
Is de minister hiervan op de hoogte? 
 
Zo ja, heeft hij de gemeente reeds aangeschreven om te melden dat ze hun bevoegdheden te buiten 
gaan? 
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AANVULLEND ANTWOORD  
op vraag nr. 128 van 11 april 2008 
van CHRISTIAN VAN EYKEN 
 
 
 
Naar aanleiding van uw schriftelijke vraag nr. 128 heb ik u in een voorlopig antwoord meegedeeld dat 
ik de gouverneur van de provincie Vlaams-Brabant heb gevraagd een onderzoek in te stellen. Deze 
vraag betrof het feit dat een schepen van de gemeente Hoeilaart aan het theatergezelschap “Le 
Méridien” uit Watermaal-Bosvoorde een brief zou geschreven hebben met de vraag de uitnodigingen 
van dat gezelschap voor de opvoering van een theaterstuk in de gemeente Hoeilaart niet alleen in het 
Frans maar ook in het Nederlands te verspreiden. Hoeilaart is immers een Vlaamse gemeente. 
 
Uit het door de gouverneur ingestelde onderzoek blijkt thans dat de gemeente inderdaad naar 
aanleiding van de verspreiding van een uitsluitend Franstalige folder aan het theatergezelschap “Le 
Méridien” een brief schreef met de volgende inhoud:  
 
“Wij hebben vastgesteld dat U uitnodigingen voor bovenvermeld spektakel verspreidt. Deze 
uitnodiging is echter uitsluitend in het Frans opgesteld. 
 
Wij wijzen erop dat de gemeente Hoeilaart een ééntalig Nederlandstalige gemeente is en verzoeken U 
daarmee rekening te houden door uitsluitend Nederlandstalige uitnodigingen/publiciteit te 
verspreiden.” 
 
Deze brief is een standaardbrief die de gemeente reeds herhaaldelijk heeft verstuurd aan diverse 
verspreiders van anderstalige reclameboodschappen in de gemeente. 
 
U hebt gelijk dat het gebruik van talen tussen privé-personen vrij is. Een cultuurvereniging of een 
andere particuliere organisatie schendt de taalwetgeving niet door enkel Franstalige aankondigingen in 
de bussen te steken in een Vlaamse gemeente. In de brief van de gemeente Hoeilaart wordt dit 
trouwens ook niet beweerd. De brief verplicht de betrokken vereniging ook niet om enkel 
Nederlandstalige reclame te verspreiden en verwijst evenmin naar de taalwetgeving.  
 
De brief is enkel en alleen een vrijblijvende oproep van de gemeente aan een privé-vereniging om het 
Vlaams karakter van de gemeente Hoeilaart te respecteren. Ook dat is natuurlijk niet onwettig.  
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Vraag nr. 244 
van 16 september 2008 
van PATRICK LACHAERT 
 
 
 
Algemeen bestuurlijk toezicht   -   Termijnen 
 
In het kader van het algemeen bestuurlijk toezicht beschikt de provinciegouverneur, volgens artikel 
255 van het Gemeentedecreet, over dertig dagen om de uitvoering van de besluiten van een 
gemeenteoverheid te laten schorsen en de gemeenteoverheid daarvan kennis te geven. Wanneer het 
een besluit betreft waarvan overeenkomstig artikel 253 een afschrift aan de provinciegouverneur moet 
worden gezonden, wordt de termijn op vijftig dagen gebracht. 
 
Deze termijn wordt gestuit door de aangetekende verzending van een klacht aan de toezichthoudende 
overheid, op voorwaarde dat die verzending gebeurt binnen de bij decreet opgelegde termijn. Deze 
termijn gaat vervolgens pas opnieuw in op de derde dag die volgt op de verzending van de 
documenten, die de toezichthoudende overheid kan opvragen overeenkomstig artikel 254 §2. 
 
Het is nu zo dat, wanneer een raadslid een klacht indient bij de toezichthoudende overheid, om te 
verhinderen dat een bepaald besluit in voege treedt, de gemeenteoverheid enige tijd kan wachten om 
een dossier aan de toezichthoudende overheid over te maken. Het Gemeentedecreet stelt immers geen 
termijn  voorop waarbinnen de gemeenteoverheid de opgevraagde dossiers overeenkomstig het artikel 
254 §2 aan de toezichthoudende overheid dient over te maken. 
 
1. Is de minister zich bewust van deze mogelijk lacune in de decreetgeving?  
 
2. Kan de minister een andere mogelijkheid binnen het Gemeentedecreet aanduiden waarop de 

toezichthoudende overheid zich kan beroepen om de gemeenteoverheid te verplichten binnen een 
“redelijke” termijn dergelijke dossiers over te maken? 

  
Zo niet, is het niet aangewezen de decreetgeving aan te passen?  
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 244 van 16 september 2008 
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1.  Ik wens er vooreerst op te wijzen dat de huidige regeling, zoals opgenomen in het 

gemeentedecreet, niet fundamenteel werd veranderd ten opzichte van de regeling die voorheen 
van toepassing was op basis van het decreet van 28 april 1993 houdende regeling, voor het 
Vlaamse gewest, van het administratief toezicht op de gemeenten. 

 In dat decreet van 28 april 1993 werd bepaald dat een nieuwe termijn begint te lopen de dag 
volgend op de ontvangst van het opgevraagde besluit bij de toezichthoudende overheid (artikel 
31 van het decreet van 28 april 1993). Dit artikel werd opgeheven en vervangen door de regeling 
die nu is opgenomen in het gemeentedecreet (artikel 255). Thans is bepaald dat de termijn ingaat 
op de derde dag die volgt op de dag van de verzending van alle gevraagde gegevens. Met deze 
nieuwe regeling wordt de rechtszekerheid versterkt: de gemeente weet immers niet op welke dag 
de toezichthoudende overheid een dossier ontvangen heeft maar wel op welke dag de 
documenten verstuurd werden. 

 
 Maar wat de problematiek betreft die u aanhaalt, in beide regelingen kon/kan de gemeente-

overheid inderdaad enige tijd wachten om het dossier aan de toezichthoudende overheid te 
bezorgen. Ik wijs er wel op dat in die gevallen de termijn waarbinnen een toezichtmaatregel 
genomen kan worden, niet loopt, zodat er ter zake rechtsonzekerheid blijft. Dat is ook niet in het 
belang van het bestuur zelf.  

 
 Het niet opsturen van een bepaald besluit, het dossier, bepaalde documenten of inlichtingen, 

hierna dossier genoemd, binnen de door de toezichthoudende overheid gevraagde termijn, 
zonder een redelijke verantwoording, is allerminst verenigbaar met de beginselen van behoorlijk 
bestuur, die ook de gemeenten moeten naleven. Gebruikelijk wordt die termijn door de 
toezichthoudende overheid op een veertiental dagen gesteld. Indien niet tijdig het gevraagde 
wordt opgestuurd volgt er een herinnering door de toezichthoudende overheid. 

 
 Uit het niet opsturen van het dossier binnen de gevraagde termijn, inclusief de herinnering, kan 

afgeleid worden dat een bestuur vindt dat de klacht terecht is. Ik zal de provinciegouverneurs 
een brief schrijven om in geval van klacht in de brief waarmede het dossier opgevraagd wordt in 
te schrijven dat het dossier moet worden bezorgd binnen de veertien dagen, tenzij er redenen 
zijn waarom het dossier niet binnen deze termijn kan worden bezorgd. In het geval binnen die 
14 dagen het dossier niet toekomt bij de provinciegouverneur behoudens redelijke 
verantwoording, zal een herinnering worden verstuurd waarin het bestuur nog een tweede kans 
krijgt om het dossier tegen een bepaalde datum te bezorgen. Indien het bestuur nalaat het dossier 
op te sturen binnen die gevraagde termijn zonder een redelijke verantwoording zal de beslissing 
geacht worden onwettig of onregelmatig te zijn en kan de provinciegouverneur om die reden 
schorsen. 

 
 Tot slot wijs ik nog op het artikel 250 van het gemeentedecreet: de toezichthoudende overheid 

kan bij de gemeenteoverheid alle documenten en inlichtingen opvragen of ze ter plaatse, bij de 
gemeente zelf, raadplegen. Het instellen van dwangtoezicht (artikel 261) om de opgevraagde 
documenten te bekomen lijkt me gelet op het voorgaande een minder geschikte oplossing.  
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2.  Het stilzitten van een bestuur nadat dossiers werden opgevraagd, is zeker geen gangbare praktijk 
bij de Vlaamse gemeenten. Ik ben er van overtuigd dat de meeste gemeenten loyaal willen 
meewerken aan de behoorlijke behandeling van klachten wanneer de toezichthoudende overheid 
erdoor wordt gevat. De besturen die niet loyaal meewerken aan een behoorlijke behandeling van 
klachten veroorzaken een nadelig beeld van de gemeenten bij de burger.  





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008  -385- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 246 
van 18 september 2008 
van ELS ROBEYNS 
 
 
 
Tegemoetkomingen in de huurprijs   -   Stand van zaken 
 
Uit diverse onderzoeken blijkt dat heel wat huurders in Vlaanderen problemen hebben om hun huur te 
betalen. Eén van de maatregelen van de Vlaamse Regering tijdens deze legislatuur om dit te verhelpen, 
is de tegemoetkoming in de huurprijs. 
 
De tegemoetkoming in de huurprijs ten behoeve van woonbehoeftige huurders werd ingevoerd bij 
besluit van de Vlaamse Regering van 2 februari 2007. Dit besluit is in werking getreden op 1 mei 
2007. De tegemoetkoming in de huurprijs ondersteunt mensen met een laag inkomen die verhuizen 
van een slechte, onaangepaste woning naar een goede, aangepaste woning. 
 
Het systeem is nu dus iets langer dan een jaar in werking. Graag had ik daaromtrent een antwoord op 
de volgende vragen, indien mogelijk met opsplitsing van de gegevens per provincie naargelang de 
ligging van de nieuwe woning van de huurder. 
 
1. Hoeveel personen hebben ondertussen een aanvraag ingediend in Vlaanderen en per provincie? 
 
2. Hoeveel personen hebben uiteindelijk een huursubsidie verkregen in Vlaanderen en per provincie? 
 
3. Hoe vaak ging het om een verhuis van een private woning naar een private woning en hoe vaak 

om een verhuis van een private woning naar een woning van een sociaal verhuurkantoor? 
 
4. Wat zijn de meest voorkomende redenen waarom een huursubsidie werd geweigerd? 
 
5. Hoeveel bedraagt de gemiddelde huursubsidie en de gemiddelde installatiepremie per huurder in 

Vlaanderen en per provincie? 
 
6. Hoeveel bedraagt de totale som van uitgekeerde huursubsidies en installatiepremies in Vlaanderen 

en per provincie? 
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ANTWOORD  
op vraag nr. 246 van 18 september 2008 
van ELS ROBEYNS 
 
 
 
1. Het aantal aanvragen voor een tegemoetkoming in de huurprijs tot en met september 2008 

bedraagt per provincie: 
 

Antwerpen Vlaams-Brabant Limburg Oost-Vlaanderen West-Vlaanderen Vlaanderen
1.470 563 658 1.397 1.431 5.519

 
2. Het aantal toegekende tegemoetkomingen in de huurprijs tot en met september 2008 bedraagt per 

provincie : 
 

Antwerpen Vlaams-Brabant Limburg Oost-Vlaanderen West-Vlaanderen Vlaanderen
487 220 329 436 608 2.080

 
Het verschil tussen aanvragen en toekenningen betreft zowel de geweigerde als de in behandeling 
zijnde dossiers. 

 
3. De verhouding tussen aanvragen met een verhuis naar een private woning en een verhuis naar een 

SVK-woning is onbekend omdat dit gegeven pas bij de goedkeuring van de aanvraag in de 
premiebeheertoepassing wordt ingebracht. Het aantal toegekende tegemoetkomingen in de 
huurprijs aan SVK-huurders als deel van het totaal aantal toegekende tegemoetkomingen bedraagt 
per provincie : 

 
Antwerpen Vlaams-Brabant Limburg Oost-Vlaanderen West-Vlaanderen Vlaanderen

37,59% 60,16% 56,32% 42,21% 54,00% 48,77%
 
4. De  meest voorkomende weigeringsgronden hebben betrekking op het feit dat niet voldaan is aan 

de voorwaarden die gesteld worden voor de woning die men verlaat en voor het inkomen.  Ook 
aanvragen die te laat worden ingediend en verhuisbewegingen waarbij de nieuwe woning niet 
conform is aan de geldende kwaliteitsnormen geven in een redelijk groot aantal gevallen  
aanleiding tot een weigering. 

 
5. De gemiddelde huursubsidie in het stelsel van de tegemoetkoming in de huurprijs tot en met 

september 2008 bedraagt per provincie : 
 

Antwerpen Vlaams-Brabant Limburg Oost-Vlaanderen West-Vlaanderen Vlaanderen
186,04 186,82 186,47 185,21 185,53 185,87

 
De gemiddelde installatiepremie in het stelsel van de tegemoetkoming in de huurprijs tot en met 
september 2008 bedraagt per provincie: 

 
Antwerpen Vlaams-Brabant Limburg Oost-Vlaanderen West-Vlaanderen Vlaanderen

557,14 556,68 555,33 553,50 553,89 555,12
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6. De totale som van uitgekeerde huursubsidies en installatiepremies in het stelsel van de 

tegemoetkoming in de huurprijs tot en met september 2008 bedraagt 5.406.550 euro. 
 
Een verdeling per provincie is niet rechtstreeks uit de betaalregels af te leiden. Om een min of 
meer betrouwbaar resultaat te verkrijgen werd het aantal dossiers per provincie en per 
huursubsidieschijf (100, 150 of 200 euro) afgezet tegenover de vastgelegde bedragen. Zo komt 
Wonen-Vlaanderen aan het volgende resultaat per provincie. 

 
Antwerpen Vlaams-Brabant Limburg Oost-Vlaanderen West-Vlaanderen Vlaanderen
1.267.029 574.778 857.971 1.129.278 1.577.493 5.406.550
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 247 
van 18 september 2008 
van JAN PENRIS 
 
 
 
Woonkwaliteitsnormen   -   Afwenteling op huurders 
 
De Vlaamse Wooncode legt in artikel 5 veiligheids-, gezondheids- en woonkwaliteitsnormen vast, 
waaraan elke woning moet voldoen. Als de woning hieraan niet voldoet, kan dit leiden tot een 
ongeschikt- of onbewoonbaarverklaring.Volgens de gangbare rechtspraak wordt de schending van 
deze normen gesanctioneerd met absolute nietigheid van het huurcontract. Artikel 15 van de Vlaamse 
Wooncode bepaalt dat herstellingswerkzaamheden om de woning conform te maken desnoods kunnen 
worden uitgevoerd op kosten van de verhuurder en dat ook herhuisvestingskosten kunnen worden 
verhaald op de verhuurder.  
 
Het gebeurt echter dat de huurovereenkomst bepaalt dat de huurder moet instaan voor bepaalde 
werkzaamheden in de woning (bv. vernieuwen en uitbreiden van elektriciteit, herstellen van vloeren, 
droogmaken van muren, plaatsen van keuken en badkamer, vernieuwen van toiletten en sanitair, 
installeren van centrale verwarming en saneren van ramen en deuren).  
 
Er bestaat echter gevaar voor misbruiken. Sociaal zwakke huurders zouden kunnen worden aangezet 
woningen te huren waarbij de verantwoordelijkheid voor herstellingen die de conformiteit met de 
Vlaamse Wooncode moeten garanderen, bij de huurder wordt gelegd. Malafide verhuurders kunnen zo 
buiten schot blijven.  
 
1. Is een huurcontract waarbij de huurder contractueel verantwoordelijk wordt gesteld voor 

werkzaamheden die de conformiteit van de woning met de Vlaamse Wooncode moeten 
verzekeren, rechtsgeldig of nietig?  

 
Indien een dergelijk contract rechtsgeldig is, bestaat er dan geen risico dat malafide verhuurders 
zich op die manier indekken tegen burgerlijke, administratieve of strafrechtelijke sanctionering?  

 
Kunnen in voormelde situatie de dwangmaatregelen van artikel 15 van de Vlaamse Wooncode 
worden opgelegd?  
 

2. Zijn er bijkomende initiatieven nodig om dergelijke misbruiken tegen te gaan? 
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1. Artikel 5 van de Vlaamse Wooncode legt minimale woonkwaliteitsnormen op voor elke woning in 

Vlaanderen. Deze woonkwaliteitsnormen gelden zowel voor huurwoningen als voor woningen die 
bewoond worden door de eigenaar zelf. Deze normen zijn elementaire veiligheids-, gezondheids- 
en kwaliteitsvereisten en beogen niet de contractuele verhoudingen te regelen tussen huurder en 
verhuurder. De contractuele huurrelatie wordt geregeld door de federale woninghuurwet. De 
federale overheid is dan ook ter zake bevoegd. 

 
De gewestelijke woonkwaliteitsnormen zijn erop gericht het door artikel 23 van de Grondwet 
omschreven recht op een behoorlijke huisvesting te realiseren. De gewestelijke woonkwaliteits-
normen hebben dan ook het karakter van openbare orde. Deze kwalificatie heeft een aantal 
juridische consequenties. Zo kan men niet contractueel afwijken van de woonkwaliteitsnormen, 
ook al zou de huurder schriftelijke akkoord gaan dat hij of zij een niet conforme woning wenst te 
betrekken. Bovendien kan over een woning die geenszins voldoet aan de gewestelijke 
woonkwaliteitsnormen juridisch gezien geen contract gesloten worden.  Een dergelijk contract, is 
juridisch zonder voorwerp en dus absoluut nietig, aangezien over de onbewoonbare woning niet 
gecontracteerd kan worden. Dit vloeit trouwens voort uit het burgerlijke en dus federale recht. Het 
is altijd wel aangewezen dat men een dergelijke nietigheid van het huurcontract door de 
vrederechter laat uitspreken, om zo nadien onnodige betwistingen te vermijden.  

 
De decretaal bepaalde instrumenten en maatregelen ter zake blijven onverkort gelden, hiervan kan 
men zich niet contractueel exonereren. 

 
Wel dient te worden gewezen op een bijzonder geval, met name de renovatieovereenkomst. De 
renovatieovereenkomst is opgenomen in artikel 8 van de federale woninghuurwet: de huurder kan 
in het gehuurde goed zelf werken uitvoeren, die het goed doen beantwoorden aan de door de 
federale overheid uitgevaardigde normen inzake veiligheid, gezondheid en bewoonbaarheid in ruil 
voor een aantal tegenprestaties van de verhuurder. Artikel 8 van de huurwet onderwerpt de 
renovatiehuurovereenkomst aan een aantal strikte voorwaarden die misbruik tegengaan. Deze 
federale rechtsfiguur doet geen afbreuk aan de plicht om een woning conform de Vlaamse 
woonkwaliteitscriteria, bepaald bij artikel 5 Vlaamse Wooncode, ter beschikking te stellen. De 
ontwikkelde instrumenten kunnen dan ook in dit specifieke geval blijven ingezet worden. 
 

2. Aangezien er contractueel niet afgeweken kan worden van de regels van openbare orde van de 
Vlaamse Wooncode en de beschikbare instrumenten onverkort van toepassing blijven, zijn 
bijkomende initiatieven momenteel niet aan de orde..  
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 248 
van 18 september 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Sociale huisvesting   -   Realisaties 
 
In de beleidsnota van de Vlaamse Regering 2004-2009 “Vertrouwen geven, verantwoordelijkheid 
nemen” werd een volledig hoofdstuk gewijd aan “een betaalbare woning voor iedereen”.  Het hele 
instrumentarium voor een sociaal woonbeleid werd onder de loupe genomen en een ambitieus 
programma werd geschetst. Meer autonomie voor de sociale bouwmaatschappijen, meer middelen 
voor sociale woningbouw, kortere doorlooptijden voor dossiers, het herbekijken van de 
inkomensgrenzen voor sociale huisvesting, publiek-private samenwerking, … 
 
Recent vernamen we nog het voornemen om een inhaaloperatie in te zetten op het vlak van sociale 
huurwoningen. Tussen 2009 en 2020, de volgende legislatuur, is het de bedoeling 45.000 nieuwe 
woningen te realiseren.  
 
Met het einde van deze legislatuur in zicht lijkt het aangewezen even terug te blikken en de balans op 
te maken van de voorbije beleidsjaren.  
 
1. Hoeveel nieuwe woningen werden er tot op heden de afgelopen legislatuur gerealiseerd? Graag 

per provincie een uitsplitsing tussen huur- en koopwoningen en gezinswoningen en 
appartementen.  

 
Welke realisaties zijn nog gepland voor het einde van de legislatuur? 

 
2. Hoeveel middelen werden de afgelopen legislatuur voor de realisatie van sociale woningen 

geïnvesteerd? Graag een uitsplitsing tussen de huur- en de koopsector per jaar.  
 
3. Hoe evalueert de minister de realisaties van de voorbije beleidsperiode? Zijn de doelstellingen 

gehaald? 
 
4. Welke maatregelen werden er genomen om de autonomie van de 

socialehuisvestingsmaatschappijen te vergroten?  
 

Zijn deze maatregelen efficiënt? Werd er met de maatschappijen hiervan reeds een evaluatie 
gemaakt? 

 
5. Is de doorlooptijd van de socialewoningbouwdossiers inderdaad korter? Hoeveel? 
 
6. Hoever staan de plannen van de minister om de opsplitsing tussen huur- en koopmaatschappijen te 

doorbreken? Komt er daarover op korte termijn nog een initiatief in deze legislatuur? 
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1. In bijgaande tabellen vindt u een overzicht van de sociale huurwoningen (tabel 1) en sociale 

koopwoningen (tabel 2) die werden gerealiseerd (‘voorlopig opgeleverd’) tussen 1 juli 2004 en 31 
augustus 2008 naast de woningen waarvan de oplevering gepland is tussen 1 september 2008 en 
30 juni 2009.  Voor wat betreft de woningen gerealiseerd door andere initiatiefnemers dan sociale 
huisvestingsmaatschappijen, en de aangekochte goede woningen laten de bestanden niet toe aan te 
geven of het hierbij om appartementen of huizen gaat. Voor de aankoop goede woningen leert de 
praktijk wel dat het hierbij voornamelijk om appartementen gaat. Ook kan niet nagegaan worden 
hoeveel woningen nog zullen opgeleverd worden of aangekocht worden tegen het einde van de 
legislatuur. Voor de woningen gerealiseerd door de andere initiatiefnemers was het binnen het 
korte tijdsbestek bovendien niet mogelijk om aan te geven in welke provincie  deze woningen 
gerealiseerd zijn. Deze informatie kan desgevallend later nog aangeleverd worden.  
In deze tabellen zitten uiteraard ook projecten die in de vorige legislatuur werden opgestart: de 
doorlooptijd van een bouwproject – van elk bouwproject, niet enkel in de sociale woningbouw – 
beloopt toch snel enkele jaren van concept tot oplevering.  De gemiddelde uitvoeringstermijn van 
de bouwwerken alleen al schommelt rond de 500 kalenderdagen. Daartegenover staan natuurlijk 
ook een groot aantal woningen die opgenomen en gebudgetteerd zijn in uitvoeringsprogramma’s 
van deze legislatuur, maar die omwille van de vermelde problematiek nog niet opgeleverd zijn of 
zullen zijn tegen het einde van deze legislatuur. 
 
Tabel 1: gerealiseerde en geplande huurwoningen 

Gerealiseerd gepland huurwoningen 
Sociale huisvestingsmaatschappijen Andere 

initiatiefnemers 
  

 Huizen App. Goede 
woningen 

 Huizen App. 

Antwerpen 456 1051 408  78 237
Limburg 230 1003 106  31 105
Oost-Vlaanderen 490 1266 137  70 267
Vlaams-Brabant 401 464 11  20 114
West-Vlaanderen 701 744 116  140 427
totaal 2278 4528 778 734 339 1150

 
Tabel 2: gerealiseerde en geplande koopwoningen 

koopwoningen  gerealiseerd  gepland 
  huizen  app  huizen  app 

Antwerpen  286  176 71 22
Limburg  601  161 81 36
Oost‐Vlaanderen  470  29 111 15
Vlaams‐Brabant  127  30 35 14
West‐Vlaanderen  388  10 73 6
totaal  1872  406 371 93
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2. U vindt een uitgebreid overzicht van de investeringen in sociale huur- en koopwoningen in het 

jaarverslag van de VMSW.  In tabel 3 hieronder vindt u een samenvatting van de belangrijkste 
bedragen. Het gaat telkens om het effectieve bedrag dat werd vastgelegd bij de start van de werken 
aan nieuwe woningen. 

 
 Tabel 3: investeringen in nieuwe woningen 

 2004 2005 2006 2007 
Huur 149.187.183 272.313.947 218.496.609 172.980.815
Koop 31.731.683 69.481.971 50.857.067 51.421.179

 
Tabel 4 geeft een overzicht van vastleggingen inzake infrastructuurwerken op de Vlaamse 
begroting. Hiervan kon geen onderscheid gemaakt worden tussen koop- en huurwoningen. Bij de 
interpretatie van deze cijfers dient rekening gehouden te worden dat de totale investeringskost 
hoger ligt dan het vastleggingsbedrag. Gemiddeld wordt ca. 80% van het investeringsbedrag 
gesubsidieerd. Daarnaast worden ook infrastructuurwerken uitgevoerd waarvoor geen subsidie 
wordt aangevraagd.  

 
Tabel 4 : vastleggingen infrastructuur 

2004 2005 2006 2007 
24.283.041 28.231.125 32.178.652 54.307.126 

 
Tabel 5 geeft een overzicht van de vastleggingen per jaar voor de subsidiëring van verwerving van 
gronden en gebouwen voor sociale woonprojecten. Ook hier kon geen onderscheid gemaakt 
worden tussen koop- en huurwoningen en geldt de bedenking dat het totale vastleggingsbedrag 
slechts ca. 30% van de totale investeringskost vertegenwoordigd.  
 
 Bedrag vastlegging 
2004 19 317 624,41
2005 14 554 764,94
2006 14 419 087,78
2007 17 398 444,68

 
3. De sociale woonsector werd in de voorbije jaren grondig hervormd, en die hervorming is nog niet 

helemaal afgerond.   
 
Op organisatorisch vlak werd de ondersteuning van infrastructuurwerken vanuit de administratie 
naar VMSW overgebracht, zodat alle aspecten van de realisatie van sociale woningen nu onder 
één dak gebeuren. 
De financiering van sociale huurwoningen die door sociale huisvestingsmaatschappijen worden 
gerealiseerd werd volledig herzien in een éénvormig stelsel waarbij de sluitende financiering van 
de realisatie en het beheer van sociale huurwoningen voorop staat. Dit wordt gekoppeld aan 
incentives om het efficiënt beheer aan te moedigen.  
Inzake de planning van het sociaal woonaanbod werd in juli een éénvormige procedure door de 
regering definitief goedgekeurd, waardoor alle initiatieven langs een zelfde weg gaan om Vlaamse 
ondersteuning te krijgen. De lokale verankering van die planning is verzekerd door het belang dat 
dit besluit toekent aan het lokaal woonoverleg, en aan de regierol van gemeenten en steden. Er is 
daarbij een beleidsmatige invalshoek in een meerjarige investeringsplanning, met jaarlijkse 
uitvoeringsplannen. Geprogrammeerde projecten die vertraging oplopen zullen zonder verdere 
formele beslissingen kunnen vervangen worden door reserveprojecten – zij het dat de globale 
geplande spreiding moet gerespecteerd blijven. 
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Tegelijkertijd werden de bestaande subsidievoorwaarden voor andere initiatiefnemers en voor 
koopwoningen van sociale huisvestingsmaatschappijen op deze éénvormige procedure afgestemd. 
De publicatie van dit besluit wordt eerstdaags verwacht. 
 
De Vlaamse regering heeft eveneens principieel een ontwerptekst van decreet Grond- en 
Pandenbeleid goedgekeurd, waarin ondermeer de doelstelling vervat zit om tegen 2020 het aanbod 
aan sociale huur- en koopwoningen en kavels gevoelig uit te breiden.   
 
Met deze hervormingen wordt een fundament gelegd voor zowel een duidelijker planning met 
doelstelling op Vlaams niveau, én een meer soepele dossierbehandeling op maat van de lokale 
situatie. Het is echter te vroeg om de resultaten in termen van woonklare sociale woningen of van 
doorlooptijden te evalueren. 
 
Ik evalueer de voorbije beleidsjaren voor wat betreft de realisatie van de sociaal woningen dan ook 
als een kentering in de aanpak en aansturing van het broodnodige aanbod aan sociale woningen. 
Wie zich herinnert dat de publieke opinie het enkele jaren geleden eerder moeilijk had met de 
gang van zaken in de sector, zal moeten vaststellen dat er vandaag een nieuwe dynamiek ontstaat. 
Dat zal over enkele jaren duidelijk uit de statistieken kunnen afgelezen worden. 
 
Bijkomend probleem waar we de laatste jaren mee geconfronteerd werden, en waar ik vanuit mijn 
bevoegdheden weinig impact op heb, is de capaciteit van de bouwsector om de geplande projecten 
effectief op het terrein te realiseren. Hierdoor kwamen we in een atypisch verhaal terecht waarbij 
er voldoende middelen beschikbaar zijn om het aanbod aan sociale huurwoningen substantieel uit 
te breiden, maar dat deze woningen met vertraging worden gerealiseerd. De middelen zijn dus niet 
verloren, maar de effectieve realisatie van woningen die met deze middelen gefinancierd worden, 
zullen pas later in de statistieken zichtbaar worden.  
 

4. De huisvestingsmaatschappijen worden via de financiering, waarin normen van goed beheer 
opgenomen zijn, en via de reorganisatie van de Vlaamse overheid sterk aangemoedigd om 
verantwoordelijkheid te nemen.   
 
Waar de toenmalige Vlaamse Huisvestingsmaatschappij zowel instond voor de financiering als 
voor het toezicht op werking en projectontwikkeling, is het de centrale taak van haar opvolger, de 
Vlaamse Maatschappij voor Sociaal Wonen, om de jaarplanning en de financiering van projecten 
op zich te nemen. Het toezicht is ondergebracht bij het agentschap Inspectie RWO, dat 
onafhankelijk en met de wetgeving in de hand de werking van de maatschappijen opvolgt. De 
oude normen die in de loop van de jaren werden ontwikkeld werden met een kritisch oog bekeken, 
en enkel deze die echt nodig zijn worden nu in besluiten gegoten, zodat elke huisvestings-
maatschappij weet binnen welk kader ze kan werken. Het basisprincipe daarbij is dat een huis-
vestingsmaatschappij geen voorafgaande toestemming moet vragen, zij het dat wat bestekken voor 
woningen en projecten er natuurlijk standaarden blijven gelden. 
 
Daarnaast staat nog een en ander op stapel. Zo wordt gewerkt aan een methodiek waarin normen 
zullen vervat zitten over de performantie van de maatschappijen op het vlak van beheer, financiën, 
overheidsopdrachten e.d.m.. Bedoeling is de toets aan deze normen te laten gebeuren via 
visitatiecommissies. De administratie werkt daarbij in overleg met de sector aan proefprojecten, 
zodat deze nieuwe manier van werken in de praktijk kan worden getoetst, vooraleer ze in regels 
neer te schrijven. Dit biedt stof om de erkenning van sociale huisvestingsmaatschappijen in de 
toekomst op een nieuwe leest te schoeien. 
 

5. De doorlooptijden van de projecten in de bouwsector in het algemeen en van de sociale 
woningbouw in het bijzonder zijn niet eenvoudig te hanteren.  Om de doorlooptijden te beperken 
heb ik een aantal maatregelen genomen waarvan het effect in de komende jaren zichtbaar zou 
kunnen worden. 
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a. Een nieuw, éénvormig financieringssysteem voor alle projecten brengt meer duidelijkheid 
voor de initiatiefnemers; 

b. de integratie van de afdeling Gesubsidieerde Infrastructuur in de VMSW zorgt voor een 
betere coördinatie tussen infrastructuur en bouwwerken; 

c. in de beheersovereenkomst tussen de VMSW en de Vlaamse Regering zijn afspraken 
opgenomen over de doorlooptijd van de projecten. 

 
6. De opsplitsing tussen sociale huisvestingsmaatschappijen die koopwoningen realiseren, en 

diegene die sociale huurwoningen bouwen en beheren is een historisch gegroeid gegeven, dat 
geleidelijk aan op het terrein aan het verdwijnen is.  Ik heb er voor gekozen om de evolutie naar 
gemengde maatschappijen aan te moedigen, en niet om dit van bovenuit dwingend op te leggen en 
te regelen. Op het terrein zijn de resultaten hiervan ook zichtbaar. Meer en meer sociale 
huisvestingsmaatschappijen realiseren vandaag zowel sociale koopwoningen als sociale 
huurwoningen. Bovendien hebben onder mijn impuls zittende huurders onder duidelijke 
voorwaarden het recht verworven om eigenaar te worden van hun sociale huurwoning. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 1 
van 24 september 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Sociale huur   -   Afwijkingen inzake toewijzing 
 
Het sociaal huurbesluit laat gemotiveerde afwijkingen toe aan de regels die de dwingende toewijzing 
bepalen. Enkel de aanvragen gebaseerd op bijzondere omstandigheden van sociale aard en vergezeld 
van het advies van de opdrachtgever, worden in overweging genomen. 
 
1. Hoeveel afwijkingen werden er door de sociale huisvestingsmaatschappijen toegestaan in de 

periode 2005-2007? 
 

Kan de minister dit opslitsen per jaartal en per maatschappij? 
 

2. In hoeveel gevallen gaat het hierbij om asielzoekers of erkende vluchtelingen? 
 

Op welke afwijkingen kunnen zij zich baseren? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 1 van 24 september 2008 
van CARL DE CALUWE 
 
 
 
1. Net als het huurbesluit van 20 oktober 2000 laat het nieuwe kaderbesluit sociale huur een beperkte 

ruimte toe voor afwijkingen van de standaard toewijzingsregels. Deze regeling werd in de 
wetgeving opgenomen om te kunnen inspelen op zeer dringende en/of zeer uitzonderlijke situaties. 
Om adequaat met dergelijke situaties te kunnen omgaan werd beslist om ook hier de autonomie 
van de sociale huisvestingsmaatschappijen volledig te laten spelen. Dit betekent uiteraard niet dat 
elke persoon met een specifieke situatie die niet door de normale regelgeving wordt gevat, 
automatisch een beroep kan doen op deze zogenaamde ‘versnelde toewijzing’. Een aanvraag 
hiervoor moet immers steeds zijn gebaseerd op bijzondere omstandigheden van sociale aard. De 
controle hierop is in handen van de bevoegde toezichthouder. Het verschil met de oude 
regelgeving (sociaal huurbesluit van 20 oktober 2000) ligt in het feit dat vroeger voor elke 
afwijking de goedkeuring van de toenmalige VHM (nu VMSW) moest worden gevraagd. Vanaf 1 
januari 2008 is dit niet langer het geval en kan de sociale verhuurder hierover autonoom oordelen.  
 
In de periode 2005-2007 hebben 75 sociale huisvestingsmaatschappijen samen 959 afwijkingen 
(versnelde toewijzingen) toegestaan. In de tabel als bijlage wordt hiervan een overzicht gegeven 
per sociale huisvestingsmaatschappij en per jaartal. Een dertigtal sociale huisvestings-
maatschappijen werden niet opgenomen omwille van het niet tijdig reageren op de bevraging door 
de VMSW. Van de 959 afwijkingen zijn er 308 voor toewijzingen in de loop van 2005, 321 in 
2006 en 330 in 2007. 
  

2. Het nieuwe kaderbesluit sociale huur (besluit van 12 oktober 2007) heeft een bijkomende 
inschrijvingsvoorwaarde bepaald waardoor er nu geen mogelijkheid meer is om asielzoekers 
(personen ingeschreven in het wachtregister) in te schrijven voor een sociale woning. Een 
kandidaat-huurder moet ingeschreven zijn in het bevolkings- of vreemdelingenregister. Het 
uitgangspunt is dat sociale huurwoningen in beginsel bestemd zijn voor permanente bewoning en 
het niet de bedoeling is om er de tijdelijke opvang van asielzoekers in te organiseren. Volgens de 
oude huurreglementering (sociaal huurbesluit van 20 oktober 2000) konden alle personen die 
legaal op het grondgebied verbleven, in het register ingeschreven worden en tot de sociale 
huisvesting toegelaten worden. Het verblijfsrecht van asielzoekers is echter nog onbeslist, terwijl 
er bij de toewijzing wel onmiddellijk een huurovereenkomst van onbepaalde duur wordt 
afgesloten. Vanuit een streven voor een duurzame bewoning, werd in het nieuwe kaderbesluit 
sociale huur de toegang tot sociale woningen gekoppeld aan de inschrijving in het bevolkings- of 
vreemdelingenregister. Voor de asielzoekers die zich vóór 1 januari 2008 hadden ingeschreven en 
die nog in de oude asielprocedure zitten (vóór 1 juni 2007) zal een overgangsregeling worden 
getroffen bij de eerstkomende wijziging van het kaderbesluit sociale huur. Deze asielzoeker zal 
geen woning worden aangeboden tot op het moment dat er een uitspraak is over de gegrondheid 
van de asielaanvraag. Als de asielaanvraag ongegrond blijkt, zal de kandidatuur worden geschrapt. 
Als de asielaanvraag gegrond is, voldoet hij aan de toelatingsvoorwaarden en kan hem een woning 
worden toegewezen.  
 
Voor de periode 2005-2007 betrof het in 7 van de 959 gevallen van afwijking om een erkende 
vluchteling. Er zijn geen afwijkingen gemeld voor asielzoekers. Als bijzondere omstandigheden 
van sociale aard dit verantwoorden, kan er voor individuele gevallen een afwijking van de 
standaard toewijzingsregels worden gemaakt. Onder de oude huurregeling die van kracht was tot 
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31 december 2007, was de rechtsgrond artikel 7 van het sociaal huurbesluit van 20 oktober 2000. 
Vanaf 1 januari 2008 is de rechtsgrond artikel 24 van het kaderbesluit sociale huur van 12 oktober 
2007.  
 

BIJLAGE 
 
Databank afwijkingen. 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2008-2009/KEULEN/1/antw.001.bijl.001.xls 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 2 
van 1 oktober 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 
 
 
 
Sociale huur   -   "Op wacht zetten"   -   Huursubsidies 
 
Artikel 12 §1 6° van het Besluit van de Vlaamse Regering van 12 oktober 2007 tot reglementering van 
het sociale huurstelsel ter uitvoering van titel VII van de Vlaamse Wooncode bepaalt dat: 
 
“tot schrapping van een kandidatuur uit het inschrijvingsregister wordt overgegaan in het geval dat bij 
een tweede weigering of bij het tweemaal niet-reageren door de kandidaat-huurder als hem een 
woning wordt aangeboden die aan zijn keuze qua ligging, type en maximale huurprijs beantwoordt, op 
voorwaarde dat de kandidaat-huurder telkens een termijn van minimaal vijftien kalenderdagen, vanaf 
de postdatum van de brief waarmee het aanbod werd gedaan, kreeg om te reageren.” 
 
Eveneens stelt artikel 12 dat: “De verhuurder kan omwille van zwaarwichtige redenen afzien van de 
toepassing van de schrappingsgrond, vermeld in het eerste lid, 6°. De toezichthouder oefent het 
toezicht uit op die afwijking.” 
 
De rondzendbrief van 17 juli 2008, aan de commissarissen-toezichthouders van de sociale 
huurmaatschappijen, geeft een strakke interpretatie omtrent het “op wacht zetten” van kandidaat-
huurders. De lange wachtlijsten verantwoorden zulk een strakke interpretatie maar anderzijds zijn er 
heel wat situaties die vanuit sociaal oogpunt eveneens het op “op wacht zetten” kunnen 
rechtvaardigen.  
 
1. In hoeverre is de rondzendbrief van 17 juli 2008 tot stand gekomen in overleg met de 

socialehuisvestingsmaatschappijen? 
 
2. Acht de minister het niet aangewezen om m.b.t. “het op wacht zetten” de nodige ruimte te laten 

voor de socialehuisvestingsmaatschappijen om de nodige sociale afwegingen te maken? 
 
3. Hoe staat de minister t.o.v. de mogelijkheid tot “tijdelijke schorsing” van de kandidaat-huurders 

i.p.v. het gebruik van de term “op wacht zetten”? 
 
4. In hoeverre werd de idee van de minister om een huursubsidie uit te keren aan wie vijf jaar op de 

wachtlijst staat als kandidaat-huurder reeds verder uitgewerkt? Tegen welke datum ziet de minister 
de invoering hiervan? Heeft hij hiervoor de nodige budgettaire middelen? 

 
Heeft de minister er zicht op hoeveel wachtenden er voor dergelijke huursubsidie in aanmerking 
zouden komen?  
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 2 van 1 oktober 2008 
van JOKE SCHAUVLIEGE 
 
 
 
1. Allereerst wens ik één en ander te verduidelijken over de praktijk van het ‘op wacht zetten’. Het 

‘op wacht zetten’ gaat eigenlijk over een praktijk die over de jaren heen is gegroeid bij de sociale 
huisvestingsmaatschappijen. Bij navraag bij een aantal sociale huisvestingsmaatschappijen is 
gebleken dat soms omwille van verschillende redenen een kandidaat huurder een sociale woning 
gedurende een bepaalde tijd niet wordt aangeboden, terwijl deze kandidaat - huurder wel alle 
rechten behoudt (zoals zijn gunstige plaats op de wachtlijst). Bij meerdere sociale 
huisvestingsmaatschappijen is dit bijvoorbeeld het geval als de kandidaat - huurder opgenomen is 
voor een langdurig verblijf in een ziekenhuis. Andere gevallen gaan over de huurder die net een 
nieuw privaat huurcontract heeft afgesloten, en waarbij het stopzetten van het contract financieel 
erg zwaar zou uitvallen. Maar het gebeurt ook dat mensen zich reeds inschrijven op de wachtlijst, 
maar pas een sociale woning wensen wanneer hun huurcontract wordt opgezegd. Deze mensen 
huren reeds gedurende jaren goedkoop op de private huurmarkt, zijn tevreden met hun woning, 
maar anticiperen op de toekomst wanneer het huurcontract zou opgezegd worden. Ook schrijven 
mensen zich reeds in op de wachtlijst, maar wensen pas een woning als ze gepensioneerd zijn. In 
een nog ander geval blijken ook studenten zich reeds in te schrijven op de wachtlijst, die dan pas 
een woning wensen waneer ze afgestudeerd zijn. 
Strikt genomen regelt het kaderbesluit sociale huur dergelijke gevallen niet. Mede daarom streef ik 
naar een wettelijke basis voor een uitzonderingsregime van het ‘op wacht zetten’.  
Ondertussen heeft de toezichthouder op het terrein wel vastgesteld dat deze praktijk bestaat, en dit 
heeft men mij gesignaleerd. De toezichthouder heeft de wettelijke taak na te gaan of de sociale 
verhuurders de regelgeving naleven. In dit kader kon de toezichthouder niet anders dan vaststellen 
dat de praktijk van het ‘op wacht zetten’ niet strookt met de letter van de wet. Mede daarom heeft 
het Agentschap Inspectie één en ander verduidelijkt in een rondzendschrijven naar de sector. Zo 
haalt de toezichthouder in de rondzendbrief aan, dat overeenkomstig art. 12, tweede lid van het 
kaderbesluit sociale huur de verhuurder omwille van zwaarwichtige redenen kan afzien van de 
toepassing van deze schrappingsgrond en dat daarvoor onder meer de hiernavolgende redenen in 
aanmerking kunnen komen: 
- de kandidaat is gedetineerd of geïnterneerd; 
- de kandidaat verblijft in een ziekenhuis of een paramedische instelling 
Merk dus op dat de toezichthouder geen limitatieve lijst opsomt, maar enkel twee voorbeelden 
aanhaalt. Ten slotte wens ik ook te benadrukken dat het de verantwoordelijkheid van de overheid 
zelf is om de regelgeving te interpreteren, te duiden en te verklaren naar de sector.  
 

2. Zoals gesteld biedt de betreffende rondzendbrief klaarheid over de wettelijke toestand terzake. 
Tevens is een definitieve regeling in de maak. Momenteel is de evaluatie van het kaderbesluit 
sociale huur in zijn eindfase. De problematiek van “het op wacht zetten” is hier eveneens aan bod 
gekomen. Een wettelijke regeling is dan ook hiervoor uitgewerkt in het wijzigend besluit. Ik heb 
ervoor geopteerd dat wanneer een kandidaat - huurder de vraag naar “ het op wacht zetten” 
grondig kan motiveren de sociale verhuurder tijdelijk “het op wacht zetten” kan toestaan.  
Daarom stel ik in het wijzigend besluit voor dat als de kandidaat-huurder gegronde redenen kan 
aanvoeren, die geen afbreuk doen aan zijn woonbehoeftigheid, hij de verhuurder kan verzoeken 
om hem een bepaalde tijd geen woning aan te bieden. De sociale verhuurder beslist dan om de 
kandidaat - huurder tijdelijk geen woning aan te bieden met behoud van zijn of haar rechten. 
Uiteraard moet de opgegeven motivatie zinnig zijn en kan de opgegeven reden geen afbreuk doen 
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aan de woonbehoeftigheid van de kandidaat. Ik heb er dus voor gekozen om de sociale 
verhuurders maximaal te responsabiliseren. In het voorstel ligt het beslissende oordeel over 
dergelijke vragen bij de sociale verhuurders zelf. Zij zijn immers het best geplaatst de 
aangebrachte motieven te beoordelen. Wel kan de bevoegde toezichthouder hierop toezicht blijven 
uitoefenen. Zij zullen moeten nagaan of hier geen misbruik wordt van gemaakt.  
 

3. Het begrip ‘tijdelijke schorsing’ lijkt te suggereren dat de kandidaat-huurder ergens in de fout is 
gegaan. Wat bij het op wacht zetten geenszins het geval is. Het is me dan ook niet duidelijk wat 
men juist bedoelt met het tijdelijk schorsen van de kandidaat - huurder. Wanneer men met het 
tijdelijk schorsen van een kandidatuur bedoelt dat een kandidaat-huurder tijdelijk wordt geschrapt 
van de wachtlijst, kan ik hiermee niet akkoord gaan. Deze praktijk zou immers zorgen voor grote 
onduidelijkheid bij de andere kandidaat -  huurders. De regelgeving bevat immers duidelijke regels 
in verband met het inschrijvingsregister, dat trouwens openbaar is. Eén van de uitgangspunten is 
duidelijkheid en transparantie, zodat elke kandidaat-huurder steeds weet waar hij aan toe is. Zoals 
reeds vermeld in antwoord 2 zal binnenkort de regeling in het wijzigend besluit goedgekeurd 
worden, die in welbepaalde gevallen voorziet in ”het op wacht zetten” met behoud van de rechten 
van de kandidaat-huurder. Deze regeling zal tegemoetkomen aan een nood op het terrein en is als 
werkwijze voor iedereen klaar en duidelijk. De sociale verhuurder kan de motieven beoordelen en 
zal tijdelijk de kandidaat-huurder op wacht kunnen zetten. De kandidaat-huurder behoudt dan 
tijdelijk zijn gunstige plaats op de wachtlijst. Ter informatie kan ik wel nog meegeven dat zowel 
de termen  “op wacht zetten” als ‘tijdelijke schorsing’ niet worden gebruikt in het wijzigende 
besluit van het kaderbesluit sociale huur, maar er zal worden bepaald dat een woning tijdelijk niet 
zal worden aangeboden. Met het voorliggend voorstel wil ik een wettelijke basis creëren die zowel 
voor de sociale verhuurders als voor de kandidaat-huurders een klaar en duidelijk kader biedt.  

 
4. In verband met deze materie kan ik bevestigen dat ik de idee van een huursubsidie voor kandidaat-

huurders die al langer dan vijf jaar op de wachtlijst staan, erg genegen ben.  
Een dergelijke maatregel komt tegemoet aan een reële nood. Ondanks het feit dat alles in het werk 
wordt gezet om nieuwe sociale woningen te bouwen, is het tevens aangewezen om de kandidaat-
huurders die langere tijd moeten wachten op een sociale huurwoning, te ondersteunen. Omdat de 
wachtlijsten niet onmiddellijk weggewerkt kunnen worden, zijn dan ook andere oplossingen 
verantwoord. Het toekennen van een huursubsidie kan hier aan tegemoet komen.  
Zoals reeds aangegeven zit de uitwerking van het huursubsidiestelsel voor kandidaat-huurders die 
op een wachtlijst staan, in een eindfase. In het voorstel wordt geopteerd een huurtoelage toe te 
kennen aan de kandidaat-huurders die reeds vijf jaar op een wachtlijst staan voor zover de 
kandidaat-huurder bereid is niet al te kieskeurig te zijn voor een aanbod die op zijn of haar maat is. 
Berekeningen tonen aan dat in een aanvangsfase ongeveer 8000 kandidaat-huurders in aanmerking 
kunnen komen voor deze huursubsidie. Per jaar zouden een 3000-tal kandidaat-huurders de vijf 
jaar wachttijd bereiken.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 3 
van 2 oktober 2008 
van JORIS VANDENBROUCKE 
 
 
 
Woonwagenterreinen   -   Stand van zaken 
 
Op 29 november 2007 interpelleerde ik de minister over de moeilijke realisatie van 
woonwagenterreinen, onder meer gezien de vaststelling dat voor 850 woonwagengezinnen slechts 426 
plaatsen voorzien zijn. 
 
De minister kondigde toen de realisatie van 66 bijkomende plaatsen aan op korte termijn. 
 
1. Hoe staat het met de realisatie van de door de minister aangekondigde bijkomende 66 plaatsen? 

Graag een overzicht met locatie, stand van zaken en timing per standplaats. 
 
2. Wat is de stand van zaken in de realisatie van een residentieel woonwagenpark op het grondgebied 

van de stad Beringen? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 3 van 2 oktober 2008 
van JORIS VANDENBROUCKE 
 
 
 
1. Hieronder vindt u een overzicht van de uitvoering van de aangekondigde bijkomende 67 

standplaatsen. 
 

Omschrijving dossier Stand van zaken dossier Timing realisatie 

 
Uitbreiding residentieel 
woonwagenterrein 
Vosmeers te Gent met 15 
standplaatsen 

  
Het dossier zit in de 
aanbestedingsfase voor de aanleg van 
bijkomende standplaatsen. 

  
Eind 2009 

 
Renovatie en uitbreiding 
residentieel 
woonwagenterrein Hasselt 
met 8 standplaatsen 

  
Momenteel is de aanbesteding van de 
infrastructuur en de dienstgebouwen 
in uitvoering. 

  
Midden 2009 

 
Aanleg residentieel 
woonwagenterrein 
Herenthoutseweg te 
Herentals met 17 
standplaatsen 

  
Momenteel is de aanbesteding van de 
infrastructuurwerken in uitvoering. 

  
Eind 2009 

 
Aanleg residentieel 
woonwagenterrein 
Heirenbroek te Herentals 
met 20 standplaatsen 

  
Momenteel is de aanbesteding van de 
dienstgebouwen in uitvoering.  

  
1 september 2009 

 
Aanleg residentieel 
woonwagenterrein te 
Bilzen met 13 
standplaatsen (ter 
vervanging van terrein 
met 6 standplaatsen) 

  
De princiepsaanvraag is op 21 mei 
2007 ingediend. Op 12 juni 2007 is er 
een princiepsakkoord verleend. Het 
eigenlijke subsidiedossier is 
momenteel nog niet ingediend.  

  
Timing voor de realisatie 
van 7 bijkomende 
standplaatsen niet in te 
schatten. 

 
2. De stad Beringen heeft een provinciale taakstelling van 22 standplaatsen. Deze taakstelling is 

opgenomen in het Gemeentelijk Ruimtelijk Structuurplan dat op 23 augustus 2007 werd 
goedgekeurd. De Vlaamse overheid heeft tot op heden nog geen subsidiedossier ontvangen van de 
stad Beringen.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 4 
van 2 oktober 2008 
van ANNE MARIE HOEBEKE 
 
 
 
Inburgering   -   Minderjarigen 
 
In mijn schriftelijke vraag nr. 86 (Websitebulletin, publicatiedatum 25.03.2008) stelde ik een vraag 
omtrent de toeleiding van minderjarige anderstalige nieuwkomers naar socio-culturele activiteiten 
door de gemeenten, dit door het gewijzigde inburgeringsdecreet. 
 
In zijn antwoord liet de minister weten dat er goede praktijken door zijn administratie samen met het 
Vlaams Minderhedencentrum in kaart werden gebracht en dat er onderzocht werd welke initiatieven 
ondernomen kunnen worden om de lokale besturen in hun nieuwe taak naar minderjarige anderstalige 
nieuwkomers te ondersteunen.  
 
De minister liet weten dat er in april 2008 voorstellen hieromtrent voorgelegd zouden worden. 
 
Werden er ondertussen voorstellen voorgelegd? Zo ja, om welke voorstellen gaat het concreet? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 4 van 2 oktober 2008 
van ANNE MARIE HOEBEKE 
 
 
 
De goede praktijken inzake de toeleiding van minderjarige anderstalige nieuwkomers naar socio-
culturele activiteiten werden in kaart gebracht. Het gaat om initiatieven waarbij de onthaalbureaus, 
samen met de gemeentelijke diensten, betrokken zijn. Deze initiatieven hebben met elkaar gemeen dat 
minderjarige nieuwkomers op een ervaringsgerichte manier kunnen kennismaken met allerlei vormen 
van vrijetijdsbesteding.  
Om andere lokale besturen te ondersteunen in hun opdracht inzake de toeleiding van minderjarige 
nieuwkomers naar socio-culturele activiteiten werd voorgesteld om deze praktijkvoorbeelden te 
publiceren op de Toolbox van Vlaams Minderhedencentrum vzw (http://www.vmc.be/toolbox). In 
september 2008 zijn deze voorbeelden hierop verschenen. Op die manier zijn dergelijke goede 
praktijken voor iedereen raadpleegbaar. Lokale besturen kunnen hierdoor inspiratie opdoen om 
invulling te geven aan deze specifieke opdracht, afgestemd op de lokale context. Via de elektronische 
nieuwsbrief ‘Diagonaal’ van 26 september 2008 werden diverse partners op de hoogte gebracht van de 
gepubliceerde praktijkvoorbeelden.  
In overleg met Vlaams Minderhedencentrum vzw wordt verder nagegaan of er nog andere initiatieven 
kunnen genomen worden om de gemeenten te ondersteunen en te sensibiliseren. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 5 
van 7 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Inburgeringsbeleid   -   Impact federaal migratiebeleid 
 
Eind augustus 2008 lanceerde federaal minister van Asiel en Migratie Turtelboom het plan om de 
huidige bilaterale samenwerkingsverdragen inzake gezinshereniging met landen als Turkije, Marokko 
en ex-Joegoslavië op te zeggen. Deze akkoorden zijn volgens minister Turtelboom achterhaald en 
staan de invoering van strengere migratievoorwaarden in de weg.  
 
Naast het hebben van behoorlijke huisvesting en een ziekte- en invaliditeitsverzekering, wil de 
minister ook een inkomens- en integratievoorwaarde opleggen. Deze voorwaarden betreffen 
huisvesting, werk, taal en inburgering en zijn dus Vlaamse bevoegdheden.   
 
1. Wat zijn de gevolgen van de voorstellen van de federale minister voor het Vlaamse 

inburgeringsbeleid? Hoe ziet de minister dit?   
 
2. Wat zijn de gevolgen van de voorstellen voor het Vlaamse huisvestingsbeleid? Kan de minister dit 

kort toelichten en hoe staat de minister hier tegenover? 
 
3. Is er ondertussen (nog) overleg geweest met de federale minister(s)? Zo ja, welk standpunt heeft 

de minister verdedigd en wat zijn de resultaten van deze gesprekken?   
 



-410-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008
 
 

 

MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 5 van 7 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. De gevolgen voor het Vlaamse inburgeringsbeleid zullen duidelijk worden op het moment dat de 

onderhandelingen over de herziening van deze akkoorden zullen gevoerd worden. Bovendien 
hebben de meeste van de betrokken landen ook associatie- of partnerschapsverdragen gesloten met 
de Europese Unie die een aantal van de bilaterale verdragsbepalingen impliciet hebben vervangen.  

 
2. De plannen van de federale minister van Asiel en Migratie zijn mij niet onbekend, maar 

momenteel heeft de federale regering hieromtrent nog geen definitieve beslissingen genomen. Ik 
heb in dit kader onder meer vernomen dat zij onder andere voorstelt om strengere voorwaarden te 
verbinden aan de mogelijkheid van gezinshereniging. Er zouden onder meer bepaalde 
voorwaarden gesteld worden met betrekking tot de huisvesting van het te herenigen gezin.  

 
Aangezien de definitieve beslissing nog niet genomen is en er nog geen voldoende concrete 
invulling van het voorstel bestaat, is het op dit moment niet mogelijk noch zinvol in te gaan op de 
eventuele effecten. Ik wil wel benadrukken dat ik, als minister bevoegd voor Wonen, het 
bevorderen van de realisatie van het recht op wonen voor iedereen nastreef. Hierin gaat bijzondere 
aandacht naar de ondersteuning van de meest kwetsbare huishoudens. Naast een goede kwaliteit 
en de betaalbaarheid van de woning, speelt uiteraard ook de aangepastheid van de woning aan de 
woonbehoefte van het huishouden een belangrijke rol.  
 
Indien door gezinshereniging de samenstelling van een huishouden wijzigt en de betreffende 
woning niet langer zou voldoen, dringt de verhuis naar een aangepaste woning zich op. Vanuit het 
Vlaamse woonbeleid wordt het huishouden gestimuleerd en ondersteund om zijn woonsituatie aan 
te passen in overeenstemming met de gewijzigde woonbehoeften. Hiertoe bestaan diverse 
ondersteunende maatregelen, onder meer de huurtoelage, de renovatiepremie, de 
mutatiemogelijkheden binnen de sociale huisvesting. 
 
In het nieuwe kaderbesluit sociale huur is een duidelijke bepaling in verband met gezinshereniging 
opgenomen. Op het ogenblik van de inschrijving moet de kandidaat-huurder de verhuurder op de 
hoogte brengen van een eventueel geplande gezinshereniging. Deze kandidaat-huurder wordt dan 
ingeschreven voor een voldoende grote woning die voldoet aan de rationele bezettingsnorm op 
basis van de gezinssamenstelling na de gezinshereniging. Als op het ogenblik van mogelijke 
toewijzing, de gezinshereniging nog steeds niet heeft plaatsgevonden en bijgevolg de woning 
waarvoor de kandidaat-huurder zich kandidaat had gesteld te groot blijkt, krijgt de persoon in 
afwachting van de gezinshereniging een woning toegewezen die aan zijn huidige 
gezinssamenstelling aangepast is. Wanneer de geplande gezinshereniging uiteindelijk toch 
voltrokken wordt, wordt een grotere woning, via de voorrangsregel ‘interne mutatie’ toegewezen. 
Eventuele strengere voorwaarden voor gezinshereniging veranderen aan deze regeling niets. Aan 
de voorwaarde van een behoorlijke huisvesting is voor de huurders van een sociale woning hoe 
dan ook voldaan. 
  
Besluitend kan gesteld worden dat de regeling binnen het Vlaamse woonbeleid niet zal 
veranderen, ook al zouden er eventuele strengere voorwaarden voor gezinshereniging gelden. 

 
3. Er heeft nog geen overleg plaatsgevonden met de federale minister(s). 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 6 
van 10 oktober 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Waarnemend burgemeester Linkebeek   -   Burgemeestertitel 
 
Ik verneem dat de waarnemend burgemeester van Linkebeek de infobrochure 2008 ondertekend heeft 
met de titel van burgemeester. 
 
Uit het antwoord van de minister op eerdere vragen bleek dat het niet geoorloofd is dat een 
waarnemend burgemeester documenten ondertekent met “burgemeester”. 
 
Heeft de minister m.b.t. bovenvermeld geval al gereageerd? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 6 van 10 oktober 2008 
van LUK VAN NIEUWENHUYSEN 
 
 
 
Wat u in uw vraag aankaart werd mij zeer onlangs meegedeeld. 
 
Ik richt een brief aan de heer Thiery, waarnemend burgemeester van de gemeente Linkebeek, om hem 
te verzoeken zich in de toekomst niet meer voor te stellen of aan te dienen als ‘burgemeester’ zolang 
hij niet officieel bij Besluit van de Vlaamse Regering in dat ambt werd benoemd. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 7 
van 16 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Inburgering   -   Minderjarige anderstaligen 
 
Reeds enige tijd blijkt de nood aan een specifiek registratiesysteem voor minderjarige nieuwkomers 
dat geïntegreerd is in het registratiesysteem voor de meerderjarige inburgeraars. Vooral in een 
gezinscontext is het gebruik van één cliëntvolgsysteem voor zowel minderjarigen als meerderjarigen 
veruit te verkiezen boven twee systemen naast elkaar.  Net als de ontwikkeling van Matrix kent ook de 
voorbereiding van de zogenaamde Matrix Junior heel wat hindernissen. 
 
Het ontwerp van het cliëntvolgsysteem werd reeds voorgesteld op de studiedag van april 2007 over 
minderjarige anderstalige nieuwkomers en eind oktober 2007 stelde de minister (schriftelijke vraag 
nr.25, Websitebulletin publicatiedatum 06-12-2007) dat het systeem begin 2008 geïmplementeerd zou 
worden.   
 
In een antwoord op een schriftelijke vraag naar de resultaten (vraag nr. 159, Websitebulletin 
publicatiedatum 24-06-2008) begin mei 2008 verklaarde de minister dat de implementatie van het 
registratie- en cliëntvolgsysteem nog steeds niet volledig voltooid was, maar dat de onthaalbureaus de 
laatste hand legden aan de inhoudelijke invulling.  Tegen eind juni zou het proces wel rond zijn 
waarna enkel nog de technische vertaling van de laatste aanpassingen restte.  Ten laatste augustus 
2008 zou het systeem geïmplementeerd worden.   
 
Eenmaal in werking moet Matrix (Junior) een gedetailleerd overzicht met terugwerkende kracht 
mogelijk maken van (de kenmerken van) de toegeleide jongeren. 
 
1. Is het cliëntvolgsysteem voor minderjarigen ondertussen afgewerkt en geïmplementeerd en werkt 

de toepassing vandaag naar behoren?   Is de minister tevreden over de invoering en werking van 
het systeem? 

 
2. Kan de minister een gedetailleerd overzicht bezorgen van de kenmerken van de minderjarige 

anderstalige nieuwkomers?   
 

Heeft de minister zicht op het aantal toegeleide jongeren, hun land van herkomst, de leeftijd, 
verblijfplaats en de schoolse achtergrond van de jonge nieuwkomers? 

 
Heeft de minister zicht op het aandeel niet-begeleide minderjarigen? 

 
3. Welke evoluties en trends kunnen worden vastgesteld? Kan de minister dit kort toelichten?  Zijn 

deze vaststellingen relevant voor het beleid en zo ja, in welke zin? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 7 van 16 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. Het cliëntvolgsysteem voor minderjarigen is afgewerkt en geïmplementeerd. Sinds 1 september 

2008 is het systeem online. Er is zorgvuldig over gewaakt om het instrument maximaal af te 
stemmen op zowel de behoeften en werking van de onthaalbureaus als op de behoeften van de 
administratie en het beleid. Hoewel het systeem gelinkt is aan het cliëntvolgsysteem voor 
meerderjarigen, waren de behoeften toch te verschillend om zich volledig op dit laatste te 
inspireren. De meeste onthaalbureaus zijn ondertussen ingewerkt in het nieuwe systeem en zijn 
zeer tevreden met de gebruiksvriendelijkheid en toepassingsmogelijkheden. Enkele onthaal-
bureaus, zij met de kleinste instroom van minderjarigen, moeten de stap naar het dagelijkse 
gebruik nog nemen. Zij hebben vorming voor de trajectbegeleiders gepland en zullen voor het 
einde van het jaar het systeem eveneens gebruiken. Ondertussen houden zij lijsten bij met het 
aantal toeleidingstrajecten van minderjarigen. 

 
2. Zoals vermeld in het antwoord op vraag 159 van 6 mei 2008, zijn er in 2007 in alle onthaalbureaus 

samen 735 toeleidingstrajecten gerealiseerd De kenmerken, schoolse achtergrond en verblijfs-
statuut (o.a. niet-begeleide minderjarigen) worden pas sinds september bijgehouden. Over de 
kenmerken land van herkomst, leeftijd en verblijfplaats kunnen we eerste indicaties geven omdat 
deze al langer worden bijgehouden. De vijf meest voorkomende herkomstlanden zijn respectie-
velijk Turkije, Rusland, Ghana, Irak en Marokko. Dit is echter slechts een eerste indicatie die de 
komende maanden bevestigd moet worden. Onderstaande tabel geeft een indicatie van de 
leeftijdscategorieën van de minderjarigen: 

 
0-2 jaar 5% 
3-5 jaar 14% 
6-11 jaar 40% 
12-18 jaar 41% 

 
De verdeling van de toeleidingstrajecten over de verschillende onthaalbureaus geeft een indicatie 
van de verblijfplaats van de minderjarigen  

 
 Verdeling 

toeleiding 
Prov. Vlaams-Brabant 1% 
Prov. Limburg 5% 
Prov. West-Vlaanderen 8% 
Prov. Oost-Vlaanderen 8% 
Prov. Antwerpen 9% 
Stad Gent 10% 
Stad Antwerpen 52% 
Brussel 6% 

 
3. Aangezien het systeem pas online is sinds september en de  invoering van de gegevens uit 2006, 

2007 en de maanden januari - augustus 2008 nog niet is afgerond, is het te vroeg om te spreken 
over tendensen. Het is uiteraard de bedoeling dat net zoals bij het cliëntvolgsysteem voor 
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meerderjarigen, tendensen zullen opgevolgd worden om het beleid waar nodig te verfijnen en 
eventueel bij te sturen.  
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KATHLEEN VAN BREMPT, 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, 

 SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 5 
van 3 oktober 2008 
van JORIS VANDENBROUCKE 
 
 
 
Mobiliteitsconvenants fietspaden   -   Limburg 
 
In de mobiliteitsbrief voor een duurzaam lokaal mobiliteitsbeleid uitgave september 2008, kunnen we 
lezen dat er in Vlaanderen sinds 2000 220 fietsmodules (modules 12 en 13 van het 
mobiliteitsconvenant) werden afgesloten. 
 
1. Hoeveel fietsmodules zijn er afgesloten in de provincie Limburg sinds 2000? 
 
2. Kan de minister een overzicht bezorgen van de verschillende goedgekeurde fietsmodules met 

daarbij het subsidiebedrag en het jaar van goedkeuring? 
 
3. Welke projecten zijn in uitvoering, welke zijn al gerealiseerd en welke moeten nog volledig 

opgestart worden? 
 
4. Is de stijgende aandacht voor een lokaal fietsbeleid – ook vanuit de Vlaamse overheid – zichtbaar 

in het aantal aanvragen vanuit gemeenten uit de provincie Limburg voor modules 12 en 13? 
 
5. Zijn er projecten afgewezen? Zo ja, is dit soms om budgettaire redenen? Wat is het 

bestedingspercentage van de voorziene middelen in de begroting voor de fietsmodules en dit sinds 
2000? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 5 van 3 oktober 2008 
van JORIS VANDENBROUCKE 
 
 
 
1.  In de provincie Limburg werden sinds 2000 52 modules 13 afgesloten en geen modules 12. 
 
2-3.  
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GEREALISEERD       

Bocholt 13a (samen mat Hamont 13a) N76 527.281,00 4/12/01

Bree 13b (samen met Meeuwen 13a) N730                     p.m. 17/12/02
Diepenbeek 13a N76d 735.511,00 20/12/04

Hamont 13a (samen met Bocholt 13a) N76 664.533,00 7/12/01
Hamont 13b N748 1.983.277,00 4/12/01
Hasselt 13c N739 855.017,00 5/12/02
M-Gruitrode 13a N730 1.022.767,00 17/12/02
Neerpelt 13b N748 597.409,00 4/12/01
Zutendaal 13a N730 1.982.443,00 14/12/00
    
IN VOORBEREIDING       
Bilzen 13a  N2 1.735.255,00 26/09/02
Bocholt 13c N747 194.730,00 9/03/03
Diest 13a N725 604.000,00 17/12/02
Diest 13b N725 1.500.000,00 10/12/02
Genk N726 27.694,48 14/04/08
Hamont 13e N71 156.864,00 9/12/04
Hasselt 13a N739 3.727.461,00 13/12/01
Houthalen-Helcht. 13a N726 1.077.560,08 21/06/07
Neerpelt 13d N748 749.912,00 3/12/07
Tessenderlo 13b N724 1.355.120,00 20/12/04
Tessenderlo 13c N724           samen 13b 20/12/04

 

VOORBEREIDING UITVOERING (o.a. 
onteigeningen)       
Bilzen 13b N2 1.799.707,00 4/12/01
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Bilzen 13c N2 2.974.722,00 26/09/02
Bilzen 13d N2 2.726.829,00 26/09/02
Bocholt 13b N76 960.003,00 16/12/03
Bree 13a N73 4.206.753,00 9/05/01
Bree 13c N721 2.441.796,11 8/02/07
Dilsen-Stokkem 13a N757 89.171,00 16/07/04
Gingelom 13a N80 2.657.244,00 6/07/04
Ham 13a N141 1.580.169,85 8/02/07
Hamont 13c N748 215.677,00 16/07/02
Hamont 13d N71 2.326.007,00 17/12/03
Hasselt 13b N725 816.244,00 13/12/01
Heers 13a N743 711.187,00 9/12/04
Herk de Stad 13b N716 1.544.016,00 19/12/07
Kinrooi 13a N73 1.974.134,00 9/12/05
Kinrooi 13b N73 1.058.135,00 15/12/05
Lanaken 13a N2 2.099.350,00 12/09/03
Lanaken 13b N78 1.582.600,00 25/11/03
Lommel 13a N712 1.450.064,00 18/12/06
Lommel 13b N712 1.626.143,00 17/12/02
Lummen 13b N725 963.340,33 19/12/07
Maaseik 13b N757 517.706,00 8/12/04
Neerpelt 13c N71 1.010.628,00 17/12/03
Sint-Truiden 13a N80 4.052.266,00 9/12/04
Sint-Truiden 13b N755 493.680,00 20/12/04
Sint-Truiden 13d N743 104.445,81 19/12/07
Tessenderlo 13a N725 146.800,00 16/12/02
Wellen 13a N777 1.678.400,00 18/12/02
    
PLANFASE       
Lummen 13a N725 447.371,00 18/12/06
Maaseik 13c N721 1.074.900,00 3/07/06
Neerpelt 13a N748 4.391.140,00 16/12/03
Tongeren 13a N753 2.922.298,60 18/08/06

 
 
4.  De aandacht voor fietsprojecten via de modules 12 en 13 in Limburg is vooral gefocust op 

modules 13. Er is slechts één module 12 in aanvraag.  
  
 De module 13 is sinds 2007 aan een heropleving toe.  
  
 Evolutie aantal aanvragen modules 13 in Limburg (op basis van datum goedgekeurde startnota): 
 

1999 1 
2000 1 
2001 4 
2002 14 
2003 11 
2004 18 + 1 module 12 
2005 4 
2006 5 
2007 10 
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2008 11 
 
 
5. Er is maar één project voor een module 13 afgewezen omdat het op basis van de nieuwe 

moduleteksten niet meer in aanmerking kwam voor subsidiëring.  Een ander project is om 
dezelfde  reden ingekort. Een derde is afgevoerd omdat het project werd overgenomen door het 
agentschap Wegen en Verkeer.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 6 
van 3 oktober 2008 
van JOS BEX 
 
 
 
Mobiliteitsconvenants fietspaden   -   Vlaams-Brabant 
 
In de mobiliteitsbrief voor een duurzaam lokaal mobiliteitsbeleid uitgave september 2008, kunnen we 
lezen dat er in Vlaanderen sinds 2000 220 fietsmodules (modules 12 en 13 van het 
mobiliteitsconvenant) werden afgesloten. 
 
1. Hoeveel fietsmodules zijn er afgesloten in de provincie Vlaams-Brabant sinds 2000? 
 
2. Kan de minister een overzicht bezorgen van de verschillende goedgekeurde fietsmodules met 

daarbij het subsidiebedrag en het jaar van goedkeuring? 
 
3. Welke projecten zijn in uitvoering, welke zijn al gerealiseerd en welke moeten nog volledig 

opgestart worden? 
 
4. Is de stijgende aandacht voor een lokaal fietsbeleid – ook vanuit de Vlaamse overheid – zichtbaar 

in het aantal aanvragen vanuit gemeenten uit de provincie Vlaams-Brabant voor modules 12 en 
13? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 6 van 3 oktober 2008 
van JOS BEX 
 
 
 
1.  In de provincie Vlaams-Brabant werden sinds 2000 16 modules 13 afgesloten en 2 modules 12. 
 
2-3. 
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MODULES 12 

      

GEREALISEERD 

      

Aarschot N10 - 
N19 

13/12/2004 447.442,92

Tienen   N29 18/01/2006 322.560,53
   
MODULES 13    
GEREALISEERD    
Asse N47 10/08/2006 754.427,89
Herent N286  - 271.658,36
Overijse N253 22/12/2004 745.600,06
Zemst N270 22/12/2004 851.878,69
Zemst N227 23/11/2005 378.623,49
    
IN UITVOERING       
Grimbergen N211 21/12/2006 843.406,00
Meise N211 21/12/2006 155.108,28
Vilvoorde N211 4/10/2007 247.641,05
   
VOORBEREIDING 
UITVOERING (o.a. 
onteigeningen)    
Boutersem N234 28/11/2005 384.184,34
Landen N283 4/10/2007 942.253,02
Rotselaar N21  - 430.248,09
Zemst N1  - 912.482,48
Zemst N227  - 459.886,02

 
ERNSTIG VERTRAAGD       
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Diest N174 20/12/2006 2.422.957,49
Galmaarden N272                - 831.656,92
Tessenderlo N287 20/12/2006 1.019.131,93

 
4. Er is geen belangrijke toename van aanvragen voor fietsmodules, maar de nieuwe aanvragen 

zijn wel veel concreter en zullen sneller gerealiseerd worden. Momenteel zijn nog 17 modules 
13 en 1 module 12 in voorbereiding. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 7 
van 3 oktober 2008 
van DIRK DE COCK 
 
 
 
Mobiliteitsconvenants fietspaden   -   Oost-Vlaanderen 
 
In de mobiliteitsbrief voor een duurzaam lokaal mobiliteitsbeleid uitgave september 2008, kunnen we 
lezen dat er in Vlaanderen sinds 2000 220 fietsmodules (modules 12 en 13 van het 
mobiliteitsconvenant) werden afgesloten. 
 
1. Hoeveel fietsmodules zijn er afgesloten in de provincie Oost-Vlaanderen sinds 2000? 
 
2. Kan de minister een overzicht bezorgen van de verschillende goedgekeurde fietsmodules met 

daarbij het subsidiebedrag en het jaar van goedkeuring? 
 
3. Welke projecten zijn in uitvoering, welke zijn al gerealiseerd en welke moeten nog volledig 

opgestart worden? 
 
4. Is de stijgende aandacht voor een lokaal fietsbeleid – ook vanuit de Vlaamse overheid – zichtbaar 

in het aantal aanvragen vanuit gemeenten uit de provincie Oost-Vlaanderen voor modules 12 en 
13? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 7 van 3 oktober 2008 
van DIRK DE COCK 
 
 
 
1.  In de provincie Oost-Vlaanderen werden sinds 2000 43 modules 13 afgesloten en 1 module 12. 
 
2-3.  
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MODULE 12       

VOORBEREIDING UITVOERING 
(o.a. onteigeningen)       

Herzele N464 19/12/2006 213.128,34
Oosterzele - Wetteren N42 16/12/2004 87.186,60
    
MODULE 13       
GEREALISEERD       
Assenede N436 18/09/2003 103.117,94
Eeklo R43 20/12/2004 209.514,65
Haaltert N460 16/04/2004 290.400,00
Kaprijke N456 18/12/2002 493.400,00
Kruibeke N419 16/12/2003 1.239.690,38
Kruibeke N419 16/12/2003   
Kruishoutem N437 4/12/2001 758.945,61
Nevele N437 17/12/2002 286.503,98
Nevele N437 437a   

N461 
6/07/2004 2.577.031,75

Sint-Laureins   (& Kaprijke) N434 6/07/2004 181.057,14
Zottegem N462 14/12/2000 99.973,75
Zottegem N42 16/12/2003 365.965,12
Zulte N43 12/09/2003 1.160.518,74
    
IN UITVOERING       
Aalter N409 14/12/2004 764.676,78
Aalter N409 14/12/2004 592.003,84
Aalter N409 14/12/2004 264.516,52
Beveren N485 16/12/2003 810.972,80
Brakel N493 13/12/2001 1.632.713,79
Evergem N458 6/12/2006 427.952,74
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Gent R40 28/10/2003 1.267.200,00
Lokeren N70 21/12/2005 20.240,88
Lokeren N47 21/12/2005   
Sint-Laureins N456 18/12/2006 171.050,59
Zulte N43 13/12/2001 521.574,79
 
VOORBEREIDING UITVOERING 
(o.a. onteigeningen) 

      

Aalst N411 21/12/2005 2.590.602,31
Aalst N411 21/12/2005   
Brakel N8 16/12/2003 913.793,12
Brakel N462 20/12/2004 384.780,97
Deinze N409   1.568.313,96
Dendermonde N446 20/12/2004 403.517,04
Gavere N452 16/12/2005 690.216,28
Gavere N452 16/12/2005   
Gavere N452 16/12/2005   
Hamme N446 20/12/2004 3.290.918,82
Knesselare N461 16/12/2005 681.738,20
Kruishoutem N459 16/12/2003 752.437,53
Merelbeke R4z 3/12/2007 98.890,74
Waasmunster N446 20/12/2004 1.784.967,09
Wetteren N462 18/12/2002 3.742.276,37
Zingem N435 20/12/2004 1.300.247,22
Zomergem  N461 16/12/2005 388.279,32
Zomergem     (& Aalter) N461 16/12/2005 774.550,44
    
PLANFASE       
Beveren N450 9/12/2004 816.829,70
Brakel N8 16/12/2003 795.609,07
Brakel N48 17/12/2003 1.965.226,60
Brakel N8 16/07/2004 717.732,00
Deinze N466a 5/12/2007 1.712.112,15
Geraardsbergen N495 30/06/2004 922.944,57
Geraardsbergen N8 16/07/2004 768.040,00
Lierde N8 16/07/2004 1.868.115,00
Maarkedal N457 30/11/2004 2.344.261,93
Oudenaarde N457 30/11/2004 83.322,18
Stekene N49 12/12/2005 789.362,84

 
4. De stijgende aandacht voor een lokaal fietsbeleid vertaalt zich niet rechtstreeks naar een 

verhoogd opstarten van modules 12 en 13 door lokale overheden. Men kan eerder spreken van 
een continue interesse die de voorbije jaren gemiddeld geleid heeft tot een jaarlijkse opstart van 
een 10 (tot 15 dossiers) voor Oost-Vlaanderen. Momenteel worden nog een 20-tal dossiers 
voorbereid. De stijgende aandacht van steden en gemeenten voor fietsbeleid en 
fietsinfrastructuur vertaalt zich echter wel in het sinds twee jaar opgerichte instrument van 
'Fietsfonds' waarvoor een belangrijk aantal dossiers werd opgestart.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 8 
van 3 oktober 2008 
van ELS VAN WEERT 
 
 
 
Mobiliteitsconvenants fietspaden   -   Antwerpen 
 
In de mobiliteitsbrief voor een duurzaam lokaal mobiliteitsbeleid uitgave september 2008, kunnen we 
lezen dat er in Vlaanderen sinds 2000 220 fietsmodules (modules 12 en 13 van het 
mobiliteitsconvenant) werden afgesloten. 
 
1. Hoeveel fietsmodules zijn er afgesloten in de provincie Antwerpen sinds 2000? 
 
2. Kan de minister een overzicht bezorgen van de verschillende goedgekeurde fietsmodules met 

daarbij het subsidiebedrag en het jaar van goedkeuring? 
 
3. Welke projecten zijn in uitvoering, welke zijn al gerealiseerd en welke moeten nog volledig 

opgestart worden? 
 
4. Is de stijgende aandacht voor een lokaal fietsbeleid – ook vanuit de Vlaamse overheid – zichtbaar 

in het aantal aanvragen vanuit gemeenten uit de provincie Antwerpen voor modules 12 en 13? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 8 van 3 oktober 2008 
van ELS VAN WEERT 
 
 
 
1. Sinds 2006 werden in de provincie Antwerpen 61 modules 13 afgesloten, en geen modules 12. 
 
2-3.  
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GEREALISEERD       

Arendonk N118 1.316.554,61 8/12/2000
Brasschaat N117 311.249,89 5/12/2002
Brecht N133 668.475,68 4/04/2001
Brecht N115 6.628.027,83 23/11/2001
Brecht N133 626.899,31 14/12/2005
Geel N126 862.351,20 6/11/2000
Geel N174 1.929.273,60 10/07/2002
Geel N174 599.412,80 10/07/2002
Hoogstraten N124 928.741,72 8/11/2000
Kalmthout N117 147.552,18 13/12/2001
Kapellen N117 769.844,35 22/11/2006
Kasterlee N123 66.262,58 8/12/2000
Laakdal N141 986.232,52 23/11/2001
Malle N014 599.902,33 14/12/2000
Malle N133 634.607,42 14/12/2001
Merksplas N124 645.349,60 9/07/2002
Retie N118 1.209.184,95 8/12/2001
Rijkevorsel N014 633.208,91 13/12/2001
    
IN UITVOERING       
Arendonk N139 1.089.180,59 13/12/2001
Brecht N115 334.234,25 16/12/2003
Brecht N115 139.814,37 16/12/2003
Brecht N115 1.276.596,85 22/12/2003
Hoogstraten N115 1.645.409,09 23/11/2001
Hoogstraten N144 1.850.999,52 17/12/2002
Hoogstraten N144 1.850.999,52 17/12/2002
Merksplas N131 1.366.540,40 16/12/2003
Ravels N119 1.299.693,75 23/11/2001
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Ravels N012 zie zelfde module op 
N12 hieronder 

14/12/2001

Rijkevorsel N115 278.147,80 20/12/2004
Schilde N121 809.637,85 14/12/2000
Wuustwezel N144 1.803.316,32 13/12/2001
  
VOORBEREIDING 
UITVOERING (o.a. 
onteigeningen)    
Arendonk N118 1.311.119,69 13/12/2001
Essen N122 925.841,41 13/12/2001
Essen N133 609.349,38 13/12/2001
Essen N117 96.596,25 5/07/2002
Essen N125 749.070,30 10/07/2002
Herentals N013 1.431.060,44 21/05/2001
Hoogstraten N014 626.551,29 5/12/2002
Kalmthout N117 417.731,21 14/12/2004
Lier N013 650.721,54 23/11/2001
Nijlen N013 1.916.564,00 17/12/2002
Nijlen N013 1.323.806,00 17/12/2002
Ravels N118 831.541,10 10/07/2002
Retie N123 663.104,00 8/11/2000
Rijkevorsel N131 1.978.359,20 16/12/2003
Schilde N012 240.313,15 16/06/2006
Schilde N012 2.146.065,64 16/06/2006
Wuustwezel N144 1.803.316,32 13/12/2001
Wuustwezel N144 1.803.316,32 13/12/2001
Wuustwezel N144 3.599.242,65 18/12/2002
    
PLANFASE       
Grobbendonk N013 6.842.712,00 21/05/2001
Kalmthout N111 373.625,12 8/11/2000
Kalmthout N133 854.340,24 8/11/2000
Kalmthout N117 530.690,46 8/11/2001
Mortsel N010 1.563.086,00 29/09/2005
Nijlen N116 1.790.615,20 17/12/2002
Ravels N012 518.094,39 14/12/2001
Stabroek N111 2.647.502,84 4/12/2001
Wuustwezel N133 894.288,78 13/12/2001
    
 ERNSTIG VERTRAAGD       
Essen N117 332.941,65 5/07/2002
Kalmthout N122 309.371,12 8/11/2000

 
4. Het aantal aanvragen voor de module 13 zit de laatste 2 jaar duidelijk opnieuw de lift. In deze 

periode werd in de provincie Antwerpen bovendien een belangrijk aantal fietsfondsdossiers 
gelanceerd.  

 
 Aantal aanvragen module 13 : 
 

2000 12 
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2001 24 
2002 11 
2003 21 
2004 7 
2005 5 
2006 4 
2007 19 
2008 18 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 11 
van 3 oktober 2008 
van DIRK DE COCK 
 
 
 
Fietspunten   -   Stand van zaken 
 
In de mobiliteitsbrief voor een duurzaam lokaal mobiliteitsbeleid uitgave september 2008, kunnen we 
lezen dat er in mei 2008 opnieuw vijf fietspunten bij zijn gekomen. Wat het totaalaantal fietspunten 
voorlopig op dertien brengt. Alle dertien fietspunten zijn gelegen aan stations. Voor ongeveer tien 
nieuwe vestigingen zijn de voorbereidingen bezig. Sint-Truiden zal hoogstwaarschijnlijk het volgende 
fietspunt zijn dat de deuren opent. 
 
De ambitie is om ook fietspunten te openen die niet aan een station zijn gelegen. Bedrijven konden 
daarvoor een dossier indienen bij het Pendelfonds en dit tot 30 september 2008. 
 
1. Welke negen andere fietspunten zijn in voorbereiding? 
 
2. Wat is de status van die voorbereiding? Mogen er in de laatste maanden van 2008 en in het jaar 

2009 nog nieuwe fietspunten worden verwacht? 
 
3. Hoeveel aanvragen zijn er ingediend bij het Pendelfonds voor de uitbouw van een fietspunt? 

Hoeveel door bedrijven? Hoeveel door gemeenten? Welke gemeenten? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 11 van 3 oktober 2008 
van DIRK DE COCK 
 
 
 
Alvorens op de vragen te antwoorden is eerst wat meer achtergrondinformatie noodzakelijk. 
Fietspunten zijn in eerste instantie kleine ondernemingen of delen van ondernemingen binnen de 
sociale economie, die als hoofdopdracht een dienstverlening opzetten voor de fietsers aan 
mobiliteitsknooppunten. Alvorens een nieuw fietspunt opgestart kan worden dient de onderneming 
dan ook een volledig sluitende begroting en businessplan op te stellen en een erkenning krijgen als 
'fietspunt' via de vooropgestelde procedure (www.fietspunten.be). Het gaat uitdrukkelijk om duurzame 
projecten waarvan de economische leefbaarheid een doorslaggevende factor is.  
Om de begroting sluitend te krijgen wordt steeds gebruik gemaakt van het klaverbladprincipe, waarbij 
de inkomsten vanuit verschillende bronnen (klanten en overheden) gegenereerd worden. Zowel de 
Vlaamse (of Brusselse naargelang de ligging) als de Federale overheid spelen hierin een belangrijke 
rol, maar ook de NMBS-holding en toch ook lokale overheden nemen hierin hun verantwoorde-
lijkheid.  
Elke partner is hierin even belangrijk om de klaverbladfinanciering rond te krijgen. Het is dus slechts 
indien er voldoende financiële zekerheid is dat er een nieuw fietspunt opgestart wordt. 
 
1.  Het aantal dossiers waaraan gewerkt wordt is voor Vlaanderen ondertussen opgelopen tot een 15-

tal gespreid over al de Vlaamse provincies. Daarnaast worden ook nieuwe locaties in Brussel en 
Wallonië voorbereid. Dit wil echter niet zeggen dat al deze fietspunten in 2009 zullen opstarten. 
Positief is dat verschillende lokale en provinciale overheden hierin hun verantwoordelijkheid 
wensen te nemen en in een aantal dossiers een trekkende rol spelen. De voorbereiding is vaak een 
subtiel samenspel van (verschillende) overheden met de onderneming en verschillende grote 
klanten (bedrijven en NMBS). Momenteel zijn onderhandelingen en voorbereidende gesprekken 
lopende in functie van de uitbreiding van de fietspunten. Het verleden heeft uitgewezen dat het 
niet aangewezen is om dit proces te verstoren en te communiceren voordat een dossier volledig 
rijp is voor uitvoering. 

 
2.  Binnen de NMBS wordt er momenteel gewerkt aan een nieuwe reeks openbare aanbestedingen 

rond het toezicht en onderhoud van fietsenstallingen. Dit is een cruciaal gegeven voor de opstart 
van een nieuw fietspunt aan een station. Verwacht wordt dat dit proces eind 2008 rond zal zijn. 
Tegelijkertijd wordt er wellicht  vanuit de Vlaamse Overheid  eind 2008 een oproep gelanceerd 
voor een nieuw contingent doelgroepmedewerkers binnen de sociale economie voor de 
fietspunten.  
De combinatie van deze 2 oproepen zullen de ondernemingen in staat stellen om de laatste 
vraagtekens in hun begroting in te vullen zodat in 2009 nieuwe fietspunten kunnen verwacht 
worden. 
 

3. Binnen het kader van het Pendelfonds zijn voorstellen m.b.t. de oprichting van fietspunten niet aan 
de orde. De diensten die door fietspunten worden aangeboden kunnen wel deel uitmaken van de 
implementatie van een bepaald project dat binnen het kader van het Pendelfonds wordt ingediend. 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008  -437- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 12 
van 3 oktober 2008 
van BART CARON 
 
 
 
Mobiliteitsconvenants fietspaden   -   West-Vlaanderen 
 
In de mobiliteitsbrief voor een duurzaam lokaal mobiliteitsbeleid, uitgave september 2008, kunnen we 
lezen dat er in Vlaanderen sinds 2000 220 fietsmodules (modules 12 en 13 van het 
mobiliteitsconvenant) werden afgesloten. 
 
1. Hoeveel fietsmodules zijn er afgesloten in West-Vlaanderen sinds 2000? 
 

Kan de minister een overzicht geven van de verschillende goedgekeurde fietsmodules met daarbij 
het subsidiebedrag en het jaar van goedkeuring? 
 

2. Welke projecten zijn in uitvoering, welke zijn al gerealiseerd en welke moeten nog volledig 
opgestart worden? 

 
3. Is de stijgende aandacht voor een lokaal fietsbeleid – ook vanuit de Vlaamse overheid – zichtbaar 

in het aantal aanvragen vanuit gemeenten uit de provincie West-Vlaanderen voor modules 12 en 
13? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 12 van 3 oktober 2008 
van BART CARON 
 
 
 
1-2. In de provincie West-Vlaanderen werden sinds 2000 43 modules 13 afgesloten en 1 module 12. 
 
3. 
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MODULE 12       

GEREALISEERD       

Kortemark N35 1.233.805,14 19/12/2003
    
MODULE 13       
GEREALISEERD       
Brugge N376 800.000,00 23/12/2002
Brugge N376 1.199.399,79 14/12/2004
Brugge N34i 100.008,05 22/12/2004
Koksijde N396     
Koksijde N8     
Koksijde N330     
Koksijde N396 849.323,20 6/12/2004
Oostende R31 254.799,69 19/12/2003
Oostende R31 174.049,39 19/12/2003
Oostende R31 217.561,71 19/12/2003
Oostende N34 467.764,70 6/12/2004
Oostende N340 1.741.180,11 21/12/2005
Wingene N327a 173.987,79 21/12/2005
Wingene / Zwevezele N370 1.619.710,94 19/12/2003
Zuienkerke N326 364.212,34 18/08/2005
    
IN UITVOERING       
Brugge R30 1.065.700,00 21/12/2005
Menen N8 1.774.000,00 22/12/2004
Middelkerke N325 444.415,32 12/11/2002
Oostende N358 1.401.042,06 2/08/2006
Wervik N8 3.699.000,00 22/12/2004
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VOORBEREIDING 
UITVOERING (o.a. 
onteigeningen) 

      

Beernem N337 1.420.670,82 4/02/2005
Brugge N9 1.074.418,50 17/12/2004
Brugge N337 500.546,89 22/12/2004
Dentergem en Zulte N459 782.616,31 21/12/2006
Diksmuide N35 793.456,49 17/01/2006
Diksmuide N364 482.671,24 17/01/2006
Diksmuide N364 1.799.021,38 17/01/2006
Gistel N358 1.581.373,20 18/08/2005
Gistel N33 755.042,49 24/01/2007
Izegem N36 383.516,76 7/11/2003
Koksijde N34 1.706.127,18 24/08/2005
Nieuwpoort N34 593.046,45 3/04/2007
Oudenburg N358 873.544,70 9/11/2005
Zuienkerke N9 721.109,60 20/12/2004
    
PLANFASE       
Beernem N368 697.273,63 5/12/2006
De Panne N35 514.128,65 7/08/2006
Dentergem N305 482.834,56  19/12/2007
Heuvelland N331 2.467.562,93  19/12/2007
Koksijde N35 543.314,22 7/08/2006
Meulebeke N305 1.250.934,30  20/12/2007
Oostkamp N368 2.042.915,60 5/12/2006
Oostrozebeke N305 833.752,66  19/12/2007
Veurne N35 1.052.659,49 7/08/2006

 
3. Aanvragen vanuit de gemeenten worden in West Vlaanderen niet apart geregistreerd. De 

gegevens over het aantal conform verklaarde startnota’s, per jaar, geeft wel een accuraat beeld. 
Hieruit blijkt niet onmiddellijk een grote stijging van de belangstelling vanuit de gemeenten, 
hoewel de trend wel positief is. De recentere projecten hebben ook een grotere omvang. 

 
aantal conform 
verklaarde startnota's 2002 2003 2004 2005 2006 2007 inschatting 2008

        1 4 14 11 6 9 10
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Vraag nr. 15 
van 10 oktober 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
Lijntaxi’s   -   Stand van zaken 
 
In het kader van basismobiliteit kan het aanbod van het openbaar vervoer verfijnd worden met de 
zogenaamde Lijntaxi’s. Dit zijn taxi’s die de passagiers vervoeren tegen de geldende tarieven van De 
Lijn. 
 
Dergelijke taxi’s kunnen bijvoorbeeld ingezet worden wanneer de belbus te weinig of net te veel wordt 
bevraagd. Lijntaxi’s kunnen ook de belbus volledig vervangen. Het is immers de bedoeling de meest 
efficiënte middelen in te zetten. 
 
In het antwoord op mijn schriftelijke vraag nr. 158 van 27 juni 2007 (Websitebulletin publicatiedatum 
08-10-2007) bleek dat Lijntaxi’s enkel ingezet worden in de provincie Limburg. Deze Lijntaxi’s 
werden alle positief geëvalueerd. 
 
1. Zijn er intussen gemeenten bijgekomen waar Lijntaxi’s worden ingezet? 
 

Zo ja, welke gemeenten en om welke redenen? 
 
Zo neen, waarom beperkt dit project zich tot enkel Limburgse gemeenten? Gelden de criteria dan 
niet voor andere gemeenten? 
 

2. In welke gemeenten overweegt men de invoering van Lijntaxi’s? En wat is de reden daartoe? 
 
3. Wat is de jaarlijkse kostprijs van de inzet van Lijntaxi’s voor De Lijn? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 15 van 10 oktober 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1.   

Belbusgebied Taxi voorzien op Gedurende Reden Sedert 

Belbus 730 
Landen 

09/2008  zaterdag 
vanaf 10/2008 zondagen  

2 ochtend- en 2 
namiddagritten 

aanvullend op belbus omwille 
van de grootte van het gebied 

1/9/2008 
 

Belbus 752 Peer 
weekdagen 
 
zaterdag 

eerste + laatste ritten 
 
laatste ritten 

Bijkomende ritten uitbreiding 
basismobiliteit 24/12/2007 

Beltaxi 
Middelkerke 

Weekdagen dal  
Weekend 

Weekdagen: 13u40 – 
17u en 19u40 – 21u30 
Weekend alle ritten 

Invoering basismobiliteit 1/9/2007 

 
2. Momenteel zijn er geen concrete voorstellen om bijkomende beltaxi’s in te zetten; de 

exploitatievorm maakt deel uit van de permanente evaluatie van het aanbod. 
 
 De oorspronkelijke opzet was om belbusgebieden waarvan het grondgebied te uitgestrekt is voor 

bepaalde stukken te ontlasten. Vervolgens werd dit uitgebreid naar inzet op piekmomenten, ter 
ontlasting van de belbus, bijvoorbeeld op bepaalde ochtendritten, marktdagen,enz. Op dit moment 
wordt de Lijntaxi ook ingezet om de belbus volledig te vervangen in gebieden met een zeer lage 
mobiliteitsvraag. In zulke gevallen zijn de kosten van het ter beschikking houden van een voertuig 
en chauffeur te groot en is het efficiënter om een beroep te doen op een taxi.  

 
3. De Lijn betaalt het taxitarief per uitgevoerde rit. Het tarief is bepaald in de gemeentelijke 

taxivergunning: er kunnen dus verschillen bestaan tussen de gemeenten. 
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Vraag nr. 17 
van 10 oktober 2008 
van ANNICK DE RIDDER 
 
 
 
Verkeersopvoeding   -   Scholenproject bromfietsopleiding 
 
In mijn schriftelijke vraag van 30 augustus 2007 (nr. 187) over de ondersteuning van het 
“Scholenproject Vlaanderen” door de Motorcycle Action Group, vroeg ik aan de minister welke 
mogelijkheden zij zag om ervoor te zorgen dat dit project de komende jaren voortgezet kan worden, 
ondanks het feit dat het noch voor een subsidiëring van de Mobiliteitscel, noch voor een subsidiëring 
via het Verkeersboetefonds in aanmerking komt. Dit project promoot de kennis van de 
verkeersveiligheid bij de schoolgaande jeugd. Jaarlijks besteden zij in 60 scholen gedurende 1 dag 
voor gemiddeld 75 leerlingen aandacht aan de verkeersveiligheid. 
 
In het antwoord stelde de minister dat aan de Vlaamse Stichting Verkeerskunde opdracht werd 
gegeven om in samenwerking met de afdeling Beleid Mobiliteit en Verkeersveiligheid na te gaan hoe 
dit aanbod van bromfietsopleidingen in de toekomst vorm kan krijgen. Ook zouden in het schooljaar 
2007-2008 politiezones worden gecontacteerd om samenwerkingsverbanden met betrekking tot het 
uitvoeren van de bromfietsopleidingen uit te testen. Op basis van de bevindingen van de administratie, 
de Vlaamse Stichting Verkeerskunde, de stuurgroep onderwijs en alle betrokken partijen zou een 
stuurgroep nagaan op welke manier deze opleiding voortgezet kan worden. 
 
1. Zijn er al bevindingen geformuleerd door de stuurgroep die moet nagaan hoe deze opleiding 

voortgezet kan worden? 
 
2. Wat waren de resultaten van de testen die volgden uit de samenwerkingsverbanden met de 

politiezones? 
 
3. Kunnen er concrete conclusies getrokken worden uit het werk van deze groepen?   
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 17 van 10 oktober 2008 
van ANNICK DE RIDDER 
 
 
 
1. In de schoot van de werkgroep educatie van het Vlaams Forum Verkeersveiligheid (VFV) werd 

in de loop van 2008 de nota “de bromfiets in het verkeer” gerealiseerd. Deze nota bevat  naast 
een draaiboek “permanente vorming bromfietser” een aantal aanbevelingen om de veiligheid 
van de bromfietser te verhogen. De nota werd op 8 september 2008 voorgesteld op de plenaire 
vergadering van het VFV. Tijdens deze vergadering bleek dat binnen het VFV de meningen 
over een aantal aanbevelingen verdeeld zijn. Alvorens een definitief advies op te stellen werd 
besloten een bevraging te organiseren onder de leden van de plenaire vergadering en de 
werkgroep educatie van het VFV. Daarnaast kregen ook de leden van de Stuurgroep Onderwijs 
de kans hun standpunt te bezorgen.  

 Deze bevraging werd verzonden op 23  september 2008. Men kreeg tot 4 oktober de tijd om te 
antwoorden. De resultaten van de bevraging zullen op 25 november besproken worden op de 
volgende vergadering van de werkgroep educatie van het VFV. Op deze vergadering zal ook het 
verdere verloop van de werkzaamheden om te komen tot een definitieve nota besproken worden. 

 
2. Projecten van de politiezones Mechelen en Damme / Knokke-Heist kwamen uitgebreid aan bod 

tijdens de vergaderingen van de werkgroep educatie. De politiezone Damme / Knokke-Heist 
stelde na haar project vast dat het aantal opgedreven bromfietsen en de ongevallencijfers met 
bromfietsen daalden. De politiezone Gent heeft ook een bromfietsproject. Op dit moment werd 
het project uitgevoerd in 1 school. Deze school was zeer tevreden. Het valt te verwachten dat de 
bevindingen vergelijkbaar zullen zijn als deze die afdeling Beleid Mobiliteit en Verkeers-
veiligheid formuleerde, waarbij de scholen aangaven zeer tevreden te zijn over het project. In de 
nota “bromfiets in het verkeer” wordt rekening gehouden met de bevindingen die diverse 
politiezones hebben met het geven van bromfietsopleiding. 

 
3. De conclusies van de verschillende werkzaamheden zullen een definitieve vorm krijgen in de 

nota “de bromfiets in het verkeer”. De werkgroep educatie zal deze voorstellen door middel van 
een rondetafelconferentie. De concrete timing vormt onderwerp van de vergadering dd. 25  
november 2008.  
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Vraag nr. 18 
van 10 oktober 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Pendelfonds   -   Werking en financiering 
 
Het Pendelfonds werd opgericht via het decreet van 30 juni 2006 houdende bepalingen tot begeleiding 
van de aanpassing van de begroting 2006 (artikel 51 tot en met 62).  
 
De werking van het Pendelfonds werd verder geconcretiseerd via het besluit van de Vlaamse Regering 
van 24 november 2006. In dit uitvoeringsbesluit is voorzien dat tweemaal per jaar een projectoproep 
wordt georganiseerd. 
 
1. Art. 54. § 3 van het decreet bepaalt: “Enkel de uitvoering van de in de projectdossiers beschreven 

maatregelen en acties komen in aanmerking voor een tegemoetkoming uit het fonds. De 
voorbereidende werkzaamheden, zoals de opmaak van het projectdossier en eventuele bijkomende 
studies, onderzoeken of analyses komen niet in aanmerking voor een tegemoetkoming uit het 
fonds.” 

 
Anderzijds beschikken indieners over de mogelijkheid een beroep te doen op de diensten van het 
centrale aanspreekpunt om de opmaak van het dossier “te faciliteren en te begeleiden, zowel bij de 
aanvang als na het uitbrengen van het advies door het centrale aanspreekpunt.” (art. 7 van het 
uitvoeringsbesluit, 6°). Het betreft hier de provinciale mobiliteitspunten. 

 
Hoeveel indieners maakten gebruik van deze mogelijkheid? Werden al deze ingediende projecten 
uiteindelijk goedgekeurd? 

 
2. De deadline voor de eerste oproep van 2008 is 30 september 2008.  
 

Hoeveel indieners maakten gebruik van de hierboven aangehaalde mogelijkheid tot “faciliteren en 
begeleiden”? 

 
3. De begroting 2008 voor dit Pendelfonds stijgt van 8.030.000 euro naar 8.704.000 euro bij de 

tweede aanpassing van de middelenbegroting, omdat het overgedragen saldo stijgt van 5.290.000 
naar 5.694.000 euro.  

 
Vanwaar deze aanpassing? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 18 van 10 oktober 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
1. Alle indieners van de voor beide oproepen van 2007 ingediende dossiers hebben in mindere of 

meerdere mate gebruik gemaakt van de diensten van de Provinciale Mobiliteitspunten bij de 
samenstelling van hun dossiers. Het is immers geen verplichting om beroep te doen op de 
Provinciale Mobiliteitspunten (zie Art.7 §6 uit het uitvoeringsbesluit). Bepaalde bedrijven, die 
bijvoorbeeld een sterk uigebouwde personeelsdienst hebben of beschikken over een mobiliteits-
manager, hebben hun dossier voor het grootste deel zelf inhoudelijk uitgewerkt en voorbereid. 
Andere bedrijven, die niet over deze personeelsbezetting beschikten, hebben daarentegen meer 
beroep gedaan op de Provinciale Mobiliteitspunten bij de uitwerking en samenstelling van hun 
dossiers. 
Alle Provinciale Mobiliteitspunten hebben uiteraard wel steeds een advies uitgebracht over de 
ontvankelijkheid van de dossiers, conform de bepalingen in Art.7 §2, 3, 4 en 5 van het 
uitvoeringsbesluit. De provinciale mobiliteitspunten doen evenwel geen formele uitspraak over de 
inhoudelijke kwaliteit van de dossiers. Deze taak is weggelegd voor de begeleidingscommissie 
van het Pendelfonds. 
 
Niet alle projecten werden goedgekeurd: van de in totaal 26 ingediende projecten uit de eerste 
twee oproepen werden er 16 goedgekeurd. 

 
2. Alle indieners van de ingediende dossiers voor de eerste oproep van 2008 (deadline van 30 

september 2008) maakten gebruik van de mogelijkheid tot faciliteren en begeleiden bij het 
samenstellen van de dossiers. Ook hier gebeurde dit in mindere of meerdere mate, naargelang de 
mogelijkheden die er binnen het bedrijf zelf zijn om het dossier uit te werken en samen te stellen. 

 
3. De exacte cijfers van de tweede begrotingscontrole 2008 zijn de volgende: de begroting 2008 stijgt 

van 8.030.000 euro naar 11.704.000 euro, en niet tot 8.704.000 euro. Het overgedragen saldo stijgt 
van 5.290.000 naar 5.964.000 euro, en niet naar 5.694.000 euro. 
De totale stijging van 3.674.000 euro is gebaseerd op: 
− 3.000.000 euro éénmalige extra middelen via het herverdelingsbesluit; 
− 674.000 euro op basis van een correctie van de in 2007 ingeschatte bedragen voor 

uitbetalingen bij de opmaak van de begroting 2008. Deze correctie van de uitbetalingen had 
uiteraard ook gevolgen voor het over te dragen saldo. 
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Vraag nr. 19 
van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Lijnbussen   -   Roetfilters 
 
In februari heb ik de minister een schriftelijke vraag (vraag nr. 87 (2007-2008) – websitepublicatie 18-
03-2008)) gesteld over de fijnstofemissie bij bussen van De Lijn. Daarin heb ik onder meer gevraagd 
hoeveel dieselaangedreven bussen bij de Lijn, ongeacht de exploitatievorm, met een roetfilter zijn 
uitgerust. 
 
De minister deelde mee dat 33% van de 2234 dieselbussen al zijn uitgerust met een roetfilter. Eind dit 
jaar zal dit normaal gezien 74% zijn. En op de website van De Lijn staat verder dat tegen 2010 alle 
bussen een roetfilter zullen hebben.  
 
De minister deelde in haar antwoord ook mee dat, gebaseerd op 95 miljoen km en een fijnstofemissie 
van 0,6 gram/km, de dieselmotoren van De Lijn per jaar 57.000 kg fijnstof produceren, waarvan 
18.000 kg door roetfilters wordt tegengehouden. Eind dit jaar zal de uitstoot nog 12.300 kg bedragen 
en eind 2010 zal dit zelfs minder dan 1.000 kg zijn.  
 
Zoals al aangehaald, heb ik de minister in februari bevraagd over het percentage roetfilters op de 
bussen van De Lijn en dit ongeacht de exploitatievorm. Op de website van De Lijn lees ik dat er 2234 
eigen bussen van De Lijn (die 95,5 miljoen kilometers afleggen) en 1348 bussen van privé-
exploitanten (die 91,8 miljoen kilometers afleggen) in omloop zijn. Opgeteld zijn dit 3582 lijnbussen, 
die 187,3 miljoen kilometer per jaar afleggen.  
 
Hieruit dien ik dan ook af te leiden dat de minister mijn bovenvermelde vraag niet volledig heeft 
beantwoord en mij enkel de gegevens heeft bezorgd over de eigen bussen van De Lijn en niet van de 
gepachte lijnen, die toch bijna de helft van de kilometers voor hun rekening nemen.  
 
1. Welke voorwaarden stelt de minister aan privé-exploitanten met betrekking tot de uitstoot van 

fijnstof? Geldt ook hier de doelstelling dat tegen 2010 alle bussen met een roetfilter moeten 
uitgerust zijn? 

 
2. Kan de minister mij een volledig antwoord bezorgen op de vraag die ik reeds eerder heb gesteld: 

hoeveel procent van het totale aantal dieselaangedreven bussen bij de Lijn, ongeacht de 
exploitatievorm, is met een roetfilter uitgerust? 
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ANTWOORD  
op vraag nr. 19 van 13 oktober 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
1. In de huidige lastenboeken voor de privé-exploitanten wordt de Euro IV–norm als minimum 

gehanteerd. In de gunningcriteria bij het toewijzen van nieuwe opdrachten, wordt echter in 
bonuspunten voorzien wanneer de Euro V– normen nu al gehaald worden. Er worden ook 
bonuspunten toegekend voor het plaatsen van een roetfilter.  
Sinds 2007 tot nu werden ongeveer 250 nieuwe voertuigen in dienst gesteld waarvan 66% (d.i. 
165 voertuigen) de Euro V emissienormen halen door o.a. toevoeging van Adbleu. Roetfilters zijn 
terug te vinden bij 27% van deze voertuigen (d.i. 68 voertuigen). 

 
In de nieuwe versie van de lastenboeken voor typekeuring van de voertuigen voor privé-
exploitanten die kortelings zal worden aangepast, is opgenomen dat de motor moet voldoen voor 
emissienormen aan de Euro V norm. Er moet ook worden voldaan aan de EEV norm (Environ-
mentaly Enhanced Vehicle) en aan de vraag naar een roetfilter die aan de VERT-lijst voldoet. 
De nieuwe voertuigen van de privé-exploitanten moeten voldoen aan deze typekeuring. 
 

2. Hieronder wordt een overzicht gegeven van de situatie van de uitrustingen van roetfilters op dit 
ogenblik: 

 
− Bussen in regie: 

  i. Op Euro 2: 679 roetfilters besteld en geleverd, nog 44 te plaatsen 
 ii. Op Euro 3: 268 roetfilters besteld waarvan 150 geleverd, nog 137 te plaatsen en 443 te 

bestellen 
iii. Op Euro 4 en 5: 255 bussen geleverd met roetfilter 

 
− Bussen van de exploitanten: 68 van de 1.425 bussen (4,77%). 
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PATRICIA CEYSENS, 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, 

 ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE HANDEL 
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Vraag nr. 3 
van 7 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Buitenlandse investeringen   -   Aantrekkingsbeleid 
 
Op basis van een rondvraag bij 350 bedrijven uit de sector stelt Agoria vast dat de Vlaamse 
technologiesector zeer afhankelijk is van buitenlandse investeringen.  Zeventig procent van de jobs 
bevinden zich in bedrijven die in buitenlandse handen zijn en slechts veertig procent van de 
technologieondernemingen is in Vlaamse handen.  Volgens Agoria moet Vlaanderen zijn beleid op die 
realiteit richten en belangrijke onderzoeks- en ontwikkelingsactiviteiten aantrekken door Vlaanderen 
te profileren als kennisregio. 
 
Tussen 2005 en 2007 is er weliswaar een toename van het aantal buitenlandse investeringen, maar die 
stijging is volgens Agoria nog te klein. Nochtans zijn die investeringen nodig, meent de federatie: 
“Buitenlandse ondernemingen creëren een dynamiek.  In hun zog volgen bijkomende investeringen 
van toeleveranciers, onderzoeksactiviteiten en kmo’s.  Maar Vlaanderen speelt zijn troeven te weinig 
uit.” 
 
Agoria pleit ervoor om nieuwe bedrijven aan te trekken door potentiële investeerders “all in”-
pakketten aan te bieden met daarin onder meer een locatievoorstel en de fiscale ruling.  Verder is er ter 
zake nood aan homogene bevoegdheid in plaats van de huidige versnippering.  Het VIA-atelier rond 
de internationalisering van Vlaanderen kan een eerste aanzet geven, aldus de federatie. 
 
Vlaanderen kent vandaag reeds een aantal instellingen die tot doel hebben buitenlandse investeringen 
aan te trekken.  Zo moet het FIT (Flanders Investment and Trade) het eerste aanspreekpunt zijn voor 
buitenlandse investeerders en de in 2005 opgerichte Task Force Buitenlandse Investeringen heeft 
onder meer als opdracht om namens de Vlaamse overheid coherente voorstellen te formuleren aan  
kandidaat-investeerders en het beleid te coördineren.   
 
1. Klopt het beeld dat van de Vlaamse technologiesector wordt geschetst? Onderschrijft de minister 

de kritiek van Agoria?  
 
2. Hoe staat de minister tegenover de zogenaamde “all-in”-pakketten?  In welke mate wordt dit reeds 

gerealiseerd door de Task Force Buitenlandse Investeringen?    
 
3. Kan de minister een overzicht geven van de resultaten van de Task Force Buitenlandse 

Investeringen? Hoe evalueert de minister de werking en resultaten van de Task Force? 
 
4. Kan de minister een overzicht geven van andere initiatieven die vandaag worden genomen om 

buitenlandse investeringen aan te trekken?  Hoe evalueert de minister deze acties?   
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5. Heeft de minister zicht op de resultaten van het genoemde VIA-atelier?  Kan de minister deze kort 
toelichten?  Dienen er bijkomende maatregelen genomen te worden? 
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ANTWOORD  
op vraag nr. 03 van 7 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. Het beeld van de Vlaamse technologiesector dat Agoria op basis van een rondvraag schetst, komt 

grosso modo overeen met de bevindingen uit een recente publicatie van Flanders DC ‘Foreign 
Direct Investments – Trends and Developments’ van juni 2008. Deze publicatie stelt dat "de 
economische ontwikkeling van Vlaanderen historisch gedreven is door buitenlandse investeringen. 
Buitenlandse bedrijven stonden in 2001 reeds garant voor 40% van de tewerkstelling en meer dan 
50% van de toegevoegde waarde in Vlaanderen.” Dat de endogene economische dynamiek binnen 
Vlaanderen dient aangevuld te worden met exogene investeringen is een conclusie die alleen maar 
onderschreven kan worden en aansluit bij bestaande inzichten.  
 
De vaststellingen van AGORIA zijn correct. Vlaanderen speelt hier reeds op in. De afdeling 
Investeren binnen FIT organiseert jaarlijks meer dan 80 acties (seminaries, workshops, 
beursbezoeken, missies, roadshows,… ) in het buitenland, waarvan de ruime meerderheid zich 
situeert binnen het terrein van de biotechnologie, ICT en hightech. Tijdens deze acties profileert 
Vlaanderen zich als belangrijke kennis- en investeringsregio. Daarnaast bestaat ook de recent 
geïntroduceerde functie van Technologie Attaché. Deze Technologie Attachés hebben als 
specifieke opdracht het detecteren van opportuniteiten bij buitenlandse technologiebedrijven om te 
investeren in Vlaanderen. 

 
2. Ieder voorstel dat FIT aan een geïnteresseerde buitenlandse investeerder in Vlaanderen aanbiedt, is 

al een all-in pakket. Zo een pakket bestaat uit een set van federale, regionale en lokale materies, 
subsidies, de zoektocht naar geschikt personeel en een geschikte locatie. Flanders Investment & 
Trade coördineert deze activiteiten voor de investeringen waarvan zij op de hoogte zijn. Hierin 
worden zij bijgestaan door de Task Force Buitenlandse Investeringen, een instrument om sneller 
en efficiënter tot het gewenste voorstel te komen. 
 

3. De Task Force Buitenlandse Investeringen is sinds haar ontstaan geëvolueerd naar een ad hoc 
Task Force die bij hoogdringende, complexe of strategische dossiers samengeroepen wordt. Deze 
wordt samengesteld in functie van het dossier en bevat vertegenwoordigers van verschillende 
Vlaamse en zelfs Federale administraties. De tweemaandelijkse vaste vergaderingen uit de 
startfase van de Task Force hebben meegebracht dat er een vernieuwd intern netwerk ontstaan is, 
met vaste aanspreekpunten, die heel wat dossiers buiten de Task Force snel en accuraat 
afhandelen.  

 
De Task Force werkt op die manier mee aan het behoud van de vijfde plaats die België (en 
Vlaanderen) bekleedt in de Europese top 5 van de meest succesvolle bestemmingen voor 
buitenlandse investeringen zowel in 2005, 2006 als in 2007, na grote landen als het VK, Frankrijk, 
Duitsland en Spanje. 

 
4. Seminaries, roadshows, workshops, missies, beursbezoeken,… maken deel uit van het traditionele 

pallet van initiatieven om buitenlandse investeerders te overtuigen om te investeren in Vlaanderen.  
 

Naast deze traditionele benadering werkt FIT sinds 2005 aan een focusbenadering bij specifieke 
bedrijven. Het doel van deze benadering is het versterken van clusters met kennis en financiële 



-454-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008
 
 

 

middelen uit het buitenland. De recente aanstelling van Technologie Attachés die met kennis van 
zaken de detectie van nieuwe technologische bedrijven op zich nemen, past perfect in deze 
benadering. 

 
Acties in het kader van het aantrekken van buitenlandse investeringen naar Vlaanderen worden 
geëvalueerd, zoals bepaald in de beheersovereenkomst tussen het Vlaams Agentschap 
Internationaal Ondernemen en de Vlaamse Regering, aan de hand van kritische performantie-
indicatoren. 

 
5. Het is nog vroeg om zich over de resultaten van het VIA-atelier uit te spreken, maar de workshop 

“Binnenkomende economie” heeft in ieder geval een aantal interessante ideeën opgeleverd. 
 

Gelet op de beperkte beschikbare ruimte en middelen focust Vlaanderen zijn beleid op het 
duurzaam aantrekken van vestigingen van buitenlandse bedrijven om tegen 2020 een topregio te 
zijn. Steeds vaker gaat er aandacht naar ruimtelijke ordening om op een planmatige manier de 
huidige logistieke infrastructuur efficiënter te maken. Zo zorgt men ervoor dat Vlaanderen zijn 
positie als logistieke poort naar de rest van Europa en als één van de belangrijkste Europese hubs 
kan handhaven. Met de acties van de afdeling Investeren werkt FIT pro-actief mee aan de 
uitbreiding van het netwerk van kenniscentra en Europese headquarters. Tijdens beurzen en 
workshops krijgen zij immers de mogelijkheid om enkele referentiebedrijven die zich in 
Vlaanderen gevestigd hebben, in de spotlights te zetten. Het agentschap neemt ook maatregelen 
om meer bekendheid te geven aan de verschillende fiscale instrumenten waarvan bedrijven kunnen 
profiteren als ze zich in Vlaanderen vestigen.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 5 
van 16 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Textielsector   -   Innovatiebeleid 
 
Onlangs verschenen in de pers ogenschijnlijk tegenstrijdige berichten over de textielsector. Enerzijds 
dreigt een nieuwe golf van afdankingen bij de textielbedrijven: Fedustria, de federatie van de textiel- 
hout- en meubelindustrie, spreekt van zo’n 2.000 mensen die tegen eind van het jaar hun job zouden 
verliezen.  Anderzijds blijkt de vraag naar personeel nog steeds te groeien. Deze vraag wordt nog 
versterkt door de vergrijzing van de huidige werknemers en de lage instroom van jongeren. 
 
Volgens Flanders DC zijn de moeilijkheden te wijten aan een gebrek aan creativiteit. Ondernemingen 
gaan niet of te amateuristisch om met vernieuwing en creativiteit. Uit een rondvraag van de organisatie 
blijkt dat slechts 7 % van de bedrijven hun werknemers financieel stimuleert wanneer zij nieuwe 
ideeën aanbrengen. Ondanks de middelen die de Vlaamse overheid ter beschikking stelt, gaat minder 
dan 5 % van de ondernemingen proactief op zoek naar nieuwe ideeën. Vooral kmo’s scoren zeer 
slecht. (De Standaard 13/9/2008) 
 
Op basis van een grondige doorlichting van de mode-industrie stelde Flanders DC op 21 januari 2008 
een drietal aanbevelingen voor. Zo moet meer contact en communicatie tussen ontwerpers, 
fabrikanten, winkeliers enzovoort, meer innovatie mogelijk maken. Verder moet vakmanschap in de 
sector worden gepromoot en moet worden ingezet op nieuwe winkelconcepten, originele 
samenwerking en nieuwe bedrijfsmodellen. Volgens Flanders DC is hier tot op vandaag niets meer 
gebeurd. 
 
1. Kloppen de cijfers die door Flanders DC worden genoemd? Is er volgens de minister een gebrek 

aan creativiteit? Hoe evalueert de minister de ontwikkelingen in de textielindustrie? 
 
2. Wat is ondertussen gebeurd op het vlak van de drie aanbevelingen die begin dit jaar werden 

geformuleerd? Hoe evalueert de minister deze acties? Zijn er ter zake bijkomende initiatieven 
gepland? 

 
3. Opnieuw blijken kleinere kmo’s zeer slecht te scoren.  
 

Hoe verklaart de minister dit en hoe denkt de minister deze tendens alsnog om te keren?   
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 05 van 16 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
1. De studie en aanbevelingen van Flanders DC ‘Fashionate about creativity’ betroffen enkel de 

mode-/kledingsector, terwijl de volledige textielsector natuurlijk veel breder is. Om de ontwikke-
lingen in de textielindustrie kunnen begrijpen, moeten we het Vlaamse industrielandschap nog 
algemener gaan bekijken. 
 
De globale en sectoroverschrijdende crisis vraagt van elk land en elke regio een specifieke aanpak. 
Een aantal externe factoren zoals de financiële crisis, de zware concurrentie vanuit lageloon-
landen, hoge energieprijzen, de zwakke dollar en het zwakke Pond maken het de sector zeer 
moeilijk.  
Ik ben er echter van overtuigd dat creativiteit ook hier onze redding kan zijn. Er worden enerzijds 
inderdaad nog arbeidskrachten gezocht voor bepaalde functies, maar de moeilijkst in te vullen 
vacatures zijn vacatures voor goed opgeleide, creatieve geesten zoals bijvoorbeeld grafische 
ontwerpers en ingenieurs in de textieltechnologie. Anderzijds hebben we te maken met massale 
afdankingen in en sluitingen van grote, traditionele bedrijven. 
 
De sector zal verder moeten evolueren van een sector die kwantiteit en kwaliteit vooropstelt naar 
een sector die kwaliteit en creativiteit als prioriteiten gaat beschouwen. 
De bovengenoemde macro-economische nefaste variabelen kan ik helaas moeilijk beïnvloeden, 
maar mijn beleid is er wel op gericht om desondanks positieve impulsen te geven. Via het IWT 
stel ik middelen beschikbaar voor innovatieve projecten en ik kan bedrijven uit de textielsector 
alleen maar aansporen om hiervan gebruik te maken. Samen met de andere deelstaten zullen we 
ook trachten om nog meer gebruik te maken van de Europese middelen die beschikbaar zijn en als 
een groter blok beter tegen de internationale concurrentie opgewassen te zijn.  

 
2. Er worden binnen de textielindustrie een heel aantal initiatieven genomen om innovatie te 

bevorderen. Zo loopt het aansporen tot innovatie als een rode draad doorheen de activiteiten van 
het Flanders Fashion Institute (FFI) en Flanders Inshape, een competentiepool voor product-
ontwikkeling en industrieel design. 
 
FFI promoot de Vlaamse mode op verschillende manieren: FFI plant bijvoorbeeld een seminarie 
waarop studenten en docenten van diverse modeopleidingen, afgestudeerden en gevestigde 
ontwerpers worden samengebracht. Onderwerp is een stand van zaken over innovatieve materialen 
en mogelijke toepassingen. De intentie is ook aan te tonen hoe die innovatieve materialen de 
creativiteit in de modecreatie kunnen tegemoet komen. Verder organiseert FFI ook peterschaps-
projecten met ervaren bedrijfsleiders,jonge ontwerpers-ondernemers en mode-huizen en begeleidt 
FFI afgestudeerde ontwerpers bij het zoeken naar een stage, een job of free-lance opdrachten. 
 
Flanders Inshape op zijn beurt richt zich op activiteiten waar industriële bedrijven en ontwerpers 
elkaar kunnen ontmoeten. Deze activiteiten worden zeer breed sectoroverschrijdend en soms ook 
grensoverschrijdend georganiseerd, dus hier komt de hele textielsector aan zijn trekken en niet 
enkel de kledingindustrie, naast andere relevante sectoren. In 2008 werden seminaries 
georganiseerd rond “user-centered design”, van ontwerp tot productie, ontwerpbescherming en 
nog veel meer. 
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Met hun gloednieuwe ontwerpdatabank, waar bedrijven gratis en aan de hand van een aantal 
criteria ontwerpers kunnen zoeken, zorgden ze voor een primeur voor Vlaanderen omdat deze 
databank voor de eerste keer toegankelijk is voor alle bedrijven en omdat de ontwerpers hun 
profiel kunnen zelf bepalen en updaten indien nodig. 
 
In een sector die zo modegerelateerd is en waar producten en processen zo snel gedateerd zijn, 
denk ik dat constante innovatie onontbeerlijk is en lijken de voornoemde acties hiervoor geschikte 
drijfveren. 
 
Om tegemoet te komen aan de volledige sector, wordt er begin november een rondetafel 
georganiseerd. Dit gebeurt samen met de hout- en meubelindustrie omdat hier gelijkaardige 
problemen optreden. Innovatie is ook hier één van de centrale thema’s. De sector en de Vlaamse 
Regering zullen samen een actieplan opstellen voor de komende jaren. 
 

3. Onstabiele wisselkoersen en onverwachte kosten zijn nog bedreigender voor KMO’s dan voor 
grotere bedrijven. Zij hebben logischerwijze minder speelruimte wat betreft budget en personeel. 
Creativiteit wordt nog steeds te veel gezien als een doelstelling die moet nagestreefd worden nadat 
de doelstellingen van solvabiliteit en stabiliteit zijn bereikt. Ondernemingen uit de textielsector, 
net als uit andere sectoren, moeten starten met creatieve ideeën en tijdens alle fasen van hun 
productieproces blijven innoveren, ook KMO’s. 
Het Vlaamse en Europese beleid heeft steeds meer aandacht voor KMO’s en de specifieke 
problemen waarmee zij geconfronteerd worden. Ik zal dan ook volledig meestappen in het verhaal 
van de Europese ‘Small Business Act’ waarin de Europese lidstaten wordt aangeraden om de 
administratieve last voor KMO’s te verlagen, de toegang tot kapitaal en opleiding voor KMO’s te 
verbeteren en nog een aantal andere inspanningen te leveren onder de leuze “Think Small First”. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 7 
van 16 oktober 2008 
van MARTINE FOURNIER 
 
 
 
Wetenschappelijk onderzoek  -   Methusalemprogramma 
 
Het Methusalemprogramma richt zich op het behouden van wetenschappelijk talent door het 
toekennen van langetermijnfinanciering aan Vlaamse onderzoekers die in hun onderzoeksdomein tot 
de wereldtop behoren. Net zoals het Odysseusprogramma gaat het hier om een ad personam 
toegekende financiering.  
 
In de Beleidsbrief Economie 2007-2008 schrijft de minister: “De financiering wordt in de periode 
2006-2009 stapsgewijs opgebouwd. In de loop van het najaar 2007 zullen de universiteiten hun eerste 
toekenningen doen. In 2008 wordt het budget met 5 miljoen euro opgetrokken om in 2009 op 
kruissnelheid 20 miljoen euro te bereiken.” 
 
 
1. Aan hoeveel onderzoekers werden middelen van het Methusalemprogramma toegekend?  
 
2. Bij hoeveel van de toegekende projecten werd geopteerd om samen te werken over 

universiteitsgrenzen heen? Welke samenwerkingsverbanden werden er gesloten? 
 
3. Is er al een evaluatie van het Methusalemproject gepland? Zo ja, na welke oproep? 
 
4. Is er een herziening van de reglementering en/of het project gepland op basis van de huidige 

resultaten, voor het project in 2009 op kruissnelheid komt? 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 07 van 16 oktober 2008 
van MARTINE FOURNIER 
 
 
 
1. In totaal zijn er tot nu toe 32 Methusalem-laureaten, als volgt over de universiteiten verdeeld : 
 

Project 
toegekend 
in 

KULeuven UA UGent UHasselt VUB 

2007 4 5 4 4 2 
2008 6  5  2 

 
2. Vier projecten lopen in samenwerking tussen de UHasselt en de UA. 
 
3. De Methusalemfinanciering maakt deel uit van de Bijzondere Onderzoeksfondsen (BOF). Artikel 

12§4 van het Besluit van de Vlaamse Regering van 8 september 2000 betreffende de financiering 
van de Bijzondere Onderzoeksfondsen aan de universiteiten in de Vlaamse Gemeenschap bepaalt 
dat elke universiteit zorg draagt voor een periodieke externe beoordeling van de kwaliteit van het 
wetenschappelijk onderzoek dat gefinancierd werd met de in dit besluit bedoelde onderzoeks-
gelden. Artikel 12§5 bepaalt dat de universiteiten gezamenlijk zorg dragen voor een achtjaarlijkse 
externe beoordeling van de kwaliteit van het onderzoeksmanagement in het algemeen en van de 
werking van de onderzoeksraden in het bijzonder. 

 
De universiteiten rapporteren jaarlijks over de Methusalem-financiering. Artikel 14terdecies 
bepaalt dat het jaarverslag minstens de volgende zaken bevat: een overzicht van de gefinancierde 
initiatieven; een toetsing van de stand van uitvoering van de gefinancierde initiatieven; de 
eventuele bijsturing van de gefinancierde initiatieven.  

 
Artikel 14quaterdecies bepaalt dat de universiteiten jaarlijks rapporteren aan de minister, bevoegd 
voor het wetenschappelijk onderzoek en het technologisch innovatiebeleid, over de volgende set 
van statistische parameters: 
- 1° de verhouding tussen het aantal ingediende en gehonoreerde aanvragen (in aantal en in 

budget, wetenschapsgebied, nationaliteit (Belgisch, EU, niet-EU) en geslacht; 
- 2° de verhouding tussen de aangevraagde en de toegekende kredieten bij geselecteerde 

voorstellen. 
 
4. Er is geen herziening van de reglementering gepland. In dit vroege stadium kunnen maar weinig 

conclusies getrokken worden. Bijsturen vooraleer er duidelijkheid is over de doeltreffendheid van 
de reglementering, lijkt weinig zinvol. 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 8 
van 16 oktober 2008 
van MARTINE FOURNIER 
 
 
 
Vlaams Ondernemerschapsbevorderend Netwerk   -   Stand van zaken 
 
In de Beleidsbrief Economie 2007-2008 staat dat in 2008 concrete initiatieven de uitbouw van een 
Vlaams Ondernemerschapsbevorderend Netwerk (VON) mogelijk moeten maken. Uit navraag bleek 
dat dit reeds gebeurde via twee VON-sessies, waaraan een 30 à 40-tal ondernemers deelnamen. Er is 
nog een derde sessie gepland. 
 
Via Jobpunt Vlaanderen verneem ik dat er gezocht wordt naar een beheerder online netwerk voor het 
Vlaams Ondernemerschapsbevorderend Netwerk.  
 
1. Welke initiatieven zijn er genomen om het Vlaams Ondernemerschapsbevorderend Netwerk op te 

starten? 
 
2. Welke initiatieven zullen er verder genomen worden om het Vlaams 

Ondernemerschapsbevorderend Netwerk uit te breiden? 
 
3. Wat zijn de concrete doelstellingen van een online netwerk? Hoeveel ondernemers wil men 

bereiken? 
 
4. Lossen de voorbije VON-sessies de verwachtingen in? Zal dit project na de derde sessie worden 

voortgezet? 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 08 van 16 oktober 2008 
van MARTINE FOURNIER 
 
 
 
1. Als eerste initiatief startte het Agentschap Economie met de organisatie van kennismakingssessies. 

In 2008 werden al twee dergelijke sessies georganiseerd: de eerste op 23 april 2008 (“Het belang 
van het (hoger) onderwijs bij het stimuleren van ondernemerschap”) en de tweede op 26 juni 2008 
(”Rondetafelgesprek m.b.t. creativiteit: de GPS-methode”). 

 
Op deze sessies worden de begunstigden van de ondernemerschapsbevorderende steunmaatregelen 
(de brugprojecten economie-onderwijs, de oproepen ondernemerschap, de peterschapsprojecten en 
sommige ad-hoc gesteunde initiatieven) van het Agentschap Economie uitgenodigd. Dit zijn 
vooral intermediaire belangenorganisaties of het socio-economisch middenveld (UNIZO, VOKA, 
VKW,…), organisaties op het vlak van ondernemerschapsbevordering (VLAJO, vzw 
Ondernemingsplanwedstrijd Vlaanderen, Business Angels Networks,…), sectorfederaties maar 
ook een aantal zuivere privébedrijven en tal van onderwijsinstellingen. Dit zijn kritische 
doelgroepen, die reeds veel ervaring hebben met ondernemerschap en de bepalende factoren ervan 
én die heel dicht bij de (primaire) doelgroep van de (potentiële) ondernemers staan. 

 
Op de eerste sessie waren er 30 deelnemers aanwezig; op de tweede 25. 

 
Het tweede initiatief, dat het Agentschap Economie nam, was de aanbesteding van een 
studieopdracht voor het uitvoeren van een klantenbevraging en haalbaarheidsstudie met betrekking 
tot het uitbouwen en aanreiken van een digitaal medium of (communicatie)platform (“extranet 
VON”), waar de reeds hoger vermelde begunstigden o.a. onderling kennis, informatie en ervaring 
kunnen uitwisselen maar ook op- of uitbouwen. 

 
Voor deze studieopdracht werden vijf bureaus aangeschreven, waarvan er twee tijdig een offerte 
indienden. Ná onderhandelingen en jurering werd de opdracht uiteindelijk toegewezen en gegund 
aan Fishtank, dat medio oktober reeds de behoeftenanalyse m.b.t. het VON opleverde en daarna 
startte met de functionele analyse. 

 
2. De doelstellingen van het Vlaams Ondernemerschapsbevorderend Netwerk, afgekort “VON”, zijn 

de volgende: 
 Kennis en ervaring tussen de begunstigden uitwisselen (o.a. via netwerking) en deze 

uitwisseling – in sommige gevallen al informeel aanwezig - optimaliseren; 
 De projecten aanzetten tot structurele samenwerking. Deze komt nog onvoldoende spontaan 

tot stand en dient bijgevolg als dusdanig actief gestimuleerd, ondersteund en gefaciliteerd 
(“incentives”) te worden; 
 De projecten ondersteunen met hulpmiddelen of gemeenschappelijke “tools” om zo het 

optreden van de begunstigden beter op elkaar af te stemmen of te coördineren. 
 

Finaal moet dit de efficiëntie en de effectiviteit van zowel de subsidieverstrekking als van de 
dienstverlening ten goede komen en verhogen. 
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Om bovenstaande doelstellingen te bereiken is er nood aan de ontwikkeling van specifieke acties. 
Naast de reeds onder punt 1. vermelde initiatieven voorziet het Agentschap Economie in de 
toekomst nog de hierna volgende acties: 
 De organisatie van een derde VON-sessie op 14 november 2008 met als thema 

“Maatschappelijk Verantwoord Ondernemen (MVO), meer dan een spel.”; 
 De ontwikkeling van adequate monitoring- en evaluatieinstrumenten om doelbereiking, 

effectiviteit en efficiëntie van de ondernemerschapsbevorderende projecten te meten; 
 Het ontwikkelen van een eigen identiteit van het VON-netwerk (fier zijn dat men behoort tot 

de “club”; klant (h)erkent kwaliteit, gemeenschappelijke huisstijl, logo, label, edm). 
 
3. De concrete doelstellingen van een online netwerk worden vermeld onder punt 2.. 
 

In de eerste plaats richt het Agentschap Economie zich met het VON op die organisaties, die 
momenteel gesubsidieerde projecten hebben lopen of dit in een recent verleden hadden. Het betreft 
ca. een 45-tal organisaties. Als we deze organisaties vertalen naar aantal personen dan bestaat de 
doelgroep uit ca. 122. Laatstgenoemd cijfer slaat dan wel enkel op de projectverantwoordelijken 
van de gesubsidieerde projecten. Het totaal aantal betrokken medewerkers bij deze projecten ligt 
ca. 3 à 4 keer hoger, m.a.w. 300 à 400 personen. 

 
Het lijkt evident dat er in Vlaanderen nog tal van organisaties bestaan die potentieel tot de 
doelgroep kunnen behoren. In principe kan elke Vlaming immers een ondernemerschaps-
bevorderend project indienen. 

 
4. Zowel kwantitatief (d.i. qua aantal deelnemers: cf. punt 1.) als kwalitatief losten de voorbije VON-

sessies de verwachtingen ruimschoots in. Uit de evaluaties achteraf bleek immers dat de 
gemiddelde algehele tevredenheidsscores 79 % respectievelijk 76 % bedroegen. 

 
Bovendien blijkt uit het aantal inschrijvingen voor de derde VON-sessie op 14 november 2008 
(ca. 40) dat de belangstelling voor de sessies toeneemt. Zij zullen volgend jaar dan ook zeker 
worden voortgezet. 

 
Er dient wel opgemerkt dat in 2008 (aanvangsjaar) de VON-sessies qua inhoud “aanbodgestuurd” 
werden georganiseerd vanuit het Agentschap Economie. Het is de bedoeling om dit in de toekomst 
ook “vraaggestuurd” (d.i. op initiatief van de VON-leden zelf) te gaan doen. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 9 
van 16 oktober 2008 
van MARTINE FOURNIER 
 
 
 
Ondernemingsplanwedstrijden   -   Steun 
 
In het academiejaar 2006-2007 kreeg het samenwerkingsverband van de vzw’s Bizidee, NFTE 
(Network for Training Entrepreneurship) en Enterprize, beter bekend als de 
Ondernemersplanwedstrijden, een overgangsfinanciering. In de Beleidsbrief Economie 2007-2008 
lezen we dat aan het management werd gevraagd een strategie in meerjarenperspectief te ontwikkelen, 
om na te gaan hoe het initiatief kon worden vastgeknoopt aan andere maatregelen zoals BAN-
Vlaanderen of de oproep Geïntegreerde Financiering.  
 
De Vlaamse overheid keurde op 14 december 2007 het plan goed om de Ondernemersplanwedstrijd 
ook voor de volgende drie jaar te blijven ondersteunen. Met de ondersteuning van dergelijke 
wedstrijden trekt de Vlaamse Regering resoluut de kaart van de startende ondernemer. 
 
1. Hoeveel ondernemerswedstrijden worden er ondersteund door de Vlaamse overheid? Door welke 

(deel)entiteiten worden deze wedstrijden ondersteund? 
 
2. Op welke manier worden deze wedstrijden ondersteund? Graag een overzicht per entiteit. 
 
3. Is er coördinatie tussen de verschillende entiteiten over de wijze waarop er steun wordt verleend? 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 09 van 16 oktober 2008 
van MARTINE FOURNIER 
 
 
 
1. Vanuit het beleidsdomein Economie worden via het Agentschap Economie drie 

ondernemingsplanwedstrijden gesteund: Bizidee (vzw Ondernemingsplanwedstrijd Vlaanderen), 
NFTE (vzw NFTE Belgium) en Enterprize (vzw Dynaxa).  

 
Aan de drie organisaties wordt steun verleend: 
- 60.000 euro voor NFTE editie 2008; 
- 80.000 euro voor Enterprize editie 2008; 
- 1.440.000 euro voor Bizidee edities 2007-2008, 2008-2009, 2009-2010. 

 
2. De steun aan Bizidee werd toegekend via het Besluit van de Vlaamse Regering van 13 december 

2007. De steun aan NFTE en Enterprize wordt via jaarlijkse Ministeriële Besluiten, gekoppeld aan 
een beheersovereenkomst, vastgelegd. 

 
De Vlaamse overheid heeft via het Agentschap Economie een waarnemer in de raad van bestuur 
van de vzw Ondernemingsplanwedstrijd Vlaanderen en houdt op die manier ook toezicht op 
strategische beslissingen van de vzw’s.  

 
3. De drie dossiers worden door de afdeling Economisch Ondersteuningsbeleid opgevolgd. Bijgevolg 

bestaat er geen nood aan coördinatie tussen entiteiten. De dossierbehandelaars staan dagelijks in 
contact met elkaar en zijn elkaars back-up. Hierdoor verloopt de informatie-uitwisseling optimaal.  
Het Agentschap Economie neemt de ondernemingsplanwedstrijden op in het globale Vlaams 
Ondernemerschapsbevorderend Netwerk. (Meer info hieromtrent: zie desbetreffende parlemen-
taire vraag). 
Verder houden de organisaties ook onderlinge overlegmomenten teneinde mogelijke 
additionaliteiten en samenwerkingen te bespreken. 



Nr. 2 

Zitting 2008-2009 

 November 2008 

DEEL II 

BUL LE TIN VAN VRA GEN EN AN TWOOR DEN
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B. Vragen waarop werd geantwoord na het verstrijken van de reglementaire termijn
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FRANK VANDENBROUCKE, 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, 
 VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS EN VORMING 





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008  -471- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 394 
van 15 september 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
Onderwijs Vlaams dialect Noord-Frankrijk   -   Betrokkenheid 
 
Sinds 17 september 2007 werd het Frans-Vlaams, het dialect dat in Noord-Frankrijk nog door enkele 
tienduizenden inwoners wordt gesproken, opnieuw onderwezen in het basisonderwijs. Vijf scholen 
rond Noordpeene namen het West-Vlaams, want dat is het Frans-Vlaams uiteindelijk, op in hun 
lessenpakket a rato van twee halve uurtjes per week. Burgemeesters, leerlingen en ouders waren 
allemaal enthousiast begin vorig schooljaar over de schuchtere heropleving van een taal die er vandaag 
nog zelden door inwoners onder de zestig jaar wordt gesproken. 
 
Eén jaar later weigert de Noord-Franse inspectie om het experiment uit te breiden naar een nieuwe 
school, deze keer in Lenderzeele. Reden hiervoor is dat er een koele tegenwind komt vanuit de 
Nederlandse Taalunie en vanuit de Vlaamse Gemeenschap, die gekant zijn tegen dialectlessen en 
pleiten voor het aanleren van de correcte Nederlandse taal. 
 
1. Heeft de minister hieromtrent reeds initiatieven genomen? Zo ja, welke? Zo neen, waarom niet?  
 

Worden er nog zaken gepland? Welke? 
 
2. Is het een optie om ervoor te pleiten de lessen "Frans-Vlaams" om te vormen naar Nederlands en 

het bestaande project dan uit te breiden binnen de grensstreek? 
 
3. Argumenten van de Fransen voor het "Frans-Vlaams" zouden zijn dat dit dialect deel uitmaakt van 

hun cultuur en dat het onderwijzen ervan bijdraagt tot betere economische kansen van de 
betrokken jongeren. 

 
Heeft de minister er zicht op in welke mate dit inderdaad het geval is? 
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 394 van 15 september 2008 
van STERN DEMEULENAERE 
 
 
 
1. In 2006, toen in Frankrijk het experiment werd goedgekeurd waardoor men Frans -Vlaams 

kon onderwijzen in het basisonderwijs, hebben de Nederlandse Taalunie en het Departement 
Onderwijs en Vorming hierover hun bezorgdheid geuit tegenover hun Franse collega’s.  
De reden hiervoor is dat de taal die men via dit experiment wil onderwijzen, een vorm van 
dialect is. Deze taal wordt enkel nog in een streek in Noord Frankrijk, dichtbij de grens met 
West-Vlaanderen, gesproken door een klein aantal, meestal oudere mensen.  
De prioriteiten voor het onderwijs van het Nederlands die reeds een aantal jaar worden 
gehanteerd door de Vlaamse Gemeenschap in de regio Nord – Pas-de-Calais (NPdC) zijn 
echter verschillend. De ondersteuning van het Nederlands in deze regio gebeurt o.a. volgens 
volgende principes: 
− de ondersteuning gebeurt op vraag van NPdC, er moet dus een reële behoefte zijn aan 

onderwijs Nederlands. Een economische motivatie speelt hier zeker mee, doordat er met 
een kennis van het Nederlands naar werk kan worden gezocht, ook over de grens in 
Vlaanderen. 

− de ondersteuning gebeurt via samenwerking met de Franse bevoegde overheidsdiensten 
(Inspection d’Académie, Rectorat, ed.) 

− de ondersteuning mag niet versnipperd gebeuren, maar gebeurt bij voorkeur gestructureerd 
via de Nederlandse Taalunie. Dit heeft als voordeel dat ook Nederlandse budgetten 
worden ingezet. 

− in NPdC wordt het Nederlands onderwezen, en geen Vlaams dialect, dit om de 
bruikbaarheid van de taalkennis maximaal te houden.  

 
2. Om dit experiment mogelijk te maken, maakt men gebruik van artikel 20 van de wet op het 

onderwijs van talen, waardoor regionale talen (zoals het Bretoens of het Baskisch) als wijze 
van experiment gedurende 5 jaar kunnen worden onderwezen. Deze wet is een uitvoering van 
het Europees Handvest inzake regionale of minderheidstalen (van de Raad van Europa). Het 
Nederlands valt niet onder dit artikel, de door u voorgestelde uitbreiding van het project is dus 
niet mogelijk.  
Ik kan u wel meegeven dat in Noord- Frankrijk er al 7.500 leerlingen Nederlandse les volgen. 
Op 75 basisscholen en 30 middelbare scholen in de regio's Nord en Pas-de-Calais wordt 
Nederlands onderwezen. Dat ligt niet voor de hand, want het Nederlands staat normaal niet op 
het programma van de lagere school in Frankrijk. Daarnaast wordt er voor het eerst in 
Frankrijk een officieel leerplan voor het onderwijs Nederlands opgesteld en dit zowel voor het 
basis- als het secundair onderwijs. 
 

3. In de ondersteuning van het onderwijs Nederlands in Noord-Frankrijk zijn we er altijd van 
uitgegaan dat het Nederlands wordt onderwezen, en geen Vlaams dialect, om de bruikbaarheid 
van de taalkennis maximaal te houden. Het Nederlandse taalgebied is groter dan dat van het 
Frans-Vlaams of West-Vlaams en zelfs binnen het West-Vlaams zijn er variaties. 
Daarnaast is het Frans-Vlaams niet echt meer een levende taal, het wordt slechts in zeer 
beperkte contexten gebruikt, en het is maar voor een steeds ouder wordende minderheid in de 
regio de moedertaal. Het wordt al meer dan een eeuw niet meer als schrijftaal gebruikt; er zou 
dus een nieuwe spelling moeten worden vastgelegd; er zijn geen bruikbare woordenboeken, 
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spraakkunst of andere naslagwerken. Een koppeling maken met het Europese Referentiekader 
voor moderne vreemde talen dat in de Europese Unie de basis vormt voor taalopleidingen, 
wordt zeer moeilijk. Men kan zich dus de vraag stellen waarop een volwaardig curriculum 
zich zou moeten steunen. 
Het is daarom niet aangewezen een Vlaams dialect als vak in het officieel onderwijs aan te 
bieden. Aandacht voor het Frans-Vlaams kan beschouwd worden als een wijze van 
bescherming van het cultureel en historisch erfgoed, maar het leren van dit dialect biedt geen 
enkele economische meerwaarde. Via de kennis van het Nederlands kan desgewenst 
aansluiting gezocht worden bij het plaatselijke Vlaamse dialect, en niet andersom. 





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008  -475- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
Vraag nr. 8 
van 30 september 2008 
van ELOI GLORIEUX 
 
 
 
Vlaamse Rand   -   Actieplan groene ruimte 
 
In het regeerakkoord 2004-2009 “Vertrouwen geven, verantwoordelijkheid nemen” staat gestipuleerd:  
“Om de groene ruimtes in de rand rond Brussel te vrijwaren en open te stellen voor het publiek zetten 
we, in samenwerking met de lokale besturen, een geïntegreerd NatuurCultuur project op, vertrekkende 
van het huidige Breughelproject. Een actieplan om in de Rand een grote hoeveelheid groene percelen 
te verwerven zal worden uitgewerkt”. 
 
1. Wat is de stand van zaken betreffende het NatuurCultuur project? Met welke lokale besturen werd 

hiertoe samengewerkt en wat hield die samenwerking in? 
 
2. Wat is momenteel de status van het Breughelproject?  
 
3. Wat is de stand van zaken van het actieplan om in de Vlaamse Rand “een grote hoeveelheid 

groene percelen te verwerven”? Hoeveel hectaren werden als dusdanig verworven?  
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FRANK VANDENBROUCKE 
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN WERK, ONDERWIJS 
EN VORMING 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 8 van 30 september 2008 
van ELOI GLORIEUX 
 
 
 
Het Bruegelproject is gestart als een initiatief van de Vlaamse Regering in 1999. Het was de bedoeling 
een actieprogramma te ontwikkelen in de Vlaamse groene Rand rond Brussel om vanuit een globale 
visie te werken rond cultuurbeleving, groenverwerving en groenbeheer.  
In 2004 werd het culturele luik van het Bruegelproject ondergebracht bij de vzw ‘de Rand’; het 
groenluik bleef bij het Agentschap voor Natuur en Bos.  
De middelen voor het culturele luik van het Bruegelproject bedroegen in de periode 2005-2006 
jaarlijks 373.000 euro. Deze middelen werden en worden nog steeds betaald door het departement 
Cultuur en vallen dus onder de bevoegdheid van de Vlaamse cultuurminister. 
In de loop van 2007 heeft minister Anciaux het cultuurluik van het Bruegelproject geheroriënteerd. Hij 
wil het Bruegelproject laten evolueren naar een project ‘Rand ontmoet Rand’ waarbij de ontmoeting 
tussen Brussel en de Vlaamse Rand worden gestimuleerd. Dit nieuwe concept legt de nadruk op 
ontmoeting tussen inwoners van Brussel en inwoners uit de rand in een vrijetijdscontext (cultuur, 
jeugd, sport). Het gaat zowel om grootschalige evenementen waar mensen naartoe kunnen komen,  als 
meer lokale en kleinschaligere initiatieven die als het ware naar de mensen zelf toestappen. Het 
concept krijgt grotendeels invulling door het Festival van Vlaanderen-Brussel. Het Festival van 
Vlaanderen-Brussel organiseerde bijvoorbeeld 'Sporza-musica' (groot muzikaal sport-evenement op 31 
augustus 2008 in Vilvoorde en met uitlopers naar Neder-Over-Heembeek), 'living-room music' (10 
kleine concerten in huiskamers van inwoners uit Anderlecht, Etterbeek en Drogenbos), en deze winter 
volgen ook nog winterconcerten (in verschillende kerken van verschillende gemeenten). Daarnaast 
worden ook onder coördinatie van Guido Vereecke culturele activiteiten in de rand georganiseerd, met 
het kasteel van Gaasbeek als uitvalsbasis. Het totaalbudget voor dit alles is 450.000 euro. 
 
Naast de culturele invulling van het Bruegelproject, werden op basis van de doelstellingen uit het 
regeerakkoord en vertrekkende vanuit de afbakening van het Bruegelproject en de perimeters 
Stadsrandbos de voorbije jaren doelgericht aankopen gedaan door het Agentschap voor Natuur en Bos. 
In de noordelijke rand werd in de regio Vilvoorde verder gewerkt aan de realisatie van het 
Stadsrandbos Vilvoorde. Belangrijke aankopen werden verricht in de deelgemeente Houtem ter 
realisatie van het Houtembos, het ging hier om landschapsinrichting op maat van de woonwijk. Deze 
wijk wordt zodoende afgebufferd van de autosnelweg E19 Antwerpen-Brussel, bossen werden en 
worden aangeplant, het landschap wordt verkleinschaligd en toegankelijk gemaakt voor de inwoners, 
een hoogstamboomgaard is aangeplant, en natuur krijgt meer kansen om zich te ontwikkelen. 
Uiteraard behoudt ook de landbouw zijn plaats in dit vernieuwde landschap. De stad Vilvoorde en het 
OCMW zijn belangrijke partners in dit project omdat zij binnen de afgebakende zones eigendommen 
inbrengen, in de ganse zone zo’n 20 ha. Samen met het Vlaamse Gewest en de boomplantactie van de 
vzw Kom op tegen Kanker zorgen zij voor een groen netwerk dat zich uitstrekt van Houtembos, over 
de kleinere Vilvoordse stadsparken en het domein Drie Fonteinen -in erfpacht genomen door het 
Agentschap voor Natuur en Bos- tot de Tangebeekvallei en het Hoogveld. In dit Vilvoordse netwerk 
werd ondertussen meer dan 60 ha grond verworven -vooral in Houtembos- en 50 ha in erfpacht 
genomen en deels bebost. Verdere verwervingen volgen in het gebied Hoogveld en de 
Tangebeekvallei, zodat ook de verbinding met het natuurgebied Borgt en het Prinsenpark in het 
centrum van Grimbergen, en het pas aangeplante Lintbos verderop kan gerealiseerd worden. 
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De bestaande kern rond Liedekerkebos wordt verder versterkt door de aankoop van jaarlijks zo’n 10 
ha bos en weide. Sommige percelen worden bebost met inheems bosplantsoen, grote blokken worden 
beweid door grote grazers en doen dienst als open ruimte met waardevolle bosranden en struwelen.  
 
Op het grondgebied van Overijse werden de voorbije jaren belangrijke grondverwervingen gedaan – 
zo’n 86 ha. Met de landbouwers ter plaatste werden goede afspraken gemaakt rond gebruiksrechten 
van bepaalde stukken landbouwgrond. Verdere aankopen grenzend aan het Zoniënwoud blijven 
moeilijk: bestemming en grondprijzen zijn daarin de bepalende factoren. 
 
Ook rond het Hallerbos werden nog aankopen gedaan, maar het blijft, net zoals rond het Zoniënwoud, 
moeilijk om gronden voor bebossing en netwerkontwikkeling aan te kopen.  
Een pijnpunt bij de verwerving van belangrijke groengebieden in de Vlaamse Rand is de aanwezigheid 
van gebouwen in deze goederen. De verwerving van gebouwen, het onderhoud en beheer ervan is voor 
het agentschap Natuur en Bos geen taak op zich, tenzij deze passen in de beheerfunctie van het gebied. 
Hier dienen dus partnerschappen gevonden om de verwerving van deze gebieden mogelijk te maken. 
Dit is o.a. het geval voor het zeer waardevolle Lembeekbos, Termeeren in Sterrebeek, Ravelingen, 
enz…. 
 
In de Vlaamse Groene Rand rond Brussel blijft er een reële nood bestaan aan stadsrandbossen en 
natuur- en parkgebieden die naast een hoge sociale functie ook een effectieve invulling moeten kunnen 
geven aan de ecologische doelstellingen. Samen met mijn collega’s in de Vlaamse Regering, stel ik 
alles in het werk om deze doelstellingen te bereiken. 





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008  -479- 
 
 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

BERT ANCIAUX, 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, 

 JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 





Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008  -481- 
 
 

 

VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL 
 
 
Vraag nr. 6 
van 3 oktober 2008 
van TINNE ROMBOUTS 
 
 
 
Billijke vergoeding   -   Derdebetalersregeling 
 
De billijke vergoeding is een vergoeding die betaald moet worden voor het publieke gebruik van het 
muziekrepertoire van uitvoerende artiesten en muziekproducenten. De tarieven voor de billijke 
vergoeding worden berekend op basis van verschillende parameters zoals de aard van de ruimte, het 
aantal m², de aard van de activiteit, enzovoort. 
 
Een jaar geleden trad de derdebetalersregeling voor de billijke vergoeding in werking. Deze regeling 
werd in het leven geroepen omdat de Vlaamse overheid kleinschalige evenementen van lokale 
groeperingen of verenigingen in het Nederlandse taalgebied wilde bevorderen. Er werd dan ook beslist 
om onder bepaalde voorwaarden de kosten van de billijke vergoeding op zich te nemen.  
 
Na een eerste werkingsjaar is het dan ook tijd voor een tussentijdse balans op te maken van deze 
derdebetalersregeling. 
 
1. Hoeveel aanvragen zijn er tot nu toe binnengekomen?  
 
2. Hoeveel van deze aanvragen werden goedgekeurd en hoeveel werden er niet goedgekeurd?  
 

Wat waren de vijf meest voorkomende beweegredenen om een aanvraag niet goed te keuren?    
 
3. Volstaat het in de begroting van 2008 voorziene krediet om deze aanvragen te honoreren? 
 
4. Worden er aanpassingen of bijsturingen voorzien voor het komende jaar? 
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BERT ANCIAUX 
VLAAMS MINISTER VAN CULTUUR, JEUGD, SPORT EN BRUSSEL  
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 6 van 3 oktober 2008 
van TINNE ROMBOUTS 
 
 
 
1. Er zijn tot nu toe meer dan 1.500 aanvragen ingediend. 
 
2. In 99% van de gevallen werden de aanvragen goedgekeurd. Problemen waren er soms met 

bijvoorbeeld de aangegeven oppervlakte of het aantal luidsprekers. Het gaat om 
onnauwkeurigheden. 

 
3. Ja.  
 
4. Neen.  
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HILDE CREVITS, 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, 

 ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 694 
van 26 mei 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Autosnelwegparkings   -   Capaciteit (2) 
 
Aansluitend bij mijn schriftelijke vraag nr. 632 van 24 april 2008 omtrent parkings langs 
autosnelwegen had ik graag volgende bijkomende vragen gesteld. 
 
1. Wat is het aantal parkeerplaatsen voor auto’s en vrachtwagens opgedeeld per parking en per 

provincie langs de autosnelwegen in Vlaanderen? 
 
2. Wat is de evolutie van het aantal parkeerplaatsen in Vlaanderen de afgelopen vijf jaar (hoeveel 

zijn er op jaarbasis bijgekomen/afgenomen)? 
 
3. Wat is de bezettingsgraad van de parkeerplaatsen opgedeeld per parking en per provincie langs 

autosnelwegen in Vlaanderen? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 694 van 26 mei 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
1. Het aantal parkeerplaatsen opgedeeld per parking en per provincie is weergegeven in de volgende 
 tabellen:  
 

De laatste kolom geeft naast de afstand ook een raming weer  hoeveel vrachtwagens hier kunnen 
staan. 

 
Provincie Antwerpen 
  

ligplaats autosnelweg richting personenwagens vrachtwagens Langsparkeerstrook 
in lopende meter 

Minderhout  E19/A1 
Antwerpen-
Nederland 104 28 0 

Minderhout  E19/A1 
Nederland-
Antwerpen 188 69 0 

Meer  E19/A1 
Nederland-
Antwerpen 104 80  

Brecht E19/A1 
Antwerpen-
Nederland 130  860 

Ranst E34/A21 
Luik-
Antwerpen 125 25  

Ranst E34/A21 
Antwerpen-
Luik 144 36 0 

Vorselaar E34/A21 
Nederland-
Antwerpen 18  255 

Vorselaar E34/A21 
Antwerpen-
Nederland 18  280 

Gierle (Lille) E34/A21 
Nederland-
Antwerpen 68 25  

Gierle (Lille) E34/A21 
Antwerpen-
Nederland 71 13  

Turnhout E34/A21 
Nederland-
Antwerpen   360 

Turnhout E34/A21 
Antwerpen-
Nederland   360 

Postel (Mol) E34/A21 
Nederland-
Antwerpen  34 370 

Postel (Mol) E34/A21 
Antwerpen-
Nederland  27 330 

Waarloos  E19/A1 
Antwerpen-
Brussel 66 24  

Waarloos  E19/A1 
Brussel-
Antwerpen 68 23  

  
  totaal 1104 384 2815 

 
 

of 156 
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vrachtwagens 
Provincie Limburg 

ligplaats autosnelweg richting personenwagens vrachtwagens Langsparkeerstrook 
in lopende meter 

Tessenderlo E313/A13 
Hasselt-
Antwerpen 115 40  

Tessenderlo E313/A13 
Antwerpen-
Hasselt 109 39  

Diepenbeek E313/A13 
Luik-
Antwerpen   390 

Diepenbeek E313/A13 
Antwerpen-
Luik   390 

Hoeselt E313/A13 
Luik-
Antwerpen   380 

Hoeselt E313/A13 
Antwerpen-
Luik   365 

Boorsem 
(Maasmechelen) E314/A2 

Nederland-
Leuven 24 11 245 

Boorsem 
(Maasmechelen) E314/A2 

Leuven-
Nederland 25 11 245 

Zonhoven E314/A2 
Nederland-
Leuven 42 49  

Zonhoven E314/A2 
Leuven-
Nederland 42 35  

Moelingen E25/A25 
Nederland-
Luik 46 36  

 totaal 403 221 2015 

 
 

of 111 vrachtwagens 
 
 

Provincie Vlaams-Brabant 

ligplaats autosnelweg richting personenwagens vrachtwagens Langsparkeerstrook 
in lopende meter 

Peutie (Vilvoorde) E19/A1 
Antwerpen-
Brussel 32 15  

Peutie (Vilvoorde) E19/A1 
Brussel-
Antwerpen 32 22  

Ruisbroek (Sint-
Pieters-Leeuw) E19/A7 

Frankrijk-
Brussel 178 30 0 

Ruisbroek (Sint-
Pieters-Leeuw) E19/A7 

Brussel-
Frankrijk 139 40  

Halle E19/A7 
Frankrijk-
Brussel   820 

Halle E19/A7 
Brussel-
Frankrijk   820 

Everberg E40/A3 Luik-Brussel 42 16  
Everberg  E40/A3 Brussel-Luik 38 16  
Heverlee  E40/A3 Luik-Brussel 218 24  
Heverlee  E40/A3 Brussel-Luik 158 25 240 
Boutersem E40/A3 Luik-Brussel 28 13  
Hoegaarden E40/A3 Brussel-Luik 93 20  
Walshoutem  E40/A3 Luik-Brussel 24 14 0 
Walshoutem E40/A3 Brussel-Luik  0 230 

Groot-Bijgaarden  E40/A10 
Oostende-
Brussel 133 33 90 

Groot-Bijgaarden  E40/A10 Brussel- 161 29 0 
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Oostende 

Rotselaar E314/A2 
Nederland-
Leuven 35 20 0 

Rotselaar E314/A2 
Leuven-
Nederland 38 13 0 

  
  totaal 1349 330 2200 

 

 
of 122 

vrachtwagens 
 
 

Provincie Oost-Vlaanderen 

ligplaats autosnelweg richting personenwagens vrachtwagens Langsparkeerstrook 
in lopende meter lm

Wetteren E40/A10 
Oostende-
Brussel 154 30  

Wetteren E40/A10 
Brussel-
Oostende 154 30  

Drongen (Gent) E40/A10 
Oostende-
Brussel 134 25 440 

Drongen (Gent) E40/A10 
Brussel-
Oostende 134 25 180 

Kruishoutem E17/A14 
Frankrijk-
Antwerpen 24 12  

Kruishoutem E17/A14 
Antwerpen-
Frankrijk 23 12  

Nazareth E17/A14 
Frankrijk-
Antwerpen 78 31 210 

Nazareth E17/A14 
Antwerpen-
Frankrijk 183 25 422 

Gentbrugge (Gent) E17/A14 
Frankrijk-
Antwerpen 25 20  

Gentbrugge (Gent) E17/A14 
Antwerpen-
Frankrijk 25 20  

Kalken (Laarne) E17/A14 
Frankrijk-
Antwerpen 112 37  

Kalken (Laarne) E17/A14 
Antwerpen-
Frankrijk 108 25 45 

Waasmunster E17/A14 
Frankrijk-
Antwerpen 19 20  

Waasmunster E17/A14 
Antwerpen-
Frankrijk 19 20  

Kruibeke E17/A14 
Frankrijk-
Antwerpen 42 17 55 

Kruibeke E17/A14 
Antwerpen-
Frankrijk 47 16 45 

  
  totaal 1281 365 665 

 
 

of 36 vrachtwagens 
 
 

Provincie West-Vlaanderen 

ligplaats autosnelweg richting personenwagens vrachtwagens Langsparkeerstrook 
in lopende meter 

Rekkem (Menen) E17/A14 
Antwerpen-
Frankrijk 45 115  
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Rekkem (Menen) E17/A14 
Frankrijk-
Antwerpen 71 85  

Marke (Kortrijk) E17/A14 
Frankrijk-
Antwerpen 57 28  

Marke (Kortrijk) E17/A14 
Antwerpen-
Frankrijk 32 20  

Jabbeke E40/A10 
Oostende-
Brussel 101 33  

Jabbeke E40/A10 
Brussel-
Oostende 98 37  

Mannekensverre  E40/A18 
Frankrijk-
Jabbeke 55 9  

Mannekensverre  E40/A18 
Jabbeke-
Frankrijk 53 9  

Westkerke  E40/A18 
Frankrijk-
Jabbeke 78 30 70 

Westkerke  E40/A18 
Jabbeke-
Frankrijk 78 30 70 

Oekene  E403/A17 
Brugge-
Kortrijk 44 25 0 

Oekene E403/A17 
Kortrijk-
Brugge 44 25 0 

  
  totaal 756 446 140 

 
 

of 7 vrachtwagens 
 
 

2. Gedurende de afgelopen vijf jaar is de parkeercapaciteit in Vlaanderen gedaald met 1040 lm als 
gevolg van het afschaffen van de bestaande parking te Lummen langs de autosnelweg E313/A13 
omwille van de aanpassing van de verkeerswisselaar te Lummen. 

 
3. Er zijn geen gegevens bekend over de bezettingsgraad in de vorige jaren, waardoor het niet 

mogelijk is een evolutie te schetsen. Uit momentopnames kan wel worden afgeleid dat gedurende 
de nacht alle parkeerplaatsen langs de E17 en de E40 volledig bezet zijn door vrachtwagens 
waardoor deze, bij gebrek aan parkeerplaatsen, vaak parkeren op plaatsen voorbehouden voor 
personenwagens of op de pechstrook vóór de oprit of na de afrit. 

 De parkeercapaciteit voor vrachtwagens van de dienstenzones te Mannekensvere langs de E40 en 
te Ranst langs de autosnelweg E34 is zelfs op bepaalde dagen onvoldoende gebleken op 
werkdagen.  

 
 Momenteel wordt er een nulmeting uitgewerkt zodat naar de toekomst toe de bezettingsgraad 

nauwkeuriger kan worden opgevolgd. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 971 
van 16 september 2008 
van DOMINIQUE GUNS 
 
 
 
Albertkanaal  -   Waterkwaliteit en visbestand 
 
Het Albertkanaal verbindt de Maas stroomafwaarts Luik met de haven van Antwerpen.  
Het kanaal werd aangelegd onder meer met het oog op een snellere en betere verbinding tussen het 
Luikse industriegebied en de haven van Antwerpen, ter vervanging van de Kempische kanalen. 
 
Het Albertkanaal wordt gevoed met water uit de Maas. Het volgt de Maasvallei tot Ternaaien, 
beschrijft vervolgens een boog rond Maastricht en buigt dan te Briegden, waar het Kanaal Briegden-
Neerharen uitmondt, naar het westen. Van Hasselt tot Kwaadmechelen vervangt het Albertkanaal het 
voormalige Vertakkingskanaal naar Hasselt en vanaf Herentals, waar het het Kanaal Bocholt-
Herentals ontvangt, het vroegere Kempische Kanaal. In Viersel staat het via het Netekanaal in 
verbinding met de Nete en de Rupel. 
 
1. Wat is voor het Albertkanaal de kwaliteitsverbetering of kwaliteitsverslechtering van het water 

(fysico-chemische en biologische kwaliteit) voor de jaren 2007-2008 (of de meest recente 
beschikbare gegevens) ?  

 
2. Welke vooruitgang verwacht men de komende jaren ? 
      

Wanneer wordt een optimaal niveau van de waterkwaliteit verwacht ? 
 
3. Op welke plaatsen is het visbestand op het Albertkanaal het grootst en op welke plaatsen bijna 

onbestaande, en dit voor de jaren 2007-2008 (of  de meest  recente beschikbare gegevens)?  
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 971 van 16 september 2008 
van DOMINIQUE GUNS 
 
 
 
1. Situering meetnet Vlaamse Milieumaatschappij 
 

De Vlaamse Milieumaatschappij (VMM) heeft onder meer de decretale opdracht meetnetten te 
exploiteren voor het meten van de kwaliteit van de oppervlaktewateren.  
 
De meetnetten oppervlaktewater bestaan hoofdzakelijk uit twee elkaar aanvullende meet-netten: 
een fysisch-chemisch en een biologisch. Op een geselecteerd aantal meetpunten wordt ook 
onderzoek gedaan naar de aanwezigheid van microverontreinigingen (v.b. bestrijdings-
middelen, monocyclische aromatische en polycyclische aromatische koolwaterstoffen en andere 
gevaarlijke stoffen). 
 
De resultaten van het fysisch-chemisch meetnet laten toe - op basis van een reeks moment-
opnamen (schepmonsters) - uitspraak te doen over de waterkwaliteit op een bepaald meetpunt.  
 
Op het merendeel van de meetpunten van het fysisch-chemisch meetnet wordt een basispakket 
van parameters onderzocht: watertemperatuur, concentratie aan opgeloste zuurstof (O2), 
zuurtegraad (pH), chemisch zuurstofverbruik (CZV), ammoniakale stikstof (NH4

+-N), nitriet 
(NO2

--N) en nitraat (NO3
--N), totaal orthofosfaat (o-PO4

----P), totaal fosfor (Pt), chloride (Cl-) en 
geleidingsvermogen (EC). 
De parameters biochemisch zuurstofverbruik (BZV), Kjeldahl-stikstof (Kj-N), sulfaat (SO4

--), 
totale hardheid, gehalte aan zwevende stoffen (ZS), arseen (As) en de zware metalen barium 
(Ba), cadmium (Cd), chroom (Cr), koper (Cu), ijzer (Fe), kwik (Hg), mangaan (Mn), lood (Pb), 
seleen (Se), nikkel (Ni) en zink (Zn), worden bepaald op een aantal geselecteerde meetpunten. 
 
De Italiaanse onderzoeker Prati ontwikkelde voor verscheidene parameters een transformatie-
formule om een gemeten waarde om te rekenen naar een onderling vergelijkbare 
kwaliteitsindex. Aan de hand van deze index kan de kwaliteitsklasse bepaald worden. 
De VMM gebruikt voor de beoordeling van de waterkwaliteit de Prati-index voor 
zuurstofverzadiging (PIO). Deze index krijgt een slechte score bij lage zuurstofspanningen, 
maar ook bij oververzadiging; die treedt immers op bij eutrofiëring – een verschijnsel dat de 
waterkwaliteit aantast. De bekomen resultaten krijgen volgende beoordeling (let wel: een hogere 
index wijst op een slechtere kwaliteit): 
 

 Beoordeling van de waterkwaliteit op basis van de Prati-index voor opgeloste zuurstof 
PIO Klasse Kleur Beoordeling (‘waterkwaliteitsklasse’) 
   0 – 1 1 blauw niet verontreinigd 
> 1 – 2 2 groen aanvaardbaar 
> 2 - 4 3 geel matig verontreinigd 
> 4 - 8 4 oranje verontreinigd 
> 8  5 rood zwaar verontreinigd 

 
Het biologisch onderzoek evalueert de kwaliteit van een waterloop als biotoop. Dit gebeurt aan 
de hand van de Belgische Biotische Index (BBI). Deze index is gestoeld op de aan- of 
afwezigheid van ongewervelde waterdiertjes (macro-invertebraten). Daarbij speelt hun 
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gevoeligheid voor verontreiniging en de diversiteit van de levensgemeenschap een belangrijke 
rol. Hoewel in principe gestoeld op één monsterneming per jaar, geeft de Biotische Index een 
terugblik in de tijd en evalueert ze de biotoopkwaliteit over een ruimere tijdspanne.  
De indexwaarde schommelt tussen 0 (zeer slechte kwaliteit) en 10 (zeer goede kwaliteit). 
 
Beoordeling van de biologische waterkwaliteit op basis van de Belgische Biotische index 
BBI KLEUR BEOORDELING 
9 - 10 blauw zeer goede kwaliteit 
7 - 8 groen goede kwaliteit 
5 - 6 geel matige kwaliteit 
3 - 4 oranje slechte kwaliteit 
1 - 2 rood zeer slechte kwaliteit 
0 zwart uiterst slechte kwaliteit 

 
De kwaliteit van het Albertkanaal 
 
Onderstaande kwaliteitsbespreking wordt weergegeven op basis van de verwerkte gegevens tot 
en met het jaar 2007. 
 
Tabellen 1 tot 3 in bijlage 1 geven: 

- de meetpunten weer die gelegen zijn langsheen het Albertkanaal (tabel 1); 
- de evolutie weer van de fysico-chemische kwaliteit aan de hand van de Prati-index voor 

opgeloste zuurstof (tabel 2). Wanneer de PIO-score tussen haakjes weergegeven wordt, 
betekent dit dat ze werd berekend op minder dan 6 zuurstofmetingen op jaarbasis; 

- de evolutie weer van de biologische kwaliteit aan de hand van de BBI (tabel 3). 
 
Het Albertkanaal maakt de verbinding tussen Luik en Antwerpen en heeft een totale lengte van 
129 km. De diepte varieert tussen 4,5m tot 5,5m. De breedte bedraagt op een aantal plaatsen 
100m. Oeververstevigingen bestaan hoofdzakelijk uit beton, met verschillende aanlegplaatsen, 
losplaatsen, trailerhellingen, trapjes, … 
Jaarlijks worden er over het Albertkanaal meer dan 40 miljoen ton goederen vervoerd. Er 
bevinden zich in totaal 6 sluizen op het Albertkanaal (Genk, Diepenbeek, Hasselt, 
Kwaadmechelen, Olen en Wijnegem.). 
Het Albertkanaal dient, volgens de kwaliteitsdoelstellingen, over zijn ganse lengte te voldoen 
aan de normen van viswaterkwaliteit, van Kanne tot in Oelegem dienen de normen van 
drinkwater gehaald te worden. Stroomopwaarts van de sluis van Wijnegem wordt water uit het 
Albertkanaal onttrokken voor de drinkwaterproductie. 
 
De evolutie van de waterkwaliteit van het Albertkanaal werd geëvalueerd aan de hand van de 
meetgegevens van het meest stroomopwaartse kernmeetpunt 824000 te Kanne (Riemst) en van 
het meest stroomafwaartse meetplaats 809700 te Merksem (Antwerpen). 
 
De biologische kwaliteit van het Albertkanaal is in 2007 matig voor alle bemonsterde 
meetplaatsen. In vergelijking met de periode 1994-1996 is de kwaliteit verslecht van goed tot 
matig in het traject Munsterbilzen tot Olen. 
De basiskwaliteitsnormen voor de jaren 1995, 2000, 2006 en 2007 voor de 2 meetpunten 
werden getoetst. De fysico-chemische waterkwaliteit vertoont de volgende evoluties:  

- de waterkwaliteit verbetert doorheen de tijd voor beide meetpunten. De PIO duidt in 2007 
op ‘aanvaardbaar’ te Kanne en te Merksem. In het traject Tessenderlo – Olen duidt de 
zuurstofhuishouding op ‘niet verontreinigd’. De zuurstofhuishouding is vanaf 2000 
duidelijk verbeterd van ‘matig verontreinigd’ tot ‘aanvaardbaar’ en op sommige trajecten 
zelfs tot ‘niet verontreinigd’.  

- de normtoetsingen van 2007 voor basiskwaliteit toont aan dat op alle meetplaatsen te veel 
orthofosfaat gemeten wordt. In het voorjaar en de zomer worden evenwel geen al te grote 
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eutrofiëringsverschijnselen vastgesteld. Het gehalte aan chorofyl A blijft laag in het 
kanaal op verschillende meetpunten. Het orthofosfaat is afkomstig van de Waalse Maas 
en wordt ondermeer in relatief hoge concentraties geloosd door het chemisch bedrijf 
Prayon te Engis (naast andere industriële en huishoudelijke lozingen).  

- Getoetst aan de viswaterkwaliteitsnormen voldoen beide meetpunten niet aan de strenge 
nitrietnorm (zoals het geval is voor bijna alle viswaters in Vlaanderen). Bijkomend 
voldoet het Albertkanaal te Merksem niet aan de viswaterkwaliteitsnorm voor zwevende 
stoffen. Oorzaak hiervan is dat na de sluis van Wijnegem, waar de functie van het kanaal 
enkel viswater is en niet meer oppervlaktewater voor de productie van drinkwater, het 
afvalwater van de RWZI’s Schoten en Merksem in het kanaal terecht komt.  

- In vergelijking met 2000 wordt er een verbetering vastgesteld want toen voldeed het 
Albertkanaal te Merksem eveneens niet voor beiden normen voor totaal fosfor en 
ammonium. Te Riemst voldeed het Albertkanaal in 2000 naast de parameter orthofosfaat 
niet aan de basiskwaliteitsnorm voor opgeloste zuurstof, de zuurtegraad en totaal fosfaat. 
Voor de viswaterkwaliteitsnorm voldeed het kanaal naast de nitrietnorm ook niet aan de 
norm voor totaal fosfaat 

 
 Het grootste probleem zijn de industriële verontreinigingen (met regelmatig voorkomende 

calamiteiten) en – in mindere mate – de huishoudelijke lozingen, afkomstig vanuit Wallonië in 
de Maas dat ook zijn gevolgen heeft op de waterkwaliteit van het Albertkanaal. 

 
 De waterlopen, die rechtstreeks in het Albertkanaal uitmonden, zijn, op het zeer zwaar 

verontreinigde Hezerwater na, van matige kwaliteit. Dit geldt zowel voor de Zuster-
kloosterbeek te Hasselt, de Luikse Beek te Ham, de Oversteense Loop en de Halfwegloop 
(overstort) te Meerhout, en de Sint-Jansloop te Herentals. Deze beken zijn de laatste jaren 
verbeterd van kwaliteit (lagere Prati-indexen). De impact op het Albertkanaal is eerder beperkt 
vanwege het lage debiet in vergelijking met het Albertkanaal. 

 
2.  Het water van het Albertkanaal wordt gebruikt voor de productie van drinkwater. De (meeste) 

bedrijven die langs het kanaal liggen, mogen er niet in lozen (sommige bedrijven lozen wel hun 
koelwater in het kanaal). Hun afvalwater komt in de riolering terecht of in de beken in de buurt. 
Tal van bedrijven gebruiken het kanaal als vervoersweg en/of als bron en afvoer van proces- 
en/of koelwater.  

 In dit gedeelte van het Albertkanaal zijn er ook geen bovengemeentelijke en gemeentelijke 
projecten te vermelden. 

 
Binnen het stroomgebied van het Albertkanaal (doch bij een kanaal is die term niet echt 
relevant) wonen volgens de inventarisatiecijfers van de Vlaamse Milieumaatschappij en gebruik 
makende van de Vlaamse Hydrografische Atlas (VHA) ruim 148.000 inwoners.  
Volgens dezelfde inventaris lozen circa 76.500 hun afvalwater in beschouwd stroomgebied; de 
overige 71.500 lozen hun afvalwater in een ander stroomgebied ingevolge de aanwezigheid van 
een afvalwatertransportnetwerk. 
De rioleringsgraad binnen het stroomgebied bedraagt vandaag 95%.  Voor bijna 72.000 
inwoners (van de voormelde 76.500) is het infrastructuurnetwerk dusdanig gerealiseerd dat het 
afvalwater op een rioolwaterzuiveringsinstallatie (RWZI) terechtkomt. Aangenomen dat alle 
woningen effectief aansluiten op de aanwezige riolering, bedraagt bijgevolg de zuiverings-graad 
93,5%, wat beduidend hoger is dan het Vlaamse gemiddelde (ongeveer 70%). De toekomstige 
zuiveringsgraad, na uitvoering van de momenteel geplande bovengemeentelijke en 
gemeentelijke inspanningen, bedraagt 95%. 
 
De belangrijkste RWZI’s voor het stroomgebied zijn: RWZI Riemst met lozing van het effluent 
op het Heeswater en de RWZI’s in het Antwerpse zijnde Schoten en Deurne.  
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De hoge huidige zuiveringsgraad van het stroomgebied is voornamelijk te verklaren door het 
feit dat in het verleden bewust geïnvesteerd werd om te voorkomen dat ongezuiverd afvalwater 
hetzij rechtstreeks hetzij onrechtstreeks - via de op het kanaal aangesloten waterlopen - geloosd 
wordt op het kanaal.  
 
Een significante verbetering van de waterkwaliteit van het Albertkanaal kan dan ook enkel 
verwacht worden als de vervuilende bronnen van het Maaswater stroomopwaarts van 
Maastricht, m.a.w. vooral in Wallonië, aangepakt worden. M.b.t. de huishoudelijke lozingen is 
de Waalse regio inmiddels wel aan een inhaaloperatie bezig. Zo werd in november 2007 het 
zuiveringsstation van Liège-Oupeye (446.500 IE) in gebruik genomen en zijn de zuiverings-
stations van Liège-Sclessin (150.000 IE) en Lives-sur-Meuse (Namen; 81.500 IE) in aanbouw; 
de ingebruikneming is voorzien voor, respectievelijk, 2009 en 2010. Uiteraard betekent de 
ingebruikneming van deze zuiveringsinstallaties niet dat de voorziene vuilvracht reeds volledig 
aangesloten is. Toch kunnen we stellen dat de kwaliteit van het Maaswater dat Vlaanderen 
vanuit Wallonië binnenstroomt in de komende jaren verder zal verbeteren en hierdoor ook de 
waterkwaliteit van het Albertkanaal zal verbeteren. 
 

3. In 2001 is een monitoringmeetnet voor de visstand van de Vlaamse oppervlaktewaters van start 
gegaan. Dit visstandonderzoek wordt uitgevoerd door het Instituut voor Natuur- en 
Bosonderzoek. De bedoeling is de kwaliteit van de visstand te onderzoeken om aldus ook een 
beeld te verkrijgen van de ecologische waterkwaliteit. De gegevens worden in een databank 
(VIS) ingevoerd. Dit meetnet omvat ca. 900 meetpunten waarvan een 300-tal op kanalen. De 
kanalen worden met een periodiciteit van 5 à 7 jaar bemonsterd.  

 De laatste campagne op het Albertkanaal dateert van het voorjaar 2008.  
 

Het Albertkanaal werd op 10 locaties bemonsterd met fuiken, elektrisch of een combinatie van 
de twee. In totaal werden er 15 soorten gevangen nl. Afrikaanse meerval, alver, baars, 
blankvoorn, brasem, giebel, kolblei, paling, pos, snoek, snoekbaars, vetje, winde, zeelt en 
zonnebaars.  
 
In totaal werden over de ganse lengte van het kanaal met verschillende technieken 885 vissen 
gevangen met een totaal gewicht van ongeveer 62 kg. Qua aantallen domineert baars met een 
aantalpercentage van 46%, gevolgd door paling met 21%. Qua biomassa is paling met zijn 
gewichtspercentage van 54% dominant en wordt gevolgd door snoekbaars (23%). Paling en 
baars zijn ook de meest verspreide soorten en worden op alle locaties gevangen. 
Het roofvisstand op het kanaal bestaat voornamelijk uit snoekbaarzen en grotere baarzen (>20 
cm). Van snoek werd slechts 1 exemplaar gevangen. 
 
Ook van brasem, giebel, kolbei werden slechts een zeer klein aantal individuen gevangen (< 5 
exemplaren over de ganse lengte van het kanaal). Ook werd er één Afrikaanse meerval 
gevangen op het kanaal. Het is de eerste keer dat deze exoot in een Vlaams openbaar water 
gevangen wordt. Afrikaanse meerval is een warmwatersoort en wordt o.a. gekweekt in de 
warmere koelwaters van energiecentrales. Dit exemplaar werd gevangen vlakbij de nabij 
gelegen energiecentrale te Langerlo.  
 
De soortendiversiteit varieert van 4 tot 9 soorten met een gemiddelde van 6,3 soorten.  
De elektrovisserij vangsten zijn laag. Op 4 locaties wordt er elektrisch geen vis gevangen. Op de 
overige locaties zijn de vangsten laag en variëren tussen 0,4 en 229 g/100m. Op basis van een 
vangstindeling in kwartielen van de resultaten van eerdere elektrisch bemonsteringen op 
kanalen wijzen deze waarden op ‘zeer kleine vangsten’. Dit viel echter in de lijn van de 
verwachtingen gezien de oevers van het Albertkanaal hoofdzakelijk bestaan uit rechte betonnen 
oevers. Deze oevers zijn zeer moeilijk elektrisch te bemonsteren. Dit hoeft dus niet noodzakelijk 
te zeggen dat het visbestand er niet goed is. 
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De vangsten met de fuiken zijn minder afhankelijk van oeverstructuren. In alle fuiken werd er 
vis gevangen. De fuikvangsten variëren tussen 362 en 3005 g/fuikdag met een gemiddelde van 
1326,3 g/fuikdag. Hier in vergelijking met vroegere bemonsterde kanalen variëren deze 
waarden tussen ‘kleine en goede vangsten’, het gemiddelde wijst eerder op ‘middelmatige 
vangsten’. Fuikvisserij is voor het Albertkanaal ook niet de ideale methode. Gezien het een druk 
en snel bevaarbaar water is, worden de fuiken makkelijk losgeslagen waardoor vangsten worden 
beperkt. 
 
De meeste vis kon gevangen worden in Beringen, Tervant en in Ranst in de zwaaikom van 
Oelegem. We kunnen wel vermoeden dat de soortendiversiteiten per locatie en de vangst-
densiteiten lager zijn dan de werkelijke visdensiteiten in het Albertkanaal. Het Albertkanaal is 
vanwege zijn structuur (rechte betonnen wanden) en de drukke scheepvaart zeer moeilijk te 
bemonsteren met traditionele visserijtechnieken.  
 
In het verleden werd het visbestand op het Albertkanaal opgevolgd aan de elektriciteitscentrale 
te Langerlo. Hier komen vissen terecht op de filters van de inzuig van het koelwater. De laatste 
afvissing op het Albertkanaal op die manier te Langerlo dateert van de maanden maart, april en 
mei van 2002. Op deze manier  werd de aanwezigheid van 22 vissoorten vastgesteld, waaronder 
2 soorten beschermd door de Wet op de Riviervisserij en 1 bijkomende soort beschermd door de 
Conventie van Bern (zie Tabel 5 in bijlage 2).  
Een dergelijk onderzoek vond ook plaats in 1990 en werd uitgevoerd door de K.U.Leuven in 
opdracht van het toenmalige AROL (Verreycken et al., 1991). Er werden toen 37 verschillende 
vissoorten vastgesteld op het Albertkanaal. Hiervan zijn 4 soorten beschermd door de Wet op de 
Riviervisserij en 2 bijkomend door de Conventie van Bern (zie Tabel 5 in bijlage 2). Ook in het 
voorjaar van 1995, 1996 en 1997 werd het visbestand aan de visaanzuig te Langerlo 
gemonitord. Tijdens dit onderzoek werd de aanwezigheid van 30 vissoorten vastgesteld, 
waaronder 4 soorten beschermd door de Wet op de Riviervisserij en 1 bijkomend door de 
Conventie van Bern (zie Tabel 5).  
 
Opvallend was dat er in 2002 in vergelijking met de onderzoeken in de jaren ’90 een minder 
aantal soorten, maar ook heel wat minder vis op de roosters was terug te vinden. Mogelijk is het 
hergebruik van de kolenhaven aan de inzuig hiervan de oorzaak. Het is immers niet uitgesloten 
dat de vissen door deze bedrijvigheid worden afgeschrikt.  
 
In 2000 werd het Albertkanaal via fuiken bemonsterd. Dit gebeurde in het kader van het 
palingpolluentmeetnet van het INBO (toen nog het Instituut voor Bosbouw en Wildbeheer). 
Tijdens de zomer van 2000 werd het kanaal op 8 plaatsen (deze plaatsen werden ook in de 
campagne van 2008 bemonsterd zie ook Tabel 2 in bijlage 2) bemonsterd. In totaal werden er 
toen 14 vissoorten gevangen. Paling, blankvoorn en baars waren de meest verspreide soorten en 
werden op al de staalnameplaatsen gevangen; dit waren ook de frequentst gevangen soorten. 
Ook toen stelden we dat de aangetroffen soortendiversiteit per staalnameplaats gering was en in 
vergelijking met het aantal soorten aangetroffen op de filters een onderschatting (variërend 
tussen 4 à 8 soorten, met een gemiddelde van 5,9 soorten per plaats). De grootste 
soortendiversiteit (8 soorten) werd aangetroffen op de staalnameplaats gelegen te Ranst, 
Oelegem. Van alver, kolblei, karper, vetje, rietvoorn, barbeel en zonnebaars kon de 
aanwezigheid in het kanaal vastgesteld worden, maar ze werden slechts één of twee keer 
gevangen over het ganse kanaal (zie Tabel 2 in bijlage 2). Deze resultaten komen dus eerder 
overeen met de gegevens die we ook in de campagne van 2008 vinden. Ook hier werd toen 
besloten dat de vangsten een onderwaardering waren van de aanwezige visbestanden.  
 
Met het onderzoek in 2008 is nogmaals aangetoond dat het Albertkanaal, gezien zijn structuur 
en het feit dat het een zeer druk bevaren water is, moeilijk te bemonsteren is op de klassieke 
manieren. Slechts een fractie van de soorten die op het Albertkanaal voorkomen worden op die 
manier gevangen.  
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Voor de ruwe gegevens van de visbestanden en de biologische kwaliteit van paling en roofvis in 
2008 verwijzen we graag naar de VIS-databank op http://vis.milieuinfo.be. In de VIS-databank wordt 
eveneens per locatie consumptie advies verstrekt en kan de biologische kwaliteit opgevraagd 
worden. 

 
BIJLAGEN 
 
1. Meetpunten/ evolutie van de fysico-chemische kwaliteit/ evolutie van de biologische kwaliteit  
2. Locaties bemonstering - aangetroffen vissoorten 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/971/antw.971.bijl.001.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/971/antw.971.bijl.002.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 972 
van 16 september 2008 
van DOMINIQUE GUNS 
 
 
 
Dijle   -   Waterkwaliteit en visbestand 
 
De rivier de Dijle is ongeveer 100 km lang en is slechts bevaarbaar over 6,4 km stroomafwaarts 
Mechelen.  
 
Zij ontspringt nabij Nijvel op het Brabants plateau en mondt in Walem – Heindonk in de Rupel uit. De 
belangrijkste zijrivieren zijn de Demer en de Zenne.   
 
1. Wat is voor de Dijle de kwaliteitsverbetering of kwaliteitsverslechtering van het water (fysico-

chemische en biologische kwaliteit) voor de jaren 2007-2008 (of de meest  recente beschikbare 
gegevens)?  

 
2. Welke vooruitgang verwacht men de komende jaren ? 
      

Wanneer wordt een optimaal niveau van de waterkwaliteit verwacht ? 
 
3. Op welke plaatsen is het visbestand op de Dijle het grootst en op welke plaatsen bijna 

onbestaande, en dit voor de jaren 2007-2008 (of  de meest  recente beschikbare gegevens)?  
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 972 van 16 september 2008 
van DOMINIQUE GUNS 
 
 
 
1. Situering meetnet Vlaamse Milieumaatschappij 
 

De Vlaamse Milieumaatschappij (VMM) heeft onder meer de decretale opdracht meetnetten te 
exploiteren voor het meten van de kwaliteit van de oppervlaktewateren.  
 
De meetnetten oppervlaktewater bestaan hoofdzakelijk uit twee elkaar aanvullende meetnetten: 
een fysisch-chemisch en een biologisch. Op een geselecteerd aantal meetpunten wordt ook 
onderzoek gedaan naar de aanwezigheid van microverontreinigingen (bijv. bestrijdings-
middelen, monocyclische aromatische en polycyclische aromatische koolwaterstoffen en andere 
gevaarlijke stoffen). 
 
De resultaten van het fysisch-chemisch meetnet laten toe - op basis van een reeks moment-
opnamen (schepmonsters) - uitspraak te doen over de waterkwaliteit op een bepaald meetpunt.  
 
Op het merendeel van de meetpunten van het fysisch-chemisch meetnet wordt een basispakket 
van parameters onderzocht: watertemperatuur, concentratie aan opgeloste zuurstof (O2), 
zuurtegraad (pH), chemisch zuurstofverbruik (CZV), ammoniakale stikstof (NH4

+-N), nitriet 
(NO2

--N) en nitraat (NO3
--N), totaal orthofosfaat (o-PO4

----P), totaal fosfor (Pt), chloride (Cl-) en 
geleidingsvermogen (EC). 
De parameters biochemisch zuurstofverbruik (BZV), Kjeldahl-stikstof (Kj-N), sulfaat (SO4

--), 
totale hardheid, gehalte aan zwevende stoffen (ZS), arseen (As) en de zware metalen barium 
(Ba), cadmium (Cd), chroom (Cr), koper (Cu), ijzer (Fe), kwik (Hg), mangaan (Mn), lood (Pb), 
seleen (Se), nikkel (Ni) en zink (Zn), worden bepaald op een aantal geselecteerde meetpunten. 
 
De Italiaanse onderzoeker Prati ontwikkelde voor verscheidene parameters een 
transformatieformule om een gemeten waarde om te rekenen naar een onderling vergelijkbare 
kwaliteitsindex. Aan de hand van deze index kan de kwaliteitsklasse bepaald worden. 
De VMM gebruikt voor de beoordeling van de waterkwaliteit de Prati-index voor zuurstof-
verzadiging (PIO). Deze index krijgt een slechte score bij lage zuurstofspanningen, maar ook bij 
oververzadiging; die treedt immers op bij eutrofiëring – een verschijnsel dat de waterkwaliteit 
aantast. De bekomen resultaten krijgen volgende beoordeling (let wel: een hogere index wijst op 
een slechtere kwaliteit): 
 
Beoordeling van de waterkwaliteit op basis van de Prati-index voor opgeloste zuurstof (PIO) 
PIO Klasse Kleur Beoordeling (‘waterkwaliteitsklasse’) 
   0 – 1 1 blauw niet verontreinigd 
> 1 – 2 2 groen aanvaardbaar 
> 2 - 4 3 geel matig verontreinigd 
> 4 - 8 4 oranje verontreinigd 
> 8  5 rood zwaar verontreinigd 

 
Het biologisch onderzoek evalueert de kwaliteit van een waterloop als biotoop. Dit gebeurt aan 
de hand van de Belgische Biotische Index (BBI). Deze index is gestoeld op de aan- of 
afwezigheid van ongewervelde waterdiertjes (macro-invertebraten). Daarbij speelt hun 
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gevoeligheid voor verontreiniging en de diversiteit van de levensgemeenschap een belangrijke 
rol. Hoewel in principe gestoeld op één monsterneming per jaar, geeft de Biotische Index een 
terugblik in de tijd en evalueert ze de biotoopkwaliteit over een ruimere tijdspanne.  
De indexwaarde schommelt tussen 0 (zeer slechte kwaliteit) en 10 (zeer goede kwaliteit). De 
basiskwaliteitsnorm bedraagt 7. 
 
Beoordeling van de biologische waterkwaliteit op basis van de Belgische Biotische index 
BBI KLEUR BEOORDELING 
9 - 10 blauw zeer goede kwaliteit 
7 - 8 groen goede kwaliteit 
5 - 6 geel matige kwaliteit 
3 - 4 oranje slechte kwaliteit 
1 - 2 rood zeer slechte kwaliteit 
0 zwart uiterst slechte kwaliteit 

 
De kwaliteit van de Dijle 
 
Tabellen 1 tot 3 in bijlage 1 geven: 

- de meetpunten weer die gelegen zijn langsheen de Dijle op het grondgebied van 
Vlaams-Brabant en Antwerpen (tabel 1); 

- de evolutie weer van de fysico-chemische kwaliteit aan de hand van de Prati-index voor 
opgeloste zuurstof (tabel 2). Wanneer de PIO-score tussen haakjes weergegeven wordt, 
betekent dit dat ze werd berekend op minder dan 6 zuurstofmetingen op jaarbasis; 

- de evolutie weer van de biologische kwaliteit aan de hand van de BBI (tabel 3). 
 

De Dijle ontspringt in de Waals-Brabantse gemeente Genappe en haar zijrivier de Zenne in het 
Henegouwse Zinnik (Soignies). Het grootste gedeelte van het stroomgebied van de Dijle ligt in 
Vlaanderen. Ter hoogte van het Zennegat (stroomafwaarts van Mechelen) monden de Zenne en 
het kanaal Leuven-Dijle in de Dijle uit. Eén kilometer verder stroomafwaarts, te Rumst, vormen 
de Dijle en de Beneden-Nete samen de Rupel. 
De belangrijkste zijrivieren van de Dijle in Vlaanderen zijn de Laan en de Ijse in Oud-Heverlee, 
de Molenbeek-Parkbeek en de Voer in Leuven, de Demer in Rotselaar, de Weesbeek in 
Boortmeerbeek, de Barebeek in Muizen (Mechelen) en de Vrouwvliet stroomafwaarts 
Mechelen. 
 
De Prati-index voor zuurstofverzadiging van de Dijle kan in recente jaren (2002-2007) in 3 
kwaliteitsgedeeltes aangeduid worden: 

- Behorend tot de klasse ‘aanvaardbaar’: van de Waalse grens in Ottenburg (Huldenberg) 
tot in Korbeek-Dijle (Bertem). 

- Behorend tot de klasse ‘matig verontreinigd’: vanaf de monding van de Molenbeek-
Parkbeek te Heverlee (Leuven) tot in Mechelen. Hoewel nog steeds behorend tot dezelfde 
klasse, is de PIO-score duidelijk slechter in Mechelen-Nekkerspoel en Battel (Mechelen), 
dit is respectievelijk stroomafwaarts van de Weesbeek en de Barebeek, en stroomafwaarts 
van de Vrouwvliet. Zowel de Weesbeek (na de monding van de Leibeek-Laakbeek), de 
Barebeek als de Vrouwvliet zijn nog steeds verontreinigd door talrijke ongezuiverde 
huishoudelijke lozingen.  

- Behorend tot de klasse ‘verontreinigd’: op haar eindpunt te Heindonk (Willebroek), 
stroomafwaarts de verontreinigde Zenne. 

De biologische kwaliteit (gemeten in 2007) wordt eveneens geleidelijk slechter van aan de 
gewestgrens tot aan de samenvloeiing met de Zenne te Battel, t.t.z.:  

- een goede biologische kwaliteit vanaf de Waalse grens tot juist stroomopwaarts Leuven 
centrum; 

- een overwegend matige biologische kwaliteit vanaf Leuven centrum tot in Mechelen; 
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- een zeer slechte biologische kwaliteit in haar terminale gedeelte (onder invloed van de 
Zenne) in Battel en Heindonk.  

 
De evolutie van de waterkwaliteit van de Dijle werd meer in detail geëvalueerd aan de hand van 
een vergelijking van de meetgegevens van 2002 met die van 2007 en dit van het meest 
stroomopwaartse meetpunt met VMM-nr. 221550 te Ottenburg (Huldenberg), het meetpunt met 
VMM-nr. 220000 juist stroomopwaarts Leuven centrum, het kernmeetnetpunt met VMM-nr. 
212400 juist stroomopwaarts Mechelen centrum en het meetpunt met VMM-nr. 211900 net 
voor de monding van de Zenne te Battel (Mechelen)  
 
De basiskwaliteitsnormen voor de jaren 2002 en 2007 werden voor de 4 meetpunten getoetst om 
de fysico-chemische evolutie van de waterkwaliteit te kunnen beoordelen: 

- De algemene fysico-chemische waterkwaliteit verbetert lichtjes tussen 2002 en 2007 
voor alle meetpunten, vooral voor ammonium en orthofosfaat. 

- De basiskwaliteitsnormen voor zwevende stoffen, fosfor, orthofosfaat en ammonium 
worden reeds bij het binnenstromen vanuit Wallonië overschreden (oorzaken: erosie, 
huishoudelijke en industriële lozingen in Wallonië) en zelfs nog in sterkere mate in 
2007 dan in 2002 voor de laatste drie parameters. 

- Na de monding van de Demer in Werchter zijn er additionele normoverschrijdingen 
voor opgeloste zuurstof, chemisch zuurstofverbruik, geleidbaarheid en chloride.  

 
Wat betreft de individuele fysisch-chemische parameters blijkt de gemiddelde concentratie aan 
ammonium en orthofosfaat (indicatief voor de aanwezigheid van huishoudelijke lozingen) 
lichtjes toe te nemen vanaf de gewestgrens tot voor Leuven centrum. Vanaf dan treedt er een 
daling op tot voor Mechelen centrum, die vooral spectaculair is na de samenvloeiing met de 
Demer te Werchter. Het Demerwater, met een fysico-chemisch andere kwaliteit, vertegen-
woordigt vanaf dat punt circa twee derden van het debiet van de Dijle, en is duidelijk minder 
voedselrijk. Stroomafwaarts Mechelen tot aan haar eindpunt is er opnieuw een lichte stijging 
van deze 2 parameters waar te nemen onder invloed van de verontreinigde Vrouwvliet en nog 
niet gesaneerde lozingen.  
 
Wat betreft de zwevende stoffen, voor deze parameter worden de basiskwaliteitsnormen steeds 
en op alle meetplaatsen overschreden, hetgeen duidt op het erosieprobleem waarmee het 
Dijlebekken te kampen heeft, vooral stroomopwaarts Leuven (Brabants Plateau). Om dit tegen 
te gaan, werd recent door de VMM afdeling Operationeel Waterbeheer een zandvang aangelegd 
op de Dijle te Egenhoven, iets stroomopwaarts Leuven. Mogelijks mede hierdoor daalde het 
gemiddelde zwevende stoffengehalte juist opwaarts Leuven centrum van 93 mg/liter in 2002 
naar 52 mg/liter in 2007. 

 
2. De waterkwaliteit van de Dijle zal in de toekomst nog verbeteren, door een aantal gemeentelijke 

en bovengemeentelijke saneringen in Vlaanderen. Belangrijk hierin zijn ondermeer de opstart 
van de RWZI Tervuren (capaciteit: 17.000 IE) medio 2009, de renovatie van de RWZI Zemst-
Hofstade en de verdere uitbouw van het bovengemeentelijk collectorenstelsel in de 
zuiveringsgebieden stroomafwaarts Leuven (o.m. Kampenhout, Boortmeerbeek, Grimbergen), 
naast de aanleg van gemeentelijke rioleringen, het opheffen van knelpunten, enz.  

 
Het stroomgebied van de Dijle kent ruim 426.000 inwoners, waarvan er ongeveer 378.000 langs 
een straat wonen die voorzien is van riolering: de rioleringsgraad bedraagt vandaag 87,48%. Het 
afvalwater van ca. 256.000 inwoners is aangesloten op een rioolwaterzuiveringsinstallatie 
(RWZI). Aangenomen dat alle woningen effectief aansluiten op de aanwezige riolering, 
bedraagt de zuiveringsgraad in het stroomgebied 59,98%, wat beduidend lager is dan het 
Vlaamse gemiddelde (ongeveer 68%). De toekomstige zuiveringsgraad, na uitvoering van de 
momenteel geplande bovengemeentelijke en gemeentelijke inspanningen, bedraagt evenwel 
90,23%.De belangrijkste RWZI’s voor het gebied zijn de RWZI’s van Huldenberg, Leuven, 
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Tervuren (zal begin 2009 beginnen proefdraaien), Kortenberg, Kampenhout en Mechelen-
Noord. Ook de geplande RWZI Melsbroek zal nog een aanzienlijke vuilvracht saneren. De lage 
huidige zuiveringsgraad van het stroomgebied is zo goed als helemaal voor rekening van de nog 
niet uitgevoerde collectoren in de gemeenten: Huldenberg, Bertem, Oud-Heverlee, Leuven, 
Kampenhout, Kortenberg, Steenokkerzeel, Kampenhout, Boortmeerbeek, Haacht, Bonheiden, 
Sint-Katelijne-Waver en Mechelen.  
 
Naast de realisatie van het hoofdnetwerk aan collectoren voor inzameling van de grote 
vuilvrachten, richten de inspanningen op gewestelijk niveau zich ook op de sanering van de 
kleinere kernen en de optimalisatie van de bestaande infrastructuur. Deze projecten hebben als 
doel de verschillende onderdelen van de bovengemeentelijke saneringsinfrastructuur beter op 
elkaar af te stemmen, de overstortwerking te reduceren en belangrijke waterlopen af te koppelen 
van het collectoren- en rioolstelsel. Ook de aanleg van gescheiden rioolstelsels door de 
gemeenten resulteert in een verdere vermindering van de hydraulische belasting van de 
infrastructuur. 
 
Samenvattend kan dus gesteld worden dat er vandaag, net zoals in de rest van Vlaanderen, nog 
heel wat middelen worden geïnvesteerd in de verbetering van de oppervlaktewaterkwaliteit in 
het stroomgebied van de Dijle. Deze investeringen zullen in de komende jaren een aanzienlijke 
kwaliteitsverbetering van het oppervlaktewater bewerkstelligen. 
 
De waterkwaliteit van de Dijle wordt echter ook mede bepaald door de zuiveringsinspanningen 
op Waals grondgebied. Belangrijk zijn hier ondermeer de momenteel aan de gang zijnde 
renovatie van de RWZI Rosières (125.000 IE, wordt opgetrokken tot 145.000 IE; lozend op de 
Laan) en de voor eind dit jaar geplande start van de renovatie van de RWZI Basse Wavre 
(165.000 IE, wordt opgetrokken tot 200.000 IE; lozend op de Dijle). Het einde van de werken is 
voorzien eind 2009 voor Rosières en medio 2011 voor Basse Wavre. De impact van deze beide 
renovaties zou zich voornamelijk moeten doen gevoelen door een lager nutriëntengehalte van 
het Dijlewater. Op Waals grondgebied werden recent ook verschillende kleinere RWZI’s in 
gebruik genomen, zoals dat van Greven (gelegen op de gewestgrens t.h.v. Ottenburg; 20.000 IE, 
in gebruik genomen in februari 2006), Chastre (10.500 IE, ingehuldigd in maart 2008) en 
Louvain-la-Neuve (13.000 IE, ingehuldigd in juni 2008). Het zuiveringsstation van Hamme-
Mille (8.000 IE), lozend op de Nethen, is momenteel in aanbouw en zal begin 2009 in gebruik 
genomen worden. Uiteraard moet ook hier de aanleg van het collectorenstelsel de bouw van de 
zuiveringsinstallaties volgen. Toch kunnen we stellen dat de kwaliteit van het water dat 
Vlaanderen vanuit Wallonië binnenstroomt via de Dijle, de Laan en de Nethen in de komende 
jaren verder zal verbeteren. 

 
3. In 2001 is een monitoringmeetnet voor de visstand van de Vlaamse oppervlaktewaters van start 

gegaan. Dit visstandonderzoek wordt uitgevoerd door het Instituut voor Natuur- en 
Bosonderzoek. De bedoeling is de kwaliteit van de visstand te onderzoeken om aldus ook een 
beeld te verkrijgen van de ecologische waterkwaliteit. De gegevens worden in een databank 
ingevoerd. Dit meetnet omvat ca. 900 meetpunten waarvan een 600-tal op stromende waters. 
Deze waters worden met een periodiciteit van 3 à 4 jaar bemonsterd. 

 De laatste afvissing van de Dijle dateert van 2007.  
 

Voor de resultaten van deze visbestanden en de biologische kwaliteit van paling en roofvis 
verwijzen we graag naar de VIS-databank op http://vis.milieuinfo.be, alsook ook naar het rapport in 
bijlage 2 ‘Gerlinde Van Thuyne en Jan Breine, Visbestandopnames in Vlaamse beken en 
rivieren afgevist in het kader van het ‘Meetnet Zoetwateris’ 2007. INBO.R.2008.21 p.16-29. In 
de VIS-databank wordt eveneens per locatie consumptie advies verstrekt en kan de biologische 
kwaliteit opgevraagd worden 

 
Bronnen:  
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Van Thuyne, G., Breine, J. (2008). Visbestandopnames in Vlaamse beken en rivieren afgevist in het 
kader van het ‘Meetnet Zoetwatervis’ 2007.[INBO.R.2008.21]. Rapporten van het Instituut voor 
Natuur- en Bosonderzoek, 2008(21). Instituut voor Natuur- en Bosonderzoek: Groenendaal : Belgium. 
154 pp. 
 
BIJLAGEN 
 
1. Meetpunten/ evolutie van de fysico-chemische kwaliteit/ evolutie van de biologische kwaliteit  
2. Visbestandopnames in Vlaamse beken en rivieren afgevist in het kader van het ‘Meetnet 

Zoetwateris’ 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/972/antw.972.bijl.001.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/972/antw.972.bijl.002.pdf 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 973 
van 16 september 2008 
van DOMINIQUE GUNS 
 
 
 
Kanaal Brussel-Schelde   -   Waterkwaliteit en visbestand 
 
Het Zeekanaal, ook wel het Kanaal Brussel-Schelde genoemd, is een onderdeel van de 
kanaalverbinding tussen Charleroi, Brussel en de Schelde. Ongeveer 13 km van het Zeekanaal lopen 
over het grondgebied van de provincie Vlaams-Brabant en 11 km over dat van de provincie 
Antwerpen. 
 
Het Zeekanaal Brussel-Schelde is één van de drukst beviste waters in de provincie  
Vlaams-Brabant. 
 
1. Wat is voor het Zeekanaal Brussel-Schelde de kwaliteitsverbetering of  kwaliteitsverslechtering 

van het water (fysico-chemische en biologische kwaliteit) voor de  jaren  2007-2008  (of de meest  
recente beschikbare gegevens)?  

 
2. Welke vooruitgang verwacht men de komende jaren? 
      

Wanneer wordt een optimaal niveau van de waterkwaliteit verwacht? 
 

3. Op welke plaatsen is het visbestand op het Zeekanaal Brussel-Schelde het grootst en op welke 
plaatsen bijna onbestaande, en dit voor de jaren 2007-2008 (of de meest recente beschikbare 
gegevens)? 

 
4. Hoe worden de aangelegde paaiplaatsen tussen Humbeek-Sas en Verbrande Brug geëvalueerd? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 973 van 16 september 2008 
van DOMINIQUE GUNS 
 
 
 
1. Situering meetnet Vlaamse Milieumaatschappij 
 

De Vlaamse Milieumaatschappij (VMM) heeft onder meer de decretale opdracht meetnetten te 
exploiteren voor het meten van de kwaliteit van de oppervlaktewateren.  
 
De meetnetten oppervlaktewater bestaan hoofdzakelijk uit twee elkaar aanvullende meetnetten: 
een fysisch-chemisch en een biologisch. Op een geselecteerd aantal meetpunten wordt ook 
onderzoek gedaan naar de aanwezigheid van microverontreinigingen (bijv. bestrijdings-
middelen, monocyclische aromatische en polycyclische aromatische koolwaterstoffen en andere 
gevaarlijke stoffen). 
 
De resultaten van het fysisch-chemisch meetnet laten toe - op basis van een reeks 
momentopnamen (schepmonsters) - uitspraak te doen over de waterkwaliteit op een bepaald 
meetpunt.  
 
Op het merendeel van de meetpunten van het fysisch-chemisch meetnet wordt een basispakket 
van parameters onderzocht: watertemperatuur, concentratie aan opgeloste zuurstof (O2), 
zuurtegraad (pH), chemisch zuurstofverbruik (CZV), ammoniakale stikstof (NH4

+-N), nitriet 
(NO2

--N) en nitraat (NO3
--N), totaal orthofosfaat (o-PO4

----P), totaal fosfor (Pt), chloride (Cl-) en 
geleidingsvermogen (EC). 
De parameters biochemisch zuurstofverbruik (BZV), Kjeldahl-stikstof (Kj-N), sulfaat (SO4

--), 
totale hardheid, gehalte aan zwevende stoffen (ZS), arseen (As) en de zware metalen barium 
(Ba), cadmium (Cd), chroom (Cr), koper (Cu), ijzer (Fe), kwik (Hg), mangaan (Mn), lood (Pb), 
seleen (Se), nikkel (Ni) en zink (Zn), worden bepaald op een aantal geselecteerde meetpunten. 
 
De Italiaanse onderzoeker Prati ontwikkelde voor verscheidene parameters een transformatie-
formule om een gemeten waarde om te rekenen naar een onderling vergelijkbare kwaliteits-
index. Aan de hand van deze index kan de kwaliteitsklasse bepaald worden. 
De VMM gebruikt voor de beoordeling van de waterkwaliteit de Prati-index voor 
zuurstofverzadiging (PIO). Deze index krijgt een slechte score bij lage zuurstofspanningen, 
maar ook bij oververzadiging; die treedt immers op bij eutrofiëring – een verschijnsel dat de 
waterkwaliteit aantast. De bekomen resultaten krijgen volgende beoordeling (let wel: een hogere 
index wijst op een slechtere kwaliteit): 

 
Beoordeling van de waterkwaliteit op basis van de Prati-index voor opgeloste zuurstof (PIO) 
PIO Klasse Kleur Beoordeling (‘waterkwaliteitsklasse’) 
   0 – 1 1 blauw niet verontreinigd 
> 1 – 2 2 groen aanvaardbaar 
> 2 - 4 3 geel matig verontreinigd 
> 4 - 8 4 oranje verontreinigd 
> 8  5 rood zwaar verontreinigd 

 
Het biologisch onderzoek evalueert de kwaliteit van een waterloop als biotoop. Dit gebeurt aan 
de hand van de Belgische Biotische Index (BBI). Deze index is gestoeld op de aan- of 
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afwezigheid van ongewervelde waterdiertjes (macro-invertebraten). Daarbij speelt hun 
gevoeligheid voor verontreiniging en de diversiteit van de levensgemeenschap een belangrijke 
rol. Hoewel in principe gestoeld op één monsterneming per jaar, geeft de Biotische Index een 
terugblik in de tijd en evalueert ze de biotoopkwaliteit over een ruimere tijdspanne.  
De indexwaarde schommelt tussen 0 (zeer slechte kwaliteit) en 10 (zeer goede kwaliteit). De 
basiskwaliteitsnorm bedraagt 7. 
 
Beoordeling van de biologische waterkwaliteit op basis van de Belgische Biotische index 

BBI  Kleur  Beoordeling 
9 - 10 blauw zeer goede kwaliteit 
7 - 8 groen goede kwaliteit 
5 - 6 geel matige kwaliteit 
3 - 4 oranje slechte kwaliteit 
1 - 2 rood zeer slechte kwaliteit 
0 zwart uiterst slechte kwaliteit 

 
De kwaliteit van het Zeekanaal Brussel-Schelde 
 
Tabellen 1 tot 3 in bijlage 1 geven: 

- de meetpunten weer die gelegen zijn langsheen het Zeekanaal Brussel-Schelde op 
het grondgebied van Vlaams-Brabant en Antwerpen (tabel 1); 

- de evolutie weer van de fysico-chemische kwaliteit aan de hand van de Prati-index 
voor opgeloste zuurstof (tabel 2). Wanneer de PIO-score tussen haakjes 
weergegeven wordt, betekent dit dat ze werd berekend op minder dan 6 
zuurstofmetingen op jaarbasis; 

- de evolutie weer van de biologische kwaliteit aan de hand van de BBI (tabel 3). 
 

Het Zeekanaal Brussel-Schelde (voorheen “Willebroekse vaart” genoemd) is het verlengde van 
het kanaal Charleroi-Brussel dat nabij Charleroi gevoed wordt door de Samber en verder 
stroomafwaarts door verschillende waterlopen van het Zennebekken. Zo mondt net stroomop-
waarts de gewestgrens te Lembeek de sterk verontreinigde Hain in het kanaal Brussel-Charleroi 
uit. Het Zeekanaal Brussel-Schelde is verder verontreinigd doordat op Brussels grondgebied 
vervuild Zennewater in het kanaal kan overstorten. Mogelijks monden daarnaast nog andere 
(ingebuisde) beken of collectoren in het kanaal uit, of kunnen ze erin overstorten. Op Vlaams 
grondgebied, ten Noorden van Brussel, monden eveneens verscheidene sterk verontreinigde 
beken rechtstreeks in het kanaal uit. De belangrijkste is de Maalbeek nabij de Verbrande Brug te 
Grimbergen, een waterloop van tweede categorie. Andere zijn de Lintbeek, de Driesbosbeek en 
de Sasbeek te Humbeek. In Grimbergen kan bij hoge debieten ook een deel van het debiet van 
de Tangebeek rechtstreeks naar het kanaal overlopen. Te Ruisbroek wordt het verontreinigde 
water van de Zielbeek (voor naar schatting 30 à 40 %) en de Vliet (voor 100%) naar het kanaal 
overgepompt. Op de Zielbeek lozen heel wat bedrijven.- In Bormen kan door de N.V. Zeekanaal 
verontreinigd Scheldewater in het kanaal opgenomen worden. 
 
De Prati-index voor zuurstofverzadiging van het Zeekanaal Brussel-Schelde kon tot en met 
2006 in 2 kwaliteitsgedeeltes aangeduid worden: 

- behorend tot de klasse ‘verontreinigd’: vanaf de grens met het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest in Neder-over-Heembeek tot aan de brug in Humbeek te Grimbergen; 

- behorend tot de klasse ‘matig verontreinigd’: stroomafwaarts het vorige gedeelte tot aan 
haar eindpunt in Hingene (Bornem). 

 
In 2007 verbeterde de Prati-index voor zuurstofverzadiging van het Zeekanaal Brussel-Schelde 
voor het eerst op alle meetplaatsen tot de klasse ‘matig verontreinigd’. Mogelijks is dit te 
danken aan saneringen op Brussels grondgebied (verband houdend met de ingebruikname van 
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de RWZI Brussel Noord eind 2006). De ingebruikname van de RWZI Humbeek (3400 IE) in 
juni 2007 – met als gevolg de sanering van de Sasbeek die in het Zeekanaal uitmondt – kan er 
ook toe bijgedragen hebben. 
 
De biologische kwaliteit is sinds 2000 doorgaans matig over de gehele lengte van het 
Zeekanaal, op enkele positieve en negatieve uitschieters na (goed aan de Wintamsluis in 2003; 
slecht aan diezelfde sluis in 2004 en te Kraag (Willebroek) in 2007). 
 
De evolutie van de waterkwaliteit van het Zeekanaal Brussel-Schelde, aangeduid als viswater, 
werd meer in detail geëvalueerd aan de hand van een vergelijking van de meetgegevens van 
2003 met die van 2007 en dit van het meest stroomopwaartse meetpunt met VMM-nr. 354000 te 
Neder-over-Heembeek (aan de grens met het Brussels Hoofdstedelijk Gewest) en van meetpunt 
met VMM-nr. 351000 te Kraag (Willebroek) in de benedenloop (op deze 2 meetpunten 
beschikken we over voldoende historische fysico-chemische meetdata).  
 
De basiskwaliteitsnormen en de normen voor viswater (karperachtigen) voor de jaren 2003 en 
2007 werden voor de 2 meetpunten getoetst om de fysico-chemische evolutie van de 
waterkwaliteit te kunnen beoordelen: 

- De algemene fysico-chemische waterkwaliteit verbetert gestaag tussen 2003 en 2007 in 
stroomafwaartse richting (mede door de zelfzuiverende werking), en dit voor de beide 
meetpunten, vooral voor chemisch zuurstofverbruik, ammonium en totaal fosfor, 
hetgeen duidt op een verminderende aanvoer van (vooral door huishoudelijke lozingen) 
verontreinigd water naar het Kanaal. Zo daalt het gemiddelde gehalte aan ammonium in 
2007 van 0,68 mgN/liter in Neder-over-Heembeek naar 0,19 mgN/liter in Kraag 
(Willebroek). 

- De basiskwaliteitsnormen voor opgeloste zuurstof, fosfor, orthofosfaat, ammonium en 
chemisch zuurstofverbruik werden in 2003 reeds vanuit het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest overschreden; in 2007 zijn de normoverschrijdingen voor ammonium en 
chemisch zuurstofverbruik er reeds afwezig. In Willebroek blijft er in 2007 enkel nog 
een normoverschrijding voor orthofosfaat over. 

- De viswaternormen voor opgeloste zuurstof, zwevende stoffen, totaal fosfor, 
ammonium en nitriet werden in 2003 reeds t.h.v. het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
overschreden; in 2007 is daar echter de normoverschrijding voor totaal fosfor reeds 
verdwenen. In Willebroek blijven er in 2003 en in 2007 (met minder extreme 
normoverschrijdingen dan in 2003) enkel nog de normoverschrijdingen voor 
ammonium en nitriet over (deze laatste parameter wordt trouwens in bijna alle viswaters 
in Vlaanderen overschreden). 

 
Als besluit mogen we stellen dat de waterkwaliteit van het Zeekanaal globaal gezien gestaag 
verbetert (reden: verminderde aanvoer van verontreinigd water naar het Kanaal als gevolg van 
de continue saneringsinspanningen) en dat de waterkwaliteit beter wordt naarmate men meer in 
stroomafwaartse richting gaat.  
 

2.  De waterkwaliteit van het Zeekanaal Brussel-Schelde zal in de toekomst nog verbeteren, o.a. 
door een verdere verbetering van de waterkwaliteit van de Zenne en door een aantal 
gemeentelijke en bovengemeentelijke saneringen in Vlaanderen (uitbouw collectorennetwerk en 
gemeentelijke rioleringen, IBA’s, opheffen knelpunten, enz.) die nog doorgevoerd moeten 
worden en waardoor nog een aantal lozingspunten - waarvan het verontreinigde water via een 
aantal beken momenteel nog in het Zeekanaal terecht komt - zullen opgeheven worden. Met 
name de sanering van de Maalbeek op het grondgebied van de gemeenten Grimbergen, Meise 
en Wemmel is hier van groot belang. 

 
Het Kanaal Brussel-Schelde maakt in de Vlaamse Hydrografische Atlas (VHA) deel uit van het 
stroomgebied van het Kanaal Brussel-Charleroi en wordt bijgevolg bij de overheid naar 
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gegevensvergaring en rapportering dikwijls samen opgevolgd. Bijgevolg is het antwoord op 
deze vraag grotendeels identiek aan deze gegeven op de vraag nr. 614 van 17 april 2008. 
 
Het stroomgebied van het kanaal Brussel-Charleroi kent ruim 8.100 inwoners, waarvan 
ongeveer 7.200 langs een straat wonen die voorzien is van riolering: de rioleringsgraad bedraagt 
vandaag 88,8 %. Het afvalwater van ca. 3.049 inwoners is aangesloten op een rioolwater-
zuiveringsinstallatie (RWZI). Aangenomen dat alle woningen effectief aansluiten op de 
aanwezige riolering, bedraagt de zuiveringsgraad in het stroomgebied 37,6%, wat beduidend 
lager is dan het Vlaamse gemiddelde van ongeveer 68,2%. De toekomstige zuiveringsgraad, na 
uitvoering van de momenteel geplande bovengemeentelijke en gemeentelijke inspanningen, 
bedraagt 82,8%. 
Specifiek kan - gelet op de omschrijving in de aanhef van de vragen - daarbij de regio Humbeek 
(deel van de gemeente Grimbergen) vernoemd worden. Sinds juni 2007 is de 
zuiveringsinstallatie met een capaciteit van 3.400 IE operationeel. De rioleringen en collectoren 
ter verdere centralisatie en aanvoer van de afvalwaters naar de zuiveringsinstallatie zijn 
voorzien of in realisatie. Hierdoor zullen de plaatselijke waterlopen zijnde Kleine Buisbeek, 
Meiskensbeek en Sasbeek ongetwijfeld een veel betere waterkwaliteit bekomen hetgeen ook 
gunstig is naar het Kanaal toe waar voornoemde waterlopen in terecht komen. 
 
Op het streven naar het wegwerken van overstortwater van de Zenne en van huishoudelijk 
afvalwater van de Mollebeek en de Maasdalbeek na, heeft Vlaanderen slechts zeer weinig 
impact op de waterkwaliteit van het kanaal Brussel-Charleroi dat vanuit het Waalse Gewest 
Vlaanderen binnenstroomt. Een significante verbetering van de waterkwaliteit van het 
kanaalwater kan dan ook enkel verwacht worden als de vervuilende bronnen in Wallonië 
aangepakt worden, o.m. ook saneringen van lozingen op de Zenne, zodat de negatieve impact 
van de overstorten op het kanaal vermindert. M.b.t. de huishoudelijke lozingen is de Waalse 
regio inmiddels wel een inhaaloperatie begonnen. Zo is de kwaliteit van de Zenne sinds 2000 
gevoelig verbeterd. Voor de sanering van de Hain is het evenwel wachten tot de 
ingebruikneming van de belangrijke RWZI Braine-le-Château (ontwerpcapaciteit: 92.000 
inwonersequivalenten). Dit dossier heeft echter aanzienlijke vertraging opgelopen door 
juridische procedures m.b.t. de inplantingsplaats. Het zal zeker nog enkele jaren duren vooraleer 
deze RWZI operationeel is en de waterkwaliteit van het kanaal Brussel-Charleroi dus sterk kan 
verbeteren. 
 
Ook de verbetering van de kwaliteit van de Schelde – als resultante van de water-
zuiveringsinspanningen in een groot deel van het Vlaamse Gewest – zal voor de waterkwaliteit 
van het kanaal een positieve impact hebben te Bornem. 
 
Naast realisatie van het hoofdnetwerk aan collectoren voor inzameling van de grote 
vuilvrachten, richten de inspanningen op gewestelijk niveau zich ook op de sanering van de 
kleinere kernen en de optimalisatie van de bestaande infrastructuur. Deze projecten hebben als 
doel de verschillende onderdelen van de bovengemeentelijke saneringsinfrastructuur beter op 
elkaar af te stemmen, de overstortwerking te reduceren en belangrijke waterlopen af te koppelen 
van het collectoren- en rioolstelsel. Ook de aanleg van gescheiden rioolstelsels door de 
gemeenten resulteert in een verdere vermindering van de hydraulische belasting van de 
infrastructuur. 

 
3. In 2001 is een monitoringmeetnet voor de visstand van de Vlaamse oppervlaktewaters van start 

gegaan. Dit visstandonderzoek wordt uitgevoerd door het Instituut voor Natuur- en 
Bosonderzoek. De bedoeling is de kwaliteit van de visstand te onderzoeken om aldus ook een 
beeld te verkrijgen van de ecologische waterkwaliteit. De gegevens worden in een databank 
(VIS) ingevoerd. Dit meetnet omvat ca. 900 meetpunten waarvan een 300-tal op kanalen. De 
kanalen worden met een periodiciteit van 5 à 7 jaar bemonsterd.  

 De laatste campagne op het Kanaal Brussel-Schelde dateert van het najaar 2007.  
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Voor de resultaten van deze visbestanden en de biologische kwaliteit van paling en roofvis 
verwijzen we graag naar de VIS- databank op http://vis.milieuinfo.be en naar het rapport in bijlage 
‘Van Thuyne Gerlinde, Visbestandopnames op het Kanaal Charleroi-Brussel-Schelde 2007. 
INBO.IR.2008.25. In de VIS-databank wordt eveneens per locatie consumptie-advies verstrekt 
en kan de biologische kwaliteit opgevraagd worden. 
 

4. In 2006 schreef de dienst Natuurtechnische Milieubouw (NTMB) van het Departement LNE een 
onderzoeksopdracht uit voor de monitoring van de natuurvriendelijke oevers/paaiplaatsen in het 
Zeekanaal. De studieopdracht behelst het opstellen en uitvoeren van een monitorings-
programma voor de vier verschillende types natuurvriendelijke oevers langs het Zeekanaal in 
Grimbergen. De opdracht wordt uitgevoerd door de Universiteit Antwerpen, departement 
Biologie. 

 
 Doel van dit project is na te gaan hoe de natuurvriendelijke oevers evolueren onder de condities 

die heersen op het Zeekanaal en of het type vooroever invloed heeft op de natuurwaarden in de 
plasberm. Dit geldt zowel voor de vegetatieontwikkeling en de geschiktheid van de plasbermen 
als habitat, paaiplaats, refugium en rustplaats voor fauna. 

 
 Er wordt onderzocht welke van de verschillende oevertypes vanuit ecologisch oogpunt de 

meeste potenties bieden. Het is de bedoeling op basis van deze studie conclusies te trekken over 
welke oevertypes het meest geschikt zijn voor toepassing op kanalen als het Zeekanaal. 

 
 In de drie voorziene monitoringsperiodes (2007, 2008 en 2010) wordt hiervoor onderzoek 

verricht naar onder meer visfauna, aquatische macrofauna, avifauna, libellen, vegetatie en 
fysische kenmerken (oa erosie en waterpeil). 

 
Bronnen:  
 
- VIS-databank: http://vis.milieuinfo.be 
- Van Thuyne, G. (2008). Visbestandopnames op het Kanaal Charleroi-Brussel-Schelde (2007). 

Interne rapporten van het Instituut voor Natuur- en Bosonderzoek, 2008(25). Instituut voor 
Natuur- en Bosonderzoek: Groenendaal : Belgium. 21 pp. 

 
BIJLAGEN 
 
1. Meetpunten/ evolutie van de fysico-chemische kwaliteit/ evolutie van de biologische kwaliteit  
2. Visbestandopnames op het Kanaal Charleroi-Brussel-Schelde 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/973/antw.973.bijl.001.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/973/antw.973.bijl.002.pdf 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 974 
van 16 september 2008 
van DOMINIQUE GUNS 
 
 
 
Leie   -   Waterkwaliteit en visbestand 
 
Vanaf  de grens met Frankrijk tot Gent heeft de Leie een lengte van 108 km. De Leie werd ten 
behoeve van de scheepvaart grotendeels rechtgetrokken tot in Deinze. Vanaf Deinze tot haar monding 
in de Ringvaart te Gent heeft de Leie haar natuurlijke meandering behouden en heeft ze vegetatierijke 
oeverstructuren met struiken en riet. Boven Deinze begint het Afleidingskanaal van de Leie. 
 
1. Wat is voor de Leie de kwaliteitsverbetering of kwaliteitsverslechtering van het water (fysico-

chemische en biologische kwaliteit) voor de jaren 2007-2008 (of de meest  recente beschikbare 
gegevens)?  

 
2. Welke vooruitgang verwacht men de komende jaren ? 
     

Wanneer wordt een optimaal niveau van de waterkwaliteit verwacht ? 
 
3. Op welke plaatsen is het visbestand op de Leie  het grootst en op welke plaatsen bijna 

onbestaande, en dit voor de jaren 2007-2008 (of de meest  recente beschikbare gegevens)?  
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 974 van 16 september 2008 
van DOMINIQUE GUNS 
 
 
 
1. Situering meetnet Vlaamse Milieumaatschappij 
 

De Vlaamse Milieumaatschappij (VMM) heeft onder meer de decretale opdracht meetnetten te 
exploiteren voor het meten van de kwaliteit van de oppervlaktewateren.  
 
De meetnetten oppervlaktewater bestaan hoofdzakelijk uit twee elkaar aanvullende meetnetten: 
een fysisch-chemisch en een biologisch. Op een geselecteerd aantal meetpunten wordt ook 
onderzoek gedaan naar de aanwezigheid van microverontreinigingen (bijv. bestrijdings-
middelen, monocyclische aromatische en polycyclische aromatische koolwaterstoffen en andere 
gevaarlijke stoffen). 
 
De resultaten van het fysisch-chemisch meetnet laten toe - op basis van een reeks moment-
opnamen (schepmonsters) - uitspraak te doen over de waterkwaliteit op een bepaald meetpunt.  
 
Op het merendeel van de meetpunten van het fysisch-chemisch meetnet wordt een basispakket 
van parameters onderzocht: watertemperatuur, concentratie aan opgeloste zuurstof (O2), 
zuurtegraad (pH), chemisch zuurstofverbruik (CZV), ammoniakale stikstof (NH4

+-N), nitriet 
(NO2

--N) en nitraat (NO3
--N), totaal orthofosfaat (o-PO4

----P), totaal fosfor (Pt), chloride (Cl-) en 
geleidingsvermogen (EC). 
De parameters biochemisch zuurstofverbruik (BZV), Kjeldahl-stikstof (Kj-N), sulfaat (SO4

--), 
totale hardheid, gehalte aan zwevende stoffen (ZS), arseen (As) en de zware metalen barium 
(Ba), cadmium (Cd), chroom (Cr), koper (Cu), ijzer (Fe), kwik (Hg), mangaan (Mn), lood (Pb), 
seleen (Se), nikkel (Ni) en zink (Zn), worden bepaald op een aantal geselecteerde meetpunten. 
 
De Italiaanse onderzoeker Prati ontwikkelde voor verscheidene parameters een 
transformatieformule om een gemeten waarde om te rekenen naar een onderling vergelijkbare 
kwaliteitsindex. Aan de hand van deze index kan de kwaliteitsklasse bepaald worden. 
De VMM gebruikt voor de beoordeling van de waterkwaliteit de Prati-index voor zuurstof-
verzadiging (PIO). Deze index krijgt een slechte score bij lage zuurstofspanningen, maar ook bij 
oververzadiging; die treedt immers op bij eutrofiëring – een verschijnsel dat de waterkwaliteit 
aantast. De bekomen resultaten krijgen volgende beoordeling (let wel: een hogere index wijst op 
een slechtere kwaliteit): 
 
Beoordeling van de waterkwaliteit op basis van de Prati-index voor opgeloste zuurstof (PIO) 
PIO Klasse Kleur Beoordeling (‘waterkwaliteitsklasse’) 
   0 – 1 1 blauw niet verontreinigd 
> 1 – 2 2 groen aanvaardbaar 
> 2 - 4 3 geel matig verontreinigd 
> 4 - 8 4 oranje verontreinigd 
> 8  5 rood zwaar verontreinigd 

 
Het biologisch onderzoek evalueert de kwaliteit van een waterloop als biotoop. Dit gebeurt aan 
de hand van de Belgische Biotische Index (BBI). Deze index is gestoeld op de aan- of 
afwezigheid van ongewervelde waterdiertjes (macro-invertebraten). Daarbij speelt hun 
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gevoeligheid voor verontreiniging en de diversiteit van de levensgemeenschap een belangrijke 
rol. Hoewel in principe gestoeld op één monsterneming per jaar, geeft de Biotische Index een 
terugblik in de tijd en evalueert ze de biotoopkwaliteit over een ruimere tijdspanne.  
De indexwaarde schommelt tussen 0 (zeer slechte kwaliteit) en 10 (zeer goede kwaliteit). De 
basiskwaliteitsnorm bedraagt 7. 
 
Beoordeling van de biologische waterkwaliteit op basis van de Belgische Biotische index 
BBI Kleur Beoordeling 
9 - 10 blauw zeer goede kwaliteit 
7 - 8 groen goede kwaliteit 
5 - 6 geel matige kwaliteit 
3 - 4 oranje slechte kwaliteit 
1 - 2 rood zeer slechte kwaliteit 
0 zwart uiterst slechte kwaliteit 

 
De kwaliteit van de Leie 
 
Tabellen 1 tot 3 in bijlage 1 geven: 

- de meetpunten weer die gelegen zijn langsheen de Leie (tabel 1) 
- de evolutie weer van de fysico-chemische kwaliteit aan de hand van de Prati-index voor 

opgeloste zuurstof (tabel 2).  
- de evolutie weer van de biologische kwaliteit aan de hand van de BBI (tabel 3). 

 
De evolutie van de waterkwaliteit van de Leie wordt in eerste instantie geëvalueerd aan de hand 
van de meetgegevens van het kernmeetpunt met VMM-nr 581000 te Lauwe, Wevelgem. 
Anno 2007 zijn er op deze meetplaats nog overschrijdingen voor de parameters zuurstof, 
zwevende stoffen, totaal fosfor, orthofosfaat en geleidend vermogen. Voor alle andere 
onderzochte parameters wordt aan de basiskwaliteitsnormen voor oppervlaktewater voldaan. 
Tegenover 2004 vormt dit een opvallende verbetering, toen waren er nog bijkomende over-
schrijdingen voor de parameters ammonium- en Kjeldahlstikstof, BZV, CZV, chloriden en 
polyaromatische koolwaterstoffen. 
 
Tijdens de jaren ’90 was de kwaliteit van de Leie over de volledige loop zeer slecht, zowel op 
fysisch-chemisch vlak, als wat de biologische kwaliteit betreft. Tot 2004 was de biologische 
kwaliteit (op basis van macro-invertebraten) globaal gezien slecht; enkel in het deel tussen 
Deinze en Gent werd sporadisch een matige BBI vastgesteld. Sinds 2005 is er een spectaculaire 
verbetering waar te nemen, die zich reeds manifesteert ter hoogte van de grens met Frankrijk 
(meetpunt met VMM-nr 583000 te Wervik). In 2007 werd hier voor het eerst een goede 
biologische kwaliteit behaald. Deze verbetering komt tot stand door de saneringsinspanningen 
aan Franse en Waalse zijde (o.a. RWZI Komen (2003), Grimonpont, Armentiers, Quesnoy-s-
Deule, Warneton (2007). Ook het opstarten van de RWZI van Beveren-Leie en Olsene en de 
aanleg van bijhorende collectoren, zorgden aan Vlaamse zijde verder voor een aanzienlijke 
verbetering. 
 
Ook de verdere loop van de Leie in Vlaanderen evolueerde in 2006 en 2007 in gunstige zin, 
zowel de PIO als de BBI. In het deel ‘Toeristische Leie’ tussen Deinze en Gent wordt t.h.v. 
Astene (VMM-nr 573000) in 2007 voor het eerst een BBI van 7 gehaald. 
 
Tot 2005 was ook de PIO globaal gezien ‘verontreinigd’. In 2007 was de zuurstofhuishouding 
voor het eerst sinds de metingen overal ‘matig verontreinigd’. Ook in 2006 was de verbetering 
reeds duidelijk merkbaar. 
 
De Leie heeft vanaf Zulte de wettelijke bestemming ‘viswater’. 
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De viswaterkwaliteitsnormen worden enkel gehaald voor de parameters pH, BZV, opgelost 
koper en totaal zink, ma.w. er is een overschrijding voor nitriet (zoals het geval is voor bijna alle 
viswaters in Vlaanderen), ammonium, totaal fosfor, zwevende stoffen en opgeloste zuurstof. 
 
De voornaamste bronnen van verontreiniging (aangevoerd via de zwaar vervuilde zijwaterlopen 
o.a. de Mandel, Heulebeek, Oude Mandel) zijn industrie (voornamelijk voedingsindustrie), 
huishoudelijk afvalwater en landbouw. Het Leiebekken scoort zeer slecht op vlak van nitraat-
overschrijdingen. 
De Leie zelf ontvangt daarnaast ook het afvalwater van enkele belangrijke textielbedrijven en 
bedrijven uit de voedingsindustrie. 

 
2.  In het stroomgebied lozen thans ongeveer 501.495 inwoners (incl. Toeristische Leie). Ongeveer 

424.377 inwoners wonen langs een straat die voorzien is van riolering zodat de rioleringsgraad 
thans bijna 84,6% bedraagt. Het afvalwater van ca. 280.580 inwoners is aangesloten op een 
rioolwater-zuiveringsinstallatie (RWZI). Aangenomen dat alle woningen effectief aansluiten op 
de aanwezige riolering bedraagt de zuiveringsgraad in het stroomgebied 55,9% wat toch nog 
een stuk lager is dan het Vlaamse gemiddelde (ongeveer 70,6%). De toekomstige zuiverings-
graad, na uitvoering van de momenteel geplande bovengemeentelijke inspanningen, bedraagt 
80,3%. 

 
De belangrijkste RWZI’s langsheen de Leie zijn de RWZI van Menen (sanering van het 
afvalwater van o.m. Menen, Wervik, Wevelgem en deel van Frankrijk), de RWZI van 
Harelbeke (sanering van het afvalwater van Kortrijk, Harelbeke, Kuurne en Zwevegem) en de 
RWZI Olsene (sanering van het afvalwater van o.m. Olsene, geplande sanering van het 
afvalwater van Zulte, Wielsbeke en Dentergem), de geplande RWZI van Beveren-Leie 
(sanering van het afvalwater van delen van Waregem, Harelbeke, Deerlijk, Wielsbeke). 
 
Daarenboven werden heel recent volgende werken uitgevoerd: 

- De RWZI van Beveren-Leie (voorlopige oplevering waarop momenteel reeds ca. 
8.350 inwoners aangesloten zijn); 

- De twee collectoren te Zwevegem met invloed op de Keibeek en de Speibeek (ca. 
11.700 inwoners); 

- Een collector te Ingelmunster – Izegem (ca. 6.900 inwoners). 
 

Daarnaast zal de verdere uitvoering van zowel gemeentelijke als bovengemeentelijke projecten 
ervoor zorgen dat de kwaliteit van de Leie nog zal toenemen. 
 
Naast realisatie van het hoofdnetwerk aan collectoren voor inzameling van de grote 
vuilvrachten, richten de inspanningen op gewestelijk niveau zich ook op de sanering van de 
kleinere kernen en de optimalisatie van de bestaande infrastructuur. Deze projecten hebben als 
doel de verschillende onderdelen van de bovengemeentelijke saneringsinfrastructuur beter op 
elkaar af te stemmen, de overstortwerking te reduceren en belangrijke waterlopen af te koppelen 
van het collectoren- en rioolstelsel. Ook de aanleg van gescheiden rioolstelsels door de 
gemeenten resulteert in een verdere vermindering van de hydraulische belasting van de 
infrastructuur. 
 
Samenvattend kan dus gesteld worden dat er vandaag nog heel wat middelen worden 
geïnvesteerd in de verbetering van de oppervlaktewaterkwaliteit in het stroomgebied van de 
Leie. Deze investeringen zullen in de komende jaren een verdere kwaliteitsverbetering van het 
oppervlaktewater bewerkstelligen. 

 
3.  In 2001 is een monitoringmeetnet voor de visstand van de Vlaamse oppervlaktewaters van start 

gegaan. Dit visstandonderzoek wordt uitgevoerd door het Instituut voor Natuur- en 
Bosonderzoek. De bedoeling is de kwaliteit van de visstand te onderzoeken om aldus ook een 
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beeld te verkrijgen van de ecologische waterkwaliteit. De gegevens worden in een databank 
ingevoerd. Dit meetnet omvat ca. 900 meetpunten waarvan een 600-tal op stromende waters. 
Deze waters worden met een periodiciteit van 3 à 4 jaar bemonsterd. De laatste afvissing van de 
Leie dateert van 2007.  

 
 Voor de resultaten van deze visbestanden en de biologische kwaliteit van paling en roofvis 

verwijzen we graag naar de VIS-databank op http://vis.milieuinfo.be, alsook ook naar het rapport in 
bijlage 2 ‘Gerlinde Van Thuyne en Jan Breine, Visbestandopnames in Vlaamse beken en 
rivieren afgevist in het kader van het ‘Meetnet Zoetwateris’ 2007. INBO.R.2008.21 p.119-135. 
In de VIS-databank wordt eveneens per locatie consumptie advies verstrekt en kan de 
biologische kwaliteit opgevraagd worden. 

 
Bronnen:  
 
Van Thuyne, G., Breine, J. (2008). Visbestandopnames in Vlaamse beken en rivieren afgevist in het 
kader van het ‘Meetnet Zoetwatervis’ 2007.[INBO.R.2008.21]. Rapporten van het Instituut voor 
Natuur- en Bosonderzoek, 2008(21). Instituut voor Natuur- en Bosonderzoek: Groenendaal : Belgium. 
154 pp. 
 
BIJLAGEN 
 
1. Meetpunten/ evolutie van de fysico-chemische kwaliteit/ evolutie van de biologische kwaliteit  
2. Visbestandopnames in Vlaamse beken en rivieren afgevist in het kader van het ‘Meetnet 

Zoetwateris’ 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/974/antw.974.bijl.001.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/974/antw.974.bijl.002.pdf 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 975 
van 16 september 2008 
van DOMINIQUE GUNS 
 
 
 
Schelde   -   Waterkwaliteit en visbestand 
 
De Bovenschelde (de Schelde tot Gent) stroomt Vlaanderen binnen in Spiere-Helkijn. Ze sluit aan op 
de Ringvaart in Gent. De Bovenschelde is een ten behoeve van de scheepvaart genormaliseerde rivier 
voorzien van stuwsluizen. Sinds 1990 verbeterde de waterkwaliteit aanzienlijk. 
 
De Zeeschelde is het deel van de Schelde gelegen tussen Gent en de Belgisch-Nederlandse grens. In 
tegenstelling tot de Bovenschelde is de Zeeschelde onderhevig aan getijdenwerking. De Boven-
zeeschelde vervoert zoet water, de Benedenzeeschelde brak water. Door de toenemende conventionele 
waterzuivering van industrieel en huishoudelijk afval is de organische belasting van de Zeeschelde 
gedaald . In de natuurlijke situatie zou  men zowel in het zoute als het zoete deel van de Schelde meer 
vissoorten moeten aantreffen dan in het brakwatergebied. 
 
1. Wat is voor de Schelde de kwaliteitsverbetering of  kwaliteitsverslechtering van het water (fysico-

chemische en biologische kwaliteit) voor de jaren 2007-2008 (of de meest recente beschikbare 
gegevens)?  

 
2. Welke vooruitgang verwacht men de komende jaren ? 
      
      Wanneer wordt een optimaal niveau van de waterkwaliteit verwacht ? 
 
3. Op welke plaatsen is het visbestand op de Schelde  het grootst en op welke plaatsen bijna 

onbestaande, en dit voor de jaren  2007-2008 (of de meest  recente beschikbare gegevens)?  
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 975 van 16 september 2008 
van DOMINIQUE GUNS 
 
 
 
1. Situering meetnet Vlaamse Milieumaatschappij 
 

De Vlaamse Milieumaatschappij (VMM) heeft onder meer de decretale opdracht 
meetnetten te exploiteren voor het meten van de kwaliteit van de oppervlaktewateren.  
 
De meetnetten oppervlaktewater bestaan hoofdzakelijk uit twee elkaar aanvullende meetnetten: 
een fysisch-chemisch en een biologisch. Op een geselecteerd aantal meetpunten wordt ook 
onderzoek gedaan naar de aanwezigheid van microverontreinigingen (bijv. 
bestrijdingsmiddelen, monocyclische aromatische en polycyclische aromatische koolwater-
stoffen en andere gevaarlijke stoffen). 
 
De resultaten van het fysisch-chemisch meetnet laten toe - op basis van een reeks moment-
opnamen (schepmonsters) - uitspraak te doen over de waterkwaliteit op een bepaald meetpunt.  
 
Op het merendeel van de meetpunten van het fysisch-chemisch meetnet wordt een basispakket 
van parameters onderzocht: watertemperatuur, concentratie aan opgeloste zuurstof (O2), 
zuurtegraad (pH), chemisch zuurstofverbruik (CZV), ammoniakale stikstof (NH4

+-N), nitriet 
(NO2

--N) en nitraat (NO3
--N), totaal orthofosfaat (o-PO4

----P), totaal fosfor (Pt), chloride (Cl-) en 
geleidingsvermogen (EC). 
De parameters biochemisch zuurstofverbruik (BZV), Kjeldahl-stikstof (Kj-N), sulfaat (SO4

--), 
totale hardheid, gehalte aan zwevende stoffen (ZS), arseen (As) en de zware metalen barium 
(Ba), cadmium (Cd), chroom (Cr), koper (Cu), ijzer (Fe), kwik (Hg), mangaan (Mn), lood (Pb), 
seleen (Se), nikkel (Ni) en zink (Zn), worden bepaald op een aantal geselecteerde meetpunten. 
 
De Italiaanse onderzoeker Prati ontwikkelde voor verscheidene parameters een transformatie-
formule om een gemeten waarde om te rekenen naar een onderling vergelijkbare kwaliteits-
index. Aan de hand van deze index kan de kwaliteitsklasse bepaald worden. 
De VMM gebruikt voor de beoordeling van de waterkwaliteit de Prati-index voor 
zuurstofverzadiging (PIO). Deze index krijgt een slechte score bij lage zuurstofspanningen, 
maar ook bij oververzadiging; die treedt immers op bij eutrofiëring – een verschijnsel dat de 
waterkwaliteit aantast. De bekomen resultaten krijgen volgende beoordeling (let wel: een hogere 
index wijst op een slechtere kwaliteit): 

 
Beoordeling van de waterkwaliteit op basis van de Prati-index voor opgeloste zuurstof (PIO) 
PIO Klasse Kleur Beoordeling (‘waterkwaliteitsklasse’) 
   0 – 1 1 blauw niet verontreinigd 
> 1 – 2 2 groen aanvaardbaar 
> 2 - 4 3 geel matig verontreinigd 
> 4 - 8 4 oranje verontreinigd 
> 8  5 rood zwaar verontreinigd 

 
Het biologisch onderzoek evalueert de kwaliteit van een waterloop als biotoop. Dit gebeurt aan 
de hand van de Belgische Biotische Index (BBI). Deze index is gestoeld op de aan- of 
afwezigheid van ongewervelde waterdiertjes (macro-invertebraten). Daarbij speelt hun 



Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008  -519- 
 
 

 

gevoeligheid voor verontreiniging en de diversiteit van de levensgemeenschap een belangrijke 
rol. Hoewel in principe gestoeld op één monsterneming per jaar, geeft de Biotische Index een 
terugblik in de tijd en evalueert ze de biotoopkwaliteit over een ruimere tijdspanne.  
De indexwaarde schommelt tussen 0 (zeer slechte kwaliteit) en 10 (zeer goede kwaliteit). De 
basiskwaliteitsnorm bedraagt 7. 

 
Beoordeling van de biologische waterkwaliteit op basis van de Belgische Biotische index 

BBI Kleur Beoordeling 
9 - 10 blauw zeer goede kwaliteit 
7 - 8 groen goede kwaliteit 
5 - 6 geel matige kwaliteit 
3 - 4 oranje slechte kwaliteit 
1 - 2 rood zeer slechte kwaliteit 
0 zwart uiterst slechte kwaliteit 

 
De kwaliteit van de Schelde  
 
De kwaliteit van de Bovenschelde 
 
Tabellen 1 tot 3 in bijlage 1 geven: 

- de meetpunten weer die gelegen zijn langsheen de Bovenschelde (tabel 1); 
- de evolutie weer van de fysico-chemische kwaliteit aan de hand van de Prati-index voor 

opgeloste zuurstof (tabel 2). Wanneer de PIO-score tussen haakjes weergegeven wordt, 
betekent dit dat ze werd berekend op minder dan 6 zuurstofmetingen op jaarbasis; 

- de evolutie weer van de biologische kwaliteit aan de hand van de BBI (tabel 3). 
 

De evolutie van de waterkwaliteit van de Bovenschelde werd geëvalueerd aan de hand van de 
meetgegevens van het meest stroomopwaartse kernmeetpunt met VMM-nr 179000 te Pecq, en 
van het meest stroomafwaartse kernmeetnetpunt VMM-nr 172100 te Zwijnaarde - Gent. 
De biologische kwaliteit te Pecq verbeterde van zeer slecht tot goed in de periode 1989-1999 
naar matig in de periode 2000-2007. De PIO schommelt tijdens de periode 1990-1997 tussen de 
kwaliteitsklasse ‘verontreinigd’ en ‘matig verontreinigd’. In de periode 1998 – 2007 wijst de 
PIO op een continue lichte kwaliteitsverbetering maar blijft de kwaliteit nog steeds ‘matig’.  
De biologische kwaliteit te Zwijnaarde evolueerde van zeer slecht in 1992 geleidelijk naar matig 
- in 2006 en 2007. De PIO duidt voor de periode 1992-2005 op een klasse die afwisselt tussen 
‘zwaar verontreinigd’ en ‘verontreinigd’. In 2006 en 2007 wordt voor het eerst een ‘matig 
verontreinigde’ toestand vastgesteld. 
 
De basiskwaliteitsnormen voor de jaren 1995, 2000, 2006 en 2007 voor de 2 meetpunten werden 
getoetst. De fysico-chemische waterkwaliteit vertoont de volgende evoluties: 

- de waterkwaliteit verbetert doorheen de tijd voor beide meetpunten; 
- de waterkwaliteit blijft over het ganse traject matig; 
- de normtoetsingen van 2007 voor basiskwaliteit tonen voor beide meetpunten 

overschrijdingen voor onder andere totaal fosfor, ammonium en de PAK’s 
(polyaromatische koolwaterstoffen), nl. een mediaan van 792,5 ng/L (norm = 100 ng/L). 

Eén van de grootste problemen voor de Bovenschelde zijn de Grote en de Zwarte Spierebeek die 
zwaar verontreinigd afvalwater vanuit Moeskroen en Roubaix aanvoeren naar de Bovenschelde. 
Beide beken hebben een zware negatieve impact op de kwaliteit van de Bovenschelde.  
 
De kwaliteit van de Benedenschelde 
 
Tabellen 4 tot 6 in bijlage 1 geven: 

- de meetpunten weer die gelegen zijn langsheen de Benedenschelde (tabel 4); 
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- de evolutie weer van de fysico-chemische kwaliteit aan de hand van de Prati index voor 
opgeloste zuurstof (tabel 5). Wanneer de PIO-score tussen haakjes weergegeven wordt, 
betekent dit dat ze werd berekend op minder dan 6 zuurstofmetingen op jaarbasis; 

- de evolutie weer van de biologische kwaliteit aan de hand van de BBI (tabel 6). 
 

De evolutie van de waterkwaliteit van de Benedenschelde werd geëvalueerd aan de hand van de 
meetgegevens van het meest stroomopwaartse kernmeetpunt met VMM-nr. 168900 te 
Destelbergen – Heusden en van het meest stroomafwaartse kernmeetpunt VMM-nr. 154100, 
gelegen te Zandvliet ter hoogte met de Nederlandse grens. 
De biologische kwaliteit te Melle schommelt vanaf 1995 tussen slecht en matig. De PIO wees in 
de periode 1995-1998 op een verontreinigde kwaliteitstoestand, in de periode 1999-2006 
evolueerde de kwaliteit er naar matig en in 2007 werd voor het eerst een aanvaardbare toestand 
vastgesteld.  
Op basis van de Belgische Biotische Index blijft de biologische kwaliteit in de Schelde slecht in 
het traject Dendermonde – Antwerpen in 2007. Het traject Melle - Zele werd in 2006 
bemonsterd en scoorde toen al matig. Hoogstwaarschijnlijk zal de verbetering in de macro-
invertebraten samenstelling pas merkbaar zijn in 2008.  
 
In 2007 is de vastgestelde zuurstofhuishouding de beste die ooit gemeten is op de Schelde. Zo 
behoorde de helft van de meetplaatsen voor de Prati-index voor Zuurstofverzadiging (PIO) voor 
de Benedenschelde (traject Gent - Zandvliet) in 2005 tot de klasse “verontreinigd”. In 2007 is 
dat voor 2  van de 14 onderzochte meetplaatsen nog het geval, nl. de Schelde te Kruibeke en 
Antwerpen. De PIO verbetert er wel van 6,6 naar 4,5 te Kruibeke en van 6,7 naar 4,2 te 
Antwerpen. De zuurstofhuishouding duidt in de Schelde te Destelbergen en te Dendermonde 
voor de eerste maal op “aanvaardbaar”. In het traject Temse – Hemiksem en afwaarts 
Antwerpen wordt voor de eerst maal een “matig verontreinigde” zuurstof-huishouding 
vastgesteld. Deze trajecten bevinden zich op- en afwaarts de Rupelmonding.  
De verbetering van de kwaliteit van de Schelde in 2007 is te wijten aan de kwaliteitsverbetering 
van de Zenne. Deze verbetering is te danken aan de ingebruikname van de RWZI Brussel Noord 
(1.100.000 IE) eind 2006 en de RWZI Grimbergen (100.000 IE) in juni 2007. Hoewel nog niet 
de volledige vuilvracht op deze zuiveringsstations behandeld wordt, is de impact ervan op de 
waterkwaliteit duidelijk meetbaar in de Zenne, de Rupel en in de Benedenschelde. 
 
De basiskwaliteitsnormen voor de jaren 1995, 2000, 2006 en 2007 voor de 2 meetpunten werden 
getoetst. De fysico-chemische waterkwaliteit vertoont de volgende evoluties: 

- de waterkwaliteit verbetert doorheen de tijd voor de meetpunten met VMM-nrs. 168900 
en 154100; 

- de waterkwaliteit over het ganse traject evolueert van de klasse verontreinigd tot 
aanvaardbaar; 

- de normtoetsing van 2007 voor basiskwaliteit toont voor het meetpunt met VMM-nr 
168900 (Melle) overschrijdingen voor zowel het biologisch als het chemisch 
zuurstofverbruik, totaal fosfor en orthofosfaat, evenals voor de somparameter PAK’s 
(Polyaromatische Koolwaterstoffen) met een mediaan van 542 ng/L (norm 100 ng/L). 
De normtoetsing van 2007 voor basiskwaliteit toont voor meetpunt met VMM-nr 
154100 (Zandvliet) overschrijdingen voor het gehalte aan zwevende stoffen, het 
chemisch zuurstofverbruik, totaal fosfor en voor de somparameter PAK’s met een 
mediaan van 307 ng/L (norm 100 ng/L) en een maximum gemeten concentratie van 777 
ng/L; 

- in vergelijking met het jaar 2000 voldoet de Schelde te Melle (VMM-nr. 168900) nu 
voor het gehalte aan zwevende stoffen, ammonium en Kjeldahl stikstof. Ook het gehalte 
voor de zware metalen koper en zink voldoen in 2007 aan de norm.  Te Zandvliet 
(VMM-nr. 154100) voldoet in vergelijking met 2000 de parameter opgelost zuurstof.  
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2.  Het stroomgebied van de Bovenschelde (in dit geval gerekend vanaf de taalgrens tot Gent) kent 
ruim 387.000 inwoners, waarvan ongeveer 309.000 langs een straat wonen die voorzien is van 
riolering. De rioleringsgraad bedraagt vandaag 79,9%. Het afvalwater van ca. 213.000 inwoners 
is aangesloten op een rioolwaterzuiveringsinstallatie (RWZI). Aangenomen dat alle woningen 
effectief aansluiten op de aanwezige riolering, bedraagt de huidige zuiveringsgraad in het 
stroomgebied 55%, wat beduidend lager is dan het Vlaamse gemiddelde (ongeveer 70%). De 
toekomstige zuiveringsgraad, na uitvoering van de momenteel geplande boveng-emeentelijke en 
gemeentelijke inspanningen, bedraagt 76%. 

 
De belangrijkste bestaande RWZI’s (met een capaciteit groter dan 10.000 inwoner-equivalenten) 
voor het gebied zijn van stroomopwaarts naar stroomafwaarts: Avelgem, Ronse, Oudenaarde, 
Zwalm, Gavere en Merelbeke. 
 
De lage huidige zuiveringsgraad van het stroomgebied is voornamelijk te verklaren door de 
verspreide bebouwing en het heuvelachtig landschap waardoor veel verspreide lozingspunten 
voorkomen. Hierdoor stijgt de kostprijs en daalt het rendement van de aan te leggen collectoren. 
Zo moeten in het bekken van de Zwalm nog heel wat collectoren en bijhorende RWZI’s worden 
aangelegd. 
 
In het stroomgebied van de Benedenschelde (vanaf Gent tot monding in Westerschelde) wonen 
ongeveer 1.155.000 personen waarvan ruim 1.070.000 aangesloten zijn op een riolering. Dit 
komt neer op een vrij hoge rioleringsgraad van 92,6%. Er zijn ongeveer 944.000 inwoners 
aangesloten op een RWZI. Aangenomen dat alle woningen effectief aansluiten op de aanwezige 
riolering, bedraagt de huidige zuiveringsgraad in het stroomgebied 81,7%. Na uitvoering van de 
momenteel geplande bovengemeentelijke en gemeentelijke inspanningen, zal een toekomstige 
zuiveringsgraad van 93,2% bereikt worden. De zuiveringsgraad binnen het bekken van de 
Benedenschelde ligt dus merkelijk hoger dan het Vlaams gemiddelde en is voornamelijk het 
gevolg van de hogere verstedelijkingsgraad in het betrokken gebied. 
 
De belangrijkste bestaande RWZI’s (met een capaciteit groter dan 10.000 inwoner-equivalenten) 
voor het gebied zijn van stroomopwaarts naar stroomafwaarts: Wetteren, Bambrugge, Lede, 
Dendermonde, Destelbergen, Laarne, Lokeren, Berlare, Zele, Hamme, Temse, Beveren, Burcht, 
Bornem, Londerzeel, Ruisbroek, Boom, Edegem, Aartselaar, Antwerpen – Zuid, Boechout, 
Wommelgem, Deurne, Schilde, Schoten, Brasschaat, Merksem en Antwerpen – Noord. 
 
Naast de realisatie van het hoofdnetwerk aan collectoren voor inzameling van de grote 
vuilvrachten, richten de inspanningen op gewestelijk niveau zich ook op de sanering van de 
kleinere kernen en de optimalisatie van de bestaande infrastructuur.  Deze projecten hebben als 
doel de verschillende onderdelen van de bovengemeentelijke saneringsinfrastructuur beter op 
elkaar af te stemmen, de overstortwerking te reduceren en belangrijke waterlopen af te koppelen 
van het collectoren- en rioolstelsel. Ook de aanleg van gescheiden rioolstelsels door de 
gemeenten resulteert in een verdere vermindering van de hydraulische belasting van de 
infrastructuur. 
 
Samenvattend kan dus gesteld worden dat er vandaag, net zoals in de rest van Vlaanderen, nog 
heel wat middelen worden geïnvesteerd in de verbetering van de oppervlakte-waterkwaliteit in 
het stroomgebied van de Schelde. Deze investeringen zullen in de komende jaren een 
kwaliteitsverbetering van het oppervlaktewater bewerkstelligen. 
 

3.  In 2001 is een monitoringmeetnet voor de visstand van de Vlaamse oppervlaktewaters van start 
gegaan. Dit visstandonderzoek wordt uitgevoerd door het Instituut voor Natuur- en 
Bosonderzoek. De bedoeling is de kwaliteit van de visstand te onderzoeken om aldus ook een 
beeld te verkrijgen van de ecologische waterkwaliteit. De gegevens worden in een databank 
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ingevoerd. Dit meetnet omvat ca. 900 meetpunten waarvan een 600-tal op stromende waters. 
Deze waters worden met een periodiciteit van 3 à 4 jaar bemonsterd. 

 De laatste afvissing van de Bovenschelde dateert van 2006. De Zeeschelde wordt jaarlijks 
opgevolgd, de laatste gepubliceerde gegevens dateren van 2006. 

 In de VIS-databank wordt eveneens per locatie consumptie-advies verstrekt en kan de 
biologische kwaliteit opgevraagd worden. 

 
Voor de resultaten van de visbestanden op de Bovenschelde verwijzen we graag naar de VIS-
databank op http://vis.milieuinfo.be, alsook ook naar het rapport in bijlage 2 ‘Van Thuyne, G., 
Samsoen, L., Breine, J. (2007). Visbestandopnames op de Bovenschelde (2006). 
INBO.R.2007.25. Voor de recentste gerapporteerde resultaten van de Zeeschelde verwijzen we 
naar het rapport in bijlage 3: Cuveliers, Stevens, M., Guelinckx, Ollevier, F., Breine, J., 
Belpaire, C. (2007). Opvolging van het visbestand van de Zeeschelde: resultaten voor 2006. 
INBO.R. 2007.48 

 
Bronnen:  
 
- Van Thuyne, G., Samsoen, L., Breine, J. (2007). Visbestandopnames op de Bovenschelde. 

Rapporten van het Instituut voor Natuur- en Bosonderzoek, 2007(25). Instituut voor Natuur- en 
Bosonderzoek: Groenendaal : Belgium. 28 pp. 

 
- Cuveliers; Stevens, M., Guelinckx, Ollevier, F., Breine, J., Belpaire, C. (2007). Opvolging van 

het visbestand van de Zeeschelde : resultaten voor 2006. Rapporten van het Instituut voor 
Natuur- en Bosonderzoek, 2007(48). INBO: Brussel : Belgium. 35 pp. 

 
BIJLAGEN 
 
1. Meetpunten/ evolutie van de fysico-chemische kwaliteit/ evolutie van de biologische kwaliteit  
2. Visbestandopnames op de Bovenschelde 
3. Opvolging van het visbestand van de Zeeschelde (CD-ROM) 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/975/antw.975.bijl.003.pdf 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/975/antw.975.bijl.001.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/975/antw.975.bijl.002.pdf 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
Vraag nr. 976 
van 16 september 2008 
van DOMINIQUE GUNS 
 
 
 
Zuid-Willemsvaart   -   Waterkwaliteit en visbestand 
 
Binnen de provincie Limburg is de Zuid-Willemsvaart een druk bevist openbaar water. 
 
De Zuid-Willemsvaart loopt vanaf  Maastricht via Bocholt naar het Nederlandse    
‘s Hertogenbosch. De Vlaamse vissers moeten zich tevreden stellen met een bescheiden deel van 
ongeveer 44 km en met een gemiddelde breedte van 33 meter.  
 
1. Wat is voor de Zuid-Willemsvaart de kwaliteitsverbetering of  kwaliteitsverslechtering van het  

water (fysico-chemische en biologische kwaliteit) voor de jaren 2007-2008 (of de meest recente 
beschikbare gegevens) ? 

 
2. Welke vooruitgang verwacht men de komende jaren ? 
      
      Wanneer wordt een optimaal niveau van de waterkwaliteit verwacht ? 
 
3. Op welke plaatsen is het visbestand op de Zuid-Willemsvaart het grootst en op welke plaatsen 

bijna onbestaande, en dit voor de jaren 2007-2008 (of de meest recente beschikbare gegevens)? 
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HILDE CREVITS 
VLAAMS MINISTER VAN OPENBARE WERKEN, ENERGIE, LEEFMILIEU EN NATUUR 
 
 
ANTWOORD 
op vraag nr. 976 van 16 september 2008 
van DOMINIQUE GUNS 
 
 
 
1. Situering meetnet Vlaamse Milieumaatschappij 
 

De Vlaamse Milieumaatschappij (VMM) heeft onder meer de decretale opdracht meetnetten te 
exploiteren voor het meten van de kwaliteit van de oppervlaktewateren.  
 
De meetnetten oppervlaktewater bestaan hoofdzakelijk uit twee elkaar aanvullende meetnetten: 
een fysisch-chemisch en een biologisch. Op een geselecteerd aantal meetpunten wordt ook 
onderzoek gedaan naar de aanwezigheid van microverontreinigingen (bijv. bestrijdings-
middelen, monocyclische aromatische en polycyclische aromatische koolwaterstoffen en andere 
gevaarlijke stoffen). 
 
De resultaten van het fysisch-chemisch meetnet laten toe - op basis van een reeks moment-
opnamen (schepmonsters) - uitspraak te doen over de waterkwaliteit op een bepaald meetpunt.  
 
Op het merendeel van de meetpunten van het fysisch-chemisch meetnet wordt een basispakket 
van parameters onderzocht: watertemperatuur, concentratie aan opgeloste zuurstof (O2), 
zuurtegraad (pH), chemisch zuurstofverbruik (CZV), ammoniakale stikstof (NH4

+-N), nitriet 
(NO2

--N) en nitraat (NO3
--N), totaal orthofosfaat (o-PO4

----P), totaal fosfor (Pt), chloride (Cl-) en 
geleidingsvermogen (EC). 
De parameters biochemisch zuurstofverbruik (BZV), Kjeldahl-stikstof (Kj-N), sulfaat (SO4

--), 
totale hardheid, gehalte aan zwevende stoffen (ZS), arseen (As) en de zware metalen barium 
(Ba), cadmium (Cd), chroom (Cr), koper (Cu), ijzer (Fe), kwik (Hg), mangaan (Mn), lood (Pb), 
seleen (Se), nikkel (Ni) en zink (Zn), worden bepaald op een aantal geselecteerde meetpunten. 
 
De Italiaanse onderzoeker Prati ontwikkelde voor verscheidene parameters een transformatie-
formule om een gemeten waarde om te rekenen naar een onderling vergelijkbare kwaliteits-
index. Aan de hand van deze index kan de kwaliteitsklasse bepaald worden. 
De VMM gebruikt voor de beoordeling van de waterkwaliteit de Prati-index voor 
zuurstofverzadiging (PIO). Deze index krijgt een slechte score bij lage zuurstofspanningen, 
maar ook bij oververzadiging; die treedt immers op bij eutrofiëring – een verschijnsel dat de 
waterkwaliteit aantast. De bekomen resultaten krijgen volgende beoordeling (let wel: een hogere 
index wijst op een slechtere kwaliteit): 
 
Beoordeling van de waterkwaliteit op basis van de Prati-index voor opgeloste zuurstof (PIO) 
PIO Klasse Kleur Beoordeling (‘waterkwaliteitsklasse’) 
   0 – 1 1 blauw niet verontreinigd 
> 1 – 2 2 groen aanvaardbaar 
> 2 - 4 3 geel matig verontreinigd 
> 4 - 8 4 oranje verontreinigd 
> 8  5 rood zwaar verontreinigd 

 
Het biologisch onderzoek evalueert de kwaliteit van een waterloop als biotoop. Dit gebeurt aan 
de hand van de Belgische Biotische Index (BBI). Deze index is gestoeld op de aan- of 
afwezigheid van ongewervelde waterdiertjes (macro-invertebraten). Daarbij speelt hun 
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gevoeligheid voor verontreiniging en de diversiteit van de levensgemeenschap een belangrijke 
rol. Hoewel in principe gestoeld op één monsterneming per jaar, geeft de Biotische Index een 
terugblik in de tijd en evalueert ze de biotoopkwaliteit over een ruimere tijdspanne.  
De indexwaarde schommelt tussen 0 (zeer slechte kwaliteit) en 10 (zeer goede kwaliteit). De 
basiskwaliteitsnorm bedraagt 7. 
 
Beoordeling van de biologische waterkwaliteit op basis van de Belgische Biotische index 
BBI Kleur Beoordeling 
9 - 10 blauw zeer goede kwaliteit 
7 - 8 groen goede kwaliteit 
5 - 6 geel matige kwaliteit 
3 - 4 oranje slechte kwaliteit 
1 - 2 rood zeer slechte kwaliteit 
0 zwart uiterst slechte kwaliteit 

 
De kwaliteit van de Zuid-Willemsvaart 
 
Tabellen 1 tot 3 in bijlage 1 geven: 

- de meetpunten weer die gelegen zijn langsheen de Zuid-Willemsvaart op het 
grondgebied van de provincie Limburg (tabel 1); 

- de evolutie weer van de fysico-chemische kwaliteit aan de hand van de Prati-index voor 
opgeloste zuurstof (tabel 2). Wanneer de PIO-score tussen haakjes weergegeven wordt, 
betekent dit dat ze werd berekend op minder dan 6 zuurstofmetingen op jaarbasis; 

- de evolutie weer van de biologische kwaliteit aan de hand van de BBI (tabel 3). 
 

De Zuid-Willemsvaart neemt zijn aanvang in Maastricht (Nederland) en doorkruist in 
Vlaanderen het Limburgse stroomgebied van de Maas. Het wordt in Maastricht via een duiker 
gevoed door Maaswater. Na een traject van 46,5 km vanaf zijn beginpunt steekt de Zuid-
Willemsvaart in Lozen (Bocholt) terug de Nederlandse grens over. Het kanaal Bocholt-
Herentals is in het noorden een afsplitsing van de Zuid-Willemsvaart, terwijl het kanaal 
Briegden-Neerharen in het zuiden de verbinding vormt tussen het Albertkanaal en de Zuid-
Willemsvaart. 
 
Het ca. 40 km tellend traject tussen Maastricht-Bosserveld en de sluis van Bocholt is volledig 
vrij van sluizen; de Zuid-Willemsvaart heeft er een – naar kanaalnormen – relatief hoge 
stroomsnelheid. Vermelden we ten slotte dat verschillende waterlopen gevoed worden door de 
Zuid-Willemsvaart (b.v. Vrietselbeek, Zanderbeek) en het kanaal Bocholt-Herentals (b.v. de 
Huttensondersloot via de Grote Fossé). Ook verschillende natuurgebieden en weilanden (z.g. 
“vloeiweiden”) worden door de Zuid-Willemsvaart gevoed. 
 
De Prati-index voor zuurstofverzadiging schommelt voor de Zuid-Willemsvaart – afhankelijk 
van de bemonsterde meetplaats en het bemonsteringsjaar - tussen de klassen ‘matig 
verontreinigd’ en ‘aanvaardbaar’. De biologische kwaliteit – beoordeeld op basis van de BBI – 
is matig tot goed. 
 
De evolutie van de waterkwaliteit van de Zuid-Willemsvaart, aangeduid als viswater (en tot aan 
de aftakking het Kanaal Bocholt-Herentals ook als drinkwater), werd meer in detail geëvalueerd 
aan de hand van een vergelijking van de meetgegevens van 2003 met die van 2007 en dit van 
het meest stroomopwaartse meetpunt met VMM-nr. 856000 te Smeermaas (Lanaken) en van 
meetpunt met VMM-nr. 851700 te Lozen (Bocholt) (op deze 2 meetpunten beschikken we over 
voldoende historische fysico-chemische meetdata).  
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De basiskwaliteitsnormen en de normen voor viswater (karperachtigen) voor de jaren 2003 en 
2007 werden voor de 2 meetpunten getoetst om de fysico-chemische evolutie van de 
waterkwaliteit te kunnen beoordelen: 

- De algemene fysico-chemische waterkwaliteit verbetert gestaag tussen 2003 en 2007 in 
stroomafwaartse richting (mede door de zelfzuiverende werking), en dit voor de beide 
meetpunten, vooral voor opgeloste zuurstof en totaal fosfor. Zo stijgt het minimum 
gemeten zuurstofgehalte van 4,6 en 4,2 mgO2/liter (resp. in Lanaken en Bocholt) in 
2003 naar 5,5 en 5,1 mgO2/liter in 2007. 

- De basiskwaliteitsnormen voor opgeloste zuurstof, totaal fosfor en orthofosfaat werden 
in 2003 overschreden te Lanaken, in Bocholt enkel voor opgeloste zuurstof en 
orthofosfaat; in 2007 zijn er in Lanaken enkel nog normoverschrijdingen voor 
orthofosfaat en zwevende stoffen, en in Bocholt enkel voor orthofosfaat. Zo daalde het 
gemiddelde gehalte van orthofosfaat van ca. 0,21 mgP/liter in 2003 naar gemiddeld 0,12 
mgP/liter in 2007. 

- De viswaternormen voor totaal fosfor en nitriet werden in 2003 overschreden te 
Lanaken, in Bocholt enkel voor nitriet; in 2007 worden de viswaternormen enkel 
overschreden voor nitriet (gemiddelde gehaltes rond 0.07 mgN/liter), zowel in Lanaken 
als in Bocholt (deze parameter wordt trouwens in bijna alle viswaters in Vlaanderen 
overschreden). 

 
Op alle meetplaatsen wordt duidelijk te veel orthofosfaat gemeten en wordt de viswaternorm 
overschreden voor nitriet. Het te hoge gehalte aan orthofosfaat, gecombineerd met het relatief 
traagstromend karakter van de Zuid-Willemsvaart zorgt vooral in het voorjaar en de zomer 
periodisch voor eutrofiëringsverschijnselen (algenbloei met lage zuurstofgehalten ’s nachts en 
oververzadiging overdag). Het orthofosfaat is afkomstig van de Waalse Maas en wordt 
ondermeer in relatief hoge concentraties geloosd door het chemisch bedrijf Prayon te Engis 
(naast andere industriële en huishoudelijke lozingen).  
 
In het algemeen evolueert de waterkwaliteit van de Zuid-Willemsvaart weinig. Niettemin is er 
een langzame verbetering merkbaar. Sinds eind de jaren ’90 is er vooral een duidelijke daling 
geweest van het chemisch zuurstofverbruik en de concentratie aan orthofosfaat. 
 

2.  De waterkwaliteit van de Zuid-Willemsvaart zou in de toekomst nog kunnen verbeteren, hoewel 
Vlaanderen slechts zeer weinig impact heeft op de waterkwaliteit van de Zuid-Willemsvaart.  

 
 In het stroomgebied lozen thans ongeveer 14.300 inwoners. Ongeveer 13.507 inwoners wonen 

langs een straat die voorzien is van riolering zodat de rioleringsgraad thans bijna 94,5% 
bedraagt. Het afvalwater van ca. 13.349 inwoners is aangesloten op een rioolwaterzuiverings-
installatie (RWZI). Aangenomen dat alle woningen effectief aansluiten op de aanwezige 
riolering bedraagt de zuiveringsgraad in het stroomgebied 93,3% wat toch een stuk hoger is dan 
het Vlaamse gemiddelde (ongeveer 70,6%). De toekomstige zuiveringsgraad, na uitvoering van 
de momenteel geplande bovengemeentelijke en gemeentelijke inspanningen, bedraagt  94,7%. 

 
 De belangrijkste RWZI’s langsheen de Zuid-Willemsvaart zijn de RWZI van Lanaken (sanering 

van het afvalwater van o.m. Lanaken en een deel van Maasmechelen), de RWZI van Dilsen 
(sanering van het afvalwater van o.m. Dilsen-Stokkem een deel van Maasmechelen), de RWZI 
van Neeroeteren (sanering van het afvalwater van o.m. Maaseik, Opglabbeek en As), de RWZI 
van Bree (sanering van het afvalwater van o.m. Bree en Meeuwen-Gruitrode), de RWZI van 
Lozen (sanering van het afvalwater van een deel van Bochelt), de RWZI van Bochelt (sanering 
van het afvalwater van o.m. delen van Bochelt en Peer). 

 
Een significante verbetering van de waterkwaliteit van het kanaalwater kan dan ook enkel 
verwacht worden als de vervuilende bronnen van het Maaswater stroomopwaarts van 
Maastricht, m.a.w. vooral in Wallonië, aangepakt worden. M.b.t. de huishoudelijke lozingen is 
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de Waalse regio inmiddels wel aan een inhaaloperatie bezig. Zo werd in november 2007 het 
zuiveringsstation van Liège-Oupeye (446.500 IE) in gebruik genomen en zijn de zuiverings-
stations van Liège-Sclessin (150.000 IE) en Lives-sur-Meuse (Namen; 81.500 IE) in aanbouw; 
de ingebruikname is voorzien voor, respectievelijk 2009 en 2010. Uiteraard betekent de 
ingebruikneming van deze zuiveringsinstallaties niet dat de voorziene vuilvracht reeds volledig 
aangesloten is. Toch kunnen we stellen dat de kwaliteit van het Maaswater dat Vlaanderen 
vanuit Wallonië binnenstroomt in de komende jaren verder zal verbeteren. 
 
Specifiek gericht op de biologische kwaliteit en de Zuid-Willemsvaart als biotoop en 
voortplantingsplaats voor vissen, ongewervelden, e.d. werden specifieke maatregelen genomen, 
b.v. de aanleg van vispaaiplaatsen. Onder meer in de zwaaikom van Lozen en in Dilsen zijn 
dergelijke projecten al uitgevoerd. 

 
3.  In 2001 is een monitoringmeetnet voor de visstand van de Vlaamse oppervlaktewaters van start 

gegaan. Dit visstandonderzoek wordt uitgevoerd door het Instituut voor Natuur- en 
Bosonderzoek. De bedoeling is de kwaliteit van de visstand te onderzoeken om aldus ook een 
beeld te verkrijgen van de ecologische waterkwaliteit. De gegevens worden in een databank 
(VIS) ingevoerd. Dit meetnet omvat ca 900 meetpunten waarvan een 300-tal op kanalen. De 
kanalen worden met een periodiciteit van 5 à 7 jaar bemonsterd.  

 De laatste campagne op de Zuid-Willemsvaart dateert van het najaar 2004.  
 

Voor de resultaten van deze visbestanden en de biologische kwaliteit van paling en roofvis 
verwijzen we graag naar de VIS- databank op http://vis.milieuinfo.be en naar het rapport in bijlage 2 
(Van Thuyne, G.; Breine, J. (2005). Visbestandopnames op de Zuid-Willemsvaart (2004). 
IBW.Wb.V.R. 2005.133). In de VIS-databank wordt eveneens per locatie consumptie-advies 
verstrekt en kan de biologische kwaliteit opgevraagd worden. 

 
Bronnen:  
 
- VIS-databank: http://vis.milieuinfo.be 
- Van Thuyne, G., Breine, J. (2005). Visbestandopnames op de Zuid-Willemsvaart (2004). 

Rapporten van het instituut voor bosbouw en wildbeheer - sectie visserij, 2005(133). Instituut 
voor Bosbouw en Wildbeheer: Geraardsbergen: Belgium. 12 pp. 

 
BIJLAGEN 
 
1. Meetpunten/ evolutie van de fysico-chemische kwaliteit/ evolutie van de biologische kwaliteit  
2. Visbestandopnames op de Zuid-Willemsvaart 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/976/antw.976.bijl.001.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CREVITS/976/antw.976.bijl.002.pdf 
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MARINO KEULEN, 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, 

 STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 118 
van 2 april 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
Geboorteformulieren St.-Lucasziekenhuis Gent   -   Taalgebruik 
 
Het Sint-Lucasziekenhuis in Gent leverde enige tijd geleden een tweetalig formulier af voor de 
geboorteaangifte. De voorzijde was in het Nederlands, de achterzijde in het Turks. Op het formulier 
werd vermeld welke documenten er nodig zijn voor die geboorteaangifte. 
 
Mijns inziens zijn de OCMW-ziekenhuizen of de ziekenhuizen die uitgebaat worden door een 
publiekrechtelijke rechtspersoon (bv. het UZ Gent) gehouden om de taalwetten te respecteren. 
 
1. Is de minister op de hoogte van het feit dat het Sint-Lucasziekenhuis in Gent gebruik maakt van 

tweetalige (Nederlands/Turks) geboorteaangifteformulieren? 
 

Is het gebruik van deze tweetalige formulieren niet in strijd met de geldende taalwetgevingen voor 
openbare ziekenhuizen? 
 

2. Welke concrete maatregelen gaat de minister hiertegen nemen? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan de ministers Keulen  (vraag nr. 118) en Vanackere (nr. 143). 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
AANVULLEND ANTWOORD  
op vraag nr. 118 van 2 april 2008 
van MARK DEMESMAEKER 
 
 
 
In uw schriftelijke vraag nr. 118 signaleerde U mij dat het Sint-Lucasziekenhuis te Gent gebruik zou 
maken van tweetalige geboorteaangifteformulieren (Nederlands/Turks). 
 
Uit het onderzoek dat ik aan de gouverneur van de provincie Oost-Vlaanderen heb gevraagd, blijkt dat 
alle materniteiten in Gent die beheerd worden door de stad of het OCMW gebruik maken van een 
officieel formulier ‘Model I – aangifte van een geboorte van een levend kind’. Dit is een formulier dat 
aan de materniteiten wordt verstrekt door de Nationale Dienst voor Statistiek en is, voor het 
Nederlandstalig landsgedeelde, ééntalig Nederlands. Tweetalige formulieren bestaan niet. 
 
Wellicht gaat het door u aangehaalde initiatief uit van het Sint-Lucasziekenhuis zelf. Dit ziekenhuis is 
geen openbaar ziekenhuis. De stad Gent en het OCMW hebben ter zake geen bevoegdheid. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
Vraag nr. 239 
van 8 september 2008 
van JAN PENRIS 
 
 
 
Sociale huur   -   Huurherstellingen 
 
Volgens het gemene huurrecht dient de huurder in te staan voor het onderhoud van de woning en de 
kleine herstellingen, maar moet de verhuurder zorgen voor de grote herstellingen en 
onderhoudswerken. Herstellingen ten gevolge van normale slijtage zijn niet ten laste van de huurder. 
Dit is in de sociale huisvesting niet anders.  
 
1. Kunnen sociale huisvestingsmaatschappijen grotere herstellingen of vervangingen van elektrische 

installaties zoals dampkap, koelkast, diepvriezer, kookplaat of  oven ten laste van de huurder 
leggen, ook wanneer dit niet in de huurovereenkomst is vastgelegd? 

 
2. Kunnen sociale huisvestingsmaatschappijen voor elk van deze toestellen een afschrijvingstermijn 

(bv. 10 jaar) hanteren, waarbij in geval het toestel voor het einde van deze termijn vervangen dient 
te worden, er automatisch verwezen wordt naar een oneigenlijk gebruik en/of gebrek aan normaal 
onderhoud en/of reiniging, waarna de vervanging ten laste wordt gelegd van de huurder? 

 
3. Zo neen, welke initiatieven worden er genomen om dergelijke regelingen ongedaan te maken? 
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MARINO KEULEN 
VLAAMS MINISTER VAN BINNENLANDS BESTUUR, STEDENBELEID, WONEN EN INBURGERING 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 239 van 8 september 2008 
van JAN PENRIS 
 
 
 
1. De huurder moet een gehuurde woning bewonen als een goede huisvader. Dit is geregeld in onder 

meer artikelen 1720, 1754 en 1755 van het Burgerlijk Wetboek. De huurder moet bijgevolg 
zorgvuldig optreden als een normaal en voorzichtig persoon. Hieronder vallen de normale 
handelingen als de plicht om de woning te onderhouden, te verluchten en te verwarmen etc…. 
Daarnaast heeft de huurder de plicht om de verhuurder tijdig te waarschuwen indien grote 
herstellingen nodig zijn. De huurder moet niet instaan voor normale slijtage, wel de schade 
herstellen, die door zijn fout is tot stand gekomen, of door personen die bij hem inwonen of zijn 
onderhuurders. 

  
 Hiernaast geldt het principe dat de huurder instaat voor kleine herstellingen. Het betreft hier kleine 

onderhoudswerken en herstellingen, die worden verondersteld noodzakelijk te zijn geworden door 
toedoen van de huurder zelf. Wij denken dan aan de vervanging van sloten, vensterramen, 
schakelaars, tegels, deuren, het onderhoud van gootstenen, leidingen, e.d.m. Wanneer overmacht 
of ouderdom de oorzaak zijn van de noodzakelijke vervanging of herstelling is de huurder evenwel 
niet verantwoordelijk. 

 
 Bij de verhuring van sociale woningen is de sociale verhuurder verplicht gebruik te maken van een 

huurovereenkomst volgens een type huurovereenkomst. Het betreft hier bijlage I en II van het 
Besluit van de Vlaamse regering van 12 oktober 2007 tot reglementering van het sociale 
huurstelsel ter uitvoering van titel VII van de Vlaamse Wooncode, die uitdrukkelijk bepaalt hoe de 
herstellingen geregeld worden. Het gaat hier specifiek om artikel 17 en 18 van het 
typehuurcontract. 

 
 In de sociale huur is de wettelijke regelgeving inzake de aansprakelijkheid voor huurschade grosso 

modo van toepassing : kleine losse huishoudelijke toestellen zullen door de huurder gerepareerd 
worden, als de slijtage niet te wijten is aan ouderdom. Grotere huishoudelijke toestellen, die vast 
ingebouwd zijn zoals dampkappen, gasfornuizen, vallen volledig ten laste van de verhuurder, 
behoudens fout vanwege de huurder.  

 
2. Het hanteren van een afschrijvingstermijn is een boekhoudkundige verrichting. Er bestaat geen 

wettelijke bepaling meer die stipuleert dat de afschrijvingskosten voor huishoudelijke toestellen 
die door de SHM ter beschikking gesteld worden aan de huurder als huurlast aan de huurder 
mogen worden aangerekend (dat was wel het geval tot 31/12/1990). Ook hier gelden de regels van 
de aansprakelijkheid en zal de SHM moeten  aantonen dat er sprake is van oneigenlijk of foutief 
gebruik door de huurder, als men de schade wenst te recupereren van de huurder.  

 
3. Het is de taak van het Agentschap Inspectie RWO, meer bepaald van de afdeling Toezicht, om de 

huishoudelijke reglementen en huurcontracten te toetsen aan de reglementering en na te gaan in 
hoeverre de reglementen en huurcontracten verdedigbaar zijn, gelet op de bescherming van de 
sociale huurder. Indien afdeling Inspectie onregelmatigheden aantreft kan ze de nodige 
maatregelen treffen. Sedert de inwerkingtreding van het kaderbesluit sociale huur zijn geen 
structurele misbruiken gesignaleerd m.b.t. de aanrekening van herstellings- en onderhoudswerken 
aan huishoudelijke toestellen. Andere regelgevende initiatieven dringen zich momenteel niet op 
omdat er juist een typehuurovereenkomst moet worden gehanteerd, wat voldoende duidelijkheid 
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en bescherming voor de huurder moet bieden. Ten slotte kan de huurder overeenkomstig het 
klachtendecreet steeds een klacht indienen bij de Vlaamse Ombudsdienst indien hij niet akkoord 
gaat met de aanrekening van bepaalde herstellingen en onderhoudswerken. 
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KATHLEEN VAN BREMPT, 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, 

 SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 257 
van 31 juli 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
Verkeersstromen Brussel en Vlaams-Brabant   -   Studies 
 
Volgens een studie van het studiebureau BRAT is niet de pendelaar, maar de Brusselaar zelf 
verantwoordelijk voor het toenemende sluipverkeer in Brussel. 
 
Uit deze studie van het Brussels Gewest blijkt dat tijdens de spitsuren 70 % van het transitverkeer door 
de Brusselse wijken die onderzocht zijn, op conto komt van de Brusselse chauffeurs. In sommige 
wijken zelfs 83 à 84 %. 
 
Aan de hand van dit onderzoek, dat 28.500 voertuigen betrof waarvan de nummerplaten werden 
genoteerd bij het binnen- en buitenkomen van de wijk en waarvan de herkomst van de chauffeur aan 
de hand van de nummerplaat werd opgezocht, blijkt dat het de Brusselaar zelf is die verantwoordelijk 
is voor het steeds drukker wordende autoverkeer in de woonstraten. 
 
Volgens deze studie zal het voorstadsnet GEN niet leiden tot een substantiële vermindering van het 
transitverkeer. De studie gooit ook de hiërarchie van de Brusselse wegen die het Brussels Gewest 
hanteert overhoop.  
 
1. Is deze studie de minister bekend? Is er een gelijkaardige studie die de verkeersstromen in 

Vlaams-Brabant in kaart heeft gebracht? 
 
2. Worden deze bevindingen op elkaar geënt en welke invloed hebben deze studies op het Vlaamse 

wegenbeleid in Vlaams-Brabant en op de samenwerking in het kader van het GEN-project rond 
openbaar vervoer? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 257 van 31 juli 2008 
van JOHAN SAUWENS 
 
 
 
1. De studie van het studiebureau Brat is mij bekend en de resultaten liggen in de lijn van de 

verwachtingen. 
 Er zijn ongeveer 10% van de Belgische personenwagens ingeschreven in Brussel, met ander 

woorden, niettegenstaande de verstedelijking ligt het autobezit er op een gelijk niveau met de 
rest van het land. Er is evenwel een groot verschil in autogebruik tussen de kernstad en de wijde 
omgeving ervan. In de kernstad is er een zeer hoog gebruik van de vervoersalternatieven. In de 
verschillende gordels rondom die kern neemt het autogebruik evenredig toe met de afstand tot 
het centrum, omdat er relatief veel verplaatsingen binnen die gordels gemaakt worden. 

 De volkstelling bevestigt dat de Brusselaar voor zijn/haar woon-werkverkeer vaak naar de 
wagen grijpt. Ongeveer 100.000 Brusselaars maken deze verplaatsing met de auto en 
presenteren er op een werkdag gezamenlijk ongeveer 800.000 autokilometers. Uit Vlaanderen 
komen dagelijks nagenoeg evenveel autopendelaars toe in het hoofdstedelijke gebied, uit 
Wallonië ongeveer 45.000. 

 
 Over het ontwerp van het gewestelijk mobiliteitsplan Iris-2 van het Brussels Hoofdstedelijk 

Gewest loopt momenteel een openbaar onderzoek. Hierin worden maatregelen voorgesteld om 
tot een reductie van het aantal autoverplaatsingen te komen. De doelstelling voor 2015 is een 
reductie met 10% ten opzichte van 2001. Naast een enorme investering in het stedelijke 
openbaar vervoer is daar ook het Gen essentieel voor. Aangezien het GEN pas ten vroegste in 
2015 operationeel zou kunnen zijn, omwille van nodige infrastructuurwerken en levering van 
rollend materieel, is dat ook de horizon van Iris 2. Naast het extra aanbod aan GEN-treinen en 
de realisatie van nieuwe infrastructuur voor metro, tram, bus en fiets, dient ondermeer een zeer 
stringent parkeerbeleid in alle 19 gemeenten te leiden tot een reductie van het aantal 
autoverplaatsingen. 

 
 Gelijkaardige studies over sluipverkeer voor de volledige provincie Vlaams-Brabant bestaan 

momenteel nog niet. Wel loopt er een studie over sluipverkeer in de omgeving van de N8, de 
Ninoofsesteenweg tussen Ninove en Brussel. 

 
2.  De bevindingen van de studie van Brat vragen niet dat het Vlaamse wegenbeleid of de 

samenwerking in het kader van Gen wordt gewijzigd. De problemen in de Vlaamse Rand rond 
Brussel worden hier niet ontkend. Op vlak van openbaar vervoer is Vlaanderen al sinds 2001 
vragende partij voor de realisatie van het Gen gecombineerd met tangentiële openbaar 
vervoerlijnen (het RegioNet Brabant-Brussel). Deze visie wordt nog steeds gehanteerd bij de 
besprekingen in het kader van het GEN en bepaalt ook de uitbreidingen van De Lijn in Vlaams-
Brabant en Brussel (START, netmanagement-projecten). 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 268 
van 11 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
Vrije busbanen   -   Stand van zaken 
 
In opvolging van mijn schriftelijke vraag nr. 199 van 12 september 2007 in verband met vrije 
busbanen (Websitebulletin publicatiedatum 25-10-2007) zou ik graag volgende vragen willen stellen. 
 
1. Hoeveel kilometer vrije busbanen werden er in het jaar 2007 aangelegd en waar, opgesplitst per 

provincie? 
 
2. Werden er in 2007 ook ingevoerde busbanen opnieuw geschrapt? 
 
3. Hoeveel kilometer vrije busbanen werden er in 2008 al aangelegd of zullen in 2008 nog aangelegd 

worden en waar, opgesplitst per provincie? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 268 van 11 september 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
1.  De tabel in bijlage 1 bevat alle busbanen op Vlaamse gewestwegen waaraan gewerkt is geweest 

in 2007. In totaal gaat het hier om 45,81 km. Een aantal busbanen werd ook effectief afgewerkt 
in 2007, anderen werden dit jaar gefinaliseerd. 

 
2. Het schrappen van een reeds gerealiseerde busbaan gebeurt zeer sporadisch en dan nog in 

volgende omstandigheden: 
 

- bij - na formele evaluatie - te laag rendement voor de reizigers van het openbaar vervoer, 
EN 

- tegelijk met het implementeren van een alternatieve maatregel met gelijkaardige 
doelstelling en (minstens) gelijkaardig geraamde efficiëntie. 

 
 In de loop van het jaar 2007 is dit nergens voorgevallen op Vlaamse gewestwegen. 
 
3.  De tabel in bijlage 2 bevat alle busbanen op Vlaamse gewestwegen waaraan gewerkt wordt in 

2008. In totaal gaat het hier om 16,491 km. 
 
BIJLAGEN 
 
1. Lijst busbanen 2007 
2. Lijst busbanen 2008 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VAN_BREMPT/268/antw.268.bijl.001.doc 
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/VAN_BREMPT/268/antw.268.bijl.002.xls 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 272 
van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Automatische toekenning van rechten   -   Stand van zaken 
 
Het regeerakkoord 2004-2009 “Vertrouwen geven, verantwoordelijkheid nemen” stelt dat Vlaanderen 
op het vlak van armoedebestrijding en sociale cohesie bij de top vijf van de EU-regio’s moet behoren.  
 
Om deze doelstelling te behalen, engageert de Vlaamse Regering zich om onder meer werk te maken 
van een zo ruim mogelijke automatische toekenning van rechten. Onder de noemer “(Kans)armoede 
bestrijden” is het regeerakkoord immers zeer duidelijk: “We maken werk van een zo ruim mogelijke 
automatische toekenning van rechten en maken daarover afspraken met onder meer de Vlaamse en de 
federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de verschillende welzijnsactoren.” Deze 
aangelegenheid raakt dus meerdere beleidsdomeinen aan. 
 
1. Welke rechten worden er in het kader van bovenvermelde doelstelling automatisch toegekend voor 

het (de) beleidsdomein(en) waarvoor de minister verantwoordelijk is? Graag een overzicht van de 
realisaties op dit vlak sinds 2004 en van de automatische toekenningen die eventueel voordien al 
bestonden. 

 
2. Heeft de minister, in het kader van het uitvoeren van bovenvermeld engagement, afspraken 

gemaakt met de Vlaamse en federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de 
verschillende welzijnsactoren? Zo ja, welke afspraken zijn er gemaakt? Zo neen, waarom niet? 

 
3. Voorziet de minister nog in verdere initiatieven om bovenvermelde doelstelling te halen? Zo ja, 

welke? Zo neen, waarom niet? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers: Peeters (vraag nr. 115), Van Mechelen (nr. 217),  

Vandenbroucke (nr. 398), Anciaux (nr. 196), Bourgeois (nr. 176), Keulen (nr. 245), Van Brempt 
(nr. 272), Vanackere (nr. 334), Crevits (nr. 978) en Ceysens (nr. 121). 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 272 van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door Steven Van Ackere, Vlaams minister van 
Welzijn, Volksgezondheid en Gezin. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 1 
van 25 september 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
Premetro Antwerpen   -   Onderhoud 
 
Onlangs bracht ik samen met een aantal andere geïnteresseerden een bezoek aan de premetro van 
Antwerpen. 
 
Ik probeer een beschrijving te geven van de "fysieke" toestand van enkele ondergrondse stations: 
loshangende plafondplaten, kauwgumresten, graffiti op de muren, zwerfvuil tussen de tramsporen, 
enzovoort. 
 
De tramvoertuigen, ook de nieuwe, geven een "afgeleefde" indruk, ondanks het feit dat zij pas sinds 
1999 in dienst zijn. 
 
Systematisch onderhoud van zowel deze ondergrondse metrostations als van de voertuigen zou veel 
bijdragen tot een positieve, aangename sfeer, minder agressie en vernieling. Het openbaar vervoer in 
Antwerpen glijdt blijkbaar mee op het eveneens slecht onderhouden bovengronds openbaar domein. 
 
1. Welk systeem, welke procedure wordt in feite gevolgd voor het onderhoud van én de 

premetrostations én de tramvoertuigen? 
 
2. Hoe vaak worden deze stations gereinigd, op welke wijze en tegen welke prijs? Graag een 

gedetailleerd overzicht. 
 
3. Welke is de kostprijs voor onderhoud per voertuig en per station op jaarbasis? 
 
4. Welke firma’s worden op basis van welke marktbevraging ingeschakeld voor reiniging van 

voertuigen en stations? 
 
5. Zijn er plannen om het gehanteerde systeem te wijzigen? Zo ja, welke? 
 
6. Welke strategie ligt aan de grondslag om deze "vervuilde" en "verwaarloosde" situatie te 

handhaven? Is men zich bewust van de ernst van de situatie? 
 
7. Wat is de kostprijs van de herstellingen, én in de stations, én in de voertuigen sinds 2000? Graag 

een volledig overzicht. 
 
8. Welke overtredingen / PV’s / veroordelingen door rechtbanken zijn er al gebeurd sinds 2000 

inzake sluikstorten en vernielingen in de betrokken stations? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 1 van 25 september 2008 
van JAN PEUMANS 
 
 
 
1. Voor de premetrostations worden de periodieke taken met minimaal te presteren uren opgegeven 

in het bestek voor de schoonmaak- en onderhoudsopdrachten die openbaar worden aanbesteed. 
Voor de binnenreinig van de trams gebeurt dit via een algemene offerteaanvraag. Het reinigen van 
de buitenzijde van de tram wordt door het eigen personeel van De Lijn uitgevoerd. 

 
2. Dagelijks wordt het zwerfvuil en grote verontreiniging verwijderd, tweemaal per week worden de 

publieke zones gereinigd, alsook aanplakbrieven en beschilderingen verwijderd. Wekelijks 
worden de leuningen van (rol)trappen gereinigd en de straat rondom in- en uitgangen geveegd 
alsook kauwgom verwijderd. Maandelijks worden het glaswerk en de deuren onderhouden. 
Tweemaal per jaar worden wanden en plafonds over hun totale oppervlakte gereinigd. Voor de 
kostprijs verwijzen we naar het antwoord op vraag 3. 

 
Frequentie onderhoud in premetro   
 6 dagen op 7  
verwijderen van grofvuil ,ledigen en reinigen vuilbakken,reinigen en 
ontgeuren van urine plekken   
 2xperweek  
mechanisch schuren van alle vloeren in gans het station, schuren van 
de vaste trappen, verwijderen van aanplakbrieven en beschildering   
 1x per week  
reinigen van roltrappen en leuningen ,verwijderen van zwerfvuil aan 
onze ingangen, verwijderen van kauwgomresten, reinigen van alle 
infoborden    
 1x per maand  
reinigen van alle glas in en buiten het station (sasdeuren en 
dergelijks), uitkuisen van de afgietbakken voor vuilwater  
 3x per jaar 
het grondig  reinigen van de brandnissen ,reinigen van de 
buitenluifels, reinigen van de bescherming van de kunstwerken binnen 
en buiten   
 2xper jaar  
reinigen van alle noodtrappen, reinigen van alle roestvrij staal, 
reinigen van alle wanden en plafondbekleding met inbegrip van de 
lichtgoten, het overige in het publiek gedeelte dat niet expliciet 
vermeld is .   

 
Hierna volgt een overzicht van de evolutie van de uitgaven voor de reiniging van de 
premetrostations.  

 
Overzicht  
   
2003 292.331,00 normaal onderhoud 
 1.596,00 graffiti 
2004 344.936,00 normaal onderhoud 
 2.128,00 graffiti 
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2005 329.318,00 normaal onderhoud 
 32.008,00 extra schuurbeurten 
 3.060,00 reinigen beddingen 
 1.900,00 levanto (sociale werkers) 
 2.660,00 graffiti 
2006 329.318,00 normaal onderhoud 
 55.336,00 extra schuurbeurten 
 3.150,00 reinigen beddingen 
 1.960,00 levanto (sociale werkers) 
 3.192,00 graffiti 
2007 536.290,00 normaal onderhoud 
 3.240,00 reinigen beddingen 
 5.880,00 graffiti 
2008 553.995,40 normaal onderhoud 
 3.330,00 reinigen beddingen 
 6.384,00 graffiti 
   

 
3. De reiniging van de 11 metrostations kost op jaarbasis ca 553.995 euro, dit is ca 50.000 euro per 

jaar per metrostation. Het onderhoud van rioleringsstelsels, verlichting, roltrappen, sporen e.d. en 
herstellingen ingevolge vandalisme is hierin niet begrepen. 

 
Prijs onderhoud per station  
Station Groenplaats 44.189,90 
Station Meir 55.294,10 
Station Opera 115.881,81
Station Diamant 101.942,00
Station Plantin 30.492,00 
Station Fr. Van Eeden 30.492,00 
Station Astrid 40.038,22 
Station Elisabeth 30.492,00 
Station Handel 30.492,00 
Station Schijnpoort 30.492,00 
Station Sport 44.189,90 
 553.995,93

 
De kostprijs voor het onderhoud van de trams: 
1. Binnenreiniging gebeurt door een extern bedrijf. Elk voertuig wordt 1 x per maand binnenin 

gereinigd. Dit basisonderhoud kost ± 210.000 euro per jaar. Bovenop gebeurt er ook een 
dieptereiniging van de bestuurderszetels 1 x per jaar. Kostprijs hiervan bedraagt 110.000 euro 
per jaar. Per voertuig is de kostprijs 1.422 euro/jaar. 

2. Dagelijks worden de voertuigen binnenin gereinigd door eigen personeel na het binnenrijden. 
3. De buitenzijde wordt onderhouden door eigen personeel. Elk voertuig wordt wekelijks 

gewassen. 
 
4. Thans wordt de firma All Buildings Services ingeschakeld voor de reiniging van de stations. De 

marktbevraging gebeurde  eind  2006 op basis van de procedure van een openbare aanbesteding. 
In de aanbestedingsdocumenten was een uitvoeringstermijn van één jaar (2007) voorzien met 
mogelijkheid van twee verlengingen van telkens één jaar (2008 en 2009). 

 
De reiniging van de trams binnenin gebeurt door de firma M.T.C.. Deze opdracht wordt 
toegewezen na een algemene offerteaanvraag. De buitenreiniging van de trams gebeurt door 
werknemers van De Lijn. 
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5. Eind 2009 zal de reiniging van de premetrostations opnieuw aanbesteed worden. Hierbij zal 
rekening gehouden worden met de stijgende vervuiling door het steeds talrijker reizigerspubliek en 
de stijging van graffiti en sluikstorten. Graffitiverwijdering zal mogelijks een afzonderlijke 
permanente opdracht gaan vormen, los van de tot heden voorziene schoonmaakbeurten.  

 Momenteel doet De Lijn op het eindpunt Antwerpen Linkeroever een proef om tijdens de 
exploitatie-uren de trams binnenin schoon te maken. Bij gunstige evaluatie zal dit uitgebreid 
kunnen worden. 

 Daarnaast is het de bedoeling dat de camerabewaking een afradend effect zal hebben op 
vandalisme en graffiti. 

 
6. De Lijn is zich terdege bewust van de staat van de bevuiling. In de volgende bestekken zal het 

aantal uren opgedreven worden en zal er speciale aandacht besteed worden aan het verwijderen 
van kauwgom, graffiti en sluikstorten. 

 
De verwijzing naar loshangende plafonds is mogelijks een gevolg van de toestand in het 
metrostation Diamant. Daar werden in voorbereiding op een totale renovatie van dit station reeds 
plafonddelen weggenomen..  

 
Voor het onderhoud van de trams zijn er vier garnierders in dienst die beschadigde of vervuilde 
zittingen en ruggen op trams en bussen vervangen. Er wordt bij de trams ook dagelijks graffiti 
verwijderd. Elk jaar tijdens de grote vakantieperiode doet men een actie om het vijfde wagendeel 
van de Hermelijnen te herschilderen (± 4 uur per tram). 
Ook op de PCC’s worden dagelijks kussens en ruggen vervangen en graffiti verwijderd. De 
rugleuningen worden herschilderd als het te erg wordt. 

 
7. De kostprijs voor de herstellingen bedraagt jaarlijks 250.000 euro voor de stations en kokers van 

de premetro. 
 
Voor het vandalisme op de voertuigen verwijzen wij naar bijgevoegde tabel: 
   
jaar Bedrag (in euro)  
2000 121.221,63  
2001 129.462,92  
2002 152.948,14  
2003 157.263,04  
2004 173.666,17  
2005 206.435,03  
2006 216.618,86  
2007 254.862,92  
2008 201.272,39 tot september 2008 
   

 
8. Er worden PV’s opgesteld door de politie tegen graffiti spuiters en vervuilers. 

De gevolgen zijn bij ons niet gekend. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 2 
van 30 september 2008 
van SONJA CLAES 
 
 
 
Vervoer naar ziekenhuizen   -   Regio Overpelt-Heusden-Leopoldsburg 
 
Gebrek aan rechtstreekse verbindingen, moeilijke of geen aansluitingen en al te lange 
verplaatsingstijden vormen een zware hypotheek voor potentiële reizigers. Recentelijk werd nog de 
proef op de som genomen door mensen de verplaatsing van Leopoldsburg naar Overpelt te laten doen. 
De heenreis naar Overpelt nam meer dan drie uur in beslag. Enkele jaren geleden werd er zelfs een 
publieke actie hierover gevoerd. 
 
De afgelopen maanden zijn er meerdere samenkomsten geweest met een aantal 
middenveldorganisaties van diverse strekkingen over de problematiek van de bereikbaarheid van de 
ziekenhuizen in de betrokken zorgregio. In contact met de gemeentelijke overheden en het OCMW 
konden de inspanningen en de briefwisseling gevolgd worden met betrekking tot de bereikbaarheid 
van de campus in Overpelt. Er heerst toch wel ontgoocheling over het gebrek aan vooruitgang in dit 
dossier. 
 
Uit gegevens blijkt overigens dat er een zeer grote trafiek is van en naar de ziekenhuizen. Men komt 
aan ruim 11.500  patiënten uit Leopoldsburg –Heppen (raadplegingen, gewone opnames en spoed) per 
jaar in Heusden. Voor Overpelt mag men zeker in dezelfde orde van grootte denken. Hierbij komen 
nog verplaatsingen van  begeleidende personen en van bezoekers tijdens de bezoekuren. 
 
Dat deze trafiek zich niet uit in de bezetting van het openbaar vervoer zelf, is nogal logisch. De 
mensen worden immers afgeschrikt door de lange verplaatsingstijden en moeilijke aansluitingen. 
Verplaatsingen gebeuren dan ook vaak door een beroep te doen op (al dan niet persoonlijk) 
privévervoer. Hiervan zijn de meest kwetsbaren met beperkte mobiliteitsmogelijkheden het grootste  
slachtoffer. 
 
Na het realiseren van de basismobiliteit, kan ook een duidelijk en coherent netwerkmanagment 
bijdragen tot het verbeteren van het openbaar vervoer. Verbindingen naar regionale ziekenhuizen zoals 
in Overpelt en Heusden, lijken toch een belangrijk onderdeel van dit netwerkmanagment te moeten 
vormen.  
 
1. Op welke manier gaat de minister het vervoer van en naar de regionale ziekenhuizen inpassen in 

het werken aan netwerkmanagement?  
 
2. Hoe worden andere zorgvoorzieningen in het netwerkmanagement ingepast? Wordt hiervoor een 

stappenplan in fasen gehanteerd? 
 
3. Wordt er snel een oplossing geboden voor het concrete dossier van het vervoer van Leopoldsburg 

naar de ziekenhuizen in Overpelt en Heusden?  
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Welke termijn stelt de minister voorop om de gepaste maatregelen te nemen? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 2 van 30 september 2008 
van SONJA CLAES 
 
 
 
1. Nieuwe en/of bijkomende exploitatieprojecten bij De Lijn volgen sinds 2007 de methodiek en de 

(decretale) voorschriften van het Netmanagement. Het vervoer van en naar de betrokken regionale 
ziekenhuizen zal ingepast  worden in de diverse projecten netmanagement (jaarprogrammering 
voorzien t/m 2009). In het netmanagementproject Lommel / Neerpelt / Overpelt, voorzien voor 
implementatie op 1 december e.k.,  wordt de bereikbaarheid van het Mariaziekenhuis in Overpelt 
aanzienlijk verbeterd voor de regio. Zo zijn frequentieverhogingen voorzien op de lijn 29 (Hasselt 
– Leopoldsburg – Lommel) en op de lijn 307 (Leuven – Geel- Mol – Hamont). Op zaterdagen en 
zondagen is de frequentieverhoging van lijn 307 tussen Geel en Hamont volledig afgestemd op de 
bezoekuren in het ziekenhuis.  

 
2. De bereikbaarheid van aantrekkingspolen, waartoe klinieken behoren, is één van de 

basiselementen waarop het netmanagement van De Lijn gestoeld is; zie: besluit Netmanagement, 
goedgekeurd door de Vlaamse Regering op 13/12/2002 en bijgevoegd bij het Decreet 
Personenvervoer (20 april 2001). 

 
3. Wat de verbinding vanuit Leopoldsburg naar de ziekenhuizen van Heusden en Overpelt  betreft, 

werd aan de hand van potentieelonderzoek geen verantwoord potentieel gevonden; er bestaan op 
korte termijn dan ook geen plannen voor een aanpassing van het openbaar-vervoernet. De 
methodiek van het (periodiek te herhalen) potentieelonderzoek waarborgt echter de permanente 
aandacht voor het (eventueel in de toekomst stijgende) potentieel op deze verbindingen. 
In het kader van het Spartacusplan wordt een sneltramlijn vanuit Hasselt naar Neerpelt en Lommel 
voorzien met een knooppunt aan de stopplaats in Overpelt. Aan dit knooppunt is aansluiting 
voorzien met een bus in relatie met het ziekenhuis. De aanleg van de sneltram zal echter zorgen 
voor een fikse tijdswinst om naar Overpelt te reizen. Het Spartacusplan voorziet tevens een 
opwaardering van de treinverbinding tussen Leopoldsburg en Hasselt. Dat betekent dat men vanuit 
Leopoldsburg ook een betere verbinding naar Heusden zal hebben.  
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 3 
van 1 oktober 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
N8 Koksijde-Ieper   -   Verkeersdrukte 
 
In opvolging van mijn schriftelijke vraag nr. 340 van 11 februari 2005 en nr. 9 van 27 september 2007 
in verband met verkeersdrukte op de N8 Koksijde-Ieper zou ik graag volgende vragen willen stellen. 
 
1. Kan de minister recente cijfers meedelen over de verkeersintensiteit langs de N8 van Koksijde tot 

Ieper?  
 

Hoe is de evolutie ten opzichte van de vorige jaren? 
 
2. Werden deze meetresultaten reeds geïnterpreteerd? Zo ja, wat zijn de bevindingen? 
 
3. Hoeveel ongevallen werden er de voorbije drie jaar geregistreerd (aantal lichtgewonden per jaar – 

zwaargewonden per jaar – doden per jaar)?  
 

Welke categorieën van weggebruikers waren bij deze ongevallen betrokken? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 3 van 1 oktober 2008 
van JAN VERFAILLIE 
 
 
 
1. Hierbij vindt u als bijlage een tabel met de vergelijking van de intensiteiten langs de N8, op 

bepaalde punten, voor de maand augustus 2007 en augustus 2008. Het betreft hier vaste 
tellussen. De gegevens van september 2008 zijn nog niet ter beschikking. 

 Er kan een gemiddelde daling vastgesteld worden van 14,65% (intensiteiten). 
 T16 in de tabel is de standaardperiode waartussen gemeten wordt, zijnde van 06:00 tot 24:00. 
 
2. Behoudens de vaststelling van de evolutie (zie vraag 1) is er geen extra interpretatie.  
 Gezien de N8 een belangrijk aandeel toeristisch verkeer draagt (zie ook de hogere intensiteiten 

in de zomermaanden cfr. Uw vraag 340 van 11/2/2005 aan dhr. Kris Peeters) zijn voor een 
diepgaander interpretatie ook heel wat gegevens omtrent "kustbezoekers", temperaturen in de 
zomer en dergelijke wenselijk. Deze interpretaties worden door de afdeling Verkeerskunde van 
het Agentschap Wegen en Verkeer niet gedaan. 

 
3. De meest recente ongevallengegevens zijn deze uit het ongevallen-GIS voor de periode 2003-

2005. In deze periode deden zich op het wegvak tussen het kruispunt N8xN38 (kmpt 118.75 – in 
de buurt van centrum Ieper) en het kruispunt N8XN35 (kmpt 147.75 – in de buurt van de grens 
Koksijde) in totaal 110 ongevallen voor met 6 doden (waaronder geen enkele fietser), 24 
zwaargewonden (waaronder 2 fietsers) en 154 lichtgewonden (waaronder 17 fietsers) tot gevolg. 

 
Per jaar geeft dit volgend beeld: 

 
 2003 2004 2005
Ongevallen 39 38 33
Doden 4 1 1
Zwaargewonden 6 7 11
Lichtgewonden 49 61 44
Doden (fietsers) 0 0 2
Zwaargewonden 
(fietsers) 

0 1 9

Lichtgewonden 
(fietsers) 

0 1 6

 
BIJLAGE 
 
Tabel intensiteiten langs de N8 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2008-2009/VAN_BREMPT/3/antw.003.bijl.001.pdf 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 4 
van 3 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Sociale economie   -   Doorstroming 
 
Op 18 september 2008 stelde de minister “Werkhaven Antwerpen” voor, een nieuw project in de 
sociale economie van de stad en het OCMW Antwerpen.  Het project voorziet het komende jaar 1.000 
nieuwe jobs in de sociale economie en moet het stadspersoneel ondersteunen. Voor de extra 
begeleiding van de werknemers kan een beroep gedaan worden op subsidies. De bedoeling is dat een 
deel van de werknemers later kan doorstromen naar andere jobs. 
 
Volgens de minister kende de sociale economie in 2008 een groei van zo’n 1.600 jobs in beschutte  
(+ 1,5 %) en sociale werkplaatsen (+ 7 %), de lokale diensteneconomie (+ 60 %) en de 
invoegbedrijven (765 extra mensen). 
 
Graag kreeg ik van de minister voor de verschillende vormen van sociale economie een gedetailleerd 
overzicht met de resultaten inzake bereik, instroom en doorstroom naar het normaal economisch 
circuit voor de afgelopen jaren.   
 
Hoe evalueert de minister deze resultaten?   
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 4 van 3 oktober 2008 
van GINO DE CRAEMER 
 
 
 
Overzicht van de programma’s voor sociale economie 
 
Bereik, in- en uitstroom, groei en rotatie in de programma’s voor sociale economie (in personen) 

 31-12-2006 in uit 31-12-2007 groei rotatie 
     aantal % % 

Sociale 
Werkplaatsen* 

2 804 854 561 3 097 293 +10 20 

Beschutte 
Werkplaatsen** 

13 778 1580 1196 14 162 384 +3 9 

Maatwerk 16 582 2434 1757 17 259 677 +4 11 
 
Dienstencheque 647 639 198 1 088 441 +68 31 
Commerciële  876 367 327 916 40 +4 37 
Invoegbedrijven 1 523 1 006 525 2 004 481 +32 34 

 
Collectieve Invoeg 280 104 128 256 -24 -9 37 
Reguliere LDE*** 590 nb nb 577 -23 -2 nb 
Lokale Diensteneconomie (LDE) 

 
Arbeidszorg 730 391 251 870 140 +19 34 

* Doelgroepwerknemers 
** Het betreft enkel door het VSAWSE gesubsidieerde personen met een handicap in productie of in de omkadering, met arbeidsprestaties in 
het eerste kwartaal van respectievelijk 2007 en 2008.  
*** Geen personen maar voltijdsequivalenten.  
Bron : VSAWSE, Bewerking Departement WSE. 
 
Er zijn slechts twee programma's met een dalende bezetting in de loop van 2007. Het gaat om de 
collectieve Invoeg en de reguliere projecten in de lokale diensteneconomie (dit laatste in VTE). De 
daling in de lokale diensteneconomie is te verklaren door het feit dat 2007 een overgangsjaar was na 
de goedkeuring van het decreet houdende de lokale diensteneconomie op 22 december 2006. In 2007 
zijn immers een aantal projecten uit de actieplannen centrumsteden en jeugdwerkloosheid alsook het 
projectenfonds buurt- en nabijheidsdiensten niet verlengd omdat deze niet voldeden aan de criteria van 
het nieuwe decreet. Het gevolg is dan ook een daling van de tewerkstelling in de LDE in 2007.  
In absolute aantallen is de groei het grootst in de Dienstencheque-invoegbedrijven gevolgd door de 
BW's , de Sociale Werkplaatsen en Arbeidszorg. 
 
Procentueel is de groei het grootst in de Dienstencheque-Invoegbedrijven, gevolgd door Arbeidszorg, 
de Sociale Werkplaatsen, de Commerciële Invoegbedrijven en de Beschutte Werkplaatsen. 
De rotatie (bestaande plaatsen die worden vervangen) is uiteraard het grootst in progamma's waarvoor 
de duur van subsidiëring beperkt is, namelijk de commerciële Invoeg en de Dienstenchequebedrijven. 
Dat betekent niet dat deze mensen uitstromen, ze worden enkel niet meer gesubsidieerd en stromen 
dus uit uit het subsidieprogramma.  
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Uitstroom naar Werk 
 
De volgende twee tabellen geven weer, voor iedereen die in de loop van het jaar 2006 of 2007 deel 
heeft genomen aan een van de programma's (A = cumulatief bereik = deelnemers op 1 januari + alle 
instromers in het jaar) hoeveel daarvan in de loop van het jaar uitgestroomd zijn uit het programma 
(B), en hoeveel er zes maand nadat ze uitgestroomd zijn, volgens de Dimona meting (RSZ-aangiften) 
aan het werk waren (C). De ratio C/B geeft aan welk deel van de totale uitstroom effectief naar werk is 
uitgestroomd, de ratio C/A geeft weer welk aandeel van iedereen die deel heeft genomen aan het 
programma uitgestroomd is naar werk. 
  
Uitstroom naar Werk (2006) 
 A B* C C/B C/A 
Programma Cumulatief 

bereik 
Uitgestroomd 

(totaal) 
Uit naar 

Werk 
In 

procenten 
In 

procenten
SW (doelgroep) 3269 476 180 37.8 5.5 
Invoeg (Totaal) 2260 488 281 57.6 12.4 
Collectieve 326 46 18 39.1 5.5 
Commerciële 1172 309 189 61.1 16.1 
Dienstencheque 762 133 74 55.6 9.7 

* Uitgestroomden die in de dimona-meting konden worden opgenomen. De cijfers in kolom C en C/B en C/A zijn uiteraard ook beperkt tot 
de Dimona-groep   
Bron : VSAWSE en VDAB, Bewerking Departement WSE  
 
Uitstroom naar Werk (2007) 
 A B* C C/B C/A 
Programma Cumulatief 

bereik 
Uitgestroomd 

(totaal) 
Uit naar 

Werk 
In 

procenten 
In 

procenten
SW (doelgroep) 3658 540 198 36.7 5.4 
Invoeg (Totaal) 2913 645 430 66.7 14.8 
Collectieve 384 124 98 79.0 25.5 
Commerciële  1243 326 220 67.5 17.7 
Dienstencheque 1286 195 112 57.4 8.7 

* deze aantallen wijken lichtjes af van die in tabel 3 omdat hier enkel personen zijn opgenomen die in de Dimona-meting konden worden 
teruggevonden. De cijfers in kolom C en C/B en C/A zijn uiteraard ook beperkt tot de Dimona-groep   
Bron : VSAWSE en VDAB, Bewerking Departement WSE  
 
C/B geeft de verhouding van mensen die uitgestroomd zijn naar regulier werk op het totale aantal 
uitstromers, C/A geeft de verhouding uitstromers naar regulier werk op het totale aantal werknemers 
tewerkgesteld in een bepaald programma. 
 
Voor de Beschutte Werkplaatsen zijn momenteel geen standaardgegevens beschikbaar binnen de 
methodiek zoals hierboven toegelicht. Maar een bevraging van de Vlaamse federatie voor Beschutte 
Werkplaatsen heeft uitgewezen dat de uitstroom naar regulier werk zeer gering is (ongeveer 1%). 
Daarmee heeft de BW het sterkst het karakter van een finaliteitsprogramma. Uit de Sociale Werk-
plaatsen stromen eveneens vrij weinig mensen door naar regulier werk (5%) en dit was in 2006 ook 
het geval voor de Collectieve Invoeg (5%).  
 
De veel hogere uitstroom uit de Collectieve Invoeg in 2007 (25%) heeft voornamelijk te maken met 
een uitzonderlijke overgang van drie collectieve invoegbedrijven naar het statuut van sociale 
werkplaats (het betrof kringwinkels waarbij beleidsmatig de beslissing is genomen deze allemaal te 
groeperen onder de werkvorm sociale werkplaats). Dit betreft dus een administratieve ingreep waarbij 
ook de doelgroepwerknemers vanaf 2007 bij de sociale werkplaatsen worden geteld.  
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In de Commerciële Invoeg is de uitstroom naar werk al twee opvolgende jaren veel hoger dan de 
uitstroom uit de Dienstencheque-bedrijven (16.1% – 9.7% / 17.7% – 8.7%). De Commerciële Invoeg 
is meteen het programma met de grootste uitstroom naar werk (afgezien van de wellicht speciale 
situatie van de Collectieve Invoeg in 2007). Ook hier speelt het element van tijdelijkheid van 
subsidiëring waarbij na 2 jaar deze doelgroepwerknemers uitstromen uit het subsidieprogramma, maar 
wel in dienst blijven bij de werkgever (en dus instromen naar werk). 
 
De ratio C/B geeft aan welk deel van de uitstroom naar werk gaat, het complement (100-C/B) geeft de 
omvang van de uitstroom die niet naar werk gaat (voor zover dit via Dimona aangiften 6 maand na de 
uitstroom uit het programma kan worden gemeten). In de SW stroomt meer dan de helft niet uit naar 
werk, in alle andere programma's is het minder dan de helft. 
 
Evaluatie 
 
Ik wil vooreerst benadrukken dat tewerkstelling binnen de hierboven genoemde werkvormen ook 
zonder meer volwaardige tewerkstelling betreft (met een volwaardig loon en overeenkomstige rechten 
en plichten). Enkel arbeidszorg vormt hierop een buitenbeentje aangezien hier geen loon betaald 
wordt. 
 
Eén van de belangrijkste doelstellingen van de sociale economie is mensen met een grote afstand tot 
de arbeidsmarkt inschakelen in het economisch circuit. Voor een aantal mensen is deze afstand wegens 
persoonskenmerken zo groot dat de inschakeling in het reguliere arbeidscircuit (op korte termijn) geen 
optie is, zowel voor de (potentiële) werkgever als voor de betrokken werknemer. Voor deze mensen is 
de sociale economie een quasi finaliteitstewerkstelling en is doorstroom geen prioritaire optie. De 
doelgroepwerknemers van de SW en de BW vallen bijna volledig binnen deze groep. Het is dan ook 
logisch dat de uitstroomcijfers hier niet hoog liggen.  
 
Dat wil niet zeggen dat hiervoor geen inspanningen meer moeten gedaan worden. Ook deze mensen 
moeten, indien ze dit wensen, de mogelijkheid krijgen om de stap te zetten onder duidelijke garanties 
en voorwaarden. Via de introductie van de methodiek van Supported Employment heb ik dan ook 
getracht om voor een aantal doelgroepwerknemers uit de BW en SW de doorstroom naar een reguliere 
job mogelijk te maken. Supported employment moet dan vooral zorgen voor een gegarandeerde en 
structurele begeleiding op de reguliere werkvloer, een ondersteuning die op dit moment nog 
onbestaande is en een grote drempel betekent voor doorstroom uit BW en SW. Zodoende wordt ook 
voor deze mensen een ondersteuningsintrument aangeboden dat hun noden zo goed mogelijk benaderd 
en hen maximaal ondersteund in hun zoektocht naar een job op maat. Momenteel wordt binnen een 
ESF5-project deze methodiek verder uitgewerkt en verbreed. 
 
Binnen de andere maatregelen is de afstand van de doelgroep tot de arbeidsmarkt minder groot. Voor 
deze mensen kan die afstand door een aangepaste begeleiding en opleiding overbrugd worden en 
wordt doorstroom naar een reguliere baan wel mogelijk. De invoegmaatregel focust op deze groep en 
is in feite een doorstroommaatregel omdat ze mensen groeikansen geeft op basis van een degressieve 
loonpremie. Toch moeten we vaststellen dat er geen 100% succesratio is. Uit de evaluatie van de 
invoegmaatregel bleek dat de grootste uitval van doelgroepwerknemers binnen de maatregel zich aan 
het begin van de invoegperiode situeert. Om dit te remediëren wordt er gewerkt met inschakelings-
coaches die de doelgroepwerknemers en hun werkgevers ondersteunen aan het begin van het 
invoegtraject.  
 
De lokale diensteneconomie is een recente maatregel en de doorstroomcijfers zijn nog niet gekend.  Ik 
kan hier dus nog geen uitspraken over doen, maar ik kan u wel meegeven dat in het voorjaar 2009 
twee proeftuinen binnen de lokale diensteneconomie opgestart zullen worden. De doelstelling van 
deze proeftuinen is het formuleren van beleidsaanbevelingen voor de opmaak van een regelgevend 

                                                      
5 Europees Sociaal Fonds 
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kader voor doorstroom binnen de lokale diensteneconomie zonder de kwaliteit en het aanbod van de 
dienstenverlening t 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 9 
van 3 oktober 2008 
van ANNICK DE RIDDER 
 
 
 
De Lijn Merksem   -   Busverkeer wijk De Lunden 
 
De wijk De Lunden in Merksem wordt al enkele jaren geconfronteerd met het probleem dat er te veel 
bussen door de straten rijden. Al enkele jaren is het beleid erop gericht om ook bussen die door 
wegwerkzaamheden niet hun gebruikelijke route kunnen volgen, tijdelijk door deze wijk te leiden. Zo 
rijdt ook bus 660 sinds 15 september door deze wijk, ten gevolge van werkzaamheden aan de 
Laaglandlaan. Volgens buurtbewoners gebeurt dit zonder dat ze op de hoogte worden gesteld. 
 
Buslijn 123 werd drie jaar geleden ingevoerd, als tijdelijke maatregel, in het kader van de 
minderhindermaatregelen door de werken in Antwerpen. Inmiddels werd deze maatregel bestendigd 
en rijdt bus 123 nog steeds door de wijk. Bovendien blijkt ook nog lijn 28 door deze wijk te rijden. In 
het totaal zou het om één bus om de vier minuten gaan. Volgens de buurtbewoners levert dit serieuze 
problemen op, doordat auto’s op voet- en fietspaden uitwijken om langs de bussen te slalommen. Het 
is dan ook duidelijk dat de bewoners deze wijk niet in staat achten om deze toevloed aan bussen op te 
vangen. 
 
Bovendien blijkt dat de VVM De Lijn en de politie deze zomer een telling hebben gedaan van het 
aantal bussen en een snelheidsmeting. 
 
1. Is de minister op de hoogte van deze situatie? 
 
2. Wat waren de concrete resultaten van de meting die de VVM De Lijn en de politie deze zomer 

hebben gehouden? 
 
3. Zijn er plannen om ook een meting te houden buiten de schoolvakanties? 
 
4. Zijn er plannen om deze “tijdelijke” situatie op een constructieve manier op te lossen door 

bijvoorbeeld bepaalde bussen een ander traject te laten volgen, zodat de overlast voor de buurt 
gespreid wordt?  
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 9 van 3 oktober 2008 
van ANNICK DE RIDDER 
 
 
 
1. De door vraagsteller geschetste situatie kan als volgt worden bevestigd: 

• op 1 oktober 1964 werd bus 28 in gebruik genomen, die vanaf de eerste dag via de Lunden 
reed (tot/van eindhalte t.h.v. de RVT Melgeshof). Later werd deze buslijn verlengd tot de 
kliniek Jan Palfijn, waar het eindpunt zich nog steeds bevindt. 

• de stad Antwerpen en de districten Antwerpen en Merksem drongen er bij De Lijn jarenlang 
op aan om de Jan Palfijnkliniek vanuit de sociale en zeer dens bevolkte woonwijk Antwerpen 
Luchtbal beter bereikbaar te maken met het openbaar vervoer 

• bij het uitwerken van de Minder Hinder-maatregelen voor de werken R1 werd de opportuniteit 
gevonden om deze noodzakelijke verbinding per bus te realiseren:buslijn 123 werd in gebruik 
genomen, die - in overleg met de stad Antwerpen en de districten Antwerpen en Merksem – 
haar traject via De Lunden kreeg 

• na het einde van de werken R1 werden de Minder Hinder-maatregelen geëvalueerd (ook weer 
met de betrokken lokale besturen) en werd er beslist een deel van het bijkomend openbaar-
vervoeraanbod, waaronder de buslijn 123, te bestendigen.  

• omleidingsreiswegen van tijdelijke aard worden steeds, en naargelang de beschikbare 
mogelijkheden,  bepaald in overleg met de lokale politie, zoals momenteel het geval is naar 
aanleiding van werken aan de Laaglandbaan. 

 
2.  Tijdens de in de loop van deze zomer gehouden snelheidsmetingen kon geen enkele inbreuk tegen 

de wetgeving worden vastgesteld. 
 
3.  Zulke plannen zijn er niet, omwille van de overtuigende aard van de zomermetingen. Niettemin 

kunnen – indien nodig – steeds nieuwe snelheidsmetingen worden voorzien en uitgevoerd. 
 
4.  Sinds het opduiken van de bewuste klachten, staat het thema mee op de agenda van het periodiek 

overleg tussen Stad Antwerpen en De Lijn. Volgende onderzoeksvragen worden daar gehanteerd: 
a. zijn er zinvolle en haalbare reiswegalternatieven? 
b. moeten het RVT Melgeshof en het ziekenhuis Jan Palfijn vanuit Merksem Noord en 

Antwerpen Luchtbal rechtstreeks bediend blijven? 
c. is er voor de omgeving De Lunden een verkeerscirculatieplan beschikbaar (of kan dat worden 

opgemaakt) dat garant staat voor een:  
• spreiding van het verkeer 
• voorkomen van het sluipverkeer 
• normaal functioneren van het OV? 

Zodra de stad Antwerpen en de districten Antwerpen en Merksem hierover een eenduidig 
standpunt hebben bepaald, zal De Lijn in overleg met hen de noodzakelijke maatregelen uitwerken 
en uitvoeren. 
Wat betreft de externe communicatie over dit proces (o.a. naar buurtbewoners) werd uitdrukkelijk 
de afspraak gemaakt dat deze wordt gevoerd door Stad Antwerpen.  Actueel overleg over 
eventuele ingrepen is opgestart op initiatief van de Antwerpse schepen bevoegd voor mobiliteit. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 10 
van 3 oktober 2008 
van JAN PENRIS 
 
 
 
De Lijn Merksem   -   Busverkeer wijk De Lunden 
 
Begin 2005 meldden enkele buurtbewoners van De Lunden in Merksem dat zij hinder ondervonden 
van de drukke passage van de bussen 28 en 123 van De Lijn door hun straat, die op deze 
verkeerssituatie niet voorzien zou zijn. 
 
Tot op heden mochten zij van de minister enkel een e-mail (van 28 april 2005) ontvangen waarin zij 
hen dankte voor de melding. De minister voegde eraan toe: “Het stelt ons in staat om ons beleid bij te 
sturen waar nodig”. Verder gevolg bleef echter uit. 
 
1. Welke stappen ondernam de minister zelf, haar administratie en De Lijn in dit dossier? 
 
2. Hoe werd hierover met de klagende buurtbewoners gecommuniceerd? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 10 van 3 oktober 2008 
van JAN PENRIS 
 
 
 
1.  Sinds het opduiken van de bewuste klachten, staat het thema mee op de agenda van het periodiek 

overleg tussen Stad Antwerpen en De Lijn. Volgende onderzoeksvragen worden daar gehanteerd: 
a. zijn er zinvolle en haalbare reiswegalternatieven? 
b. moeten het RVT Melgeshof en het ziekenhuis Jan Palfijn vanuit Merksem Noord en 

Antwerpen Luchtbal rechtstreeks bediend blijven? 
c. is er voor de omgeving De Lunden een verkeerscirculatieplan beschikbaar (of kan dat worden 

opgemaakt) dat garant staat voor een: 
• spreiding van het verkeer 
• voorkomen van het sluipverkeer 
• normaal functioneren van het OV? 

Zodra de stad Antwerpen en de districten Antwerpen en Merksem hierover hun standpunt hebben 
bepaald, zal De Lijn in overleg met hen de noodzakelijke maatregelen uitwerken en uitvoeren. 

 
Actueel overleg over het doorvoeren van eventuele ingrepen is opgestart door de Antwerpse 
schepen bevoegd voor mobiliteit. De Lijn tracht een evenwicht te bewaren tussen lokale vragen 
naar busbediening (o.a. van Palfijnziekenhuis en RVT) en de druk die hierdoor kan ontstaan op de 
woonstraten in de onmiddellijke omgeving. 

 
2.  Met het stadsbestuur werd de uitdrukkelijke afspraak gemaakt dat externe communicatie 

hieromtrent steeds door hen wordt gevoerd. Er wordt daartoe via de interne communicatie van de 
Stad Antwerpen een terugkoppeling voorzien van het periodiek overleg met de betrokken 
districten. Hoe deze terugkoppeling juist verloopt en hoe de consequente feedback naar de 
buurtbewoners wordt bewerkstelligd, dient te worden nagevraagd bij het Antwerpse stadsbestuur. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
Vraag nr. 16 
van 10 oktober 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
De Lijn   -   Alternatieve brandstoffen 
 
In het antwoord op mijn schriftelijke vraag nr. 161 van 4 juli 2007 (Websitebulletin publicatiedatum 
11-10-2007) bleek dat er een aantal proefprojecten lopen met Lijnbussen die rijden op waterstof, een 
mengsel van 5% PPO (biodiesel) en 95% gewone diesel of op 100% PPO. In Hasselt zouden 22 
bussen omgebouwd worden naar PPO. 
 
1. Hoeveel bussen van De Lijn rijden momenteel op een alternatieve brandstof? Welk aandeel is dit 

ten opzichte van het totale wagenpark? Om welke brandstoffen gaat het? 
 
2. Wat zijn de gemiddelde meerkosten van een bus op een alternatieve brandstof ten opzichte van 

een bus op gewone diesel? 
 
3. Hoeveel bussen zullen in de toekomst nog worden omgebouwd? Wat is de doelstelling per 

brandstof en naar welk aandeel ten opzichte van het totale wagenpark streeft men? 
 
4. In welke mate worden alternatieve-brandstofbussen overwogen bij de aankoop van nieuwe 

bussen? Welke criteria en doelstellingen gelden hier? 
 
5. Hoe werd het proefproject met de bus op waterstof geëvalueerd? Welke conclusies worden hieruit 

getrokken? 
 
6. Het grootste probleem met PPO is de bevoorrading. Hoe tracht de Lijn deze 

bevoorradingsproblematiek aan te pakken? 
 
7. De Lijn heeft destijds beslist het gebruik van het mengsel 5% biodiesel en 95% diesel uit te 

breiden naar alle bussen van De Lijn tegen eind 2007. Is men geslaagd in dit opzet? 
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KATHLEEN VAN BREMPT 
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, SOCIALE ECONOMIE EN GELIJKE KANSEN 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 16 van 10 oktober 2008 
van CARL DECALUWE 
 
 
 
1. Er rijden geen bussen op een alternatieve brandstof. 
 
2. De gemiddelde relatieve meerkosten van een bus op een alternatieve brandstof ten opzichte van 

een bus op gewone diesel zijn: 
 

a. Gewone diesel: 100% 
b. Aardgasbus: 125% 
c. Brandstofcelbus: 1000% 
d. PPO-bus:  0% 
e. Ethanolbus: 120% 

 
3. Er zullen voorlopig geen verdere bussen worden omgebouwd. 
 
4. Voertuigen op alternatieve brandstoffen werden tot nu toe steeds ingezet bij wijze van proef. 

Vanuit bedrijfsmatig oogpunt kan gesteld worden dat naarmate de kostprijs van de klassieke 
brandstof toeneemt de alternatieve brandstoffen aan waarde winnen. Daarbij moet wel rekening 
gehouden worden met afgeleide problematieken, die soms grootschalige vormen kunnen 
aannemen bijvoorbeeld het probleem van de duurzaamheid bij sommige biobrandstoffen.  

 
5. In bijlage vindt u het evaluatieverslag van de fuelcelbus. 
 
6. Daar er geen bussen meer rijden op PPO, is er geen bevoorradingsprobleem. 
 
7. Dit project werd minstens voorlopig stopgezet. 
 
BIJLAGE 
 
Evaluatieverslag fuelcelbus 
 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2008-2009/VAN_BREMPT/16/antw.016.bijl.001.pdf 
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PATRICIA CEYSENS, 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, 

 ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE HANDEL 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 107 
van 9 juli 2008 
van MARTINE FOURNIER 
 
 
 
Steun aan ondernemingen   -   Evaluatie 
 
3.800 West-Vlaamse ondernemers heb ik over het subsidiebeleid bevraagd. Van 556 ondernemers 
kreeg ik antwoord op vragen in verband met de bekendheid van subsidiemaatregelen, de procedure en 
de aanvraag. Volgende drie bevindingen blijken daaruit. 
 
Een eerste opvallende bevinding is dat 88 % van de ondernemers pleit voor een daling van de 
vennootschapsbelasting en hiervoor wil snoeien in de subsidies. Verder blijkt dat subsidies aan 
startende ondernemers en innovatieve projecten het meest effectief zijn. 
 
Een tweede bevinding betreft de omslachtige administratieve procedure. Meer dan 60 % van de 
respondenten vroeg een vereenvoudiging van het systeem. Uit diverse gesprekken met ondernemers 
blijkt dat ze steeds meer een beroep doen op externe bureaus. Die subsidiebureaus vullen de aanvraag 
in voor de ondernemer onder het principe van “no cure, no pay”. Ze vragen in ruil voor hun 
inspanning een percentage van de koek, dit loopt van minimum 10 % tot meer dan de helft. Zo 
schieten heel wat subsidies hun doel voorbij. Een groot deel van de toegekende middelen dient immers 
niet om de investering of het project te ondersteunen, maar om de inspanning van subsidiologen te 
vergoeden. De vraag rijst ook naar het “mattheüseffect” van deze subsidies aangezien 87 % toegeeft 
dat het al dan niet verkrijgen van subsidies geen rol speelt bij de investeringsbeslissing. Subsidies zijn 
dan een leuk extraatje dat men wil delen met iemand die voor het papierwerk zorgt, maar leiden in 
geen van deze gevallen tot extra investeringen. 
 
Een derde bevinding betreft de informatie rond subsidies. Uit de enquête blijkt dat slechts 30 % van de 
ondernemers zich informeert via het internet. Nochtans zijn er heel wat ondernemers die zich willen 
informeren via het net. 46,4 % van de ondernemers die in de toekomst geïnformeerd wensen te worden 
via internet duiden aan dat ze zich momenteel niet informeren op deze manier. Dit kan erop wijzen dat 
de huidige initiatieven onvoldoende bekend zijn. Dit lijkt ook bevestigd te worden door de 
bezoekersaantallen van de subsidiesite van de Vlaamse overheid. Op www.vlaanderen.be/subsidiedatabank 
zien we dat het aantal bezoekers dit jaar sterk gedaald is. Het aantal terugkerende bezoekers is veel 
groter dan het aantal nieuwe bezoekers. Er is zeker een markt voor deze site, maar voortdurende 
aandacht en bekendmaking van de subsidiesite is belangrijk. 
 
Op het huidige subsidiesysteem werden er in de enquête heel wat bijkomende opmerkingen 
geformuleerd, de meesten kwamen in de commissie ook al eerder aan bod. In de weekendkranten van 
10 mei pleitte de minister trouwens voor een hervorming van het huidige systeem en noemde zichzelf 
een koele minnaar van subsidies, maar gaf toe dat ze nuttig zijn om een veranderingsproces op gang te 
helpen. De minister pleitte er verder voor om in plaats van de subsidiemiddelen in het economisch 
ondersteuningsbeleid te verkruimelen, ze te concentreren op de energie- en klimaatuitdaging. 
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1. Gaat de minister ervan uit dat we naar een korting van de vennootschapsbelasting moeten 
toewerken en verder alleen subsidies aan starters en innovatieve projecten moeten toekennen? 

 
2. Op welke manier wil de minister de aanvraagprocedures voor subsidies vereenvoudigen? 
 
3. Wordt de subsidiedatabank als webproject verder ondersteund? 
 

Op welke manier wil de minister de bekendheid van de subsidiedatabank vergroten? 
 
Welke andere kanalen zal de minister aanwenden om de huidige subsidiemogelijkheden beter 
bekend te maken? 
 

4. Hoe ruim ziet de minister de hervorming van het huidige subsidiesysteem? 
 

Worden de verschillende subsidie-instrumenten geëvolueerd in het kader van de geplande 
hervorming? 
 

5. Welke veranderingsprocessen wil de minister in de toekomst verder subsidiëren? 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 107 van 9 juli 2007 
van MARTINE FOURNIER 
 
 
 
1. Een eerste preliminaire vraag is in welke mate de overheid zich een rol moet aanmeten als 

sturende overheid. In dit verband verwijs ik naar de discussies die ter zake werden en nog steeds 
worden gevoerd o.m. aangaande voor- en nadelen van een vlaktaks. Bij een volstrekte vlaktaks 
zet de overheid een stap terug als sturende instantie en speelt de markt ten volle. 

 
 Zo de overheid meent zich een sturende rol te moeten aanmeten, stelt zich de vraag hoe deze 

sturing het best kan worden bereikt: door steunverlening dan wel bijvoorbeeld door een 
normerend optreden. Als we steun definiëren “als elke maatregel waarbij een economisch 
voordeel wordt verleend die met overheidsmiddelen wordt bekostigd” (artikel 3 decreet 
economisch ondersteuningsbeleid) dan kan deze steun worden verschaft via een financiële 
stimulans of via een stimulans die niet financieel is in de strikte zin van het woord zoals een 
waarborg. 

 
 Als uiteindelijk beslist is dat een financiële stimulans de beste methode is om het gewenste 

beleidsresultaat te bereiken dan stelt zich de vraag of dit het best geschiedt via een subsidie dan 
wel een fiscale aftrek. Puur vanuit de invalshoek van de Europese staatssteun is de vorm 
irrelevant. Een subsidie omslaan naar een fiscale aftrek, louter en alleen in de hoop de Europese 
staatssteunregels te ontwijken is dus ijdele hoop.  

 
 De voor- en nadelen van subsidies in vergelijking met het fiscaal instrument werden al 

veelvuldig onderzocht, o.a. door de FOD Wetenschapsbeleid in het kader van de effectiviteit ten 
aanzien van onderzoek en ontwikkeling. Kort samengevat kan gesteld worden dat fiscale stimuli 
neutraler zijn dan directe subsidies voor de bedrijfswereld. Fiscale stimuli zijn ook neutraler wat 
de bestemming van de uitgaven zelf betreft. Subsidies daarentegen zijn meer afgestemd op 
specifieke domeinen of op specifieke bedrijven. De administratieve uitgaven van een fiscaal 
beleid kunnen veel lager zijn dan die van directe financiële steun via toelagen en subsidies. Dit 
kostenplaatje hangt af van de verschillende opzet van de fiscale stimuli. Fiscale maatregelen zijn 
ook toegankelijker en voorspelbaarder dan directe overheidssteun, in het bijzonder voor kleine 
en middelgrote ondernemingen. Vanuit het standpunt van de overheid maakt een fiscaal stimule-
ringsbeleid geen strakke budgettaire controle mogelijk zoals de directe steunprogramma’s, die 
meestal vaste jaarlijkse bijdragen krijgen. Tot slot heeft een fiscale aftrek pas zin als er winst 
wordt gemaakt (een principe dat ook geldt in de personenbelasting). 

 
 Het is vanuit dit theoretisch kader dat mijn uitspraak “dat ik een koele minnaar ben van 

subsidies” moet worden begrepen. Anderzijds dient vastgesteld dat elke bevoegdheid in de 
vennootschapsbelasting tot nader order een federale bevoegdheid is. Bij gebrek aan alternatief 
zijn subsidies en waarborgen de enige financiële instrumenten die ter beschikking staan.  

 
2. De tijdens de vorige legislatuur ingezette inspanningen om de administratieve lasten terug te 

dringen werden opgedreven tijdens deze legislatuur. Zoals bekend is elk voorstel van 
regelgeving onderworpen aan een RIA, een reguleringsimpactanalayse. Administratieve lasten 
worden gedefinieerd als "de kosten van de administratieve handelingen die actoren moeten 
uitvoeren voor de naleving van wettelijke informatieverplichtingen aan de overheid, ongeacht 
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of zij die handelingen ook zonder wettelijke verplichtingen zouden uitvoeren". Een RIA meet 
effectief wat de nieuwe regelgeving aan administratieve lasten met zich meebrengt dan wel of 
er administratieve lastenreductie optreedt. Alleen al tijdens deze legislatuur bedroegen de 
reducties, onder meer door de inschakeling van ICT-technologie, voor het Agentschap 
Economie bijna 10 miljoen euro. Deze cijfers werden bevestigd door de dienst wetsmatiging en 
worden in onderstaande tabel meegegeven. De realiteit is dat de administratieve lasten, in het 
bijzonder voor de directe steunverlening aan bedrijven bij de instrumenten groeipremie, 
ecologiepremie en BEA enorm gedaald zijn. Meer nog, de maatregelen werden dusdanig 
bijgestuurd dat ze quasi-fiscaal zijn, met een minimum aan administratieve lasten.  

 
 Dat ondernemingen beroep doen op externe consultants voor de indiening van hun dossier is 

“van alle tijden”. Zogenaamde subsidiologen hebben er alle belang bij de perceptie te creëren 
dat de steunaanvraag complex, tijdrovend, duur, kortom administratief belastend is. Ze 
verdienen er immers hun brood mee. Bij de oude expansiesteun waren er kredietinstellingen met 
volledige personeelsdivisies die teerden op subsidies en waarvoor de klant aan de krediet-
instelling moest betalen. Het is opvallend dat de meeste kredietinstellingen tijdens de 
stroomlijning van het subsidie-instrumentarium deze subsidiediensten hebben afgebouwd: één 
van de redenen is precies de vereenvoudiging die ervoor zorgde dat de personeelskost nog 
moeilijk kon worden teruggewonnen op de subsidiedossiers.  

 
 In de marge kan ik vermelden dat het Vlaams Agentschap Ondernemen mee werd gecreëerd met 

als bedoeling ondernemers te begeleiden bij hun steunaanvraag en wel gratis. Gratis, jawel 
omdat het gaat om eerstelijnsadvies “dat geen prijs verdraagt” of m.a.w. waarvan de werkelijke 
kost zo gering is dat ze moeilijk aan de klant kan worden getarifeerd.  

 
 Samengevat meen ik dat met betrekking tot de administratieve lasten in subsidiedossiers voor 

het beleidsdomein economie reeds zeer zware inspanningen werden gedaan. Dit neemt niet weg 
dat er steeds mogelijkheden tot verbetering zijn. Zeker het Agentschap Economie staat open 
voor verbeteringssuggesties mits ze concreet en to the point zijn. 

 
3. Actueel kent de subsidiedatabank als instrument van “digitale subsidieadviseur” haar limieten, 

zeker in vergelijking met gelijkaardige initiatieven zoals bijvoorbeeld http://www.aandeslag.be/ 
voor het domein Werk. Ik ben de overtuiging toegedaan dat een dergelijk instrument, waarbij 
àlle steun aan bedrijven op klantvriendelijke wijze wordt ontsloten, haar plaats heeft binnen het 
beleidsdomein. Ik ben dus voorstander, niet alleen van het vergroten van de naambekendheid 
van de subsidiedatabank maar ook van de uitbreiding van het concept -naar het voorbeeld van 
het beleidsdomein Werk- naar elke vorm van steunverlening. Eén en ander wordt meegenomen 
in de integratie van het Agentschap Economie met het VLAO naar het Agentschap Ondernemen. 

 
4. De regels van de Vlaamse overheid bepalen generiek dat elk instrument periodiek het voorwerp 

moet zijn van evaluatie. Binnen het beleidsdomein economie valt het begrip evaluatie uiteen in 2 
delen. Vooreerst is er de zogenaamde primaire evaluatie die erin bestaat dat de dienstverlenende 
entiteit, bijvoorbeeld het Agentschap Economie dat een subsidie geeft, aan de hand van een set 
van indicatoren het instrument prima facie evalueert: deze indicatoren hebben betrekking op 
input, output en throughput: hoeveel dossiers komen er binnen, hoeveel gaan er buiten, wat zijn 
de doorlooptijden? Bij elk van deze indicatoren worden bovendien bepaalde dimensies 
onderzocht: b.v. de sectorale dimensie, de geografische dimensie, de grootte van de 
onderneming. Het geheel van deze informatie laat toe in termen van efficiëntie maar ook in 
termen van eerste effectmeting bepaalde uitspraken te doen. Deze informatie komt al dan niet in 
gecondenseerde vorm aan bod bijvoorbeeld bij vraagstellingen vanwege Vlaamse parlements-
leden, bij vragen vanuit het veld, bij rapportage in het jaarverslag van het Agentschap Economie 
met het Fonds voor Flankerend Economisch Beleid. De zogenaamde secundaire evaluatie gaat 
dieper en kijkt vooral naar de outcome, de effecten van de steun: wat is het incentive karakter, 
wat is de deadweight,… Deze tweede soort vergt in de regel een aangepaste, meer 
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gespecialiseerde onderzoeksmethodologie die bovendien wat verder staat van het concrete 
werkveld. Ze wordt dan ook in de regel uitbesteed hetzij aan het Steunpunt, hetzij aan een derde 
onderzoeksinstantie, in alle geval met toepassing van de wetgeving op de overheidsopdrachten. 

 
 Een specifieke evaluatie van de verschillende instrumenten in het vooruitzicht van een eventuele 

fiscale bevoegdheid in de vennootschapsbelasting op Vlaams niveau is tot op heden niet 
doorgevoerd, behoudens voor wat betreft de groeipremie. De resultaten van deze studie werden 
vooral gebruikt als argument bij de regeringsonderhandelingen op federaal niveau om de vraag 
naar een fiscale bevoegdheid in de vennootschapsbelasting op Vlaams niveau kracht bij te 
zetten. 

 
5. Zoals ik eerder heb aangekondigd heb ik beslist geen nieuwe instrumenten te ontwikkelen maar 

integendeel te onderzoeken hoe de bestaande instrumenten kunnen worden geïntegreerd of 
worden versterkt.  

 
 Wat het eerste betreft heb ik een voorstel ontwikkeld waarbij zes bestaande subsidiestelsels 

vanuit het Agentschap Economie en het IWT via de BEA-technologie als betaalinstrument 
worden herleid tot drie instrumenten in één package. Onderstaand schema toont aan wat ik 
bedoel 

Vereenvoudiging KMO-steuninstrumenten

huidig 
gescheiden
systeem

nieuwe
geïntegreerde
systeem

opleiding kennis KMO-type 1 Grondig technologisch
advies (GTA)

mentorschap

Opleiding

advies

Vier pijlers ondernemerschapsportefeuille (BEA) Twee instrumenten voor KMO’s van IWT

afschaffing Business-
verkenning

Technologie-
verkenning

BEA = afkorting voor Budget voor Economisch Advies en betreft een subsidiemaatregel voor kleine en 
middelgrote ondernemingen voor de ondernemerschapsbevorderende diensten “mentorschap, 
opleiding, advies en opleiding” (de zgn. “vier pijlers” van BEA) door erkende of aanvaarde dienstverleners. 
Via BEA kan tot 35% steun worden ontvangen op de in aanmerking komende kosten. De subsidie is 
beperkt tot max. 5.000 € per cyclus (= twee kalenderjaren) en maximaal 2.500 € per pijler. BEA is een 
volledig webgebaseerde applicatie. De subsidie kan enkel aangevraagd worden via het internet 
aangezien de aanvraag, verwerking, toekenning en beheer van de subsidie volledig gebeurt via een 
elektronische portefeuille. Het stelsel wordt beheerd door het Agentschap Economie.

KMO-type 1 en en GTA betreffen een subsidiemaatregel voor kleine en middelgrote ondernemingen voor 
innovatiebevorderende diensten, zijnde kleine studies en adviesverstrekking vanuit een erkende 
kennisinstelling (steun beperkt tot 6.000 à 6.500 €). Het stelsel wordt beheerd door het IWT.

In het nieuwe systeem wordt geïntegreerd en drastisch vereenvoudigd van zes steunmaatregelen tot 
nog drie.

 
Verder heb ik beslist de ecologiepremie bij te sturen en de groeipremie af te schaffen. De 
voorgestelde bijsturing kadert in de EU strategie inzake het bereiken van een duurzaam 
geïntegreerd Europees klimaat- en energiebeleid tegen 2020. De doelstellingen daarvan zijn o.a. 
het vergroten van de energievoorzieningszekerheid, het waarborgen van het concurrentievermogen 
van de Europese economieën, de beschikbaarheid van betaalbare energie, het bevorderen van 
milieuduurzaamheid en het bestrijden van klimaatverandering. De uitstoot van broeikas-
gassen moet tegen 2020 met ten minste 20% dalen ten opzichte van het niveau van 1990. Het is 
eveneens een doelstelling om 20% energiegebruik te besparen ten opzichte van de ramingen voor 
2020 en om tegen 2020 20% van het totale energieverbruik uit hernieuwbare energie te halen. De 
bijsturing is tevens ingegeven door de exploderende energieprijzen die de economische groei 
voelbaar beginnen te beïnvloeden. De “state of urgency” wordt groter en bedrijven voelen de 
noodzaak om structurele ingrepen door te voeren op vlak van hun ecologisch beleid. Waar het 
ecologische aspect vroeger veeleer als een kost, als een last werd beschouwd, wordt het nu hoe 



-574-  Vlaams Parlement - Vragen en Antwoorden - Nr.2 - November 2008
 
 

 

langer hoe meer gezien als een must om concurrentieel te blijven maar ook als een opportuniteit 
omdat door hierop in te zetten nieuwe technologie wordt binnengehaald die op haar beurt de weg 
openzet voor andere innovaties of mogelijkheden. Vanaf 2009 worden de 2 instrumenten herleid 
tot 1 en worden de budgetten samengevoegd. 

 
BIJLAGE 
 
Tabel administratieve lastenreductie agentschap economie 

 
Bijlage(n):  
http://jsp.vlaamsparlement.be/docs/schv/2007-2008/CEYSENS/107/antw.107.bijl.001.doc 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 121 
van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Automatische toekenning van rechten   -   Stand van zaken 
 
Het regeerakkoord 2004-2009 “Vertrouwen geven, verantwoordelijkheid nemen” stelt dat Vlaanderen 
op het vlak van armoedebestrijding en sociale cohesie bij de top vijf van de EU-regio’s moet behoren.  
 
Om deze doelstelling te behalen, engageert de Vlaamse Regering zich om onder meer werk te maken 
van een zo ruim mogelijke automatische toekenning van rechten. Onder de noemer “(Kans)armoede 
bestrijden” is het regeerakkoord immers zeer duidelijk: “We maken werk van een zo ruim mogelijke 
automatische toekenning van rechten en maken daarover afspraken met onder meer de Vlaamse en de 
federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de verschillende welzijnsactoren.” Deze 
aangelegenheid raakt dus meerdere beleidsdomeinen aan. 
 
1. Welke rechten worden er in het kader van bovenvermelde doelstelling automatisch toegekend voor 

het (de) beleidsdomein(en) waarvoor de minister verantwoordelijk is? Graag een overzicht van de 
realisaties op dit vlak sinds 2004 en van de automatische toekenningen die eventueel voordien al 
bestonden. 

 
2. Heeft de minister, in het kader van het uitvoeren van bovenvermeld engagement, afspraken 

gemaakt met de Vlaamse en federale administraties, de lokale besturen, de OCMW’s en de 
verschillende welzijnsactoren? Zo ja, welke afspraken zijn er gemaakt? Zo neen, waarom niet? 

 
3. Voorziet de minister nog in verdere initiatieven om bovenvermelde doelstelling te halen? Zo ja, 

welke? Zo neen, waarom niet? 
 
N.B. Deze vraag werd gesteld aan alle ministers: Peeters (vraag nr. 115), Van Mechelen (nr. 217),  

Vandenbroucke (nr. 398), Anciaux (nr. 196), Bourgeois (nr. 176), Keulen (nr. 245), Van Brempt 
(nr. 272), Vanackere (nr. 334), Crevits (nr. 978) en Ceysens (nr. 121). 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 121 van 17 september 2008 
van CINDY FRANSSEN 
 
 
 
Een gecoördineerd antwoord zal worden verstrekt door minister Steven Vanackere, Vlaams minister 
van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 1 
van 30 september 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
Textielsector   -   Ondersteuning en toekomst 
 
De textielindustrie is goed voor een omzetcijfer van 7,7 miljard euro (in 2007) en telt een duizendtal 
ondernemingen die samen goed zijn voor 33.000 arbeidsplaatsen. In de deelsector van het 
interieurtextiel zijn momenteel nog 210 bedrijven actief, goed voor de tewerkstelling van 15.000 
personen. Ruim driekwart van de productie is bestemd voor de uitvoer.  
 
Al sinds november vorig jaar trekt de sector aan de alarmbel: de steile klim van de euro ten opzichte 
van de Amerikaanse dollar en de waardevermindering van het Britse pond wegen bijzonder zwaar op 
de exportresultaten. Vooral de interieurtextielbedrijven zijn sterk op de Britse markt gericht en lijden 
onder de forse daling van het pond. De lage dollar moedigde de invoer in Europa uit de dollarzone aan 
(uit de VS maar ook uit Aziatische landen) en versterkte de concurrentie op de markt nog. Tegelijk 
kenden ook de energie- en grondstofkosten een sterke stijging. En daarbovenop kwamen nog eens de 
effecten van de huidige kredietcrisis.  
 
Het resultaat is dat de consument zeer voorzichtig is geworden. De textielsector zit echter pas op het 
einde van het bestedingspatroon van de consument: pas na vaste kosten (huur, hypotheek, auto) en 
“moeilijk samendrukbare” producten en diensten (vakantie, gsm, sport en ontspanning). En dus stelt 
men de aankoop van een nieuw tapijt of nieuwe gordijnen makkelijk uit.  
 
Werkgeversorganisatie Fedustria voorspelde begin september reeds groot banenverlies en kreeg 
jammer genoeg gelijk. Op korte tijd sloot Domo Industries zijn vinylafdeling in Zwijnaarde (140 jobs), 
legde tapijtenfabrikant Ralos met vestigingen in Dilsen-Stokkem en het Oost-Vlaamse Hamme de 
boeken neer (350 jobs) en ook onze laatste grote jeansstoffenfabrikant Uco sluit zijn 
productievestiging in Gent (400 jobs). Dat de crisis breed gaat, wordt geïllustreerd door het feit dat 
ook in de aanverwante sector weefmachineproducent Picanol eind augustus nog 190 jobs schrapte. 
Men verwacht dat er nog een golf van herstructureringen, fusies en faillissementen zal volgen.  
 
1. Welke initiatieven worden er genomen om deze noodlijdende sector te helpen? 
 
2. Hoe ziet de minister de toekomst van de Vlaamse textielsector?  
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 1 van 30 september 2008 
van JOS DE MEYER 
 
 
 
1. Naar aanleiding van de huidige financiële crisis is er kans dat bedrijven worden geconfronteerd 

met een kredietschaarste. Hoewel de meest recente cijfers van Febelfin nog geen indicaties geven 
dat dit het geval schaarde de Vlaamse regering zich op 17 oktober jongstleden achter mijn voorstel 
om pro actief de bestaande waarborgregeling te versoepelen teneinde bedrijven tegemoet te komen 
in deze problematiek. Meerbepaald wordt de procedure van automatische goedkeuring van 
dossiers verhoogd van 500.000 euro naar 750.000 euro. Ook zal NV Waarborgbeheer geen 
bijkomende zekerheden meer stellen bovenop deze die al door de bank worden gevraagd en tot 
slot wordt de bepaling dat slechts 1/3 van de kredieten voor korte termijnfinanciering mochten 
worden gebruikt, geschrapt. Het is voorts de bedoeling om het volume aan waarborgen te 
verhogen tot 500 miljoen euro via meerderheidsamendementen op de decreten ivm de 
begrotingscontrole van de begroting 2008 en de begroting 2009. 

 
Wat betreft de textielsector is het natuurlijk een feit dat de concurrentie vanuit het buitenland de 
laatste jaren fel is toegenomen: goedkopere werkkrachten en grondstoffen zijn hierin de 
differentiërende factoren. Daarom moedig ik de textielsector aan om te investeren in innovatie: 
nieuwe eindproducten ontwikkelen die wereldwijd kunnen verkocht worden en het optimaliseren 
van productieprocessen. Essentieel voor de sector is dat de bedrijven blijven inzetten op de drie 
basisprincipes van een kenniseconomie: ondernemen, innoveren en internationaliseren. In 
navolging van het rapport Soete is het bovendien belangrijk dat de ondersteuningmiddelen op 
maat van de KMO’s worden opgemaakt. Dit betekent transparante, eenvoudige, laagdrempelige en 
gebruiksvriendelijke instrumenten.  

 
Dit is meteen de reden om volop in te zetten op een belangrijke hertekening van het KMO-
instrumentarium. Deze operatie werd op 24 juli jongstleden door de Vlaamse regering principieel 
goedgekeurd en omvat een grondige bijsturing van enerzijds BEA (Budget Economisch Advies) 
en anderzijds de KMO-innovatie-instrumenten van het IWT en moet normaliter ingaan vanaf 
begin volgend jaar. In dit kader zullen KMO’s bijvoorbeeld een innovatietraject kunnen opstarten 
en daarbij 75% steun genieten voor een bedrag van maximaal 10.000 euro. Daarnaast kan ook 
steun worden gevraagd voor projecten die betrekking hebben op ondernemen en 
internationalisering.  

 
Eveneens op 24 juli jl. werd beslist dat ook niet-technologische elementen deel kunnen uitmaken 
van een innovatiedossier bij het IWT. Sinds enige tijd is bovendien een nieuwe competentiepool 
“Flanders Inshape” actief die eveneens bedrijven ondersteunt bij hun niet-technologische 
innovatie. KMO’s kunnen ook sinds vorig jaar de kosten van IP (aanvraag van een patent) 
gesubsidieerd krijgen.  

 
Op 24 juli 2008 besliste de Vlaamse Regering ten slotte ook dat de groeipremie wordt stopgezet. 
In de voorbije calls hadden de bedrijven maar een slaagkans van 20% dat hun investeringsproject 
effectief zou worden betoelaagd met de nodige frustratie tot gevolg. Bovendien is er nog heel wat 
potentieel inzake vergroenen van onze productieprocessen. De Europese 20-20-20-agenda alsook 
de hoge energieprijzen zijn daar concrete aanleiding toe. Dit heeft dan ook geleid tot een bijsturing 
van de ecologiepremie waarbij enerzijds het budget van de groeipremie werd toegevoegd bij de 
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ecologiepremie zodat er vanaf 1/1/2009 120 miljoen euro beschikbaar is voor ecologie-
investeringen. Anderzijds werden de voorwaarden versoepeld (verhogen subsidiepercentage en 
steunplafond). Simulaties geven aan dat 80% van de aanvragen op deze manier moeten kunnen 
worden gehonoreerd.  

 
2. De textielsector is één van de oudste sectoren van onze regio, een sector waarin we altijd goed zijn 

geweest en nog steeds zijn. Ondanks de moeilijke tijden die we vandaag kennen in de sector, 
geloof ik nog steeds in een toekomst voor de Vlaamse textiel-, hout- en meubelindustrie, en dit om 
volgende redenen: 
- De omzet houdt stand in een sector met zware internationale concurrentie en stijgt zelfs fors 

voor de hout- en meubelindustrie. In 2007 was deze goed voor 12,323 miljard euro omzet, een 
stijging met 3,1% ten opzichte van 2006. 

- De textielsector is een typisch Vlaamse KMO-sector. Er zijn 1992 bedrijven waarvan 90% 
met minder dan 50 werknemers; 

- De sector blijft investeren en de investeringen stijgen zelfs weer sinds 2004.  
371,6 miljoen euro investeringen in 2007 en voor de komende jaren zijn de investeringen 
geraamd in een vork van 350tot 400 miljoen euro; 

- De sector blijft kansen op geschoolde tewerkstelling bieden want ondanks de dalende 
tewerkstelling blijft de sector kampen met een chronisch tekort aan geschoolde 
arbeidskrachten waardoor investeringsplannen niet uitgevoerd worden. In 2006 waren er 
50.000 mensen werkzaam in de sector; 

- De sector is uitgesproken exportgericht: 78% van de omzet wordt in buitenland gehaald en 
90% van de Belgische uitvoer in deze sector is Vlaams. 

 
In dit verband steun ik grotendeels het Witboek van de Rondetafelconferentie voor de Vlaamse 
textiel-, hout- en meubelindustrie. Deze maand is er overleg gepland met de verschillende 
administraties en kabinetten over de voorstellen die de sector heeft neergelegd bij de Vlaamse 
regering. Bedoeling is om in december dan een Rondetafelconferentie te houden waarin de 
resultaten van dit overleg worden besproken met de vertegenwoordigers van de sociale partners uit 
de sector en de betrokken ministers. 
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VLAAMS PARLEMENT 
₪ SCHRIFTELIJKE VRAGEN 
 
 
PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
Vraag nr. 2 
van 2 oktober 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
EU-kaderprogramma voor onderzoek   -   Versterking Vlaamse deelname 
 
Het EU-kaderprogramma blijft voor de Vlaamse kenniscentra en bedrijven een belangrijk instrument 
om onderzoek te financieren. Het is daarom belangrijk dat de Vlaamse overheid kennisinstellingen en 
bedrijven blijft ondersteunen en stimuleren om hun deelname aan het 7de EU-kaderprogramma voor 
onderzoek te versterken. 
 
De Vlaamse Raad voor Wetenschapsbeleid (VRWB) stelt in aanbeveling 32 een aantal algemene 
maatregelen voor ter versterking van de Vlaamse deelname, zoals het stimuleren van hoogstaand 
internationaal competitief onderzoek en het verhogen van de zichtbaarheid en de uitstraling van het 
Vlaamse onderzoek naar de Europese Commissie toe. Daarnaast doet de aanbeveling een aantal 
voorstellen op het vlak van communicatie, begeleiding en stimulering van deelnames en wordt er 
speciale aandacht geschonken aan concrete maatregelen ter versterking van de deelname van KMO’s. 
 
Welke initiatieven heeft de minister in het licht hiervan genomen om de Vlaamse deelname aan het 
7de EU-kaderprogramma te versterken? 
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PATRICIA CEYSENS 
VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, ONDERNEMEN, WETENSCHAP, INNOVATIE EN BUITENLANDSE 
HANDEL 
 
 
ANTWOORD  
op vraag nr. 02 van 2 oktober 2008 
van SABINE POLEYN 
 
 
 
Het Europese Kaderprogramma is een internationaal competitief programma en deelname aan dit 
programma verhoogt aldus de kwaliteit van het Vlaamse onderzoek. Het Kaderprogramma vormt een 
belangrijke bron van middelen voor het uitvoeren van strategisch basisonderzoek aan de universiteiten, 
de onderzoeksinstellingen en de bedrijven, en dit binnen een Europees samenwerkingsverband. 
 
Zo haalde Vlaanderen uit het Vijfde Kaderprogramma (1998-2002) een financiële return van 278,8 
mio euro. Hiervan was ca. 36 mio euro voor rekening van KMO’s. Op basis van de meest recente 
gegevens was de return voor het zesde Kaderprogramma (2002-2006) circa 350 mio euro of 2.17% 
van het totale EU-budget, waarvan 20 mio euro voor de KMO’s.  
 
Een gedetailleerde evaluatie van de Vlaamse deelname aan het Zesde Kaderprogramma wordt 
binnenkort ter beschikking gesteld door het departement Economie, Wetenschap en Innovatie (EWI). 
 
Om de Vlaamse deelname aan het Europese Kaderprogramma voor Onderzoek en Ontwikkeling 
maximaal te ondersteunen keurde de Vlaamse Regering in december 2002 een actieplan Zesde 
Kaderprogramma (KP6) goed. Dit resulteerde in de oprichting van het Vlaamse Contactpunt voor het 
Europese Kaderprogramma (VCP), een samenwerkingsverband tussen de administratie Wetenschap en 
Innovatie (AWI, nu: departement Economie, Wetenschap en Innovatie, EWI) en het Instituut voor de 
Aanmoediging van Innovatie door Wetenschap en Technologie in Vlaanderen (IWT). 
 
Binnen het VCP staat het departement EWI in voor de coördinatie van de beleidsvoorbereiding en van 
de vertegenwoordiging in programmacomités en Belgische overlegstructuren, terwijl IWT instaat voor 
de coördinatie van de VCP-werking voor alle thema’s. 
 
Om de Vlaamse deelname aan het Zevende Kaderprogramma maximaal te ondersteunen werden de 
activiteiten van het Vlaams Contactpunt Kaderprogramma (VCP) in het najaar 2006 verder 
geoptimaliseerd en uitgebreid naar informatieverstrekking over alle Europese programma’s rond 
onderzoek en innovatie. In dit licht werd op 4 mei 2007 het actieplan ter ondersteuning van de 
Vlaamse deelname aan Europese onderzoeksprogramma’s goedgekeurd door de Vlaamse Regering. 
 
Het vroegtijdig en gericht verspreiden van informatie via elektronische weg was één van de 
doelstellingen die binnen het actieplan voorzien waren binnen het kader van de algemene 
sensibilisering en informatieverspreiding. Hiertoe werd een specifieke IT-tool ontwikkeld en gebruikt. 
Op 15 oktober 2008 waren er 1180 geregistreerden (o.a. universiteiten, onderzoeksinstellingen, 
bedrijven, KMO’s) op dit informatiekanaal. 
 
Bovendien werd door het VCP in de periode 2006-2008 aan 25 informatie sessies, georganiseerd door 
derden, meegewerkt en organiseerde het VCP zelf 13 informatieseminaries over de Europese 
programma’s. 
 
Tenslotte kunnen kandidaat-deelnemers ook op individuele basis voor hun vragen voor informatie en 
advies terecht bij het VCP. Eind 2007 werden volgende contacten geregistreerd: 
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 Totaal 
Aantal vragen voor informatie 597 
Aantal vragen voor advies 481 
Aantal interacties voor partner searches 110 
Aantal projectbegeleidingen 140 
Totaal aantal geregistreerde contacten 1328 

 
 
Eind 2007 werd tevens de opdracht gegeven om een grondige doorlichting door te voeren van de 
VCP-werking. Op basis van de resultaten van deze doorlichting van het VCP die in de loop van het 
najaar van 2008 wordt afgerond, zullen de nodige maatregelen worden genomen voor een verdere 
optimalisering van de VCP-werking in 2009. 
 
Om de proactieve benadering van de KMO’s voor deelname aan Europese programma’s verder te 
versterken werd in 2006 gestart met projecten voor Europese Innovatiestimulering (EIS). Via deze 
projecten wordt de inschakeling van experts verbonden aan Vlaamse bedrijfsorganisaties, VIS, 
netwerken, kenniscentra en/of associaties van deze, gefinancierd. Deze experts hebben samen in totaal 
449 organisaties benaderd, waarvan 232 Vlaamse KMO’s zonder Europese ervaring. Hiervan raakten 
26 KMO’s via EIS-begeleiding betrokken in een transnationaal project. Hieruit blijkt dat EIS-
projecten noch efficiënt noch effectief zijn en dat een vernieuwde aanpak voor het stimuleren van 
KMO’s voor deelname aan transnationale en/of Europese projecten noodzakelijk is. Dit zal samen 
bekeken worden met de aanbevelingen die komen uit de doorlichting van de VCP-werking. 
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II. 
 

VRAGEN WAARVAN DE REGLEMENTAIRE TERMIJN VERSTREKEN IS 
EN WAAROP NOG NIET WERD GEANTWOORD 

 
(REGLEMENT ARTIKEL 81, 6) 
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NIHIL 
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III. 
VRAGEN WAARVAN DE REGLEMENTAIRE TERMIJN VERSTREKEN IS 
EN DIE OP VERZOEK VAN DE VRAAGSTELLERS WERDEN OMGEZET 

IN VRAGEN OM UITLEG 
 

(REGLEMENT ARTIKEL 81, 4) 
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NIHIL 
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